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Αθήνα, σήµερα στις 18 Ιανουαρίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 17-1-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Π’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης 17
Ιανουαρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας ανάµεσα στην Ελληνική
Δηµοκρατία και την Πορτογαλική Δηµοκρατία σχετικά µε τη συν-
δροµή και τη συνεργασία στον τοµέα της Πολιτικής Προστα-
σίας».)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού «Ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης».

Κατόπιν τούτου εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού «Ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Επαγ-
γελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
στις 11 Ιανουαρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµα-

νουήλ Κόνσολας για δεκαπέντε λεπτά. Παρακαλώ να ανοίξει το
σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.

Ορίστε, κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε. Ευχα-

ριστώ πολύ. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χρόνια πολλά

στους εορτάζοντες σήµερα, µεγάλη ηµέρα. Αθάνατη ηµέρα θα
είναι και η σηµερινή, όχι µόνο η ηµέρα του Αγίου Αθανασίου που
προσηλώνει στο καθήκον για το θείο, αλλά είµαστε προσηλωµέ-

νοι όλοι σε ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι. Είναι
ένα νοµοσχέδιο που εξελίσσεται σήµερα στην Ολοµέλεια µετά
από τη συζήτηση που είχαµε στις επιτροπές, όπου παρήχθη και
πολιτικός διάλογος σοβαρός µε τεκµήρια, ουσιαστικός σε περιε-
χόµενο και πιστεύω ότι έχει παραχθεί και ένα πλαίσιο αναφορών
παρά τις διαφωνίες που υπήρχαν, που θα είναι χρήσιµες στο µέλ-
λον και επί του πεδίου της εφαρµογής του νοµοσχεδίου.

Γιατί όπως λέµε και το βιώνουµε και το πιστεύουµε όλοι, τα θέ-
µατα της εκπαίδευσης είναι εθνικά ζητήµατα που αφορούν στην
ελληνική κοινωνία. Δεν αφορούν µόνο σε αυτούς που εµπλέκον-
ται στον χώρο της εκπαίδευσης, της κατάρτισης, δια βίου και της
έρευνας. Αλλά όπως εξελίσσεται και σήµερα που η µεταρρυθµι-
στική προσπάθεια είναι έντονη, αφορά σε όλη την ελληνική κοι-
νωνία µικρούς και µεγάλους, µαθητές και εκπαιδευτές. Και στο
πλαίσιο αυτής της προσπάθειας της Κυβέρνησης, που είναι ένας
νέος κύκλος µεταρρυθµίσεων, καταθέτουµε σήµερα προς ψή-
φιση και εύχοµαι να υπερψηφιστεί, όπως έγινε και στις επιτρο-
πές, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Και θέλω από την αρχή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να το-
νίσω ότι δεν είναι ένα νοµοσχέδιο µε άλλον µανδύα από αυτό του
ν.4763/2020. Είναι ένα νοµοσχέδιο που προεκτείνει το νοµοσχέ-
διο του 2020. Είναι µια ουσιαστική τοµή στην επαγγελµατική εκ-
παίδευση, κατάρτιση, δια βίου και έρευνα, που είναι προέκταση
εκείνης της προσπάθειας της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσο-
τάκη και της προηγούµενης ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας. 

Θέλω από την αρχή να συγχαρώ την ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας, τον κ. Πιερρακάκη, την κ. Μακρή, την κ. Λυτρίβη, τον
Γραµµατέα και τα στελέχη του Υπουργείου που προσπάθησαν
και έφεραν ένα ρεαλιστικό, αλλά πιστεύω και βιώσιµο νοµοσχέ-
διο -και θα το δείξει ο χρόνος- σήµερα στη Βουλή. Και αυτό φά-
νηκε και από την Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, που έγινε
εξαντλητική συζήτηση και µάλιστα αναδείχθηκαν όλα τα ζητή-
µατα. Αναδείχθηκαν οι παθογένειες, αναδείχθηκαν οι προτεραι-
ότητες, αναδείχθηκαν και τα ζητήµατα εκείνα τα οποία η κοινωνία
θέλει να είναι επισπεύδοντα και εµπροσθοβαρή σε ό,τι αφορά
την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση, κάτι το οποίο τό-
νισαν και οι φορείς σε επίπεδο επιχειρηµατιών δοµών µη κρατι-
κών, αλλά και εργαζοµένων. Και εδώ είναι µια σύστοιχη προσπά-
θεια όλων των πλευρών.

Θέλω όµως να παρακαλέσω από την αρχή ότι δεν πρέπει να
υπάρχουν ερείσµατα και σκοπιµότητες, που έχουν κατατεθεί από
µερίδα συναδέλφων στις επιτροπές, διότι αυτό οδηγεί σε µια ισο-
πεδωτική και µηδενιστική αντίληψη. Γνωριζόµαστε όλοι και οι πα-
λαιότεροι και οι νεότεροι και υπάρχουν προσωπικότητες σε αυτή
την Αίθουσα. Και προτρέπω να βρούµε τα σηµεία σύγκλισης και
να προχωρήσουµε µπροστά την επαγγελµατική εκπαίδευση, κα-
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τάρτιση και δια βίου. Γιατί θέλω να πω ότι σε αυτό τουλάχιστον
συµφωνήσαµε και µε τον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ τον κ. Παραστα-
τίδη, αλλά και µε άλλους συναδέλφους άλλων κοµµάτων ότι η
χώρα υστερεί. 

Και ξέρετε είναι εύκολο κανείς να πει ότι φταίει ο Πιερρακά-
κης, φταίει η Μακρή, φταίει ο Κόνσολας. Είναι ωραίο αυτό, να
επιρρίψουµε ευθύνες. Εγώ τολµώ και λέω ότι είναι µια διαχρο-
νική ευθύνη και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµο-
κρατίας. Αυτοί κυβέρνησαν τον τόπο. Άρα τι πρέπει να κάνουµε;
Να µην κρύψουµε τα προβλήµατα και τους δείκτες που στερούν
τη χώρα να είναι στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και
παγκοσµίως και από την άλλη να προχωρήσουµε µπροστά για το
µέλλον. Αυτό ήταν το αίτηµα. 

Ποιος από εµάς θέλει να σταθεί αγκυλωµένος στο παρελθόν,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Κανείς. Και σας καλώ λοιπόν να
προσέξουµε όλη τη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου, γιατί είναι
µια αφετηρία -όπως είπα- ενός κύκλου νέων µεταρρυθµίσεων
που θα δώσει πρόσηµο στην ελληνική κοινωνία, στην εκπαίδευση
στην παιδεία, στη διδασκαλία, στην έρευνα σε όλη την περιφέ-
ρεια της χώρας. Γιατί η επαγγελµατική εκπαίδευση, κατάρτιση
και δια βίου δεν αφορά την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη, το Ηρά-
κλειο και την Πάτρα. Αφορά σε όλη την επικράτεια από τα Δια-
πόντια µέχρι το Καστελόριζο και από τη Γαύδο µέχρι την
Ορεστιάδα. 

Και το λέω αυτό γιατί ο σχεδιασµός του Υπουργείου, είναι ένας
σοβαρός σχεδιασµός που θέλει να αγκαλιάσει όλες τις δυνάµεις
και να µπορέσει τη χώρα να τη στρέψει και να την προσανατολί-
σει εκεί που πραγµατικά έχει ανάγκη η περιφέρεια, η τοπική οι-
κονοµία, η υπερτοπική, περιφερειακή και εθνική. Γι’ αυτό το
νοµοσχέδιο έχει σαφή στόχευση. Υπηρετεί το στόχο της βελτίω-
σης και της αναβάθµισης της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης.

Και θέλω να τονίσω και µια άλλη παράµετρο. Με αυτό το νο-
µοσχέδιο η επαγγελµατική εκπαίδευση, κατάρτιση και δια βίου
γίνεται πιο ελκυστική για τους νέους ανθρώπους. Αυτό είναι το
σηµαντικότερο, να µην αφήσουµε αδιάφορους τους νέους που
εντάσσονται σε µια εκπαιδευτική δοµή, να µην µπουν απλά σε
µια δοµή και να αποκτήσουν κάποια προσόντα. Όχι κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι! Εµείς θέλουµε την επαγγελµατική εκπαί-
δευση, κατάρτιση και δια βίου να την καταστήσουµε ελκυστική
σύστοιχη µε τις προσδοκίες των πολιτών νέων και µεγάλων, προ-
κειµένου να υπάρχουν αυτές οι προσδοκίες επί του πεδίου στην
αγορά εργασίας, στην επαγγελµατική πορεία των νέων ανθρώ-
πων, να είναι συνδεδεµένες µε τις ανάγκες της χώρας και να
υπάρχουν και θέσεις εργασίας και καλά αµειβόµενες εργασίες
και θέσεις. 

Και ξέρετε, επειδή µιλάµε για µεταρρυθµίσεις, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, τι είναι µεταρρύθµιση; Εάν ανοίξουµε ένα λε-
ξικό ληµµατικό, ερµηνευτικό, µεταρρύθµιση σηµαίνει ότι ρυθµίζω
µετά από κάποιες προϋπάρχουσες ενδεχόµενες σχέσεις και θέ-
σεις πολιτικών προς το καλύτερο. Βελτιώνω δηλαδή κάποια θε-
σµοθετηµένη προβλεπόµενη διάταξη προς το καλύτερο. Αυτό
είναι µεταρρύθµιση. Και λέω, σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν υπάρχει
ένα θετικό;

Ακούσαµε τον Υπουργό στην επιτροπή, την Υφυπουργό, τους
εισηγητές και πρέπει να οµολογήσω κάποιοι από εσάς τόλµησαν
και έφυγαν από τα κοµµατικά πλαίσια και το µανδύα τους και
είπαν θετικά στοιχεία. Ελάτε να συνοµολογήσουµε λοιπόν ποια
είναι αυτά τα θετικά και αν αυτά προσφέρουν υπεραξία στην
αγορά εργασίας, υπεραξία στις σπουδές των µαθητών, των
σπουδαστών. 

Γιατί –το λέω αυτό εισαγωγικά και το τονίζω- η αλλαγή ονοµα-
σίας των ινστιτούτων επαγγελµατικής κατάρτισης σε σχολές
ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης δεν είναι αλλαγή ενός
µανδύα. Είναι αλλαγή για µια ουσιαστική και καλύτερη εκπαί-
δευση, κατάρτιση και δια βίου σε επίπεδο στοχοθεσίας, σε επί-
πεδο περιεχοµένων, σε επίπεδο δράσεων και σε επίπεδο
αξιολόγησης. 

Γιατί η αλήθεια είναι -όπως είπα και στην οµιλία µου στις επι-
τροπές- κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο στόχος είναι οι δοµές
που βρίσκονται στο επίπεδο πέντε του εθνικού πλαισίου προσόν-

των, να αποκτήσουν µια νέα διάρθρωση. Αυτή είναι η βασική στο-
χοθεσία. Και γιατί; Γιατί θα επικεντρωθεί η διασύνδεσή τους µε
την αγορά εργασίας σε τοπικό, υπερτοπικό, περιφερειακό και
εθνικό επίπεδο. Εάν υπάρχει συνδεδεµένο αυτό το πλαίσιο και
δεν είναι αποκοµµένες και κατακερµατισµένες οι σπουδές, τότε
µιλάµε για µια ολιστική προσέγγιση σε αυτή την µεταρρύθµιση
που φέρνει το Υπουργείο και ο κ. Πιερρακάκης. Αλλά όχι µόνο
ολιστική, είναι µια προσέγγιση οριζόντια και κάθετη σε αυτό το
οποίο επιδιώκει η εκπαίδευση προκειµένου οι νέες σχολές επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης να αγγίξουν όλο το
φάσµα των επιδιώξεων της παιδείας γενικότερα. 

Οι σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης διαχωρίζον-
ται σε δύο τοµείς, στον τοµέα επαγγελµατικής κατάρτισης και
στον τοµέα επαγγελµατικής ανάπτυξης και συµβουλευτικής.

Κάθε ένας από τους τοµείς υπηρετεί ξεχωριστό στόχο, ξεχω-
ριστές επιδιώξεις. Ο τοµέας επαγγελµατικής κατάρτισης, εκτός
από τα βασικά προγράµµατα επαγγελµατικής κατάρτισης, θα
προσφέρει και προγράµµατα αναβάθµισης δεξιοτήτων και επι-
καιροποίησης γνώσεων, καθώς επίσης και γνώσεις και δεξιότη-
τες –το τονίζω- σε µη πιστοποιηµένους αποφοίτους σχολών αλλά
και προγράµµατα εκπαίδευσης εκπαιδευτικών, πρακτικής άσκη-
σης, που θα γίνονται σε επιχειρήσεις. Δηλαδή εδώ θα υπάρχει –
που είναι αίτηµα όλων των εκπαιδευτικών δοµών- διασύνδεση
της θεωρητικής µε την πρακτική σχέση των περιεχοµένων σπου-
δών που αποκτούν στο πλαίσιο της φοίτησής τους οι σπουδα-
στές. 

Και µάλιστα πρέπει να τονίσω ότι προβλέπεται η αρχική επαγ-
γελµατική κατάρτιση ως δυνατότητα στις σχολές αυτές, πέρα
από τα τέσσερα κατ’ ελάχιστον εξάµηνα, να µην υπερβαίνει τα
έξι συνολικά, και σύµφωνα µε τους οδηγούς κατάρτισης στην
κάθε ειδικότητα να συµπεριλαµβάνεται και ένα διάστηµα πρακτι-
κής άσκησης. Είναι πολύ σηµαντικό από την πρώτη στιγµή να εµ-
πλέκονται στο πεδίο της πρακτικής αυτής οι σπουδαστές, να
υπάρχει διασύνδεση θεωρίας και πράξης.

Και αντίστοιχα, ο τοµέας επαγγελµατικής ανάπτυξης και συµ-
βουλευτικής, ο δεύτερος άξονας δηλαδή των σχολών που µε το
νοµοσχέδιο προβλέπεται σήµερα, παρέχει συµβουλευτική υπο-
στήριξη, καθοδήγηση στους σπουδαστές και στους αποφοίτους
σε ζητήµατα που σχετίζονται µε τον επαγγελµατικό προσανατο-
λισµό και τη σταδιοδροµία τους και µάλιστα ο συγκεκριµένος το-
µέας της συµβουλευτικής -και πρέπει να αναφερθεί σε αυτό το
σηµείο- θα έχει την ευθύνη της διασύνδεσης µε την αγορά ερ-
γασίας, τις επιχειρήσεις αλλά και την παρακολούθηση της εφαρ-
µογής της καλής πρακτικής άσκησης που προβλέπεται και
εφαρµόζεται. 

Σηµαντική επίσης καινοτοµία του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι η ηλεκτρονική ψηφιακή πύλη στις σχολές.
Αυτή η λειτουργία, η οποία δίνει τη δυνατότητα στους σπουδα-
στές να έχουν πρόσβαση σε ό,τι αφορά τη στοχοθεσία των σπου-
δών τους, σχετίζεται µε την ολοκλήρωση της φοίτησής τους
αλλά και µε µια βάση δεδοµένων και πληροφοριών που σχετίζον-
ται µε την αγορά εργασίας. 

Ουσιαστικές είναι οι αλλαγές που έρχονται επίσης στη λει-
τουργία των κέντρων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτι-
σης, αφού χαρακτηριστικό είναι ότι η ίδρυσή τους, η ίδρυση των
σχολών αυτών, θα είναι σε άµεση συνάρτηση µε την έρευνα και
την καταγραφή των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών κάθε πόλης,
κάθε περιφέρειας, κάθε περιοχής. 

Άρα θα είναι συνδεδεµένα µε τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του
παραγωγικού προτύπου κάθε περιοχής, της κάθε τοπικής κοινω-
νίας αλλά και των αναγκών της τοπικής αγοράς εργασίας. Θα
έχουµε δηλαδή κέντρα και ειδικότητες που θα ανταποκρίνονται
στα χαρακτηριστικά και στις τοπικές ανάγκες, αυτό που είναι η
ανάγκη της κοινωνίας σήµερα όπως προβάλλεται, όχι µόνο από
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης που βλέπουµε, αλλά αυτό που κά-
νουµε όλοι όταν βγαίνουµε στις περιφέρειες και µας ζητούν να
συνδεθεί η αγορά εργασίας µε την εκπαίδευση και το πλαίσιο
σπουδών των παιδιών κάθε οικογένειας της περιοχής.

Σε αυτή την κατεύθυνση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κινεί-
ται και η δηµιουργία θεµατικών ερευνητικών ινστιτούτων επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Ξέρετε πολύ καλά ότι
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η γνώση στηρίζεται στην έρευνα. Ποιος από εµάς πιστεύει ότι ο
κάθε υπουργός είναι ιθύνων νους και µόνο αυτός γνωρίζει; 

Εδώ λοιπόν τι κάνει το Υπουργείο και η ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας; Δίνει την ευκαιρία, µέσα από τα ινστιτούτα και την
έρευνα που θα προκύψουν πορίσµατα και τεκµήρια, να µπορούν
να προσανατολίσουν τις σπουδές στις ανάγκες της τοπικής οι-
κονοµίας συγκεκριµένων περιοχών. 

Επίσης στην κατεύθυνση της διασύνδεσης της επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας σε κάθε κέντρο επαγ-
γελµατικής κατάρτισης, ανάπτυξης και σταδιοδροµίας συνδέεται
µε τη λειτουργία του ινστιτούτου αυτού και του γραφείου του
συγκεκριµένου, αφού αναζητά θέσεις εργασίας, εξεύρεση θέ-
σεων πρακτικής άσκησης ή µαθητείας αλλά και συµβουλευτική
υποστήριξη στους σπουδαστές, προκειµένου να µπορέσουν,
αφού έχουν τη δυνατότητα να κινηθούν -η εκπαιδευτική κινητι-
κότητα που δηµιουργεί το νοµοσχέδιο- από µια δοµή στην άλλη,
που σχετίζονται µε την επαγγελµατική τους πορεία και τον προ-
σανατολισµό τους. 

Μάλιστα τα γραφεία επαγγελµατικής ανάπτυξης και σταδιο-
δροµίας θα συνεργάζονται µε επαγγελµατικούς φορείς, θα µε-
ριµνούν για την απασχόληση των σπουδαστών και θα παρέχουν
συµβουλευτική υποστήριξη σε σπουδαστές για τη µετάβαση σε
επόµενες βαθµίδες εκπαίδευσης αλλά και τον επαγγελµατικό
προσανατολισµό και τις προοπτικές εξέλιξής τους τον θέτουν ως
προτεραιότητα στα γραφεία επαγγελµατικής ανάπτυξης, που
πλέον γίνονται η καρδιά του ινστιτούτου αυτού και είναι και η δια-
σύνδεση, όχι µόνο ψυχοδυναµικά, όχι µόνο επαγγελµατικά, όχι
µόνο γνωστικά αλλά και κοινωνικά, στο πλαίσιο αυτής της προ-
οπτικής ανάπτυξης των δεξιοτήτων και των αξιών που θέλει κάθε
σπουδαστής. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλοι αντιλαµβάνονται ότι η θε-
σµοθέτηση των κέντρων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης αποτελεί ένα από τους βασικούς βραχίονες για την
ενοποίηση, για τον συντονισµό της επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και κατάρτισης και κυρίως της ενίσχυσης της εξωστρέφειας των
κέντρων αυτών για τη δηµιουργία τοπικών οικονοµιών κλίµακας,
προκειµένου να συνδεθούν µε την τοπική αγορά εργασίας. 

Σηµαντικό στοιχείο του νοµοσχεδίου είναι η αναδιάρθρωση
των επαγγελµατικών λυκείων, που αποτελούν τον πυλώνα της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης, που είναι πολύ σηµαντική παρά-
µετρος σε σχέση µε αυτά που είπαµε πριν για τα κέντρα, αλλά
κυρίως επιχειρείται µε αυτό τον τρόπο και τη θεσµική πρόβλεψη
η αναβάθµιση των επαγγελµατικών λυκείων, µε καινοτοµίες όπως
είναι για παράδειγµα η εισαγωγή νέων εκπαιδευτικών µεθόδων,
διδακτικών τεχνικών και δράσεων, σύµφωνα µε τις σύγχρονες τε-
χνικές πρακτικές, ένα µοντέλο διοίκησης και λειτουργίας και-
νούργιο σε σχέση µε αυτό που υπήρχε, νέες σύγχρονες ειδικό-
τητες που αποτελούν προϊόν έρευνας από φορείς αλλά και από
το συµβούλιο σύνδεσης µε την παραγωγή και την αγορά εργα-
σίας, καθώς επίσης και µε την εισαγωγή της επιχειρηµατικότητας
και την καθιέρωση της εβδοµάδας του επαγγελµατικού προσα-
νατολισµού. Έτσι αναστοχάζεται ο σπουδαστής, µε την οικογέ-
νειά του, µε τους ανθρώπους της αγοράς, µε τους παραγω-
γικούς φορείς, που εδώ όλοι συνεργάζονται. 

Βλέπουµε λοιπόν ότι υπάρχει µια κοινωνική κινητικότητα. Δί-
νουµε στον οργανισµό της µάθησης και των δεξιοτήτων αυτών
των κέντρων την κοινωνική νοηµοσύνη που χρειάζεται, που αυτό
λείπει σήµερα και γι’ αυτό είναι αποστεωµένες οι δοµές αυτές,
και έτσι προχωρά ένα βήµα στο µέλλον µε αυτήν τη µεταρρύθ-
µιση ο κ. Πιερρακάκης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµµετοχή των κοινωνικών
εταίρων είναι ένα αίτηµα. Το ακούσατε και στη συνεδρίαση των
φορέων. Εδώ γίνεται πράξη. Η αναβάθµιση λοιπόν των επαγγελ-
µατικών λυκείων δίνει νέα προοπτική, νέα αφήγηση. Και δίνει
νέες προοπτικές, επειδή η συνεργασία των επαγγελµατικών λυ-
κείων, που διασυνδέονται µε τον ιδιωτικό τοµέα, δίνει αυτή την
ευκαιρία στα εργαστηριακά κέντρα, τα οποία έχουν τη δυνατό-
τητα ισότιµης άσκησης, όλοι οι µαθητές να µπορέσουν να ενι-
σχύσουν τις γνώσεις τους και τις δεξιότητές τους, να
αποκτήσουν νέα αντίληψη για τα πράγµατα και µάλιστα ενισχύε-
ται αυτή η προοπτική µε τον τοµεάρχη εκπαιδευτικό του επαγ-

γελµατικού λυκείου, που παρακολουθεί συντονισµένα την εξέ-
λιξη αυτής της φοίτησης, χωρίς οι σηµερινοί υπεύθυνοι τοµέων
να χάνουν τα οφέλη από τη θέση που είχαν µέχρι σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε µια πρόβλεψη του νο-
µοσχεδίου. Ακούσαµε τον εκπρόσωπο των ΑΜΕΑ κατά τη συζή-
τηση των φορέων να ευχαριστεί την ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας. Μια εκπληρούµενη υποχρέωση της πολιτείας που δεν
έγινε ποτέ, µια προφητεία η οποία ήταν µόνο κενό γράµµα, πραγ-
µατοποιείται σήµερα. Επιτέλους δηλαδή δηµιουργούνται επαγ-
γελµατικές σχολές κατάρτισης ατόµων µε αναπηρία σε
περιπτώσεις ατόµων µε αναπηρία που δεν µπορούν να φοιτή-
σουν σε επαγγελµατικές σχολές και έτσι οι συνάνθρωποί µας
µπορούν πλέον µε την απόκτηση δεξιοτήτων να ενταχθούν στην
αγορά εργασίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατανοώ την όποια ιδεολογική
ή πολιτική διαφορά που µπορούµε να έχουµε. Πιστεύω ακρά-
δαντα ότι αυτό είναι µια ευκαιρία, ένα παράθυρο στο µέλλον. Η
εκπαίδευση, κατάρτιση και η δια βίου έρευνα που προβλέπει
αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα βήµα µπροστά, ένα βήµα για να
µπορέσουµε να φτάσουµε τις χώρες τις αναπτυγµένες που θέ-
λουµε να ανταγωνιστούµε και κυρίως στο πλαίσιο του ανταγωνι-
στικού περιβάλλοντος που χρειάζεται η Ελλάδα να έχει σε σχέση
µε τη γειτονιά της. Και νοµίζω ότι εδραία πεποίθηση όλων είναι
ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο πράγµατι προχωράµε µπροστά. Γι’
αυτό σας καλώ όλους να υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κόνσολα.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία κ. Ουρανία Θρασκιά.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καληµέρα. Σήµερα συζητάµε ένα

νοµοσχέδιο για την ενίσχυση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και κατάρτισης, που δυστυχώς απέχει πολύ από τον διακηρυγ-
µένο στόχο του. Αυτό που επιτυγχάνει στην πραγµατικότητα
είναι να αποµακρύνει την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρ-
τιση από τις µορφωτικές ανάγκες των µαθητών και της κοινω-
νίας, συντελώντας έτσι στην εµπορευµατοποίηση και την
υπαγωγή της στις ανάγκες της τοπικής αγοράς και των επιχει-
ρήσεων, χωρίς εκπαιδευτικούς στόχους. Χωρίς τη στόχευση ποι-
οτικής εκπαίδευσης, χωρίς κοινωνικό αποτύπωµα. 

Τρία µόλις χρόνια µετά την ψήφιση, του προηγούµενου νόµου
της Κυβέρνησής σας, φέρνετε προς ψήφιση ένα άλλο νοµοσχέ-
διο, που δεν αλλάζει την εικόνα και την πραγµατικότητα της ου-
σιαστικής υποβάθµισης που βιώνει η επαγγελµατική εκπαίδευση
και κατάρτιση στη χώρα µας. Η αποτυχία του προηγούµενου
νόµου είναι αυταπόδεικτη από τα στατιστικά στοιχεία στα οποία
και εσείς οι ίδιοι αναφερθήκατε. 

Η Ελλάδα είναι ουραγός στα εκπαιδευτικά δεδοµένα στην Ευ-
ρώπη. Καταγράφει ένα από τα χαµηλότερα ποσοστά συµµετο-
χής µαθητών στην επαγγελµατική εκπαίδευση 33,8% έναντι
48,7% του αντίστοιχου ευρωπαϊκού µέσου όρου. 

Κατέχει µια ακόµη θλιβερή πρωτιά µε 33,3% στο ποσοστό των
νέων ηλικίας είκοσι πέντε έως είκοσι εννέα ετών, αποφοίτων
επαγγελµατικής εκπαίδευσης, οι οποίοι είναι άνεργοι και δεν µε-
τέχουν σε κάποιο εκπαιδευτικό πρόγραµµα που θα µπορούσε να
ενισχύσει τις επαγγελµατικές τους δεξιότητες. 

Το ποσοστό δε απασχόλησης των πρόσφατων αποφοίτων δευ-
τεροβάθµιας επαγγελµατικής εκπαίδευσης ανήλθε στο 59,8% το
2022 έναντι 79,7% του ευρωπαϊκού µέσου όρου. Ενώ το ποσοστό
των αποφοίτων επαγγελµατικής εκπαίδευσης στην Ελλάδα που
έχουν δεχθεί µαζί µε την εκπαίδευση και µαθητεία σε εργασιακό
χώρο είναι 35%, δηλαδή πολύ χαµηλότερο από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο και σε αυτή την περίπτωση, ο οποίος ανέρχεται στο
60%, καθώς σε όλες σχεδόν τις ευρωπαϊκές χώρες η εργασιακή
εµπειρία αποτελεί µέρος του προγράµµατος σπουδών, που οδη-
γεί σε πτυχίο επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. 

Και όλα αυτά στο πλαίσιο της γενικότερης υποχρηµατοδότη-
σης για την παιδεία µε τις δηµόσιες δαπάνες να ανέρχονται στο
2,8% του ΑΕΠ, τη στιγµή που ο µέσος ευρωπαϊκός δείκτης κυ-
µαίνεται πάνω από το 5% και φυσικά µε την επαγγελµατική εκ-
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παίδευση να λαµβάνει ελάχιστο µέρος αυτής της συνολικής χρη-
µατοδότησης. 

Παρά λοιπόν την απογοητευτική κατάταξη της χώρας µας σε
όλες τις κατηγορίες τις σχετικές µε την επαγγελµατική εκπαί-
δευση, κατάρτιση και περαιτέρω αποκατάσταση των µαθητευό-
µενων, επανέρχεστε µε νέο νοµοθέτηµα, χωρίς καµµία ουσια-
στική αξιολόγηση, χωρίς σηµαντικά ευρήµατα και µάλιστα νοµο-
θετείτε ερήµην της εκπαιδευτικής κοινότητας και µας στερείτε
τη δυνατότητα για συναίνεση και συνεργασία.

Ήταν κοινός τόπος και στις συνεδριάσεις της επιτροπής. Δεν
υπήρξε κοινωνικός διάλογος, δεν υπήρξε κανένας διάλογος µε
τους µαθητές, τους σπουδαστές, τους εκπαιδευτικούς και τους
επαγγελµατικούς φορείς. Εδώ δεν κάνατε καν διάλογο µε το
συµβούλιο που οι ίδιοι είχατε θεσµοθετήσει µε τον προηγούµενο
νόµο. Αυτή λοιπόν η fast track διαδικασία επεξεργασίας του νο-
µοσχεδίου δείχνει και ότι όλα είναι τελικά προαποφασισµένα και
σκοπεύουν σε δευτερογενή οφέλη και όχι δυστυχώς στην ενί-
σχυση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. 

Αναφορικά λοιπόν µε τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου για τα
ΙΕΚ το σχέδιο νόµου ουσιαστικά απλά τα µετονοµάζει. Παρά την
αποδεδειγµένη έλλειψη χρηµατοδότησής τους και τις κακές συν-
θήκες των κτηριακών υποδοµών, η θέση των ΙΕΚ δεν αλλάζει,
παρά τη γραµµατική αναδιατύπωση της µετονοµασίας τους. 

Τι αλλάζει στις ελλιπέστατες κτηριακές εγκαταστάσεις και
στον απαρχαιωµένο εξοπλισµό; Τίποτα απολύτως. Μα κυρίως τι
αλλάζει µε την αξία των πτυχίων; Τα αναβαπτισµένα ΙΕΚ σε
«ΣΑΕΚ» παρέχουν απολυτήριο τίτλο που είναι προσόν διορισµού
στην εκπαιδευτική κατηγορία ΔΕ σύµφωνα µε το π.δ. 85/2022.
Δηλαδή οι απόφοιτοί τους αντιµετωπίζονται ως απόφοιτοι λυ-
κείου στον διορισµό τους στο δηµόσιο, ανεξάρτητα από τα δυό-
µισι και τρία χρόνια σπουδών και πρακτικής άσκησης. 

Όπως χαρακτηριστικά σηµειώνει ο Σύλλογος Σπουδαστών Δη-
µοσίων ΙΕΚ Αττικής «Στο νοµοσχέδιο αυτό οι σπουδαστές και οι
σπουδάστριες των δηµοσίων ΙΕΚ της χώρας µας δεν βρίσκουµε
µισή γραµµή που να αφορά τις πραγµατικές ανάγκες µας και τα
αιτήµατα που θέσαµε όλο το προηγούµενο διάστηµα. Αιτήµατα
τα οποία στήριξαν µαζικά πάνω από τέσσερις χιλιάδες τριακό-
σιες σπουδάστριες και σπουδαστές».

Πάµε στα ΕΠΑΛ. Τα άρθρα του νοµοσχεδίου προβλέπουν συγ-
χωνεύσεις και καταργήσεις σχολείων και στην ουσία επεκτείνον-
ται οι αλλαγές στα πρότυπα ΕΠΑΛ που επέβαλε η Κυβέρνηση µε
τον προηγούµενο νόµο σε όλα τα ΕΠΑΛ, µε προγράµµατα σπου-
δών διαµορφωµένα µε στόχευση στις πρόσκαιρες ανάγκες της
τοπικής αγοράς, µε απλήρωτη µαθητεία ανηλίκων, δοµές πρό-
ωρης κατάρτισης και µαθητείας µετά το γυµνάσιο, περιθωριο-
ποίηση των εκπαιδευτικών και του συλλόγου διδασκόντων. 

Ειδικότερα, για τα Πρότυπα Επαγγελµατικά Λύκεια προβλέπε-
ται η συγχώνευσή τους, που υπολογίζεται ότι θα συµπεριλάβει
περίπου σαράντα ΕΠΑΛ. Έτσι θα δηµιουργηθούν γιγάντια σχο-
λεία, θα χαθούν αρκετές οργανικές θέσεις και ειδικότητες. Αυτός
είναι ο µεγάλος µας φόβος. Δεν ξεχνάµε βέβαια τις δυόµισι χι-
λιάδες διαθεσιµότητες-απολύσεις εκπαιδευτικών στα ΕΠΑΛ κατά
το 2013-2015. 

Επίσης είναι αµφίβολος ο έλεγχος και η λειτουργικότητα των
σχολείων αυτών, τόσο σε επίπεδο µαθησιακό όσο και σε επίπεδο
αντιµετώπισης φαινοµένων σχολικής βίας από τους προφανώς
αποδυναµωµένους συλλόγους διδασκόντων και τους σε πλήρη
ανασφάλεια συµβασιούχους. Και είναι αλήθεια ότι οι έρευνες δεί-
χνουν ότι στα ΕΠΑΛ, κυρίως λόγω των υπεράριθµων τµηµάτων,
καταγράφονται τα περισσότερα περιστατικά βίας από ό,τι στα
σχολεία γενικής παιδείας. 

Να υπογραµµίσουµε δε τη δηµιουργία του νέου οργάνου διοί-
κησης στα ΕΠΑΛ: της Επιτροπής Συντονισµού, µε αύξηση των
διευθυντών και υποδιευθυντών και επίσης τη δηµιουργία των το-
µεαρχών των ΕΠΑΛ και του τοµεάρχη γενικών µαθηµάτων, αφαι-
ρώντας έτσι κι άλλες αρµοδιότητες από τους συλλόγους
διδασκόντων. Δεν υπάρχει πλέον κανένα εχέγγυο δηµοκρατικής
λειτουργίας των σχολείων. 

Μας ανησυχεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα η προ-
βλεπόµενη πρακτική άσκηση είκοσι δύο ηµερών σε επιχειρήσεις
της περιοχής χωρίς αµοιβή και ουσιαστική ασφάλιση, µε αντικα-

τάσταση του σχολικού εργαστηριακού προγράµµατος και την ει-
σαγωγή ειδικών µαθηµάτων µε τοπικό οικονοµικό χαρακτήρα, σε
πλήρη υποταγή προφανώς στους στόχους της αγοράς. Πρόκει-
ται για µια θλιβερή ρύθµιση είναι η αλήθεια, που µας γυρίζει χρό-
νια πίσω, καθώς επιτρέπει την ανήλικη, απλήρωτη και
ανασφάλιστη εργασία εντός ενός δηµόσιου εκπαιδευτικού συ-
στήµατος. 

Και θέλω πραγµατικά να θέσω υπ’ όψιν σας τους φόβους που
µοιράστηκε µαζί µου η εξαιρετική Αθηνά Λινού: Όταν οι εργα-
σιακοί χώροι είναι φτιαγµένοι για ενήλικες πώς είναι δυνατόν να
πηγαίνουν εκεί παιδιά; Ποιος θα τα εποπτεύει; Μήπως θα δε-
σµεύσετε τους εργοδότες να διασφαλίσουν ένα κατάλληλο πλαί-
σιο για ανηλίκους; Πώς θα τους προστατέψετε από κάθε λογής
κινδύνους, από καταχρηστικές συµπεριφορές; Η µόνη ουσια-
στική λοιπόν προστασία θα ήταν η λειτουργία εργαστηρίων µέσα
στους φυσικούς χώρους των παιδιών, τα σχολεία. 

Η ουσία όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι αλλοι-
ώνεται πλήρως ο εκπαιδευτικός χαρακτήρας των επαγγελµατι-
κών λυκείων µε τη συµµετοχή των κοινωνικών εταίρων στον
σχεδιασµό τους, την ενίσχυση των επιχειρηµατικών συµφερόν-
των και την αντιστοίχιση του προγράµµατος και των ειδικοτήτων
µε τις ανάγκες της τοπικής αγοράς, των τοπικών επιχειρήσεων. 

Σας παραθέτω κάποιες µαρτυρίες. Η Μαρία, µαθήτρια του
ΕΠΑΛ στη Ρόδο, φοβάται πως δεν θα µπορέσει να ακολουθήσει
το επάγγελµα που επιθυµεί, αλλά θα αναγκαστεί να ακολουθήσει
µια άλλη ειδικότητα. Μας λέει «Φοβάµαι πως στο νησί µου, που
κατά βάση ακολουθούνται οι τουριστικές σπουδές και που τέ-
τοιες είναι οι ανάγκες των τοπικών επιχειρήσεων, δεν θα µπο-
ρέσω να σπουδάσω αυτό που θέλω».

Ο Γιώργος, µαθητής ΕΠΑΛ στην πόλη µου, στη δυτική Θεσσα-
λονίκη, αποκαλύπτει: «Έχουµε πρόβληµα χώρου. Επίσης δεν
υπάρχουν αναλώσιµα υλικά ούτε εξοπλισµός για την υλοποίηση
των εργαστηριακών µαθηµάτων, µε αποτέλεσµα τα εργαστη-
ριακά πρακτικά µαθήµατα να µην γίνονται σωστά. Παρουσιάζον-
ται µε τη βοήθεια των τεχνολογικών µέσων και εµείς δεν κάνουµε
άσκηση. Τι θα γίνουµε; Θεωρητικοί τεχνίτες;». 

Η Ειρήνη, καθηγήτρια στο ΕΠΑΛ Λαγκαδά, λέει «Οι επιµορφώ-
σεις, οι δράσεις, η συνεχής προετοιµασία του µαθήµατος απαι-
τούν πολύ προσωπικό χρόνο, πίεση ψυχική και σωµατική, µε
αποτέλεσµα την κούραση και τη δηµιουργία ενός όχι τόσο ήρεµου
κλίµατος εντός και εκτός τάξης. Ταυτόχρονα, ενώ οι απαιτήσεις
αυξάνονται, ο µισθός µας δεν επαρκεί για την επιµόρφωση, που
είναι πλέον απαραίτητη, για το portfolio αλλά και την αξιολόγηση.
Κάθε χρόνο ζούµε µε τη µεγάλη αγωνία για το αν θα υπάρξει
τµήµα της ειδικότητάς µας την επόµενη χρονιά ή αν θα µείνουµε
άνεργοι.». 

Αυτά και πόσα ακόµη θα ακούγατε, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, αν είχατε επιτρέψει τον διάλογο µε τους πραγµατικά
ενδιαφερόµενους. Έχετε στα αλήθεια αναλογιστεί ότι όλες
αυτές οι ρυθµίσεις που φέρνει στο εν λόγω νοµοσχέδιο η Κυβέρ-
νηση κάνουν ορατό τον κίνδυνο µιας φτηνής κατάρτισης της
νέας γενιάς;

Και σας ρωτώ: Ωφελούνται τα παιδιά µας ή η αγορά (ακόµη
και αυτή χωρίς όραµα και µε καιροσκοπικό χαρακτήρα); Πώς θέ-
λουµε τους µαθητές; Πώς θέλουµε τα παιδιά µας, τους αναδυό-
µενες ενήλικες, τους επαγγελµατίες; Χωρίς ειδίκευση; Χωρίς
µόρφωση;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλουµε να εκπαιδεύουµε ανέρ-
γους; Πώς θα αλλάξουµε τη νοοτροπία στην κοινωνία που έχει
ακόµα το 2024 ως κυρίαρχη σκέψη ότι οι καλοί µαθητές -βάζω
πολλά εισαγωγικά εγώ στο «καλοί», αλλά έτσι το λέµε- πηγαίνουν
στα ΓΕΛ και οι κακοί µαθητές πηγαίνουν στα ΕΠΑΛ; Πώς θα ενι-
σχύσουµε µια ισότιµη εκπαίδευση; Πώς θα πείσουµε τους γονείς,
την ελληνική οικογένεια ότι τα επαγγελµατικά λύκεια είναι µια
ουσιαστική επιλογή για το µέλλον των παιδιών µας; Σίγουρα όχι
µε τις ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Χρειαζόµαστε µορφωµένους επαγγελµατίες, αποφοίτους ελ-
κυστικούς στην αγορά εργασίας και είναι πια ανάγκη επιτακτική
να διορθώσουµε τα θλιβερά νούµερα που δείχνουν το χαµηλό
επίπεδο των δοµών επαγγελµατικής εκπαίδευσης στη χώρα, ακο-
λουθώντας τις βέλτιστες διαδροµές απόκτησης προσόντων (εκ-
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παίδευση των σπουδαστών, επιµόρφωση των εκπαιδευτικών,
επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων, επαρκείς κτηριακές
εγκαταστάσεις και εξοπλισµό).

Αναφέρεστε συχνά στην τέταρτη και πέµπτη βιοµηχανική επα-
νάσταση και απορώ πώς γίνεται να µην λέτε λέξη για την τεχνητή
νοηµοσύνη και για την οικολογία και πώς αυτά θα τα συνδέσουµε
µε την επαγγελµατική εκπαίδευση. Αυτά κάποτε ήταν όροι για
ροµαντικούς επιστήµονες. Σήµερα είναι το εδώ και τώρα, είναι η
επιβίωσή µας σε αυτό τον πλανήτη, είναι το αύριο της επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης, για να µην πω το χθες.

Στη µεταβιοµηχανική, λοιπόν, κοινωνία και στην οικονοµία της
γνώσης η εκπαιδευτική πολιτική θα πρέπει να ενθαρρύνει την
ανάπτυξη γενικών γνώσεων και δεξιοτήτων που επιτρέπουν την
αντιµετώπιση των προκλήσεων και την επιτυχή προσαρµογή στο
σύγχρονο επαγγελµατικό περιβάλλον. Οι εκπαιδευόµενοι δεν
πρέπει να περιορίζονται στα στενά τοπικά πλαίσια και η κατάρ-
τιση προγραµµάτων σπουδών µε βάση τις πρόσκαιρες ανάγκες
της αγοράς και των τοπικών οικονοµιών στενεύει και περιορίζει
τις δυνατότητες των αποφοίτων και δεν τους ανοίγει νέες επαγ-
γελµατικές ευκαιρίες, όπως λέτε. 

Η εκπαίδευση συλλήβδην θα πρέπει να επιδιώκει την ανάπτυξη
ολοκληρωµένων ατόµων που θα είναι εξοπλισµένα µε τις ανα-
γκαίες δεξιότητες και γνώσεις για να συµβάλουν στη διαρκή εξέ-
λιξη της κοινωνίας και της οικονοµίας. Η εκπαίδευση και
ιδιαίτερα η επαγγελµατική εκπαίδευση φυσικά πρέπει να παίρνει
υπ’ όψιν της τους κανόνες της αγοράς και τις ανάγκες της αγο-
ράς. Αλλά µήπως και η αγορά χρειάζεται εκπαίδευση; Ιδιαίτερα
στην Ελλάδα έχουµε µια οικονοµική δοµή που έχει απαξιώσει τη
βιοµηχανία, τη βιοτεχνία και τις παραγωγικές δραστηριότητες
και σταδιακά έχει µεταβληθεί σε µια χώρα µονοµερούς έµφασης
στην παροχή υπηρεσιών. Αναζητά στα αλήθεια η ελληνική αγορά
εργασίας καινοτοµία, γνώσεις και δεξιότητες που παράγονται και
µεταδίδονται µέσω της επαγγελµατικής εκπαίδευσης;

Περνώ στο άρθρο 13, στην πιο ηχηρή εξαγγελία σας που ορί-
ζει τη δηµιουργία των περίφηµων campus. Τι γίνεται, λοιπόν, µε
αυτά τα ΚΕΕΚ ελληνιστί, για τη σύνδεση των δεξιοτήτων όλων
των επιπέδων προσόντων τρία, τέσσερα και πέντε; Πρόκειται
στην πραγµατικότητα για υφιστάµενες δοµές και όχι ίδρυση νέων
δοµών για να εποπτεύσουν ακόµη πιο πολύ τα ΕΠΑΛ και τα ΙΕΚ
στη λογική της τοπικής αγοράς. Όπως έχει αναφέρει και το ίδιο
το Υπουργείο στην ανακοίνωσή του, η συνεργασία των δοµών
υφίσταται ήδη, καθώς περίπου το 60% των δοµών λειτουργούν
σε καθεστώς άτυπης συστέγασης. Τα ΚΕΕΚ θα αξιοποιούν για
όλες τις δοµές τα υπάρχοντα απαρχαιωµένα εργαστήρια των ΙΕΚ
και µε γραφεία σταδιοδροµίας, µε χρηµατοδοτική ροή από ιδιώ-
τες και ειδικότητες προσαρµοσµένες στην τοπική αγορά. Ο έλεγ-
χος της λειτουργίας των ΚΕΕΚ θα γίνεται από τον οργανωτικό
συντονιστή, που µπορεί να είναι όχι απαραίτητα εκπαιδευτικός,
αλλά απλά δηµόσιος υπάλληλος, αλλά µε έξτρα αµοιβή από ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια και ο οποίος θα λειτουργεί ουσιαστικά ως µά-
νατζερ. Ωραίο ακούγεται. Αυτό τον οργανωτικό συντονιστή
µάλιστα θα µπορεί να τον διορίζει και να τον παύει –έκπληξη- ο
ίδιος ο Υπουργός.

Πέρα, λοιπόν, από αυτή τη «λευκή επιταγή» που δίνετε στον
Υπουργό, µας ανησυχεί ιδιαίτερα ότι το εν λόγω νοµοσχέδιο ορί-
ζει την έκδοση µιας σειράς υπουργικών αποφάσεων που θα εξει-
δικεύουν τις προβλεπόµενες ρυθµίσεις. Σε κρίσιµα θέµατα και
εφαρµογές του παρόντος νοµοσχεδίου δεν υπάρχουν ρητές
προβλέψεις. Διάφορα τα παραδείγµατα, ένα εξ αυτών: Δεν διευ-
κρινίζεται που θα στεγάζεται ο οργανωτικός συντονιστής των πε-
ρίφηµων campus. Πέρα από το πρακτικό σκέλος της συνήθους
καθυστέρησης έκδοσης των υπουργικών αποφάσεων, µας προ-
βληµατίζουν ξεκάθαρα οι εξουσιοδοτικές διατάξεις του ίδιου του
Υπουργού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω χρόνο από τη δευτερολογία µου και
όλο τον χρόνο, αν χρειαστεί. 

Επίσης, θεσµοθετείται το Εποπτικό Συµβούλιο µε τη συµµε-
τοχή σε αυτό και εκπροσώπων των επιµελητηρίων και καθορισµό
των ειδικοτήτων των ΕΠΑΛ και των ΙΕΚ µε βάση τις ανάγκες της

αγοράς. Αυτό το εµπεδώσαµε. Και όπως ακριβώς τα εποπτικά
συµβούλια των ΚΕΕΚ θα µπορούν να καθορίζουν τις ειδικότητες
που θα λειτουργούν σε ΕΠΑΛ και ΙΕΚ ανάλογα µε τις ανάγκες
της αγοράς, έτσι ακριβώς θα µπορούν να προτείνουν και την κα-
τάργηση ειδικοτήτων που ήδη λειτουργούν. Με αυτό τον τρόπο
είναι σίγουρη η εξαφάνιση συγκεκριµένων ειδικοτήτων. Kαι φυ-
σικά οι εκλεγµένοι εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών στα διάφορα
όργανα και επιτροπές ουσιαστικά δεν έχουν κανέναν λόγο. Επι-
πλέον, συνεχίζεται και θα συνεχίζει να αυξάνεται το φαινόµενο
της «Μεγάλης Παραίτησης» των εκπαιδευτικών, καθώς και η απί-
στευτη γραφειοκρατία για τους διευθυντές σε βάρος του παιδα-
γωγικού τους ρόλου του σχολείου. 

Ακούστε τώρα κάτι ενδιαφέρον. Στην ιστοσελίδα του ΕΟΠΠΕΠ
(Εθνικός Οργανισµός Πιστοποίησης Προσόντων και Επαγγελµα-
τικού Προσανατολισµού) λέτε για τα Γραφεία Επαγγελµατικής
Ανάπτυξης και Σταδιοδροµίας (ΓΕΑΣ) που µεγάλος λόγος έγινε
στη συζήτηση αυτή του νοµοσχεδίου: «Περισσότερες πληροφο-
ρίες θα σας δοθούν το επόµενο χρονικό διάστηµα». Μάλιστα.
Αλλά έχουν περάσει χρόνια. 

Ας δώσουµε, λοιπόν, εµείς σήµερα λίγες πληροφορίες. Τα
ΓΕΑΣ θα στελεχώνονται από έναν σύµβουλο συντονιστή για κάθε
εκατόν πενήντα καταρτιζόµενους, έναν ψυχολόγο και έναν κοι-
νωνικό λειτουργό για κάθε διακόσιους καταρτιζόµενους. Πώς
είναι δυνατόν πρακτικά να λειτουργήσει αυτό, ώστε να ωφελήσει
ουσιαστικά τους σπουδαστές; 

Επιτρέψτε µου και µια επισήµανση για τη φοίτηση σε ΣΑΕΚ
των ατόµων µε αναπηρία. Για ποια ποιοτική συµπερίληψη κά-
νουµε λόγο; Υπάρχουν ετοιµόρροπα σχολεία. Κάποια από αυτά
δεν έχουν ούτε άδεια ανέγερσης και προδιαγραφές για ειδικά
σχολεία. Δηλαδή οι µαθητές, που µπορεί κάποιοι να έχουν κινη-
τικά προβλήµατα, πρέπει να πάνε στη διοίκηση που είναι σε έναν
όροφο, αλλά χωρίς να υπάρχει τρόπος να ανέβουν σε αυτό τον
όροφο και να εξυπηρετηθούν. Το ποσοστό απασχόλησης των
ατόµων µε αναπηρία αγγίζει το 32%, χαµηλότερο και αυτό στην
Ευρώπη. Πρέπει να άρουµε σήµερα όλα τα εµπόδια στην εκπαί-
δευση των ατόµων µε αναπηρία και να ενσκήψουµε στη σύνδεσή
της µε την απασχόληση στο εδώ και τώρα. 

Περνώ τώρα στις κρίσιµες ελλείψεις του παρόντος νοµοσχε-
δίου. Η πρώτη αφορά τα συγγράµµατα. Το είπαµε και στις επι-
τροπές. Πώς µπορεί να βελτιωθεί η παιδαγωγική διαδικασία,
όταν µιλάµε για βιβλία των ΕΠΑΛ που είναι κυριολεκτικά του προ-
ηγούµενου αιώνα; Το 2017 -θυµόµαστε όλοι- είχαν δοθεί 10 εκα-
τοµµύρια ευρώ για τη συγγραφή νέων προγραµµάτων σπουδών
και νέων βιβλίων. Δεν ήρθαν νέα βιβλία, αλλά και δεν ξέρουµε
πού πήγαν και αυτά τα εκατοµµύρια.

Η δεύτερη αφορά το πρόγραµµα «Μια Νέα Αρχή στα ΕΠΑΛ».
Απαξιώνεται δυστυχώς καθοριστικά, αφού πρώτα υπονοµεύθηκε
τα προηγούµενα χρόνια, ένα πρόγραµµα που υλοποιείται από το
2017 και έχει αναγνωριστεί ως µια εξαιρετικά καλή πρακτική πα-
νευρωπαϊκά, που προάγει την ενίσχυση, τη συµµετοχή και τη δη-
µιουργικότητα των µαθητών. Η απαξίωση αυτού δυστυχώς
οδηγεί σε µεγάλες καθυστερήσεις, λάθη και παραλείψεις στην
υλοποίησή του, όπως καθυστερηµένοι διορισµοί εκπαιδευτικών
και ψυχολόγων, απουσία ενηµερώσεων και επιµορφώσεων, ξή-
λωµα της επιστηµονικής και συντονιστικής επιτροπής, καµµία
αποτίµηση δράσεων και άλλα. Φέτος, ας πούµε, δεν έγινε εγκαί-
ρως καµµία πρόσληψη. Ήταν Νοέµβριος και ακόµη µετρούσαµε
κενά στα σχολεία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε µια µεταβαλλόµενη κοινωνία
το µόνο σταθερό σηµείο αναφοράς είναι η µόρφωση και το εν
λόγω σχέδιο νόµου την πλήττει σηµαντικά, ενώ δεν επιλύει κανένα
θέµα σχετιζόµενο µε την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρ-
τιση. Απλά µετονοµάστηκαν ήδη υπάρχουσες δοµές. Και εξαγγέλ-
θηκαν θεωρητικές υποσχέσεις που δυστυχώς δεν µπορούν να
συµβάλλουν µε κανέναν τρόπο στην ουσιαστική αναβάθµιση του
παιδαγωγικού χαρακτήρα της επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Ο
στόχος συνίσταται απλά στην προσαρµογή των αναγκών της αγο-
ράς.

Για εµάς στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία τα ζητήµατα
της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης πρέπει να βρί-
σκονται στον πυρήνα κάθε προσπάθειας που στοχεύει στη µε-
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ταρρύθµιση του εκπαιδευτικού συστήµατος. Η αναβάθµιση της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης θα πρέπει να συνι-
στά µία από τις βασικές πολιτικές προτεραιότητες της πολιτείας
και για την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ αυτό αποτέλεσε σηµαντική
προτεραιότητα. Αυτό αποδεικνύεται από το σύνολο των αλλαγών
και µεταρρυθµίσεων που έγιναν εκείνη την περίοδο. Επανέφερε
τους εκπαιδευτικούς στα σχολεία, επαναλειτούργησε όλους
τους τοµείς και τις ειδικότητες που είχαν καταργηθεί, εργάστηκε
συστηµατικά για την ουσιαστική βελτίωση και αναβάθµιση του
περιεχοµένου των επαγγελµατικών λυκείων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Οι αλλαγές που έγιναν τότε ήταν απαραίτητες ώστε να αναθε-

ωρηθούν ριζικά οι εκπαιδευτικές πολιτικές του παρελθόντος.
Ολοκληρώθηκε ένας λεπτοµερής στρατηγικός σχεδιασµός για

την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση και τη µαθητεία
και, φυσικά, είµαστε στη διάθεσή σας για να συνεργαστούµε
προς αυτή την στόχευση. Είναι κοινός µας στόχος. Όλοι νοιαζό-
µαστε για τους µαθητές. Το θέµα είναι εάν προτείνουµε λύσεις,
νοµοσχέδια και τροπολογίες που οδηγούν σε αυτή την κατεύ-
θυνση ή όχι.

Εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχουµε σταθερές
και πάγιες θέσεις για την ουσιαστική ενίσχυση και επαναλαµ-
βάνω ότι είµαστε στη διάθεσή σας. Απαιτείται, όµως, πολιτική
βούληση και, κατ’ επέκταση, γενναία αύξηση της χρηµατοδότη-
σης, σύγχρονα και επαρκή εργαστήρια για όλες τις δοµές, εξο-
πλισµός και υποδοµές, ολιγοµελή τµήµατα, µαζικές προσλήψεις
µόνιµων εκπαιδευτικών, ριζικές αλλαγές στα αναλυτικά προ-
γράµµατα, ώστε να ανταποκρίνονται στις σύγχρονες εξελίξεις
της επιστήµης και της τεχνολογίας. Μόνο έτσι η επαγγελµατική
εκπαίδευση και κατάρτιση θα λειτουργήσει ως ένα καθολικό, κοι-
νωνικό δικαίωµα, ως θεσµός άρσης των ανισοτήτων και πεδίο
διαµόρφωσης κοινωνικών και πολιτικών όρων για έναν ουσια-
στικό µετασχηµατισµό της κοινωνίας µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία
συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Δυστυχώς, το παρόν νοµοσχέ-
διο δεν κινείται προς αυτή την κατεύθυνση και το καταψηφί-
ζουµε. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Θρασκιά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 27ο Δηµοτικό Σχολείο
Περιστερίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, ο Βουλευτής κ. Νεοκλής Κρητικός ζητεί άδεια ολιγοή-
µερης απουσίας στο εξωτερικό από 8 έως 12 Φεβρουαρίου. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Θα συνεχίσουµε τώρα µε τον Εισηγητή από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής, τον κ. Στέφανο Παραστατίδη.
Να κλείσει παρακαλώ και ο ηλεκτρονικός κατάλογος.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα στην Ολοµέλεια να συζη-
τήσουµε µια νοµοθετική κυβερνητική παρέµβαση οργανωτικής
υφής στον πολύπαθο χώρο της επαγγελµατικής εκπαίδευσης,

µια παρέµβαση τρία χρόνια µετά την ψήφιση του εµβληµατικού
ν.4763/2020, ο οποίος, κατά τα λεγόµενα της τότε Υπουργού κ.
Κεραµέως, ήρθε για να βάλει τέλος στην πολυπλοκότητα και την
αλληλοεπικάλυψη δοµών και υπηρεσιών, να εκσυγχρονίσει
δοµές, να απλοποιήσει διαδικασίες, να ανανεώσει τα προγράµ-
µατα σπουδών, να βελτιώσει τον τρόπο πιστοποίησης. 

Γιατί βρισκόµαστε σήµερα ξανά εδώ; Προφανώς επειδή δεν
έγινε τίποτα από όλα αυτά, όπως δεν έγινε µε την πανεπιστη-
µιακή αστυνοµία, όπως δεν έγινε µε την εκλογή των συµβουλίων
διοίκησης στα ΑΕΙ, όπως δεν έγινε µε την αξιολόγηση, όπως δεν
έγινε τίποτα τελικά µε την παιδεία. Βεβαίως, η κ. Κεραµέως αλ-
λάζει Υπουργείο, πηγαίνει στο Εσωτερικών –rotation- και η ζωή
συνεχίζεται. 

Θα περίµενα από τη νέα ηγεσία του Υπουργείου να εκθέσει
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων µια στοιχειωδώς τεκµη-
ριωµένη αξιολόγηση των αποτελεσµάτων του ν.4763/2020 σε
σχέση µε τους εκπεφρασµένους στόχους του. Τουλάχιστον έτσι
συνηθίζουν στις σύγχρονες δηµοκρατίες. 

Εσάς, όµως, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σας αρέσει να
αξιολογείτε, όχι να αξιολογείστε. Παρ’ όλα αυτά, το ερώτηµα
υφίσταται: Πέτυχε ή όχι η κ. Κεραµέως; Πέτυχε ή όχι η Νέα Δη-
µοκρατία στον τοµέα της παιδείας;

Τα διεθνή στοιχεία στον τοµέα της επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης είναι αµείλικτα. Είµαστε προτελευταίοι στο
ποσοστό απασχόλησης των πρόσφατων αποφοίτων. Ήταν 59,8%
παρακαλώ το 2022. Ο µέσος ευρωπαϊκός όρος ήταν 79,7%. Εί-
µαστε προτελευταίοι στη συµµετοχή των ενηλίκων στην επαγ-
γελµατική εκπαίδευση. Είµαστε πρώτοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση
στην ανεργία των νέων είκοσι πέντε έως είκοσι εννέα ετών απο-
φοίτων της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης που δεν
µετέχουν σε κάποιο εκπαιδευτικό πρόγραµµα. Στο 35,7% βρίσκε-
ται το ποσοστό αποφοίτων επαγγελµατικής εκπαίδευσης που
έχουν δεχθεί µαθητεία σε εργασιακό χώρο. Το αντίστοιχο ποσο-
στό στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 60%. Έχουµε από τα χαµηλό-
τερα ποσοστά συµµετοχής µαθητών στην επαγγελµατική
εκπαίδευση, 33,8%. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο µέσος όρος είναι
48,7%. Είµαστε τέταρτοι από το τέλος στη δηµόσια χρηµατοδό-
τηση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, µπροστά µόνο από τη
Μάλτα, τη Ρουµανία και τη Λιθουανία. Και, βεβαίως, είµαστε στα-
θερά στις πέντε τελευταίες θέσεις σε όλους τους ευρωπαϊκούς
δείκτες δεξιοτήτων. 

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το κακό δεν είναι
ότι δεν τα καταφέρατε. Το κακό είναι ότι συνεχίζετε στο ίδιο µο-
τίβο µε συγκεντρωτικές δοµές και µοντέλα διοίκησης, χωρίς
εκτενή διάλογο µε τους φορείς και την κοινωνία, µε αδιαφανείς
και αξιοκρατικές αντιλήψεις. 

Ας δούµε το παράδειγµα του σηµερινού νοµοσχεδίου. Θεσπί-
ζετε τα ΚΕΕΚ, τα κέντρα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης, campus όπως τα ονοµάσατε. Πρόκειται για υπερσυ-
γκεντρωτικές µέγα δοµές εξακοσίων, οκτακοσίων µέχρι και χιλίων
µαθητών, δοµές που θα δηµιουργήσουν σοβαρά παιδαγωγικά
προβλήµατα, αλλά και προβλήµατα εποπτείας και επίβλεψης. Μην
το ξεχνάµε αυτό. Πρόκειται για δοµές που δεν µπορούν να εφαρ-
µοστούν παρά σε µόλις εξήντα από τα συνολικά τετρακόσια δε-
καεπτά ΕΠΑΛ. Κατά συνέπεια, παράγουν εκπαιδευτικές
ανισότητες. Πρόκειται για δοµές που δοκιµάσατε στο παρελθόν
µε τον ν.576/1977. 

Βεβαίως, τότε ο Γεώργιος Ράλλης δεν είχε µεταρρυθµιστικό
οίστρο και αντί για campus τα ονόµασε ΚΕΤΕ και τα οποία κα-
ταργήθηκαν το 1985 ως πλήρως αποτυχηµένα µε τον νόµο Κα-
κλαµάνη. 

Εν συνεχεία, για τις εξήντα µέγα δοµές δηµιουργείτε θέσεις
οργανωτικού συντονιστή. Είναι δικαίωµά σας. Εµείς άλλωστε δια-
φωνούµε µε την αρχιτεκτονική. Εσείς αναλαµβάνετε την ευθύνη.
Επιπρόσθετα, οι συντονιστές αυτοί οι εξήντα, οι µάνατζερ, θα
λαµβάνουν το επίδοµα του προϊσταµένου γενικής διεύθυνσης,
το οποίο µάλιστα αυξήθηκε πρόσφατα κατά 30% και ανέρχεται
σε 1.300 ευρώ τον µήνα. Και εδώ, βεβαίως, εσείς αναλαµβάνετε
την ευθύνη. Όµως, οι οργανωτικοί συντονιστές δεν διορίζονται
µε διαδικασία όµοια µε τους γενικούς διευθυντές. Ο Υπουργός
ορίζει τις προϋποθέσεις, ο Υπουργός ορίζει την τριµελή επιτροπή
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που τους επιλέγει, ο Υπουργός δύναται να τους παύσει. 
Εδώ είναι και δική µας ευθύνη, διότι δεν αφορά ειδικά την υπο-

τιθέµενη µεταρρύθµιση, αλλά γενικότερα την άσκηση δηµόσιας
διοίκησης και την οφειλόµενη αξιοκρατία που θα πρέπει να υπη-
ρετείτε. 

Αυτός είναι ο λόγος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που κατα-
θέσαµε συγκεκριµένη τροπολογία προτείνοντας η επιλογή να γί-
νεται από το ΕΙΣΕΠ των συντονιστών, το Ειδικό Συµβούλιο
Επιλογής Προϊσταµένων, που συµµετέχουν ως εκπρόσωποι του
ΑΣΕΠ και επί της τροπολογίας θα κριθούµε όλοι, αυτοί που υπη-
ρετούµε την αξιοκρατία και αυτοί που την παρακάµπτουν ή την
προσαρµόζουν στα µέτρα τους. 

Ακόµη µετονοµάζετε τα ΙΕΚ σε ΣΑΕΚ χωρίς να επιφέρετε καµ-
µία αλλαγή τόσο στο περιεχόµενο των σπουδών όσο και στη λει-
τουργία τους. Μάλιστα, τοποθετείτε τη φράση «ανώτερη», ενώ
τα ΙΕΚ εξακολουθούν να παρέχουν επαγγελµατικά δικαιώµατα
επιπέδου πέντε και η πρόσληψη στο δηµόσιο γίνεται στην κατη-
γορία ΔΕ. Πάντως, η βάπτιση είναι δεν είναι δωρεάν, διότι η µε-
τονοµασία συνοδεύεται και από το αντίστοιχο δηµοσιονοµικό και
γραφειοκρατικό κόστος. 

Επίσης, µεταφέρετε καλές πρακτικές των πρότυπων ΕΠΑΛ στο
σύνολο των ΕΠΑΛ, χωρίς όµως να έχει προηγηθεί καµµία αξιο-
λόγηση. Βαφτίζετε και εδώ ως καλές πρακτικές αυτές που δεν
έχουν καν αξιολογηθεί. Πρόκειται για πλήρη διαστρέβλωση της
έννοιας και της φιλοσοφίας λειτουργίας µιας πρότυπης εκπαι-
δευτικής µονάδας. 

Τέλος, οδηγείτε µε µαθηµατική ακρίβεια σε διάλυση τα εργα-
στηριακά κέντρα, καθώς δηµιουργείτε ένα καθεστώς µειωµένης
προβληµατικής εποπτείας. 

Συνοψίζοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ή κύριοι της Κυ-
βέρνησης ακριβέστερα, βαφτίζετε τα ΚΕΤΕ σε ΚΕΕΚ, campus
δηλαδή, βαφτίζετε τα ΙΕΚ σε ΣΑΕΚ, βαφτίζετε καλές πρακτικές
που δεν έχουν καν αξιολογηθεί από τα πρότυπα ΕΠΑΛ. Αυτό δεν
είναι µεταρρύθµιση, βάπτιση είναι. Μπορεί, βέβαια, να µην είστε
µεταρρυθµιστές. Εύχοµαι τουλάχιστον να είστε άξιοι νονοί. Να
σας ζήσει, λοιπόν, η µεταρρύθµιση. 

Κυρίες και κύριοι, της Κυβέρνησης, έχετε υποβαθµίσει την
επαγγελµατική εκπαίδευση διοικητικά, οργανωτικά και οικονο-
µικά. Ακόµη και οι προβληµατικές ρυθµίσεις σας που αφορούν
τη γενική εκπαίδευση, παραλείπουν κι αγνοούν συστηµατικά την
επαγγελµατική εκπαίδευση. Για παράδειγµα, η προβληµατική
διάταξη νόµου για το πολλαπλό βιβλίο, που ταλαιπωρείται ανά-
µεσα στις διαδοχικές παρατάσεις και στις επιτροπές του ΙΕΠ
αφορά µόνο στη γενική εκπαίδευση. Δεν σας πέρασε από το
µυαλό ότι αφού θεσµοθετείται κάτι τόσο σηµαντικό για τους µα-
θητές των δηµοτικών, των γυµνασίων, των γενικών λυκείων, αυτό
δεν θα έπρεπε να γίνει αντίστοιχα και για τους µαθητές των
ΕΠΑΛ; Τι είναι µαθητές δεύτερης κατηγορίας; Και δεν είναι το
µόνο. Αναφέρθηκε πολλάκις ότι τα προγράµµατα σπουδών και
τα διδακτικά εγχειρίδια των ΕΠΑΛ ανήκουν στον περασµένο
αιώνα. Έχετε λάβει κάποια µέριµνα γι’ αυτό; Κατά τα άλλα συζη-
τάµε για το τέλος της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης,
οδεύουµε στην πέµπτη, στην έκτη, αλλά εµείς πηγαίνουµε βή-
µατα προς τα πίσω. 

Αληθεύει ότι η διεύθυνση επαγγελµατικής εκπαίδευσης του
ΙΕΠ στελεχώνεται από ένα -στην κυριολεξία ένα- µόνο άτοµο; Με
αυτό το ένα άτοµο θα αναβαθµίσετε την επαγγελµατική εκπαί-
δευση; Είναι αλήθεια ότι µέχρι σήµερα στα µέσα του Γενάρη που
έχει φύγει το µισό διδακτικό έτος δεν υπάρχουν ακόµα βιβλία
στα ΕΠΑΛ για τον τοµέα των ναυτιλιακών σπουδών; Πότε περι-
µένετε να τα στείλετε, αφού τελειώσει το έτος;  

Καταγγείλαµε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων το ΙΝΕ-
ΔΙΒΙΜ. Έχει οριστεί µε υπουργική απόφαση εδώ και πάνω από δύο
χρόνια ως ο υπεύθυνος φορέας για τη διάθεση 50 εκατοµµυρίων
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης στα Πρότυπα ΕΠΑΛ και στα Πει-
ραµατικά ΙΕΚ. Δεν έχει γίνει τίποτα απολύτως. Δεν τα θέλετε τα
χρήµατα ή πρόκειται απλώς για µια διαχειριστική ανεπάρκεια, την
οποία θα µας καλέσετε και αυτοί να την συγχωρήσουµε;

Ας φύγουµε, όµως, από την κριτική. Ας δούµε σε τι διαφέ-
ρουµε ιδεολογικά και πολιτικά, πώς εµείς σκεπτόµαστε την επαγ-
γελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση και τι προτείνουµε. Ως

ΠΑΣΟΚ έχουµε µια διαφορετική φιλοσοφία. Πιστεύουµε στον
διάλογο, στον εκδηµοκρατισµό των δοµών, στη διαφάνεια, την
αξιοκρατία, τη δίκαιη αξιολόγηση και όχι σε εµβαλωµατικές πα-
ρεµβάσεις που δεν θίγουν τις δοµές εξουσίας ή στην προσπά-
θεια ελέγχου και φίµωσης των εκπαιδευτικών. Και αυτό ξέρετε,
το αποδείξαµε στην πράξη την τελευταία φορά που κυβερνή-
σαµε τη χώρα. Αναφέρω επί παραδείγµατι τη µεγάλη µεταρρύθ-
µιση του ΠΑΣΟΚ στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µε Πρωθυπουργό
τον Γιώργο Παπανδρέου και Υπουργό Παιδείας την Άννα Διαµαν-
τοπούλου. Μία µεταρρύθµιση υποδειγµατική ως προς τη διαδι-
κασία, µε συζήτηση άνω του έτους, µε συµµετέχοντες όλους
τους stakeholders, τους ενδιαφερόµενους δηλαδή της παιδείας,
τους εκπαιδευτικούς, τους φοιτητές, τα κόµµατα, την κοινωνία,
µελετώντας τα καλύτερα εκπαιδευτικά συστήµατα και υιοθετών-
τας καλές πρακτικές, συνοµιλώντας µε υπουργούς παιδείας από
διάφορα µέρη του κόσµου, επιτυγχάνοντας τις µέγιστες δυνατές
συναινέσεις, ένας νόµος που ψηφίστηκε από τα τέσσερα πέµπτα
της Βουλής και η δική σας Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
αµέσως µετά τον ίδιο νόµο τον έβαλε στο συρτάρι. 

Έχετε τεράστια ευθύνη κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας γι’ αυτό.
Έχετε τεράστια ευθύνη για το γεγονός ότι δεν προχώρησε ο
νόµος αυτός και χάσαµε µία ολόκληρη δεκαετία. Και έχετε ακόµα
µεγαλύτερη ευθύνη σήµερα, όταν προαναγγέλλετε µία νέα µε-
ταρρύθµιση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και τη γράφετε µόνοι
σας στο Υπουργείο στα µουλωχτά. 

Αλήθεια, σε ποια δηµοκρατική χώρα της Ευρώπης γίνονται µε-
ταρρυθµίσεις στην παιδεία χωρίς εκτενή διάλογο; Σε ποια προ-
ηγµένη δηµοκρατία δεν επιδιώκονται οι µέγιστες δυνατές
συναινέσεις στην παιδεία; Σε ποια δηµοκρατία µαθαίνονται οι αλ-
λαγές στην παιδεία από παραπολιτικά στις εφηµερίδες και non
paper στα οποία γίνονται οι ερωτήσεις και δίνονται και οι απαν-
τήσεις, να µη σκεφτούµε καν. 

Αυτό συµβαίνει σήµερα στην Ελλάδα και µας προσβάλλει
όλους και πρωτίστως τους πολίτες, που µαθαίνουν το περιεχό-
µενο του νοµοσχεδίου από τηλεοπτικούς µεσσίες και γραφιάδες
διαµεσολαβητές αποσπασµατικά και µε διαρροές. Και µάλιστα,
µας κουνάει και το δάχτυλο ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος µας ανα-
κοινώνει ότι τώρα θα µετρηθούµε –λέει- ποιοι είµαστε προοδευ-
τικοί και ποιοι δεν είµαστε. Νοµίζει ότι µιλάει σε υπηκόους.
Νοµίζει ότι µιλάει σε πολίτες ή σε πολιτικούς που δεν συµµετέ-
χουν, που δεν συνδιαµορφώνουν, που δεν έχουν άποψη. Απλά
καλούνται να ψηφίσουν ως πολιτικοί ή να χειροκροτήσουν ως πο-
λίτες. Αυτή η αυταρχική αντίληψη δεν θα περάσει. Η Ελλάδα
χρειάζεται περισσότερη δηµοκρατία, όχι άλλες τεχνητές διαιρέ-
σεις, όχι άλλα πλαστά διλήµµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόσφατη µελέτη του ΟΟΣΑ
διαπιστώνει ότι συνολικά περίπου 2 εκατοµµύρια Έλληνες, ηλι-
κίας δεκαπέντε ως εξήντα πέντε, έχουν χαµηλές δεξιότητες κα-
τανόησης κειµένου. Ακόµη περισσότεροι έχουν χαµηλές
δεξιότητες αριθµητικής. Πρόκειται για άτοµα που δυσκολεύονται
όλο και περισσότερο να σταθούν ως πολίτες και ως εργαζόµενοι.
Για να σταθεί κανείς καλά ως πολίτης και ως εργαζόµενος στη
σύγχρονη εποχή, είναι ανάγκη να διαθέτει σφαιρικές δεξιότητες.
Αυτό σηµαίνει να είναι σε θέση να κατανοεί πυκνά ή µακροσκελή
κείµενα, να εντοπίζει, να ερµηνεύει και να αξιολογεί πληροφορίες
και να βγάζει λογικά συµπεράσµατα. Αυτός είναι ο λόγος που το
ΠΑΣΟΚ επιµένει ιδεολογικά ότι η εκπαίδευση δεν πρέπει να φθί-
νει σε βάρος της κατάρτισης. Οι δοµές κατάρτισης πρέπει να λει-
τουργούν συµπληρωµατικά στις δοµές εκπαίδευσης και όχι ως
υποκατάστατα. Θέλουµε επένδυση στη γνώση, στις ουσιαστικές
και όχι στις τυπικές γνωστικές δεξιότητες, όπως επίσης, και στις
µεταγνωστικές δεξιότητες. Θέλουµε πολίτες, πρώτα πολίτες και
ύστερα εργαζόµενους, θέλουµε ανθρώπους που θα µπορούν να
βρίσκουν χώρο στην αγορά εργασίας, η οποία µετασχηµατίζεται
ανά δεκαετία, µε δεκάδες νέα επαγγέλµατα. Θέλουµε µία εκπαι-
δευτική διαδικασία που θα επιµορφώνει διαρκώς, θα βρίσκεται
δίπλα και δια βίου στον πολίτη. Θέλουµε ένα σταθερό εργασιακό
περιβάλλον έναντι της ελαστικοποίησης της εργασίας στην
οποία έχετε προχωρήσει τα τελευταία χρόνια µε συνεχείς νοµο-
θετικές παρεµβάσεις και αυτή βεβαίως δεν βοηθάει στην ανά-
πτυξη και στην εµβάθυνση των δεξιοτήτων. Θέλουµε εργοδότες
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µε δικαιώµατα και υποχρεώσεις. Θέλουµε συνδικάτα νέου τύπου
που θα επιδιώκουν τη σύζευξη της εκπαίδευσης µε την αγορά
εργασίας. Θέλουµε θωράκιση και ενίσχυση των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων. Θέλουµε µία ποιοτική αναβάθµιση της χώρας,
η οποία ειδάλλως κινδυνεύει να εγκλωβιστεί σε ένα παραγωγικό
µοντέλο χαµηλής προστιθέµενης αξίας και χαµηλής παραγωγι-
κότητας. Θέλουµε µία νέα Ελλάδα που να µη βρίσκεται σε υπε-
ρεξάρτηση από την κατανάλωση, από τον τουρισµό, από τη
χαµηλή τεχνολογική σύνθεση των εξαγωγών, το µεγάλο εµπο-
ρικό έλλειµµα. Και αυτό απαιτεί, όπως επιγραµµατικά έχει περι-
γράψει ο καθηγητής κ. Ματσαγγάνης, τέσσερα πράγµατα:
Βαθιές τοµές στην παραγωγή δεξιοτήτων, στην κοινωνική προ-
στασία, στη φορολογία και στις εργασιακές σχέσεις. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλώ αντί να επενδύσετε στην υποστε-
λεχωµένη διεύθυνση επαγγελµατικής εκπαίδευσης του ΙΕΠ, να
δηµιουργήσετε ένα νέο κεντρικό φορέα κατά αντιστοιχία του ΙΕΠ
για το σύνολο της επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Πρόταση. Ας
µη δώσω το όνοµα εγώ, κάντε το εσείς που είστε και ειδήµονες
στις βαπτίσεις. Μόνο φροντίστε να είναι ανεξάρτητος. Αυτό για
σας, ίσως είναι το πιο δύσκολο κοµµάτι της εξίσωσης. Οι ανε-
ξάρτητες αρχές, η ανεξαρτησία γενικότερα η θεσµική µατιά και
η αντίληψη. Ξέρετε, όµως, θα σας βοηθήσει να απελευθερωθείτε
από τη µανία του ελέγχου και της επιβολής.

Απαιτείται, λοιπόν, ένας φορέας µε δύο πυλώνες, επιστηµο-
νικό για τον σχεδιασµό την εκπόνηση προγραµµάτων σπουδών
και τη συγγραφή νέων βιβλίων, διαχειριστικό για τη χρηµατοδό-
τηση όλων των αναγκών της επαγγελµατικής εκπαίδευσης σε
υποδοµές και σε εξοπλισµό. Αυτό το νέο ινστιτούτο για την επαγ-
γελµατική εκπαίδευση σωστά στελεχωµένο και µακριά από τις
αβελτηρίες και την ανεπάρκεια των υφιστάµενων φορέων, είναι
το πρώτο αναγκαίο βήµα.

Ο διαρκής διάλογος, ο εκδηµοκρατισµός των δοµών, η διαφά-
νεια, η αξιοκρατία, η συνεχής αξιολόγηση, ο πειραµατισµός, η
επένδυση στο ανθρώπινο κεφάλαιο µε όρους γνώσης, µία νέα
ρύθµιση της αγοράς εργασίας, χωρίς ασυµµετρίες ισχύος, ένα
περιβάλλον φιλικό και δίκαιο για το επιχειρείν, είναι θεµέλια στα
οποία µπορούµε να χτίσουµε από την αρχή την επαγγελµατική
εκπαίδευση και κατάρτιση στη χώρα. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνω
λέγοντας ότι η Ελλάδα δεν χρειάζεται άλλα νοµοθετικά µερεµέ-
τια, δεν χρειάζεται άλλη πολιτική επικοινωνία. Χρειάζεται ευθύ-
τητα, χρειάζεται ουσία, χρειάζεται να κάνουµε και να πάρουµε
τις δύσκολες επιλογές. Σε αυτές τις δύσκολες επιλογές θα είµα-
στε και εµείς εδώ. Χρειαζόµαστε, λοιπόν, πολιτική αλλαγή, χρει-
αζόµαστε αλλαγή παραδείγµατος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Παραστατίδη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας, τον κ. Ιωάννη Δελή.
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Με έναν απολύτως παραπλανητικό τίτλο

περί δήθεν ενίσχυσης του Εθνικού Συστήµατος Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης η Κυβέρνηση επιχειρεί ξανά µε
νόµο να ευθυγραµµίσει την επαγγελµατική εκπαίδευση και κα-
τάρτιση µε τις απαιτήσεις των µεγαλοεπιχειρηµατιών, προσπερ-
νώντας, όµως, ταυτόχρονα τα σοβαρά προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν οι µαθητές και οι σπουδαστές στα σχολεία και
τις σχολές της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης.

Αυτή η ευθυγράµµιση είναι ο κεντρικός, βασικός στόχος του νο-
µοσχεδίου και αυτό είναι το πραγµατικό νόηµα εκφράσεων, όπως
παραδείγµατος χάριν η διεύρυνση του πεδίου παρέµβασης των
σχολών ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης, όπως θα λέγονται
από εδώ και στο εξής τα ΙΕΚ, η ενίσχυση των συνεργειών µεταξύ
των διαφορετικών επιπέδων τρία, τέσσερα και πέντε του Εθνικού
Πλαισίου Προσόντων, ή η βέλτιστη αξιοποίηση της διάγνωσης των
αναγκών της αγοράς εργασίας και φυσικά –αλίµονο!- η προσφορά
ειδικοτήτων εστιασµένων σε οικονοµικές δραστηριότητες των βιο-
µηχάνων και λοιπών µεγαλοεπιχειρηµατιών.

Άραγε, θα µπορούσε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο να είναι διαφορε-
τικό, όντας ενταγµένο στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
της στρατηγικής της καπιταλιστικής ανάπτυξης, δηλαδή της κερ-
δοφορίας; Όχι, φυσικά, όσο και αν πασχίζουν να πείσουν για το
αντίθετο οι αριστεροί, οι κεντροαριστεροί βαστάζοι του συστή-
µατος. Άλλωστε και αυτοί όταν κυβέρνησαν στην ίδια ρότα κινή-
θηκαν.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, κοµµένο και ραµµένο στα µέτρα των
καπιταλιστών, όπως και το ίδιο οµολογεί, προέρχεται κατευθείαν
από εκείνα τα εργαστήρια και τις δεξαµενές σκέψης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ, τα οποία νυχθηµερόν ασχολούν-
ται όχι, βέβαια, µε τη µετάδοση στους µαθητές-σπουδαστές της
γνώσης της βαθιάς, της επιστηµονικής -περιττά έξοδα τα θεω-
ρούν όλα αυτά- αλλά µε την αναβάθµιση των ληξιπρόθεσµων δε-
ξιοτήτων των νέων για τις ανάγκες των µεγαλοεπιχειρηµατιών.

Ας τα πάρουµε, όµως, µε τη σειρά. Μιλάτε και εσείς, όπως
όλες οι κυβερνήσεις, για τη σύνδεση της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης µε την αγορά. Ασφαλώς και είναι αντικειµενική η σχέση
της εκπαίδευσης µε την παραγωγική διαδικασία. Το ζήτηµα,
όµως, είναι ποιος την ορίζει αυτή τη σχέση: Η κοινωνία, οι ανάγ-
κες των πολλών της κοινωνίας ή µήπως τα κέρδη των καπιταλι-
στών; Στο σύστηµα το καπιταλιστικό που ζούµε ισχύει το
δεύτερο και γι’ αυτό αυτή η σύνδεση εκπαίδευσης-αγοράς απο-
τελεί ένα εγχείρηµα διαχρονικά εξαιρετικά δύσκολο, γιατί η κα-
πιταλιστική παραγωγή έχοντας ελάχιστα περιθώρια για έναν
ουσιαστικό σχεδιασµό της, καθώς είναι αντικειµενικά άναρχη και
άναρχα µεταβαλλόµενη, µιας και βασικό της κίνητρο και σκοπό
έχει το καπιταλιστικό κέρδος, ψάχνει διαρκώς µόνο για εφήµερες
ληξιπρόθεσµες δεξιότητες. Άρα, πώς να συνδεθεί ουσιαστικά µε
την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση, αλλά και συνολικά
µε την εκπαίδευση;

Παρ όλα αυτά, οι αστικές κυβερνήσεις –όλες!- και η σηµερινή,
φυσικά, καταβάλλουν συνεχείς προσπάθειες, επιδιώκοντας µε
αγωνία να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις των µεγάλων επιχει-
ρήσεων για το κατάλληλο κάθε φορά εργατικό δυναµικό που
χρειάζονται αυτές, «just in time», όπως λένε και για όσο, βέβαια,
το χρειάζονται µέσα σε αυτό το αέναο κυνηγητό του καπιταλι-
στικού κέρδους που αλλάζει διαρκώς πεδία και οικονοµικούς
κλάδους, πετώντας κάθε φορά στα αζήτητα της ανεργίας τους
εργαζόµενους.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο επιχειρείται αυτή η σύνδεση να
γίνει σε κλαδικό επίπεδο -τοπικό και περιφερειακό- µέσα από
κλαδικές, µονοθεµατικές δηλαδή δοµές επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης-κατάρτισης. Παραδείγµατος χάριν, στο Πέραµα για τα
ναυπηγεία, στην Κοζάνη για την τεχνολογία της πράσινης µετά-
βασης, στην Κρήτη για την τουριστική βιοµηχανία και όπου
αλλού για τις λεγόµενες ειδικές οικονοµικές ζώνες.

Το ερώτηµα, όµως, ξέρετε, κύριε Υπουργέ, είναι αµείλικτο όσο
και χιλιοαπαντηµένο: Τι γίνονται, αλήθεια, όλοι αυτοί οι εργαζό-
µενοι, όταν τα επενδυτικά σχέδια των καπιταλιστών αλλάζουν
κλάδους και τόπους, όπως τόσο συχνά κάνουν; Η απάντηση είναι
γνωστή: Προστίθενται στις στρατιές των ανέργων, όπως έγινε,
παραδείγµατος χάριν, στη Νάουσα και στην Πάτρα µε την εγκα-
τάλειψη της κλωστοϋφαντουργίας.

Και εδώ σε αυτό ακριβώς το άρθρο, στο άρθρο 4, βρίσκετε
την ευκαιρία να επιτεθείτε εκ νέου στους καλλιτέχνες, ενισχύον-
τας µε νόµο, δίνοντας ισχύ νόµου στο προεδρικό διάταγµα
85/2022. Σας καλούµε για άλλη µια φορά να αποσύρετε αυτή τη
διάταξη, όπως και το προεδρικό διάταγµα 85/2022.

Όσο για το Πέραµα, στο οποίο ο Πρωθυπουργός έστησε τη
φιέστα της δήθεν αναβάθµισης της επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης, δεν ακούστηκε εκεί ότι αυτό το Πρότυπο –
παρακαλώ- ΕΠΑΛ του Περάµατος όχι µόνο µετρά φέτος
τουλάχιστον δύο χιλιάδες χαµένες ώρες διδασκαλίας λόγω έλ-
λειψης προφανώς εκπαιδευτικών, αλλά και η πλειοψηφία των εκ-
παιδευτικών του είναι αναπληρωτές. Και βέβαια, στην ίδια εκείνη
συνάντηση και φιέστα ο Πρωθυπουργός έκανε πως δεν άκουσε
κάτι ενοχλητικές ερωτήσεις των µαθητών, όπως «γιατί δεν πλη-
ρώνονται οι µαθητευόµενοι µε τον µήνα παρά στο τέλος και µετά
από πολύ καιρό του εξαµήνου;», ή «γιατί οι µαθητευόµενοι του
έτους µαθητείας αναγκάζονται να κάνουν τόσα και τόσα χιλιόµε-
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τρα για την επιλογή τους;» και «γιατί στο δικό τους Πρότυπο
ΕΠΑΛ στο Πέραµα, όπως και αλλού, δεν γίνεται εκείνη η µια µέρα
πρακτική την εβδοµάδα, όπως λέει το πρόγραµµα;».

Την ώρα που µιλάτε για αναβάθµιση και για ενίσχυση της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης, κάθε µέρα, κύριε Υπουργέ, σας
διαψεύδει η σκληρή πραγµατικότητα που βιώνουν οι χιλιάδες µα-
θητές και οι σπουδαστές της µε τη συνεχιζόµενη υποχρηµατο-
δότηση, τις απαρχαιωµένες έως και επικίνδυνες υποδοµές, τις
τεράστιες ελλείψεις σε διδακτικό προσωπικό και εξοπλισµό, τις
απλήρωτες πρακτικές αυτών των παιδιών που είναι πια καθε-
στώς.

Από πού να αρχίσουµε και τι να πρωτοπούµε; Να πούµε για το
δηµόσιο ΙΕΚ Πειραιά, που εδώ και δύο χρόνια φτάνουν να κλεί-
νουν πολλά τζαµιά µε κόλλες Α4; Να πούµε για τα ξεχαρβαλω-
µένα ταβάνια, όπως στο 2ο ΕΠΑΛ της Αθήνας και αλλού που
στάζουν; Για σχολεία και σχολές µε σοβάδες να πέφτουν και µε
τουαλέτες ένα πραγµατικό αίσχος; Να πούµε για σχολικά προ-
αύλια που πληµµυρίζουν µε την πρώτη βροχή; Ή µήπως να
πούµε -και πρέπει να το πούµε- για το ΕΠΑΛ στο Λεωνίδιο, στο
κτήριο του οποίου, αν και χαρακτηρισµένο ως σεισµόπληκτο
µετά από τον σεισµό του 2008, δεν έγινε απολύτως καµµία –µα,
καµµία!- παρέµβαση. Σκεφτείτε πόσες κυβερνήσεις πέρασαν από
το 2008, µέχρι που ήρθε ο προχθεσινός σεισµός των 4,7 Ρίχτερ
για να υπενθυµίσει πόσο επικίνδυνη είναι αυτή η διαχρονική κυ-
βερνητική «αµέλεια» και το «αµέλεια» µέσα σε πολλά εισαγωγικά.

Το χειρότερο, όµως, ξέρετε ποιο είναι; Είναι ότι όλα αυτά πρό-
κειται να συνεχιστούν, καθώς όπως εσείς οι ίδιοι γράφετε φαρδιά
πλατιά στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου στη σελίδα 46,
γράφετε το εξής: «Οι στόχοι που επιδιώκονται µε τις προτεινό-
µενες διατάξεις του νοµοσχεδίου, δεν είναι δυνατό να αντιµετω-
πιστούν άκουσον, άκουσον µε διάθεση περισσότερων
ανθρωπίνων και υλικών πόρων». Σοβαρά; Θράσος; Σας ξέφυγε;
Ότι και να είναι αποτελεί τη δική σας οµολογία και βέβαια την
επιβεβαίωση της δικής µας κριτικής.

Για να µη µιλήσουµε και για τα αναλώσιµα των σπουδαστών,
για τα οποία σε ειδικότητες όπως η κοµµωτική, η αισθητική ή η
µαγειρική, ζητούνται από τους σπουδαστές µέχρι και 300 ευρώ
κάθε εξάµηνο. Για το δηµόσιο ΙΕΚ µιλάµε τώρα. Εξαγγέλλετε βέ-
βαια 114 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης όχι για
τις ρηµαγµένες υποδοµές, αλλά για τον εξοπλισµό των εργαστη-
ρίων της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. 

Η Υφυπουργός έρχεται και µας εξηγεί ότι αυτά δεν θα πάνε
µόνο, λέει, για τα εξήντα θεµατικά και περιφερειακά κέντρα
επαγγελµατικής εκπαίδευσης κατάρτισης, αλλά θα πάνε σε όλα
τα εργαστήρια, το κάνει, δηλαδή, ακόµα χειρότερο. Λέτε να φτά-
νουν, άραγε, αυτά για τον τεχνολογικό εκσυγχρονισµό των ερ-
γαστηρίων ή µήπως αρκετά από αυτά θα συνεχίσουν να
λειτουργούν µε κάτι τόρνους επεξεργασίας, που κανονικά θα
έπρεπε να βρίσκονται στα µουσεία της τεχνολογίας ή µήπως στο
Εργαστηριακό Κέντρο του Περιστερίου, οι σπουδαστές µηχανο-
τρονικής θα συνεχίσουν όπως σήµερα να κάνουν µάθηµα µε ένα
σοβιετικό αυτοκίνητο λάντα; Γιατί αυτό γίνεται σήµερα. Δεν λέω
καλά είναι τα λάντα, αλλά σήµερα µόνο και µόνο για να θυµόµα-
στε την τεχνολογική ανωτερότητα του σοσιαλισµού στις δεκαε-
τίες του ‘60 και του ’70 και όχι φυσικά για να γίνεται µάθηµα
σήµερα στην εποχή των ηλεκτρικών αυτοκινήτων. Και να προ-
σπαθείτε και από πάνω να µπολιάζετε το µυαλό των σπουδα-
στών, µε το ότι τάχα η ασφάλεια λέει στον χώρο δουλειάς,
αποτελεί αποκλειστική ευθύνη των εργαζοµένων και τα ατυχή-
µατα προκύπτουν από ατοµικά λάθη, όπως γράφει µια πινακίδα
σε εκείνο το απαρχαιωµένο δηµόσιο ΙΕΚ της Μοναστηρίου στη
Θεσσαλονίκη.

Για πείτε µας, όµως, πότε αλήθεια και σε ποια ειδικότητα έχει
γίνει έστω και ο παραµικρός έλεγχος για την ασφάλεια των σπου-
δαστών στην πρακτική τους άσκηση και το Υπουργείο τι κάνει
δεν έχει ευθύνη για αυτό; Δεν έχει ευθύνη η Κυβέρνηση για τις
απλήρωτες πρακτικές ασκήσεις, που εξελίσσονται σε τζάµπα ου-
σιαστικά δουλειά; Δεν ξέρετε ότι αυτό είναι που καίει κυριολε-
κτικά τους σπουδαστές των ΙΕΚ, οι οποίοι δεν φτάνει που
δουλεύουν ένα ολόκληρο εξάµηνο κανονικά οκτάωρα και παρα-
πάνω, δηλαδή, κανονικής δουλειάς χωρίς παρακαλώ πληρωµή,

δεν φτάνει αυτό, αλλά και πολλές φορές οι εργοδότες τους βά-
ζουν να εργάζονται σε δουλειές άσχετες µε την ειδικότητα τους,
στην οποία υποτίθεται κάνουν πρακτική. Να τι γίνεται όταν δεν
υπάρχει ουσιαστική εποπτεία της πρακτικής.

Και µιας και µας µιλάτε για αναβάθµιση της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης, είναι αναβάθµιση, κύριε Υπουργέ, οι χιλιάδες ώρες
που δεν γίνεται µάθηµα στα ΕΠΑΛ, γιατί αργούν να έρθουν οι κα-
θηγητές τους στις ειδικότητες ή τα βιβλία της ειδικότητας που
έρχονται τον Νοέµβρη ή η µαθητεία που πληρώνεται, όπως εί-
παµε, µήνες αργότερα ή η ταλαιπωρία της µετακίνησης πολλών
µαθητών των ΕΠΑΛ στην επαρχία; Είναι άραγε αναβάθµιση στα
ΕΠΑΛ τα προγράµµατα σπουδών και τα βιβλία τους να κλείνουν
εικοσιπενταετία πια από την εποχή του Αρσένη ή µήπως θεω-
ρείτε αναβάθµιση οι απόφοιτοι ηλεκτρονικοί των ΕΠΑΛ µετά το
2016 και µέχρι σήµερα που µιλάµε, να µην έχουν επαγγελµατικά
δικαιώµατα; 

Το νοµοσχέδιό σας πως ασχολείται µε όλα αυτά; Καθόλου! Και
δεν µας είπατε ακόµη και κάτι άλλο, παρά το ότι σας ρωτήσαµε
στην επιτροπή. Αλήθεια τι θα κάνετε µε εκείνη την ΑΣΠΑΙΤΕ, η
οποία βρίσκεται κυριολεκτικά στο κενό και στο σκοτάδι; Περιµέ-
νουν να ακούσουν µε αγωνία οι άνθρωποι εκεί. Ναι, απαντάτε
εδώ, αλλά θα ιδρύσουµε, λέει, εξήντα κέντρα επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και κατάρτισης, τα ΚΕΕΚ, όπου θα συστεγάζονται
επαγγελµατικές σχολές κατάρτισης ΙΕΣΚ, επαγγελµατικά λύκεια
και ινστιτούτα επαγγελµατικής κατάρτισης ΙΕΚ, δηλαδή, τα
ΣΑΕΚ, όπως θα λέγονται από δω και πέρα, µαζί µε εργαστηριακά
κέντρα. 

Όπως αποκάλυψε µάλιστα προχθές στην επιτροπή η εκπρό-
σωπος του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων, η ίδρυσή τους απο-
τέλεσε πρόταση -µεταξύ µας απαίτηση αποτέλεσε- του
Συνδέσµου των Ελλήνων Βιοµηχάνων, την οποία πρόθυµα, βε-
βαίως, έσπευσε η Κυβέρνηση να υλοποιήσει, ώστε αυτά τα ΚΕΕΚ
να προσφέρουν ειδικότητες εστιασµένες σε οικονοµικές δραστη-
ριότητες, στις οποίες φυσικά επιδίδονται µονάχα οι βιοµήχανοι
και οι µεγαλοεπιχειρηµατίες, για τέτοιες δραστηριότητες µιλάµε.
Δεν µας λένε, όµως, όλοι αυτοί για τις επενδύσεις τους που συ-
νεχώς παρουσιάζουν στην πανάκεια των λαϊκών προβληµάτων,
ότι οι επενδύσεις οι καπιταλιστικές πάντα ακολουθούν την οσµή,
εκείνη τη χαρακτηριστική οσµή του κέρδους και όχι βέβαια τις
ανάγκες των πολλών και της κοινωνίας και όταν αποσύρονται,
όπως είπαµε αυτές οι επενδύσεις, οι εργαζόµενοι πετιούνται µα-
ζικά στον εφιάλτη της ανεργίας. 

Θα µας πείτε τώρα βέβαια εδώ ότι γι’ αυτό γίνονται οι εκατόν
τριάντα και το έχετε πει ήδη, εκατόν τριάντα νέοι οδηγοί κατάρ-
τισης και υπάρχουν και τα γραφεία σταδιοδροµίας…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα χρειαστώ ένα, δυο λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε, ευχαριστώ. 

…ακριβώς για να παρακολουθούν και να απαντούν στις µετα-
βαλλόµενες και πρόσκαιρες ανάγκες των επενδυτικών επιλογών
µε εργαζόµενους, αλλά ξέρετε, το πράγµα θυµίζει πια αρχίζει και
θυµίζει πια εκείνο το σκύλο που κυνηγάει την ουρά του και φυ-
σικά τους σπουδαστές των νόµων Κεραµέως και Πιερακάκη έτσι
θα ονοµαστεί αυτός ο νόµος. Μετά στον εργασιακό τους βίο,
τους περιµένουν κάτι άλλοι νόµοι, κάτι νόµοι Χατζηδάκη, κάτι
νόµοι Κατρούγκαλου δια τα περαιτέρω. 

Τι επιδιώκετε αλήθεια µετά τα ΚΕΕΚ; Κατ’ αρχάς τη διασύν-
δεση και τη συνέργεια των επιπέδων της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης. Θυµίζουµε ότι αυτή την εκπαιδευτική διαδροµή, την είχε
λανσάρει πρώτη η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τις διετείς σχολές,
τις οποίες κατήργησε η Νέα Δηµοκρατία και τώρα τις ξαναφέρνει
µέσα από τις ΣΑΕΚ. Υπάρχουν φυσικά και άλλοι στόχοι, η εξοι-
κονόµηση πόρων, τα λιγότερα χρήµατα για τις υποδοµές των
σχολείων και η στοχευµένη ασφαλώς σύνδεση µε τις τοπικές επι-
χειρήσεις στις περιοχές που θα λειτουργούν. Γι’ αυτό και ορίζετε
τα ΚΕΕΚ να έχουν οργανωτικό συντονιστή, που προέρχεται από
την αγορά συµβούλιο διοίκησης που θα συµµετέχουν εκπρόσω-
ποι των επιµελητηρίων και ερευνητικά ινστιτούτα σε συνεργασία,
φυσικά, µε τοπικές επιχειρήσεις. «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει»
ή µάλλον η Κυβέρνηση κερνάει και οι µεγάλοι εργοδότες πίνουν. 
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Εν τω µεταξύ προβλέπεται και µια εκτεταµένη συγχώνευση
των συστεγαζόµενων ΕΠΑΛ σε όλη τη χώρα και θα οδηγηθούµε
έτσι σε µια γιγάντωση των επαγγελµατικών λυκείων, µε σχολεία
µεγαθήρια άνω των πεντακοσίων µαθητών, µε ό,τι αυτό µπορεί
να σηµαίνει για την παιδαγωγική του εποπτεία. Δεν µας έφτανε,
δηλαδή, η σηµερινή κατάσταση µε τους τεράστιους συλλόγους
διδασκόντων, τώρα ακόµα πιο απρόσωπα οι εκατοντάδες εκπαι-
δευτικοί µόνιµοι, συµβασιούχοι οι περισσότεροι, σε κάθε ΕΠΑΛ
θα διδάσκουν σε ένα σχολείο µεγαθήριο και βεβαίως, µε αυτές
τις συγχωνεύσεις είναι υπαρκτός ο κίνδυνος να χαθούν και αρ-
κετές ειδικότητες και θέσεις εργασίας. 

Κατά τα άλλα το νοµοσχέδιο µετονοµάζει τα ΙΕΚ σε ΣΑΕΚ,
χωρίς να αλλάζει, όµως, τίποτα ουσιαστικά στο καθεστώς τους.
Ξέρετε, όµως, κύριε Υπουργέ, το πιο βασικό για τους σπουδα-
στές αυτών των ΙΕΚ, ΣΑΕΚ πια, είναι ότι οι τίτλοι σπουδών τους
παραµένουν σε εκείνο το επίπεδο πέντε του εθνικού πλαισίου
προσόντων και θα συνεχίσει να απαιτείται µετά το πτυχίο-βεβαί-
ωση, θα συνεχίσει να απαιτείται οι απόφοιτοί τους να δίνουν από
πάνω και εξετάσεις πιστοποίησης στον ΕΟΠΠΕΠ. 

Αλήθεια το ρωτάµε καλόπιστα. Αλήθεια ο ΣΥΡΙΖΑ που σήµερα
διαµαρτύρεται για αυτό, γιατί όταν ήταν τεσσεράµισι χρόνια κυ-
βέρνηση δεν το άλλαξε; Τα µνηµόνια τον εµπόδισαν; Όχι βέβαια.
Η κοινή στρατηγική σας είναι η αιτία, γι’ αυτό και δεν το αλλά-
ξατε, κυρία Θρασκιά ως κυβέρνηση. Για την αµοιβή της πρακτι-
κής άσκησης επίσης δεν αλλάζει τίποτα. Όσο για την
απορρόφησή τους από την αγορά εργασίας, αρκεί µόνο να
πούµε ότι µε βάση περσινά στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για την Ελλάδα, το 59% των αποφοίτων της επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης εργάζεται σε αντικείµενο άσχετο µε την ειδικότητα
που σπούδασε. Με απλά λόγια συνεχίζει ο απόφοιτος νοσηλευ-
τικής να εργάζεται ως σερβιτόρος. 

Απέναντι σε όλα αυτά -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαρι-
στώ για την ανοχή- το ΚΚΕ δεν θα σταµατήσει ποτέ να προβάλλει
τον δρόµο της ικανοποίησης των σύγχρονων αναγκών, σύµφωνα
µε τις δυνατότητες της εποχής µας για µια επαγγελµατική εκπαί-
δευση και κατάρτιση που δεν θα είναι έρµαιο στις ορέξεις της
αγοράς, αλλά πραγµατικά αναβαθµισµένη. Και αναβαθµισµένη
στοιχειωδώς σηµαίνει αύξηση της χρηµατοδότησης από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, σύγχρονα επαρκή εργαστήρια για όλες τις
δοµές µε εξοπλισµό και υποδοµές, έγκριση όλων των ολιγοµε-
λών τµηµάτων για να µπορούν οι σπουδαστές να σπουδάζουν
στις ειδικότητες που εκείνοι θέλουν, µαζικές προσλήψεις µόνι-
µων εκπαιδευτικών, ριζικές αλλαγές, βέβαια, στα αναλυτικά προ-
γράµµατα, για να ανταποκρίνονται στις σύγχρονες εξελίξεις της
επιστήµης και της τεχνολογίας, πλήρη εργασιακά ασφαλιστικά
δικαιώµατα στη διάρκεια της µαθητείας και της πρακτικής άσκη-
σης. Μόνη προϋπόθεση για τη δουλειά, βέβαια, είναι όλα τα
επαγγελµατικά δικαιώµατα να δίνονται µε το πτυχίο και κατάρ-
γηση αυτής της απαράδεκτης πιστοποίησης.

Το ΚΚΕ µπαίνει µπροστά, κυρίες και κύριοι, και µαζί µε όλους
τους µαθητές, τους φοιτητές και τους σπουδαστές στην τεχνική
επαγγελµατική εκπαίδευση, µαζί µε όλους τους εργαζόµενους
διεκδικεί τα δικαιώµατα όλων στη µόρφωση, στη δουλειά και τη
ζωή. Καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δελή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 18ο Δηµοτικό Σχολείο Περιστερίου. 

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα τέσσε-
ρις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 2ο Γενικό Λύκειο Γλυκών Νερών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Συνεχίζουµε µε την ειδική αγορήτρια από την Ελληνική Λύση

κ. Σοφία-Χάιδω Ασηµακοπούλου. 
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ-ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επαγγελµα-

τική εκπαίδευση και κατάρτιση περιλαµβάνει γενικά το σύνολο
των οργανωµένων δραστηριοτήτων µε σκοπό να προσφέρει σε
όσους την επιλέγουν τόσο ικανότητες όσο και δεξιότητες επαρ-
κείς και αναγκαίες για την εκτέλεση µιας εργασίας ή ακόµα πε-
ρισσότερων. Η σηµασία της αυξάνεται συνεχώς. Μέσω της
αποτελεσµατικής σύνδεσής της µε την αγορά εργασίας είναι δυ-
νατόν να αποτελέσει µοχλό ανάπτυξης αφ’ ενός και να επιτευχθεί
παράλληλα ένα υψηλό επίπεδο απασχόλησης στο πλαίσιο της
βιώσιµης οικονοµικής ανάπτυξης.

Με το παρόν προωθείται µία ακόµη αλλαγή για την επαγγελ-
µατική εκπαίδευση και κατάρτιση, για την οποία αξίζει να σηµει-
ωθεί ότι στην Ευρώπη δίνουν κατά µέσο όρο 60,84% παραπάνω
χρήµατα από αυτά που επενδύουµε εµείς. Τόσες νοµοθετικές
παρεµβάσεις δεν έχουν γίνει σε κανέναν άλλον τοµέα όσο σε
αυτόν της εκπαίδευσης τα τελευταία χρόνια επί Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη. Και σε αυτή τη θητεία σας, όµως, αυτό που κάνετε είναι
να ανασκευάζετε τους δικούς σας νόµους. Σβήνετε και γράφετε
λες και η παιδεία των Ελλήνων είναι κάποιο παιχνίδι µε το οποίο
µπορεί κανείς να πειραµατίζεται. Κανένας σχεδιασµός και τελικά
καµµία εξέλιξη.

Στην πρώτη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου στην αρµό-
δια επιτροπή ο κ. Πιερρακάκης ήρθε µε µία ώρα και δέκα λεπτά
καθυστέρηση. Στην ακρόαση φορέων στις 15-1-2024 δεν φάνηκε
καν, αλλά ούτε και στη συζήτηση που ακολούθησε. Όλοι οι εκ-
πρόσωποι των φορέων δυσανασχέτησαν µε την απουσία του.
Δεν εµφανίστηκε ούτε και στη συνεδρίαση της 17ης Ιανουαρίου.
Αυτό είναι το επιτελικό κράτος που δηµιουργήσατε. Οι κοινοβου-
λευτικές διαδικασίες είναι για εσάς µία τυπική διαδικασία. Χρόνια
τώρα ακούµε τους Υπουργούς Παιδείας να επαναλαµβάνουν ότι
θέλουν να ενισχύσουν την επαγγελµατική εκπαίδευση, να τη συν-
δέσουν µε την αγορά εργασίας, οι µαθητές να µαθαίνουν σύγ-
χρονες ειδικότητες και να βρίσκουν δουλειά µε την αποφοίτησή
τους. Πολύ ωραία παχιά λόγια χωρίς λεφτά και σχέδιο. 

Αν λάβουµε υπ’ όψιν µας την υπεροψία που δείξατε στις κοι-
νοβουλευτικές διαδικασίες και τις παρατηρήσεις σας για τα σχό-
λια από τη δηµόσια διαβούλευση, καταλήγουµε στο συµπέρασµα
ότι φέρατε ένα σχέδιο νόµου καθ’ υπόδειξη άλλων, χωρίς να σας
ενδιαφέρει ουσιαστικά η επαγγελµατική εκπαίδευση.

Προχωράτε στη µετονοµασία των ινστιτούτων επαγγελµατικής
κατάρτισης σε σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης.
Μένετε στην επιφάνεια µε τις αλλαγές ονοµάτων και χάνετε την
ουσία. Παρά τη µετονοµασία, δεν µας είπατε τελικά πώς θα κα-
τορθώσουν τα ΙΕΚ, ιδίως στα δηµόσια, να ανταπεξέλθουν στις
υποχρεώσεις τους αναφορικά ιδίως µε την ποιότητα των παρε-
χόµενων σπουδών και πώς αυτή θα διασφαλίζεται. 

Αξίζει να αναφέρουµε ότι τον Νοέµβριο του 2023 κοινοποι-
ήθηκε µία επιστολή του συλλόγου σπουδαστών του ΔΙΕΚ Κέρκυ-
ρας τουριστικών επαγγελµάτων, την οποία και θα καταθέσουµε
στα Πρακτικά, σχετικά µε την τραγική υποστελέχωση, την απου-
σία εξοπλισµού, το πρόβληµα της στέγασης και άλλων πολύ ση-
µαντικών προβληµάτων. Τελικά έχουν γίνει και αν ναι, ποιες
βελτιωτικές κινήσεις µετά την τελευταία νοµοθετική αναβάθµισή
τους, ιδιαίτερα στην περιφέρεια; 

Τα δηµόσια ΙΕΚ σήµερα µαστίζονται από ελλείψεις σε υλικο-
τεχνικές υποδοµές και προσωπικό και δυσκολεύονται να αντα-
ποκριθούν στις εκπαιδευτικές προκλήσεις της αγοράς εργασίας.
Εάν η µετονοµασία αυτή δεν συνοδευτεί στην πράξη από έναν
αποτελεσµατικό µηχανισµό εποπτείας και ελέγχου, χρηµατοδό-
τησης των δηµοσίων σχολών, αλλά και καταπολέµησης τυχόν
κερδοσκοπικών πρακτικών των ιδιωτικών, δεν θα κατορθωθεί η
ανάκτηση της εµπιστοσύνης σε αυτά.

Μετονοµάζετε, επίσης, τα ινστιτούτα επαγγελµατικής κατάρ-
τισης Ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης σε σχολές ανώτερης
επαγγελµατικής κατάρτισης για άτοµα µε αναπηρία. Στο υπό-
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µνηµα που έστειλαν οι διευθυντές των ΔΙΕΚ ειδικής αγωγής
Αγίας Παρασκευής και Πυλαίας-Χορτιάτη ζητούν να διατηρηθούν
οι ως άνω εκπαιδευτικές δοµές για τα άτοµα µε αναπηρίες και
να µετεξελιχθούν σε σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτι-
σης για άτοµα µε αναπηρία, γιατί προσφέρουν ολοκληρωµένη
κατάρτιση σε άτοµα µε οπτική, ακουστική και άλλες αναπηρίες.

Όπως σας είπαµε και σε προηγούµενη συνεδρίαση, είναι ανε-
πίτρεπτο να υπάρχουν µόνο δύο σε όλη την Ελλάδα. Μόνο στην
Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη υπάρχουν άτοµα µε αναπηρία, τα
οποία τεκµηριωµένα δεν µπορούν να φοιτήσουν σε ΣΑΕΚ που
απευθύνεται στον γενικό πληθυσµό, όπως λέτε στο άρθρο 6; Θα
πρέπει να ιδρυθεί οπωσδήποτε τουλάχιστον ένα ΣΑΕΚ για άτοµα
µε αναπηρία σε δήµο της ευρύτερης περιφέρειας του Πειραιά
που θα είναι πλήρως προσβάσιµο σε άτοµα µε αναπηρίες. Προ-
φανώς το ίδιο πρέπει να γίνει σε κάθε µεγάλη πόλη της περιφέ-
ρειας, όπως στην Πάτρα, στο Ηράκλειο, στα Γιάννενα, στη
Λάρισα, τη Λαµία, τη Ρόδο και όπου αλλού ζητηθεί. 

Σχετικά µε την ίδρυση επαγγελµατικών σχολών κατάρτισης για
άτοµα µε αναπηρία, λέτε ότι µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού ύστερα από εισήγηση του Κεντρικού Συµ-
βουλίου Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης δύναται
να ιδρύονται επαγγελµατικές σχολές κατάρτισης αρµοδιότητας
του Υπουργείου Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. Να
σας θυµίσουµε για µία ακόµη φορά ότι µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, αριθµός 1025353/2-7-2019 έχει
ιδρυθεί το Εργαστήριο Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
Αθηνών, αλλά πέντε χρόνια µετά είναι ακόµη στα χαρτιά. Δεν
φτάνει να νοµοθετηθείτε. Χρειάζεται και να εφαρµόζετε. 

Θα θέλαµε να αναφερθούµε και σε ένα πολύ σοβαρό θέµα
σχετικά µε το 1ο Γυµνάσιο Χανίων, το οποίο µετατράπηκε σε πει-
ραµατικό το σχολικό έτος 2021-2022, χωρίς όµως να έχει προ-
βλεφθεί η συνέχεια. Σας ρωτήσαµε -αριθµός πρωτοκόλλου
1138/13-10-2023- ποια είναι η θέση του Υπουργείου σχετικά µε
την ίδρυση πειραµατικού λυκείου στα Χανιά και η σύνδεσή του
µε το 1ο Πειραµατικό Γυµνάσιο Χανίων, καθώς και πώς σκο-
πεύετε να παρέµβετε, ώστε να δοθεί άµεσα λύση στο πρόβληµα
και οι πρώτοι απόφοιτοι του 1ου Πειραµατικού Γυµνασίου να συ-
νεχίσουν απρόσκοπτα τις σπουδές τους την επόµενη σχολική
χρονιά 2024-2025 σε συνθήκες εκπαιδευτικής συνέχειας.

Στην απάντησή σας ρίχνετε το µπαλάκι στον Δήµο Χανίων όσο
και στη Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Χανίων ως αρ-
µόδιους. Λέτε ότι δεν προχώρησαν στην κατάθεση των απαραί-
τητων δικαιολογητικών, προκειµένου η διαδικασία να
ολοκληρωθεί µε έκδοση της απαραίτητης ΚΥΑ. 

Η υπαναχώρηση των αρµόδιων φορέων είχε ως αποτέλεσµα
την ακύρωση της όλης διαδικασίας ίδρυσης πειραµατικού λυ-
κείου στον Δήµο Χανίων, αφήνοντας σε εκκρεµότητα το πειρα-
µατικό γυµνάσιο για την επόµενη εκπαιδευτική βαθµίδα. Λύση
ακόµα δεν έχει βρεθεί και αναδείχτηκε για ακόµη µία φορά η έλ-
λειψη σε σχολικές υποδοµές του Δήµου Χανίων και η ανεπάρκεια
οποιουδήποτε σχεδιασµού του Υπουργείου Παιδείας. 

Σας κάναµε ερωτήσεις για τις παρατυπίες στις τοποθετήσεις
στελεχών εκπαίδευσης που ενώ θα έπρεπε να γίνουν µε βάση
τον ν.4735/2020 στα άρθρα 20-23 που εσείς ψηφίσατε, τροπο-
ποιήσατε µε το άρθρο 64 του ν.4886/2022 και ξαναψηφίσατε µε
τον ν.5062/2023. 

Σχετικά µε τη διαδικασία επιλογής του νέου Προέδρου του
ΙΕΠ, του Προέδρου και του Αντιπροέδρου του ΔΟΑΤΑΠ, του
Προέδρου και Αντιπροέδρου του Διοικητικού Συµβουλίου του Ιν-
στιτούτου Τεχνολογίας Υπολογιστών και Εκδόσεων «ΔΙΟΦΑΝ-
ΤΟΣ», του νέου Προέδρου και της νέας Διευθύνουσας
Συµβούλου του ΕΟΠΠΕΠ και του νέου Προέδρου και Αντιπρο-
έδρου του Διοικητικού Συµβουλίου του Ιδρύµατος Νεολαίας και
Διά Βίου Μάθησης, απάντηση δεν πήραµε σε καµµία ερώτηση.
Προφανώς αντιλαµβάνεστε ότι παραβιάσατε την κείµενη νοµο-
θεσία και οποιαδήποτε δικαιολογία είναι ανυπόστατη. Γι’ αυτό
και δεν απαντάτε. 

Είπατε, κύριε Υπουργέ, κατά την πρώτη συνεδρίαση της επι-
τροπής ότι στα δύσκολα χρόνια των µνηµονίων γιγαντώθηκε ο

αριθµός των αναπληρωτών καθηγητών ακριβώς επειδή δεν µπο-
ρούσαν να γίνουν µόνιµοι διορισµοί. Αυτό ξεκίνησε να αντιστρέ-
φεται. Η αντιστροφή έγινε λόγω του ότι η χώρα ξεκίνησε να έχει
µια διαφορετική περπατησιά. Τα πράγµατα, όµως, δεν είναι έτσι
όπως µας τα λέτε. Το 2023 προσλήφθηκαν πάνω από πενήντα χι-
λιάδες αναπληρωτές, ο µεγαλύτερος αριθµός που είχαµε ποτέ.
Για το σχολικό έτος 2023-2024 έχουν πραγµατοποιηθεί έως τις
12-12-2023 στη γενική εκπαίδευση και στην ειδική αγωγή και εκ-
παίδευση προσλήψεις πενήντα χιλιάδων διακοσίων ενενήντα
επτά εκπαιδευτικών και µελών ΕΕΠ και ΕΔΙΠ, όπως ανέφερε το
Υπουργείο Παιδείας απαντώντας σε ερώτηση του Προέδρου της
Ελληνικής Λύσης Κυριάκου Βελόπουλου. Και σαν να µην έφτανε
αυτό, λίγες ηµέρες έπειτα από κάθε ανακοίνωση πρόσληψης
αναπληρωτών έχουµε και αλλεπάλληλα κύµατα παραιτήσεων.
Πάνω από πεντακόσιοι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί παραιτήθη-
καν από την αρχή του σχολικού έτους. Τους προσλαµβάνετε και
µόλις δουν τι τους περιµένει, παραιτούνται. Οι δύσκολες συνθή-
κες διαβίωσης που οδήγησαν πολλούς εκπαιδευτικούς στη µη
ανάληψη υπηρεσίας ή σε παραίτηση είναι από καιρό γνωστές,
καθώς οι χαµηλοί µισθοί, το υψηλό κόστος διαβίωσης και τα
τσουχτερά ενοίκια βάζουν στοπ στην εργασιακή αποκατάσταση
των εκπαιδευτικών. Με πρώτο µισθό που κατά µέσο όρο κυµαί-
νεται στα 850 ευρώ, οι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί καλούνται να
ανταπεξέλθουν στα πανάκριβα ενοίκια, στο πανάκριβο κόστος
ζωής, στα αυξηµένα ακτοπλοϊκά και αεροπορικά εισιτήρια, στους
εκτοξευµένους λογαριασµούς ΔΕΚΟ, στην πανάκριβη βενζίνη και
λοιπά και λοιπά. 

Σε άλλες περιπτώσεις, εκπαιδευτικοί εξαναγκάστηκαν επί της
ουσίας σε παραίτηση, µιας και λόγω της αυξηµένης τουριστικής
κίνησης δεν έβρισκαν σπίτια για να νοικιάσουν, χώρια ότι τα ερ-
γασιακά τους δικαιώµατα δεν είναι ίδια µε των µονίµων εκπαι-
δευτικών. Όµως και όσοι αναπληρωτές παραµένουν ουσιαστικά
είναι χορηγοί της εκπαίδευσης αφού τα χρήµατα που παίρνουν
πάνε όλα σε εισιτήρια και έξοδα διαβίωσης, ενοίκια, φαγητό,
κ.λπ.. Για αρκετούς, χωρίς το επίδοµα από τη µητέρα και τον πα-
τέρα ή τη δεύτερη µυστική δουλειά δεν υπάρχουν στοιχειώδεις
συνθήκες επιβίωσης. 

Στις 18-10-2023 σας καταθέσαµε ερώτηση σχετικά µε την ετή-
σια έκθεση πεπραγµένων του Εθνικού Συστήµατος Επαγγελµα-
τικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, αριθµός πρωτοκόλλου 1225,
στην οποία µέχρι σήµερα δεν απαντήσατε. Σύµφωνα µε την πα-
ράγραφο 5 του άρθρου 5 του ν.4763/2020 µέχρι το τέλος Σε-
πτεµβρίου εκάστου έτους συντάσσεται από το Κεντρικό
Συµβούλιο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης ετήσια
έκθεση για τα πεπραγµένα του ΕΣΕΕΚ και για τον προγραµµατι-
σµό του επόµενου έτους, η οποία υποβάλλεται στον Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων. Ο Υπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων υποβάλλει στον Πρόεδρο της Βουλής την έκθεση και
εισάγεται προς συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής.

Έως σήµερα φαίνεται να έχει συνταχθεί µόνο η έκθεση για το
2021. Και σας ρωτάµε τα εξής: Έχουν συνταχθεί οι εκθέσεις για
τα έτη 2022 και 2023 από το Κεντρικό Συµβούλιο Επαγγελµατι-
κής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης για τα πεπραγµένα του Εθνικού
Συστήµατος Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης; Και
αν όχι, για ποιους λόγους; Αν έχουν συνταχθεί οι ετήσιες εκθέ-
σεις για τα πεπραγµένα του ΕΣΕΕΚ, για ποιους λόγους αυτές
δεν εισήχθησαν προς συζήτηση στη Διαρκή Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων; Γιατί δεν φέρατε για συζήτηση την έκθεση του
2021; Υπάρχουν κυρώσεις σε περίπτωση µη σύνταξης της ως
άνω έκθεσης; Και αν όχι, θα αποδοθούν ευθύνες για τη µη εφαρ-
µογή της ως άνω επιταγής του νόµου;

Σύµφωνα µε το Στρατηγικό Σχέδιο Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης και Κατάρτισης Διά Βίου Μάθησης και Νεολαίας του Υπουρ-
γείου Παιδείας, οι βασικοί λόγοι για τους οποίους προσδίδεται
χαµηλό κύρος στην επαγγελµατική εκπαίδευση και ως εκ τούτου
να µην αποτελεί πρώτη επιλογή από τους µαθητές γυµνασίου,
είναι κυρίως οι ενδεικτικά αναφερόµενη ακόλουθοι: η έλλειψη
αντικειµενικής και αξιόπιστης ενηµέρωσης της κοινής γνώµης για
τις δυνατότητες που προσφέρει η επαγγελµατική εκπαίδευση,
το οποίο προφανώς σχετίζεται µε την απουσία ενηµέρωσης και
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σχολικού επαγγελµατικού προσανατολισµού -για τα οποία προ-
φανώς δεν έγινε τίποτε- όπως επίσης και η απαξίωση για την
επαγγελµατική εκπαίδευση που εκφράζεται από πολλούς κύ-
κλους της κοινωνίας και επηρεάζει αρνητικά τους γονείς. Αυτό
είναι γενικό και αόριστο, αλλά και αυτό έχει να κάνει µε την ενη-
µέρωση. Ένας άλλος λόγος είναι, επίσης, οι συχνές αλλαγές και
µεταρρυθµίσεις που αυξάνουν την επιφυλακτικότητα της κοινω-
νίας 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Για ένα αέναο «ράβε-ξήλωνε» στην παιδεία έκανε λόγο η κ. Κε-
ραµέως, αλλά δεν απέφυγε να κάνει τα ίδια. Και εσείς προφανώς
το συνεχίζετε. Λόγοι αποτελούν, επίσης, τα προβλήµατα υποδο-
µών και ελλείψεις στον εργασιακό εξοπλισµό, η περιορισµένη
αποτελεσµατικότητα του µαθήµατος του Σχολικού Επαγγελµα-
τικού Προσανατολισµού στο γυµνάσιο, η αδυναµία σύνδεσης της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας, η απουσία
προγραµµάτων επιµόρφωσης ειδικά σε θέµατα ειδικοτήτων, η
έλλειψη ενός αξιόπιστου συστήµατος αξιολόγησης του εκπαι-
δευτικού και, φυσικά, η απουσία αξιόπιστης διακυβέρνησης.

Η αναβάθµιση και η εξέλιξη της επαγγελµατικής εκπαίδευσης
δεν γίνεται µε τη µετονοµασία των σχολών. Αυτό είναι ξεκάθαρο.
Γίνεται µε τον επαναπροσδιορισµό των προγραµµάτων, µε την
προσθήκη ειδικοτήτων, µε τη στελέχωση των τµηµάτων από έµ-
πειρους και καταρτισµένους εκπαιδευτές και µε την παροχή σύγ-
χρονου εξοπλισµού προς υποστήριξη του έργου τους. Με το να
νοµοθετείτε και να ξανανοµοθετείτε επί των ίδιων ζητηµάτων
χωρίς τελικά να βλέπουµε καµµία πρακτική εφαρµογή, δείχνει
την απόλυτη έλλειψη σχεδιασµού και τη λογική του «βλέποντας
και κάνοντας» µε την οποία λειτουργείτε. Είναι µία απολύτως επι-
κίνδυνη πρακτική, ιδιαίτερα σε ό,τι έχει να κάνει µε τα ζητήµατα
παιδείας. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση το έχουµε πει κατά το παρελθόν και
επιµένουµε να πιστεύουµε ότι οι Έλληνες θα πρέπει να µπορούν
να βρίσκουν άµεσα δουλειά και µάλιστα τη δουλειά που επέλεξαν
και αγαπούν και όχι να καταλήγουν να κάνουν αναγκαστικές δου-
λειές που δεν θέλουν ή να φεύγουν στο εξωτερικό. 

Η ελληνική πολιτεία οφείλει να ενθαρρύνει τη συµµετοχή στην
επαγγελµατική εκπαίδευση, αλλά δυστυχώς µε όσα πράττετε και
µε όσα δεν πράττετε, καταφέρνετε το εντελώς αντίθετο. 

Σας καταθέτω το προαναφερθέν έγγραφο για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-

λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Γλυκών
Νερών, (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες κ. Χα-
ράλαµπος Κατσιβαρδάς. 

Ορίστε, κύριε Κατσιβαρδά, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε, κύριε Πρόεδρε,

αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αξιότιµη κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς άγεται ενώπιον της ηµετέρας
Ολοµελείας το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο κατόπιν των προηγηθει-
σών διαβουλεύσεων, µακροσκελών διαβουλεύσεων, όπου ετέθη-
σαν όλες οι παράµετροι του παρόντος νοµοσχεδίου, του εν
θέµατι νοµοσχεδίου. 

Επιπλέον, ακούσαµε µετά τεταµένης προσοχής και ιδιαίτερου
ενδιαφέροντος, πάλι εντός του πλαισίου µιας µακροσκελούς συ-

ζητήσεως, τις θέσεις ένθεν κακείθεν, τις ετερόκλητες -όποιες κι
αν είναι αυτές- των φορέων.

Αυτό το οποίο κυριάρχησε, γενικότερα, στις τοποθετήσεις των
φορέων, αλλά και των κοµµάτων της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύ-
σεως -και της Μείζονος και της Ελάσσονος- ήταν -κατά την υπο-
κειµενική µου κρίση- η «δαιµονοποίηση» της έννοιας της αγοράς. 

Απεδόθησαν ευθύνες στην παρούσα Κυβέρνηση για χρόνιες
παθογένειες στην υλικοτεχνική υποδοµή, κάτι για το οποίο δεν
καθίσταµαι αυτόκλητος συνήγορος υπερασπίσεως της παρού-
σης Κυβερνήσεως. Υπάρχει, όµως, µια θεµελιακή αντικειµενική
ευθύνη -όντως και κυρίως- όσον αφορά στα προβλήµατα στις
υλικοτεχνικές υποδοµές, αλλά και γενικότερα την αβελτηρία, κα-
θόσον αφορά το δηµόσιο αγαθό της παιδείας, σε όλες τις βαθ-
µίδες της εκπαιδεύσεως. 

Άρα, συµπερασµατικά, αυτό το οποίο εγώ εξήγαγα -και το λέω
αυτό, διότι εγώ επιδαψιλεύω, ειρήσθω εν παρόδω, ως προς το
παρόν σχέδιο νόµου και συντάσσοµαι αναφανδόν- διότι φρονώ
ότι βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση, διότι προάγει ρηξικέλευ-
θες και βαθιές τοµές στον εκπαιδευτικό τοµέα, στην κατάρτιση
δηλαδή των παιδιών, όπου διασυνδέεται µε την αγορά εργασίας. 

Άρα, λοιπόν, πέραν και πάνω από αυτή τη θέση τη δική µου,
ειδικότερον ακούσαµε πράγµατα, τα οποία ουσιαστικά θεωρώ
ότι υπολαµβάνεται διαχρονικώς η έννοια της εκπαιδεύσεως προς
όλας τας βαθµίδας. Έκανα µνεία και στις προηγούµενες διαβου-
λεύσεις σχετικώς µε το ακανθώδες και µείζον ζήτηµα των πανε-
πιστηµίων, ότι επιχειρείται µια µορφή εργαλειοποίησης, σφετε-
ρισµού, οικειοποίησης και κοµµατικού χρωµατισµού της έννοιας
της εκπαιδεύσεως, από τον καθέναν, δυνάµει των ιδεολογηµά-
των των οποίων πρεσβεύει ή των απόψεων -σεβαστά- µέσα στο
πλαίσιο του δηµοκρατικού πλουραλισµού. 

Υπό αυτό το πρίσµα, όµως, αντιµετωπίζει το αντικειµενικά υφι-
στάµενο δηµόσιο αγαθό της εκπαιδεύσεως, το οποίο πρέπει να
κείται πέραν και πάνω από αλλότριες σκοπιµότητες. Εξ ού και
διεφώνησα διαρρήδην και το επαναλαµβάνω στεντορείως διά
του Βήµατος τούτου ενώπιον της Ολοµελείας, ως ειδικός αγο-
ρητής. 

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι πλέον έχουν ωριµάσει οι συνθήκες να
βλέπουµε την παιδεία πέραν από κοµµατικές αγκυλώσεις, από
µυωπικές προσκολλήσεις και από µικροκοµµατικά οµµατογυά-
λια. 

Σαφώς υπάρχουν ενστάσεις, διότι το αγαθό της παιδείας κατ’
ουσίαν βρίσκεται ή οι συζητήσεις αυτές, οι µεταρρυθµίσεις, τις
οποίες νοµοθετούµε στο Σώµα εναρµονίζονται και συστοιχίζονται
µε τις εξελίξεις. 

Βεβαίως, «ανήκοµεν εις την Δύσιν», «ανήκουµε εις την Ευρώ-
πην», έχουµε αναθεωρητική µατιά και όψη ως προς αυτά. 

Από την άλλη, όµως, πλευρά δεν µπορούµε να «δαιµονοποι-
ούµε» συγκεκριµένες περιπτώσεις ή να ανακαλύπτουµε ουσια-
στικά την κατά την προβληµατική Ευρωπαϊκή Ένωση ή να
βδελυττόµεθα εξ ορισµού τις ιδιωτικές επιχειρήσεις, τη βιοµη-
χανία και να µπαίνουµε σε µια άτοπη συζήτηση, όπως προείπα,
η οποία είναι αντικείµενο περισσότερο κοµµατικής αντιπαραθέ-
σεως, παρά ουσιαστικής. Διότι, επί της ουσίας, παραβλάπτεται
το αγαθό της παιδείας, εφόσον επιχειρούµε µέσα από κοµµατι-
κές κατευθύνσεις να το προσεγγίσουµε. 

Άρα, λοιπόν, αν θέλουµε να µιλήσουµε για το θέµα της παγ-
κοσµιοποιήσεως, αν θέλουµε να µιλήσουµε για την επελαύνουσα
νέα τάξη πραγµάτων, αν θέλουµε να µιλήσουµε για την υποχώ-
ρηση των παραδοσιακών θεσµών, εισάγεται στα νοµικά -οι έγ-
κριτοι νοµικοί, οι οποίοι ευρίσκονται εντός της Αιθούσης- ήδη
γίνονται διαβουλεύσεις και ωσµώσεις για το ζήτηµα του συνταγ-
µατικού νέου φεουδαρχισµού, υπό αίρεση του τεχνοφεουδαρχι-
σµού, αναλόγως τις υποκειµενικές απόψεις του καθενός. Αυτά
όλα, όµως, είναι αντικείµενα άλλης συζητήσεως, τα οποία συνι-
στούν την υποκείµενη σχέση, υπό της οποίας συζητούνται όλα
τα σχέδια νόµου. 

Το παρόν σχέδιο νόµου, κατά την ταπεινή µου γνώµη, επιτέ-
λους πρέπει να αντιµετωπιστεί µε αµείλικτο ρεαλισµό και να µην
εµπλεκόµεθα µέσα σε µια διελκυστίνδα, αφ’ ενός απύθµενης
µεµψιµοιρίας, µίας αδολεσχίας άκριτης και άκρατης ουσιαστικά
απόδοσης «κατηγορώ» χωρίς αντιπροτάσεις. 
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Δεν οδηγεί πουθενά, ιδίως ως προς το νευραλγικό, ευαίσθητο
και εύθραυστο τοµέα της παιδείας. Να τον αντιµετωπίζουµε ου-
σιαστικά µε µία συγκεκριµένη ιδεοληψία και προκατάληψη, µε
βάση τα δικά µας υποκειµενικά και κοµµατικά κριτήρια. Διότι
αυτό, ουσιαστικά, φαλκιδεύει τη διαρκή εξέλιξη και πρόοδο της
εκπαιδεύσεως και της παιδείας. 

Μόνον αν άρουµε τις αγκυλώσεις αυτές, θα µπορούµε να κα-
τορθώσουµε να συµβάλουµε να διευρυνθούν αρραγή ενιαία µέ-
τωπα καθόσον αφορά το να εξυπηρετηθεί και να εκσυγχρονιστεί,
να µεταρρυθµιστεί επί της ουσίας η έννοια της εκπαιδεύσεως,
ιδίως ως προς το παρόν σχέδιο νόµου, το οποίο έχει έρθει.

Ως εκ τούτου, λοιπόν, για όλους αυτούς τους λόγους τους
οποίους προανέφερα, καθότι γενικότερα η εκπαίδευση πολλές
φορές αποτελεί αντικείµενο εξυπηρέτησης και δηµιουργίας θυ-
λάκων αλλότρια συµφερόντων, τα οποία ουσιαστικά νοµιµοποι-
ούν και καθαγιάζουν χρόνιες µικροκοµµατικές παθογένειες, όχι
µόνον στο πλαίσιο της δευτεροβάθµιας εκπαιδεύσεως, στο πλαί-
σιο της επαγγελµατικής εκπαιδεύσεως -πρωτοβάθµιας, δευτε-
ροβάθµιας, τριτοβάθµιας- επαγγελµατικής, αλλά και γενικότερα
στην ανώτερη και στην ανώτατη εκπαίδευση, τα οποία τα ζούµε,
ιδίως µεταπολιτευτικά µε την εξακολούθηση ύπαρξης παρωχη-
µένων και αναχρονιστικών θεσµών, οι οποίοι όχι µόνον αµαυρώ-
νουν το κύρος της χώρας µας σε επίπεδο πανεπιστηµιακό εν
σχέσει µε τα άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ενώσεως εις
επίρρωσιν, συνιστούν ουσιαστικά µια τροχοπέδη και ένα πρό-
σκοµµα ως προς την εξέλιξη της εκπαιδεύσεως και της µεταλαµ-
παδεύσεως των γνώσεων, ουσιαστικώς στο πλαίσιο των κόλπων
της πανεπιστηµιακής κοινότητας. 

Για όλους, λοιπόν, αυτούς τους λόγους και µε γνώµονα, µε
κράτιστο γνώµονα, τον αµείλικτο ρεαλισµό, θεωρούµε ότι το
παρόν νοµοσχέδιο συνιστά ένα εφαλτήριο εκπαιδεύσεως. 

Ενέχει κάποιες µεταρρυθµίσεις, ούτως ώστε, συν τω χρόνω
προϊόντι και επί τη πράξει να θεραπευτούν ενδεχοµένως κάποια
ελαττώµατα, τα οποία δεν είναι ορατά µόνο επί της αρχής και
κατά των άρθρων, όπου σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε. 

Όπως, επίσης, και αυτό το οποίο προείπα κιόλας, τα χρόνια
αυτά ελαττώµατα δεν µπορούν να επιλυθούν µε ένα σχέδιο
νόµου το οποίο στηρίζεται στη µεταρρύθµιση µε ένα µαγικό
ραβδί.

Γι’ αυτό θέλω να πω ότι απαιτείται να εξορθολογίσουµε την εκ-
παίδευση, να άρουµε τις αγκυλώσεις, τις ιδεοληψίες και τις προ-
καταλήψεις. Να εγκύψουµε στις επιµέρους διατάξεις και να
ενστερνιστούµε, να προσηλωθούµε στην ουσία των διατάξεων
αυτών, που είναι η διαρκής, η αέναη εξέλιξη. Να ακούσουµε
αυτόν τον βηµατισµό της πνευµατικής ανάπτυξης και εξελίξεως.
Άρα είναι µια αρχή για το οτιδήποτε επακολουθεί. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, όπως προείπα, εµείς θα συνταχθούµε
αναφανδόν ως προς την ψήφισή, διότι φρονώ για το κρίσιµο και
καίριο αυτό ζήτηµα της εκπαιδεύσεως, δεν πρέπει να ασκούµε
στείρα αντιπολίτευση, χωρίς να παρατηρείται κάποιο ουσιαστικό
αποτέλεσµα. 

Τώρα, από την άλλη, το κρίσιµο ζήτηµα, φερ’ ειπείν, της καπι-
ταλιστικής αναδιάρθρωσης της κρίσης των θεσµών του χρηµα-
τοπιστωτικού συστήµατος, που είναι συνυφασµένο και µε την
τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση, είναι θετικό είτε αρνητικό. 

Έχουµε πάρει εν µέρει θέσεις σε άλλα σχέδια νόµου, όπως
είναι το φορολογικό, ιδίως για τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
που ενέχει και στοιχεία αντισυνταγµατικότητας. Θέλω να πω ότι
όλα αυτά, βεβαίως, κρίνονται κατά περίσταση µε απόλυτη ακρί-
βεια, σαφήνεια και πληρότητα, µε γνώµονα το συµφέρον του δη-
µόσιο και όχι το µικροκοµµατικό. 

Εδώ µιλούµε για εκπαίδευση και παιδεία και θέτουµε ως κρά-
τιστο γνώµονα, τα αντιµετωπίζουµε υπό το πρίσµα της παροχής
ισότιµων δυνατοτήτων προς άπαντες. Να καταρτιστούν προση-
κόντως και µετά ταύτα να υπάρχει η ευκαιρία να προσαρµοστούν
στην αγορά εργασίας. Αυτό είναι σε επίπεδο της αρχής. 

Από την άλλη, να µην είµαστε Φαρισαίοι. Το γεγονός αυτό το
οποίο είναι ένα βήµα προς την καταπολέµηση ουσιαστικά της
ανεργίας, δεν τεκµαίρεται ότι µπορεί εκ των προτέρων να επιλυ-
θούν όλα διά του νόµου αυτού. Επί τη πράξει και µέσα από αυ-
τοµατοποιηµένους κοινωνικούς µηχανισµούς, θα γεννηθούν

άλλα προβλήµατα τα οποία θα αποτελέσουν αντικείµενο άλλης
συζητήσεως.

Για όλα αυτά τα οποία ανέφερα, να µην καταχρώµαι και του
χρόνου, θεωρώ ότι το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου βρίσκεται
προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, όπως και προανέφερα πλειστάκις, εµείς
θα το υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κατσιβαρδά. 
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αριστερά, η κ.

Μερόπη Τζούφη.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουρ-

γοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα αποτελεί µια ακόµη πράξη υποβάθµισης της δηµόσιας
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Πρόκειται για δια-
τάξεις που κινούνται στην πορεία που χάραξε ο νόµος Κεραµέως
το 2020, παραδίδοντας τον κρίσιµο αυτό εκπαιδευτικό τοµέα
στην αγορά και στις επιχειρήσεις. 

Πρόκειται για ρυθµίσεις και άρθρα που επισφραγίζουν το
τέλος της άνοιξης σε δύσκολες συνθήκες που γνώρισε η επαγ-
γελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση την περίοδο 2016-2019.
Είχε προηγηθεί βεβαίως η απαξίωση, οι καταργήσεις ειδικοτή-
των, οι απολύσεις και οι διαθεσιµότητες τριών χιλιάδων εκπαι-
δευτικών από τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη τότε ως Υπουργό
Διοικητικής Ανασυγκρότησης της κυβέρνησης Σαµαρά. 

Εκείνη την περίοδο δόθηκε µια µεγάλη µάχη αλλαγής της δη-
µόσιας επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, έτσι που
κατά κάποιο τρόπο έγινε πράξη να µην αποτελεί λύση ανάγκης
για τους νέους ανθρώπους, αλλά επιλογή. Ενισχύθηκε ο κοινω-
νικός ρόλος και τέθηκε ως προτεραιότητα η παροχή ποιοτικής
εκπαίδευσης και όχι η πρόωρη εξειδίκευση. Αναµορφώθηκαν τα
προγράµµατα σπουδών, διασφαλίστηκαν ασφαλείς και αξιοπρε-
πείς επαγγελµατικοί διέξοδοι, προσλήφθηκαν εκπαιδευτικοί και
ψυχολόγοι στα ΕΠΑΛ και εφαρµόστηκαν καθολικά δύο ιδιαίτερα
πετυχηµένα προγράµµατα µε ευρωπαϊκούς πόρους. Το πρό-
γραµµα «Μια Νέα Αρχή στα ΕΠΑΛ» και το «Μεταλυκειακό έτος -
Τάξη Μαθητείας». 

Ως αποτέλεσµα έγινε µια προσπάθεια η επαγγελµατική εκπαί-
δευση και κατάρτιση να ξαναµπεί µε σοβαρούς και ισότιµους
όρους στον εκπαιδευτικό χάρτη. Η χώρα µας κατάφερε να πα-
ρουσιάσει καλές πρακτικές σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αλλά το πιο σηµαντικό µε βάση τα δεδοµένα ήταν ότι το µαθητικό
δυναµικό αυξήθηκε, ενώ από εκεί και πέρα µετά το 2020 παρα-
µένει στάσιµο, µειώθηκαν οι ανισότητες και καταγεγραµµένα η
σχολική διαρροή που κυρίως υπήρχε από τα σχολεία αυτά, αλλά
κατά κάποιο τρόπο και τα φαινόµενα σχολικής βίας. 

Όλα αυτά ανακόπηκαν βίαια µε την εκλογική επικράτηση της
πρώτης κυβέρνησης Μητσοτάκη και τον νόµο Κεραµέως για την
επαγγελµατική εκπαίδευση. Θεσµοθέτησε µεταξύ άλλων την παι-
δική και απλήρωτη εργασία, εγκλωβίζοντας χιλιάδες παιδιά στην
πρόωρη και φθηνή κατάρτιση µετά το γυµνάσιο. Κατήργησε τα
διετή προγράµµατα επαγγελµατικής εκπαίδευσης στα ανώτατα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα για τα οποία είχε εξασφαλιστεί η χρηµα-
τοδότηση, είχαν γίνει αποδεκτά από τα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα, είχαν υποβληθεί συγκεκριµένα προγράµµατα µε τη συ-
ναίνεση των τοπικών κοινωνιών και, εν πάση περιπτώσει, µια πολύ
καλή πρακτική σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Υποβάθµισε τα πτυχία των
σχολών µαθητείας του ΟΑΕΔ και µάλιστα αναδροµικά για περί-
που εβδοµήντα χιλιάδες αποφοίτους από το 2006 και µετά και
προχώρησε σε φωτογραφικές διατάξεις υπέρ των ιδιωτικών ΙΕΚ.

Παράλληλα η «Μεταλυκειακή Μαθητεία των ΕΠΑΛ», το πρό-
γραµµα που προέβλεπε ειδίκευση σε χώρο εργασίας µε πλήρη
µισθό και ασφαλιστική κάλυψη, ξεκίνησε να εγκαταλείπεται όπως
και το πρόγραµµα «Μια Νέα Αρχή στα ΕΠΑΛ». 

Νοµίζω είναι κρίµα που δεν είναι στην Αίθουσα η κ. Κεραµέως,
γιατί µπορούµε να θυµηθούµε που υποσχόταν ότι ο νόµος αυτός
θα έδινε τη δυνατότητα στα ΙΕΚ -που και για αυτά συζητάµε σή-
µερα- να αναβαθµιστούν και να υποδεχθούν µαθητές και µαθή-
τριες που η ίδια µε την επιλογή της απέκλεισε από τα
πανεπιστήµια. Θα θυµάστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πε-
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ρίφηµο παράλληλο µηχανογραφικό που υπερασπιζόταν µε
θέρµη η κυρία Υπουργός, σύσσωµη η Κυβέρνηση και η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Τι έγινε από τότε, το 2020, µέχρι σήµερα και τι εφαρµόστηκε;
Απολύτως τίποτε. Τα δηµόσια ΙΕΚ παρέµειναν σε δεινή θέση
χωρίς χρηµατοδότηση και προσωπικό µε ανασφαλείς εργασια-
κές σχέσεις, όπως οι ίδιοι κατέθεσαν, συνήθως σε άθλιες κτη-
ριακές υποδοµές και χωρίς τον απαραίτητο εργαστηριακό
εξοπλισµό. Εποµένως διοχέτευση των παιδιών που τους αποκλεί-
στηκε η πρόσβαση στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα προς τα
ιδιωτικά ΙΕΚ. 

Η ονοµαστική τους, λοιπόν, αναβάθµιση όχι απλώς έµεινε στα
χαρτιά -αναφέροµαι στα δηµόσια ΙΕΚ- αλλά λειτούργησε ως κυ-
βερνητικό άλλοθι για την καθιέρωση της ελάχιστης βάσης εισα-
γωγής στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, τον αποκλεισµό
χιλιάδων υποψηφίων από την τριτοβάθµια εκπαίδευση και, όπως
είπα ήδη, στη στοχευµένη ανακατεύθυνση των σπουδαστών στα
ιδιωτικά ΙΕΚ και τα κολλέγια.

Και έρχοµαι στο σήµερα και στο νέο νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Παιδείας. Ένα ακόµη κρίσιµο βήµα για την πλήρη υπαγωγή
της δηµόσιας επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης στις
πρόσκαιρες ανάγκες της αγοράς και των επιχειρήσεων. Ένα νο-
µοσχέδιο χωρίς εκπαιδευτικό όραµα και κοινωνική διάσταση, που
αντιλαµβάνεται πως η σύνδεση εκπαίδευσης και εργασίας γίνε-
ται µόνο µέσω της υπαγωγής της εκπαιδευτικής διαδικασίας
στην επιχειρηµατική δραστηριότητα. 

Όπως προανέφερα και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων, το νοµοσχέδιο προβλέπει για τα ΕΠΑΛ ευελιξία στις ειδι-
κότητες και τα προγράµµατα σπουδών µε παρεµβάσεις της
τοπικής αγοράς, πλήρη περιθωριοποίηση του συλλόγου διδα-
σκόντων, όπως και δυστυχώς απλήρωτη και ανασφάλιστη παι-
δική εργασία µε το άρθρο 23.

Τι µας λέει η διάταξη; Ότι το σχολικό εργαστηριακό πρό-
γραµµα αντικαθίσταται µε πρακτική για είκοσι δύο µέρες χωρίς
αµοιβή και ασφάλιση και η µόνη ασφάλιση που προβλέπεται,
είναι σε περίπτωση ατυχήµατος. Είναι µια κατάπτυστη ρύθµιση,
που µας γυρίζει πολλά χρόνια πίσω -σας το είπε και το εκπαιδευ-
τικό ίδρυµα της ΓΣΕΕ- επιτρέποντας την ανήλικη εργασία εντός
του δηµόσιου εκπαιδευτικού συστήµατος. 

Επίσης, το νοµοσχέδιο προβλέπει συγχωνεύσεις και καταργή-
σεις, φτιάχνοντας σχολεία µε υπερµεγέθη τµήµατα µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται για τη δύσκολη εκπαιδευτική καθηµερινότητα, τη
διδασκαλία και τα διαρκώς διογκούµενα φαινόµενα σχολικής
βίας. Στην επιτροπή ρώτησα µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο, πόσα
και ποια είναι τα ΕΠΑΛ που κλείνουν και συγχωνεύονται µε την
ψήφιση του νοµοσχεδίου και τι σηµαίνει αυτό µε τη θεαµατικό-
τητα κάποιων ΕΠΑΛ; Τι θα γίνει σε αυτές τις περιοχές µε τα προ-
γράµµατα σπουδών, µε τους εκπαιδευτικούς, µε τους µαθητές;
Μέχρι στιγµής δεν µας έχετε απαντήσει. Περιµένω και σήµερα.

Για τα ΙΕΚ το σχέδιο νόµου προβλέπει µια απλή µετονοµασία
χωρίς καµµία ουσιαστική πρόβλεψη για τη βελτίωση των συνθη-
κών, την αύξηση της χρηµατοδότησης, τον καλύτερο εξοπλισµό
των εργαστηρίων και βεβαίως την πρόσληψη µόνιµων εκπαιδευ-
τών µε καλές εργασιακές σχέσεις. Βεβαίως η ονοµαστική αυτή
αναβάθµιση σε σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης
θα αξιοποιηθεί πλήρως από τα ιδιωτικά ΙΕΚ για να αυξήσουν το
κύρος τους και να προσελκύσουν περισσότερους σπουδαστές.
Ζήτησαν µάλιστα να φύγει και η λέξη «κατάρτιση» για να εµφα-
νίζονται ως ανώτερα ιδρύµατα. Ζήτησαν ακόµη να µπουν και ηλι-
κιακά κριτήρια σε αυτούς που επιλέγουν σπουδές προς τα
εσπερινά ΕΠΑΛ, για να διοχετευθεί επιπρόσθετο δυναµικό στην
κατεύθυνση των ιδιωτικών ΙΕΚ. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος κινείται και η ρύθµιση του άρθρου 8
για τη διάρκεια φοίτησης στις σχολές αυτές. Το σχέδιο νόµου
προβλέπει προγράµµατα σπουδών δύο ταχυτήτων, δύο και τριών
ετών, που θα παράγουν και αποφοίτους δύο ταχυτήτων. Την ίδια
στιγµή οι ιδιωτικές ΑΕΚ λοιπόν θα έχουν τη δυνατότητα να αυ-
ξήσουν τα δίδακτρά τους για ένα ακόµη έτος ή να µιλήσουν για
τριετείς σπουδές και να ζητήσουν ανωτατοποίηση. 

Έχουµε τέλος την πολυδιαφηµισµένη ρύθµιση για τα campus
στα Κέντρα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης. Νο-

µίζω πως η συζήτηση στην επιτροπή ξεκαθάρισε πως πρόκειται
για µια επικοινωνιακή ρύθµιση. Το Υπουργείο δεν ιδρύει νέα
δοµή, ούτε πρόκειται να χτίσει campus. Η ρύθµιση αφορά υφι-
στάµενες δοµές δηλαδή, τα ΕΠΑΛ, τα ΙΕΚ και τα εργαστηριακά
κέντρα, ενώ η πρόβλεψη αυτή αφορά µόνο ένα µικρό µέρος του
οικοσυστήµατος της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτι-
σης, που δεν ξεπερνά το ένα τέταρτο των ΕΠΑΛ που λειτουργούν
σήµερα. 

Ο νέος, λοιπόν, αυτός θεσµός δεν είναι τίποτε άλλο από ένα
διοικητικό κέλυφος που θα διευκολύνει την περαιτέρω ιδιωτικο-
ποίηση, την πρόσδεση στα συµφέροντα της αγοράς, τη διευκό-
λυνση της χρηµατοδοτικής ροής και το αγοραίο µάνατζµεντ.
Μάλιστα το ίδιο το Υπουργείο παραδέχεται πως στην εκπαιδευ-
τική ουσία δεν πρόκειται να αλλάξει και τίποτα σπουδαίο. Και πα-
ραθέτω την ανακοίνωσή του: «Η συνεργασία των δοµών
υφίσταται ήδη, καθώς περίπου το 60% των δοµών λειτουργούν
σε καθεστώς άτυπης συστέγασης».

Επισηµαίνω εδώ την τοποθέτηση της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας της Βουλής που σας λέει ότι η συστέγαση των επιµέρους
δοµών θα επιφέρει λόγω συγχρωτισµού ενηλίκων και ανηλίκων,
εφηβικής και µετεφηβικής ηλικίας που φοιτούν στις διάφορες
βαθµίδες εκπαίδευσης, σοβαρές ψυχοκοινωνικές παρενέργειες
και πρέπει να ληφθούν τρόποι αποτροπής τους και ελέγχου. Δεν
νοµίζω ότι θα λάβετε υπ’ όψιν σας. 

Ενδιαφέρον παρουσιάζει βέβαια πως όλα αυτά που συζητάµε
δεν συζητήθηκαν ποτέ µε τους άµεσα εµπλεκόµενους. Ο διάλο-
γος µε την εκπαιδευτική κοινότητα, µε τους σπουδαστές είναι
µηδενικός -το τόνισε και η εκπρόσωπος της ΟΛΜΕ- όπως επίσης
και µε την πλειοψηφία των επαγγελµατικών φορέων και των κοι-
νωνικών εταίρων. 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, αποτελεί πλέον ταυτοτικό στοι-
χείο µιας αλαζονικής διακυβέρνησης µια σειρά από κρίσιµες λε-
πτοµέρειες και εφαρµογές του νόµου που παραπέµπονται στις
εξουσιοδοτικές διατάξεις του Υπουργού. Ακόµη και η εκπρόσω-
πός του ΣΕΒ αναγκάστηκε να σχολιάσει τη συγκεκριµένη τα-
κτική, τονίζοντας πως κανείς δεν ξέρει πώς θα είναι τελικά η
εφαρµογή αυτού του νοµοσχεδίου µετά την ψήφισή του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µιλάµε για αναβάθµιση της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Μιλάµε για εκφυλι-
σµό της εκπαιδευτικής διαδικασίας και βρισκόµαστε αντιµέτωποι
µε τον κίνδυνο να µετατραπούν τα σχολεία και οι σχολές σε ένα
απέραντο εκπαιδευτήριο φθηνής κατάρτισης της νέας γενιάς. 

Ανησυχούµε ιδιαίτερα για το γεγονός πως δεν υπάρχει καµµία
δέσµευση για τα νέα προγράµµατα σπουδών, τα νέα βιβλία. Ανα-
φερθήκατε σε πολλαπλό βιβλίο χωρίς να απαντήσετε γιατί από
το 2017, που έχει ξεκινήσει αυτή η διαδικασία από το ΙΕΠ, µε
πρόγραµµα ΕΣΠΑ 10 εκατοµµυρίων ευρώ, δεν έχει προχωρήσει
µέχρι στιγµής κάτι. Σας ζήτησα να µας απαντήσετε και περιµένω
ακόµη τις απαντήσεις σας. 

Επτά χρόνια µετά δεν νιώθει κανείς την ανάγκη, είτε από το
Υπουργείο είτε από το ΙΕΠ, να µας ενηµερώσετε τι έχει γίνει,
γιατί υπάρχει αυτή η αδικαιολόγητη καθυστέρηση και τι έχει γίνει
και µε αυτά τα χρήµατα. Θυµίζω εδώ -το είπαν και άλλοι- ότι τα
βιβλία στο ΕΠΑΛ είναι από το 2000 που γράφτηκαν, όταν γρά-
φτηκαν για τα ΤΕΕ. Κατά τα άλλα µιλάτε για εκσυγχρονισµό της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης.

Έχοντας υπηρετήσει το συγκεκριµένο εκπαιδευτικό πλαίσιο
από θέση ευθύνης στην κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, θέλω να επιση-
µάνω πως πράγµατι η επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση
καλείται να διαδραµατίσει έναν πολύ πιο σηµαντικό και πολυδιά-
στατο ρόλο από αυτόν που της επιφυλάσσει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και οι επιχειρήσεις. 

Στόχος της είναι να προετοιµάσει ένα µεγάλο τµήµα της νέας
γενιάς για την άσκηση ενός αξιόπιστου επαγγέλµατος, εξασφα-
λίζοντας ωστόσο το αναγκαίο µορφωτικό υπόβαθρο. Γι’ αυτό
οφείλει να συµβάλει καθοριστικά στην επαγγελµατική αλλά και
κοινωνική ένταξη όσων την επιλέγουν. Αντίστοιχα καλείται να
συµβάλει στην παραγωγική ανασυγκρότηση, στην αναβάθµιση
της οικονοµίας και στον οικολογικό µετασχηµατισµό, εφόσον βε-
βαίως ενταχθεί σε έναν ευρύτερο αναπτυξιακό σχεδιασµό, που
θα έχει όµως σαν επίκεντρο την κοινωνία. 
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Γι’ αυτό και πρέπει να αναγνωρίζεται, να διασφαλίζεται, να ενι-
σχύεται ο κοινωνικός της ρόλος, η παροχή στέρεων γνώσεων και
η αποφυγή της πρόωρης εξειδίκευσης. Γι’ αυτό και λέµε πως το
ΕΠΑΛ πρέπει να αποτελεί ισότιµη επιλογή, να υπάρξουν νέα προ-
γράµµατα σπουδών, να ενισχυθούν τα εργαστήρια, να επιµορ-
φωθούν οι εκπαιδευτικοί, όπως αντίστοιχα για τα ΙΕΚ πρέπει να
επιλυθούν άµεσα -και αναφέροµαι στα δηµόσια ΙΕΚ- τα δοµικά
προβλήµατα χρηµατοδότησης υποδοµών και προγραµµάτων
σπουδών, να επανασχεδιαστεί η πρακτική άσκηση και να προ-
βλεφθεί η αµοιβή των σπουδαστών.

Όπως γίνεται κατανοητό, µιλώ για ένα πλήρως διαφορετικό
και ανταγωνιστικό σχέδιο σε σχέση µε αυτό που προτείνει και
εφαρµόζει η Νέα Δηµοκρατία σε συνεργασία µε τον ιδιωτικό
τοµέα και τις επιχειρήσεις. 

Γι’ αυτό και η Νέα Αριστερά καταψηφίζει ένα ακόµη νοµοσχέ-
διο, που συρρικνώνει τη δηµόσια εκπαίδευση, εν προκειµένω την
επαγγελµατική, που κάνει κανόνα την κατάρτιση και όχι την εκ-
παίδευση ακόµη και για ανήλικα παιδιά µετά το γυµνάσιο. Δυστυ-
χώς την παραδίδει στην αγορά και στις επιχειρήσεις στο όνοµα
µιας στρεβλής ανάπτυξης και µιας οικονοµίας που οι λίγοι κερ-
δίζουν πολλά και πολλοί κερδίζουν λίγα ή τίποτα. 

Στη µεταβιοµηχανική κοινωνία και στην οικονοµία της γνώσης
η εκπαιδευτική πολιτική θα πρέπει να ενθαρρύνει την ανάπτυξη
γενικών γνώσεων και δεξιοτήτων, που να επιτρέπουν την αντιµε-
τώπιση των προκλήσεων και την επιτυχή προσαρµογή στο σύγ-
χρονο περιβάλλον. Οι εκπαιδευόµενοι δεν θα πρέπει να
περιορίζονται σε στενά τοπικά πλαίσια. Η κατάρτιση προγραµ-
µάτων σπουδών µε βάση τις πρόσκαιρες ανάγκες των τοπικών
οικονοµιών µάλλον στενεύει και περιορίζει τις δυνατότητες των
αποφοίτων, παρά τους ανοίγει νέες επαγγελµατικές ευκαιρίες. 

Ένας πυρήνας στέρεων γνώσεων που παρέχονται από το σχο-
λείο και από τη µεταλυκειακή επαγγελµατική εκπαίδευση µπορεί
να δώσει τη δυνατότητα στους αποφοίτους να επιλύουν ποικίλες
προκλήσεις, να ανταποκρίνονται σε ευέλικτους εργασιακούς ρό-
λους και να είναι προετοιµασµένοι για τις επερχόµενες συνεχείς
αλλαγές στον κόσµο της εργασίας και της κοινωνίας. 

Η εκπαίδευση και ιδιαίτερα η επαγγελµατική, ναι, πρέπει να
λαµβάνει υπ’ όψιν της την αγορά εργασίας. Τι γίνεται όµως µε
την ίδια την αγορά εργασίας, ειδικά εδώ στον τόπο µας; Έχουµε
µια οικονοµική δοµή που έχει απαξιώσει τη βιοµηχανία, τη βιοτε-
χνία, τις παραγωγικές δραστηριότητες σταδιακά και έχει µετα-
βληθεί σε µια χώρα µονοµερούς έµφασης στην παροχή υπηρε-
σιών και στο real estate. 

Αναζητά, ειλικρινά, η ελληνική αγορά εργασίας καινοτοµία,
γνώσεις και δεξιότητες, που οφείλουν να παράγουν τόσο η επαγ-
γελµατική εκπαίδευση όσο και τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα; Ποιο είναι το παραγωγικό µοντέλο που έχει ανάγκη ο
τόπος για να αξιοποιήσει τα µορφωµένα παιδιά του; Όχι αυτό
που υλοποιεί η νεοφιλελεύθερη Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη
και ο Υπουργός Παιδείας, που µας είπε µε έναν πρωτοφανή οί-
στρο ότι µεταβολίζει τις κοινωνικές ανάγκες και τρέχει να τις υλο-
ποιήσει αναγνωρίζοντας αναγορεύοντας εαυτούς σε µεγάλους
µεταρρυθµιστές.

Απαιτείται ένα νέο παραγωγικό µοντέλο που οφείλει να ενσω-
µατώνει τις αρχές της κλιµατικής δικαιοσύνης, της κοινωνικής δι-
καιοσύνης αλλά και µε ενίσχυση της αληθινής δηµοκρατίας και
των δικαιωµάτων και συµµετοχή όλων αυτών που καλούνται να
υλοποιήσουν όλες αυτές τις σηµαντικές µεταβολές και αλλαγές.

Τελειώνω, θυµίζοντας το χθεσινό βατερλό της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για το κράτος δικαίου
και την ελευθερία του Τύπου στην Ελλάδα µε την έκδοση ψηφί-
σµατος καταδίκης µε διακόσιες ψήφους υπέρ. Αυτό είναι το µε-
ταρρυθµιστικό σας έργο. Όπισθεν ολοταχώς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Τζούφη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή της Νίκης κ.

Σπυρίδωνα Τσιρώνη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

είναι κοινώς αποδεκτό πως η επαγγελµατική εκπαίδευση και κα-

τάρτιση στη χώρα µας είναι απαξιωµένη και υποβαθµισµένη. Οι
πολύχρονες παθογένειες και αδυναµίες της επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης, όπως η έλλειψη στόχων, η ύπαρξη ειδικοτήτων χα-
µηλής δυναµικής, η έλλειψη σύνδεσης επαγγελµατικών
δικαιωµάτων µε την αγορά εργασίας, οι υποβαθµισµένες υποδο-
µές, η έλλειψη συντονισµού, καινοτοµίας και τεχνολογικών εφαρ-
µογών, την έχουν καταστήσει υποδεέστερη εκπαιδευτική
διαδροµή στη συνείδηση της κοινωνίας, µε αποτέλεσµα να την
επιλέγουν µόνο όσοι δεν µπόρεσαν να επιτύχουν στα ΑΕΙ. 

Στη σηµερινή οικονοµική συγκυρία, µε την εκτόξευση της
ανεργίας των νέων, αλλά και τις διεθνείς στατιστικές να προβλέ-
πουν αύξηση της ζήτησης των νέων µε µεσαίου τύπου επαγγελ-
µατικά προσόντα από την αγορά εργασίας, η ανάγκη για
αναβάθµιση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης
αποκτά ιδιαιτέρως βαρύνουσα σηµασία. Οι υφιστάµενες αδυνα-
µίες σε ό,τι αφορά την επαγγελµατική εκπαίδευση ποικίλλουν και
έχουν τις ρίζες τους σε διαχρονικά αίτια. 

Παρά την κρισιµότητα του ρόλου που η επαγγελµατική εκπαί-
δευση και η κατάρτιση δύνανται να διαδραµατίσουν στην προ-
οπτική ανάπτυξης και παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας,
το Υπουργείο Παιδείας δείχνει να µην αντιλαµβάνεται την πραγ-
µατικότητα και τις ανάγκες της επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Το
παρόν νοµοσχέδιο περί ενίσχυσης του συστήµατος επαγγελµα-
τικής κατάρτισης δεν την αναβαθµίζει µε ουσιαστικές διατάξεις.
Δεν διαφαίνεται καµµία ουσιαστική µεταρρύθµιση και αναβάθ-
µιση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. 

Το νοµοσχέδιο βρίθει αοριστιών και γενικεύσεων χωρίς συγ-
κεκριµένες προτάσεις µε πρακτικό αντίκρισµα. Περιορίζεται σε
µια διοικητική τύπου αναδιοργάνωση, χωρίς να αγγίζει τα χρόνια
προβλήµατα των σχολών της επαγγελµατικής κατάρτισης. 

Πιο συγκεκριµένα, προβλέπεται η ενσωµάτωση των επαγγελ-
µατικών λυκείων, των ΕΠΑΛ, των επαγγελµατικών σχολών κατάρ-
τισης και των ΙΕΚ στα κέντρα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης, όπου το καθένα θα έχει τον δικό του οργανωτικό
συντονιστή ως µάνατζερ, η µετονοµασία των ΙΕΚ σε σχολές ανώ-
τερης επαγγελµατικής κατάρτισης και η εφαρµογή των καινοτο-
µιών των πρότυπων επαγγελµατικών λυκείων στα επαγγελµατικά
λύκεια. Ωστόσο, πέραν της µετονοµασίας τους, δεν αλλάζει τί-
ποτε άλλο στο καθεστώς, καθώς οι τίτλοι σπουδών τους παρα-
µένουν στο ίδιο επίπεδο και απαιτείται µετά το πτυχίο οι από-
φοιτοι να δίνουν εξετάσεις πιστοποίησης στον ΕΟΠΠΕΠ. 

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν προωθεί την ποιοτική αναβάθµιση
των δοµών επαγγελµατικής κατάρτισης και πτυχίων µε πραγµα-
τικό αντίκρισµα. Δεν αναβαθµίζει τα ΙΕΚ, δεν χορηγεί πλήρη
επαγγελµατικά δικαιώµατα στους αποφοίτους των επαγγελµατι-
κών σχολών. Αντί για σύγχρονα, πλήρη και εξοπλισµένα εργα-
στήρια, προβλέπει συνένωση των ήδη απαρχαιωµένων
κτηριακών υποδοµών. Δεν υπάρχει πρόβλεψη για µόνιµο εκπαι-
δευτικό προσωπικό και η σταθερή επιµόρφωσή του, έτσι ώστε
να εξασφαλιστεί η συνέχεια στην εκπαιδευτική διαδικασία. Και
το πιο σηµαντικό, αντί για ολοκληρωµένη επαγγελµατική εκπαί-
δευση και κατάρτιση, δίνει απλά δεξιότητες. 

Οι µετονοµασίες δεν λύνουν τα προβλήµατα. Χρειάζονται ρι-
ζικές τοµές και προτάσεις για την αναβάθµιση του συστήµατος
επαγγελµατικής κατάρτισης και τέτοιες δεν φέρνει το νοµοσχέ-
διο. Αν το Υπουργείο επιθυµούσε πραγµατικά να αναβαθµίσει την
επαγγελµατική κατάρτιση, θα άλλαζε το επίπεδο σπουδών. Το
πτυχίο θα αντιστοιχούσε σε επαγγελµατικά δικαιώµατα ουσίας
µε επαρκή διασύνδεση µε την αγορά εργασίας, µε εκσυγχρονι-
σµό και σοβαρή οικονοµική ενίσχυση των εργαστηρίων και των
δοµών, µε επικαιροποίηση των βιβλίων και του προγράµµατος
σπουδών, µε αξιόπιστη πιστοποίηση των επαγγελµατικών προ-
σόντων και µε διασφάλιση ποιοτικών προδιαγραφών για προ-
γράµµατα κατάρτισης.

Χρειαζόµαστε µια ποιοτική και σύγχρονη τεχνική επαγγελµα-
τική εκπαίδευση που θα δίνει ουσιαστικές δεξιότητες και προ-
σόντα στους νέους µας για την άσκηση του επαγγέλµατός τους
και δεν θα τους οδηγεί στην ανεργία. Μια σύγχρονη και αποτε-
λεσµατική επαγγελµατική εκπαίδευση που θα παρέχει σηµαντικά
επαγγελµατικά προσόντα τόσο στον γενικό πληθυσµό όσο και
σε κοινωνικά ευπαθείς οµάδες. Θα συνεισφέρει σηµαντικά στην
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ανάσχεση της ανεργίας, την κοινωνική ένταξη και την ανάπτυξη. 
Σε κάθε περίπτωση, το ζητούµενο είναι η επαγγελµατική εκ-

παίδευση και κατάρτιση να συνιστά µια σοβαρή επιλογή, όχι
µόνο των νέων, αλλά και των εκπαιδευτικών. Τούτο συνεπάγεται
την άµεση διασύνδεση των ειδικοτήτων επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης µε την αγορά εργασίας, χρηµατοδότηση
από το κράτος της επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε συγκεκρι-
µένο ποσοστό σε σχέση µε τη χρηµατοδότηση της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης. Χαρακτηριστικό παράδειγµα, τα νέα αναλυτικά
προγράµµατα σπουδών που κινδυνεύουν να µείνουν κενά περιε-
χοµένου, χωρίς σύγχρονη υλικοτεχνική υποδοµή και πρακτική
άσκηση υψηλού επιπέδου ενταγµένη στις σύγχρονες ανάγκες
και απαιτήσεις. 

Χρειάζεται αναδιαµόρφωση του χάρτη της επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης και κατάρτισης µε δηµιουργία σχολών µε ειδικότητες
υψηλής δυναµικής και µε παροχή κινήτρων στους σπουδαστές
αντίστοιχης αυτής που παρέχεται στους φοιτητές των πανεπι-
στηµίων, µε υποτροφίες, επίδοµα στέγασης και σίτισης. Αυστηρό
και συνάµα ελκυστικό πλαίσιο σπουδών µε παροχή υψηλού επι-
πέδου κατάρτισης προσαρµοσµένο στην αναγκαιότητα της αγο-
ράς εργασίας για νέους και νέες, µε µεσαίου τύπου επαγγελµα-
τικά προσόντα. Υποχρεωτική πρακτική άσκηση µε επιδότηση για
όλους τους σπουδαστές στο πλαίσιο της διττής εκπαίδευσης
που πρέπει αυτοί να αποκτούν στις συγκεκριµένες σχολές. Χρει-
άζεται ισότιµη και πλήρη κατοχύρωση επαγγελµατικών δικαιω-
µάτων σε όλους τους αποφοίτους των σχολών επαγγελµατικής
εκπαίδευσης. Χρειάζεται διασφάλιση της δυνατότητας των απο-
φοίτων επαγγελµατικής εκπαίδευσης να συνεχίσουν τις σπουδές
τους στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µε προκαθορισµένες προ-
ϋποθέσεις. Επανεξέταση της κατανοµής των πτυχιούχων επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης στο εθνικό πλαίσιο προσόντων µε
σκοπό την αποφυγή ύπαρξης σχολών πολλαπλών ταχυτήτων.

Αντίθετα προς όλα τα παραπάνω, όπως ακούσαµε και από
τους ίδιους τους σπουδαστές, αλλά και από εκπροσώπους των
εκπαιδευτικών, κάτι τέτοιο δεν προκύπτει από το παρόν νοµο-
σχέδιο. Σπουδαστές και εκπαιδευτικοί, ενώ ήταν άµεσα ενδιαφε-
ρόµενοι και επηρεαζόµενοι, δεν κλήθηκαν ποτέ σε συζήτηση για
ανταλλαγή απόψεων και προτάσεων µε το Υπουργείο.

Επαίρεστε ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι το επιστέγασµα µιας
συστηµατικής προσπάθειας των τελευταίων πέντε ετών, ότι µε
αυτό κωδικοποιείτε τις κατακερµατισµένες διατάξεις που αφο-
ρούν στην επαγγελµατική εκπαίδευση, την ίδια στιγµή που µετα-
θέτετε για το µέλλον, µε την προσφιλή τακτική των διευκρινι-
στικών εγκυκλίων, τη ρύθµιση των θεµάτων και των προβληµά-
των που προκύπτουν από την εφαρµογή του. Το νοµοσχέδιο
αυτό δεν είναι τίποτε άλλο από τη συνέχεια του ν.4763/2020,
ενός νόµου που αποδείχτηκε αποτυχηµένος κατά την εφαρµογή
του τα προηγούµενα χρόνια. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να παραδε-
χτούµε και συµφωνούµε όλοι, κόµµατα και φορείς, πως η επαγ-
γελµατική εκπαίδευση χρειάζεται ενίσχυση, αναδιοργάνωση και
εκσυγχρονισµό, ώστε να ανταποκριθεί στις ανάγκες του σήµερα.
Χρειάζεται όµως ένα µεγαλόπνοο και ρεαλιστικό σχέδιο. Μέχρι
τότε λύστε τα πιο απλά. Λύστε το θέµα των καθυστερηµένων
αναθέσεων των εκπαιδευτικών, ώστε τα εργαστήρια να ξεκινούν
νωρίτερα από τα Χριστούγεννα. Λύστε το κτιριακό µε τη συντή-
ρηση των απαρχαιωµένων σχολικών συγκροτηµάτων. Λύστε τα
προβλήµατα της ενδοσχολικής βίας, η οποία αυξάνεται µε γεω-
µετρικό ρυθµό. Λύστε το θέµα της χρηµατοδότησης, ώστε να
υπάρχει σύγχρονος και λειτουργικός εξοπλισµός στα εργαστή-
ρια, αλλά και αναλώσιµα υλικά. Λύστε το θέµα των παρωχηµένων
σχολικών βιβλίων του προηγούµενου αιώνα. Ενηµερώστε τους
απαρχαιωµένους οργανισµούς φορέων του δηµοσίου, οι οποίοι
δεν περιλαµβάνουν πολλές από τις ειδικότητες των επαγγελµά-
των εκπαίδευσης. Ποια σχέση µε την αγορά εργασίας προτείνετε
και προωθείτε; Κάντε τα αυτονόητα που δεν έχετε κάνει µέχρι
τώρα και αυτά θα αποτελέσουν µια ικανή ενίσχυση της επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης, αλλά και µια βάση εµπιστοσύνης για την
ειλικρινή συζήτηση µεταξύ φορέων, κοµµάτων, σπουδαστών, εκ-
παιδευτών για µια πραγµατική µελλοντική µεταρρύθµιση της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Μέχρι τότε είµα-

στε αναγκασµένοι να καταψηφίζουµε τέτοια νοµοσχέδια. 
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Τσιρώνη.
Ολοκληρώνουµε τον κύκλο των εισηγητών και ειδικών αγορη-

τών µε τον κ. Αδαµάντιο Καραναστάση από την Πλεύση Ελευθε-
ρίας.

ΑΔΑΜΑΝΤΙΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, καλή χρονιά και από το

Βήµα της Ολοµέλειας.
Όταν ήµουν µικρός, θυµάµαι να ρωτάω ένα πράγµα επανει-

ληµµένα τον πατέρα µου, τον Γιάννη µου, τον καλύτερό µου
φίλο, που έχασα πριν από πεντέµισι χρόνια. Όταν βλέπαµε στην
τηλεόραση από τον καναπέ µας κάπου στη Λάρισα τους διαξιφι-
σµούς µεταξύ των κοµµάτων στη Βουλή, που µου φαινόταν τότε
σαν ένας τόπος από κάποιον άλλον γαλαξία, τον ρωτούσα: «Μα
καλά, αυτοί εκεί µέσα δεν συµφωνούν ποτέ; Όλα λάθος τα κά-
νουν ο ένας για τον άλλον;».

Τέτοιες αυτονόητες απορίες εξακολουθώ να έχω στη ζωή µου
σε πολλά επίπεδα καθηµερινά και συνέχεια το µάτι µου, τα αυτιά
µου, το µυαλό µου δεν συνηθίζει ποτέ και εξακολουθώ να έχω
αυτή την απορία ακόµη και σήµερα. Εγώ πιστεύω ότι υπάρχουν
πολλά πράγµατα που µας ενώνουν εδώ µέσα και όταν µας δίνε-
ται η ευκαιρία, πρέπει να τα ανακαλύπτουµε. Το παράδειγµα µε
τη Νέα Αριστερά, ας πούµε, που όταν η Πρόεδρός µας, η Ζωή,
αφιέρωσε ένα λεπτό από την οµιλία της κρατώντας σιωπή στη
µνήµη του Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου, ακολούθησαν αυτο-
νόητα σε αυτή την τόσο σηµαντική κίνηση και σηκώθηκαν όρθιοι
πριν ακόµη από εµένα, που από το οπτικό πεδίο δεν είχα αντί-
ληψη του τι ακριβώς συµβαίνει. Και κάπως έτσι αυθόρµητα από
µια απλή, αλλά τόσο σηµαντική σιωπή κινητοποιήθηκαν κι άλλοι
Βουλευτές από όλη την Αίθουσα. Ήταν µια συγκινητική στιγµή
και το µετέφερα στους συναδέλφους. 

Υπάρχουν βέβαια στιγµές και υπάρχουν περιπτώσεις που η
απόκλιση είναι τόσο µεγάλη που τείνει πραγµατικά στο άπειρο.
Δεν µπορώ να έχω τίποτα µε τον άνθρωπο που µέσα στη Βουλή,
µέσα στην επιτροπή για το σιδηροδροµικό έγκληµα που έγινε
έξω από το χωριό µου και συγκλόνισε όλη τη χώρα -γιατί πώς
αλλιώς να αποκαλέσουµε την κίνηση σε αντίθετο ρεύµα ενός
τρένου για τόσο χρόνο, σε µια γραµµή που έχουµε πάρει όλοι
από τη Λάρισα, εγώ, τα ανήλικα παιδιά µου και ο παιδικός µου
φίλος ο Αχιλλέας κάθε εβδοµάδα εκτός από εκείνη τη µέρα;- πώς
να το αναφέρουµε µέσα σε µια επιτροπή, που πιστεύω ότι
ερευνά τις ευθύνες του εγκλήµατος που στοίχισε τόσες ζωές κι
όχι αν είναι έγκληµα ή όχι, αυτός να αποκαλεί αυτή την επιτροπή
«γουρλίδικη» για οποιονδήποτε λόγο. Πρόκειται για ένα ηθικό
κενό, που πιστεύω ότι πρέπει πρώτα να αποµονωθεί από τη δική
του παράταξη, µετά από εµάς και στο τέλος από την κοινωνία.

Αλλά πιστεύω ότι κατά βάθος και σε αυτό συµφωνούµε όλοι,
στο παράδειγµα, στο υπόδειγµα και στην ηθική που πρέπει να
προτείνουµε µέσα από εδώ στην κοινωνία και στους πολίτες. Μια
τέτοια ευκαιρία συµφωνίας, τουλάχιστον σε σηµεία, µια ευκαιρία
συζήτησης και βελτίωσης πρακτικά αλλά και διαδικαστικά βλέπω
και σε αυτό το νοµοσχέδιο. Μια ευκαιρία συµφωνίας µέσα από
τις πολλές άλλες που θα έχουµε να κονταροχτυπηθούµε εδώ
µέσα. Το να κάνεις εποικοδοµητική κριτική στοχεύοντας στην
εξέλιξη, τη βελτίωση, τον διάλογο και την ανταλλαγή, µια τόσο
σηµαντική και µεγάλη έννοια, που πιστεύω τόσο πολύ ως βάση
και θεµέλιο και της δουλειάς µου, είναι µια δύσκολη διαδικασία
για πάρα πολλούς λόγους και κάπως έτσι εγώ αντιλαµβάνοµαι
την παρουσία µου εδώ µέσα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Το έχετε δει και το διαπιστώνετε καθηµερινά, όπως και εγώ
αντίστοιχα µε πολλή χαρά το βλέπω σε πολλές περιπτώσεις και
ελπίζω να το καταφέρουµε και άλλο και άλλο πολύ περισσότερο,
όπου υπάρχει φυσικά γόνιµο έδαφος για να συµβεί αυτό όπου
το προκείµενο και οι άνθρωποι που το πλαισιώνουν το επιτρέ-
πουν. 

Και εδώ δεν βλέπω τον λόγο να ακολουθήσω άλλον δρόµο σε
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ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας για την ενίσχυση της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Σίγουρα υπάρχουν προβλήµατα.
Σίγουρα µπορεί να γίνουν βελτιώσεις πολλές. Σίγουρα πρέπει να
αλλάξουν πολλά πράγµατα συνολικά και βήµα-βήµα και στον
τοµέα της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, αλλά και της καλλιτε-
χνικής εκπαίδευσης που θα εστιάσω σε λίγο. 

Όπως, όµως, είπα και στην επιτροπή µας, το να ασκείς κριτική
προβάλλοντας τα αρνητικά, όπου υπάρχουν, θεωρώ µια κάπως
πιο εύκολη διαδικασία. Σας είπα ότι ελαττώµατα µπορείς να
βρεις, αν θέλεις, στον Μπέργκµαν, στον Πικάσο, στον Φελίνι,
στον Μπράντο, ακόµα και στους Beatles, µε πολλές αµφιβολίες
το τελευταίο.

Και για να συνεχίσω τις αναφορές του κυρίου Υπουργού στον
αγαπηµένο µου σκηνοθέτη, συγγραφέα, διανοητή και πρωτο-
πόρο, τον Γούντι Άλεν, που είχε την τιµητική τους στις επιτροπές
µας, αλλά εκείνος το ξεκίνησε, εγώ δεν βλέπω το ποτήρι ούτε µι-
σοάδειο ούτε µισογεµάτο, αλλά ούτε γεµάτο δηλητήριο, όπως
εκείνος. Το βλέπω σαν µια αφορµή και ευκαιρία να ξεδιψάσω για
τώρα, ανεξαρτήτως ποσότητας νερού, αλλά και να φροντίσω, να
φροντίσουµε να βρεθούν από εδώ και µετά οι τρόποι και να µεί-
νουν ανοιχτοί οι δρόµοι, ώστε να συνεχίσει να έχει το ποτήρι
αυτό πολύ και πεντακάθαρο νερό. Γιατί τι κάνουµε εδώ µέσα και
γιατί µιλάµε, αν τα πράγµατα δεν έχουν µια συνέχεια και µια εξέ-
λιξη; 

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο, σας είπα και στις συνεδριάσεις µας
κάποιες παρατηρήσεις. Σας είπα για τον διακηρυκτικό χαρα-
κτήρα κάποιων άρθρων που τα καθιστούν κάπως αόριστα. Ακόµη
και σε ένα νόµο-πλαίσιο, όπως µας ενηµερώσατε, κάποιες παρα-
πάνω πληροφορίες, χρονικές και ποιοτικές, είναι σηµαντικές να
ειπωθούν. 

Παραδείγµατος χάριν, στο άρθρο 5 και 6 σχετικά µε τις σχολές
ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης για άτοµα µε αναπηρία
θα υπάρχει κάποιο χρονικό πλάνο έναρξης λειτουργίας τους; Οι
εξειδικευµένες µελέτες πότε θα ανακοινωθούν; Το Κέντρο Εκ-
παιδευτικής Έρευνας µε τις µελέτες του θα προσαρµόσει τα µα-
θήµατα ανάλογα µε την αναπηρία; Θα υπάρχει ποιοτική διαφορά;
Θα αφορά η λειτουργία τους και σε κατασκευαστικές διευκολύν-
σεις πέραν του εκπαιδευτικού τοµέα;

Ζητήσαµε µια µέριµνα για τη συνεχή εκπαίδευση, τη µετεκπαί-
δευση των καθηγητών. Οι τεχνικές και η τεχνολογία αλλάζουν
καθηµερινά, όπως και τα δεδοµένα της αγοράς εργασίας. Η
εφαρµογή ενός προγράµµατος σεµιναρίων εκπαίδευσης των κα-
θηγητών αφ’ ενός από διδακτικό προσωπικό που η συνεχής
έρευνα είναι βασικό συστατικό στον τοµέα τους, αλλά και η πρό-
βλεψη για συνεχή ενηµέρωση από άτοµα µέσα από την αγορά
και την αγορά εργασίας. 

Η αξιολόγηση είναι πολύ σηµαντική και πρέπει φυσικά να
εφαρµόζεται. Εξίσου και ίσως πολύ περισσότερο σηµαντική είναι
και η µετεκπαίδευση. Επισηµάναµε ότι δεν φαίνεται το νοµοσχέ-
διο να λαµβάνει υπ’ όψιν την ανάγκη ανανέωσης των τοµέων
σπουδών. Υπάρχουν κλάδοι και δηµιουργούνται διαρκώς, συνε-
χώς νέοι. Το γνωρίζουµε όλοι. Πρόσφατα, µάλιστα, συζητούσα
για την ειδικότητα Master of Ceremonies, τον διαχειριστή, κον-
φερασιέ, παρουσιαστή εκδηλώσεων και άλλοι νέοι κλάδοι που
µπορούν να δηµιουργηθούν και δεν υπάρχουν αυτή τη στιγµή σε
σχολές. 

Ρωτήσαµε αν θα έχει το Κεντρικό Συµβούλιο Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης την εξουσία ή την αρµοδιότητα δη-
µιουργίας νέων τοµέων. Μιλήσαµε για τις κτηριακές δοµές και
τις θεσµικές δοµές και το πόσο σηµαντικές είναι και ζητήσαµε
αναφορά στην ουσία της εκπαίδευσης, στη διαδροµή και στη
σύνδεση καθηγητών, ύλης, σπουδαστών και πόσο σηµαντική
είναι αυτή η διαδροµή στην υλοποίησή του και στην εξέλιξή του. 

Ακούσαµε τους φορείς και λάβαµε υπ’ όψιν µας όλες τις διεκ-
δικήσεις τους, αλλά και τα σοβαρά παράπονα των σπουδαστών
και τις διεκδικήσεις, τις συγκεκριµένες διεκδικήσεις και όχι πά-
γιες, που πρέπει -πρέπει επαναλαµβάνω- να τους εξασφαλίσετε.

Και βάλαµε τόνο στη σύνδεση του νοµοσχεδίου συνολικά µε
την αγορά πέρα από τη σύνδεσή του µε την αγορά εργασίας,
που κατά κανόνα αναφέρεται στον ιδιωτικό τοµέα.

Στον τοµέα τώρα που ειδικεύοµαι, θέλω και µε αυτή την ευκαι-

ρία να πω δυο λόγια για την καλλιτεχνική εκπαίδευση. Γνωρί-
ζουµε, είναι γεγονός ότι υπάρχει τεράστιο πρόβληµα στη χώρα
µας συνολικά στην ταξινόµηση της εκπαιδευτικής ικανότητας και
των προσόντων. Υπάρχουν παθογένειες. Υπάρχουν γόρδιοι δε-
σµοί δεκαετιών σε πάρα πολλές ειδικότητες. 

Τουλάχιστον στο κοµµάτι των παθογενειών της καλλιτεχνικής
εκπαίδευσης έχω δηλώσει µε κάθε ευκαιρία και έχουµε δηλώσει
διαθέσιµοι οι καλλιτέχνες της Πλεύσης Ελευθερίας, ο Πρόεδρος
του ιστορικού Σωµατείου Ελλήνων Ηθοποιών, ο Σπύρος Μπιµπί-
λας, που έχουµε τύχη που έχουµε στο Κοινοβούλιο τον Πρόεδρο
ενός τόσο ιστορικού σωµατείου, την Τζώρτζια Κεφαλά, αλλά και
εγώ να συµβάλουµε µε όλες µας τις δυνάµεις, ώστε να γίνει η
αρχή και να βρεθούν λύσεις. 

Τι συµβαίνει µε ένα παράδειγµα; Οι δραµατικές σχολές στην
Ελλάδα εποπτεύονται, βέβαια, από το Υπουργείο Πολιτισµού. Το
Υπουργείο Πολιτισµού, λοιπόν, ελέγχει την εισαγωγή των σπου-
δαστών, το πρόγραµµα σπουδών, τους καθηγητές, τον καλλιτε-
χνικό διευθυντή, καθώς επίσης εποπτεύει και εγκρίνει τις
απολυτήριες εξετάσεις των σπουδαστών. Το Υπουργείο Πολιτι-
σµού, λοιπόν, παρέχει και σφραγίζει πτυχία τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης στους σπουδαστές δραµατικών σχολών υπογεγραµµένα
από την Υπουργό Πολιτισµού, χωρίς, όµως, τα πτυχία αυτά να
έχουν πραγµατικά καµµία τέτοια ισχύ την ώρα που λαµβάνει απο-
φάσεις για αυτή τη φοίτηση το Υπουργείο Παιδείας, όπως έγινε
πρόσφατα, το οποίο όµως βάσει νόµου δεν είναι αρµόδιο, ενώ
θα έπρεπε και πρέπει να είναι. Είναι ξεκάθαρο, κρυστάλλινο. Έχω
κάνει ερώτηση θέτοντας πολύ αναλυτικά και µε λεπτοµέρεια
αυτό το τόσο σηµαντικό ζήτηµα. Είναι αναρτηµένη στους προ-
σωπικούς λογαριασµούς και φυσικά διαθέσιµη στο site της Βου-
λής. Θα επανέλθω µε επίκαιρη για να το συζητήσουµε εδώ µέσα
στη Βουλή για να βρούµε λύση. Μόνο αυτός είναι ο στόχος. Είναι
τόσο σηµαντικός για όλους. 

Το επίµαχο προεδρικό διάταγµα που αναφέρεται συνέχεια, το
85/2022, το προεδρικό διάταγµα των κινητοποιήσεων πρέπει να
γίνει σαφές σε όλους ότι αναφέρεται σε ένα προσοντολόγιο πρόσ-
ληψης στο δηµόσιο και σε τίποτα παραπάνω. Είναι ξεκάθαρο αυτό
σε όποιον το εξετάσει µε προσοχή και όχι µε φανατισµό. Το πρό-
βληµα, όµως, είναι πολύ πιο µεγάλο και πολύ πιο παλιό. Λάθη και
επιστρώσεις λαθών επί πενήντα χρόνια. Μην πάµε παραπέρα. Και
το αναφέρω ξανά και εδώ µέσα, όπως και στην επιτροπή µας, το
ότι χειραγωγήθηκαν κάποιοι άνθρωποι και προσέβαλαν τους απο-
φοίτους λυκείου ως ένα υποδεέστερο κοµµάτι της κοινωνίας, ως
µια ρετσινιά, είναι δυστυχές και εξοργιστικό. Το προεδρικό διά-
ταγµα δεν δηµιούργησε το πρόβληµα, έφερε βέβαια στο φως το
τεράστιο αυτό πρόβληµα της αρρύθµιστης, της αταξινόµητης καλ-
λιτεχνικής εκπαίδευσης στη χώρα µας και όλες τις παθογένειες
και τα λάθη δεκαετιών πάνω σε αυτή.

Θα πρέπει να συζητήσουµε κάποια στιγµή, κύριε Υπουργέ,
κυρία Υφυπουργέ, το έχουµε συζητήσει σας το έχω πει για τον
νέο κωδικό, τον κωδικό «ΚΕ», την καλλιτεχνική εκπαίδευση, και
ό,τι αυτός ο κωδικός θα περιλαµβάνει ειδικώς για τους καλλιτέ-
χνες της χώρας µε εκπαιδευτικά προσόντα επιπέδου πέντε, όπως
ορίζει ο νόµος ή όπως αλλιώς τα ορίσουµε αυτά. Η δηµιουργία
της κατηγορίας ΚΕ είναι πιο επιβεβληµένη από ποτέ. Το λέω µε
κάθε ευκαιρία. Είναι το άγιο δισκοπότηρο των ανθρώπων του πο-
λιτισµού µε ειδική ταξινόµηση γι’ αυτούς, για εµάς στη χώρα που
τον γέννησε, µε συγκεκριµένα προσόντα πριν το 2003, µετά το
2003, µετά το 2023, το ’43, το ’53, πριν και µετά την Ανωτάτη
Σχολή Παραστατικών Τεχνών, όποτε υλοποιηθεί αυτή. Θα είναι
µια µεγάλη, µια πολύ µεγάλη τοµή για τη χώρα µας, αλλά και µια
αφετηρία για το τεράστιο ζήτηµα συνολικά του επαναπροσδιο-
ρισµού της επαγγελµατικής και της ερασιτεχνικής εκπαίδευσης
στη χώρα µας. Είµαστε διατεθειµένοι να βοηθήσουµε εγώ, η
Τζώρτζια, ο Σπύρος µε γνώση, εµπειρία, βούληση.

Συνοψίζω και κλείνω µε τον ίδιο κάπως συναισθηµατικό πόνο
που ξεκίνησα. Σας είπα πριν λίγες µέρες το νοµοσχέδιο αυτό δεν
είναι ούτε η αρχή ούτε το τέλος του κόσµου. Τίποτα δεν είναι το
τέλος του κόσµου εκτός από το τέλος του κόσµου. Ας είναι µια
αρχή, µια ευκαιρία να συµφωνούµε σε κάποια πράγµατα και αν
δεν είναι αυτή, ας είναι κάποια επόµενη που θα έχει αυτά τα χα-
ρακτηριστικά. Ας είναι µια αρχή µεγάλη και συνεχής. Ας είναι µια
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αρχή, όπως το έβλεπα µικρός στη Λάρισα, η Κυβέρνηση να λαµ-
βάνει υπ’ όψιν τις παρατηρήσεις και τις διορθώσεις της Αντιπο-
λίτευσης, αλλά και η Αντιπολίτευση, δηλαδή εµείς, να µην
υπερηφανεύεται ως υποχώρηση και λάθος την όποια διόρθωση
αφαιρώντας τη δυνατότητα και την προοπτική αυτής της διόρ-
θωσης, αλλά να την υπογραµµίζει, να την υπογραµµίζουµε ως
ένα βήµα µπροστά. 

Είµαστε θετικοί ως προς πολλά άρθρα του νοµοσχεδίου. Εί-
µαστε θετικά διακείµενοι. Και ελπίζω ο Γιάννης µου από εκεί
πάνω να µε βλέπει τώρα µε το πλατύ του χαµόγελο γι’ αυτό που
τον ρωτούσε κάποτε ο µικρός Διαµαντής και να τον βλέπει να
του εκφράζει τώρα µέσα από αυτό τον µακρινό γαλαξία, αλλά να
γελάει και µε όλους αυτούς τους ιδεολογικούς καυγάδες και τα
πειράγµατα που είχαµε και µε έκαναν έναν αυτόνοµο και συνει-
δητοποιηµένο πολιτικό άνθρωπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία

παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και
έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Ρεθύµνου.

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι δύο µαθήτριες και
µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 60ό Δηµοτικό
Σχολείο Πάτρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Χρόνια πολλά στους Θανάσηδες και στις Αθανασίες και εδώ
µέσα στην Αίθουσα και έξω από αυτή, σε όλη τη χώρα. 

Αυτή την ώρα, χιλιάδες φοιτητές, µαθητές, σπουδαστές, εκπαι-
δευτικοί, πανεπιστηµιακοί, εργαζόµενοι και γονείς διαδηλώνουν
ενάντια στα αντιδραστικά σχέδιά σας για την ίδρυση ιδιωτικών πα-
νεπιστηµίων. 

Η πλειοψηφία του κόσµου της εκπαίδευσης έχει ήδη ψηφίσει
κατά σε αυτό το νοµοσχέδιο, παρά τον βοµβαρδισµό ψεµάτων
από την κυβερνητική προπαγάνδα, που στόχο έχει να πειστεί ο
ελληνικός λαός, να πειστούν οι νέοι και οι νέες ότι αυτό το άδικο
νοµοσχέδιο µπορεί δήθεν να λύσει τα σηµερινά αδιέξοδα, που
εσείς και οι προηγούµενες κυβερνήσεις έχετε δηµιουργήσει. 

Και ξέρετε γιατί δεν µπορείτε να τους πείσετε; Διότι βιώνουν
ήδη τα προβλήµατα. Οι χιλιάδες φοιτητές δεν ανέχονται να βλέ-
πουν τα πτυχία τους να εξισώνονται µε την πανσπερµία των αµ-
φιβόλου αξίας πτυχίων των σουπερµάρκετ προσόντων που
θέλετε να φτιάξετε και δεν ανέχονται να συµπιέζονται τα δικαιώ-
µατα όλων προς τα κάτω στη ζούγκλα της αγοράς εργασίας που
έχετε διαµορφώσει. 

Μην προκαλείτε το κοινό αίσθηµα, λέγοντας ότι έτσι θα ανα-
βαθµιστεί δήθεν το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Είδαµε και τα δηµόσια
σχολεία πόσο αναβαθµίστηκαν από την ύπαρξη των ιδιωτικών.
Είδαµε και τα δηµόσια νοσοκοµεία πόσο αναβαθµίστηκαν από
την ύπαρξη του ιδιωτικού τοµέα. Είδαµε και η απελευθέρωση
των σιδηροδρόµων τι τραγικά αποτελέσµατα είχε µε το έγκληµα
των Τεµπών. 

Οι χιλιάδες µαθητές που κάθε χρόνο ζουν µέσα στο άγχος,
µαζί µε τις οικογένειές τους φυσικά, και δίνουν πανελλαδικές δεν
ανέχονται να βλέπουν τους κόπους τους να διαγράφονται και την
ίδια στιγµή, να τους λέτε ότι κάποιος, κάποια, επειδή έχει λεφτά,
θα παίρνει το ίδιο πτυχίο µε αυτούς. Και δεν έφτανε αυτό, αλλά
ανοίγετε και τη συζήτηση για το εθνικό απολυτήριο, δηλαδή, για

να το πούµε απλά, για πανελλαδικού τύπου εξετάσεις από την
πρώτη λυκείου. 

Στον δρόµο του αγώνα είναι, επίσης, και οι παλιοί σας γνώρι-
µοι. Μήπως η Κυβέρνηση ξέχασε τις παρατεταµένες και µεγα-
λειώδεις κινητοποιήσεις ενάντια στο π.δ.85/2022 που εξίσωνε
τους καλλιτέχνες αποφοίτους τριετών ανώτερων σχολών µε τους
αποφοίτους λυκείου; Όχι µόνο δεν τις ξεχάσατε, αλλά αυτή τη
φορά ήρθατε να βάλετε και τη σφραγίδα του νόµου στην κατά-
φωρη αυτή αδικία σε βάρος των καλλιτεχνών. Ήρθατε να παγιώ-
σετε και να επισφραγίσετε µια απαράδεκτη κατάσταση, που µε
ευθύνη όλων των κυβερνήσεων σέρνεται από το 2003 µετά την
κατάργηση των ΤΕΙ, υποβαθµίζοντας και απαξιώνοντας τους καλ-
λιτέχνες και τελικά τον πολιτισµό αυτού του τόπου. 

Είπατε πως το νοµοσχέδιο δεν αφορά στις καλλιτεχνικές σχο-
λές. Μα, οι καλλιτεχνικές σχολές είναι, επίσης, τρίχρονες και
ανώτερες. Εποµένως οι απόφοιτοί τους δεν µπορεί παρά να
έχουν την ίδια τύχη µε τους αποφοίτους των ΙΕΚ, που αν και γί-
νονται ανώτερα, απονέµουν απολυτήριο τίτλο αντίστοιχο της
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, σύµφωνα µε την παράγραφο 2
του άρθρου 4 του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Εάν θέλετε να σας πιστέψουµε, καταργήστε αυτή την παρά-
γραφο, καθώς και το π.δ.85/2022. Έχουµε ακόµη κάθε λόγο να
διατηρούµε µεγάλες επιφυλάξεις για το πότε και για το πώς θα
υλοποιηθούν οι εξαγγελίες σας για ίδρυση δηµόσιου πανεπιστη-
µίου παραστατικών τεχνών στο νέο τοπίο που επιχειρείται να δια-
µορφώσετε για την ανώτατη εκπαίδευση, µε συνύπαρξη
ιδιωτικών και ακόµα βαθύτερα εµπορευµατοποιηµένων δηµόσιων
πανεπιστηµίων σε µια αγορά πτυχίων µε πάρα πολλές κατηγο-
ριοποιήσεις, ανάλογα µε την τσέπη του καθενός.

Κλείνετε, µάλιστα, το µάτι στους σπουδαστές ότι µπορεί έτσι
να ανωτατοποιηθούν και οι ιδιωτικές καλλιτεχνικές σχολές ή κά-
ποιες από αυτές, σε µια προσπάθεια να βρείτε ανάµεσα τους
συµµάχους στις αντιδραστικές αναδιαρθρώσεις για την ανώτατη
εκπαίδευση. Δεν βρήκατε συµµάχους µέχρι σήµερα και ούτε θα
βρείτε πιστεύουµε, παρά την πίεση που τους ασκείτε. Εµείς και
από το Βήµα αυτό εδώ της Βουλής, αλλά και έξω από αυτή, στα
συλλαλητήρια των συλλόγων, των σωµατείων, των σπουδαστών,
των φοιτητών, επαναφέρουµε τη διεκδίκηση για συγκρότηση συ-
στήµατος αποκλειστικά δηµόσιας δωρεάν και ενιαίας πανεπιστη-
µιακής καλλιτεχνικής εκπαίδευσης. Αναγνώριση επαγγελµατικών
εργασιακών δικαιωµάτων των αποφοίτων τριετών ανώτερων καλ-
λιτεχνικών σχολών, αναγνωρισµένων από το ΥΠΠΟ ως τεχνολο-
γικής εκπαίδευσης, όπως ισχύει για τους µουσικούς µέχρι
σήµερα. Κατάργηση κάθε διαχωρισµού σε αποφοίτους πριν ή
µετά το 2003. Θέσπιση διαδικασιών εξοµοίωσης των σηµερινών
και παλιότερων πτυχίων των καλλιτεχνικών σχολών µε αυτά των
πανεπιστηµιακών σχολών µε την ευθύνη του Υπουργείου Παι-
δείας και των πανεπιστηµίων.

Κυρίες και κύριοι, στο δρόµο του αγώνα, επίσης, είναι και οι
µαθητές των ΕΠΑΛ, οι σπουδαστές των ΙΕΚ. Αυτοί βιώνουν µαζί
µε τους εκπαιδευτικούς την κοσµογονία των αλλαγών στην επαγ-
γελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση πολλά χρόνια τώρα. Πραγ-
µατικά, αν κάποιος θέλει να τοποθετηθεί επί της ουσίας του
νοµοσχεδίου που φέρνετε, θα κινδύνευε να επαναληφθεί, γιατί
και εσείς είναι αλήθεια κυνηγάτε την ουρά σας συνεχώς. Τα ίδια
συνθήµατα αναµασάτε, σύνδεση µε την αγορά εργασίας, ανα-
βάθµιση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, να σταµατήσει η
επαγγελµατική εκπαίδευση να είναι ο φτωχός συγγενής κ.λπ.. 

Αλήθεια, όµως, θα µας εξηγήσετε πώς αποτιµάτε την πολιτική
που εφαρµόσατε και εφαρµόζετε αυτά τα χρόνια που λέτε ότι
αναβαθµίσατε για παράδειγµα τα ΕΠΑΛ. Αυτά τα χρόνια που µας
λέτε ότι πασχίσατε για την καλύτερη σύνδεση της επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας, έχει παραχθεί τερά-
στια ανεργία ετεροαπασχόληση, χαµηλοί µισθοί, άγχος γι’ αυτά
τα παιδιά και βέβαια χιλιάδες µαθητές δεν µπορούν ουσιαστικά
να σπουδάσουν την ειδικότητα που θέλουν. Και έρχεστε και συ-
νεχίζετε στο νέο νοµοσχέδιο να ξανακλίνετε σε όλες τις πτώσεις
τη σύνδεση µε την αγορά, λες και τόσα χρόνια είναι συνδεδεµένη
αυτή η αγορά σας µε τον πλανήτη Άρη και όχι µε τη ζούγκλα που
έχετε µετατρέψει αυτή την αγορά.

Στο πρότυπο ΕΠΑΛ Περάµατος, όπου κάνατε τη φιέστα πα-
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ρουσίασης του νοµοσχεδίου, γνωρίζετε ότι από την αρχή της
χρονιάς έχουν χαθεί πάνω από δύο χιλιάδες διδακτικές ώρες,
λόγω έλλειψης εκπαιδευτικών; Ότι η πλειοψηφία των εργαζοµέ-
νων είναι συµβασιούχοι αναπληρωτές, ότι οι µαθητές κάνουν µά-
θηµα από φωτοτυπίες, γιατί δεν έχουν βιβλία; Γνωρίζετε ότι στα
πρότυπα ΕΠΑΛ δεν µπορεί κανείς να σπουδάσει και να ακολου-
θήσει την ειδικότητα που θέλει; Αλλά και σε αυτές τις ειδικότητες
που θέλουν οι τοπικές επιχειρήσεις µε δυσκολία πάλι βρίσκουν
να κάνουν πρακτική.

Εκεί, όµως, που σπάτε κυριολεκτικά το κοντέρ της ενίσχυσης
και της αναβάθµισης που επικαλείστε είναι στο άρθρο που επι-
χειρείτε να θεσπίσετε ξανά την τζάµπα εργασία, αφού δίνετε κυ-
ριολεκτικά βορά τους µαθητές στον κάθε επιχειρηµατία, από την
τρίτη τάξη του ΕΠΑΛ, µε τη θεσµοθέτηση πρακτικής για είκοσι
δύο µέρες, ακόµα και συνεχόµενες, δηλαδή για τζάµπα εργασία
ενός µήνα. 

Για τέτοια πρόοδο µιλάµε το 2024! Τρίβουν τα χέρια τους, βέ-
βαια, οι µεγαλοεπιχειρηµατίες που τους πασάρετε κυριολεκτικά
δωρεάν νεαρούς εργάτες να τους ξεζουµίζουν για κάνα µήνα,
χωρίς ούτε 1 ευρώ και µετά να τους πετάνε στα αζήτητα. Σας ξέ-
ρουµε, πάλι θα µας πείτε, βέβαια, ότι θα µάθουν και κάτι, όµως,
αλλά εµείς λέµε σε αυτό το επιχείρηµα, σα δεν ντρεπόµαστε και
λίγο!

Και για να µην ξεχνιόµαστε, επειδή ορισµένοι εδώ µέσα λένε
ότι αυτά µόνο στην Ελλάδα γίνονται και ότι η ανήλικη εργασία
είναι µάλιστα και παρέκκλιση του ευρωπαϊκού κεκτηµένου, σας
ενηµερώνουµε ότι η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση στην επίσηµη ιστο-
σελίδα της γράφει καθαρά ότι η εργασία ακόµα και δεκατριά-
χρονων παιδιών επιτρέπεται, αλλά αυτά τα κάνουν γαργάρα οι
διάφοροι γνωστοί «ευρωλιγούρηδες».

Όσο για τα ΙΕΚ, ας δούµε ποια είναι η πορεία ενός νέου από
τη στιγµή που ξεκινάει τη φοίτησή του µέσα στις σχολές των δη-
µόσιων ΙΕΚ. Σηµειωτέον ότι µιλάµε για νέους που στην πλειοψη-
φία τους εργάζονται παράλληλα µε τις σπουδές τους και τις
περισσότερες φορές σε επαγγέλµατα που είναι και άσχετα µε
την ειδικότητα που σπουδάζουν. Αφού περιµένει, λοιπόν, αυτός
ο νέος τα µέσα του Οκτώβρη για να ξεκινήσουν τα µαθήµατα -
πολλές φορές οι δύο πρώτοι µήνες στη σχολή είναι µε ατέλει-
ωτες διδακτικές ώρες που πάνε χαµένες λόγω του µεγάλου
ποσοστού αναπληρωτών καθηγητών που τελικά δεν καλύπτουν
όλες τις αναγκαίες θέσεις- µετά µπαίνει σε εργαστήρια απαρχαι-
ωµένα, που ακόµα και εσείς αναγκαστήκατε να παραδεχτείτε ότι
στα περισσότερα εργαστήρια τα αναλώσιµα είναι ανύπαρκτα.

Όταν ύστερα ολοκληρώσει τα τέσσερα εξάµηνα µε όλες τις δυ-
σκολίες, πρέπει να κάνει την πρακτική του άσκηση. Για να κάνει
την πρακτική του άσκηση, θα χρειαστεί να σταµατήσει την εργα-
σία που έκανε αναγκαστικά για να στηρίζει οικονοµικά τον εαυτό
του και την οικογένειά του. Αφού καταφέρει να βρει επιχείρηση
για να κάνει την πρακτική άσκηση, εκεί θα αντιµετωπίσει την
πρώτη του σύνδεση µε την αγορά εργασίας. Τι, δηλαδή, του λένε;
«Θα κάνεις την πρακτική σου άσκηση είτε αµισθί είτε άντε µέχρι
200 ευρώ, άντε το πολύ 300 ευρώ τον µήνα, ή αν προκύψει καµµιά
φορά στο τόσο και κάποιο πρόγραµµα του ΕΣΠΑ, γιατί» -λέει- «εσύ
δεν είσαι κανονικά εργαζόµενος, αλλά εδώ έρχεσαι για να µάθεις».

Και πάµε να δούµε τώρα πώς µαθαίνει αυτός ο νέος το αυ-
ριανό του επάγγελµα. Μήπως έστω υπάρχει κάποια συστηµατική
εποπτεία από κάποιο Υπουργείο, από κάποιον φορέα ότι η συµ-
µετοχή ενός σπουδαστή µέσα σε έναν χώρο δουλειάς είναι στο
πλαίσιο της εκπαιδευτικής διαδικασίας; Όχι. Μήπως γίνεται έλεγ-
χος αν ο σπουδαστής καθοδηγείται στην εργασία και δεν κλείνει
απλά κάποιες τρύπες που µπορεί να έχει κάποιος επιχειρηµατίας
ή επιχείρηση; Όχι. Ελέγχεται µήπως από κάποιον φορέα ότι τη-
ρούνται τα προβλεπόµενα για έναν σπουδαστή από την εργοδο-
σία στο ωράριο, στην ασφάλειά του και αλλού; Όχι.

Και αφού καταφέρει ένας σπουδαστής και ολοκληρώσει τα
τέσσερα εξάµηνα φοίτησης και την πρακτική του άσκηση, κατα-
φέρνει τελικά να πάρει µια βεβαίωση σπουδών για να πάει µε
αυτήν στον ΕΟΠΠΕΠ, τον Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης Προ-
σόντων και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού, για να επιβεβαι-
ώσει τα προσόντα του, πληρώνοντας φυσικά και τα αντίστοιχα
παράβολα. Και τα προσόντα αυτά τελικά είναι ένα απολυτήριο

λυκείου, έξι χρόνια δηµοτικό, τρία χρόνια γυµνάσιο, τρία χρόνια
λύκειο, δύο χρόνια ΙΕΚ και τελικά χαρτί λυκείου.

Εδώ ήµασταν, κύριοι της Κυβέρνησης, πριν και τέσσερα χρό-
νια και σας τα λέγαµε και τότε. Τα προβλήµατα παραµένουν.
Ήρθε εδώ και σας τα είπε και η εκλεγµένη πρόεδρος των Σπου-
δαστών Δηµοσίων ΙΕΚ στην επιτροπή. Στην ειδικότητα των Μη-
χανοτρονικών υπάρχουν ΙΕΚ που δεν έχουν καν εργαστήρια, σε
άλλα υπάρχουν οχήµατα που είναι της δεκαετίας του 1970,
ρετρό κατάσταση, σε άλλα ΙΕΚ στην ειδικότητα των Μαγείρων οι
σπουδαστές φέρνουν το κρέας από το σπίτι, ενώ υπάρχει και ΙΕΚ
όπου επί δύο χρόνια τα σπασµένα τζάµια καλύπτονται από κόλ-
λες Α4. Αν είναι δυνατόν, δηλαδή! Και δεν τα λένε αυτά µόνο οι
σπουδαστές.

Η Ένωση Τεχνολόγων Εκπαιδευτικών αναρωτιέται χαρακτηρι-
στικά: Σε τι βελτιώθηκε η επαγγελµατική εκπαίδευση και η αρχική
κατάρτιση µετά την τελευταία νοµοθετική πρωτοβουλία του
Υπουργείου Παιδείας; Έχουµε τα ίδια αναλυτικά προγράµµατα
εδώ και δεκαπέντε χρόνια, έχουµε τα βιβλία των ΤΕΕ, εποχής του
µακαρίτη του Αρσένη δηλαδή και εργαστηριακό εξοπλισµό δε-
καετιών.

Με απλά λόγια, ο κόσµος της εκπαίδευσης και της κατάρτισης
που ζει από πρώτο χέρι τα αδιέξοδα και τα προβλήµατα είναι
απέναντι στο νοµοσχέδιό σας. Άλλα πράγµατα ζητάει, άλλα
πράγµατα έχει ανάγκη και ο µοναδικός σας σύµµαχος, όπως
πάντα, είναι το µεγάλο κεφάλαιο και οι ενώσεις του. Συγχαρητή-
ρια σας έδωσε και ο ΣΕΒ! Τι πιο συνηθισµένο! Αυτοί ζητάνε συ-
νεχώς νέες αλλαγές για να συνδεθεί η εκπαίδευση µε τα δικά
τους αποκλειστικά συµφέροντα, µε τα άπληστα κέρδη τους. Και
επειδή η επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση είναι πιο
κοντά στην εργασιακή διαδικασία, γίνονται πιο γρήγορα και πιο
ορατά τα αδιέξοδά σας.

Όλα αυτά τα προβλήµατα είναι ακριβώς αποτέλεσµα της σύν-
δεσης µε την αγορά εργασίας, µε απλά λόγια, της σύνδεσης της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε τα συµφέροντα των λίγων κα-
πιταλιστών. Και ακριβώς στο έδαφος αυτής της οικονοµίας,
αυτής της πολιτικής δεν µπορείτε και δεν θέλετε να τα επιλύσετε.

Ας µιλήσουµε µε αριθµούς: Το 2020 σας λέγαµε ότι µε βάση
έρευνα του 2018 η ανεργία των αποφοίτων των ΕΠΑΛ και ΕΠΑΣ
ήταν 36,9%. Τώρα, µε βάση έρευνα του ΟΟΣΑ αποτυπώνεται ότι
ένας στους τρεις απόφοιτους επαγγελµατικής εκπαίδευσης, τρία
χρόνια µετά την αποφοίτησή του, βρίσκεται χωρίς εργασία. Αυτά
είναι τα αποτελέσµατα της δικής σας πολιτικής.

Κάνετε και κάνατε ύµνους στις δεξιότητες, για να µπουν ακόµα
περισσότερο στην εκπαιδευτική διαδικασία. Μπήκαν και µε συµ-
φωνία όλων των κοµµάτων, βεβαίως και του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ. Για δείτε τι λένε τώρα οι έρευνες: Οι απόφοιτοι της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης δεν µπορούν να επωφεληθούν από
τις τεχνολογικές αλλαγές. Μέσα σε πέντε έως επτά χρόνια από
την είσοδό τους στο εργατικό δυναµικό δεν µπορούν να ανταπο-
κριθούν σε τεχνολογικές αλλαγές, λέει η Παγκόσµια Τράπεζα.

Θα σας το πούµε απλά και καθαρά: Η επιµονή στις δεξιότητες
χωρίς ανάλογη προετοιµασία για ένα ευρύτερο µορφωτικό υπό-
βαθρο είναι απλά κάποιες ασπιρίνες σε έναν πολύ βαριά άρρω-
στο. Είναι οµολογία αποτυχίας ενός συστήµατος που βλέπει
τους νέους και τις νέες σαν εµπορεύµατα που πρέπει ελεγχό-
µενα να απαξιώνονται, να γίνονται δηλαδή πιο φθηνά, για να µπο-
ρούν να αβγατίζουν τα κέρδη των λίγων.

Κατά τα άλλα, στο νοµοσχέδιο βαφτίζετε «campus» τη συγχώ-
νευση των Εργαστηριακών Κέντρων µε ΕΠΑΛ και ΙΕΚ. Αν δεν
είναι κακόγουστο αστείο, αποτελεί σινιάλο για παραπέρα περι-
κοπές, όπως άλλωστε επιβεβαιώνει η τοποθέτηση µάνατζερ, που
προφανώς θα σκέφτεται µε όρους κόστους-οφέλους και όχι µε
όρους, βέβαια, ικανοποίησης µορφωτικών και εκπαιδευτικών
αναγκών. Μάλιστα, είναι φανερό ότι στις προθέσεις σας είναι να
συγχωνευτούν ΕΠΑΛ. Δεν µας έφτανε η σηµερινή κατάσταση µε
τους τεράστιους συλλόγους διδασκόντων, τώρα ακόµα πιο
απρόσωπα οι εκατοντάδες εκπαιδευτικοί µόνιµοι, συµβασιούχοι
σε κάθε ΕΠΑΛ θα επιχειρούν στο µεγαθήριο µαγαζί-σχολείο.

Σας το λέµε ευθέως: Σύγχρονος µεσαίωνας είναι αυτό που θέ-
λετε να φέρετε και απέναντι σε αυτό που επιδιώκετε το ΚΚΕ δίνει
τη µοναδική -πιστεύουµε- σύγχρονη απάντηση που ανταποκρί-
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νεται στις ανάγκες των πολλών.
Σας καταθέτουµε την πρόταση που ήδη η ΚΝΕ διακινεί στους

σπουδαστές και έχει τίτλο «Επαγγελµατική εκπαίδευση και κα-
τάρτιση: Τι έχουµε ανάγκη σήµερα;». Σε αυτή, φυσικά -και την
καταθέτω στα Πρακτικά- δεν θα βρείτε πουθενά τα ραβασάκια
του ΣΕΒ και τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης που τρέ-
χετε να υλοποιήσετε εσείς και οι προηγούµενες κυβερνήσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-
τροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Γιατί στον 21ο αιώνα που ζούµε, λογικό και αναγκαίο είναι να
υπάρχουν σύγχρονες, ξεχωριστές κτηριακές δοµές για την επαγ-
γελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση. Να µη συστεγάζονται όπως
σήµερα σε µία σειρά ετοιµόρροπων σχολείων, να υπάρχουν κα-
θηγητές και όλο το απαραίτητο διοικητικό προσωπικό, να υπάρ-
χουν εργαστήρια µε σύγχρονο εξοπλισµό, αντίστοιχο µε αυτό
που συναντά κανείς στους χώρους δουλειάς και να µην είναι τα
µουσεία που είναι σήµερα. Η πρακτική να πληρώνεται κανονικά,
µε πλήρη ένσηµα και ασφάλιση. 

Η απόκτηση πτυχίου να εξασφαλίζει το δικαίωµα στο επάγ-
γελµα. Να υπάρχουν ακόµα και εστίες στις µεγάλες πόλεις, όπου
συγκεντρώνεται µεγάλος πληθυσµός σπουδαστών από την
επαρχία. Αυτά είναι µερικά µόνο από τα φυσιολογικά πράγµατα
και αιτήµατα που ο παράλογος αυτός κόσµος αρνείται να πραγ-
µατοποιήσει, καθώς τα θεωρεί κόστος ή περιττά έξοδα. Τα ίδια
τα αδιέξοδα τα οποία εσείς δηµιουργείτε και τα ζουν, όµως, οι
πολλοί, υπάρχουν όλες οι δυνατότητες πιστεύουµε να αντιµετω-
πιστούν. 

Υπάρχουν όλες οι προϋποθέσεις οι νέοι και οι νέες να µαθαί-
νουν και να εξασκούν το επάγγελµα που θέλουν να ακολουθή-
σουν µε βάση τις εξελίξεις της επιστήµης, της τεχνολογίας. Να
γνωρίσουν τη θεωρία και τις αρχές λειτουργίας των τεχνολογι-
κών εφαρµογών στην ειδικότητα που σπουδάζουν, µε ενιαίο και
αναβαθµισµένο περιεχόµενο. Να µαθαίνουν για το σύνολο της
τεχνολογίας των εξελίξεων ολοκληρωµένα το επάγγελµα τους
και όχι µόνο ό,τι χρειάζεται κάθε είδους επιχείρηση, για να τους
εκµεταλλεύεται µόνο. Σε ένα τύπο επαγγελµατικής σχολής ανά
ειδικότητα, που θα ακολουθεί την ενιαία ολόπλευρη δωδεκά-
χρονη µόρφωση όλων των νέων και όχι µε σχολές πολλών δια-
φορετικών ταχυτήτων. Με εξασφαλισµένη εργασία µετά το τέλος
των σπουδών, µε πτυχίο που να συνδέεται αποκλειστικά µε αυτή. 

Το πτυχίο στην επαγγελµατική εκπαίδευση πρέπει να είναι η κα-
τάληξη σπουδών που θα είναι αναβαθµισµένες και γι’ αυτό θα απο-
τελεί τη µοναδική προϋπόθεση για την άσκηση του επαγγέλµατος
χωρίς εµπόδια, πιστοποιήσεις και άλλα επιπλέον φίλτρα. Ταυτό-
χρονα είναι αναγκαιότητα η παρακολούθηση των νέων εξελίξεων
σε κάθε αντικείµενο ή της επιµόρφωσης. Αυτή η διαδικασία µπορεί
να γίνεται µε οργανωµένο τρόπο σε δηµόσιες δοµές και δωρεάν. 

Με απλά λόγια, το ΚΚΕ δεν βλέπει τα παιδιά των ΕΠΑΛ και των
ΙΕΚ ως αναλώσιµους ούτε ως πελάτες απλώς µε τα χέρια στις
γνώσεις, το µυαλό και την ψυχή τους είµαστε, γιατί αυτοί µπορεί
να γίνουν οι δηµιουργοί πραγµατικά µιας νέας ζωής και µε τους
αγώνες τους µπορούν σήµερα να ανοίξουν τον δρόµο για αυτήν,
για µια κοινωνία που δεν ψάχνεις για δουλειά, επειδή ακριβώς
πρέπει να είναι εξασφαλισµένη η εργασία σου και το πτυχίο σου
δεν είναι απλά µια βεβαίωση προσόντων, αλλά θα αποτελεί κα-
τοχύρωση του δικαιώµατος στη δουλειά. Για µια κοινωνία που οι
ανάγκες των νέων δεν θα στριµώχνονται για να κερδίζουν κάποιοι
λίγοι, αλλά θα βρίσκονται στο επίκεντρο του κεντρικού επιστη-
µονικού σχεδιασµού του κράτους για να ικανοποιούνται. Όσο και
να ντύνετε αυτή τη γερασµένη πολιτική σας µε σύγχρονες φιο-
ριτούρες, ο κόσµος τό ’χει τούµπανο ότι είστε ενάντια, απέναντι
στους νέους και στις νέες και θα σας το αποδείξουν µια χαρά µε
τους ίδιους τους αγώνες τους και τις διεκδικήσεις τους. 

Μάλιστα το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί µια επιπλέον απόδειξη
ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο κ. Μητσοτάκης
ούτε είναι ούτε φυσικά µπορεί να εµφανίζεται ότι είναι υπερασπι-
στής των δικαιωµάτων του λαού και της νεολαίας. Αυτό βέβαια
προσπαθείτε να κάνετε και µε τη µονοθεµατική ατζέντα που

έχετε επιβάλει, µε τη συνδροµή φυσικά και µέσων ενηµέρωσης,
για τον γάµο και την τεκνοθεσία των οµόφυλων ζευγαριών. Αλλά
να εµφανίζεται ο κ. Μητσοτάκης ως υπερασπιστής λαϊκών δι-
καιωµάτων ε, αυτό πάει πολύ. Μπορεί τα άλλα κόµµατα να σιγον-
τάρουν σε αυτή την προσπάθεια, εµείς όχι. 

Από πού κι ως πού η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υπε-
ρασπιστής λαϊκών δικαιωµάτων, όταν το µόνο δικαίωµα που ανα-
γνωρίζει στη λαϊκή οικογένεια που στενάζει από την ακρίβεια,
είναι να φεύγει από το σουπερµάρκετ µε τις τσάντες άδειες,
αφού το 1/4 της τιµής των προϊόντων είναι φόρος. Όταν αντί για
πτυχία µε αξία που ζητούν οι φοιτητές, βάζει στα πτυχία τιµή και
µάλιστα για πολύ µεγάλα πορτοφόλια. Όταν µε την επιστολική
ψήφο υπονοµεύει ανοιχτά τη µυστικότητα και το αδιάβλητο της
ψήφου και όχι µόνο. Όταν µε την αποστολή ελληνικής φρεγάτας
στο στόµα του λύκου, δηλαδή, στη Μέση Ανατολή και πιο κάτω,
στην Ερυθρά Θάλασσα, εµπλέκει πιο ενεργά τον λαό µας στη
φωτιά του πολέµου, που ήδη έχει ανάψει. Πάει πολύ, λοιπόν, να
εµφανίζεστε ως υπερασπιστές δικαιωµάτων, επειδή θα φέρετε
νοµοσχέδιο για τον πολιτικό γάµο των οµόφυλων ζευγαριών.

Βέβαια εδώ που τα λέµε, όταν µιλάµε για τον πολιτικό γάµο
των οµόφυλων ζευγαριών δεν µιλάµε για την αναγνώριση µιας
µορφής συµβίωσης ή για κάποια ρύθµιση των σχέσεων µεταξύ
των συµβιώνουν, βασικά µιλάµε για την τεκνοθεσία, την από κοι-
νού γονική µέριµνα, τα οποία δεν είναι δυο ξεχωριστές έννοιες,
το αντίθετο. Γάµος οµοφύλων σηµαίνει από χέρι κατάργηση της
πατρότητας-µητρότητας. Οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια στον
γονέα ένα, δύο, τρία και βάλε. Οδηγεί στην ακραία εµπορευµα-
τοποίηση του γυναικείου σώµατος µε την παρένθετη µητρότητα.
Αυτό πρακτικά σηµαίνει πολιτικός γάµος οµόφυλων ζευγαριών.
Έτσι ήταν και έτσι είναι όσο κι αν προσπαθούν ορισµένοι να το
διαχωρίσουν για ευνόητους λόγους. 

Κάνετε, λοιπόν, λέτε µια σηµαντική κίνηση στα ανθρώπινα δι-
καιώµατα. Επικαλείστε, µάλιστα, τα δικαιώµατα των παιδιών που
µεγαλώνουν από οµόφυλα ζευγάρια. Αν όντως θέλετε να ρυθµί-
σετε ή να βελτιώσετε κάποιες ρυθµίσεις που υπάρχουν και που
αφορούν τη σχέση ενός παιδιού µε την ή τον σύντροφό του φυσι-
κού ή θετού γονιού του, ανεξαρτήτως σεξουαλικού προσανατολι-
σµού, θα µπορούσατε να το κάνετε και να καλύψετε κάποια
ζητήµατα της καθηµερινότητας σε όφελος της προστασίας των
παιδιών. 

Λέτε ότι θα το φέρετε επειδή αυτό ισχύει και σε άλλες ευρω-
παϊκές χώρες. Δεν θα επεκταθώ σήµερα, αλλά αυτό που ισχύει
σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες είναι ακριβώς η διαγραφή των όρων
µητρότητα - πατρότητα, που εδράζεται στην αιτιολογική συµπλη-
ρωµατικότητα γυναίκας - άντρα στην αναπαραγωγική διαδικασία
και η αντικατάστασή τους από τον γονέα ένα, δύο και λοιπά, όσα
θες. Είναι η παραπέρα εµπορευµατοποίηση της παρένθετης µη-
τρότητας, η οποία έχει εξελιχθεί σε µια µπίζνα δισεκατοµµυρίων
κερδών. Και αυτά µόνο πρόλογος δεν είναι. Σκοταδισµός, σύγ-
χρονη βαρβαρότητα, στυγνή εκµετάλλευση είναι. 

Η ευθύνη σας είναι ακόµα µεγαλύτερη, γιατί δώσατε την ευ-
καιρία να προβάλλονται σκοταδιστικές απόψεις από διάφορους
αντιδραστικούς, ακροδεξιούς για τον θεσµό της οικογένειας, που
αντιµετωπίζουν τη γυναίκα ως µηχανή αναπαραγωγής παιδιών,
αλλά και σε διάφορες άλλες ανορθολογικές, αντιεπιστηµονικές
απόψεις περί κοινωνικής κατασκευής του φύλου, που φτάνουν
να αµφισβητούν ακόµα και την αντικειµενική κοινωνική πραγµα-
τικότητα και που οδηγούν ακόµα και σε εµπόριο παιδιών, παραγ-
γελίες παιδιών, ευγονική στην πράξη, όπως είχε δηλώσει και
υπονόησε ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτά προς το παρόν, γιατί θα δούµε και τις συγκεκριµένες δια-
τυπώσεις του νοµοσχεδίου της Νέας Δηµοκρατίας όταν έρθει και
θα τα ξαναπούµε πιο αναλυτικά, για να µη µου πει και ο Πρό-
εδρος ότι είµαι εκτός θέµατος. Αλλά όλα αυτά αφορούν την ελ-
ληνική νεολαία, αφορούν τον Έλληνα εργαζόµενο, την Ελληνίδα
εργαζόµενη, που βρίσκονται και αυτή την ώρα στους δρόµους
του αγώνα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Έχει ζητήσει τώρα τον λόγο ο κ. Τουρνάς και αµέσως µετά ο
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Υπουργός ο κ. Πιερρακάκης. Θα προσπαθήσουµε να βάλουµε
πριν τον Υπουργό κάποιους Βουλευτές ενδιάµεσα, για να µπο-
ρέσουν να µιλήσουν. 

Ελάτε, κύριε Τουρνά.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Την τροπολογία θα εισηγηθείτε,

κύριε Υπουργέ;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Τέσσερις διατάξεις, κύριε συνάδελφε.
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα κατά τη σηµερινή µου

παρουσία ενώπιον του Σώµατος να αναφερθώ σύντοµα στις τέσ-
σερις υπό προώθηση διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, οι οποίες αποσκο-
πούν τόσο στην εύρυθµη λειτουργία του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος όσο και στην ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας του
Υπουργείου µας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινώντας µε την πρώτη νοµοθε-
τική διάταξη, κρίθηκε αναγκαία η ανακατανοµή των οργανικών θέ-
σεων του Πυροσβεστικού Σώµατος αρχικά, καθόσον µε τη
θεσµοθέτηση των ειδικών µονάδων δασικών επιχειρήσεων, των
δασοκοµάντο και των πυροσβεστών δασικών επιχειρήσεων χρει-
αζόταν η αποτύπωση αυτής της κατηγορίας προσωπικού στην ορ-
γανική δύναµη του Σώµατος. Περαιτέρω, δηµιουργείται νέα
κατηγορία ειδικών καθηκόντων υγειονοµικών ψυχολόγων προς τον
σκοπό της υποστήριξης και της ενίσχυσης της ψυχικής υγείας των
εργαζοµένων, λόγω των δύσκολων συµβάντων τα οποία καλούνται
να διαχειριστούν κατά την ενάσκηση των καθηκόντων τους.

Ενώ, τέλος, µεταφέρονται δύο θέσεις υποστράτηγων στην κα-
τηγορία των αντιστράτηγων και συµπτύσσονται οι θέσεις αξιω-
µατικών µηχανικών τεχνικών εναέριων µέσων σε µια ενιαία
κατηγορία, προς τον σκοπό της αναβάθµισης του συντονισµού
των πυροσβεστικών επιχειρήσεων. 

Με τη δεύτερη προτεινόµενη διάταξη αφ’ ενός επιλύονται δι-
οικητικά ζητήµατα του Αρχηγείου του Πυροσβεστικού Σώµατος
και αφ’ ετέρου θεσµοθετούνται δύο θέσεις γενικών επιθεωρη-
τών, ήτοι του Επιθεωρητή Βορείου Ελλάδος και της Νοτίου Ελ-
λάδος, οι οποίες καταλαµβάνονται από δύο αντιστράτηγους του
Σώµατος τις οποίες δηµιουργούµε, όπως προανέφερα, µε στό-
χευση την καλύτερη οργάνωση του επιχειρησιακού έργου του
Σώµατος. 

Ειδικότερα, οι δύο νέοι Γενικοί Επιθεωρητές επικουρούν µε-
ταξύ άλλων τον Αρχηγό και τον Υπαρχηγό του Σώµατος κατά την
εκτέλεση των καθηκόντων τους, ενώ συντονίζουν και ελέγχουν
τους συντονιστές επιχειρήσεων, µε απώτερο σκοπό την αναβάθ-
µιση της επιχειρησιακής ετοιµότητας του Σώµατος.

Στη συνέχεια, µε την τρίτη προτεινόµενη διάταξη ρυθµίζεται αφ’
ενός ένα νοµοθετικό κενό αναφορικά µε την αναγκαιότητα περι-
βολής των προαγωγών των ανώτερων και ανώτατων αξιωµατικών
µε τον τύπο του προεδρικού διατάγµατος και αφ’ ετέρου, κατόπιν
της θεσµοθέτησης των δύο νέων γενικών επιθεωρητών ρυθµίζεται
ο τρόπος επιλογής τους, ήτοι από το αρµόδιο συµβούλιο µεταξύ
των υποστράτηγων γενικών καθηκόντων, καθώς και ο τρόπος επι-
λογής του αντιστράτηγου επιτελάρχη και αντιστράτηγου υπαρχη-
γού, αφού πλέον δηµιουργούνται και οι δύο θέσεις των νέων
αντιστρατήγων.

Τέλος, η προτεινόµενη διάταξη του άρθρου 4, η οποία αποτελεί
µια µεταβατική διάταξη, αποσκοπεί στο να συνεχίσουν οι καταβο-
λές της πρώτης αρωγής, καθώς και της κρατικής αρωγής από το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, προς διατήρηση
της ταχύτητας που επιτεύχθηκε µέχρι τώρα ως προς τις πληρωµές
προς τους πολίτες που βρίσκονται σε ανάγκη. Με αυτόν τον
τρόπο, οι πληρωµές, όπως γίνονται µέχρι τώρα, θα συνεχίσουν να
γίνονται από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
για την τρέχουσα χρονιά που θα πραγµατοποιούνται από το
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Άλλω-
στε, το Υπουργείο µας στο πλαίσιο αυτής της µεταβατικής περιό-
δου αναλαµβάνει από το 2024, από φέτος, τις πληρωµές που
αφορούν στη στεγαστική συνδροµή και από το 2025 στις πληρω-
µές που αφορούν στην κρατική αρωγή. Μια τέτοια κατανοµή κα-
θιστά πιο οµαλή τη µετάβαση και σίγουρα διασφαλίζει την
ανταπόκριση του κράτους στις δεκάδες χιλιάδες των δικαιούχων

που προέκυψαν µετά τις φυσικές καταστροφές του 2023. 
Κατόπιν των ανωτέρω, εισηγούµαι την ψήφιση αυτών των τεσ-

σάρων διατάξεων, καλώντας σε οµόθυµη στήριξη των κοµµάτων
και της δικής σας σε αυτές τις διατάξεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για παρέµ-

βαση; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Για παρέµβαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υφυπουργέ, κύριε Τουρνά, τι σχέση έχει αυτή η
τροπολογία µε τα ζητήµατα που συζητάµε; Πρόκειται για µία συ-
ζήτηση για την παιδεία και για την επαγγελµατική κατάρτιση και
χθες το βράδυ καταθέτετε τροπολογία για το Αρχηγείο του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος. Έχει κάποια σχέση µε αυτά που συζη-
τάµε; Γιατί την καταθέσατε χθες νύχτα και έρχεστε να την
εισηγηθείτε κατ’ αυτόν τον τρόπο;

Θα το πω µε όσο το δυνατόν µεγαλύτερη ηρεµία και αυτοσυγ-
κράτηση. Η χρόνια πρακτική µε την οποία κινείστε στον τοµέα της
πολιτικής προστασίας, όχι µόνο εσείς, αλλά και οι προηγούµενοι,
έχει πληγώσει την Ελλάδα, τους Έλληνες και τις Ελληνίδες. 

Σίγουρα δεν διέλαθε την προσοχή σας ότι την προηγούµενη
εβδοµάδα συνοµολογήθηκε στη διάρκεια της δίκης για το Μάτι
ότι οι επιτελείς της Πυροσβεστικής, ο Αρχηγός της Πυροσβεστι-
κής κ. Τερζούδης, που συµµετείχε σε εκείνη την σύσκεψη on ca-
mera, όπου δήθεν έκπληκτος ο κ. Τσίπρας άκουγε για άλλες
φωτιές και κανείς δεν γνώριζε για νεκρούς στο Μάτι, οµολόγησε
ότι τέσσερις ώρες και νωρίτερα γνώριζαν ήδη ότι άνθρωποι είχαν
χάσει τη ζωή τους. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έκανε Αρχηγό του
Πυροσβεστικού Σώµατος τον κ. Κολοκούρη, κατηγορούµενο για
το Μάτι, και το 2021 είχαµε την εθνική καταστροφή στη βόρεια
Εύβοια. 

Πριν από λίγους µήνες, είπα στον κ. Μητσοτάκη ότι κρατάει
δίπλα του και τον ενηµερώνει για τα θέµατα της πολιτικής προ-
στασίας τον κ. Λάµπρη, τρίτο τη τάξει στην ιεραρχία του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος, κατηγορούµενο επίσης για το Μάτι, γιατί
εγκατέλειψε τους ανθρώπους και αποµάκρυνε το µοναδικό ελι-
κόπτερο που υπήρχε ως συντονιστικό την ώρα που έµπαινε η
φωτιά στον οικισµό του Νέου Βουτζά. 

Πιστεύω ότι µε αυτό που έγινε τουλάχιστον αποτρέψαµε να
κάνετε τον κ. Λάµπρη Αρχηγό της Πυροσβεστικής. Όµως, βλέπω
ότι κάνατε τον κ. Βάγια Αρχηγό της Πυροσβεστικής. Και διερω-
τώµαι: Αυτοί είναι οι καλύτεροι που έχετε και σήµερα φέρνετε
τροπολογία, ενώ χθες υπήρχε στην Ολοµέλεια νοµοσχέδιο του
Υπουργείου σας; Φέρνετε τροπολογία στο νοµοσχέδιο για την
παιδεία για να εξυπηρετήσετε τη δοµή υπό τον κ. Βάγια, ο οποίος
-διορθώστε µε ή ενηµερωθείτε- είναι κατηγορούµενος για τη Βα-
ρυµπόµπη το 2021; Το πρόσωπο που επιλέξατε ως Αρχηγό της
Πυροσβεστικής είναι κατηγορούµενο; Του αποδίδονται ποινικές
ευθύνες για τη Βαρυµπόµπη; Έχω αυτή την ενηµέρωση, µπορεί
να κάνω λάθος. Το έχετε πληροφορηθεί και παρ’ όλα αυτά είπατε
ότι αυτός είναι πιο κατάλληλος; 

Την ώρα που οι εποχικοί πυροσβέστες στενάζουν, γιατί τους
αφήνετε στην ανεργία και τους περιορίζετε ξανά και ξανά, την ώρα
που οι πυροσβέστες που πέφτουν στη φωτιά αγκοµαχούν µε ελά-
χιστα µέσα, εσείς φέρνετε για άλλη µία φορά µια τροπολογία εξυ-
πηρέτησης των προσώπων που εσείς ορίζετε ως επιτελείς και ως
εκλεκτούς σας για τις διάφορες ηγεσίες των Σωµάτων. 

Νοµίζω ότι δεν θα πρέπει αυτή η τροπολογία να εισαχθεί σε
αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν έχει καµµία σχέση µε τα ζητήµατα παι-
δείας, δεν έχει καµµία σχέση µε αυτά που συζητάµε, την επαγ-
γελµατική κατάρτιση, και το ότι έρχεται µε τροπολογία
εξυπηρετεί ακριβώς το να µη συζητηθεί, το να µη φωτιστεί αυτό
που γίνεται κάτω από το χαλί.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Βεβαίως. 
Τον λόγο έχει ζητήσει ο κ. Μάντζος και ο κ. Χήτας. Υπάρχει κά-

ποιος άλλος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος που θέλει να πάρει
τον λόγο; Απ’ ό,τι βλέπω, όχι. 

Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα χρειαστώ µόνο ένα λεπτό.
Κατ’ αρχάς, επί της διαδικασίας, πράγµατι είναι η πολλοστή

φορά που έρχεται ως επείγουσα µία άσχετη προς το κύριο θέµα
του σχεδίου νόµου τροπολογία, για το επείγον της οποίας
έχουµε ερώτηµα. 

Γιατί σήµερα και γιατί όχι στο επόµενο σχέδιο νόµου, ώστε να
συζητηθεί µαζί µε όλα τα υπόλοιπα θέµατα πολιτικής προστα-
σίας, κύριε Υπουργέ; Αυτό είναι µια γενική πρακτική, την οποία
κάποια στιγµή πρέπει η Κυβέρνηση -και η Βουλή, αλλά πρώτιστα
η Κυβέρνηση- που έχει τη νοµοθετική πρωτοβουλία να φροντίσει
γι’ αυτό, διότι έχουµε και έναν νόµο για την καλή νοµοθέτηση και
καλό είναι να µην τον θυµόµαστε µόνο µνηµονεύοντάς τον, αλλά
κυρίως εφαρµόζοντάς τον.

Κατά δεύτερον, πάλι επί της διαδικασίας, και στην άλλη τρο-
πολογία, του κ. Σκρέκα, έχουµε µια τροπολογία µε πολλά άρθρα.
Το λέω αυτό παρενθετικά για να µην πάρω τον λόγο και δεύτερη
φορά. Πρέπει, επιτέλους, να µπορούν οι δυνάµεις από την Αντι-
πολίτευση, οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες, να τοποθετούνται και
να ψηφίζουν επί των άρθρων κάθε τροπολογίας ξεχωριστά και
όχι επί του συνόλου αυτής. 

Θα ήθελα να κάνω δύο ερωτήµατα µόνο επί της ουσίας.
Βλέπω, κύριε Υπουργέ, µεταξύ άλλων ότι υπάρχει µεταφορά

της έδρας ενός από τους συντονιστές της Πυροσβεστικής από
τη Σάµο στην Κρήτη. Ποιοι είναι οι αντικειµενικοί λόγοι γι’ αυτό;
Για να το πω αλλιώς, υπάρχουν αντικειµενικοί ή µόνο υποκειµε-
νικοί λόγοι γι’ αυτή τη µεταφορά της έδρας; Εδώ ήµασταν το
2020 όταν ο κ. Χαρδαλιάς εισηγήθηκε να είναι η έδρα του συν-
τονιστή στο βόρειο Αιγαίο, στη Σάµο, επειδή ακριβώς υπάρχουν
επιχειρησιακά κριτήρια που απαιτούσαν την παρουσία του στη
Σάµο. Γιατί αυτό αλλάζει; Κάθε Υπουργός έχει τη δική του άποψη
για τα επιχειρησιακά κριτήρια; Και αν όντως υπάρχουν ανάγκες
και στο νότιο Αιγαίο -που είναι σαφές ότι το Αιγαίο είναι µία πολύ
µεγάλη περιοχή-, γιατί δεν πάµε σε δύο συντονιστές, αντί για
έναν, όπως εισηγείστε;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εγώ ευ-

χαριστώ.
Ο κ. Χήτας έχει ζητήσει τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχουµε δύο επιλογές εµείς οι Βουλευτές της

Αντιπολίτευσης. Ή τα παρατάµε και κάνετε εσείς ό,τι θέλετε ή
θα συνεχίζουµε έτσι µονότονα όχι να γκρινιάζουµε, αλλά να ζη-
τάµε το δίκιο µας. 

Πρώτον, για τις τροπολογίες το έχουµε πει πάρα - πάρα πολ-
λές φορές. Θα πρέπει να µας δίνεται η δυνατότητα, όπως σωστά
έχει ακουστεί και το έχουµε πει πάρα πολλές φορές, να ψηφί-
ζουµε κάθε άρθρο χωριστά. Δεύτερον, δεν γίνεται αυτός ο κα-
ταιγισµός τροπολογιών να συνεχίζεται και να έχετε ως αιτιολογία
ή δικαιολογία: «Μα, καλά, µην γκρινιάζετε και εσείς του ΣΥΡΙΖΑ.
Κι εσείς τα ίδια κάνατε». 

Ξέρετε, δεν είναι δικαιολογία αυτό, επειδή δηλαδή το έκαναν
κάποιοι λάθος να συνεχίζετε το λάθος και να σας δίνει εσάς δια-
βατήριο ή συγχωροχάρτι να συνεχίζετε το ίδιο λάθος. 

Άρα ή θα συνεχίσουµε να γκρινιάζουµε και να ζητάµε το δίκιο ή
ο στόχος σας είναι να τα παρατήσουµε, να είµαστε εδώ οι της Αν-
τιπολίτευσης σαν φυτά διακοσµητικά και να κάνετε εσείς ό,τι θέ-
λετε. 

Όµως, θέλουµε πραγµατικά να ακουστεί σήµερα κάτι, κύριε
Υπουργέ, το οποίο ακούστηκε πριν από λίγο. Ψηφίζεται σήµερα
στη Βουλή των Ελλήνων να φύγει η Διοίκηση του Πυροσβεστικού
Σώµατος Σάµου που καλύπτει, κύριε Υπουργέ, το ανατολικό Αι-
γαίο και τη µεταφέρετε στην Κρήτη. Κοιτάξτε, όταν θα έχουµε
πυρκαγιές -χτύπα ξύλο, να µην έχουµε ποτέ- στην περιοχή

εκείνη, τι θα γίνει; Θα περιµένουµε η Κρήτη να συντονίσει τη
Σάµο; Αλήθεια τώρα; Πώς το φέρνετε αυτό σήµερα εδώ; Και τι
τρόπο αντίδρασης έχουµε εµείς να το αποτρέψουµε αυτό; Είναι
έγκληµα! 

Όµως, τζάµπα! Τα λέµε, τα ακούνε κάποιοι, εσείς θα το ψηφί-
σετε! Έρχεστε εδώ µε µια τροπολογία, τελειώσαµε, προχωράµε,
η ζωή συνεχίζεται. Σε αυτά κάνετε ό,τι θέλετε. Στα άλλα, τα δύ-
σκολα, που θα έρθουν σε λίγο καιρό, κάτι γάµους που φέρνετε,
κάτι τέτοια, εκεί τους λέτε: «Πάρτε ρεπό, πηγαίνετε για καφέ την
ηµέρα της ψήφισης, µην έρχεστε εδώ»! Δίνετε ρεπό στους Βου-
λευτές σας! Εδώ περνάνε όλα! 

Δηλαδή, εδώ οι νησιώτες Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
συµφωνούν µε αυτό σήµερα; Συµφωνούν να µεταφερθεί το Πυ-
ροσβεστικό Σώµα της Σάµου που καλύπτει όλο το ανατολικό Αι-
γαίο στην Κρήτη; Αλήθεια τώρα; Τι είναι αυτό τώρα; Πραγµατικά,
πάρτε θέση ή αποσύρτε το αυτό! 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, θέλετε να απαντήσετε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτα απ’ όλα, όσον αφορά αυτά στα οποία αναφέρθηκε η

Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, θα ήθελα να αναφερθώ στο
ότι είπατε γιατί δεν ήρθε χθες στη διάταξη που είχε φέρει το
Υπουργείο µας. Έχω να σας πω ότι στις διεθνείς συµβάσεις δεν
µπορούµε να βάζουµε τροπολογίες. Άρα, λοιπόν, δεν µπορούσε
να έρθει εχθές και ήρθε σήµερα, γιατί πραγµατικά είναι επείγον. 

Πρώτα απ’ όλα, να σας πω ότι αυτές οι διατάξεις αφορούν σε
οργανωτικές αλλαγές που είναι αναγκαίες εξαιτίας και των κρί-
σεων που βρισκόµαστε αυτή την περίοδο στο Πυροσβεστικό
Σώµα. Ξέρετε, το Πυροσβεστικό Σώµα, όπως και τα υπόλοιπα
Σώµατα Ασφαλείας, αλλά και οι Ένοπλες Δυνάµεις, πρέπει να
βρίσκονται σε έναν διαρκή µετασχηµατισµό, σε ένα «transforma-
tion» στο οποίο θα πρέπει να αναπροσαρµόζονται σύµφωνα µε
την απειλή. Και για εµάς, η απειλή είναι η κλιµατική κρίση. Τη βλέ-
πουµε κάθε χρόνο. Έχετε αναφερθεί και εσείς επανειληµµένα
και έχουµε συζητήσει και εδώ για τα προβλήµατα που δηµιουργεί
η κλιµατική κρίση. Και βλέπουµε και στις µέρες µας στη βόρεια
Ευρώπη τι συµβαίνει και πώς αιφνιδιάζει τον µηχανισµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα ήθελα λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, γιατί τέθηκαν πολλά
ερωτήµατα.

Άρα, λοιπόν, είµαστε υποχρεωµένοι να αναπροσαρµόζουµε το
Υπουργείο µας, την Πολιτική Προστασία, αλλά και το Πυροσβε-
στικό Σώµα -και αυτό γίνεται- έτσι ώστε να µπορεί να αντιµετω-
πίσει αυτή την απειλή. 

Στο ερώτηµα που θέτετε «Γιατί το κάνουµε», κατ’ αρχάς δεν
το κάνουµε εµείς. Δεν είναι πολιτική απόφαση. Είναι προφανές
και αυτό, αλλά και η θέση που βρίσκεται η έδρα του συντονιστού.
Αφορά στη σχεδίαση του Πυροσβεστικού Σώµατος. Το Πυροσβε-
στικό Σώµα είναι εκείνο που µελετά τις ανάγκες που έχει και όσον
αφορά το ανθρώπινο δυναµικό και όσον αφορά το υλικό, αλλά
και στην κατανοµή της διοικητικής διοικήσεως πού θα βρίσκονται
οι στρατηγοί τους, οι συντονιστές τους ή το νέο σχήµα που µας
ζήτησαν να φτιάξουµε, που είναι οι δύο γενικοί επιθεωρητές.
Αυτοί εισηγούνται, εµείς εξετάζουµε τα επιχειρήµατά τους και
από κει και πέρα εγκρίνουµε και ερχόµαστε εδώ για να νοµοθε-
τήσουµε, έτσι ώστε να µπορέσει να λειτουργήσει καλύτερα το
Πυροσβεστικό Σώµα. Και πράγµατι είναι στο πλαίσιο της ανα-
διοργάνωσης και της καλύτερης ανταπόκρισης επιχειρησιακά
αλλά και διοικητικά του Πυροσβεστικού Σώµατος. 

Γι’ αυτό επαναλαµβάνω ότι πήραµε δύο θέσεις υποστρατήγων
που ήταν δώδεκα και τους κάνουµε δέκα. Τους κάνουµε αντι-
στράτηγους και τοποθετούνται στη βόρεια και νότια Ελλάδα,
Αθήνα και Θεσσαλονίκη, και από κει και πέρα γίνεται µια µικρή
αναδιάταξη των συντονιστών και µεταφέρεται, όπως αναφερθή-
κατε και εσείς, κύριε Μάντζο, η έδρα από τη Σάµο στην Κρήτη.
Γιατί γίνεται αυτό; Μου λέτε: «Πώς θα ελέγχει η Κρήτη τη Σάµο;».
Με απλή λογική ρωτώ εγώ το εξής: Εσείς το βρίσκετε πιο λογικό
η Σάµος να ελέγχει την Κρήτη;
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Θέλω να σας πω το εξής: Οργανωτικά κρίθηκε από το Πυρο-
σβεστικό Σώµα ότι το κάλλιστο είναι ο συντονιστής των νήσων
να φύγει από τη Σάµο και να πάει στην Κρήτη και συγκεκριµένα
στο Ηράκλειο, όπου θα έχουµε µόνιµα ένα ελικόπτερο µε το
οποίο θα µπορεί να επεµβαίνει, να φεύγει και να µεταβαίνει σε
οποιοδήποτε νησί έχει πρόβληµα. Στη Σάµο είχαµε αυτή τη δυ-
σκολία, είχαµε αυτό το πρόβληµα. Για να φύγει, δηλαδή, ο συν-
τονιστής που ήταν εκεί το καλοκαίρι στη φωτιά που είχαµε στη
Ρόδο, αναγκαστήκαµε και κάναµε κάποιες πατέντες ή εν πάση
περιπτώσει κάποιες παραδοχές για να µπορέσει να µετακινείται.

Άρα, λοιπόν, είναι η επιχειρησιακή σχεδίαση που κάνει το Πυ-
ροσβεστικό Σώµα που µας ζήτησε να µεταφερθεί από τη Σάµο
στο Ηράκλειο της Κρήτης. Έτσι, λοιπόν, θα έχει την καλύτερη
εποπτεία, την αµεσότητα και τη δυνατότητα άµεσης µετάβασης
στο νησί το οποίο έχει πρόβληµα. Και, βέβαια, η Σάµος δεν υπο-
βαθµίζεται, διότι θα έχει τον δικό της περιφερειάρχη. Ο συντονι-
στής κατεβαίνει στην Κρήτη. Ο περιφερειάρχης, ο αντίστοιχος
αυτή τη στιγµή αρχιπύραρχος, δηλαδή ταξίαρχος, θα εδρεύει
στη Σάµο. Άρα µε αυτόν τον τρόπο λύνουµε αυτό το πρόβληµα. 

Μας είπατε: «Γιατί είναι επείγον;». Θα το κλείσω και αυτό λέ-
γοντάς σας ότι δεν µπορούσε να γίνει διαφορετικά. Επαναλαµ-
βάνω ότι δεν µπορούσε να έρθει χθες, γιατί ήταν διεθνείς συµβά-
σεις. Είναι επείγον, επαναλαµβάνω, γιατί πρέπει να προχωρή-
σουµε στις κρίσεις από εκεί και πέρα. 

Κάναµε Αρχηγό τον κ. Βάγια, όπως είπατε, κυρία Πρόεδρε,
στις πρόσφατες κρίσεις. Αποφασίστηκε από το ΚΥΣΕΑ. Είναι
ένας άξιος αξιωµατικός µε µεγάλη διαδροµή και σταδιοδροµία,
µε συµµετοχή σε όλη την Ελλάδα, καθώς έχει πάρα πολλές µε-
τακινήσεις και µεταθέσεις. Επί δύο χρόνια ήταν Διοικητής του
Κέντρου Επιχειρήσεων, του ΕΣΚΕΔΙΚ. Έχει τεράστια εµπειρία
όσον αφορά τη γεωγραφία αλλά και την ανθρωπογεωγραφία,
διότι µιλούσε καθηµερινά µε όλους τους διοικητές. Και, βέβαια,
όσον αφορά το αν είναι κατηγορούµενος, το µισό Πυροσβεστικό
Σώµα είναι κατηγορούµενοι, διότι η άποψή µου η προσωπική
είναι ότι έχουµε φτάσει να κατηγορούµε αυτόν ο οποίος πάει να
µας σώσει από τη φωτιά ή για αµέλεια ή για εµπρησµό, όπως
έχουν κατηγορηθεί κάποιοι εξ αυτών. Σχεδόν το µισό Πυροσβε-
στικό Σώµα έχει κατηγορηθεί. Άρα, λοιπόν, πού θα φτάσουµε;

Και ξεχνάµε -σας λέω- ξεχνάµε τον εµπρηστή, για τον οποίο
αυστηροποιήσαµε τους νόµους, αυστηροποιήσαµε τις ποινές,
έτσι ώστε να µπορέσουµε να ελέγξουµε καλύτερα την κατά-
σταση και πιστεύω ότι θα βελτιώσουµε το όλο σύστηµα. 

Βεβαίως, να πω ότι και ο Αρχηγός που φεύγει ήταν ένας άν-
θρωπος στον οποίο τύχανε αρκετές κρίσεις και σηµαντικά φαι-
νόµενα τα οποία είχε να διαχειριστεί. Πιστεύω ότι κατέβαλε όλη
την προσπάθεια.

Παρ’ όλα αυτά, προχωρούµε σε αυτή την αναδιοργάνωση. Με
αυτό το σχήµα, όπως σας είπα, µε τους δύο γενικούς επιθεωρη-
τές, τους συντονιστές και την κατανοµή των στρατηγών, όπως
σας είπα.

Σας ευχαριστώ. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα

λεπτό, ένα λεπτό, παρακαλώ. Να κάνουµε µια ανακοίνωση, γιατί
έχουµε καθυστερήσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκαεννιά φοιτήτριες και ένας φοιτητής και µία
συνοδός από το Κολλέγιο Carthage της Κενόσα του Ουισκόνσιν
των ΗΠΑ. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
κάνω µία ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα σας
δηµιουργήθηκε; Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, άκουσα την
εξήγησή σας και ειλικρινά θέλω να καταλάβω. 

Μας λέτε εδώ για το άρθρο 2, για τη Σάµο και την Κρήτη. Δη-
λαδή, επιχειρησιακά κρίθηκε ότι οι επιχειρησιακές δυνατότητες
από την Κρήτη, η οποία είναι στο νότιο άκρο της χώρας, είναι κα-
λύτερες από ό,τι είναι στη Σάµο, η οποία βρίσκεται περίπου στο
κέντρο της νησιωτικής Ελλάδας; Αυτό κατάλαβα από την τοπο-
θέτησή σας και θέλω να το διευκρινίσετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Δεν έχει να κάνει µε το πού βρίσκεται
γεωγραφικά. Έχει να κάνει µε το τι δυνάµεις ελέγχει ο κάθε συν-
τονιστής. 

Ο συντονιστής από το Ηράκλειο θα ελέγχει την ΕΜΑΚ του
Ηρακλείου, την ΕΜΟΔΕ η οποία είναι ενισχυµένη, όλες τις δυνά-
µεις της Κρήτης και βέβαια και των νήσων. 

Επιπλέον, θα έχει τα εναέρια µέσα που σχεδιάζει το Πυροσβε-
στικό Σώµα -και εµείς φροντίζουµε να αποκτήσουµε και να τους
διαθέσουµε-, έτσι ώστε να µπορεί να µεταβαίνει, να στέλνει τις
ενισχύσεις που θέλει, εκεί όπου χρειάζεται, σε όποιο νησί χρει-
άζεται και βέβαια να µεταβαίνει και ο ίδιος, εφόσον χρειάζεται,
επιτόπου, στο πεδίο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τον κ. Ιωάννη Γιώργο και αµέσως µετά η κ. Μάλαµα.
Μετά ο κ. Πιερρακάκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Λίµνης Ευβοίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις τέσσερις συνεδριάσεις που

έλαβαν χώρα στη συζήτηση για τις αλλαγές που φέρνει η Κυβέρ-
νηση στην επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση, µε το προς
ψήφιση νοµοσχέδιο, κατά κόρον άκουσα -από τους εισηγητές
της Μείζονος αλλά και της Ελάσσονος Μειοψηφίας- τη µοµφή
«τι δεν κάνατε καλά κατά την ψήφιση του ν.4763/20 και σε τρία
χρόνια επανέρχεστε µε ένα καινούργιο νοµοσχέδιο, αλλάζοντας
επί της ουσίας αυτά που εσείς οι ίδιοι ψηφίσατε». Βεβαίως, θα
κάνετε δύο ερωτήσεις και θα δώσετε τις απαντήσεις ο ίδιος.

Χρειάζεται αναµόρφωση ο τοµέας της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης σήµερα; Ναι ή όχι; Ναι, κατά την άποψη
τη δικιά µου, βέβαια. Πρέπει να προχωρήσουµε σε αυτό; Βε-
βαίως και η απάντηση είναι επίσης ναι. Κρατάµε τα θετικά από
τον προηγούµενο νόµο, τον ν.4763, και βελτιώνουµε και αναβαθ-
µίζουµε όσα χωλαίνουν. 

Γιατί, όµως, αλλάζουµε; Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, η κοινω-
νία αλλάζει µε καταιγιστικούς ρυθµούς. Όπως κάθε τοµέας, σε
κάθε επίπεδο λειτουργίας του κράτους, έτσι και η επαγγελµατική
εκπαίδευση και κατάρτιση είναι µια δυναµική διαδικασία που συ-
νεχώς θα πρέπει να εξελίσσεται και να βελτιώνεται. 

Τα τρία χρόνια που πέρασαν -τα οποία άλλαξαν την ανθρωπό-
τητα, λόγω COVID αλλά και προβληµάτων που συνθέτουν στην
ήδη επιβαρυµένη κατάσταση στον τοµέα της εργασίας καθηµε-
ρινά οι συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής- και η διαφοροποίηση
στον τρόπο εργασίας των εργαζοµένων κάθε επαγγέλµατος -εξ
αποστάσεως εργασία- αλλά και στη ζήτηση ειδικοτήτων -νέα
επαγγέλµατα που προέκυψαν υποχρεωτικά- και άλλα µάς οδη-
γούν στην αναζήτηση ενός νέου πλαισίου λειτουργίας στον
τοµέα της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. 

Ανταποκρινόµαστε, λοιπόν, στις επιταγές των καιρών, αφουγ-
κραζόµενοι τις φωνές των νέων µαθητών και σπουδαστών, αλλά
και των επαγγελµατιών που αναζητούν ειδικευµένο προσωπικό. 

Στις προηγούµενες δεκαετίες, εξαιτίας κυρίως της εντατικο-
ποίησης της παραγωγής σε κάθε επάγγελµα και της χρήσης
νέων τεχνολογιών, χάθηκαν παραδοσιακά επαγγέλµατα. Επαγ-
γέλµατα που αποδεδειγµένα σήµερα η ενασχόληση µε αυτά είναι
ιδιαίτερα επικερδής και προσοδοφόρα. Έχοντας ως παράδειγµα
τους παραδοσιακούς καραβοµαραγκούς, «ναυπηγούς» τούς
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λέµε εµείς στη Νέα Ιερισσό, στη Χαλκιδική. 
Επίσης, τους σιδεράδες, «κατασκευαστές κικαγκελαρίας», που

συνηθίζουµε να τους λέµε, ξυλουργούς, «κατασκευαστές παρα-
δοσιακών επίπλων, στεγών, προστατευτικών κάγκελων» και άλ-
λους. 

Αφού η αυθεντικότητα σε επίπεδο χάραξης πολιτικής αλλά και
κατασκευής των νέων οικισµών στο πλαίσιο της προστασίας του
περιβάλλοντος παίρνει όλο και περισσότερο χώρο, άρα χρειαζό-
µαστε και αυτών τις ειδικότητες, πλέον. Ήρθε η ώρα, λοιπόν, να
τους αναζητήσουµε.

Έχοντας ως γνώµονα όλα τα παραπάνω και το γεγονός ότι η
επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση παρέχει στους σπου-
δαστές βασικές δεξιότητες που στηρίζουν την προσωπική τους
εξέλιξη, ενισχύουν την απασχολησιµότητά τους και ενθαρρύνουν
την ενεργή συµµετοχή τους στα κοινά, προχωρήσαµε στην κα-
τάρτιση του εν λόγω νοµοσχεδίου έχοντας θέσει ως στόχο την
αναβάθµιση της επαγγελµατικής κατάρτισης, την αντιστοίχιση
µε τις σύγχρονες ανάγκες της κοινωνίας και της αγοράς εργα-
σίας, την ελκυστική προώθηση αυτής της επανακατάρτισης και
εκπαίδευσης στους νέους, γνωρίζοντας πως µικρά ποσοστά µα-
θητών προσανατολίζονται προς την επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο πε-
ριλαµβάνει όλες τις διαρθρωµένες και οργανωµένες δραστηριό-
τητες που παρέχουν στους ανθρώπους δεξιότητες και
ικανότητες αναγκαίες και επαρκείς για την εκτίµηση µιας ή πολ-
λών εργασιών και έχει ως στόχο να παράσχει στους ανθρώπους
τις γνώσεις, τις δεξιότητες και τις ικανότητες που απαιτούνται
σε συγκεκριµένα επαγγέλµατα ή στην ευρύτερη αγορά εργα-
σίας. Να στηρίξει την προσωπική εξέλιξη, να ενισχύσει τη δυνα-
τότητα εύρεσης εργασίας, να ενθαρρύνει την ενεργή συµµετοχή
στα κοινά και να ενισχύσει τις επιδόσεις των επιχειρήσεων, την
ανταγωνιστικότητα, την έρευνα και την καινοτοµία. 

Επιπλέον, δίνει ιδιαίτερη έµφαση στην αυξηµένη ευελιξία της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, στις ενισχυµένες
ευκαιρίες µάθησης στον χώρο εργασίας, στις ευκαιρίες ποιοτι-
κής µάθησης, τόσο στους νέους όσο και στους ενήλικες. Στη µα-
θητεία και στη βελτίωση της διασφάλισης της ποιότητας. 

Τι κάνει, όµως, η Ευρωπαϊκή Ένωση στον τοµέα της επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης; Η επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρ-
τιση έχει προσδιοριστεί ως τοµέας προτεραιότητας για τη
συνεργασία στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού χώρου εκπαίδευσης,
για την περίοδο 2021 - 2030. 

Τα κράτη-µέλη έχουν θέσει ως στόχο έως το 2025 τουλάχιστον
το 60% των πρόσφατων αποφοίτων ΕΕΚ να επωφελείται από µια
ώθηση στον χώρο εργασίας κατά τη διάρκεια της επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης και κατάρτισής του. 

Τα συστήµατα ΕΕΚ στην Ευρώπη βασίζονται σε ένα καλά ανα-
πτυγµένο δίκτυο ενδιαφερόµενων µερών του τοµέα της ΕΕΚ. Τα
δίκτυα αυτά διέπονται από τη συµµετοχή κοινωνικών εταίρων,
όπως είναι οι εργοδότες και οι συνδικαλιστικές ενώσεις, σε διά-
φορα όργανα, για παράδειγµα σε επιµελητήρια, επιτροπές και
συµβούλια. 

Στόχος, λοιπόν, είναι και η Ελλάδα ως µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης να δηµιουργήσει ένα νέο νοµοθετικό πλαίσιο, για µια
αποτελεσµατικότερη επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση,
η οποία θα βρίσκεται ακόµα πιο κοντά στις ανάγκες της τοπικής
οικονοµίας και της κοινωνίας. Και βέβαια, ως καταλύτης για ανά-
καµψη, για βιώσιµη ανταγωνιστικότητα, κοινωνική δικαιοσύνη και
ανθεκτικότητα και για δίκαιη µετάβαση στην ψηφιακή και στην
πράσινη οικονοµία. 

Οι προωθούµενες αλλαγές του νοµοσχεδίου κινούνται σε
τρεις άξονες. Πρώτον, στην ενίσχυση της διάρθρωσης της ΕΕΚ,
στην εύρυθµη λειτουργία και αποτελεσµατική συνεργασία των
εργαστηριακών κέντρων, τις εκπαιδευτικές δοµές που εξυπηρε-
τούν και, τρίτον, στην επέκταση σε όλα τα ΕΠΑΛ των µεταρρυθ-
µιστικών ρυθµίσεων που εισήγαγαν τα πρότυπα ΕΠΑΛ. 

Στην ουσία, η µεταρρύθµιση αυτή πρόκειται να ενισχύσει τη
διασύνδεση της εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας και να κα-
λύψει τις ανάγκες όχι µόνο των τοπικών κοινωνιών, αλλά και των
επιχειρηµατικών ζωνών ανά περιοχή.

Για τον λόγο αυτό στις σχολές αυτές ενσωµατώνονται και οι

εκατόν τριάντα νέοι οδηγοί κατάρτισης, δηλαδή νέα προγράµ-
µατα σπουδών, µε καινοτόµα και εκσυγχρονισµένα αντικείµενα.

Προβλέπεται, επίσης, η ίδρυση εξήντα ΚΕΕΚ στοχευµένων θε-
µατικά, τα οποία µε τη σειρά τους θα συµβάλουν στην ανάπτυξη
συνεργειών µεταξύ όλων των δοµών της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης. 

Αναφορικά τώρα µε τα ΕΠΑΛ, όλες οι ειδικές προβλέψεις που
ίσχυαν για τα πειραµατικά ΕΠΑΛ από τον Σεπτέµβρη του 2025
γενικεύονται σε όλα τα ΕΠΑΛ της χώρας. Εποµένως αυτοµάτως
δηµιουργείται µια επιτροπή συντονισµού για κάθε πρότυπο επαγ-
γελµατικό λύκειο και εδραιώνεται η πρακτική άσκηση των µαθη-
τών σε φορείς και επιχειρήσεις και εφαρµόζονται τα νέα
προγράµµατα σπουδών. Εν ολίγοις εκσυγχρονίζεται η οντότητα
των ΕΠΑΛ όπως τη συναντάµε σήµερα και εναρµονίζεται µε τις
ανάγκες των µαθητών της τοπικής κοινωνίας.

Κλείνοντας θέλω να κάνω µια ιδιαίτερη αναφορά καθότι το συ-
ζητούµενο νοµοσχέδιο φροντίζει ιδιαίτερα για την επαγγελµατική
εκπαίδευση και κατάρτιση των ΑΜΕΑ, µε τη µετονοµασία των ιν-
στιτούτων επαγγελµατικής κατάρτισης ειδικής αγωγής και εκπαί-
δευσης σε σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης για
άτοµα µε αναπηρία. Ειδικότερα το νοµοσχέδιο ενισχύει τη συµ-
µετοχή των ΑΜΕΑ, αυξάνοντας τη µοριοδότηση τόσο των ίδιων
όσο και των συγγενικών τους προσώπων στο σύστηµα επιλογής
για φοίτηση στις ΑΕΚ.

Προβλέπει την καθολική προσβασιµότητά τους στις δοµές κα-
τάρτισης, δίνοντάς τους έτσι τη δυνατότητα να εκπαιδεύονται,
να καταρτίζονται και να αποκαθίστανται επαγγελµατικά ισότιµα
και ισάξια.

Μεριµνά για τις περιπτώσεις ατόµων µε αναπηρία τα οποία δεν
µπορούν να φοιτήσουν στις ΑΕΚ που απευθύνονται στο γενικό
πληθυσµό, ιδρύοντας έτσι ειδικές ΑΕΚ, µε σκοπό την αντιµετώ-
πιση ειδικών συνθηκών ή συγκεκριµένων κατηγοριών αναπηρίας.
Με αυτόν τον τρόπο η Κυβέρνηση δείχνει και το κοινωνικό της
πρόσωπο και στην επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους σάς καλώ, κύριοι συνάδελ-
φοι, να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης για την
επαγγελµατική κατάρτιση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Μάλαµα και αµέσως µετά ο Υπουργός. 

Ορίστε, κύρια Μάλαµα, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η επαγγελµατική εκπαίδευση και

κατάρτιση της χώρας πρέπει να σταµατήσει να αποτελεί την
πίσω αυλή του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. Θα πρέπει να δη-
µιουργήσουµε τις προϋποθέσεις ώστε η κατεύθυνση της επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης να αποτελεί επιλογή και όχι αποτέλεσµα
µιας σχολικής αποτυχίας για τα παιδιά που την ακολουθούν. 

Το νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας απαντά σε αυτό;
Προφανώς και όχι, δεν απαντά. Δεν απαντά διότι εστιάζει στην
επικοινωνία και όχι στην ουσία των πραγµάτων. Αποφεύγει να
απαντήσει στα προβλήµατα, αλλάζοντας απλώς τίτλους, ιδρύον-
τας νέες γραφειοκρατίες, δηµιουργώντας καινούργια όργανα δι-
οίκησης, χωρίς όµως να βάζει πραγµατικά στο µικροσκόπιο τις
πραγµατικές ανάγκες ιδιαίτερα σε περιοχές της περιφέρειας της
χώρας µας, όπου η επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση
είναι κυριολεκτικά ξεχασµένη. 

Θα σας φέρω µερικά παραδείγµατα. Για να σπουδάσει ένα
παιδί από τη Συκιά Χαλκιδικής -µεγάλο χωριό µε σχεδόν τρεις χι-
λιάδες κατοίκους, ο συνάδελφος που µιλούσε προηγουµένως
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γιάννης Γιώργου τα ξέρει
πάρα πολύ καλά όλα αυτά, γιατί υπήρξε και Αντιπεριφερειάρχης
πάρα πολλά χρόνια στη Χαλκιδική- σε µια ειδικότητα των ΕΠΑΛ,
θα πρέπει να διανύει καθηµερινά εκατό χιλιόµετρα δύσβατου οδι-
κού δικτύου. Κάθε µέρα! Για να µπορέσει ένας απόφοιτος του
ΕΠΑΛ από το ίδιο χωριό να συνεχίσει σε ένα δηµόσιο ΙΕΚ, θα
πρέπει καθηµερινά να διανύει εκατόν πενήντα χιλιόµετρα την
ηµέρα. Και µη µας πείτε πάλι βέβαια ότι το περπάτηµα κάνει
καλό, για να ξέρουµε και τι µας γίνεται. 

Παράλληλα την ώρα που οι επιχειρήσεις της Χαλκιδικής έχουν
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ανάγκη από εξειδικευµένες ειδικότητες, από καταρτισµένα στε-
λέχη, οι θέσεις στα δηµόσια ΙΕΚ είναι ελάχιστες και η καθηµερι-
νότητα της φοίτησης πάρα, πάρα πολύ δύσκολη. Και µιλάµε για
έναν νοµό ο οποίος βεβαίως έχει µια τεράστια αναπτυξιακή δυ-
ναµική, µε πολύ µεγάλη ανάγκη για εφαρµοσµένες επιστήµες.
Και ρωτάµε ξανά: Απαντάει το νοµοσχέδιο σε αυτού του είδους
τις ανάγκες; Όχι βέβαια, δεν απαντάει. Απλώς αλλάζει την ονο-
µασία των ΙΕΚ και τα µετονοµάζει σε σχολές ανώτερης επαγγελ-
µατικής κατάρτισης. 

Στην πραγµατικότητα όµως ο απολυτήριος τίτλος που δίνει
στους υποψηφίους των ανώτερων αυτών σχολών είναι, όπως δια-
βάζουµε στο άρθρο 4 παράγραφος 2 του νοµοσχεδίου, στην εκ-
παιδευτική κατηγορία δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, δηλαδή
τίποτα. Κατά τα άλλα, θα έχουν οι σχολές επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα αποφοίτου λυκείου. Αυτό για εµάς, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, είναι σκανδαλώδες.

Το σηµείο αυτό µάς προβληµάτισε πάρα πολύ και για το κρί-
σιµο ζήτηµα των καλλιτεχνικών σπουδών, οι οποίες ήταν κατη-
γοριοποιηµένες ως ανώτερες σπουδές, όταν υπήρχε η εν λόγω
κατηγορία. Μετά οι σπουδές αυτές κατηγοριοποιήθηκαν ως
σπουδές εκπαιδευτικής κατηγορίας τεχνολογικής εκπαίδευσης
και, όταν καταργήθηκε η τεχνολογική εκπαίδευση, παρέµειναν
αδιαβάθµητες, κρατώντας σε οµηρία τους αποφοίτους µέχρι σή-
µερα, αποφοίτους δηλαδή σχολών θεάτρου, ωδείων, σχολών
χορού κ.λπ.. Με το προεδρικό διάταγµα του Γιατροµανωλάκη -
για όσους το θυµούνται- η κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη υπο-
βάθµισε τους αποφοίτους των καλλιτεχνικών σχολών σε
κατηγορία δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Δηλαδή 3,6 ευρώ την
ώρα αµοιβή, παρακαλώ, σε όσους παρέδιδαν µαθήµατα! 

Τι κάνει, λοιπόν, σήµερα το Υπουργείο Παιδείας µε το άρθρο
4 παράγραφος 2 του νοµοσχεδίου; Θεσµοθετεί τις απαράδεκτες
αυτές διατάξεις του π.δ.85/2022, δηλαδή του προεδρικού δια-
τάγµατος Γιατροµανωλάκη, για όλη την ανώτερη, όπως την ονο-
µάζει, εκπαίδευση. Όλοι οι απόφοιτοι της ανώτερης πλέον
εκπαίδευσης -δηλαδή οι απόφοιτοι της Δραµατικής Σχολής του
Εθνικού Θεάτρου, ας πούµε- θα έχουν επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα αποφοίτου λυκείου, θεσµοθετηµένα πλέον µε τον νόµο του
κράτους.

Για µας αυτό είναι σκανδαλώδες και πρέπει να ξεσηκώσει τους
πάντες. Δεν πρέπει να δεχτούµε την επαναφορά εν κρυπτώ της
υποβάθµισης των αποφοίτων των καλλιτεχνικών σπουδών στην
κατηγορία της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Είναι απαράδεκτο.
Ο Πρωθυπουργός είπε ψέµατα όταν υποσχέθηκε την ανωτατο-
ποίηση των σπουδών. Και το ψέµα αυτό αποκαλύπτεται τώρα
που φέρνετε στη Βουλή για να γίνει νόµος αυτό το άρθρο 4 πα-
ράγραφος 2. 

Εµείς σας καλούµε να το αποσύρετε και να δηµιουργήσετε
άµεσα κατηγορία διορισµού ανώτερης εκπαίδευσης µε αντίστοι-
χες µισθολογικές αµοιβές και ταυτόχρονα να φέρετε άµεσα στη
Βουλή το νοµοσχέδιο για την ανωτατοποίηση της καλλιτεχνικής
εκπαίδευσης µε τη δηµιουργία Ανώτατης Σχολής Παραστατικών
Τεχνών στα πρότυπα της Ανώτατης Σχολής Καλών Τεχνών, στην
οποία εισάγονται όλοι οι φοιτητές µε ειδικές καλλιτεχνικές εξε-
τάσεις. Δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία και δεν είναι δυνατόν να
δεχτούµε την παράγραφο του άρθρου 4, η οποία εµπαίζει όλους
τους αποφοίτους. 

Θα προχωρήσουµε εµείς άµεσα στην κατάθεση µιας νοµοθε-
τικής πρότασης για την αποκατάσταση των επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων των καλλιτεχνικών σπουδών και για την ανωτατο-
ποίηση της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης στο σύνολό της. Σας κα-
λούµε µέχρι τότε να διορθώσετε το άρθρο αυτό και να απολο-
γηθείτε για τα προεκλογικά σας ψέµατα προς τους αποφοίτους
των καλλιτεχνικών σπουδών, στους οποίους τάξατε ανώτατη εκ-
παίδευση και τώρα νοµοθετείτε την υποβάθµισή τους στην κα-
τηγορία διορισµού δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, όπως
χαρακτηριστικά αναφέρεται στο νοµοσχέδιό σας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κύριος Υπουργός.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, η παρούσα µεταρρυθµιστική πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Παιδείας είναι η πρώτη από
πολλές που θα ακολουθήσουν. Αλλά νοµίζω ότι έχει µια ιδιαίτερη
συµβολική αξία να ξεκινάει κανείς από την επαγγελµατική εκπαί-
δευση και κατάρτιση, ακριβώς επειδή εκεί θέλουµε να δώσουµε
και ένα πρόσθετο κέντρο βάρους. Αυτό άλλωστε αντανακλά και
η επιλογή από τον Πρωθυπουργό να θεσπίσει θέση αρµόδιου
Υφυπουργού για την επαγγελµατική εκπαίδευση, θέση που αρ-
χικώς κατείχε η κ. Μακρή και πλέον κατέχει η κ. Λυτρίβη. Πι-
στεύουµε ότι εκεί πραγµατικά έχουµε πολύ σηµαντική ευκαιρία
για τη χώρα, µια ευκαιρία την οποία οφείλουµε να αξιοποιήσουµε
και µέσα από αυτόν τον νόµο επιδιώκουµε να το πετύχουµε πε-
ραιτέρω. 

Θα µου επιτρέψετε πριν µπω στην ουσία του νόµου να ανα-
φέρω κάτι άλλο, απαντώντας σε κάποια από εκείνα τα οποία ετέ-
θησαν. Γνωρίζετε όλοι ότι σε λίγες ηµέρες θα βγει σε δηµόσια
διαβούλευση το νοµοσχέδιο για την τριτοβάθµια εκπαίδευση,
µέσω του οποίου αφ’ ενός ισχυροποιούνται τα δηµόσια ανώτατα
ιδρύµατα και αφ’ ετέρου επιτυγχάνεται µια διπλή απελευθέρωση,
η απελευθέρωση των δηµόσιων ανώτατων ιδρυµάτων από πε-
ριττή κρατική γραφειοκρατία και η απελευθέρωση του συστήµα-
τος ανώτατης εκπαίδευσης της χώρας µας από το κρατικό
µονοπώλιο. 

Έχουν ακουστεί τις τελευταίες µέρες πολλές ανακρίβειες,
πολλά φαντασιακά σενάρια και ανάµεσά τους υπάρχει ένα, ότι
δήθεν µειώνουµε τη χρηµατοδότηση στα δηµόσια πανεπιστήµια
µε στόχο κάποια φαντασιακή υποβάθµισή τους. Αυτό προφανώς
δεν ισχύει και δεν το λέει κανένα µέλος του Κοινοβουλίου ή
µέλος της Κυβέρνησης, το λένε οι αριθµοί, οι οποίοι µιλάνε από
µόνοι τους. 

Το 2018 η χρηµατοδότηση µέσω του τακτικού προϋπολογι-
σµού των δηµοσίων πανεπιστηµίων στην Ελλάδα ήταν 92 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Πέρσι ξεπέρασε τα 133 εκατοµµύρια ευρώ,
καταγράφοντας µια αύξηση 41 εκατοµµυρίων ευρώ. Άρα κάθε
χρόνο από το 2018 και µετά η δηµόσια χρηµατοδότηση αυξάνε-
ται, όπως ίσχυε το ανάποδο κατά τα χρόνια 2015 - 2018, όταν
κάθε χρόνο µειωνόταν. 

Εγώ θα προλάβω να πω ότι αυτή η χρηµατοδότηση δεν είναι
πάντα συνθήκη που συναρτάται µε τη βούλησή µας, είναι συν-
θήκη που επίσης συναρτάται µε τις δηµοσιονοµικές δυνατότητες
της χώρας και αυτό το γνωρίζει καλά οποιοσδήποτε έχει κυβερ-
νήσει αυτόν τον τόπο. 

Επίσης γνωρίζουµε ότι πέρα από τον τακτικό προϋπολογισµό
υπάρχουν και άλλα πρόσθετα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Υπάρχει
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, υπάρχει το ΕΣΠΑ, υπάρ-
χει πλέον το Ταµείο Ανάκαµψης και υπάρχουν και τα ΣΔΙΤ. 

Σε αυτό το πλαίσιο µπορεί κανείς να αναφέρει και άλλες χρη-
µατοδοτήσεις που τα δηµόσια ανώτατα ιδρύµατα λαµβάνουν:
200 εκατοµµύρια -αναφέρω ενδεικτικά- πέρυσι από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, τόσο εθνικό όσο και συγχρηµα-
τοδοτούµενο, 475 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης,
όπου εδώ θέλω ενδεικτικά να αναφέρω ότι ειδικά τώρα τα δηµό-
σια ανώτατα ιδρύµατα θα λάβουν επιπροσθέτως 132 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για αγορά ερευνητικού εξοπλισµού και ενίσχυση
καινοτοµικής δραστηριότητας, όλα τους. Είναι σαν ένας δεύτε-
ρος τακτικός προϋπολογισµός, στοχευµένος στην έρευνα. 

Και βέβαια πρόσθετα κονδύλια από το ΕΣΠΑ της τάξεως των
300 εκατοµµυρίων, περίπου 700 εκατοµµύρια ευρώ σε ΣΔΙΤ για
φοιτητικές εστίες. Αν τα αθροίσει κανείς αυτά, η χρηµατοδότηση
που δίνεται στο δηµόσιο πανεπιστήµιο είναι πολύ µεγάλη, ξεπερ-
νάει το 1 δισεκατοµµύριο. 

Πρέπει να αυξηθεί περαιτέρω; Καθέτως ναι. Δεν θα διαφωνή-
σει κανείς σε αυτή την Αίθουσα µε αυτό. Αλλά από εκεί και πέρα,
το να λέµε ότι υπάρχει υποβάθµιση της χρηµατοδότησης όταν η
χρηµατοδότηση αυξάνεται συστηµατικά δεν είναι τίποτα άλλο
παρά fake news. 

Επιτρέψτε µου επίσης να προσθέσω ότι το πλαίσιο συνολικά
της µεταρρύθµισης που πρέπει να γίνει στην παιδεία πρέπει να
ακουµπήσει τα πάντα. Και ακριβώς γι’ αυτό θέλουµε να δώσουµε
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πάρα πολύ µεγάλη έµφαση στην επαγγελµατική εκπαίδευση και
κατάρτιση µέσω του σχεδίου νόµου που καταθέτουµε σήµερα,
ανάµεσα σε άλλα. 

Δεν είναι όµως µόνο το σχέδιο νόµου. Θα αναφερθώ ενδει-
κτικά σε αυτό. Είχαµε την ευκαιρία να αναφέρουµε στην επι-
τροπή ότι υπάρχει µια ιστορία στην επαγγελµατική εκπαίδευση
και κατάρτιση, η οποία ξεκινάει περίπου εκατό χρόνια πριν και
θα ήθελα λίγο να την αναφέρω µε µεγαλύτερη λεπτοµέρεια. 

Μέσα από τις σελίδες της ιστορίας γνωρίζουµε ότι ο Ελευθέ-
ριος Βενιζέλος δυσφορούσε γιατί µέσα στις νέες κοινωνικές και
οικονοµικές συνθήκες του Μεσοπολέµου η εκπαίδευση ήταν ανι-
σοβαρώς προσανατολισµένη, όπως έλεγε ο ίδιος, και πίστευε -
αναφέρει ο ιστορικός- ότι είχε παραµεληθεί η εκπαίδευση
µεγάλων λαϊκών µαζών. Η χώρα µας ήταν τότε µια καθαρά γεωρ-
γική χώρα και το σχολικό έτος 1926-1927, έναν χρόνο πριν ανα-
λάβει ξανά ο Βενιζέλος την εξουσία, υπήρχαν µόνο δεκαπέντε
γεωργικές σχολές µε επτακόσιους σαράντα τέσσερις µαθητές,
λέει ο ιστορικός, τριάντα οκτώ τεχνικές επαγγελµατικές σχολές
µε τέσσερις χιλιάδες µαθητές και πέντε ναυτικές µε χίλιους. 

Και έτσι µια από τις τοµές της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης
εκείνων των κυβερνήσεων του Ελευθέριου Βενιζέλου ήταν ότι
από την τρίτη τάξη του γυµνασίου και µετά τα παιδιά πλέον επέ-
λεγαν µια κατεύθυνση -κλασική, πρακτική ή γεωργική- και έτσι
ξεκίνησε να εισάγεται στο σύστηµα πριν από περίπου εκατό χρό-
νια η τότε τεχνική και επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Είναι χαρακτηριστική η οµιλία του, που µας έκανε και µου
έκανε πολύ µεγάλη εντύπωση, όπου λέει στη νεολαία των Φιλε-
λευθέρων στις 17 Φεβρουαρίου του 1929: «Εάν έχετε αδελφούς
ή άλλους νεότερους φίλους τους οποίους µπορείτε να επηρεά-
σετε στην εκλογή του σταδίου των, σπρώξτε τους µε όλη τη δύ-
ναµη της ψυχής σας εις τα πρακτικότερα επαγγέλµατα».
Αναγνώριζε δηλαδή αυτό το έλλειµµα, αυτό το κενό. 

Τριάντα χρόνια µετά ο κόσµος είχε ήδη αλλάξει δραµατικά,
µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Η τεχνολογική ανάπτυξη ήδη
έχει ξεκινήσει να αλλάζει πάρα πολλά σε σχέση µε το τι ίσχυε τη
δεκαετία του 1930. Οι κυβερνήσεις του Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή επεδίωξαν να δώσουν µια νέα πνοή επίσης στην επαγγελ-
µατική εκπαίδευση. 

Ανάµεσα σε άλλα, έπειτα από µια σύσκεψη που γίνεται το
1959, ιδρύεται για πρώτη φορά στο Υπουργείο Παιδείας η Γενική
Διεύθυνση Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, το γυµνάσιο διαφορο-
ποιείται σε γυµνάσιο κλασικής ή τεχνικής εκπαίδευσης, διορίζον-
ται πεντακόσιοι καθηγητές όλων των ειδικοτήτων εκεί και
ιδρύονται δηµόσιες µέσες τεχνικές σχολές στην επαρχία και δύο
σχολές υποµηχανικών στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη. Όλα
αυτά ξεκινούν τότε. 

Έχουµε διανύσει πολύ δρόµο έκτοτε και στο πλαίσιο αυτού
του δρόµου έχουµε πετύχει κατακτήσεις, αλλά έχουµε ακόµη
διαδροµή να καλύψουµε. Η διαδροµή αυτή ξεκινάει σε ό,τι
αφορά τη δική µας Κυβέρνηση από τον νόµο του 2020, όπως
αναφέρθηκε πριν, ο οποίος περιελάµβανε πολλές καινοτοµίες,
καινοτοµίες που αυτή τη στιγµή περαιτέρω αξιοποιούµε. 

Εδώ θέλω να πω και να υπογραµµίσω µια φιλοσοφική διά-
σταση, ότι για εµάς τα νοµοθετήµατα είναι ζωντανά. Δεν διστά-
ζουµε να τα βελτιώνουµε διαρκώς. Εγώ θα έλεγα ότι ο οποιοσδή-
ποτε µηχανικός γνωρίζει ότι, αν δεν βελτιώνει διαρκώς το δηµι-
ούργηµά του, το δηµιούργηµα αυτό παύει να µπορεί να ανταπο-
κρίνεται µέσα στον χρόνο ακόµη και στο ίδιο το original
πρόβληµα, το αρχικό, που ήθελε να λύσει. Και αυτή την κουλ-
τούρα προσπαθούµε να τη µετουσιώνουµε µε ειλικρίνεια σε οτι-
δήποτε κάνουµε. 

Και έτσι, σε αυτό το πλαίσιο, αξιοποιώντας αυτές τις προβλέ-
ψεις του νόµου και µε δεδοµένο ότι οι βελτιώσεις αντανακλώνται
και στους αριθµούς εδώ, θα αναφέρω ενδεικτικά ότι σε ό,τι
αφορά τα ΕΠΑΛ το 2018 η συµµετοχή ήταν της τάξης του 28%
και τώρα είναι κάπου στο 33,5%. Είναι µια θετική µεταβολή. Η
µεταβολή αυτή φαίνεται και αντανακλάται.

Αλλά προφανώς δεν µπορούµε να µείνουµε σε αυτό, διότι αν
τεθεί ορθά το ερώτηµα από οποιονδήποτε από εσάς ποιο είναι
το αντίστοιχο ποσοστό στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πολύ ορθώς,
όλοι µας θα πούµε ότι είναι της τάξης του 48% µε 50%. Άρα πρέ-

πει να καλύψουµε δρόµο. Για εµάς αυτός ο νόµος έρχεται να
συµβάλει στο να καλύψουµε µέρος αυτής της διαδροµής. 

Τώρα, από εκεί και πέρα, εµείς αυτό το οποίο θέλουµε να κά-
νουµε είναι να δηµιουργήσουµε και να δώσουµε όσο το δυνατόν
περισσότερες ευκαιρίες συνολικά, µε όλες τις µεταρρυθµίσεις
που θα κάνουµε, σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης, ευκαι-
ρίες σε νέους Έλληνες πολίτες, σε νέες Ελληνίδες. 

Εδώ επιτρέψτε µου να πω ότι δεν συµπαθώ καθόλου τη λέξη
«απορρόφηση», διότι πιστεύω βαθιά ότι καθένας πρέπει να κάνει
στη ζωή του αυτό το οποίο αγαπά. Όµως νοµίζω ότι είναι πάρα
πολύ σηµαντικό να γνωρίζει κανείς ότι κάτι το οποίο επιλέγει έχει
επαγγελµατική προοπτική ή/και κάτι το οποίο έχει επαγγελµατική
προοπτική να µπορέσει να επηρεάσει κάποιον ή κάποια επαρκώς
για να το µελετήσει, για να το εξερευνήσει, για να πειραµατιστεί
µε το ενδεχόµενο να ακολουθήσει αυτή την πορεία. 

Και σε αυτό το πλαίσιο ερχόµαστε να προβούµε σε µια πάρα
πολύ σηµαντική αναβάθµιση των δοµών της επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης και κατάρτισης µε αυτή την πρωτοβουλία. Αναφέρω
πολύ σχηµατικά ποιες είναι αυτές, παρ’ ότι συζητήθηκαν εκτε-
νώς, και από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας. Τα ΚΕΕΚ. Ποια είναι
η σύλληψη εδώ; Ο κ. Βούτσινος, ο Γενικός Γραµµατέας του
Υπουργείου για την Επαγγελµατική Εκπαίδευση και Κατάρτιση -
θέλω να τον ευχαριστήσω για την τεράστια συµβολή του στη
σύνταξη αυτού του νοµοσχεδίου-, ανάµεσα σε πολλά πράγµατα
τα οποία µας είπε κατά την κατάρτισή του είναι το ότι είχε επι-
σκεφθεί κάποιες χώρες -ανάµεσά τους η Γαλλία- να δει δοµές
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, πώς είναι και πώς
λειτουργούν και τι µπορούµε να διδαχθούµε από αυτές. 

Διότι εκ των πραγµάτων τώρα εδώ -το ξέρετε πολύ καλά- οι
µεταρρυθµίσεις είναι λίγο σαν τις µεταµοσχεύσεις. Δεν µπορείς
να αντιγράφεις τυφλά, πρέπει να έχεις συµβατότητα δότη -
δέκτη. Άρα πρέπει να εµπνέεσαι από αυτό το οποίο βλέπεις
αλλού και να προσπαθείς να το µεταφράσεις µε τα δικά σου
αξιακά κριτήρια στα εγχώρια συµφραζόµενα. 

Είδαµε, λοιπόν, τι ισχύει στη Γαλλία και στη Γαλλία υπάρχει
κλίµακα σε αυτού του τύπου τις δοµές. Κλίµακα. Αυτή είναι µια
έµµεση απάντηση στη συζήτηση «µεγαλύτερο». Δεν είναι πάντα
γενικός µπούσουλας ότι πρέπει να µεγαλώνουµε τις δοµές, αλλά
αν δει κανείς τα ελληνικά στοιχεία γενικά στην εκπαίδευση συγ-
κρινόµενα µε τα άλλα ευρωπαϊκά το µέσο µέγεθος είναι χαµηλό-
τερο και αυτό επεξηγεί σε έναν βαθµό -λένε όλοι οι ειδικοί τους
οποίους έχουµε συµβουλευτεί- τις χαµηλότερες επιδόσεις. Διότι
εκ των πραγµάτων πρέπει να µπορούµε να έχουµε επαρκείς, εγώ
θα πω, δοµές για να παρέχουν και να ανταποκρίνονται στον
σκοπό τους και να παρέχουν τις σχετικές υπηρεσίες. 

Στη Γαλλία, λοιπόν, υπήρχε, πρώτον, στόχευση και, δεύτερον,
κλίµακα. Και εδώ ποια ήταν η παρατήρηση; Ξεκινώντας να µελε-
τάµε σε ποια σηµεία της χώρας έχουµε δοµές επιπέδου 4, επι-
πέδου 5, επιπέδου 3, σε πολύ µεγάλο βαθµό προέκυπτε ότι
συστεγάζονται σε εξήντα σηµεία. Συστεγάζονται. Πολλοί από
εσάς τις έχετε επισκεφθεί. Διαλειτουργούν; Υπάρχει κοινή λογική
που διέπει αυτά τα σηµεία;

Εµείς, λοιπόν, αυτό το οποίο προσπαθήσαµε να κάνουµε είναι,
χωρίς να πειράζουµε τις επιµέρους δοµές σηµαντικά, να δηµι-
ουργήσουµε -µου άρεσε ο όρος ο οποίος χρησιµοποιήθηκε- µια
«µετα-δοµή», δηλαδή µία δοµή που θα εγκαθιδρύσει τη λειτουρ-
γία campus µε παράλληλη θεµατική στόχευση, γιατί, όπως βλέ-
πετε στον νόµο, προβλέπονται και τα θεµατικά ερευνητικά
εργαστήρια σε αυτές τις δοµές. Η σύλληψη, δηλαδή, είναι αυτό
το οποίο πρακτικά συζητάµε εδώ και χρόνια, να µπορέσουµε να
δηµιουργήσουµε κλίµακα σε πολλαπλά σηµεία της χώρας και να
στοχεύσουµε τα σηµεία αυτά σε συγκεκριµένες ειδικότητες, οι
οποίες είναι πιο συµβατές µε τα εκεί σηµεία. 

Αυτό βέβαια περιλαµβάνει και µια σειρά αναβαθµίσεων, κά-
ποιες νοµοθετικές, κάποιες εν τοις πράγµασι χρηµατοδοτικές,
εγώ θα έλεγα, κυρίως αλλά και επενδυτικές στις επιµέρους
δοµές. Παράδειγµα, τα εργαστηριακά κέντρα. Έχουµε περίπου
εκατόν είκοσι στη χώρα. Βάζουµε 114 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν
είναι όλα του ίδιου µεγέθους. Βάζουµε 114 εκατοµµύρια ευρώ
για την αναβάθµισή τους. Αναγνωρίζουµε και εµείς ότι έπρεπε
να γίνει αυτή η αναβάθµιση. Δεν είχε γίνει εδώ και δεκαετίες. Αλ-
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λάζουµε βέβαια ταυτόχρονα και το θεσµικό πλαίσιο που τα διέ-
πει, διότι ίσχυε εκείνο του 1985. Είµαστε στο 2024. Πρέπει να
µπορούµε να φέρνουµε, πέρα από την επένδυση, και τους θε-
σµούς στο σήµερα. Αυτό είναι που επιδιώκουµε να κάνουµε. 

Στα σηµερινά ΙΕΚ έχουµε εκατόν τριάντα ειδικότητες που όλες
αλλάζουν, κάποιες εκ των οποίων είναι νέες. Ζήτησα από τον κ.
Βρούτση να µου φέρει µια λίστα µε µερικές από αυτές για να σας
τις διαβάσω: Τεχνικός αρωµατικών - φαρµακευτικών φυτών. Τε-
χνικός αυτοµατισµών ναυτιλίας. Τεχνικός συστηµάτων ανοιχτού
λογισµικού. Τεχνικός ελαιοκοµίας. Ειδικός φροντίδας ηλικιωµέ-
νου. Αντιγραφέας µνηµείων - εκθεµάτων. Υπάρχουν µια σειρά
από στοχευµένες ειδικότητες οι οποίες βρίσκονται σε αυτές τις
εκατόν τριάντα. Κάποιες προϋπήρχαν και αναβαθµίζονται και έρ-
χονται στο σήµερα, άλλες είναι καινούργιες και πρέπει να είναι
καινούργιες, γιατί τα πράγµατα αλλάζουν. Το έχουµε αναφέρει
πολλές φορές, το έχω αναφέρει και εγώ. 

Είναι σωστή η καταγραφή που έγινε πριν από την Αντιπολί-
τευση ως προς το εξής: Κάτι το οποίο σπούδασε κανείς σήµερα,
η διάρκεια χρόνου της συγκεκριµένης οργάνωσης έχει αποµει-
ωθεί. Ναι, είναι έτσι. Γιατί συµβαίνει αυτό; Αυτό συµβαίνει γιατί
έχουµε µια τεχνολογική επιτάχυνση και µεγάλες δηµογραφικές
αλλαγές που πάνε µαζί. Και έτσι, ενώ οι τεχνολογικές επαναστά-
σεις των προηγούµενων γενεών ήταν πεντηκονταετείς, της δικής
µου γενιάς ήταν ενδεχοµένως εικοσαετείς, της γενιάς των παι-
διών µου θα είναι πενταετείς, εξαετείς, επταετείς. 

Και αυτό πρακτικά τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι πρέπει να ανασχε-
διαστούν όλοι οι τοµείς πολιτικής του κράτους -και εγώ θα έλεγα
ειδικά η παιδεία- και να προετοιµάσει τα παιδιά. Αν το δούµε σχη-
µατικά, τι είναι αυτό που εµείς σκεφτόµαστε κάθε πρωί όταν ξυ-
πνάµε, πέρα από την καθηµερινότητα του Υπουργείου; Είναι ότι
το εκπαιδευτικό σύστηµα πρέπει να ετοιµάσει τα παιδιά τα οποία
εισάγονται τώρα, ας πούµε, στην Α’ δηµοτικού για έναν κόσµο
που, όταν αποφοιτήσουν στα δεκαοκτώ, ακόµη σε µεγάλο ποσο-
στό δεν υπάρχει. Και αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι πρέπει κά-
ποιες αλλαγές εντός του τρόπου µε τον οποίο διεξάγεται
εκπαιδευτική διαδικασία εκ των πραγµάτων να γίνουν. Κάποιες
πάγιες δεξιότητες στην αρχή, αλλά σίγουρα µια κουλτούρα διαρ-
κούς εµπλουτισµού δεξιοτήτων, γιατί αυτή η γενιά θα κάνει πε-
ρισσότερες από µία καριέρες. Και σε αυτό το πλαίσιο, ναι,
θέλουµε νέες ειδικότητες και εγώ θα πω ότι θέλουµε και εκεί που
κρίνουµε ότι χρειάζεται και για συµβολικούς λόγους αλλαγή επω-
νυµίας. 

Εγώ θα πω, κύριε Παραστατίδη, που ξέρετε ότι εκτιµώ πολύ τη
µατιά σας, ότι πέσατε στην περίπτωση όταν είπατε ότι είµαστε
νονοί, γιατί αγαπώ πολύ τον Φράνσις Φορντ Κόπολα. Και θα µοι-
ραστώ το ρητό από την οµώνυµη ταινία αναγκαστικά, ότι τώρα
εγώ πρέπει να σας κάνω µια πρόταση που δεν θα µπορέσετε να
αρνηθείτε, η οποία είναι ότι θα υιοθετήσω τον πυρήνα της τροπο-
λογίας σας µε νοµοτεχνική και όχι µόνο στο κοµµάτι το οποίο
αφορά τη συνέντευξη, αλλά και στο κοµµάτι που αφορά την επι-
λογή. Εσείς θα το ψηφίσετε; Θεωρώ πως όχι. Και θεωρώ πως όχι
γιατί το προκαταλάβατε πριν από την οµιλία σας. Και αν είσαι µη-
χανικός, µαθαίνεις στη φυσική, στην κβαντική φυσική, τη γάτα του
Σρέντινγκερ, η οποία είναι ζωντανή και νεκρή. Είναι κλασική κβαν-
τική θέση. Κβαντική φυσική υπάρχει, κβαντική πολιτική δεν υπάρ-
χει. Οπότε, υπό αυτή την έννοια, εµείς ό,τι κρίνουµε ότι είναι
σωστό… 

Και εγώ θέλω να αναφερθώ µάλιστα και στην οµιλία του κ. Κα-
ραναστάση, η οποία µε συγκίνησε, και να πω στο τέλος ότι ακρι-
βώς αυτή µέσα από το ιδεολογικό µας πρίσµα και µέσα από τις
διαφωνίες µας πρέπει να είναι γενικά η κουλτούρα που πρέπει
να έχουµε. Για την καλλιτεχνική εκπαίδευση υπάρχει εκκρεµό-
τητα. Βεβαίως. Θα γίνει επακριβώς αυτό το οποίο είπε ο Πρωθυ-
πουργός. Θα υπάρξει Ανώτατη Σχολή Παραστατικών Τεχνών. 

Εγώ θα σας καλέσω και θα σας καλέσουµε ως Υπουργείο Παι-
δείας όλοι µαζί να σφυρηλατήσουµε, ακόµη και όπου εν τέλει θα
διαφωνήσουµε. Όσο πιο πολύ εµείς συµπεριλάβουµε τη µατιά
όλων µέσα στην τελική συνισταµένη που θα προσπαθήσουµε να
κατακτήσουµε, υπέρ του εθνικού συµφέροντος είναι, υπέρ της
δουλειάς που θέλουµε να πετύχουµε σε αυτή την Αίθουσα είναι.
Οπότε µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον θα σας καλέσουµε να ακού-

σουµε τη µατιά σας και να δούµε πώς θα µπορέσουµε να το κά-
νουµε καλύτερα, σε τελική ανάλυση, για να έχει µεγαλύτερη
διάρκεια και µεγαλύτερη διάθεση υιοθέτησης από όλους µας. 

Προσθέτω τα αυτονόητα. Μέσα στον νόµο βλέπετε ψηφιοποί-
ηση. Εκ των πραγµάτων πρέπει να γίνει. Θα γίνει σε όλες βαθµί-
δες της εκπαίδευσης. Είχε τύχει να το αναφέρω και στην
παράδοση - παραλαβή ότι το Υπουργείο Παιδείας είναι εξαιρε-
τικά γραφειοκρατικό. Απαιτούνται οι υπογραφές του Υπουργού
Παιδείας στην ανώτατη -το έχω αναφέρει ως παράδειγµα- ακόµη
και για µεταβολές του ενός ευρώ στους προϋπολογισµούς των
ανώτατων δηµοσίων ιδρυµάτων εντός του προϋπολογισµού
τους. Τέτοιου τύπου θέµατα νοµίζω ότι είναι κοινή συνισταµένη
ότι πρέπει να τα λύνουµε. Η ψηφιακή τεχνολογία βοηθάει σε
αυτό. Άρα θα πρέπει περισσότερο να την εντάξουµε στο σύνολο
της δράσης µας.

Εδώ, λοιπόν, θα υπάρξει µια πύλη για την επαγγελµατική εκ-
παίδευση και κατάρτιση η οποία θα περιλαµβάνει τα πάντα, να
το πω πολύ απλά. Το ίδιο θα συµβεί και στην πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Αυτό που εµείς αποκαλούµε «ψη-
φιακή ενισχυτική διδασκαλία», αλλά κυρίως γράφεται ως «ψη-
φιακό φροντιστήριο» πρακτικά περιλαµβάνει µία πύλη ψηφιακού
περιεχοµένου για το σύνολο του περιεχοµένου της πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας. Το ίδιο θα γίνει και εδώ. Το ίδιο θα γίνει
και στον σχολικό επαγγελµατικό προσανατολισµό. Πρέπει να
αξιοποιήσουµε τα ψηφιακά µέσα, πάντα µε την κουλτούρα και
την πεποίθηση ότι δεν είναι ο πρωταγωνιστής, είναι το βοήθηµα,
αλλά είναι ένα καλό βοήθηµα και πρέπει να µάθουµε να το αξιο-
ποιούµε και να το χρησιµοποιούµε περαιτέρω. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω µε την εξής σκέψη. Αυτό
είναι το πρώτο βήµα από πολλά. Πρέπει να κινηθούµε γρήγορα.
Πρέπει να κάνουµε πάρα πολύ µεγάλες αλλαγές σε όλες τις βαθ-
µίδες της εκπαίδευσης, αξιοποιώντας όλες εκείνες οι οποίες έγι-
ναν από τη δικιά µας µεριά την τελευταία τετραετία και
χρειάζεται να θέσουµε τη χώρα σε κίνηση. Διάλογος θα υπάρξει
-θεωρήστε το δεδοµένο- και συζήτηση. Προβλέπεται άλλωστε
και από τις θεσµικές παραµέτρους της διαβούλευσης. Αυτό,
όµως, που θα υπάρξει ακόµη περισσότερο θα είναι ορµή, ταχύ-
τητα, µεταρρυθµιστική φορά και διάθεση για πολύ µεγάλες αλ-
λαγές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ήρθε η
ώρα του κ. Σταύρου Μιχαηλίδη από το ΠΑΣΟΚ, µην πω «ήρθε η
ώρα του ΠΑΣΟΚ» και παρεξηγηθούµε!

Ελάτε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Πείτε και τους επόµενους, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μην ανη-

συχείτε. Μετά από δύο οµιλητές θα σας βάλω αµέσως. Απλώς
να βάλουµε και δύο Βουλευτές να µιλήσουν. Μην ανησυχείτε, το
έχω στο πρόγραµµα για να φύγετε στις 14.30’, εντάξει; Στις
14.30’ µε 15.00’.

Ελάτε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Στην Κύπρο βέβαια λένε «ήρθε η ώρα σας». Μοιάζουµε µε

τους Κύπριους εµείς. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2020 η τότε

Υπουργός κ. Κεραµέως έλεγε σε αυτή την Αίθουσα, εισηγούµενη
τον ν.4763 για το «Εθνικό Σύστηµα Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης, Κατάρτισης και Διά Βίου Μάθησης»: «Βάζουµε τέλος στην
πολυπλοκότητα και την αλληλοκάλυψη δοµών και υπηρεσιών…»
κ.λπ.. Μόλις τρία χρόνια πριν. Προφανώς, επειδή η Κυβέρνηση
δεν κατάφερε να τον υλοποιήσει καταπώς έπρεπε, πριν στεγνώ-
σει το µελάνι του τυπογραφείου, φέρνει σήµερα νέο σχέδιο
νόµου για το ίδιο σχεδόν αντικείµενο. Τι διαµεσολάβησε, λοιπόν,
από την ψήφιση του ν.4763; Μήπως έχει προηγηθεί του σηµερι-
νού νοµοσχεδίου κάποια αποτίµηση, κάποια αξιολόγηση της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης από την εφαρµογή τού υπό τρο-
ποποίηση νόµου ή συµπλήρωση; Δεν υπάρχει. Και πώς να υπάρ-
ξει σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα εφαρµογής του νόµου
που αναφέρουµε; 
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Εποµένως το Υπουργείο Παιδείας δεν γνωρίζει τις παραµέ-
τρους και τα στοιχεία της λειτουργίας της επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης, ώστε να αποτιµήσει µε σαφήνεια το αν βελτιώθηκε ή
δεν βελτιώθηκε η επαγγελµατική τεχνική εκπαίδευση µε τον
ν.4763/2020. 

Ποια είναι τα συµπεράσµατα και οι προτάσεις του Κεντρικού
Συµβουλίου Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης από τις δεκαεπτά συ-
νεδριάσεις του τα τελευταία δύο χρόνια; Στο άρθρο 2 του νοµο-
σχεδίου αναφέρεται ότι ο στόχος είναι η συνολική αναµόρφωση
του θεσµού των επαγγελµατικών λυκείων µε τη διάχυση καλών
πρακτικών µέσω της µεταφοράς στα ΕΠΑΛ των πρακτικών που
έχουν εφαρµοστεί πιλοτικά από την ίδρυσή τους στα πρότυπα
επαγγελµατικά λύκεια. 

Πότε ακριβώς, λοιπόν, έγινε η αξιολόγηση, η αποτίµηση της
λειτουργίας των πρότυπων ΕΠΑΛ, ώστε να προσδιοριστούν οι
εφαρµοστέες καλές πρακτικές και στα ΕΠΑΛ;

Η αποφοίτηση των πρώτων µαθητών σε αυτά -στα πρότυπα
εννοώ- δεν έχει ακόµη ολοκληρωθεί -εννοώ η αποφοίτηση της Α’
λυκείου-, γιατί µόλις το 2021 λειτούργησαν τα πρώτα έξι ΕΠΑΛ
και το 2022 ιδρύθηκαν άλλα δεκαεννιά. Πώς αξιολογήθηκαν και
πότε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πραγµατικότητα ο υπό συ-
ζήτηση νόµος γυρίζει πενήντα χρόνια πίσω, καθώς η νέα ιδέα για
τη δηµιουργία των κέντρων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης εφαρµόστηκε µε τον ν.576/1977 από την τότε Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Υπουργό τον αείµνηστο Γεώργιο
Ράλλη. Τότε τα ονόµαζαν ΚΕΤΕ. Είναι, λοιπόν, τουλάχιστον θλι-
βερό να προβάλλεται ως µεταρρύθµιση η επιστροφή σε έναν
θεσµό, σε ένα θεσµικό πλαίσιο για την επαγγελµατική εκπαί-
δευση το οποίο είχε εφαρµοστεί πριν από πενήντα χρόνια.

Και ενώ στα άρθρα 1 και 2 του νοµοσχεδίου δίνεται η εντύ-
πωση ότι ο νέος νόµος αφορά στο σύνολο των ΕΠΑΛ, στην πραγ-
µατικότητα αυτή η νοµοθετική ρύθµιση αφορά ελάχιστα ΕΠΑΛ,
διότι ισχύουν περιορισµοί στην ίδρυση των κέντρων επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης. 

Αναφέρεστε, κύριε Υπουργέ, στην ίδρυση εξήντα τέτοιων κέν-
τρων. Αναρωτιέµαι πού µπορούν να γίνουν αυτές οι υπερδοµές,
οι µεγα-δοµές που είπατε, ιδιαίτερα όταν αυτά δεν επιτρέπεται
να συνυπάρχουν µε σχολεία της δευτεροβάθµιας γενικής εκπαί-
δευσης. 

Εάν κρίνω από τον τόπο µου, τη Χίο, σας λέω αφ’ ενός γιατί
µιλάµε και για το βόρειο Αιγαίο, µιλάµε και για νησιωτικότητα,
πρέπει να βάζουµε στο µυαλό µας χίλια πράγµατα, αυτή τη
στιγµή -είµαι βέβαιος ότι το γνωρίζετε- το 1ο και 3ο Γυµνάσιο της
Χίου, επειδή γκρεµίζεται το κτήριο, περιφέρεται εδώ και δύο
µήνες, κάνει εκπαίδευση µε τηλεδιάσκεψη σε κοντέινερ και ψά-
χνουν όχι κτήριο, αυλή να τοποθετηθούν τα κοντέινερ. Πού θα
βρείτε εσείς εξήντα περιοχές, εξήντα κτηριακές υποδοµές να
στεγάσετε αυτές τις εξήντα µεγα- δοµές;

Αγνοείτε την παράµετρο της γεωγραφικής κατανοµής στην πε-
ριφέρεια και τον κτηριακό υπερκορεσµό των αστικών κέντρων. 

Αυτό σηµαίνει ότι σχεδιάζονται δοµές που δεν θα αφορούν το
σύνολο της επαγγελµατικής εκπαίδευσης αλλά και όλη την επι-
κράτεια και αυτό εγείρει, κύριε Υπουργέ, ζητήµατα ισότιµης πρό-
σβασης στην επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση.
Διολισθαίνει η επαγγελµατική εκπαίδευση µε τις πολιτικές σας
σε σχολεία δύο ταχυτήτων.

Η συγχώνευση, λοιπόν, των ΕΠΑΛ της ίδιας ζώνης οδηγεί σε
συγχωνεύσεις, µε κίνδυνο τη δηµιουργία γιγαντιαίων συγκροτη-
µάτων εξακοσίων και οχτακοσίων µαθητών, µε προφανείς τις συ-
νέπειες στην εκπαιδευτική διαδικασία και την παιδαγωγική
λειτουργία. Θα υπάρξει σοβαρή δυσκολία διαχείρισης ενός τόσο
µεγάλου µαθητικού πληθυσµού, καθώς, εκτός άλλων, διαµορφώ-
νονται συνθήκες αποξένωσης -το πιο ουσιαστικό- ανάµεσα σε εκ-
παιδευτικούς και µαθητές. Σε µια τέτοια συνθήκη λειτουργίας τα
ζητήµατα παραβατικών συµπεριφορών θα οξυνθούν, χωρίς την
ίδια στιγµή οι εκπαιδευτικοί να έχουν τα αναγκαία εργαλεία υπο-
στήριξης.

Ο ανασχεδιασµός περιορίζεται σε µια νέα ονοµατολογία και
σε ένα υπερβολικά µεγάλο, δυσλειτουργικό διοικητικό συγκεν-
τρωτισµό, που υπονοµεύει ολοφάνερα τον ρόλο των εκπαιδευτι-

κών. Δεν υπάρχει πρόβλεψη για νέα εγχειρίδια των τοµέων και
των ειδικοτήτων των ΕΠΑΛ, αλλά ούτε καν έχει ανανεώσει τα προ
εικοσαετίας προγράµµατα σπουδών και διδακτικά βιβλία. Ούτε
λόγος γίνεται για σύγχρονο εξοπλισµό εργαστηρίων. Μόνο µια
απίστευτη γραφειοκρατία και συγκεντρωτισµός. Δεν υπάρχει
άρθρο και κανονιστική διάταξη στο νοµοσχέδιο που να µην προ-
ϋποθέτει µία ή δύο, ακόµα και περισσότερες υπουργικές και κοι-
νές αποφάσεις. 

Πιστεύετε ότι µπορεί να δουλέψει πράγµατι ουσιαστικά, πολι-
τικά αυτό το απίστευτα γραφειοκρατικό πλαίσιο;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό.
Ο σκοπός ενός σύγχρονου συστήµατος επαγγελµατικής εκ-

παίδευσης και κατάρτισης είναι να προσφέρει υψηλού επιπέδου
εξειδικευµένα προγράµµατα όσο πιο κοντά στην ηλικία εισόδου
των νέων στην αγορά εργασίας. Η τεχνολογία εξελίσσεται. Το
γνωρίζετε καλά. Τα είπατε και χθες στο συνέδριο και σήµερα που
γίνεται. Μιλήσατε για πολύ σπουδαία πράγµατα. Μένει να δούµε
πώς θα υλοποιηθούν.

Οι µέθοδοι και οι τεχνικές αλλάζουν και το γνωστικό αντικεί-
µενο στα περισσότερα τεχνικά επαγγέλµατα µεταµορφώνεται
πολύ πιο γρήγορα από τη συνήθη ταχύτητα επανασχεδιασµού
εκπαιδευτικών προγραµµάτων και επανεκπαίδευσης των εκπαι-
δευτών. Το ποσοστό εγκατάλειψης στα ΕΠΑΛ είναι επταπλάσιο
από το ποσοστό εγκατάλειψης στα γενικά λύκεια. Είναι 11%
έναντι 1,6% και πρέπει να το λάβετε υπ’ όψιν για την κατάσταση
στα ΕΠΑΛ σήµερα.

Η Ελλάδα βρίσκεται στην προτελευταία θέση ανάµεσα στις
χώρες του ΟΟΣΑ, τριακοστή δεύτερη στις τριάντα τρεις, ως
προς το ποσοστό συµµετοχής του ανθρώπινου δυναµικού σε
προγράµµατα κατάρτισης. Και έρχεται εικοστή τέταρτη στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση ως προς τις ψηφιακές δεξιότητες του ανθρώπι-
νου δυναµικού. Η ανεργία στους νέους είναι σχεδόν
υπερδιπλάσια του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στις
χώρες του ΟΟΣΑ το ποσοστό των νέων ηλικίας είκοσι πέντε και
τριάντα τεσσάρων ετών που έχουν περάσει από προγράµµατα
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης φτάνει το 82%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, παρακαλώ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κοντεύω, κύριε Πρόεδρε.
Το ποσοστό συνολικά των αποφοίτων προγραµµάτων στην Ελ-

λάδα δεν περνά το 50%.
Κύριε Υπουργέ, συντοµεύοντας, στις 9 Ιουνίου έγινε το τελευ-

ταίο συµβούλιο του Κεντρικού Συµβουλίου Εκπαίδευσης και Κα-
τάρτισης. Προφανώς, λοιπόν, εσείς δεν συµβουλευτήκατε ούτε
καν αυτό το πολύ σοβαρό στα χαρτιά όργανο-εργαλείο του
Υπουργείου. Πώς µας φέρνετε εισηγήσεις χωρίς να συµβουλευ-
τείτε αυτά τα εργαλεία, τα οποία θέλετε να αυξήσετε και µε τον
νόµο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Δεν αναφέροµαι στο τελευταίο, στο
γεγονός ότι στις 12 του µήνα που ήρθε για συζήτηση στις επι-
τροπές και στη Βουλή το νοµοσχέδιο, εσείς υπογράφατε την
απόφαση για το διατοµεακό, το οποίο θα µπορούσατε να το
έχετε βάλει όπου είναι συναφές. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά. Δεν σας άφησα άλλο χρόνο. Καταλαβαίνετε, να µην υπάρ-
ξει παρεξήγηση όχι λόγω ΠΑΣΟΚ, λόγω Χίου, έχουµε κοινές σχέ-
σεις που µας δένουν µε τη Χίο µε τον κ. Μιχαηλίδη.

Ο κ. Τσακαλώτος έχει τον λόγο τώρα. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Πιερρακάκης -δεν είναι εδώ- φαντάζοµαι ότι ξύπνησε σή-

µερα το πρωί, θα ξύπνησε και πρωί γιατί έχει το νοµοσχέδιο, θα
έφτιαξε τον καφέ του, θα πήρε το κρουασάν, θα το ζέστανε -φαν-
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τάζοµαι- και θα κοίταγε τα συστηµικά µέσα -είτε από τις εφηµε-
ρίδες είτε από την τηλεόραση- και θα διάβαζε τι γίνεται αυτή τη
στιγµή στην Ευρωβουλή, τη συζήτηση αν υπάρχει πρόβληµα στο
κράτος δικαίου στην Ελλάδα, αν είναι πρόβληµα οι παρακολου-
θήσεις, αν είναι πρόβληµα αυτό που έγινε στην Πύλο και ως εκ-
συγχρονιστής που έχει πάει στη Νέα Δηµοκρατία θα ήταν
σοκαρισµένος. Είναι δυνατόν να συζητάει ολόκληρη η Ευρω-
βουλή για αυτή την κατάσταση στην Ελλάδα; Πραγµατικά υπάρ-
χει πρόβληµα δηµοκρατίας;

Αν δεν το έχετε πάρει υπ’ όψιν σας, κύριε Πιερρακάκη, νοµίζω
ότι δεν προσέχατε τα προηγούµενα δύο χρόνια, γιατί εσάς σας
καλεί ως εκσυγχρονιστή ο κ. Μητσοτάκης ως -υποτίθεται-
άνοιγµα προς το κέντρο. Όµως, δεν είναι αυτό. Εσείς δίνετε το
άλλοθι στον κ. Μητσοτάκη και επειδή εµείς δεν τα διαβάζουµε
στα συστηµικά µέσα, δεν σηµαίνει ότι δεν γίνεται. Δεν σηµαίνει
ότι η Ευρώπη δεν συζητά αυτή τη στιγµή που µιλάµε για την έλ-
λειψη δηµοκρατίας σε αυτή τη χώρα που επηρεάζει και αυτό το
νοµοσχέδιο, γιατί επηρεάζει και την ποιότητα του δηµοσίου δια-
λόγου. Και δεν γίνεται δηµόσιος διάλογος όταν έχουµε περιορι-
σµό της Νέας Δηµοκρατίας. 

Άρα όλοι οι εκσυγχρονιστές του κ. Σηµίτη που πήγατε στη Νέα
Δηµοκρατία να το ξανασκεφτείτε αν, όντως, αυτές οι εξελίξεις
σάς καλύπτουν.

Θα ήθελα να κάνω και µια αναφορά για τον γάµο των οµοφυ-
λοφίλων που θα έρθει εδώ πέρα. Θέλω να πω ένα άλλο επιχεί-
ρηµα και θα δείτε γιατί έχει σχέση µε το νοµοσχέδιο που
συζητάµε. Πολλές φορές, όταν υπάρχει ρατσισµός στη βάση,
όπως οι διαµαρτυρόµενοι εναντίον των καθολικών στη Βόρεια Ιρ-
λανδία, άσπροι εναντίον µαύρων στις νότιες πολιτείες της Αµε-
ρικής, πρώτα το κράτος έχει κάνει τη διάκριση. Δηλαδή, το
κράτος στη Βόρεια Ιρλανδία είπε ότι οι καθολικοί δεν έχουν τα
ίδια δικαιώµατα που έχουν οι διαµαρτυρόµενοι. Το αµερικανικό
κράτος είπε ότι στον Νότο οι µαύροι δεν έχουν τα ίδια δικαιώ-
µατα µε τους άσπρους κι αυτό τροφοδοτεί τον ρατσισµό και τις
διακρίσεις από κάτω. 

Άρα το νοµοσχέδιο που θα φέρετε είναι θετικό και έχουµε θε-
τική στάση, αντίθετα µε το ΚΚΕ, ακριβώς γιατί αντιµετωπίζει αυτό
το πρόβληµα. Σε ένα φιλελεύθερο κράτος, το βασικό πρόβληµα
είναι ότι µπορεί να έχει γενικά κριτήρια για κάποια πράγµατα, η
οικονοµική άνεση που έχουν αυτοί που θα υιοθετήσουν ένα παιδί
ή κάποια άλλα κριτήρια, αλλά δεν µπορεί να στιγµατίζει ένα κοµ-
µάτι της κοινωνίας. Αυτό δεν µπορεί να κάνει το κράτος. Γιατί αν
το στιγµατίσει το ίδιο το κράτος, αν πει ότι αυτή η οµάδα έχει λι-
γότερα δικαιώµατα από κάποια άλλη οµάδα, τότε ο ρατσισµός
από κάτω φυτρώνει.

Στα σχολεία υπάρχει µεγάλη βία και µπούλινγκ για τα παιδιά
που είναι κάπως διαφορετικά, όπως λένε οι συµµαθητές τους.
Και αυτό το µπούλινγκ το έχουν όταν το κράτος κάνει αυτή τη
διάκριση και ελπίζω ότι όντως θα το διορθώσετε. Και επειδή µι-
λάµε για τη βία, σε ένα από τα ερωτήµατα που σας βάλανε στις
επιτροπές και εδώ πέρα σχεδόν όλοι οι εισηγητές δεν απαντή-
σατε, για τις ανησυχίες που έχει στις µεγαλύτερες µονάδες εκ-
παίδευσης κι ότι θα είναι πιο δύσκολο να συζητήσουµε και να
αντιµετωπίσουµε τη βία όχι µόνο για παιδιά που δεν είναι ετερό-
φυλα, αλλά γενικά για τα παιδιά και αυτό χρειάζεται µια συζή-
τηση. 

Όταν µας λέτε ότι υπάρχουν οικονοµικές κλίµακες, εγώ ξέρω
ως οικονοµολόγος οικονοµία κλίµακας είναι όταν διπλασιάσουµε
τα χρήµατα γιατί το αποτέλεσµα θα είναι παραπάνω από δύο
φορές. Αυτό είναι ο ορισµός grosso modo στα οικονοµικά όσον
αφορά το τι σηµαίνει οικονοµία κλίµακας. Δεν είναι ότι κάνω κά-
ποιες θεσµικές αλλαγές - συγχωνεύσεις και περιµένω διαφορε-
τικά αποτελέσµατα, χωρίς να έχω καλύτερες υποδοµές σε αυτά
τα σχολεία, χωρίς να αλλάξω καθηγητές, χωρίς να έχω περισσό-
τερους κοινωνικούς λειτουργούς. Αυτό σηµαίνει οικονοµία κλί-
µακας. Εσείς δεν µας είπατε αυτό, είπατε ότι θα µας κάνετε
κάποιες συγχωνεύσεις. Δεν χρειάζεται να δώσουµε πολλά λεφτά.
Δεν µας ενδιαφέρει το ότι τα τελευταία χρόνια δεν έχουµε κάνει
κάτι για τις υποδοµές σ’ αυτά τα σχολεία, απλώς θα γίνουν όλα
τα πράγµατα καλύτερα.

Καλά τα είπε ο κ. Παραστατίδης για τους νονούς, αλλά είναι

λίγο παραδοσιακοί οι νονοί. Όχι νονοί που προσέχουν τα παιδιά
και έχουν µια ευθύνη, αλλά νονοί που είναι στο στιλ του πελατει-
ακού κράτους να τους έχουµε σε δικτύωση. Μόνο αυτό σάς διορ-
θώνω, τα άλλα µια χαρά τα είπατε.

Ποιο είναι το βασικό πρόβληµα; Το βασικό πρόβληµα είναι ότι
δεν αρχίζετε από την αρχή. Όταν θέλουµε να συζητήσουµε για
την επαγγελµατική κατάρτιση, αρχίζουµε από ένα αναπτυξιακό
κράτος. Ένα αναπτυξιακό κράτος που ξέρει πού θέλει να πάει
και ποιες δραστηριότητες θέλει να ενισχύσει, πού θέλει να επεν-
δύσει και τι δεξιότητες χρειάζεται.

Στη Θεσσαλία, για παράδειγµα, που υπάρχει αυτό το µεγάλο
πρόβληµα θα χρειαζόταν ένας µεγάλος οργανισµός ο οποίος θα
σχεδίαζε την ανάπτυξη της Θεσσαλίας τα επόµενα δέκα - δεκα-
πέντε χρόνια. Να υπάρχει αγροτική παραγωγή, βιοµηχανική δρα-
στηριότητα, µεταποίηση στις υποδοµές. Και από εκεί θα
βγαίνανε δεξιότητες, όταν το κράτος θα έχει µια άποψη για το τι
θέλει, για το πού θέλει να πάει.

Για να απαντήσουµε στο βασικό πρόβληµα των αγορών και της
έλλειψης του αναπτυξιακού κράτους, που είναι το βραχυπρόθε-
σµο, όταν µας λέτε ότι θα έρθουν επιχειρηµατίες και εµπορικοί
σύλλογοι, για να συνδιαµορφώσουν το εκπαιδευτικό σύστηµα και
τα προγράµµατα, αν δεν έχει σχέδιο το κράτος και αν αυτό το
σχέδιο δεν το κάνει και σε περιφερειακή διάσταση, τότε ο κάθε
επιχειρηµατίας, ο κάθε εµπορικός σύλλογος θα έχει κάποιες
προτάσεις, σε σχέση µε το τι θέλει τώρα ή τι χρειάζεται τώρα.

Δεν υπάρχει κανένας σχεδιασµός, αν και εσείς θα έπρεπε να
συζητάτε κάθε ηµέρα µε τον κ. Χατζηδάκη, για να υπάρξει αυτό
το αναπτυξιακό σχέδιο και από εκεί να προκύψει ποιες δεξιότη-
τες χρειάζονται. Άρα χρειάζεται ένα αναπτυξιακό κράτος µε πε-
ριφερειακή διάσταση και µετά µε τοπική διάσταση για κάθε
περιφέρεια, ώστε να ξέρουµε ποιες επιχειρήσεις και ποιες δρα-
στηριότητες χρειάζονται, και από εκεί και µετά να συζητήσουµε
για τις δεξιότητες και το πρόγραµµα σπουδών. 

Το δεύτερο που χρειάζεται είναι µία έννοια που είναι εντελώς
ξένη προς εσάς. Σε αυτό το κοµµάτι δεν έχετε αλλάξει, γιατί νο-
µίζω ότι η έννοια αυτή ήταν ξένη και στον σηµιτικό εκσυγχρονι-
σµό, οπότε εκεί δεν έχετε και µεγάλη αλλαγή. Αυτή η έννοια,
λοιπόν, είναι η διαβούλευση, η συζήτηση πάνω σε αυτά τα προ-
βλήµατα. 

Ουσιαστικά, µειώνετε τον σύλλογο διδασκόντων και την επί-
δρασή του, είτε επειδή έχουµε συγχωνεύσεις είτε επειδή έχουµε
τα καινούργια clusters -εσείς τα ονοµάζετε κάπως διαφορετικά-
, τα οποία έχουν µάνατζερ. Έχετε κάποιο επιχείρηµα γιατί ο σύλ-
λογος διδασκόντων δεν µπορεί να παίξει κάποιον ρόλο; Γιατί δεν
µπορεί να είναι µέρος αυτής της διαβούλευσης, της συζήτησης
για το περιεχόµενο των σπουδών; Δεν έχω ακούσει κάποιο επι-
χείρηµα.

Κύριε Πιερρακάκη, δεν έχω ακούσει κανένα επιχείρηµα για
οποιοδήποτε θέµα τέθηκε από τους εισηγητές. Δεν υπήρξε κά-
ποια απάντηση για το εάν υπάρχουν υποδοµές, εάν όντως αυτό
το νοµοσχέδιο θα αντιµετωπίσει τη βία, εάν όντως οι συγχωνεύ-
σεις οδηγούν σε µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα. Δεν άκουσα
ούτε ένα επιχείρηµα. Και δεν άκουσα ούτε ένα επιχείρηµα και γι’
αυτό που λέω τώρα: Γιατί οι σύλλογοι των διδασκόντων δεν µπο-
ρούν να έχουν έναν ρόλο;

Άκουσα τώρα -συγγνώµη, δεν έχω διαβάσει την τροπολογία
σας- ότι θα πάνε πίσω στον µάνατζερ. Δεν µπορώ να σκεφτώ κάτι
πιο γελοίο από έναν Υπουργό Παιδείας που θα επιλέγει τους µά-
νατζερ σε αυτή τη νέα δοµή. Από πού και έως πού θα το ξέρει
ένας Υπουργός; Πόσω µάλλον που ο εισηγητής της Νέας Δηµο-
κρατίας είπε ότι πρωτίστως αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι για την
Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη, αλλά είναι ένα νοµοσχέδιο για την
περιφέρεια, για την επαρχία; Ο κ. Πιερρακάκης, από ό,τι άκουσα
-θα δω και την τροπολογία-, αρχικά τουλάχιστον θεώρησε ότι
αυτός θα µπορούσε να διαλέξει ποιοι θα είναι οι µάνατζερ. Πραγ-
µατικά, αυτό είναι το καινούργιο εκσυγχρονιστικό όραµα της
Νέας Δηµοκρατίας, της συγκέντρωσης όλης της δύναµης πάνω
στον Υπουργό;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω πως γίνεται κατανοητό
ότι εδώ συνεχίζεται αυτό που είπα στην αρχή. Δεν είναι µια Κυ-
βέρνηση που σκύβει το κεφάλι της πάνω στα παιδιά των λαϊκών
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στρωµάτων και της εργατικής τάξης. Αυτό το έδειξε η κ. Κερα-
µέως µε τα πρώτα πράγµατα που έκανε. Γιατί ποιο ήταν το
πρώτο πράγµα που έκανε; Η κ. Τζούφη το ανέπτυξε αρκετά. Τι
ήταν το πρώτο πράγµα που έκανε η κ. Κεραµέως, η πιο ταξική
Υπουργός Παιδείας από τον 19ο αιώνα; Το πρώτο πράγµα ήταν
να καταργήσει τα διετή προγράµµατα. Γιατί τα διετή προγράµ-
µατα, που θα έδιναν κάποιο χαρτί µε ευρωπαϊκή πιστοποίηση,
είτε ήταν στον αγροτικό τοµέα είτε στην υγεία είτε στη µηχανική,
πραγµατικά ήταν µια εξέλιξη για αυτά τα παιδιά. Ήταν το πρώτο
πράγµα που κόψατε. 

Το δεύτερο ήταν να δυσκολέψετε τα παιδιά από τα εσπερινά
λύκεια να πηγαίνουν στο πανεπιστήµιο. Τέτοιο ταξικό µίσος είχε
η Κεραµέως! Και πρέπει να σας πω, κύριε Πιερρακάκη, ότι µε το
δικό σας νοµοσχέδιο είστε άξιος συνεχιστής µιας εντελώς ταξι-
κής πολιτικής για την παιδεία. 

Θα έχουµε καιρό να συζητήσουµε και στο σχέδιο νόµου για τα
πανεπιστήµια, αλλά πραγµατικά χρειάζονται απαντήσεις σε όλα
τα θέµατα που σας θέσαµε.

Ήταν εντυπωσιακό, δεκαοκτώ, δεκαεννιά λεπτά µιλήσατε -
ήσασταν πολύ σύντοµος- και δεν απαντήσατε σε ένα πράγµα που
έθεσε ο κ. Παραστατίδης, η κ. Τζούφη, η συνάδελφος από τον
ΣΥΡΙΖΑ, τίποτα, καµµία απάντηση, σαν να µην είπαν τίποτα.

Και για αυτό τελειώνω από εκεί από όπου άρχισα: Δεν διαβά-
σατε το πρωί για τη συζήτηση στην Ευρωβουλή στα συστηµικά
µέσα, γιατί δεν υπήρχε σε κανένα συστηµικό µέσο, ούτε στις
εφηµερίδες ούτε στις τηλεοράσεις. Και δεν χρειάζεστε να
ακούτε, αυτό µας είπατε µε την οµιλία σας. Δεν χρειάζεστε καν
να ακούσετε την Αντιπολίτευση, γιατί όλα τα ξέρετε και στο
κάτω-κάτω, αν κάνετε λάθη, εδώ είναι τα συστηµικά µέσα να κα-
λύψουν τα όποια λάθη σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, προτού συνεχίσουµε µε την κ. Κτενά από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, τον κ. Μπούµπα και την κ. Φω-
τίου, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 19 Ιανουαρίου 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 555/10-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ -Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθηνάς Λινού προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Καθυστέρηση στη λήψη προληπτικών
και θεραπευτικών µέτρων εν όψει της έξαρσης της νόσου
COVID-19 και άλλων αναπνευστικών λοιµώξεων».

2. Η µε αριθµό 576/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Ελένης Βατσινά προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Αντιστοίχιση πτυχίων των
αποφοίτων των πρώην ΑΕΙ Τεχνολογικού Τοµέα (ΤΤ) (ΤΕΙ) µε τα
αντίστοιχα ή συναφή τµήµατα των νέων ακαδηµαϊκών δοµών».

3. Η µε αριθµό 568/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Αφροδίτης Κτενά προς την
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Οι οδη-
γοί σχολικών λεωφορείων να πάρουν αναδροµικά τα βαρέα έν-
σηµα που δικαιούνται».

4. Η µε αριθµό 546/8-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ.
Παύλου Σαράκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού µε θέµα: «Διαπραγµατεύσεις της ελληνικής πολι-
τείας, αναφορικά µε το στεγαστικό πρόβληµα του σχολικού συγ-
κροτήµατος "Freimann" στο Μόναχο Γερµανίας».

5. Η µε αριθµό 567/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Αθανασίου Ηλιόπουλου προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα:
«Σε τι αποσκοπούν οι διαρθρωτικές αλλαγές στο δικαίωµα εισό-
δου και τη διαχείριση επισκεπτών στα µνηµεία της χώρας;».

6. Η µε αριθµό 557/10-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικο-

λάου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Η οι-
κονοµική ζηµία της Ελλάδας από τα αδιάθετα εµβόλια για τον
κορωνοϊό».

7. Η µε αριθµό 573/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωργοπούλου προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Μετρό στην πλα-
τεία Εξαρχείων: Ο δηµόσιος χώρος σε διωγµό».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 558/11-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» της κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Αβέβαιο το µέλλον του ελληνικού σχολείου “Αριστοτέλης” του
Μονάχου».

2. Η µε αριθµό 569/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Για την απαράδεκτη κατάσταση των κτη-
ριακών υποδοµών των ειδικών σχολείων στην Κρήτη».

3. Η µε αριθµό 560/12-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών µε θέµα: «Δέσµευση χωρίς αντίκρισµα η κατα-
σκευή του δρόµου Λάρισας - Φαρσάλων από την Κυβέρνηση».

4. Η µε αριθµό 570/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Για τα προβλήµατα στο Κοινοτικό Κέντρο Ψυ-
χικής Υγείας Παιδιών και Εφήβων (Κοι.Κε.Ψ.Υ.Π.Ε.) Ρεθύµνου
Κρήτης».

5. Η µε αριθµό 562/12-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ευβοίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Συµεών Κεδίκογλου προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Η υποστελέχωση και η αδιαφορία της Κυβέρνησης για το
ΕΣΥ έχει αφήσει τους κατοίκους του Νοµού Ευβοίας χωρίς
επαρκή υγειονοµική κάλυψη».

6. Η µε αριθµό 571/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Άµεση λύση για τη συ-
νέχεια λειτουργίας του 2ου Εργαστηρίου Ειδικής Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΕΕΕΕΚ) και του Ειδικού Νηπιαγω-
γείου και Δηµοτικού Σχολείου για παιδιά µε αυτισµό στον Δήµο
Πυλαίας - Χορτιάτη της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Θεσσα-
λονίκης».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1928/23.11.2023 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη, προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Η σηµασία πλήρους ανάταξης
του σιδηροδροµικού δικτύου µε γνώµονα την ασφάλεια».

Ορίστε, κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, επειδή πράγµατι είναι σηµαντικό να προσεγγίζουµε τα πράγ-
µατα στην εξέλιξή τους, στην κίνησή τους και όχι στατικά και
επειδή έχουν αναφερθεί και άλλοι συνάδελφοι και άλλοι Βουλευ-
τές στην ιστορική εξέλιξη της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, επι-
τρέψτε µου να ανατρέξω στην εµπειρία από µια άλλη χώρα. Το
µακρινό 1900 ο µεγαλοβιοµήχανος Άντριου Κάρνεγκι δώρισε
1.000.000 δολάρια για να φτιαχτεί στο Πίτσµπουργκ η πρώτη τε-
χνική σχολή της περιοχής, αυτό που αργότερα σε σύµπραξη µε
το «Mellon Foundation» του µεγαλοτραπεζίτη Άντριου Μέλον µε-
τεξελίχθηκε στο «Carnegie Mellon University». Στόχος δικός του
-και έχει καταγραφεί- ήταν τα νεαρά αγόρια κυρίως της περιοχής
-είχε και προγράµµατα για κορίτσια- να αποκτήσουν δεξιότητες
κατάλληλες για τις δικές του βιοµηχανίες, αλλά και της ευρύτε-
ρης περιοχής. Η τεχνολογική –βλέπετε- εξέλιξη άλλαζε τα δεδο-
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µένα ταχύτατα για την καπιταλιστική ανάπτυξη και δηµιουργούσε
νέες ανάγκες. Ωστόσο, οι εργοδότες της περιοχής παραπονιόν-
τουσαν ότι δεν µπορούσαν ποτέ να βρουν το προσωπικό που ζη-
τούσαν. Οι παιδαγωγοί του «Carnegie» απελπίζονταν που δεν
µπορούσαν να δώσουν επαγγελµατική διέξοδο στους αποφοί-
τους τους προς τις βιοµηχανίες της περιοχής. Την ίδια στιγµή,
οι εργάτες ανέβαιναν τον δικό τους γολγοθά, έρµαια των κρί-
σεων της καπιταλιστικής οικονοµίας. Μεγάλη εισροή µεταναστών
στις ΗΠΑ στις αρχές του 1900 που δούλευαν για ψίχουλα άπει-
ρες ώρες, κρίση το 1907, κρίση το 1914. Πότε δούλευαν υπερω-
ρίες, πότε δεν έβρισκαν δουλειά. Άθλιες συνθήκες διαβίωσης,
σπάνια έβρισκες εργάτη πάνω από τα πενήντα.

Εκατόν είκοσι χρόνια µετά τι έχει αλλάξει; Τώρα, σήµερα, το
2024 ζητείται από τους ίδιους τους εργάτες να πληρώνουν από
την τσέπη τους για την εκπαίδευση και την επαγγελµατική κα-
τάρτισή τους, προκειµένου να τους ξεζουµίζει η εργοδοσία. Ζη-
τείται από τους ίδιους να µαντέψουν ποια ατοµική διαδροµή
µάθησης πρέπει να επιλέξουν, µπας και τους τσιµπήσει κανένας
εργοδότης για κανένα πεντάµηνο, µπας και γίνουν ανταγωνιστι-
κοί, λέτε εσείς.

Αυτό επιδιώκετε µεταξύ άλλων και µε τα ιδιωτικά πανεπιστή-
µια. Όπως και αν τα βαπτίσετε, µε όποιον τρόπο και όποτε και
αν τα φέρετε, µπορεί να είναι ιδιωτικά και να έχουν δίδακτρα,
µπορεί να είναι δηµόσια και να έχουν δίδακτρα, µπορεί να είναι
ιδιωτικά και να επιχορηγούνται από το δηµόσιο, από το κράτος,
για λόγους ισονοµίας προς τα δηµόσια -το έχουµε δει να γίνεται
σε άλλα κράτη- µε την ΕΘΑΑΕ να κάνει τον τροχονόµο συµφε-
ρόντων και να µοιράζει τη λεία, όπως και αν γίνει, ο στόχος είναι
ένας, να φύγει η δαπάνη από το κράτος και να περάσει στους
εργαζόµενους. Και αυτό ενδεχοµένως απαντά και στη διαπί-
στωση του κ. Παραστατίδη για το γιατί είµαστε πίσω στην εκπαί-
δευση ανηλίκων. Μα, έτσι όπως γίνεται η εκπαίδευση ανηλίκων
καλείται καθένας µε ατοµική ευθύνη να επιλέξει σε τι θα µετεκ-
παιδευθεί στον ελεύθερο χρόνο που δεν έχει, και µε δικό του κό-
στος.

Παρ’ όλα αυτά και µε όλες αυτές τις ρυθµίσεις που φέρνετε
και θα φέρετε, ο µεγάλος καηµός των εργοδοτών θα παραµένει.
Ούτε το 1914 ούτε το 2024 µπορεί να είναι ικανοποιηµένοι οι ερ-
γοδότες από το επίπεδο κατάρτισης της εργατικής τάξης. Καθέ-
νας από αυτούς θέλει ένα συγκεκριµένο σετ ικανοτήτων για ένα
συγκεκριµένο διάστηµα σε µια όσο το δυνατόν χαµηλότερη τιµή.
Το χάσµα δεξιοτήτων είναι εγγενές χαρακτηριστικό της άναρχης
καπιταλιστικής παραγωγής. Κανένας µηχανισµός αγοράς, κα-
νένα αόρατο χέρι, καµµία ρυθµιστική αρχή δεν µπορεί να το γε-
φυρώσει ούτε η τεχνητή νοηµοσύνη που έχει τόσο παρεξηγηθεί
ως έννοια σε συνδυασµό µε τους ατοµικούς φακέλους προσόν-
των, αυτό που ψηφίσατε όλοι εκτός από το ΚΚΕ στην Ευρωβουλή
πέρυσι. Ούτε αυτό µπορεί να γεφυρώσει το χάσµα. Σε παντελή
διάλυση των εργασιακών δικαιωµάτων µπορεί να οδηγήσει, σε
γεφύρωση του χάσµατος όχι.

Στην ακρόαση των φορέων ακούσαµε ορισµένες εργοδοτικές
ενώσεις -που πάρα πολλοί χάρηκαν µε αυτό το νοµοσχέδιο- οι
οποίες είπαν ότι χρειάζεται να φτιαχτεί µία δεξαµενή –έτσι το
έλεγαν- ένα pull -είπαν άλλοι- εργαζοµένων µε συγκεκριµένες δε-
ξιότητες, από όπου θα αντλούν αυτούς που θέλουν κάθε φορά.
Πρέπει να τους θυµίσουµε ότι η εργατική τάξη δεν είναι σετ από
κατσαβίδια για να κατασκευάζεται, να στοκάρεται και να χρησι-
µοποιείται κατά βούληση. Αποτελείται από ανθρώπους µε πραγ-
µατικές ανάγκες, επιθυµίες, όνειρα, που δεν χωράνε σε ζωή µε
δόσεις, σε πεντάµηνα και οκτάµηνα. Δεν είναι λάµπες να πηγαί-
νουν στην ανακύκλωση, όταν αλλάζει η τεχνολογία. Και κάτι
ακόµα: Οι εργαζόµενες και οι εργαζόµενοι είναι αυτοί που έχουν
δηµιουργήσει µε τα χέρια και το µυαλό τους αυτά τα προϊόντα
και τις υπηρεσίες που σήµερα αποκαλούµε πρόοδο και µάλλον
πρέπει να το υπενθυµίζουµε διαρκώς αυτό στους εργοδότες µε
τον µόνο τρόπο που καταλαβαίνουν, µε οργανωµένες µαζικές
διεκδικήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Και κάτι ακόµα: Το νοµοσχέδιο αυτό -ακούστηκε και από άλ-

λους- θεσµοθετεί την ανασφάλιστη εργασία ανηλίκων και κάποιοι
διερωτήθηκαν «µα, καλά είναι δυνατόν να συµβαίνουν αυτά στην
Ευρωπαϊκή Ένωση;». Αυτή είναι, λοιπόν, η επίσηµη πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Επιτρέπεται η ανασφάλιστη εργασία από
τα δεκατέσσερα, αν είναι για εκπαιδευτικούς λόγους. Το ότι µπο-
ρεί κάποιος, βέβαια, να εργάζεται είκοσι δύο συνεχείς µέρες, δη-
λαδή να αναπληρώνει έναν εργαζόµενο µε πλήρη δικαιώµατα,
είναι, επίσης, επίσηµη πολιτική. Αυτό λέγεται και «Work-based
Learning», µάλιστα οδηγεί και σε προγράµµατα που απονέµουν
τίτλους σπουδών, πτυχία.

Στο δελτίο του ILO, της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας, δια-
φηµίζεται αυτός ο τρόπος απασχόλησης και λέγεται ότι έχει επι-
λεγεί το «Work-based Learning» από είκοσι επτά κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και ότι µια τέτοια εταιρεία έχει κέρδος στο
τέλος της περιόδου. Άρα η Ευρωπαϊκή Ένωση, οι οδηγίες και οι
πρακτικές της δεν προσφέρουν καµµία προστασία. Ίσα ίσα είναι
ο µπούσουλας για όλες τις κυβερνήσεις που εφαρµόζουν αντι-
λαϊκές πολιτικές για το όφελος λίγων. Και δεν θα µπορούσε να
είναι αλλιώς, ένωση καπιταλιστικών κρατών είναι.

Η δικιά µας πρόταση για την επαγγελµατική εκπαίδευση πολύ
σύντοµα λέει τα εξής: Ενιαίο δωδεκάχρονο σχολείο, υποχρεω-
τικά δωδεκάχρονη εκπαίδευση, µετά ακολουθεί η επαγγελµατική
ή η πανεπιστηµιακή εκπαίδευση, µόνο ενήλικα άτοµα εργάζονται
και αυτά µε πλήρη δικαιώµατα και το ίδιο και στη διά βίου µά-
θηση.

Η επίθεση -και κλείνω µε αυτό- στην παιδεία είναι ενιαία σε
όλες τις βαθµίδες. Ενιαία πρέπει να είναι και η δική µας απάν-
τηση, όπως αυτή που δίνεται αυτή τη στιγµή έξω στο συλλαλη-
τήριο. Έχουµε µπροστά µας πολλές µάχες, όπως αυτή απέναντι
στα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Στηρίζουµε τους αγώνες όλων των
παιδιών που βρίσκονται σε προγράµµατα επαγγελµατικής κατάρ-
τισης για το δικαίωµα στη µόρφωση, για εργασία και ζωή µε δι-
καιώµατα. Στηρίζουµε τους αγώνες των γονιών και όλων των
εργαζοµένων. Σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ, σε σύγκρουση µε τη
λογική της µοιρολατρίας, της µιζέριας, του µικρότερου κακού,
θα διεκδικήσουµε όλες και όλοι µαζί τη ζωή που µας αξίζει.

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµε-
ρώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης
και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα µαθήτριες και
µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Μελι-
γαλά Μεσσηνίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπούµπας από την Ελληνική Λύση και
αµέσως µετά η κ. Φωτίου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µιλήσουµε
για αυτό το θεωρητικό νοµοσχέδιο, γιατί απέχει στην Ελλάδα
πολύ η θεωρία από την πράξη, να πούµε ότι στην εκλογική µου
Περιφέρεια στις Σέρρες, το Σάββατο θα γίνει µία πανσεραϊκή
αγροτική συστράτευση και εδώ προειδοποιούµε την Κυβέρνηση,
διότι θα έρθουν µεγάλες αγροτικές κινητοποιήσεις µε όλα αυτά
τα οποία συµβαίνουν το τελευταίο χρονικό διάστηµα.

Οι Γερµανοί έδωσαν το πράσινο φως µε µία επιδότηση στη
Γερµανία, που θα κοπεί τα επόµενα τρία χρόνια. Φανταστείτε,
λοιπόν, στην Ελλάδα που η κατάσταση είναι έκρυθµη και οι αγρό-
τες ήδη µε τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική µε τη νέα ΚΑΠ, η
οποία βαφτίζεται «Αναδιανεµητική» ούτε τη λέξη δεν µπορούµε
να πούµε, χάνουν 20% των επιδοµάτων σε σχέση µε το πρασίνι-
σµα και όλα αυτά είναι, ξέρετε, κάποια τερτίπια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που εµείς τα υπογράφουµε χωρίς να µελετήσουµε τη
νέα ΚΑΠ.

Γι’ αυτό κάθε βδοµάδα, ας µας πει ο κ. Αυγενάκης, γιατί το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης βγάζει µια τροποποιητική για
να ερµηνεύσει τη νέα ΚΑΠ και σε λίγο η Κυβέρνηση έχει πει ότι
θα φέρει και το νέο νοµοσχέδιο για τον ΕΛΓΑ και περιµένουµε,
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γιατί ο ΕΛΓΑ είναι τραγελαφικά αυτά που γίνονται εκεί µέσα. Δη-
λαδή, να φανταστείτε ότι αποζηµιώνει για πληµµύρα και δεν απο-
ζηµιώνει από έντονη βροχόπτωση. Μόνο αυτό σηµαίνει πολλά.
Δηλαδή, αν το χωράφι είναι κατηφορικό, τρέχεις για το de min-
imis.

Ο Βολταίρος έλεγε ότι η πολιτική είναι το δεύτερο αρχαιότερο
επάγγελµα, αλλά έχει πολλές οµοιότητες µε το πρώτο. Και το
λέµε αυτό γιατί σήµερα µιλάµε για επαγγελµατική αποκατά-
σταση. Επειδή ο κύριος Υπουργός, που δεν είναι εδώ τώρα,
έκανε µια αναδροµή από την εποχή του Ελευθέριου Βενιζέλου,
να πούµε ότι τα νούµερα δεν είναι καθόλου καλά για την Ελλάδα
σε σχέση µε άλλες χώρες της Γηραιάς Ηπείρου.

Στη Γερµανία ένας µαθητής µέσα από τη µαθητεία κοστίζει
πάνω από 10.000 ευρώ, σε αντίθεση µε ένα φοιτητή στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση που κοστίζει ετησίως 3.000 ευρώ. Η διαφορά
είναι µεγάλη, αλλά οι Γερµανοί δίνουν µια βαρύτητα σε αυτό που
λέµε εξειδικευµένο προσωπικό.

Τι γίνεται, όµως, στην Ελλάδα; Μένουµε στη θεωρία και υπο-
βάθµιση των τεχνικών λυκείων από τη δεκαετία του ’80, η οποία
κορυφώθηκε µε τα ΕΠΑΛ. Το θέµα σήµερα δεν είναι ένας εξειδι-
κευµένος να ξέρει να βιδώνει µία βίδα, σχήµα λόγου, αλλά να
ξέρει γιατί τη βιδώνει, που σηµαίνει ότι άλλο παιδεία άλλο εκπαί-
δευση, είναι διαφορετικές έννοιες. Αν θέλουµε, όµως, να εντρυ-
φήσουµε και να εµφυσήσουµε, αν θέλετε, η µέση ελληνική
οικογένεια για να εµπιστευτεί το τεχνικό κοµµάτι της εκπαίδευ-
σης στην Ελλάδα, θα πρέπει να αλλάξει νοοτροπία και να υπάρ-
χει µία σύνδεση πραγµατική µε την αγορά εργασίας.

Επειδή, κυρία Υπουργέ, κυρία Λυτρίβη, στο βιογραφικό σας
ήσασταν και στο Ινστιτούτο Κατάρτισης της Κοµισιόν στο Συµ-
βουλευτικό Όργανο για το Ευρωπαϊκό Πλαίσιο Προσόντων, αν
δεν κάνω λάθος, σήµερα µιλάµε για ορθή αξιοποίηση, λελογι-
σµένη των ανθρώπινων πόρων. Δεν αξιοποιούµε τους ανθρώπι-
νους πόρους. Η εγκατάλειψη από τα επαγγελµατικά λύκεια στην
Ελλάδα είναι της τάξεως του 11,2% ετησίως, σε αντίθεση µε τα
γενικά λύκεια που είναι ακόµα 1,7%. Η διαφορά είναι µεγάλη.
Γιατί άραγε αποχωρούν από τα επαγγελµατικά λύκεια; Είναι το
«livello» που λένε οι Λατίνοι, το επίπεδο εκπαίδευσης; Είναι η υλι-
κοτεχνική υποδοµή ή είναι η λανθασµένη κατεύθυνση;

Εγώ και στην Ελληνική Λύση, επειδή πρέπει να την «ψά-
χνουµε», επικαλούµαι αυτό που λέει µία οµάδα φοιτητών µε επι-
κεφαλής τον Μιλτιάδη Νεκτάριο από το Πανεπιστήµιο Πειραιά,
διαβάζω τις θέσεις, που µεταξύ αυτών βλέπει µια µεγάλη αποχή
από κορίτσια. Τα κορίτσια, λοιπόν, δεν εξειδικεύονται τεχνικά
στην Ελλάδα, είναι µόλις 37%. Η Ελλάδα -επειδή το ανέφερε ο
κύριος Υπουργός πριν- µε µέσο όρο το 80% της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, αγγίζει µόλις το 50,5%, το 82% σε χώρες του ΟΟΣΑ
προέρχονται από τεχνική εκπαίδευση. Είναι δυικό το σύστηµα,
είναι θεωρητική και πρακτική, αλλά η πρόταση που πρέπει να
γίνει και σας την κάνουµε, κάτι που δεν το είδατε, το να µιλάς
σήµερα για µια επαγγελµατική κατάρτιση, το θέµα είναι καθαρά
γεωχωρικό.

Η Ελλάδα έχει µια ιδιοµορφία, είναι ηπειρωτική, είναι νησιωτική
άρα, λοιπόν, η κάθε περιφέρεια έχει τα δικά της ιδιαίτερα χαρα-
κτηριστικά και προβλήµατα. Πού είναι, λοιπόν, τα επιµελητήρια
προκειµένου να παίξουν έναν πιο ενεργό ρόλο σε αυτό που λέ-
γεται,  γιατί η κάθε περιφέρεια ξέρει τις ανάγκες της, προκειµέ-
νου αυτός που θα τελειώσει το επάγγελµα, να βρει στη δική του
περιφέρεια πρωτίστως ενασχόληση. Αλλά το ρητό τι λέει; Ξέ-
ρετε, αν µπείτε και φιλοσοφήσετε κάποια ρητά, αποτυπώνουν
ακριβώς το ότι η εργασία είναι ιερή. Ο Αλµπέρ Καµύ, ένας Γάλ-
λος συγγραφέας είχε πει ότι «η ζωή χωρίς εργασία σαπίζει, αλλά
αν η εργασία είναι άψυχη, τότε η ζωή εκφυλίζεται και πραγµατικά
ξεψυχάει».

Η εργασία, λοιπόν, θα πρέπει να αρέσει σε αυτόν τον οποίο
την ασκεί. Πριν να αλλάξετε εσείς την επωνυµία των ΙΕΚ µε αυτές
τις περιβόητες σχολές επαγγελµατικής κατάρτισης, θα έπρεπε
να παραδειγµατίζεστε κάνοντας µια έρευνα σε άλλες χώρες της
Ενωµένης Ευρώπης, όπως η Αυστρία και Ελβετία, όπου εκεί
υπάρχουν οι οργανισµοί µαθητείας που αποδίδουν µε µια διαφο-
ρετική επαγγελµατική προσέγγιση, προκειµένου να ξέρουµε το
τι ζητάει η αγορά. Ναι µεν πρέπει να είσαι ερωτευµένος µε αυτό

που κάνεις, γιατί πραγµατικά «αν αγαπάς την εργασία δε χρει-
άζεται να ξαναδουλέψεις ποτέ», όπως λέει ένα άλλο ρητό. Αυτό
σηµαίνει ότι πρέπει αυτό το οποίο κάνουµε, να το αγαπάµε πραγ-
µατικά και να είµαστε ευχαριστηµένοι. Δεν είναι βασικό να λες
πόσα παίρνεις σε µια δουλειά, αλλά πώς εξελίσσεσαι και δυστυ-
χώς δεν υπάρχει εξέλιξη για τους νέους, γι’ αυτό υπάρχει και
αυτή η µετανάστευση.

Αν θέλετε, λοιπόν, να πάτε σε µια αναβάθµιση της επαγγελµα-
τικής κατάρτισης πρέπει να υπάρχει µία διυπουργική, θα λέγαµε,
συνεργασία και µε το Υπουργείο Εργασίας και µε το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, διότι στον πρωτογενή τοµέα, που εµείς
στην Ελληνική Λύση δίνουµε µεγάλη βαρύτητα -και πρέπει να το
κάνετε όλοι- δεν υπάρχουν τα λεγόµενα αγροτικά επιµελητήρια,
να εξειδικεύσουν αγρότες στον πρωτογενή τοµέα. Διαλύσαµε τα
κέντρα σποροπαραγωγής και τις τράπεζες σπόρων στην Ελλάδα,
που ήταν εγκληµατικό. Διαλύσαµε την ΕΤΒΑ, την Αγροτική Τρά-
πεζα. Ο νέος δεν µπορεί να µείνει στην ύπαιθρο.

Εγώ θέλω να ρωτήσω κάτι, κύριοι του Υπουργείου. Σήµερα κά-
νουµε µία έρευνα, διότι απαντήσεις δεν παίρνουµε σε αυτό το
ερώτηµα εδώ και µήνες και δεν γίνεται τουλάχιστον µια τροπο-
λογία, ένα νοµοθετικό πλαίσιο. Θα το δείτε εσείς. Δεν µπορεί σή-
µερα να γίνονται έρευνες στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, στα
πανεπιστήµια που αφορούν την αγορά και ενώ δαπανούνται αρ-
κετά χρήµατα από τη φορολογία του ελληνικού λαού, να µην
είναι υποχρεωτικό αυτές οι έρευνες να βγαίνουν στην αγορά ερ-
γασίας, προκειµένου να εργαλειοποιηθούν. Δηλαδή, τι γίνεται;
Γίνεται µια έρευνα σε κάποιο πανεπιστήµιο και µπαίνει στο χρο-
νοντούλαπο και ενώ, λοιπόν, δεν γίνεται αυτό, περιµένετε ο κό-
σµος να έχει εµπιστοσύνη ότι µπορεί να γίνει αναβάθµιση της
λεγόµενης επαγγελµατικής κατάρτισης, όταν υπάρχει αυτή η κω-
λυσιεργία, αν θέλετε, ή αυτό το τραγελαφικό στα πανεπιστήµια;

Δεν µπορεί να υπάρχει ένας προσανατολισµός. Είναι πάρα
πολλά τα ζητήµατα τα οποία θα µπορούσαµε να αναλύσουµε.
Δυστυχώς, όµως, υπάρχει µία εγκατάλειψη, όπως είπαµε, και
αυτό το µαρτυρεί και µια άλλη µεγάλη έρευνα της «Centre Fort»,
αλλά και η οµάδα του Μιλτιάδη Νεκτάριου, που έχει µέσα συγ-
κεκριµένες προτάσεις. Θα περίµενα τουλάχιστον από τους πα-
νεπιστηµιακούς και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, όπως και το
άρθρο 13 το οποίο µπορεί να έχει µία περίεργη, ενδεχοµένως,
και αντισυνταγµατική µορφή.

Στην Κω πριν από λίγες µέρες έγινε κάτι τραγελαφικό. Αυτό
είναι ένα ρεπορτάζ από το «FOCUS FM» της Θεσσαλονίκης,
όπου δύο αστυνοµικοί έκλεισαν µια λακκούβα -κοιτάξτε, κύριε
Πρόεδρε, εδώ τι κάνανε- γιατί υπήρχε ο κίνδυνος τροχαίων ατυ-
χηµάτων. Και κλείσανε, λοιπόν, την λακκούβα αυτή µε δική τους
πρωτοβουλία και τώρα έχει διαταχθεί ΕΔΕ από τον Περιφερει-
άρχη Νοτίου Αιγαίου, ο οποίος τους µηνύει γιατί, λέει, δεν ήταν
στα καθήκοντά τους. Το αποτέλεσµα µετράει, όµως, θα είχε σκο-
τωθεί κόσµος και µετά θα έτρεχαν για να καλύψουν αυτές τις
τρύπες. Αυτά, δυστυχώς, µόνο στην Ελλάδα γίνονται. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά, έτσι για να υπάρχει για τον ιστο-
ρικό του µέλλοντος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα η κ. Θεανώ Φωτίου από τη Νέα Αριστερά και αµέσως
µετά ο κ. Παπαπαδόπουλος.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νο-
µοσχέδιο συνιστά την τρίτη πράξη υποβάθµισης και διάλυσης
της δηµόσιας επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Η
πρώτη πράξη παίχτηκε από την κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου
µε Υπουργό τότε τον νυν Πρωθυπουργό, δηλαδή τον κ. Μητσο-
τάκη. Αυτός κατήργησε ειδικότητες και έβαλε σε διαθεσιµότητα
τρεις χιλιάδες εκπαιδευτικούς. Μεσολάβησε η «άνοιξη», αν
µπορώ να το πω έτσι -το είπε η κ. Τζούφη, και δανείζοµαι τον
όρο- της δηµόσιας επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης
από τον ΣΥΡΙΖΑ του 2016 - 2019, όπου επιχειρήθηκε η µετατροπή
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της από λύση ανάγκης σε πραγµατική επιλογή, διότι παρείχε ή
επιθυµούσε να παράσχει ποιοτική εκπαίδευση και όχι πρόωρη
εξειδίκευση. Να µην ξεχνάει ο λαός ότι µιλάµε για λύκεια. Δεν µι-
λάµε για κάποιους που έχουν τελειώσει τα λύκεια. Αυτό δεν πρέ-
πει να το ξεχνά κανείς εδώ µέσα, γιατί όλοι µιλάτε µε ένα ύφος
σαν αυτοί να έχουν τελειώσει τα λύκεια και αυτή να είναι µια άλλη
βαθµίδα.

Η δεύτερη πράξη υποβάθµισης ήταν η βίαιη διακοπή εκείνης
της «άνοιξης» από τον νόµο του 2020 - 2021 της κ. Κεραµέως. Η
τρίτη πράξη υποβάθµισης είναι το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο
έχει δύο στόχους, όπως θα εξηγήσω, οι οποίοι διαπνέονται από
µία ενιαία ταξική µεροληψία.

Ο άλλος στόχος είναι η πλήρης υπαγωγή της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και κατάρτισης στις εφήµερες απαιτήσεις των δυ-
νάµεων της αγοράς. Πώς το επιχειρείτε; Το επιχειρείτε φτιάχνον-
τας όλα αυτά τα όργανα που θα εξηγήσω, όπου εκεί οι δυνάµεις
της αγοράς υπερτερούν και αυτές θα καθορίζουν τις ειδικότητες
και άρα, το περιεχόµενο σπουδών της επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης. Θεσπίζετε, λοιπόν, εξήντα κέντρα επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης συνενώνοντας υπό κοινή οργανωτική
οµπρέλα το 1/4 των ΕΠΑΛ, όλα τα ΙΕΚ της χώρας, τις µεταγυµνα-
σιακές σπουδές, όπου είναι επαγγελµατικές οι σχολές κατάρτι-
σης, τα εργαστηριακά κέντρα κ.λπ..

Τα συντονιστικά όργανα που δηµιουργείτε σε εθνικό περιφε-
ρειακό και τοπικό επίπεδο περιθωριοποιούν ή και καταργούν τη
συµµετοχή των διδασκόντων ή των εκπροσώπων τους. Αυτό είναι
κοµβικό, γιατί αυτοί γνωρίζουν τα προβλήµατα, γιατί αυτοί γνω-
ρίζουν τις ελλείψεις, αλλά γνωρίζουν και τις δυνατότητες που
υπάρχουν. Από µέλη τα αντικαθιστάτε µε διαφορετικούς παρα-
γωγικούς και επιστηµονικούς φορείς. Αποτέλεσµα είναι ότι σε
όλα αυτά τα όργανα, των οποίων τα µέλη χαρακτηρίζονται από
έναν πολυκατακερµατισµό επιστηµονικών και τεχνολογικών γνώ-
σεων και ιδεών, µπορούν πλέον να υπερισχύουν όσοι πρε-
σβεύουν τις ειδικές ανάγκες της αγοράς, τις εφήµερες δηλαδή
ειδικότητες που απαιτούνται. Διότι οι δυνάµεις της αγοράς εν-
διαφέρονται για την άµεση κάλυψη των σηµερινών αναγκών τους
και όχι για το αν εργαζόµενοι θα είναι οι απόφοιτοι όλων αυτών
των σχολών και για το αν θα είναι επαρκώς εκπαιδευµένοι, ώστε
να καλύψουν πιθανές µελλοντικές ανάγκες, για να µην πετιούνται
τελικά από την αγορά σαν στηµένες λεµονόκουπες που δεν µπο-
ρούν να βρουν πουθενά δουλειά.

Ακόµα χειρότερα, οι δυνάµεις της αγοράς απαιτούν να µετα-
κυλήσουν το µεγαλύτερο οικονοµικό βάρος κατάρτισης των
δικών τους εργαζοµένων είτε στον δηµόσιο τοµέα είτε στους ίδι-
ους τους εργαζόµενους αντί να το αναλάβουν οι ίδιοι, όπως οφεί-
λουν να κάνουν. Εποµένως, αν εισακουστούν άκριτα οι ανάγκες
τους, όπως κάνετε εσείς µε αυτά το νοµοσχέδιο, το αποτέλεσµα
θα είναι η υποβάθµιση της δηµόσιας επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης, καθώς αυτή τελικά θα στοχεύει σε γνώσεις
εφήµερες. Όπως µας εξήγησε και ο κ. Πιερρακάκης, θα µαθαί-
νουν, λέει, πράγµατα που µέσα σε πέντε χρόνια θα έχουν απα-
ξιωθεί, δεν θα υπάρχουν. Άρα, γι’ αυτό θα κάνουµε κατευθείαν
ό,τι λέει η αγορά σήµερα, για να είµαστε πιο έτοιµοι και όλοι
αυτοί να πετάγονται συνεχώς απ’ έξω. 

Ο δεύτερος στόχος του νοµοσχεδίου υπηρετεί τη βασική σας
επιδίωξη, που ήταν και παραµένει η πριµοδότηση της ιδιωτικο-
ποίησης της επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Ως προς αυτό, κα-
θαρό είναι το παράδειγµα των δηµόσιων ΙΕΚ που σήµερα είναι
διακόσια δεκαεννέα του Υπουργείου Παιδείας και ενενήντα τρία
άλλων δηµόσιων φορέων. Στο σύνολο, δηλαδή, είναι τριακόσια
έξι ΙΕΚ του δηµόσιου χώρου έναντι ογδόντα επτά ιδιωτικών ΙΕΚ.
Η αναλογία, δηλαδή, είναι 72% δηµόσια και 28% ιδιωτικά.

Τι συµβαίνει µε τους σπουδαστές µε την απαξίωση που κάνατε
τόσα χρόνια στα δηµόσια; Αυτό που συµβαίνει είναι ακριβώς η
ανατροπή αυτού. Το 60%, δηλαδή, των σπουδαστών πηγαίνουν
στα ιδιωτικά και το 40% στα δηµόσια. Αυτό θέλετε να κάνετε,
γιατί πέρα από τη µετονοµασία τους δεν κάνετε τίποτα, ώστε να
αντιµετωπίσετε τα οξυµένα προβλήµατά τους και τις απαράδε-
κτες συνθήκες εργασίας, ενώ, όπως ανέλυσε η Μερόπη Τζούφη,
µε την κατ’ όνοµα ανωτατοποίηση και τα τριετή προγράµµατα
συνεχίζετε τα χατίρια στα ιδιωτικά ΙΕΚ.

Και έρχοµαι και σε κάτι τελευταίο. Όπως σας είπα, και οι δύο
αυτοί στόχοι διαπνέονται, αν θέλετε, από ένα θέµα, την ταξική
µεροληψία της πολιτικής σας υπέρ των οικονοµικά ισχυρότερων,
υπέρ των ιδιωτών και πάει λέγοντας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτή διαφαίνεται ήδη µε σαφήνεια από τις δύο προηγούµενες

επισηµάνσεις, από την υποβάθµιση, δηλαδή, της δηµόσιας επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης και από την υπερίσχυση
των δυνάµεων της αγοράς και την πριµοδότηση των ιδιωτικών
ΙΕΚ.

Όµως, η ταξική µεροληψία σας γίνεται απολύτως ξεκάθαρη
αν αναλογιστεί κανείς τις επαγγελµατικές κατηγορίες κατάρτι-
σης του νόµου Κεραµέως, αυτές τις µεταγυµνασιακές δοµές για
ανηλίκους, οι οποίες αξιώνουν από αυτούς µια πρόωρη επαγγελ-
µατική επιλογή και επανεισάγουν κυνικά την παιδική ανασφάλι-
στη εργασία. Είναι χαρακτηριστικό ότι µε τους νόµους του
Υπουργείου Εργασίας το 2021 και του Υπουργείου Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής το 2022, τους οποίους και καταγγείλαµε, θεσπί-
σατε τη δυνατότητα παιδιά από ιδρύµατα κοινωνικής πρόνοιας
και ασυνόδευτα ανήλικα να εγγράφονται σε αυτές τις µεταγυ-
µνασιακές δοµές, τα οποία έτσι κι αλλιώς θεωρείτε ως παιδιά
ενός κατώτερου θεού και τα οδηγείτε στην πιο υποβαθµισµένη
δοµή επαγγελµατικής εκπαίδευσης.

Νοµίζω πως είναι προφανές γιατί καταψηφίζουµε το νοµοσχέ-
διο, καταψηφίζουµε όλα του τα άρθρα και ψηφίζουµε ορισµένα
µε επιφύλαξη.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος και αµέσως µετά το κ.
Νατσιός.

Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί

συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, προσπαθώ να βρω την αιτία
που φέρατε αυτό το νοµοσχέδιο και πραγµατικά δεν µπορώ να
βρω µία αιτία για την οποία δαπανήσετε χρόνο και δεσµεύσατε
τον χρόνο όλων µας. Με τέτοια νοµοθετικά φτιασιδώµατα, αγα-
πητοί µου, δεν έχετε να προσφέρετε απολύτως τίποτα. Θα µπο-
ρούσε το νοµοσχέδιό σας αυτό να ονοµαστεί «νοµοσχέδιο των
αρκτικών λέξεων», «αρκτικόλεξο», ΙΕΚ, ΣΑΕΚ, ΕΠΑΛ! Χρειάζεται
µία εβδοµάδα για να µάθει κάποιος όλα αυτά που έχει το νοµο-
σχέδιό σας.

Ο στόχος ποιος ήταν; Ο στόχος, λέει, ήταν η αναβάθµιση των
γνώσεων, των ικανοτήτων, των δεξιοτήτων των αποφοίτων, καθώς
και η οµαλή ένταξη στην εθνική οικονοµία. Και σας κάνουµε µία
ερώτηση: Πέντε χρόνια κυβερνάτε. Γιατί δεν τα κάνατε όλα αυτά;
Έπρεπε να αλλάξει η ονοµατολογία και το ΙΕΚ να γίνει ΣΑΕΚ, για
να κάνετε όλα αυτά που λέτε; Διότι τίποτα άλλο δεν κάνετε.

Αντικείµενο δεύτερον, λέτε ότι η αλλαγή του ΙΕΚ σε ΣΑΕΚ θα
βοηθήσει στη διασύνδεση καταρτισµένων στην αγορά εργασίας.
Συγγνώµη, αλλά αυτό γιατί δεν το κάνατε µέχρι τώρα; Τι; Έπρεπε
να αλλάξει το ακρωνύµιο;

Και κάτι άλλο. Λέτε ότι θα αναµορφώσετε όλα τα ΕΠΑΛ και θα
κάνετε λίγα πιλοτικά ΠΕΠΑΛ, δηλαδή τα πιλοτικά ΕΠΑΛ. Όµως,
για να γίνει αυτό, πράγµατι χρειάζονται πολλά χρήµατα. Αυτά
από πού θα τα βρείτε; Αφού, λοιπόν, έχετε χρήµατα, γιατί δεν τα
καταργείτε και τα ΕΠΑΛ και τα ΓΕΛ και να φτιάξετε τα παλιά –
όσοι έχουν γνώση ξέρουν- πολυκλαδικά λύκεια, στα οποία µπο-
ρούσε να βρει κανείς και τη βασική κλασική παιδεία, να βγουν
δηλαδή µορφωµένοι άνθρωποι και όσοι ήθελαν µπορούσαν να
ασχοληθούν µε την επαγγελµατική κατάρτιση.

Θα µπορούσα πολλές ώρες να µιλάω για τα άρθρα. Θα µπω
στον πειρασµό να πω για το άρθρο 40, για το ΚΕΕΚ. 

Το ΚΕΕΚ, παιδιά, δεν είναι τούρτα. Είναι Κέντρο Επαγγελµατι-
κής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης. Έχει, λέει, έναν οργανωτικό
συντονιστή διευθυντή. Αυτός θα επιλέγεται όχι µόνο για τα τυ-
πικά του προσόντα –απόφοιτος ΑΕΙ, ξένες γλώσσες, επαγγελµα-
τική εµπειρία έξι ετών, κ.λπ.- αλλά και από την προσωπική
συνέντευξη. Προσέξτε το αυτό. Εδώ χρειάζεται προσοχή. Ποιος
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θα πάρει την προσωπική συνέντευξη; Ο νοών νοείτω!
Επίσης, στο άρθρο 14, σε όλα τα ΕΠΑΛ, πέρα από τους διευ-

θυντές συντονιστές διορίζονται και υποδιευθυντές, τη σειρά των
οποίων θα την καθορίζει –λέει- ο διευθυντής. Με ποια κριτήρια
γίνεται αυτό; Γιατί δεν τα λέτε στους διευθυντές και υποδιευθυν-
τές; Θα καταβάλλετε και έξτρα χρήµατα, εξτρά επιδόµατα θέσης
και ευθύνης. Πώς θα επιλέγονται οι διευθυντές; Πώς θα επιλέ-
γονται οι υποδιευθυντές; «Follow the money», λένε οι Αµερικάνοι.
Κι εδώ κοµµατισµός, κι εδώ η κοµµατοκρατία σας.

Συµπέρασµα: Το νέο νοµοσχέδιο για τη µετατροπή των ΙΕΚ,
δηµόσιων ή ιδιωτικών, σε ΣΑΕΚ δεν προσθέτει τίποτα διαφορε-
τικό σε αυτό που υπάρχει ήδη. Απ’ ό,τι φαίνεται, η µόνη διαφορά
είναι στη χρηµατοδότηση και στην ονοµατολογία.

Ακόµη, σήµερα η χώρα µας είναι η τριακοστή δεύτερη –το είπε
και ένας άλλος συνάδελφος πριν- από τις χώρες του ΟΟΣΑ στο
επίπεδο της επαγγελµατικής κατάρτισης από τις τριάντα τρεις
χώρες. Δεν κάνατε τίποτα πέντε χρόνια! Τίποτα! Ούτε βιβλία αλ-
λάξατε ούτε τα προγράµµατα σπουδών αλλάξατε. Ούτε κτηριακή
αναµόρφωση κάνατε ούτε εργαστήρια. Πώς θα κάνετε επαγγελ-
µατική κατάρτιση χωρίς εργαστήρια; Η επαγγελµατική κατάρτιση
είναι πιο ακριβή από τη θεωρητική κατάρτιση σε όλον τον κόσµο.

Δυστυχώς µακάρι να µπορούσαµε να βρούµε ένα θετικό
πράγµα και να το ψηφίζαµε, αλλά θα το καταψηφίσουµε.

Και πριν τελειώσω, θα ήθελα να σταθώ σε δύο πράγµατα που
δεν µπορώ να τα αφήσω ασχολίαστα. Είπαν οι συνάδελφοι για
τις σχολές καλών τεχνών.

Αγαπητοί µου, είναι πολύ καλές οι σχολές καλών τεχνών και
καλλιτεχνικών. Όλοι τις θέλουµε, αλλά να ξέρετε ότι από τα προ-
γράµµατα τα εκπαιδευτικά δεν πρέπει να λείπει ένα σχέδιο ανά-
πτυξης της χώρας µας και, µάλιστα, να είναι ενταγµένο και σε
γεωγραφικά κριτήρια, ένα σχέδιο ανάπτυξης της χώρας µας µε
το συγκριτικό πλεονέκτηµα που έχει η Ελλάδα µας στον πρωτο-
γενή της τοµέα. Είπαµε, µας αρέσουν τα καλλιτεχνικά και πρώ-
τους και καλύτερους σε εµάς και τα επικροτούµε. Όµως,
σκεφτείτε λίγο. Μιµηθείτε λίγο τους Ισραηλίτες τους φίλους µας
που είµαστε γείτονες σε αυτή τη γωνιά της γης. Είµαστε περίπου
στο ίδιο γεωγραφικό πλάτος και µήκος. Τι έκαναν; Έχουµε ένα
κοινό χαρακτηριστικό. Περιβαλλόµεθα από πολύ καλούς γείτο-
νες. Όπως εκείνοι έχουν τους Άραβες, εµείς έχουµε αντίστοιχες
γειτονίες εδώ πέρα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Αυτό που πρέπει να εξασφαλίσει η Ελλάδα µε µία υπεύθυνη
πολιτική είναι η διατροφή της χώρας. Έπρεπε αυτά τα προγράµ-
µατα επαγγελµατικής κατάρτισης να εντοπιστούν στον πρωτο-
γενή τοµέα. Στη νησιωτική Ελλάδα, παραδείγµατος χάριν,
έχουµε ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα στην παραγωγή της αλιείας.
Τίποτα εκεί! Στην ηπειρωτική Ελλάδα έχουµε την γεωργία. Μία
πεντακάθαρη χώρα είναι η Ελλάδα που θα µπορούσε να παράγει
άφθονη την τροφή της όχι µόνο για τη χώρα µας, αλλά και για
τις άλλες χώρες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και, τέλος, θα µπω στον πειρασµό να σχολιάσω αυτό που είπε
πριν ο κ. Τσακαλώτος. Είπε ότι από την τεχνική και επαγγελµα-
τική εκπαίδευση λείπουν οι πολιτικές που θα φέρουν αποτέλεσµα
και θα βοηθήσουν στην αποδοχή των οµοφυλόφιλων και των
οµοφυλόφιλων ζευγαριών. Δεν κατάλαβα τι εννοεί. Θέλει να δη-
µιουργήσει ΙΕΚ και ΣΑΕΚ παραγωγής οµοφυλόφιλων ζευγαριών
ή γονέων 1 και γονέων 2; Έλεος πια µε αυτή την πρόοδο των
προοδευτικών δυνάµεων της χώρας τούτης που γυρίζει πίσω όχι
µόνο στον Μεσαίωνα, αλλά µας γυρίζει πίσω, αγαπητοί µου, στα
χρόνια του Νέρωνα και του Καλιγούλα!

Μη νοµίζει ο Μητσοτάκης ότι θα είναι ο πρώτος που θα νοµο-
θετήσει τον γάµο των οµοφυλοφίλων, κυρίες και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας! Αυτό το έκανε ο αυτοκράτορας Νέρωνας και
αυτός έχει τα πρωτεία! Δεν µπορείτε να του τα πάρετε! Όµως,
αυτά µας γυρίζουν ακόµα πιο πίσω. Μας γυρίζουν στην περίοδο
των Σοδόµων και των Γοµόρρων που βρίσκονται αυτή τη στιγµή
στον πάτο της Νεκράς Θάλασσας.

Εκεί µας γυρίζετε, αγαπητοί συνάδελφοι!

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Να-
τσιός.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε

µια καταγγελία. Στο διεθνές πρακτορείο ειδήσεων «Orthodoxia
News Agency», στην ψηφιακή πλατφόρµα «Πεµπτουσία» στο
Breefing News, δηµοσιεύθηκε ρεπορτάζ της δηµοσιογράφου Μα-
ρίας Γιαχνάκη µε θέµα: «Κραυγή αγωνίας του Γέροντα Ιουστίνου,
Ηγούµενου της Ιεράς Μονής της Αγίας Φωτεινής στο Φρέαρ του
Ιακώβ στη Σαµάρεια της Παλαιστίνης». Ο Γέροντας, ο Ηγούµε-
νος Ιουστίνος, αρκετά συχνά –έτσι έγραφε το ρεπορτάζ- εκβιά-
ζεται, προπηλακίζεται και πέφτει θύµα επιθέσεων από
αλλόθρησκους κατοίκους της Σαµάρειας, αλλά και από εποί-
κους. Οι µεν του ζητούν χρήµατα, όχι βέβαια µε εύσχηµο τρόπο,
οι δε έποικοι να εγκαταλείψει το µοναστήρι.

Πρόσφατα, την Κυριακή 14 Ιανουαρίου 2024, πάλι τέτοιες οµά-
δες επιτέθηκαν, έσπασαν πόρτες, θυρωρεία, πέταξαν πέτρες,
ρουκέτες στο µοναστήρι και προσπαθούσαν να εισέλθουν από
τον µαντρότοιχο για να προβούν σε καταστροφές.

Είναι γνωστό, αγαπητοί µου, ότι όλοι οι µοναχοί µας, οι καλό-
γεροι, στα προσκυνήµατα των Αγίων Τόπων που βρίσκονται
εκτός του κέντρου της Ιερουσαλήµ, αντιµετωπίζουν τέτοια προ-
βλήµατα για ευνόητους λόγους µε αυτό που συµβαίνει σήµερα.

Ο Γέροντας στην Ιερά Μονή Αββά Θεοδοσίου του Κοινο-
βιάρχη, Ιερόθεος ονόµατι, έχει πάει στο νοσοκοµείο µε βουλω-
µένα µάτια από το ξύλο. Έχει γλιτώσει από περαστικούς, επειδή
τον βρήκαν την τελευταία στιγµή δεµένο χειροπόδαρα πάνω σε
δεµάτια µε ξύλα να καίγεται.

Ο Γέροντας Γεράσιµος στο Σαραντάριο Όρος –προσκυνήµατα
στους Αγίους Τόπους είναι αυτά- ο οποίος εκοιµήθη πρόσφατα,
πέθανε δηλαδή, είχε βρεθεί µετά από µέρες χειροπόδαρα δεµέ-
νος και µε µονωτική ταινία στο στόµα µέσα στο µοναστήρι του.

Οι µοναχές στην Ιερά Μονή των Αδελφών του Λαζάρου πολλές
φορές έχουν προπηλακιστεί και έπεσαν θύµατα κλοπών και εκ-
βιασµών.

Η Ηγουµένη στην Ιερά Μονή Βαϊοφόρου έπεσε θύµα πυρκα-
γιάς και εκείνη και το µοναστήρι από κακοποιά στοιχεία.

Ο Γέροντας Χρυσόστοµος στον Αββά Γεράσιµο στην Ιεριχώ
έπεσε θύµα εκβιασµών, απειλών και κλοπών.

Να µην ξεχνάµε ότι οι άνθρωποι αυτοί έχουν αφιερώσει τη ζωή
τους στα άγια αυτά προαιώνια προσκυνήµατα και δεν έχουν καµ-
µία στήριξη ούτε και κανείς ενδιαφέρεται γι’ αυτούς. Τώρα ει-
δικά, λόγω του πολέµου δεν υπάρχουν προσκυνητές οι οποίοι
πήγαιναν κατά οµάδες στους Αγίους Τόπους στα µοναστήρια.
Δεν έχουν χρήµατα να δίνουν σε όλους αυτούς που απαιτούν για
να τους ηρεµούν και υπάρχει φόβος ότι θα υπάρξουν και θύµατα.

Οι λίγοι που είναι στο Πατριαρχείο δεν µπορούν να βοηθή-
σουν. Δεν µπορεί στη Γάζα ο Αρχιεπίσκοπος Αλέξιος να έχει ανοί-
ξει το ελληνορθόδοξο µοναστήρι και να προστατεύει όλον τον
κόσµο, να τους ταΐζει, να τους κοιµίζει και την ίδια ώρα στην Σα-
µάρια να γίνονται απόπειρες δολοφονίας του Ελληνορθόδοξου
Μοναχού και Ηγουµένου -όπως προείπα- Γέροντα Ιουστίνου. 

Είτε είναι εγκληµατίες αυτοί είτε εκβιαστές είτε Άραβες είτε
έποικοι, τα µοναστήρια πρέπει να προστατευθούν. Και πρέπει η
πατρίδα να κάνει κάτι γι’ αυτό, αλλιώς θα συµβεί ότι έπαθε ο -
µετέπειτα αγιοκαταταχθής- Άγιος Φιλούµενος, ο οποίος ήταν και
προκάτοχος του περί ου ο λόγος Γέροντος Ιουστίνου.

Θέλουµε να ρωτήσουµε: «Τι κάνει η ελληνική Κυβέρνηση, το
Υπουργείο Εξωτερικών, γι’ αυτό το τόσο σοβαρό θέµα;». Έλλη-
νες ορθόδοξοι µοναχοί κινδυνεύουν. Κινδυνεύει η ίδια τους η
ζωή! Προαιώνια προσκυνήµατα της Ορθοδοξίας, που διαφυλάχ-
θηκαν στους σκοτεινούς αιώνες της τουρκικής σκλαβιάς, απει-
λούνται µε καταστροφή.

Ασχολείστε, αγαπητοί µου, µε γάµους οµοφυλοφίλων και αδια-
φορείτε για θέµατα, που κρίνεται η εθνική µας αξιοπιστία και
αξιοπρέπεια. Προστατέψτε τους άγρυπνους φρουρούς των
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Αγίων Τόπων, τους ανθρώπους µας! Σώστε τα Ιερά Προσκυνή-
µατα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και σήµερα θα πω, θα µιλήσω για

το θέµα που απασχολεί. Είναι πνευµατικό θέµα. Έχει σίγουρα
πνευµατική διάσταση. Το θέµα του γάµου οµοφυλοφίλων.

Θέλω να τοποθετηθώ, λοιπόν, καθαρά και ξάστερα, ως Έλλη-
νας και χριστιανός ορθόδοξος, πάνω στον µιαρό νόµο -ναι,
µιαρό- γιατί έρχεται να µαγαρίσει τον ευλογηµένο θεσµό του
γάµου και της οικογένειας, που µε επιµονή -όχι πάντως ανεξή-
γητη- προωθεί ταχύτατα ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης. Και
το προωθεί µε κάθε πολιτικό κόστος, συµπλέοντας µε τους πο-
λύχρωµους φορείς προώθησης της ΛΟΑΤΚΙ ιδεολογίας και των
δικαιωµάτων.

Θέλει πάση θυσία να χαρακτηριστεί ως «γάµος» -εντός εισα-
γωγικών η λέξη- η συµβίωση δύο ατόµων του ιδίου βιολογικού
φύλου αναγνωρίζοντας στα ζευγάρια αυτά ίσα δικαιώµατα µε τα
ετερόφυλα ζεύγη, ακόµη και αυτό της υιοθεσίας.

Το δηµοκρατικό πατριωτικό κίνηµα Νίκη -και εγώ, προσωπι-
κώς- από την πρώτη στιγµή υψώσαµε στεντόρεια φωνή και δια-
τρανώσαµε στον ελληνικό λαό, την έντονη αντίθεσή µας.
Δηλώσαµε και δηλώνουµε και θα δηλώνουµε ότι θα καταψηφί-
σουµε το νοµοσχέδιο αυτό, όταν έρθει στη Βουλή.

Θα το καταψηφίσουµε, για τους εξής λόγους: Πρώτον, γιατί
παραβαίνει το νόµο του Ευαγγελίου και εµείς στη Νίκη δεν ντρε-
πόµαστε, αντίθετα καυχόµαστε ότι οι πολιτικές µας επιλογές
είναι πάντοτε σε απόλυτη αντιστοίχιση και συµφωνία µε το Ευαγ-
γέλιο. Το Ευαγγέλιο του Χριστού. Και έχουµε µεγάλη ευθύνη
απέναντι στον ελληνικό λαό να του πούµε καθαρά τις αλήθειες
αυτές, γιατί όπως έλεγε και ο όσιός µας, ο άγιος Παΐσιος ο Αγιο-
ρείτης «όταν παραβαίνει ένας άνθρωπος µια εντολή του Ευαγ-
γελίου ευθύνεται µόνο αυτός. Όταν, όµως …» -εδώ προσοχή- «…
κάτι που αντίκειται στις εντολές του Ευαγγελίου, γίνεται από το
κράτος νόµος, τότε έρχεται η οργή του Θεού σε όλο το έθνος
για να παιδαγωγηθεί».

Δεύτερον. Γιατί, ένας τέτοιος γάµος, ΛΟΑΤΚΙ+ και µια τέτοια
οικογένεια ΛΟΑΤΚΙ, είναι βόµβα στα θεµέλια της παραδοσιακής
κοινωνίας µας, που στηρίζεται στον γάµο άνδρα και γυναίκας, οι
οποίοι έρχονται σε ένωση, κάνουν παιδιά και δηµιουργούν την
ευλογηµένη οικογένεια. Διαλύεται η πνευµατική και κοινωνική
βάση της οικογένειας, όπως την ξέρουµε µέχρι σήµερα. Όπως
την όρισε ο Δηµιουργός µας.

Δύο είναι οι βασικοί πυλώνες για τον άνθρωπο στη βιβλική δη-
µιουργία: «Άρσεν και θήλυ εποίησεν ο Θεός». Και πιο κάτω, στην
ίδια συνάφεια: «Αυξάνεσθε και πληθύνεσθε». Μπορεί να ισχύσει
η εντολή του Δηµιουργού µας, το: «Αυξάνεσθε και πληθύνεσθε»
σε ένα οµοφυλόφιλο ζευγάρι; Μόνο µέσα από την ευλογηµένη
σχέση ανδρός και γυναικός δηµιουργούνται ευλογηµένες κοινω-
νίες και λαοί. Η φυσική ανατοµία, εξάλλου, των ανθρωπίνων σω-
µάτων το αποδεικνύει. Η συµπληρωµατικότητα των δύο φύλων
είναι φανερή.

Αγαπητοί µου, η διαφορετικότητα των ψυχικών κόσµων άνδρα
και γυναίκας είναι απαραίτητη για την ισορροπηµένη ανάπτυξη
του παιδιού. Πατέρας και µητέρα αλληλοσυµπληρώνονται. Η µη-
τέρα προσφέρει την κοσµοξάκουστη στοργή της και την γαλήνια
–µέχρι θυσίας- φροντίδα των παιδιών της, ενώ ο πατέρας εισφέ-
ρει την συναισθηµατική σταθερότητα και τα ηθικά όρια. Αυτή
είναι η οικογένεια, όπως µας την παρέδωσαν οι ευκλεείς, οι
σπουδαίοι πρόγονοί µας.

Οι οικογένειες ΛΟΑΤΚΙ είναι κακέκτυπα. Προϊόν της ατζέντας
του δικαιωµατισµού, που σαπίζει και κατατρώγει τα σπλάχνα της
Δύσης, µε οργανωµένο βέβαια τρόπο. Πρόκειται για τον εισαγό-
µενο δικαιωµατισµό, των Liberals -όπως ονοµάζονται- των ΗΠΑ.

Τρίτον. Γιατί θα καταψηφίσουµε. Γιατί, η πολιτική της επιβολής
της ΛΟΑΤΚΙ ατζέντας που προωθούν παγκόσµια οι κύκλοι της
αποκαλούµενης «Νέας Τάξης Πραγµάτων», την οποία έρχεται να
υπηρετήσει ο κ. Μητσοτάκης, ξεπερνά κατά πολύ το µέτρο που
ο ελληνικός λαός έχει ενσταλαγµένο, εδώ και χιλιετίες, στο
εθνικό αισθητήριο επιβίωσής του.

Στο σηµείο αυτό θέλω να ξεκαθαρίσω τα πράγµατα, αναφο-
ρικά µε τους οµοφυλόφιλους συµπολίτες. Η Νίκη και οι άνθρωποί

της, µε τη στάση µας αυτή, κατά του γάµου -ψευτογάµου ΛΟ-
ΑΤΚΙ- δεν αντιµαχόµαστε όσους και όσες από τους συνανθρώ-
πους µας παρεκκλίνουν σεξουαλικά από την παραδοσιακή
ετερόφυλη σχέση. Δεν επιζητούµε επουδενί τον κοινωνικό απο-
κλεισµό τους ούτε κάνουµε διακρίσεις σε βάρος τους. Το κυριό-
τερο: Δεν διακατεχόµαστε από πνεύµα αποστροφής ή µίσους.
Εικόνες του Θεού είναι και αυτοί.

Την παρέκκλισή τους, όµως, απορρίπτουµε. Όχι, απλά, γιατί
είναι µια επιλογή αφύσικη µε µόνο σκοπό την ηδονή, αλλά κυ-
ρίως γιατί η Εκκλησία µας τη θεωρεί -και πολύ σωστά- ως αµαρ-
τία, ως «σωτηριολογική αστοχία». Αυτός είναι ο θεολογικός
όρος. Με βάση αυτή την παραδοχή απορρίπτουµε τον γάµο οµο-
φυλοφίλων.

Τέταρτον, γιατί καµµία πραγµατική ανάγκη δεν υπάρχει να δι-
χαστεί, όπως ήδη διχάζεται, η κοινωνία από την εµµονική και
εγωιστική -θα έλεγα- επιλογή του Πρωθυπουργού να επιβάλει το
ψευτογάµο ΛΟΑΤΚΙ. Το θέµα τίθεται από τον κύριο Πρωθυ-
πουργό στη βάση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων για να εξασφα-
λίσει -όπως λέγει- πλήρη εξίσωση των εννόµων συνεπειών του
γάµου οµοφύλων µε τον γάµο των ετερόφυλων, ακόµη και στο
δικαίωµα για υιοθεσία. Και µην επικαλείστε ως δικαιολογία την
Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. Δεν σας
υποχρεώνει να θεσµοθετήσετε τον οµόφυλο γάµο.

Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, εξάλλου, δέχεται την εξουσία κάθε
κράτους-µέλους, τόσο να απαγορεύει τον γάµο µεταξύ ατόµων
του ιδίου φύλου, όσο και να µην επιτρέπει την υιοθεσία από ζευ-
γάρια του ίδιου φύλου. Ακόµη και αν το προς υιοθεσία παιδί είναι
τέκνο του ενός µέλους των οµόφυλων ζευγαριών.

Αδυνατούµε να κατανοήσουµε τη σπουδή του κ. Μητσοτάκη
να προσφέρει γάµο και υιοθεσία στα οµόφυλα ζευγάρια. Ήδη το
νοµικό µας σύστηµα παρέχει επαρκή νοµική κάλυψη, ισότιµη µε
εκείνη που παρέχει στους ετερόφυλους έγγαµους.

Με τον ν.4356/2015 προβλέπεται το σύµφωνο συµβίωσης και
µεταξύ ατόµων του ιδίου φύλου, ενώ µε τον ν.4358/2018 επε-
τράπη η αναδοχή τέκνων και για τους συµβιούντες µε σύµφωνο
συµβίωσης, ακόµη και του ιδίου φύλου. Όχι ότι επικροτούµε αυ-
τούς τους νόµους. Καθόλου! Αλλά υπάρχουν και δίνουν λύσεις
ισοτιµίας στους οµοφυλόφιλους.

Τα στατιστικά στοιχεία δείχνουν ότι τα µέλη της κοινότητας
ΛΟΑΤΚΙ ελάχιστα επιθυµούν να δώσουν νοµική υπόσταση και δη-
µοσιότητα στη συµβίωση τους. Το 2021 µόνον τριακόσια δεκα-
τέσσερα οµόφυλα ζευγάρια έκαναν σύµφωνο συµβίωσης. Το
2022 πεντακόσια επτά. Άλλοι ΛΟΑΤΚΙ στέκονται διστακτικά απέ-
ναντι στην χρήση του συµφώνου συµβίωσης, που τους εξασφα-
λίζει νοµικά, όσο και ο γάµος.

Ποια δικαιολογία έχει η σπουδή του κ. Μητσοτάκη; Προς τι,
λοιπόν, ο «γάµος» και η «τεκνοθεσία» -εντός εισαγωγικών οι λέ-
ξεις, αν όχι για την επιβολή στην κοινωνία της παγκόσµιας προ-
ωθούµενης ΛΟΑΤΚΙ ατζέντας, που διαλυτικός στόχος της, είναι
το φύλο και η οικογένεια.

Αντιδρούµε γιατί, πέµπτον, η Εκκλησία µας µε τη µακραίωνη
διδασκαλία της αταλάντευτα απορρίπτει έναν τέτοιο γάµο. Ήδη
στο Άγιον Όρος πολλοί Μητροπολίτες προσωπικώς και Μητρο-
πόλεις µε τις συνάξεις του κλήρου τους απορρίπτουν τον νόµο.
Ο Αρχιεπίσκοπος και η Ιερά Σύνοδος ακόµη δεν εκφράστηκαν
συνοδικώς, αλλά µαθαίνουµε ότι προγραµµατίστηκε έκτακτη συ-
νεδρία για την Τρίτη 23 Ιανουαρίου της Ιεράς Συνόδου όλης της
ιεραρχίας της Εκκλησίας της Ελλάδος για το λεπτό αυτό θέµα.
Προσδοκούµε, λοιπόν και είµαστε σίγουροι για δυναµική παρέµ-
βαση της Ιεράς Συνόδου.

Αλλά και άλλα δόγµατα είναι αντίθετα και τάχθηκαν κατά του
γάµου και υπέρ της παραδοσιακής οικογένειας, όπως η σύνοδος
των εν Ελλάδι καθολικών, η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνι-
κού λαού συντάσσεται µε την παραδοσιακή οικογένεια. Για ποι-
ους λοιπόν γίνεται ο θόρυβος; Για τα οκτακόσια περίπου
ζευγάρια οµοφυλοφίλων που ως τώρα έκαναν, όπως πληροφο-
ρούµαστε από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, σύµφωνο συµβίω-
σης;

Έκτον, διαφωνούµε γιατί ο γάµος ΛΟΑΤΚΙ αναγκαστικά συνε-
πάγεται και την υιοθεσία παιδιών από το οµοφυλόφιλο ζευγάρι.
Νοιάζεστε για τα δικαιώµατα των οµοφυλοφίλων και την ίδια
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στιγµή αδιαφορείτε για το αληθινό συµφέρον των παιδιών που
θα υιοθετηθούν από τέτοια ζευγάρια οµοφυλόφιλων ανδρών ή
δύο λεσβιών ή δύο τρανς. Αγνοείτε τους ψυχοσωµατικούς και
κινδύνους που θα βιώσουν, το βιωµατικό στίγµα ότι δεν µεγαλώ-
νουν µε φυσικούς γονείς, τις τραυµατικές εµπειρίες στο σχολικό
και κοινωνικό περιβάλλον µε απορριπτικές συµπεριφορές και
χλευασµό, αποµόνωση και περιθωριοποίηση; Αγνοείτε τον κίν-
δυνο επιρροών από τις σεξουαλικές προτιµήσεις και συµπεριφο-
ρές των γονέων του, γονέας 1 ή και 2 ή όπως αλλιώς αφύσικα
πάντως θα τους ονοµάζετε; Δεν γνωρίζετε ότι τα παιδιά µαθαί-
νουν διά της µιµήσεως; Έλεγε ο Αριστοτέλης ότι «το παιδί εστί
το µιµητικότατο των όντων»; Και εκείνα πάλι περί τεκνοθεσίας
µέσω της παρένθετης µητέρας, αυτή δεν είναι και η επιθυµία του
Αρχηγού του ΣΥΡΙΖΑ εξάλλου;

Έβδοµον, αντιδρούµε, λοιπόν, διότι αντί να κοροϊδεύετε, κύριε
Πρωθυπουργέ, τον ελληνικό λαό µε τον ψευτογάµο ΛΟΑΤΚΙ
δήθεν σαν µία πράξη ισότητας και δικαιοσύνης για µία ολιγά-
ριθµη κοινωνική οµάδα οµοφυλοφίλων που δεν τους αρκεί το
σύµφωνο συµβίωσης και θέλουν να κάνουν γάµο, η Νίκη σάς αν-
τιπροτείνει να υπερασπιστείτε την πατροπαράδοτη οικογένεια
και την τιµηµένη πολυτεκνία.

Προκαλεί, αγαπητοί µου, αλγεινή εντύπωση αυτή η εµµονή,
όταν την ίδια στιγµή η πατρίδα µας γηράσκει και αργοπεθαίνει και
οι νέοι µας επιλέγουν είτε να µη δηµιουργούν τη δική τους οικο-
γένεια είτε να αποφεύγουν συνειδητώς την τεκνοποιία για λόγους
κυρίως οικονοµικούς. Θα πάρετε λοιπόν µέτρα αµέσως, µέτρα
επαρκή για να λυθεί το µεγάλο πρόβληµα, το υπ’ αριθµόν 1 της
ελληνικής κοινωνίας, το δηµογραφικό; Όχι µε την εισαγωγή και
νοµιµοποίηση αλλοεθνών και αλλοθρήσκων Ασιατών, όπως διατεί-
νεστε, αλλά µε αύξηση του ελληνικού πληθυσµού. Αντί να ευνοείτε
τον οµοφυλόφιλο ψευτογάµο µε τόσο πάθος, λες και αυτό είναι
το βασικό πρόβληµα της ελληνικής κοινωνίας σήµερα, πάρτε γεν-
ναία µέτρα που να ευνοούν τον πατροπαράδοτο γάµο των ετερό-
φυλων ζευγαριών µε σκοπό τη δηµιουργία οικογένειας και την
απόκτηση τουλάχιστον τριών παιδιών από κάθε οικογένεια.

Αγαπητέ µου κύριε Μητσοτάκη, κύριε Πρωθυπουργέ, σας
απευθύνουµε τον λόγο αυτό µε κάθε περίσκεψη και σοβαρότητα,
γιατί το µόνο που κάνετε είναι να διχάζετε την κοινωνία.

Και να πω και κάτι άλλο. Αν περάσει, θα δηµιουργήσει και πρό-
βληµα στα σχολεία. Ποιο θα είναι το πρότυπο της οικογένειας
που θα διδάσκεται στα σχολεία; Μου θυµίζει εκείνο που πάθαµε
όταν ψηφίστηκε η προδοσία των Πρεσπών. Τον Ιούνιο είχαµε
χάρτες µε Σκόπια και τον Σεπτέµβριο µας έστειλαν γεωγραφίες
µε χάρτες που έγραφαν, το όνοµα -δεν θέλω να το αναφέρω- της
προδοσίας.

Και να πω και κάτι άλλο χθες σε µία παρέµβαση είπα ότι, δυ-
στυχώς, µέσα στα σχολεία γίνεται αυτή η ύπουλη προπαγάνδα
στα παιδιά, ένα ύπουλο παιδοµάζωµα. Και θα δείξω -είπα σε κά-
ποιο συνάδελφο- δύο, τρία βιβλία. Μέχρι πρόπερσι, αν θυµάµαι
καλά, στα βιβλία γλώσσας που κυκλοφορούσαν µεταξύ των µα-
θητών διαβάζαµε κείµενα στα οποία προωθούνταν απροκάλυπτα
η παιδεραστία.

Αυτό είναι βιβλίο νεοελληνικής γλώσσας πρώτης γυµνασίου.
Δεκαέξι χρόνια ήταν µέσα στις σάκες των παιδιών, όπου καµά-
ρωνε ένα κείµενο που τιτλοφορείται «Οσάκις». Περιγράφει µε εν-
τελώς αθώο τρόπο τον δεσµό ενός εικοσιπεντάχρονου άνδρα µε
µια µαθήτρια δεκαπεντάχρονη. Τα είχαν φτιάξει λέει το κείµενο.
Και µάλιστα διαβάζουµε κείµενα ότι ο Σάκης ήταν ηλεκτρολόγος
είκοσι πέντε ετών, τα είχε φτιάξει µε την Αλέκα, µία από τις µα-
θήτριες της τάξης. Ακούστε κείµενα για σχολική αίθουσα: «Ψηλή
και αδύνατη η Αλέκα µε κοντά ξανθά µαλλιά και µεγάλα καστανά
µάτια, µακρύ λαιµό και µακριά χέρια και πόδια, κάπως ξερακιανή,
αλλά ζόρικη». Ποιητικά κείµενα, µπράβο! Και από κάτω έχει ερω-
τήσεις που δεν καταδικάζεται ο δεσµός του εικοσιπεντάχρονου
άνδρα µε τη δεκατετράχρονη µαθήτρια. Αυτά λέγονται σε δωδε-
κάχρονα παιδιά.

Στη Γ’ γυµνασίου έχει, αγαπητοί συνάδελφοι, κείµενο που το
υπογράφει κάποιος Πίτερ Νταλγκλίς µε τίτλο «νεανικός ιδεαλι-
σµός». Αυτός ο συγγραφέας κειµένου το οποίο υπάρχει στα σχο-
λικά βιβλία, έχει καταδικαστεί για παιδοβιασµό και παιδοφιλία το
2019 αν θυµάµαι καλά, και ήδη είναι φυλακισµένος στο Νεπάλ.

Και αυτός ο άνθρωπος έχει την τιµή να φιλοξενείται στα σχολικά
βιβλία.

Δεν θα βρούµε τον Κάλβο, εθνικός ποιητής. Τι δουλειά έχει ο
Κάλβος να µας λέει «Όσοι το χάλκεον χέρι βαρύ του φόβου αι-
σθάνονται, ζυγόν δουλείας, ας έχωσι,�θέλει αρετήν και τόλµην η
ελευθερία»; Αυτά δεν πρέπει να τα ακούν τα παιδιά. Πρέπει να
διαβάζουν κείµενα που υπογράφουν παιδεραστές. Δεν θα
βρούµε Βαλαωρίτη. Δεν θα βρούµε τους µεγάλους συγγραφείς
Κόντογλου ακόµη και Καρκαβίτσα κ.λπ..

Θα βρούµε άλλους, όπως ο επόµενος συγγραφέας -δεν έχω
τίποτα προσωπικό- στην Γ’ γυµνασίου πάλι στα βιβλία γλώσσας
-και τελειώνω µε αυτό- όπου έχει κείµενο µε τίτλο «Παραπλανη-
τικά». Διαβάζουµε και εδώ κάποια ωραία πράγµατα. «Ο πλανήτης
Άρης θα εµπνεύσει», γράφει το σχολικό κείµενο, «πολύ κόσµο
πάνω σε νέους σκοπούς. Οι σκοποί αυτοί ίσως να είναι ερωτικοί».
Και από κάτω γράφει: «Αυτό το µήνα οι συµπτώσεις θα ενισχύ-
σουν τις ερωτικές σας σχέσεις»! Παροτρύνσεις σε δεκαπεντά-
χρονα παιδιά να ενισχύσουν τις ερωτικές τους σχέσεις!
Υπογραφή: Κώστας Λεφάκης. Βεβαίως, ο κ. Λεφάκης έχει θέση
µέσα στα σχολικά βιβλία! Οι προηγούµενοι συγγραφείς που σας
είπα, όπως και ο Σολωµός, ο εθνικός ποιητής, στο γυµνάσιο δεν
υπάρχει.

Αυτά είναι τα χάλια της εκπαίδευσης. Αυτή είναι η υποκρισία
του ελληνικού κράτους. Καλούµε τους Βουλευτές της Συµπολι-
τεύσεως για το νοµοσχέδιο που ανέφερα ότι να µην ξεχνάτε πως
θα έρθετε σε ρήξη αν προχωρήσετε στην ψήφιση µε την ορθό-
δοξη Εκκλησία µας, η οποία στέκεται διαµετρικά αντίθετη µε το
σύνολο των διατάξεων του επαίσχυντου νοµοσχεδίου. Πώς, αγα-
πητοί συνάδελφοι, θα ξαναµπείτε στους ναούς και στα επισκο-
πικά γραφεία και θα συµµετάσχετε στις εορταστικές εκδηλώσεις,
έχοντας στο ενεργητικό σας τέτοια ανίερη ενδοτικότητα; Πώς
θα συµµετάσχετε σε µυστήρια γάµου, όταν έχετε ψηφίσει νόµο
που βεβηλώνει τον ιερό θεσµό του γάµου και απαξιώνει την οι-
κογένεια, όταν έχετε νοµοθετήσει την αφύσικη οικογένεια του
τρίτου φύλου; Πώς θα αντιµετωπίσετε τη δυστυχία των άτυχων
παιδιών τα οποία µε το δικό σας νοµοθέτηµα θα ζήσουν σε µια
αφύσικη οικογένεια και θα υποστούν την επώδυνη απόρριψη των
άλλων παιδιών;

Αγαπητοί, το πιο καλό µαξιλάρι είναι η καθαρή συνείδηση. Μην
την µπαζώνετε, µην ακούτε στις σειρηνωδίες του κ. Σκέρτσου.
Αυτός κάποια στιγµή θα φύγει από δίπλα σας. Η συνείδησή σας,
όµως, θα παραµείνει και θα σας γρατζουνά διά βίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Μην ψηφίζετε νοµοσχέδια αντίχριστα, γιατί υπάρχουν και λει-

τουργούν οι πνευµατικοί νόµοι. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Κέλλας από τη Νέα Δηµοκρατία

για επτά λεπτά.
Μετά θα λάβει τον λόγο ο κ. Σκρέκας προφανώς για την τρο-

πολογία. 
Ελάτε, κύριε Κέλλα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε σήµερα την πρώτη από µια σειρά από µεταρρυθ-
µίσεις τις οποίες θα εισάγει το Υπουργείο Παιδείας το επόµενο
διάστηµα, η οποία δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι αφορά την επαγ-
γελµατική εκπαίδευση, τον τοµέα αυτό που, δυστυχώς µέχρι σή-
µερα δεν έχει πάρει τη θέση που του αναλογεί στη χώρα µας.
Στην Ελλάδα, σε αντίθεση µε ό,τι συµβαίνει στις χώρες της κεν-
τρικής Ευρώπης, όπως Γερµανία, Αυστρία, Ελβετία, καταγράφε-
ται ένα από τα χαµηλότερα ποσοστά µαθητών που επιλέγουν να
λάβουν επαγγελµατική κατάρτιση. Το ποσοστό αυτό µετά βίας
αγγίζει το 34%, τη στιγµή που ο αντίστοιχος ευρωπαϊκός µέσος
όρος είναι 48,7%. Αυτό σίγουρα έχει να κάνει µε την κουλτούρα
µας, έχει όµως να κάνει και µε αντικειµενικές συνθήκες, όπως
είναι η απορρόφηση αποφοίτων των σχολών αυτών στην αγορά
εργασίας. Και εκεί τα ποσοστά είναι για τη χώρα µας απογοη-
τευτικά. Το 33% των νέων ηλικίας είκοσι πέντε έως είκοσι εννέα
ετών που είναι απόφοιτοι σχολών επαγγελµατικής εκπαίδευσης
είναι άνεργοι.
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Τη δυσµενή αυτή κατάσταση έρχεται να αλλάξει το νοµοσχέ-
διο που εξετάζουµε σήµερα, αναβαθµίζοντας την επαγγελµατική
εκπαίδευση στην Ελλάδα. Στόχος του δεν είναι άλλος από την
ενίσχυση του εθνικού συστήµατος επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και κατάρτισης µέσα από την ενδυνάµωση της συνεργασίας και
της συνέργειας µεταξύ επαγγελµατικής εκπαίδευσης και επαγ-
γελµατικής κατάρτισης, τη συνεργασία µεταξύ διαφορετικών επι-
πέδων του εθνικού πλαισίου προσόντων και την ένταξη
σπουδαστών και αποφοίτων στην αγορά εργασίας.

Ας δούµε, όµως, τι προβλέπεται στις ρυθµίσεις του υπό εξέ-
ταση νοµοσχεδίου. Πρώτον, προβλέπεται η αναβάθµιση των ΙΕΚ
και η µετονοµασία τους σε Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης, ΣΑΕΚ. Στις σχολές αυτές που αναδιαρθρώνονται
ριζικά ενσωµατώνονται εκατόν τριάντα νέοι οδηγοί κατάρτισης,
δηλαδή εκατόν τριάντα νέα προγράµµατα σπουδών που αντι-
στοιχούν στο επίπεδο 5 του εθνικού πλαισίου προσόντων. Αυτοί
οι οδηγοί κατάρτισης εν πολλοίς περιλαµβάνουν και περιγρά-
φουν νέα επαγγέλµατα.

Η αναδιάρθρωση των ΣΑΕΚ για την οποία µιλάµε συνίσταται
αφ’ ενός µεν στη διάκριση µεταξύ του τοµέα επαγγελµατικής κα-
τάρτισης ο οποίος παρέχει, εκτός από προγράµµατα αρχικής
επαγγελµατικής κατάρτισης, προγράµµατα αναβάθµισης δεξιο-
τήτων και επικαιροποίησης γνώσεων του τοµέα επαγγελµατικής
ανάπτυξης και συµβουλευτικής που θα διαδραµατίσει καθορι-
στικό ρόλο στην υποστήριξη και την καθοδήγηση των καταρτι-
ζοµένων και των αποφοίτων και αφ’ ετέρου στην προώθηση της
διασύνδεσης µε επιχειρήσεις υποδοχής, καθώς και στη δηµιουρ-
γία ηλεκτρονικής πύλης των ΣΑΕΚ. Σηµειώνω ότι επιδίωξή µας
είναι οι ΣΑΕΚ να αποκτήσουν έναν εξαιρετικά διευρυµένο ρόλο
σε ό,τι αφορά τη διασύνδεση των καταρτιζοµένων και των απο-
φοίτων τους µε την αγορά εργασίας σε τοπικό, περιφερειακό και
κλαδικό επίπεδο.

Δεύτερον, θεσµοθετούνται τα Κέντρα Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης και Κατάρτισης, τα ΚΕΕΚ. Προβλέπεται συγκεκριµένα η
ίδρυση εξήντα ΚΕΕΚ. Πρόκειται για εξήντα campus που θα είναι
στοχευµένα θεµατικά. Τα ΚΕΕΚ αναµένεται να συµβάλουν στην
ανάπτυξη συνεργειών µεταξύ όλων των δοµών της επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, καθώς και στη σύνδεσή τους
µε την αγορά εργασίας, αλλά και την τοπική οικονοµία. Σε κάθε
ΚΕΕΚ θα συνυπάρχουν και θα αλληλεπιδρούν ΣΑΕΚ, Επαγγελ-
µατικά Λύκεια και Εργαστηριακά Κέντρα. 

Τρίτον, ένα εξαιρετικά σηµαντικό στοιχείο που εισάγει το νο-
µοσχέδιο είναι η ίδρυση και λειτουργία των γραφείων επαγγελ-
µατικής ανάπτυξης και σταδιοδροµίας που θα συνιστούν
οργανικές µονάδες των ΚΕΕΚ.

Ταυτόχρονα, πολύ θετικό αντίκτυπο θα έχει και η µεταφορά
όλων των καλών πρακτικών που έχουν εφαρµοστεί πιλοτικά στα
πρότυπα ΕΠΑΛ στα ΕΠΑΛ, όπως είναι για παράδειγµα η επιτροπή
συντονισµού του πρότυπου επαγγελµατικού λυκείου, η πρακτική
άσκηση των µαθητών, η εφαρµογή νέων προγραµµάτων σπου-
δών και η εναρµόνισή τους µε τις ανάγκες της τοπικής οικονο-
µίας, η δηµιουργία εικονικών επιχειρήσεων και άλλα. Η
αναβάθµιση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης θα υλοποιηθεί
εξάλλου και µέσω της ενίσχυσης της προοπτικής ανάπτυξης
ερευνητικών και εκπαιδευτικών διεθνών συνεργασιών, καθώς και
διά της επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών στα αντικείµενα της δι-
δασκαλίας τους.

Σηµαντικά µέρη της αναµόρφωσης του εκπαιδευτικού αυτού
τοµέα στην Ελλάδα συνιστούν και η συνεργασία µε ακόµα περισ-
σότερες επιχειρήσεις στο πλαίσιο της πρακτικής άσκησης των
σπουδαστών, αλλά και η εφαρµογή νέων εκπαιδευτικών µεθόδων
µε καινοτόµες προσεγγίσεις διδασκαλίας και πρακτικής άσκη-
σης.

Τέλος, µε το εν λόγω νοµοσχέδιο ενισχύονται τα εργαστη-
ριακά κέντρα µε σύγχρονο εξοπλισµό αξίας άνω των 100 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, ο οποίος ήδη παραδίδεται. Ο εκπαιδευτικός
του ΕΠΑΛ που ορίζεται ως τοµεάρχης αναλαµβάνει να παρακο-
λουθεί συντονισµένα κατά ενιαίο τρόπο το σύνολο της εκπαιδευ-
τικής διαδικασίας και καθιερώνεται η εβδοµάδα προσανατο-
λισµού κατά τη διάρκεια της οποίας οι µαθητές περιηγούνται σε
εργαστηριακούς χώρους και παρακολουθούν την υλοποίηση µα-

θηµάτων όλων των τοµέων και ειδικοτήτων µε σκοπό τη συνει-
δητή επιλογή τοµέα και ειδικότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να γίνει η επαγγελµατική εκ-
παίδευση και κατάρτιση πρώτη επιλογή για τους περισσότερους
συµπολίτες µας θα πρέπει να αποκτήσει κατάλληλο θεσµικό
πλαίσιο, οργάνωση και συντονισµό που έχει στις υπόλοιπες ευ-
ρωπαϊκές χώρες. Την ανάγκη αυτή αφουγκράστηκε ήδη από το
2020 η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και έρχεται σήµερα
να την ικανοποιήσει µε ευρύτερο τρόπο, αναβαθµίζοντας ουσια-
στικά την παρεχόµενη επαγγελµατική κατάρτιση και διασυνδέ-
οντάς την µε την αγορά εργασίας και τις ανάγκες των τοπικών
κοινωνιών και των επιχειρηµατικών ζωνών. Πρόκειται για µια ση-
µαντική µεταρρύθµιση που θα δώσει στην επαγγελµατική εκπαί-
δευση τη θέση που της αναλογεί, γι’ αυτό και σας καλώ να την
υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Σκρέκας, για

να αναπτύξει την τροπολογία µε γενικό αριθµό 72 και ειδικό
αριθµό 2.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ενηµερώσω τους Βουλευτές για την κατάθεση

τροπολογίας µε γενικό αριθµό 72 και ειδικό αριθµό 2. Είναι µια
πολύ σηµαντική τροπολογία, γιατί περιλαµβάνει µία νέα δέσµη
τεσσάρων µέτρων για την αντιµετώπιση του µεγαλύτερου προ-
βλήµατος που σήµερα ταλανίζει τα νοικοκυριά, που είναι η ακρί-
βεια βεβαίως.

Μέχρι τώρα έχουµε πάρει µια σειρά από µέτρα, προσπαθών-
τας να τιθασεύσουµε τις πληθωριστικές πιέσεις και την ακρίβεια,
όπως είναι το «καλάθι του νοικοκυριού», όπως είναι η πρωτοβου-
λία µόνιµης µείωσης τιµής και βεβαίως όπως είναι οι χιλιάδες
έλεγχοι κατά της αισχροκέρδειας που διενεργούµε καθηµερινά
και που τα αποτελέσµατα αυτών των ελέγχων ανακοινώνονται
στον Τύπο.

Τώρα, οι συγκεκριµένες διατάξεις έχουν έναν βασικό στόχο,
να συγκρατήσουν κατ’ αρχάς τις τιµές των προϊόντων και να µην
ανατιµώνται αδικαιολόγητα και, κατά δεύτερον, συγκεκριµένες
και πολύ µεγάλες κατηγορίες καταναλωτικών προϊόντων να
δούµε τις τιµές τους στα ράφια των σουπερµάρκετ να µειώνον-
ται. Ποιες είναι αυτές οι κατηγορίες; Οι κατηγορίες αυτές των
καταναλωτικών προϊόντων που θέλουµε να δούµε τις τιµές στο
ράφι να µειώνονται είναι οι βρεφικές πάνες και τα βρεφικά γά-
λατα, τα απορρυπαντικά, τα προϊόντα προσωπικής φροντίδας και
τα καθαριστικά σπιτιού, καθώς επίσης φρούτα, λαχανικά νωπά
και κρέατα.

Αυτές οι κατηγορίες που προανέφερα, σύµφωνα µε την χαρ-
τογράφηση της αγοράς που έχει γίνει από τους ελεγκτικούς µη-
χανισµούς της πολιτείας, που είναι η Επιτροπή Ανταγωνισµού, η
ΔΙΜΕΑ, αλλά και η Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή, έχει διαπι-
στωθεί ότι αποκλίνουν σε ό,τι αφορά τις τιµές ραφιού από την
υπόλοιπη Ευρώπη. Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, προσδοκούµε
και θα ανακοινώσουµε ότι οι τιµές αυτές των προϊόντων στα
ράφια θα αποκλιµακωθούν αµέσως µετά την εφαρµογή των µέ-
τρων.

Συγκεκριµένα, στο άρθρο 1 µε τίτλο: «Εξορθολογισµός και
διαφάνεια τιµών», στην πρώτη παράγραφο περιγράφεται ότι από
την 10η Ιανουαρίου 2024 όσα προϊόντα ανατιµηθούν στα ράφια
των σουπερµάρκετ δεν θα επιτρέπεται να προωθούνται και έτσι
να προσελκύουν καταναλωτές. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι οι
εταιρείες οι οποίες θα ανατιµήσουν τα προϊόντα αυτά δεν θα
µπορούν να τα προωθήσουν και δεν θα µπορούν να επικοινωνή-
σουν αυτές τις εκπτώσεις στα καταστήµατα των σουπερµάρκετ,
µε αποτέλεσµα να έχουν ανταγωνιστικό µειονέκτηµα πολύ µε-
γάλο σε σχέση µε τα ανταγωνιστικά προϊόντα και µε αυτόν τον
τρόπο πραγµατικά πιστεύουµε ότι οι ανατιµήσεις µεγάλων κατη-
γοριών προϊόντων οι αδικαιολόγητες θα τερµατιστούν. Αυτό
αφορά όλα τα προϊόντα, τα οποία πωλούνται σήµερα στο οργα-
νωµένο λιανεµπόριο και στα σουπερµάρκετ. Δεν επικεντρώνεται
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αυτό το µέτρο σε συγκεκριµένες κατηγορίες, αλλά αφορά όλες
τις κατηγορίες και όλα τα προϊόντα που πωλούνται στα σουπερ-
µάρκετ.

Και µπορώ να σας πω ότι από τη στιγµή που ανακοινώσαµε
την πρόθεσή µας να εφαρµόσουµε αυτό το µέτρο ήδη έχουµε
µηδενικές ανατιµήσεις, έχουµε µηδενικές ανακοινώσεις ανατιµή-
σεων -να το πω πιο σωστά- προµηθευτών προς τα σουπερµάρ-
κετ.

Στη δεύτερη παράγραφο προσδιορίζουµε ότι οι εκπτώσεις σε
συγκεκριµένες κατηγορίες προϊόντων που οι προµηθευτές
αυτών των προϊόντων παρέχουν στο λιανεµπόριο, στα σουπερ-
µάρκετ, µειώνονται κατά 30% και αυτή η µείωση, αυτό το όφελος
υποχρεωτικά πρέπει να περάσει στον καταναλωτή. Άρα µει-
ώνουµε τις εκπτώσεις των προµηθευτικών εταιρειών προς τα
σουπερµάρκετ και τη µείωση αυτή την περνάµε µειώνοντας την
τιµή των προϊόντων αυτών στα ράφια των σουπερµάρκετ.

Ποιες κατηγορίες αφορά αυτή η παράγραφος, αυτή η διάταξη;
Αφορά τις κατηγορίες που περιέγραψα και έχουν να κάνουν µε
απορρυπαντικά, µε καθαριστικά σπιτιού, µε βρεφικές πάνες και
προϊόντα προσωπικής φροντίδας, όπως είναι σαµπουάν, αφρό-
λουτρα και οδοντόκρεµες. Αυτά τα προϊόντα, σύµφωνα µε τη µε-
λέτη της Επιτροπής Ανταγωνισµού προ µερικών µηνών, είχαν
φανεί ότι οι αρχικές τους τιµές, οι τιµές τους, δηλαδή, στα ράφια,
αποκλίνουν σε σχέση µε την υπόλοιπη Ευρώπη. Προσδοκούµε
µε αυτό το µέτρο οι τιµές να µειωθούν. Το µέτρο θα πρέπει να
εφαρµοστεί, να έχει ήδη εφαρµοστεί και να φανεί στα σουπερ-
µάρκετ την 1η Μαρτίου, δηλαδή σε ένα και κάτι µήνες από σή-
µερα. Θα πρέπει τα προϊόντα να πωλούνται από εκείνη τη µέρα
και µετά µε µειωµένες τιµές και θα ανακοινώσουµε –επαναλαµ-
βάνω- τον τιµοκατάλογο των προϊόντων αυτών πριν και µετά την
εφαρµογή των µέτρων για να δουν οι Έλληνες πολίτες ποια εται-
ρεία και πόσο έχει µειώσει την τιµή των προϊόντων στα ράφια.

Η τρίτη παράγραφος αφορά κάτι το οποίο είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό και δεν είναι κάτι παραπάνω από, βεβαίως, την τιµή από
το χωράφι στο ράφι νωπών προϊόντων, αγροδιατροφικών προ-
ϊόντων, όπως είναι νωπά λαχανικά, φρούτα και κρέατα. Τι πετυ-
χαίνουµε µε αυτό; Τι ορίζουµε µε αυτό; Υποχρεώνουµε οι τιµές
από τον παραγωγό µέχρι και το τελικό κατάστηµα του σουπερ-
µάρκετ να είναι καθαρές στα τιµολόγια πώλησης, ώστε να υπάρ-
χει απόλυτη διαφάνεια και µε αυτόν τον τρόπο να διορθώσουµε
παθογένειες, αλλά και να εξαλείψουµε τη δυνατότητα που έχουν
κάποιοι να πωλούν προϊόντα µε υψηλότερη τιµή, να δίνουν ένα
πιστωτικό από πίσω τιµολόγιο ή µία παροχή προς το σουπερµάρ-
κετ και τελικά στα σουπερµάρκετ να ξεκινάνε να πωλούνται τα
προϊόντα από µια υψηλότερη βάση. Θέλουµε απόλυτη διαφά-
νεια, θέλουµε καθαρές τιµές σε όλη την εφοδιαστική αλυσίδα
από τον παραγωγό, τον αγρότη και τον κτηνοτρόφο µέχρι το ορ-
γανωµένο κατάστηµα των σουπερµάρκετ. Με αυτόν τον τρόπο
θα ελέγξουµε ακόµα καλύτερα βεβαίως την πιθανότητα κάποιος
να προσπαθήσει να κερδίσει αθέµιτα.

Η τέταρτη και τελευταία παράγραφος σε αυτό το άρθρο έχει
να κάνει µε ένα πολύ σηµαντικό θέµα φυσικά, το οποίο και αυτό
έχει προκύψει µετά τη χαρτογράφηση που ένας ελεγκτικός µη-
χανισµός του δηµοσίου έχει πραγµατοποιήσει το προηγούµενο
διάστηµα, η Επιτροπή Ανταγωνισµού. Και, βεβαίως, αναφέροµαι
στις τιµές του βρεφικού γάλακτος που διαπιστώθηκε ότι στην Ελ-
λάδα τα βρεφικά γάλατα πωλούνται σε ακριβότερες τιµές από
ότι στην υπόλοιπη Ευρώπη.

Εδώ ερχόµαστε µε ένα δραστικό µέτρο, περιοριστικό µέτρο,
να θέσουµε ένα πλαφόν στο περιθώριο κέρδους των εταιρειών
που παράγουν, εισάγουν και διακινούν βρεφικό γάλα στη χώρα.
Και µε αυτόν τον τρόπο ο στόχος µας είναι οι τιµές στο βρεφικό
γάλα στην Ελλάδα να προσεγγίσουν τον µέσο όρο των τιµών
στην Ευρώπη. Και το µέτρο αυτό θα πρέπει να ξεκινήσει από 1η

Μαρτίου να εφαρµόζεται στα ράφια εκείνων των καταστηµάτων
όπου πωλείται βρεφικό γάλα. Αυτό αναφέρεται στο άρθρο 2 µε
το βρεφικό γάλα.

Έχουµε το άρθρο 3, το οποίο αφορά µια δυνατότητα που δί-
νουµε να υπάρξει σύµβαση µε την εταιρεία η οποία διαχειρίζεται
τον e-katanalotis, µια πλατφόρµα και µια εφαρµογή που µπορεί
να κατεβάσει ο κάθε πολίτης στο κινητό του και µε αυτόν τον

τρόπο να µπορεί να συγκρίνει τις τιµές των προϊόντων που θέλει
να αγοράσει στα διάφορα σουπερµάρκετ και να επιλέγει να τα
αγοράσει από εκεί που πωλούνται φθηνότερα, χωρίς να αναγκά-
ζεται βεβαίως να παίρνει το αυτοκίνητο και να πηγαίνει από κα-
τάστηµα σε κατάστηµα. Είναι µια ηλεκτρονική εφαρµογή πάρα
πολύ απλή όπου από το κινητό του µπορεί να πληκτρολογήσει
τα προϊόντα τα οποία θέλει να αγοράσει, να δει σε ποια σουπερ-
µάρκετ πωλούνται φθηνότερα και πριν ξεκινήσει από το σπίτι, να
επιλέξει από πού θα πάει να τα αγοράσει. Με αυτό τον τρόπο
προσφέρουµε διαφάνεια στις τιµές, δίνουµε τη δυνατότητα και
την επιλογή στον καταναλωτή να αγοράσει φθηνότερα τα προ-
ϊόντα που τον ενδιαφέρουν και, βεβαίως, µε αυτό τον τρόπο το-
νώνουµε τον ανταγωνισµό και βοηθάµε, βεβαίως, και το κριτήριο
του καταναλωτή ώστε να επιλέξει τα φθηνότερα προϊόντα. Δί-
νουµε τη δυνατότητα να υπογραφεί η σύµβαση, να ανατεθεί στην
εταιρεία στα ενωσιακά όρια, τα οποία προσδιορίζονται για να
µπορέσουµε να προχωρήσουµε σε αναβάθµιση της πλατφόρµας
αυτής µε νέες δυνατότητες που θα τις ανακοινώσουµε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μία ερώτηση, κύριε Πρόεδρε,

µπορώ να κάνω;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω και εγώ τον λόγο,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πάµε σε µια σειρά

για να ξέρουµε ποιοι θα θέλουν να µιλήσουν για να απαντήσει
και ο Υπουργός µετά. Λοιπόν, θα έχει τον λόγο ο κ. Γιαννούλης,
ο κ. Καραθανασόπουλος, ο κ. Μάντζος.

Ορίστε, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πολύ σύντοµα για να µην καταχρα-

στώ τον χρόνο των συναδέλφων και δη των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων, φαντάζοµαι γνωρίζετε ότι ο πληθωρισµός απλη-
στίας στα τρόφιµα έχει φτάσει στο 8,9% και αυτό είναι µια βάση,
ένα δεδοµένο που ξεκινάει η συζήτηση.

Μπορείτε να µας εξηγήσετε το χρονικό περιθώριο µέχρι την 1η

Μαρτίου και για το άρθρο 1 της τροπολογίας σας για τις εκπτώ-
σεις και τις προσφορές, αλλά και για το βρεφικό γάλα; Θέτετε ως
στόχο την 1η Μαρτίου. Θα ήθελα πραγµατικά, εφόσον αυτό το
θέµα ταλανίζει την ελληνική οικονοµία και την ελληνική κοινωνία
πρωτίστως, γιατί υπάρχει αυτή η καταληκτική ηµεροµηνία; 

Και ειλικρινά θέλω να µας πείσετε ρωτώντας τι αλλάζει στο e-
katanalotis από εκείνη τη φαιδρή εικόνα που µας περιέγραφε ο
κ. Γεωργιάδης ότι στο Κερατσίνι θα βρω φτηνά αγγουράκια, στα
Πετράλωνα φτηνή ντοµάτα, στο Χαλάνδρι φτηνά µαρούλια και
στην Κηφισιά φτηνά δηµητριακά. Δεν µπορώ να καταλάβω και
σας ρωτώ επίµονα τι ακριβώς αλλάζει από αυτό που σας περιέ-
γραψα. Δηλαδή, θα γίνει θαύµα και θα είναι µονοθεµατικό το «κα-
λάθι του καταναλωτή»; Θα στοχεύει να αγοράσει µόνο ένα
προϊόν την ηµέρα; Μπορείτε να µας οδηγήσετε εκεί µε την πολι-
τική που ασκείτε, αλλά θα ήθελα περισσότερες πληροφορίες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καραθανασό-

πουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τι σας κάνει να πι-

στεύετε, κύριε Υπουργέ, ότι µε αυτά τα µέτρα θα µειώσετε τον
πληθωρισµό, θα τον τιθασεύσετε, θα κτυπήσετε την ακρίβεια,
όταν παρεµφερή µέτρα έχετε πάρει και στο παρελθόν; Θυµίζω
το πλαφόν στο κέρδος που έχετε βάλει, το καλάθι της νοικοκυ-
ράς και µια σειρά άλλα τέτοια µέτρα τα οποία έχετε φέρει και
που επί της ουσίας όχι µόνο δεν έχει αντιµετωπιστεί ο πληθωρι-
σµός των τροφίµων, αλλά αυξάνεται και µε µεγαλύτερους ρυθ-
µούς.

Από αυτή την άποψη, όταν η αιτία της ακρίβειας έχει τρεις πα-
ράγοντες -τιµές, µισθός, φόροι- τι κάνετε συγκεκριµένα σε αυ-
τούς τους τρεις παράγοντες;

Να πάρουµε τις τιµές. Πώς καθορίζονται; Μόνο και µόνο από
µια ασυδοσία κάποιων πολυεθνικών που βεβαίως κάνουν παιχνί-
δια και έχουν διαφοροποιηµένες τιµές ανάλογα µε το µέγεθος
της εκάστοτε αγοράς που απευθύνονται ή από την καπιταλιστική
αγορά η οποία µονοπωλεί και δηµιουργεί µονοπωλιακές τιµές ή
στις πολιτικές που έχετε εφαρµόσει, για παράδειγµα απελευθέ-
ρωση των αγορών, ενέργεια, ακριβό ενεργειακό µείγµα;
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Τι θα κάνετε για να αντιµετωπίσετε τον τεράστιο ανταγωνισµό
που οδηγεί και σε πολέµους και σε συγκρούσεις για τον έλεγχο
των εφοδιαστικών αλυσίδων; Ήδη τώρα στείλατε καράβι στην
Ερυθρά Θάλασσα για να αντιµετωπίσετε –λέει- τους Χούθι. Πώς
αυξάνονται οι τιµές και το κόστος µεταφοράς;

Δεύτερο ζήτηµα είναι ο µισθός και οι συντάξεις. Ποια είναι η
πολιτική σας; Αυξήσεις που δεν καλύπτουν τον επίσηµο πληθω-
ρισµό -δεν λέµε για τον ανεπίσηµο- και, βεβαίως, ούτε καν τις τε-
ράστιες απώλειες τις οποίες είχαν τα προηγούµενα χρόνια οι
µισθωτοί και οι συνταξιούχοι. Η συλλογική σύµβαση εργασίας
ζητάνε οι οικοδόµοι να γίνει υποχρεωτική και η Κυβέρνησή σας
αρνείται παρά τις τεράστιες ελλείψεις που υπάρχουν σε οικοδό-
µους όσον αφορά την τεράστια, την πολύ µεγάλη ζήτηση.

Τρίτον, όσον αφορά τους φόρους, για παράδειγµα, πολλά αυ-
ξάνονται µέσω της έµµεσης φορολογίας του ΦΠΑ 24% και πάει
λέγοντας. Θα ήταν µια τεράστια ανακούφιση για τον κόσµο να
καταργηθεί ο ΦΠΑ στα βασικά είδη; Όχι να µειωθεί µια-δύο µο-
νάδες, να καταργηθεί. Γιατί δεν τον καταργείτε, όµως; Γιατί είστε
δεσµευµένοι από τις ευρωπαϊκές πολιτικές που υποστηρίζετε και
οι τρεις για δηµοσιονοµική εξυγίανση και πειθαρχία, για να κα-
ταστεί το χρέος βιώσιµο το κρατικό. Άρα θέλει πρωτογενή πλε-
ονάσµατα. 

Να, λοιπόν, που πρέπει να στοχεύσετε. Στους παράγοντες,
κόντρα στις αιτίες που διαµορφώνουν αυτό το επικίνδυνο µείγµα,
που δεν είναι µόνο ελληνικό. Βεβαίως, ενδεχοµένως, στην Ελ-
λάδα να είναι πολύ πιο έντονο, αλλά δεν παίρνετε κανένα απο-
λύτως µέτρο. Απλά ορισµένα επιµέρους, µε κάποιες
παρονυχίδες ασχολείστε, χωρίς να θέλετε να τα αντιµετωπίσετε.
Άρα για να υπάρχει µια αποτελεσµατική πολιτική ενάντια στην
ακρίβεια, πρέπει να στραφούµε απέναντι στις αιτίες που δηµι-
ουργεί την ακρίβεια. Εσείς, όµως, αυτές τις αιτίες τις υπηρετείτε,
µε αποτέλεσµα τα µέτρα που παίρνετε να είναι αναποτελεσµα-
τικά, αλλά και να αναπαράγονται οι αιτίες και οι παράγοντες που
οδηγούν στην ακρίβεια.

Γι’ αυτό ακριβώς εµείς λέµε καθαρά ότι χρειάζεται να βαδί-
σουµε σε άλλο δρόµο, σε άλλο µονοπάτι, ενάντια στην πολιτική
που εξυπηρετεί τα συµφέροντα των µονοπωλιακών οµίλων και
των πολυεθνικών, ενάντια σε αυτές τις πολιτικές της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που διαµορφώνουν ακριβά µείγµατα µε την απελευθέ-
ρωση των αγορών και βεβαίως, απέναντι στους φόρους και στη
στήριξη των µισθών και των συντάξεων, υπονοµεύοντας την αν-
ταγωνιστικότητα και την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµί-
λων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσω τον λόγο
τώρα στον κ. Μάντζο, µετά θα λάβει τον λόγο ο κ. Βρεττός, στη
συνέχεια ο κ. Χήτας και αµέσως µετά τον κ. Χήτα, ο κ. Μπιµπί-
λας.

Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.
Τέσσερις παρατηρήσεις πολύ σύντοµα, θα ήθελα κι εγώ να

κάνω.
Πρώτη παρατήρηση, επί της αρχής. Καλώς τους κι ας άργη-

σαν. Αυτό θα πρέπει να είναι µια πρώτη αποτύπωση, κύριε
Υπουργέ, σε σχέση µε τη διαπίστωση και τη διάγνωση της ασυ-
δοσίας και της αισχροκέρδειας στην αγορά. Ακούσαµε πριν από
λίγες ηµέρες τον κύριο Πρωθυπουργό να µας λέει ότι, όντως,
υπάρχει αισχροκέρδεια. Εµείς τα λέµε δύο χρόνια. Μας λέγατε
ότι κινδυνολογούµε και ότι λαϊκίζουµε. Καλώς τους κι ας άργη-
σαν! Υπάρχει ασυδοσία υπάρχει αισχροκέρδεια και συµφωνούµε
ότι πρέπει να παταχθεί. Πόσες ακόµα, όµως, ρυθµίσεις –αναρω-
τιόµαστε- θα κληθείτε να φέρετε στη Βουλή, για να αντιµετωπί-
σετε αυτό το ζήτηµα αποτελεσµατικά; Πόσες ακόµα αναποτε-
λεσµατικές τροπολογίες σε άσχετα νοµοσχέδια θα κληθείτε να
φέρετε ασθµαίνοντας;

Δεύτερη παρατήρηση. Σας ακούσαµε να µιλάτε για ελέγχους,
κύριε Υπουργέ, και να επιχαίρετε για ελέγχους που έχουν γίνει
από την Επιτροπή Ανταγωνισµού και από τη ΔΙΜΕΑ θα προ-
σθέσω εγώ. Εγώ ρωτώ: Αυτοί οι έλεγχοι και ιδίως στο βρεφικό
γάλα από την Επιτροπή Ανταγωνισµού πότε έγιναν; Πότε έγιναν
αυτές οι έρευνες; Πότε σας παραδόθηκαν τα πορίσµατα; Πότε
τελικά επιβλήθηκαν τα πρόστιµα; Διότι µε τη δική µας ανάγνωση

οι έρευνες έγιναν πολλούς µήνες νωρίτερα, οι εταιρείες συνέχι-
ζαν να αισχροκερδούν και τώρα το όποιο πρόστιµο τους έρχεται
ως χάδι, γιατί αφορά τελικά σε ένα µέρος µόνο των ποσών που
αισχροκέρδησαν.

Τρίτη παρατήρηση. Σε σχέση µε την πλατφόρµα e-katanalotis.
Η ερώτηση είναι τεχνική, αλλά και ουσιαστική. Επειδή µιλάτε και
εδώ για απευθείας ανάθεση του έργου της αναβάθµισης της
πλατφόρµας. Ποιο είναι το ποσό το οποίο θα απαιτηθεί; Εµείς το
υπολογίζουµε σε 135.000 �. Είναι σαφές αυτό; Είναι σωστό αυτό;
Και σε κάθε περίπτωση, έχει ερωτηθεί η Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή
Δηµοσίων Συµβάσεων η οποία µαζί µε το Ελεγκτικό Συνέδριο τα
τελευταία χρόνια σας έχουν καταλογίσει ένα πάρτι απευθείας
αναθέσεων στις δηµόσιες συµβάσεις;

Τελευταία παρατήρηση. Δι’ υµών, κύριε Υπουργέ, στον
Υπουργό Οικονοµικών, επειδή πολλές φορές συζητούµε σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα και στον δηµόσιο λόγο, για την ανάγκη
να µειωθούν οι έµµεσοι φόροι στα βασικά καταναλωτικά αγαθά
και η µόνιµη επωδός από την Κυβέρνηση είναι ότι αυτό το έκανε
η Ισπανία και απέτυχε και το εγκαταλείπει.

Σας πληροφορώ, λοιπόν, και να πληροφορήσετε τον κ. Χατζη-
δάκη µε τη σειρά σας, ότι στις 16 Ιανουαρίου η Κυβέρνηση της
Ισπανίας ανακοίνωσε ότι στο ελαιόλαδο, τον µειωµένο φόρο προ-
στιθέµενης αξίας του 5%, σκοπεύει να τον µειώσει έτι περαιτέρω
και µάλιστα να τον µηδενίσει έως τον Ιούνιο, προκειµένου να συγ-
κρατήσει και να µειώσει τις τιµές του ελαιόλαδου, που λόγω των
µετεωρολογικών συνθηκών, έχουν πάρει τον ανήφορο. Σε εµάς
έχουν φτάσει στο ζενίθ και η Κυβέρνηση εξακολουθεί να πιπιλά
την καραµέλα της δήθεν αποτυχίας της Ισπανίας. Τι έχει να πει
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας γι’ αυτό; Θα αρκεστεί να
βλέπει την ακρίβεια ως εργαλείο οικονοµικής πολιτικής ή επιτέ-
λους θα ανακουφίσει τους ευάλωτους συµπολίτες;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Σε αυτό το σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε

µου να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα, γιατί είναι λίγο επεί-
γουσα σε ό,τι αφορά και τη διαδικασία που έπεται µετά την ανα-
κοίνωση στο Σώµα. 

«Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θέσω υπ’ όψιν σας ότι
η Εξεταστική Επιτροπή για τη διερεύνηση του εγκλήµατος των
Τεµπών και όλων των πτυχών που σχετίζονται µε αυτό για την
οποία η Ολοµέλεια της Βουλής έχει ορίσει προθεσµία για την
ολοκλήρωση των εργασιών της, την 22α Ιανουαρίου 2024, ζητά
παράταση µέχρι τις 22 Φεβρουαρίου του 2024.»

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι αν συµφωνεί το Σώµα να δοθεί πα-
ράταση λειτουργίας της εν λόγω εξεταστικής επιτροπής µέχρι
τις 22 Φεβρουαρίου 2024.

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Το Σώµα συνεφώνησε οµοφώνως.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βρεττός. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατανοούµε την αγωνία την ανθρώπινη, να αν-

τιµετωπίσετε ένα µείζον πρόβληµα για την ελληνική κοινωνία. Στη
συνείδηση, όµως, του ελληνικού λαού έχετε καταγραφεί ως ο
Υπουργός της ακρίβειας, γιατί ηγείστε του Υπουργείου της ακρί-
βειας και όχι του Υπουργείου της Ανάπτυξης. Εκτός, αν τελικά
το Υπουργείο Ανάπτυξης αφορά µόνο τις µεγάλες πολυεθνικές
εταιρείες που παρακαλετά έρχεστε να τις ρυθµίσετε. Ξέρετε
πολύ καλά, όχι γιατί το λέµε εµείς ή γιατί θέλουµε να προσβάλ-
λουµε, αλλά γιατί εσείς ο ίδιος έχετε φέρει ήδη δύο τροπολογίες
βράδυ, την τελευταία στιγµή, ασθµαίνοντας –πρόχειρα, κατά το
δικό µας τρόπο αξιολόγησης- για να αντιµετωπίσετε το θηρίο
που λέγεται ακρίβεια. Μόνο που αυτό το θηρίο δεν τρώει τις πο-
λυεθνικές αλλά το εισόδηµα του ελληνικού λαού. Και είναι και
τόσο αναποτελεσµατικές αυτές οι ρυθµίσεις και οι παρεµβάσεις,
γιατί ακριβώς της Κυβέρνησης δεν της ξέφυγε το θηρίο. Το
τάισε, το µεγάλωσε και τώρα αυτό το ίδιο θηρίο θα τη φάει, όπως
γίνεται µε τον πληθωρισµό της απληστίας. Και δεν πειράζει τον
ελληνικό λαό αν εσείς θα καταγράψετε κάποια δηµοσκοπική ή
εκλογική επιτυχία ή αποτυχία για εµάς, αλλά µας ενδιαφέρει
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πάρα πολύ ότι κατατρώτε το εισόδηµα του ελληνικού λαού. Η
Κυβέρνηση επενδύει στην ακρίβεια, διότι κατά αυτόν τον τρόπο
εισπράττει φόρους. Αδυνατεί να µπει ουσιαστικά στη ρύθµιση
αυτού του φαινοµένου, µειώνοντας κατακόρυφα στη διατροφική
αλυσίδα τον ΦΠΑ. Αυτή είναι µια ουσιαστική παρέµβαση. Όλα τα
άλλα που κάνετε ως χάρη στις µεγάλες πολυεθνικές και κατα-
γράφετε εκποµπές, όπου βγαίνετε µε casual ενδυµασία δείχνον-
τας τις τιµές των προϊόντων που είναι στα ράφια των
σούπερ-µάρκετ, για να δείξετε στον λαό ότι νοιάζεστε γι’ αυτόν,
δεν σηµαίνουν τίποτα για την τσέπη του πολίτη. Το ξέρετε πολύ
καλά, επενδύετε στην ακρίβεια γιατί οι φόροι οι αυξηµένοι οι
φόροι οι ειδικοί και οι φόροι από τον ΦΠΑ είναι τόσο υψηλοί που
κανείς από τους πολίτες µας δεν θα µπορέσει να ωφεληθεί.

Έρχεστε και λέτε ότι παίρνετε στοιχεία συγκριτικά µε τις τιµές
πώλησης. Πού, Στο βρεφικό γάλα; Εσείς που αγωνιάτε για το δη-
µογραφικό, είστε οι ίδιοι που κάνετε τα πάντα για να µην τολµήσει
κανείς νέος οικογενειάρχης της φυσικής παραδοσιακής ελληνικής
οικογένειας να µεγαλώσει την οικογένειά του. Πού στις παιδικές
πάνες εκεί εξαντλείται όλη η πολιτική σας ή στις οποιεσδήποτε
δαπάνες για τα καθαριστικά; Προφανώς, αυτή η πολιτική από
πλευράς απήχησης είναι µια εξοντωτική πολιτική για την οποία δεν
κάνετε τίποτα. Γιατί αυτές οι ρυθµίσεις µε τις οποίες εσείς πι-
στεύετε ότι θα τιθασεύσετε τον πληθωρισµό της απληστίας να
έχουν εφαρµογή από τον Μάρτιο; Επιτρέπετε, δηλαδή, στις πο-
λυεθνικές αυτόν το ενάµιση µήνα, που εσείς λέτε ότι κερδοσκο-
πούν ασυστόλως και απλήστως, να έχουν το περιθώριο µέχρι τον
Μάρτη να συνεχίσουν αυτή την απληστία; Που ακριβώς είναι η
ηθική αποτύπωση του ενδιαφέροντός σας απέναντι στο βαλάντιο
του ελληνικού λαού; Να ξέρετε, εποµένως, ότι εξορθολογισµός
και διαφάνεια των τιµών δεν γίνεται µε ανακοινώσεις αλλά µε ου-
σιαστικές παρεµβάσεις. Η απαγόρευση της προώθησης ως ποινή
είναι άλλη µια διαδικασία αναποτελεσµατική. Ξέρετε πόσοι έχουν
παρέµβει πριν από εσάς; Εσείς έχετε παρέµβει τουλάχιστον δύο
φορές. Και τι καταφέρατε; Αν δεν µπείτε στην ουσία που έχει να
κάνει µε τους φόρους -αν ενδιαφέρεστε για τον ελληνικό λαό- αν
δεν µπείτε στην ουσία που έχει να κάνει µε την κοστολόγηση -όχι
σε σχέση µε τα υπόλοιπα κράτη αλλά µε τις πραγµατικές δαπάνες
µιας εταιρείας που έχει να κάνει µε το µισθολογικό κόστος- κι αν
δεν µπείτε στην ουσία να καταλάβετε ότι αυτό που έρχεται κάτω
από τις αλλαγές -όσον αφορά την τροφοδοσία, σχετικά µε την εµ-
πόλεµη περιοχή που αποκλείει και δυσχεραίνει, όσον αφορά τη
µετακίνηση των αγαθών- να ξέρετε ότι δεν θα υπηρετείτε στο
Υπουργείο Ανάπτυξης την ανάπτυξη του ελληνικού λαού αλλά την
ανάπτυξη των πολυεθνικών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα προτιµούσα, κύριε Πρόεδρε, να

ρωτάω και να απαντά ο Υπουργός. 
Κύριε Υπουργέ, να ρωτάµε να απαντάτε να κάνουµε έναν διά-

λογο τέτοιο, αλλά δεν γίνεται. 
Γιατί φέρνετε την τροπολογία αυτή σήµερα; Για να καταπολε-

µήσετε την ακρίβεια, να ρίξετε τις τιµές. Πώς λύνουµε ένα πρό-
βληµα, κύριε Σκρέκα; Για να λύσουµε ένα πρόβληµα, τι πρέπει
να κάνουµε; Να αντιληφθούµε ποια είναι η πηγή του προβλήµα-
τος. Έτσι δεν είναι; 

Ο Υπουργός Ανάπτυξης πιστεύει δηλαδή - θα κρατήσουµε το
σηµερινό βίντεο να παίζει- ότι µε τη σηµερινή τροπολογία θα
λύσει το πρόβληµα ή θα το µειώσει και θα το περιορίσει; Θα µας
απαντήσετε µετά για να µείνει το βίντεο αυτό. Σήµερα έχει 18 Γε-
νάρη, να δούµε τι ακριβώς θα µας πείτε. Γιατί το λέω αυτό;

Διότι, κύριε Υπουργέ, για ποιον λόγο νοµοθέτησε η Κυβέρνηση
το market pass; Για να καταπολεµήσει την ακρίβεια. Για ποιον
λόγο νοµοθέτησε η Κυβέρνηση το fuel pass; Για ποιον λόγο
έβαλε τις επιδοτήσεις στο ρεύµα; Για ποιον λόγο έβαλε πλαφόν
στα κέρδη; Για ποιον λόγο έκανε «καλάθι νοικοκυριού», «καλάθι
Άη Βασίλη», νονού, µπαµπά, νταντάς, κ.λπ.; Για να µειώσει τις
τιµές. 

Τι καταφέρατε, κύριε Υπουργέ, ως Κυβέρνηση µε όλα τα pass
και όλα τα καλάθια του πλανήτη όλο αυτό το χρονικό διάστηµα;
Μειώσατε τις τιµές; Λύσατε το πρόβληµα; Όχι. Τι καταφέρατε;

Και δεν το λέµε εµείς. Τα κέρδη, κύριε Υπουργέ, των επιχειρή-
σεων-καρτέλ εκτοξεύθηκαν στα ύψη, 137,9% υψηλότερα τα
κέρδη των επιχειρήσεων-καρτέλ το 2022 σε σχέση µε το 2021.
137,9%! Και είχαµε αυτή τη «νεροποντή» µέτρων από εσάς, Pass,
επιδοτήσεις, παλάτια, Πάσχα, νονός και πάει λέγοντας. Και πάλι
πάτε να κάνετε τα ίδια τώρα.

Αν δεν βρείτε την αιτία του κακού δεν θα λύσετε όντως τη δύ-
σκολη εξίσωση. Εµείς δεν λέµε ότι µε ένα µαγικό ραβδί λύνεται,
αλλά όπως το πάτε το πάτε λάθος. Ποιο είναι το πρόβληµα, κύριε
Υπουργέ; Τρία είναι τα προβλήµατα της ακρίβειας και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε.

Πρώτον, η αισχροκέρδεια των βιοµηχανιών τροφίµων. Τελεία
και παύλα. Δεύτερο πρόβληµα, η υπερφορολόγηση στα προ-
ϊόντα. Τρίτο πρόβληµα, η υψηλή τιµή ενέργειας µε ειδικούς φό-
ρους και ΦΠΑ πάνω στο καύσιµο. Αυτά είναι τα βασικά
προβλήµατα. Εκεί πρέπει να στοχεύσετε για να πάρει ανάσα ο
έρµος ο Έλληνας γιατί θα πεθάνει. Δεν γίνεται διαφορετικά. 

Τα µέτρα αυτά που πήρατε, τα πασαλείµµατα, τις τσαπατσου-
λιές που κάνετε, τις παρεµβάσεις αυτές ως Υπουργείο και πριν
και τώρα δεν φέρνουν αποτέλεσµα και το µαρτυρούν οι αριθµοί.
Τζάµπα µιλάµε. Εδώ θα είµαστε πάλι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει άλλος.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θα

ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη, ο κ.

Γιαννούλης τοποθετήθηκε και ρώτησε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Καλώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε

Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Είναι εν-

τυπωσιακό, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι από
όλους τους εκπροσώπους των κοµµάτων που ακούστηκαν, εκεί-
νος ο εκπρόσωπος ο οποίος προσδιόρισε πραγµατικά τις αιτίες,
για τις οποίες έχουµε ακρίβεια στα ράφια, είναι ο εκπρόσωπος
ενός κόµµατος που είναι κατά της ελεύθερης αγοράς, κατά του
καπιταλισµού. Είναι ο εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος ο µόνος ο οποίος, πραγµατικά, περιέγραψε µε αντικει-
µενικότητα ποια είναι τα αίτια τα οποία έχουν προκαλέσει τον πλη-
θωρισµό στην Ελλάδα, στην Ευρώπη και στον κόσµο ολόκληρο. 

Όλοι οι υπόλοιποι εκπρόσωποι των κοµµάτων που δήθεν στη-
ρίζουν µια ελεύθερη οικονοµία µείνανε µόνο σε ένα αίτιο, την αι-
σχροκέρδεια: το ΠΑΣΟΚ, ένα κόµµα που θέλει φιλελεύθερη
οικονοµία, θέλει µια ελεύθερη οικονοµία όπου θα µπορούν οι επι-
χειρήσεις να επενδύουν, τα άτοµα, οι άνθρωποι να επενδύουν να
επιχειρούν και να προοδεύουν µέσα από την ανάπτυξη της οικο-
νοµίας, ο ΣΥΡΙΖΑ που τελευταία έχει και αυτό προσέλθει και εν-
στερνιστεί τις αρχές της ελεύθερης οικονοµίας, τα υπόλοιπα
κόµµατα της Βουλής. Μόνο ο εκπρόσωπος του ΚΚΕ, του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ήρθε και περιέγραψε τα αίτια
της ακρίβειας.

Είναι τα αίτια της ακρίβειας µόνο ο πληθωρισµός της απλη-
στίας, κύριε συνάδελφε από το ΠΑΣΟΚ; Ο εκπρόσωπος από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος το έφερε τελευταίο αυτό το αίτιο
πρώτα περιέγραψε άλλες αιτίες. Ποιες είναι αυτές; Είναι γνω-
στές.

Μεταφορικό κόστος. Έφερε ως παράδειγµα αυτό το οποίο γί-
νεται στη διώρυγα του Σουέζ. Το είχαµε και τα προηγούµενα
χρόνια, είτε µε τον COVID και τις διαταραχές στις εφοδιαστικές
αλυσίδες που οδήγησαν το κόστος µεταφοράς ενός κοντέινερ
από την Κίνα από 1.400 και 1.200 ευρώ να φτάσει τα 22.000 και
τα 24.000 ευρώ. Και ενώ έπεσε στα 2.000 – 3.000 ευρώ το προ-
ηγούµενο διάστηµα, λόγω των προβληµάτων στη διώρυγα του
Σουέζ στα στενά του Σουέζ, έχει πάλι εκτοξευθεί και έχει προ-
σεγγίσει τα 8.000 ευρώ και είναι ένα πράγµα το οποίο µας προ-
βληµατίζει. 

Αναφέρθηκε στην αύξηση των πρώτων υλών του πραγµατικού
κόστους παραγωγής των πρώτων υλών ή των αγροδιατροφικών
προϊόντων. Κανείς άλλος δεν είδε, για παράδειγµα, ότι το λάδι,
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πραγµατικά, έχει ανατιµηθεί κατά 58% στην Ελλάδα και κατά
64,8% στην Πορτογαλία. Όλοι µιλάτε λες και ο πληθωρισµός
είναι ελληνικό φαινόµενο. 

Ανατιµήθηκε το ελαιόλαδο 58% στην Ελλάδα σε σχέση µε το
περσινό µήνα. Δραµατική ανατίµηση. 65% στην Πορτογαλία
ακόµα πιο δραµατική. 54%, κοντά στην Ελλάδα, στην Ισπανία;
Γιατί; Και εκεί αισχροκέρδεια; Και εκεί αθέµιτη κερδοφορία; Και
εκεί κέρδη των επιχειρήσεων τροφίµων, κύριε συνάδελφε από τη
Νίκη; Και εκεί; 

Ή ένα πραγµατικό γεγονός ότι έχουµε ελλείψεις στο ελαι-
όλαδο, έχει µειωθεί δραµατικά η παραγωγή ελαιολάδου στον
πλανήτη σε εκείνες τις χώρες που παράγεται, στις χώρες του
νότου της Ευρώπης, στην Ελλάδα, την Ισπανία, την Πορτογαλία,
τις χώρες της Βορείου Αφρικής, όπως είναι η Τυνησία, το Μα-
ρόκο. Έχει µειωθεί η παραγωγή. Μειωµένη προσφορά αυξηµένη
ζήτηση. Βασικοί νόµοι της οικονοµίας, κύριε εκπρόσωπε από τον
ΣΥΡΙΖΑ. Πρέπει να µάθετε, αν θέλετε να δώσετε λύσεις. 

Μίλησε επίσης για το µισθολογικό κόστος το οποίο καλώς αυ-
ξάνεται και θέλουµε να αυξηθεί ακόµα περισσότερο. Και αυτό
είναι κάτι που αυξάνει τελικά την τιµή των προϊόντων. Το κόστος
του χρήµατος. Έχουν αυξηθεί τα επιτόκια. Και αυτό είναι κάτι. 

Και βεβαίως, ναι, σε κάποιες περιπτώσεις και η αθέµιτη κερ-
δοφορία που εµείς προσπαθούµε να την καταπολεµήσουµε.
Ποια χώρα στην Ευρώπη επιβάλλει πρόστιµα για αθέµιτη κερδο-
φορία σήµερα; Πείτε µου µία χώρα στην Ευρώπη. 

Κύριε εκπρόσωπε από τη Νίκη, πείτε µου µία χώρα που δεν
έβαλε ένα εκατοµµύριο που βάλαµε εµείς, που δεν έβαλε δύο
εκατοµµύρια για παραπλανητικές εκπτώσεις που βάλαµε εµείς,
αλλά που έβαλε εκατό χιλιάρικα, που έβαλε 10.000 ευρώ πρό-
στιµο για αθέµιτη κερδοφορία. Πουθενά.

64% πληθωρισµός του λαδιού στην Πορτογαλία, 58% στην Ελ-
λάδα. Εκεί δεν υπάρχει πληθωρισµός απληστίας; Πείτε µου µία
ευρωπαϊκή χώρα που επέβαλε πρόστιµο και σε πολυεθνική επι-
χείρηση µεγάλη εταιρεία για αθέµιτη κερδοφορία. Μόνο η Ελ-
λάδα. Πείτε µου µια χώρα που έχει νόµο για να µπορεί να
επιβάλλει τέτοια πρόστιµα και να συγκρίνει. Μόνο η Ελλάδα.
Πείτε µου µια χώρα που έχει φέρει αυτά τα µέτρα. 

Ναι, η ακρίβεια είναι τέρας, είναι θηρίο, όπως το περιγράψατε
εσείς οι ίδιοι, και δεν είναι εύκολο να το καταπολεµήσει κάποιος.
Δεν θα σταµατήσουµε όµως να λαµβάνουµε µέτρα µέχρι να
δούµε τις τιµές στα ράφια των σουπερµάρκετ να σταθεροποι-
ούνται και να αποκλιµακώνονται προς όφελος των νοικοκυριών. 

Και έρχοµαι να απαντήσω µία µία τις ερωτήσεις. Δεν χρειάζε-
ται να ξαναµιλήσετε, τα είπατε όλα µε την πρώτη. 

Πιστεύουµε ότι µε αυτά τα µέτρα θα παλέψουµε ή θα µει-
ώσουµε τον πληθωρισµό; Κατ’ αρχάς είναι τέσσερα δραστικά
µέτρα, ρυθµιστικά, τα οποία δεν επεµβαίνουν µόνο πυροσβε-
στικά σε κάποιες περιπτώσεις -σε ό,τι αφορά το περιθώριο κέρ-
δους επιχειρήσεων για να µειώσουµε τις τιµές στα ράφια, όπως
είναι σε εταιρείες που εισάγουν και διακινούν βρεφικό γάλα-
αλλά είναι και µέτρα που έχουν να κάνουν µε τη δοµή της αγο-
ράς, που έχουν να κάνουν µε κατεστηµένες εµπορικές πρακτι-
κές, οι οποίες φούσκωναν τις τιµές στα ράφια για να µπορούν
µετά δήθεν να προχωρούν σε δήθεν εκπτώσεις και προωθητικές
ενέργειες στους καταναλωτές.

Αυτό, λοιπόν, έρχεται εδώ να επιλυθεί µε εκείνη την διάταξη
που µεταφέρει το 30% των εκπτώσεων που δίνεται προς τα σου-
περµάρκετ, και που δεν ξέρουµε πού πάνε, αυτό το όφελος να
µεταφερθεί, µειώνοντας την τιµή στο ράφι του προϊόντος υπέρ
του καταναλωτή. Αυτό είναι κάτι που πρώτη φορά γίνεται στην
Ελλάδα. Αυτή η πρακτική που φούσκωνε τις τιµές στα ράφια για
να κάνουνε δήθεν µετά παραπλανητικές και πλασµατικές εκπτώ-
σεις δεν είναι κάτι το οποίο έγινε φέτος ή την προηγούµενη χρο-
νιά. Διογκώθηκε ίσως εξαιτίας του πληθωρισµού, αλλά είναι κάτι
το οποίο χτίστηκε τις τελευταίες δύο δεκαετίες. Δεν έκανε κανείς
τίποτα. 

Ερχόµαστε εµείς και τι λέµε; Θα µειώσετε τις τιµές στο ράφι.
Θα µειώσετε τις τιµές τιµοκαταλόγου. Κατά τι ποσοστό; Κατά το
30% των συνολικών εκπτώσεων που δίνετε στα σούπερ µάρκετ
και αυτό το 30% των εκπτώσεων θα το δώσετε υπέρ του κατανα-
λωτή µειώνοντας την τιµή.

Τι άλλο κάνουµε εδώ; Τι λέµε; Όποιος προχωρήσει σε ανατί-
µηση, όποια εταιρεία ανατιµήσει το προϊόν, δεν θα µπορεί για
τρεις µήνες να προχωρήσει σε προωθητικές ενέργειες. Τι σηµαί-
νει αυτό; Έχουµε δύο απορρυπαντικά. Ο ένας προχωρεί σε ανα-
τίµηση του προϊόντος. Ο άλλος δεν ακριβαίνει το προϊόν του. Ο
πρώτος δεν θα µπορεί να το προωθεί και να κάνει «ένα συν ένα»,
να δίνει εκπτωτικό κουπόνι στους καταναλωτές. Ο δεύτερος που
δεν θα ανατιµήσει το προϊόν θα µπορεί να προωθεί και να δίνει
«ένα συν ένα» το προϊόν και να κάνει έκπτωση στον καταναλωτή.
Ποιος θα κερδίσει το µερίδιο αγοράς και ποιος θα προσελκύσει
τον καταναλωτή; Υπέρ ποιου θα δουλέψει ο ανταγωνισµός; Υπέρ
αυτού που δεν θα αυξήσει την τιµή του στο ράφι. Καταλάβατε
γιατί αυτό πιστεύουµε ότι θα φέρει αποτέλεσµα; Θα σας πω ότι
ήδη έχει αρχίσει να φέρνει αποτελέσµατα γιατί τις πρώτες δέκα-
δεκαπέντε ηµέρες από τη στιγµή που ανακοινώσαµε αυτό το
µέτρο, καµµία ανατίµηση δεν έχει σταλεί στα σούπερ µάρκετ. 

Βεβαίως, η πραγµατικότητα είναι ότι κάποια προϊόντα -εκ των
πραγµάτων αν αυξηθεί δραµατικά το κόστος παραγωγής, κτή-
σης, κατασκευής- θα ανατιµηθούν γιατί θα υπάρχουν αντικειµε-
νικές συνθήκες. Εµείς τι δεν θέλουµε; Εµείς δεν θέλουµε τους
πονηρούς που θα βρουν µία ευκαιρία και σου λέει «ας αυξήσω
και 1%-2% το προϊόν, βρήκα την ευκαιρία τώρα που έχει πληθω-
ρισµό µέσα στην βαβούρα όλη για να κερδίσω κάτι παραπάνω».

Βεβαίως οι έλεγχοι για την αθέµιτη κερδοφορία θα συνεχι-
στούν, δεν σταµατάνε. Δεν είναι δειγµατοληπτικοί έλεγχοι, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι καθολικοί έλεγχοι. Και δεν
γίνονται µόνο µια φορά. Γίνονται και δεύτερη φορά στην ίδια
εταιρεία που µπορεί να έχει συλληφθεί την πρώτη φορά να πα-
ραβιάζει νόµο. Το αποδείξαµε µε το δεύτερο πρόστιµο που επι-
βλήθηκε σε πολύ µεγάλη και πολυεθνική αλυσίδα πώλησης
ηλεκτρικών κατασκευών, όπου επιβλήθηκε για δεύτερη φορά
πρόστιµο και µάλιστα διπλάσιο από την πρώτη, προσαυξηµένο,
επειδή συλλήφθηκε για δεύτερη φορά να παραβιάζει τον νόµο.
Αυτά κάνει η Κυβέρνησή µας προσπαθώντας, πραγµατικά, µε
όλα τα όπλα τα οποία διαθέτουµε και σχεδιάζουµε να συγκρα-
τήσουµε τις τιµές και την ακρίβεια.

Η ελληνική αγορά είναι µια αγορά που έχει παθογένειες, είναι
µια µικρή αγορά, είναι µια αγορά κατακερµατισµένη, µε ανά-
γλυφο, µε νησιωτικότητα, µε χιλιάδες καταστήµατα και µικρό
τζίρο γιατί είµαστε µια µικρή χώρα. Με όλα αυτά τα προβλήµατα
που σας είπα, παρ’ όλα αυτά, συγκρατούµε τον πληθωρισµό.
Πόσο; Θα ήταν παραπάνω ο πληθωρισµός, προφανώς. Δεν
έχουµε πετύχει αυτό που θέλουµε και γι’ αυτό συνεχίζουµε να
λαµβάνουµε µέτρα και θα συνεχίσουµε να λαµβάνουµε µέτρα
µέχρι να δούµε τις τιµές των προϊόντων στα ράφια των σουπερ-
µάρκετ να αποκλιµακώνονται. 

Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσετε τη συγκεκριµένη τροπολογία
και σας ρωτώ: θα ψηφίσετε τη µείωση της τιµής του βρεφικού
γάλακτος µε το πλαφόν που βάζουµε στο περιθώριο κέρδους
εταιρειών που το διακινούν; Θα ψηφίσετε τη διάταξη που υπο-
χρεώνει όλη την εφοδιαστική αλυσίδα να πουλά τα προϊόντα από
το χωράφι στο ράφι σε καθαρές τιµές; Θα ψηφίσετε τη διάταξη
που λέει ότι θα πρέπει το 30% των εκπτώσεων που κάνουν οι
εταιρείες προς τα σούπερ µάρκετ να περάσει προς όφελος των
καταναλωτών; Θα τα ψηφίσετε αυτά τα µέτρα; Αυτό πρέπει να
απαντήσετε εσείς. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 5ο Γυµνάσιο Άρτας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Βέττα Καλλιόπη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Σκρέκας, ο οποίος έφυγε τώρα, µας έφερε την τροπολο-

γία µε ηµίµετρα για άλλη µια φορά για την αντιµετώπιση της
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ακρίβειας. Είναι ηµίµετρα και το λέει και η αγορά αυτό οι άνθρω-
ποι της αγοράς αλλά προπαντός τα νοικοκυριά που βλέπουν ότι
ροκανίζεται το εισόδηµά τους µε την αισχροκέρδεια την οποία
τώρα τελευταία ανακάλυψε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Και, βέβαια, δεν µειώνει τους έµµεσους φόρους. 

Προσπαθούσε όλο το διάστηµα να µας πει -το αφήγηµά της-
ότι η ακρίβεια είναι εισαγόµενη. Είναι η ακρίβεια εισαγόµενη,
άραγε; Έχουµε 8,9% πληθωρισµό στα τρόφιµα και είναι ο δεύ-
τερος µεγαλύτερος πληθωρισµός µεταξύ των είκοσι επτά χωρών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μόνο την τελευταία διετία στα τρό-
φιµα είχαµε 25% αύξηση. Δεν ξέρω αν αυτά τα ηµίµετρα αντιµε-
τωπίζουν, πραγµατικά, το πρόβληµα της ακρίβειας. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο επιβε-

βαιώνει τη σταθερή κυβερνητική προσήλωση στην αποδιάρ-
θρωση των δηµοκρατικών κεκτηµένων, την παραχώρηση
πρωτοφανών δικαιωµάτων στην αγορά, την επικοινωνιακή µονο-
µέρεια και την επίθεση σε κάθε τι δηµόσιο και συλλογικό. 

Σε µια ιδανική συνθήκη για την επαγγελµατική εκπαίδευση και
κατάρτιση η νοµοθετική και εκτελεστική εξουσία θα έπρεπε να
συνεκτιµήσουν τις επαγγελµατικές ανάγκες αυξάνοντας τη χρη-
µατοδότηση, να ελαχιστοποιήσουν τις θεσµικές και διοικητικές
εκκρεµότητες, να εκσυγχρονίσουν τις υποδοµές και τα σχολικά
προγράµµατα και να επενδύσουν στη µαθητεία και την πρακτική
άσκηση ενσωµατώνοντας τα ευρωπαϊκά κεκτηµένα αλλά και τις
οικείες βέλτιστες πρακτικές. 

Η κοινωνία και δη οι εκπαιδευτικοί είναι σε διαρκή επαγρύ-
πνηση. Αυτό φάνηκε κατ’ αρχάς στη διαβούλευση µε τα εξακόσια
σχόλια, µε προτάσεις, προτείνουν λύσεις συνεχώς. Αντιθέτως,
το σηµερινό νοµοσχέδιο συνιστά αποµάκρυνση από την επαγ-
γελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση και υπαγωγή στην εµπορευ-
µατοποίηση και τις ανάγκες των αγορών. 

Ειδικότερα πρώτα απ’ όλα αποδεικνύει στην πράξη ότι ο
ν.4763/2020 δεν ήταν επαρκής και αποτελεσµατικός, όπως τεκ-
µαίρεται από όλα τα ποιοτικά και ποσοτικά στοιχεία που έχουµε
στη διάθεσή µας. Δεύτερον, αποσκοπεί στη δηµιουργία εργατι-
κού δυναµικού µε χαµηλά προσόντα καθώς οι ενδιαφερόµενοι
νέοι µετά τη γυµνασιακή εκπαίδευση παρακάµπτουν τα ΕΠΑΛ και
εισάγονται στις επαγγελµατικές σχολές κατάρτισης. Έτσι δεν θα
έρχονται σε επαφή µε µια ανώτατη δευτεροβάθµια εκπαίδευση
η οποία αναπόφευκτα θα βρεθεί αντιµέτωπη µε καταργήσεις το-
µέων και ειδικοτήτων. 

Την ίδια στιγµή προβλέπεται η δηµιουργία πρότυπων ΕΠΑΛ µε
µόνο, βέβαιο, αποτέλεσµα τη συγχώνευση περίπου σαράντα
ΕΠΑΛ, την κατάργηση ειδικοτήτων και τη δηµιουργία γιγαντιαίων
και τη δυσκίνητων δοµών σε έναν κλάδο που, βέβαια, δεν έχει
ξεχάσει τη διαθεσιµότητα δυόµισι χιλιάδων εκπαιδευτικών την
περίοδο 2013 - 2015, µια αδικία που επανορθώθηκε µε τη µετέ-
πειτα κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Επίσης, το νοµοσχέδιο αναβαθµίζει τα ΙΕΚ σε ΣΑΕΚ, σχολές
δηλαδή ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης χωρίς στην
πράξη να κάνει καµµία µα καµµία ουσιαστική αλλαγή για την ανά-
πτυξή τους πλην της µετονοµασίας τους. Παράλληλα, δηµιουρ-
γούνται τα campus, στα οποία θα συνυπάρχουν και θα συντο-
νίζονται οι δοµές επαγγελµατικής κατάρτισης και εκπαίδευσης
µε αδρά αµειβόµενο οργανωτικό συντονιστή. 

Ωστόσο, το µεγαλύτερο πρόβληµα είναι ότι η νέα σύνδεση θα
κατευθύνει τις δευτεροβάθµιες δοµές επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης σύµφωνα µε τις ανάγκες της τοπικής αγοράς, γεγονός που
µπορεί να δηµιουργήσει µεγάλες στρεβλώσεις αν δεν υπάρχει
µία συνεχής διαχείριση των απαιτήσεων.

Δηλαδή, για να καταλάβουν όσοι µας ακούν, είναι πολύ πιθανό
σε ένα σύντοµο χρονικό διάστηµα να έχουµε κατά παραγγελία
των επιχειρήσεων συγκεκριµένες ειδικότητες στις δηµόσιες εκ-
παιδευτικές δοµές. Τέλος, ακόµα και στο ζήτηµα της χρηµατο-
δότησης η Κυβέρνηση δίνει αµοιβές και επιδόµατα στους
τοποθετηµένους συντονιστές αντί να ενισχύσει και να στηρίξει
τις υποδοµές αυτές. 

Εν ολίγοις µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, είτε µετονοµάστηκαν
οι υφιστάµενες δοµές είτε εξαγγέλθηκαν µεταρρυθµίσεις που
στην πράξη νοθεύουν την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρ-

τιση προς όφελος µόνο των συµφερόντων. Και, βέβαια, στο νο-
µοσχέδιο δεν υπάρχει καµµία ειδική µνεία στο ζήτηµα της τουρι-
στικής εκπαίδευσης µιας και τόσο το Υπουργείο Παιδείας όσο
και το αντίστοιχο Υπουργείο Τουρισµού αδιαφορούν για την
επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση των νέων ανθρώπων
που θέλουν µέσω των σπουδών, αφ’ ενός να βελτιώσουν τις γνώ-
σεις και τη ζωή τους και αφ’ ετέρου να προσφέρουν στη δυνα-
µική των ελληνικών επιχειρήσεων στον διεθνή ανταγωνισµό.

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία αντιθέτως έχει επεξεργα-
στεί συγκεκριµένες προτάσεις για τον χώρο µε ολιστικό σχεδια-
σµό όλων των βαθµίδων της επαγγελµατικής κατάρτισης,
µέριµνα για το επαγγελµατικό λύκειο, αναβάθµιση των ΙΕΚ, θέ-
σπιση διετών προγραµµάτων επαγγελµατικής εκπαίδευσης στα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, θωράκιση του δηµόσιου χαρα-
κτήρα του συστήµατος πιστοποίησης, ενίσχυση του θεσµού της
µαθητείας σε όλες τις δοµές που εφαρµόζεται, φροντίδα για την
εκπαίδευση ενηλίκων και τη συνεχιζόµενη επαγγελµατική κατάρ-
τιση. 

Πρόκειται για µια σειρά µέτρων που θα αναβαθµίσουν την
επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση στηρίζοντας τις υγιείς
δυνάµεις της αγοράς µε όραµα για το παρόν και το µέλλον του
κλάδου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -και τελειώνοντας κύριε Πρό-
εδρε- η επαγγελµατική εκπαίδευση πρέπει να έχει σύνδεση, ανα-
φορά και στόχευση στην αγορά τις εξελίξεις και τις ανάγκες της.
Ωστόσο, η σχέση δεν πρέπει να είναι ετεροβαρής και µονοσή-
µαντη. Οι µαθητές και οι καταρτιζόµενοι αλλά και γενικά το εκ-
παιδευτικό σύστηµα, δεν πρέπει να είναι παρακολούθηµα της
αγοράς, αλλά να λειτουργεί µε αυτονοµία ώστε να προωθεί ευ-
ρύτερες τεχνολογικές καινοτοµίες και ανάγκες, να είναι ο στρα-
τηγικός νους για την ευηµερία των πολλών και όχι στις απαι-
τήσεις των λίγων, να µεριµνά για το ολικό συµφέρον όχι για την
µερική εύνοια. 

Μόνο έτσι µπορεί η επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση
να λειτουργήσει ως ένα καθολικό κοινωνικό δικαίωµα, ως θεσµός
άρσης των ανισοτήτων και πεδίο διαµόρφωσης των κοινωνικών
και πολιτικών όρων για ένα ουσιαστικό µετασχηµατισµό της κοι-
νωνίας µας. 

Μια πρακτική, δηλαδή, που µόνο µία δυναµική και εξωστρεφής
κυβέρνηση µπορεί να προσφέρει, µια κυβέρνηση µε όραµα για
την οικονοµία και την κοινωνία, που να ξεφεύγει από το νεοφιλε-
λεύθερο αφήγηµα της παραχώρησης όλων µα όλων στην αγορά.
Δηλαδή, µια κυβέρνηση διαφορετική που εµείς παλεύουµε µαζί
µε το λαό και ελπίζουµε ότι θα έρθει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ -Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, την κ.
Μακρή και µετά θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος, κ. Χήτας.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία

χρόνια τόσο στην Ευρώπη όσο και διεθνώς η επαγγελµατική εκ-
παίδευση και κατάρτιση η ΕΕΚ διανύει µια περίοδο έντονου µε-
τασχηµατισµού µε νέες προκλήσεις. Αυτό άλλωστε επιβάλλει η
παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας, το διαδίκτυο, η κοινωνία της
γνώσης, οι ραγδαίες εξελίξεις στον τοµέα της τεχνολογίας και
της πληροφορικής, ο κοινωνικός µετασχηµατισµός, η διεθνοποί-
ηση της εκπαίδευσης και της αγοράς εργασίας. Όλα αυτά θέ-
τουν την ΕΕΚ στο επίκεντρο του δηµόσιου διαλόγου.

Ο ρόλος της επαγγελµατικής εκπαίδευσης επαναπροσδιορί-
ζεται, αποκτά πιο κεντρική θέση στον µελλοντικό σχεδιασµό και
πρέπει να υπάρχει ένα κατάλληλο µείγµα εκπαιδευτικής πολιτι-
κής. Οι προκλήσεις της επόµενης δεκαετίας είναι µεγάλες, τα
συστήµατα της ΕΕΚ θα χρειαστεί να αποδείξουν την ικανότητά
τους να προετοιµάσουν τους πολίτες όχι µόνο για τις θέσεις ερ-
γασίας που υπάρχουν σήµερα αλλά και για τις απαιτήσεις σε
επαγγέλµατα, ικανότητες και δεξιότητες της µελλοντικής αγοράς
εργασίας. Γι’ αυτόν τον λόγο προχωρούµε σε αυτή τη νοµοθετική

8800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πρωτοβουλία που συζητούµε σήµερα µε ριζικές µεταρρυθµίσεις
και µε ισχυροποίηση της ΕΕΚ. 

Για τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη -όπως και ο
Υπουργός Κυριάκος Πιερρακάκης, ανέφερε, δηµιούργησε το
Υφυπουργείο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης Κατάρτισης και Διά
Βίου Μάθησης- για όλους εµάς που υπηρετούµε αυτόν το συγ-
κεκριµένο χώρο και γενικότερα την παιδεία, η τρέχουσα τετραε-
τία για την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση θα είναι µια
τετραετία πραγµατικής επανάστασης ,ώστε η ΕΕΚ να είναι πραγ-
µατικός και απόλυτος καταλύτης κοινωνικής κινητικότητας. 

Σε αυτό το περιβάλλον του αυξανόµενου παγκόσµιου ανταγω-
νισµού απαιτούνται αστραπιαίες προσαρµογές στις εθνικές αγο-
ρές, ανάπτυξη καινοτοµιών γιατί είναι βασική προϋπόθεση
επιβίωσης αυτό. Στην κατεύθυνση αυτή η ενεργοποίηση, βελτι-
στοποίηση και η ενίσχυση της ΕΕΚ αναδεικνύεται σε ρυθµιστικό
παράγοντα. Αποτελεί όµως και στοίχηµα της Κυβέρνησης γιατί
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είπε ότι θα δώσουµε όχι απλά διαφο-
ρετικές επαγγελµατικές προοπτικές αλλά θα εξασφαλίσουµε την
αξιοπρέπεια της ενασχόλησης µε ένα αντικείµενο το οποίο για
λόγους κοινωνικών στερεοτύπων στην πατρίδα µας ενδεχοµένως
να µην είχε τύχει της αναγνώρισης που θα έπρεπε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να
πειστούν τα νέα παιδιά αλλά και οι οικογένειές τους ότι υπάρ-
χουν πολλοί δρόµοι για την επιτυχία στη ζωή και αυτή δεν περ-
νάει αναγκαστικά από ένα πτυχίο ΑΕΙ. Έτσι οι συµπολίτες µας
που αποφασίζουν να αποκτήσουν σύγχρονες δεξιότητες από µια
δηµόσια σχολή ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης, όπως
ονοµάζονται εφεξής τα ΙΕΚ, θα έχουν ξανά τον έλεγχο της ζωής
τους στα χέρια τους και αποδεικνύεται ότι η γνώση είναι µια συ-
νεχής διαδικασία που δεν σταµατά ποτέ και την οποία το κράτος
έχει την υποχρέωση να µπορεί και πρέπει να την παρέχει ποι-
οτικά και ανεξάρτητα από ηλικία.

Αντικείµενο του προτεινόµενου σχεδίου νόµου είναι η ενί-
σχυση της συνάρθρωσης της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης -το είπε και ο Υπουργός στην τοποθέτησή του- όχι
απλώς της συνύπαρξης στον ίδιο χώρο και έτσι ιδρύονται κέντρα
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Είναι η ουσιαστική
δηµιουργία µιας σύγχρονης ταυτότητας των ΙΕΚ τα οποία µετο-
νοµάζονται γιατί αναβαθµίζονται σε ανώτερες σχολές επαγγελ-
µατικής κατάρτισης. Είναι η εύρυθµη λειτουργία και αποτε-
λεσµατική συνεργασία των εργαστηριακών κέντρων µε τις εκπαι-
δευτικές δοµές που εξυπηρετούν, η επέκταση των καινοτοµιών
των προτύπων ΕΠΑΛ σε όλα τα ΕΠΑΛ, η επικαιροποίηση του θε-
σµικού πλαισίου των εργαστηριακών κέντρων, η ενδυνάµωση
των περιφερειακών συµβουλίων σύνδεσης µε την παραγωγή και
την αγορά εργασίας, η αύξηση του δίκτυο των ΣΑΕΚ µετά από
ειδικές µελέτες.

Το σχέδιο που προτείνουµε σήµερα είναι µια µεθοδευµένη και
συντονισµένη συνέχιση των απαραίτητων δοµικών µεταρρυθµί-
σεων του εκπαιδευτικού συστήµατος για να ενισχυθεί τόσο η ελ-
κυστικότητα και αποτελεσµατικότητα της ΕΕΚ και στα επίπεδο 3
και 4 και 5, αλλά και να επιταχυνθεί η βέλτιστη ανταπόκρισή της
στις ανάγκες της αγοράς εργασίας και στις δυναµικά και τάχιστα
µεταβαλλόµενες απαιτήσεις της εθνικής και τοπικής οικονοµίας.

Θα συµβάλει δραστικά στην ποιοτική, στην εσωτερική βελ-
τίωση των εισροών των διαδικασιών των αποτελεσµάτων της
ΕΕΚ, γιατί αποβλέπει στη διασύνδεσή της µε την πολιτική και την
απασχόληση, στη θεσµική συµµετοχή όλων των ενδιαφεροµένων
µερών, στο σχεδιασµό και την υλοποίηση της ΕΕΚ µε ιδιαίτερη
έµφαση στους κοινωνικούς εταίρους. Η συµµετοχή των κοινωνι-
κών εταίρων είναι καίρια. Θα επικεντρώνεται, κυρίως, στην επα-
γρύπνηση για την καλλιέργεια νέων και σύγχρονων δεξιοτήτων
καθώς και στην ανίχνευση αναγκών και την επικοινωνία µε τις επι-
χειρήσεις, ώστε να βρίσκονται θέσεις πρακτικής άσκησης και µα-
θητείας και κατ’ επέκταση εργασίας αργότερα.

Επίσης, αποβλέπει στο σχεδιασµό πολιτικών εξωστρέφειας
της ΕΕΚ και ενίσχυσης της εικόνας της σε ευρωπαϊκό και εθνικό
περιβάλλον, στον επαγγελµατικό προσανατολισµό και στη δια-
σύνδεση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε τις επιχειρήσεις
και την αγορά εργασίας, στις διαδικασίες σχεδιασµού εφαρµο-
γής και αξιολόγησης των πολιτικών ένταξης των αποφοίτων της

ΕΕΚ, δηλαδή, των µαθητών, των µαθητευόµενων, των καταρτι-
ζόµενων στην αγορά εργασίας. 

Παράλληλα θα λειτουργήσουν και τα γραφεία επαγγελµατικής
ανάπτυξης και σταδιοδροµίας σε κάθε κέντρο επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και κατάρτισης και πολύ σηµαντικό ρόλο θα δια-
δραµατίσει η ηλεκτρονική πύλη των Σχολών Ανώτερης Επαγγελ-
µατικής Κατάρτισης. 

Και, βεβαίως, συνεχίζουµε να χτίζουµε στο κεκτηµένο των µε-
ταρρυθµίσεων της πρώτης τετραετίας της διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας που µεταξύ άλλων περιελάµβαναν: Την
ίδρυση είκοσι πέντε πρότυπων ΕΠΑΛ, την υποβολή παράλληλου
µηχανογραφικού, την παροχή ενενήντα έξι ειδικοτήτων µεγάλης
ζήτησης στα εκατόν είκοσι πέντε αναβαθµισµένα ΔΙΕΚ που ση-
µατοδοτούν την ουσιαστική διασύνδεση της ΕΕΚ µε την αγορά
εργασίας. Την ίδρυση των επαγγελµατικών σχολών κατάρτισης,
την καθιέρωση αµειβόµενης πρακτικής άσκησης όλων των κα-
ταρτιζοµένων των ΙΕΚ, την παροχή στεγαστικού επιδόµατος, την
εξασφάλιση τη διαπερατότητας του εκπαιδευτικού συστήµατος,
τη δηµιουργία µητρώου εκπαιδευτών επαγγελµατικής κατάρτι-
σης και το σχεδιασµό και την εφαρµογή νέου πλαισίου στο µε-
ταλυκειακό έτος τάξης µαθητείας. 

Αναµφισβήτητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επαγγελµα-
τική εκπαίδευση και κατάρτιση είναι στην κορυφή της διεθνούς
και ευρωπαϊκής πολιτικής της ηµερήσιας διάταξης για τον 21ο

αιώνα. Η σπουδαιότητα της καλλιέργειας δεξιοτήτων αναδει-
κνύεται µε εµφατικό τρόπο, γιατί το 2023 ορίστηκε ως ευρωπαϊκό
έτος δεξιοτήτων, όπως άλλωστε ανακοίνωσε και ο Αντιπρό-
εδρος, ο Επίτροπος κ. Μαργαρίτης Σχοινάς. 

Να επισηµάνουµε εδώ ότι για την Ελλάδα προβλέπονται σχε-
τικοί πόροι από το Ταµείο Ανάκαµψης και τον κοινοτικό προϋπο-
λογισµό που θα ξεπεράσουν τα 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ για τα
προγράµµατα κατάρτισης και εκπαίδευσης.

Γι’ αυτό, λοιπόν, η Κυβέρνησή µας και το Υπουργείο µας προ-
χωρούµε µε πιο τολµηρά βήµατα για την ισχυροποίηση της ΕΕΚ
µε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία, που έχει στόχο να δηµιουρ-
γήσει µια αποτελεσµατικότερη ελκυστικότερη επαγγελµατική εκ-
παίδευση και κατάρτιση, γιατί οι δεξιότητες έχουν τη δύναµη να
αλλάξουν τον κόσµο προς το καλύτερο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης, ο κ. Χήτας.

Κύριε Μάντζο, απλώς θέλω να σας εξηγήσω γιατί προηγούταν
µετά τον κ. Σπάνια.

Ζήτησε ο κ. Χήτας να προταθεί, διότι έχει πτήση µε το αερο-
πλάνο, µια υποχρέωση και δεν θα προλάβαινε µε αυτή την έν-
νοια. Μετά είναι ο κ. Σπάνιας, ακολουθεί ο κ. Μάντζος, θα µιλήσει
Βουλευτής και έπεται συνέχεια σε Κοινοβουλευτικούς. Ας δηλω-
θείτε στο Προεδρείο.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και τον συνάδελφο.
Μας άλλαξε όλη την ατζέντα ο κ. Σκρέκας µε αυτά που µας

είπε. Το καλό είναι ότι υπάρχει διάλογος. Το κακό είναι ότι µιλάει
και µετά φεύγει. Δεν µπορείς να ανταπαντήσεις σε αυτά που λέει,
αλλά έχουµε τη δυνατότητα να µιλήσουµε τώρα και να πούµε κά-
ποια πράγµατα.

Για το θέµα της παιδείας, κύριε Πιερρακάκη, το πρόβληµα
στην Ελλάδα θεωρούµε εµείς, ιδίως για ένα τόσο λεπτό ζήτηµα
όπως είναι η παιδεία, είναι ότι δεν υπάρχει συγκεκριµένο εθνικό
σχέδιο. Δηλαδή τι; Καθένας που αναλαµβάνει Υπουργός προχω-
ράει κάνει δυο-τρία νοµοθετήµατα όσο προλάβει, στους τρεις
µήνες, στους έξι µήνες, στους οκτώ µήνες, που θα καθίσει στη
θέση αυτή, στον έναν χρόνο, στους δύο -σας εύχοµαι να µακροη-
µερεύσετε όσο είστε Κυβέρνηση, γιατί δεν θα είστε για πολύ- και
τα αλλάζει όλα.

Δεν υπάρχει ένας βασικός πυλώνας πάνω στον οποίο πρέπει,
αν θέλετε, να χτίσουµε. Διότι αυτό είναι ένα εθνικό θέµα. Το θέµα
της παιδείας δεν είναι ένα θέµα κυβερνητικό ή κοµµατικό ή της

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠA’ - 18 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8801



Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα.
Και µιας και µιλάµε για την παιδεία, διάβασα µια είδηση η

οποία µου έκανε εντύπωση, είναι η αλήθεια -µη σας πω ότι τη
βλέπω και θετικά- και σε ό,τι αφορά την παιδεία-παιδική παρα-
βατικότητα, το οποίο θεωρώ ότι σας απασχολεί πάρα µα πάρα
πολύ. Δεν ξέρω αν είδατε ότι στη Γαλλία εχθές ο Μακρόν, τον
οποίον συµπαθεί ιδιαιτέρα ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης.

Στην παρουσίαση της νέας κυβέρνησής του, λοιπόν, τι έκανε
ο Μακρόν; Είπε ότι επαναφέρει, έστω και πιλοτικά, σε εκατό σχο-
λεία, µε στόχο την καθολική εφαρµογή αυτού του σχεδίου το
2026, την οµοιόµορφη αµφίεση. Παλιά το λέγαµε ποδιά. Ας το
πούµε η οµοιόµορφη αµφίεση των µαθητών. Ένα κοµµάτι είναι
αυτό.

Και τι άλλο κάνει; Ένα δεύτερο κοµµάτι είναι ότι προχωράει
σε αυξήσεις στους µισθούς των εκπαιδευτικών και θα επανεξε-
τάσει το θέµα της Παιδαγωγικής Ακαδηµίας. Δηλαδή, τι έκαναν
οι άνθρωποι; Παρατηρούν ότι έχουν ένα πρόβληµα, αυτό ιδίως
στην παιδική ηλικία παραβατικότητας, αντίδρασης, αναρχίας -
όπως θέλετε πείτε το- και δίνουν και µεγαλύτερη έµφαση, που
είναι πολύ σηµαντικό, στη διδασκαλία της Αγωγής του Πολίτη,
µεγαλύτερη έµφαση στις τέχνες, µεγαλύτερη έµφαση στα µαθή-
µατα θεάτρου. Δηλαδή, οι άνθρωποι προσπαθούν να λύσουν ένα
πρόβληµα το οποίο υπάρχει και υπάρχει όχι µόνο στη Γαλλία -
δυστυχώς, έχει έρθει και στην Ελλάδα- γιατί εκεί, πραγµατικά,
υπάρχει παραβατικότητα στα παιδιά και µάλιστα, µεγάλη και
προσπαθούν να βρουν το πρόβληµα στη ρίζα του.

Διότι, όπως είπα και στον Υπουργό Ανάπτυξης προηγουµένως,
τον κ. Σκρέκα, εάν δεν βρεις τη ρίζα του προβλήµατος δεν πρό-
κειται ποτέ να λύσεις το πρόβληµα. Με πασαλείµµατα, µε ασπι-
ρίνες, µε, µε, µε δεν πρόκειται ποτέ επί της ουσίας να λυθεί το
πρόβληµα.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι εµείς τι κάνουµε. Βλέπετε ότι οι Γάλ-
λοι κινητοποιούνται και παίρνουν τρία-τέσσερα µέτρα. Τι λένε,
λοιπόν; Θα δώσω αυξήσεις στους καθηγητές, θα δώσω µεγαλύ-
τερη έµφαση στη διδασκαλία της Αγωγής του Πολίτη για τα παι-
διά, µεγαλύτερη έµφαση στις τέχνες, το θέατρο, θα τους βάλω
την οµοιόµορφη αµφίεση µαθητών. Θα το κάνω τώρα πιλοτικά
και θα το εφαρµόσω το 2026. Αλλιώς, δεν πάµε µα δεν πάµε κα-
θόλου καλά.

Θα επανέλθω στα της ακρίβειας. Εντάξει, εγώ αντιλαµβάνοµαι
ότι εδώ µέσα κάνουµε πολιτική και αντιλαµβάνοµαι και τη θέση
του Υπουργού ο οποίος θα απαντήσει πολιτικά, θα αυξήσει και
λίγο τον τόνο της φωνής να κερδίσει, όπως ο ίδιος µπορεί να θε-
ωρεί, τις εντυπώσεις και να πει «έκανα και σήµερα καλά τη δου-
λειά µου».

Ναι, όµως, η δουλειά του Υπουργού Ανάπτυξης αυτή τη στιγµή
δεν είναι να κερδίζει τις εντυπώσεις πολιτικά στη Βουλή ή να παί-
ξει τριάντα δευτερόλεπτα στο δελτίο το βράδυ ή να γράψουν οι
δηµοσιογράφοι «απάντηση Σκρέκα για την ακρίβεια». Η δουλειά
του συγκεκριµένου Υπουργού είναι, όντως, να βοηθήσει το ελ-
ληνικό νοικοκυριό να πάρει µια ανάσα.

Εµείς του είπαµε κάποια πράγµατα. Έχουµε χάσει το µέτρηµα.
Πρέπει να είναι η δέκατη πέµπτη, η δέκατη έκτη φορά που βλέ-
πουµε την Κυβέρνηση σήµερα να κάνει δηλώσεις για την κατα-
πολέµηση της ακρίβειας. Έχουµε χάσει, πραγµατικά, το µέτρηµα
πόσες φορές έχουν κάνει δηλώσεις. Λαµβάνει, λέει, δήθεν µέτρα
πάλι µε τα οποία θα καταπολεµήσει την ακρίβεια. Γιατί φοράει
τα ζακετάκια του, το casual ντυσιµατάκι του ο κ. Σκρέκας και πη-
γαίνει και κάνει εφόδους στα σούπερ µάρκετ, από τη στιγµή που
η Κυβέρνηση έλεγε, υποστήριζε και µας µάλωνε κιόλας ότι η
ακρίβεια είναι ξενόφερτη;

Αν η ακρίβεια είναι ξενόφερτη, τι δουλειά έχει να κυνηγάει τις
τιµές, να επιβάλλει πρόστιµα. Μάλλον οι επιχειρηµατίες κάνουν
καλά τη δουλειά τους, δεν αισχροκερδούν αλλά φταίει ο εξωγε-
νής παράγοντας. Αυτά τα δύο είναι αντιφατικά.

Από τη µία, µας λες, λοιπόν, ότι είναι ξενόφερτα αλλά από την
άλλη προσπαθείς να ρυθµίσεις την αγορά, τις τιµές, να επιβάλεις
πρόστιµα και να κυνηγάς αυτούς που κερδοσκοπούν και αισχρο-
κερδούν; Πώς γίνεται αυτό; Κάτι δεν πάει καλά.

Ακούστε κάτι. Εµείς τι λέµε; Ότι, όντως, κατά 50% είναι ξενό-
φερτο, είναι κάτι εισαγόµενο, είναι κάτι απ’ έξω, αλλά υπάρχει

και ένα άλλο 50%, τουλάχιστον, το οποίο οφείλεται καθαρά στην
αισχροκέρδεια.

Εµείς του είπαµε το εξής και δεν απάντησε σε αυτό. Ήθελε να
χειροκροτήσει µόνο το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος. Καλώς.
Έκανε την πολιτική του επιλογή. Εµείς προχωράµε όµως και του
είπαµε κάτι: Κύριε Σκρέκα, πριν από εσάς ήταν εκεί ο κ. Γεωρ-
γιάδης. Τα ίδια έκανε, τα ίδια έλεγε µε τον ίδιο στόµφο και ζήλο
που ήρθε σήµερα να µας πείσει ο κ. Σκρέκας να υπερψηφίσουµε
τα ηµίµετρα που προτείνει η Κυβέρνηση. Με τον ίδιο στόµφο και
τον ίδιο ζήλο προσπαθούσαν και οι προκάτοχοί του να µας πεί-
σουν, όταν έφερναν τις τροπολογίες, να υπερψηφίσουµε τις συγ-
κεκριµένες τροπολογίες γιατί θα είχαν αποτέλεσµα στο να
µειωθεί η ακρίβεια, στο να ανασάνει το νοικοκυριό.

Και τι λέγαµε εµείς; Ότι δεν τις πιστεύουµε αυτές και ότι είναι
ηµίµετρα. Δεν πρόκειται να πετύχετε τίποτα, λέγαµε εµείς. Δυ-
στυχώς -πολύ δυστυχώς- δικαιωθήκαµε, γιατί πραγµατικά, οι
αριθµοί είναι αµείλικτοι.

Έχει, λοιπόν, η Κυβέρνηση ανακοινώσει µια σειρά από µέτρα.
Και δεν θέλω να παρεξηγηθούµε, λέγοντάς τα έτσι, δηλαδή µπο-
ρεί στιγµιαία για τον κόσµο, αλλά εκεί τον έχετε φτάσει σε τέτοιο
σηµείο ανέχειας που τα 50 και τα 100 ευρώ µιας επιδότησης,
ενός pass να τον ανακουφίσουν πάρα πολύ. Φανταστείτε σε τι
άσχηµη κατάσταση βρίσκεται αυτός ο άνθρωπος, αυτή η οικο-
γένεια.

Όµως, τον έχετε γεµίσει µε τα pass, µια ιστορία που να µην
ξεχνάµε, που και τότε µας λέγατε να υπερψηφίσουµε και είναι
λύση στο πρόβληµα και κακώς, η Αντιπολίτευση δεν ψηφίζει τα
market pass, fuel pass- τα είπαµε και πριν- τα πλαφόν που βάλατε
στο ρεύµα, τα καλάθια, τα άπειρα καλάθια, Χριστούγεννα,
Πάσχα, καλοκαίρι, Δεκαπενταύγουστο, νονού, µπαµπά, µαµάς,
τα πάντα. Όλα τα καλάθια τα φέρατε, ό,τι καλάθι υπήρχε το φέ-
ρατε.

Και τραβάµε µια γραµµή. Πάµε να κάνουµε τη σούµα τώρα.
Ακρίβεια από τη µία, καλάθια και pass από την άλλη. Τραβάµε τη
γραµµή. Τι βγάζει το αποτέλεσµα; Σε αυτό δεν αναφέρθηκε ο
Υπουργός της ακρίβειας, ο κ. Σκρέκας, ότι οι επιχειρήσεις σηµεί-
ωσαν αύξηση στα κέρδη τους το 2022 συγκριτικά µε το 2021
137,9%. Τι δεν καταλαβαίνετε; Οι άνθρωποι αυτοί αύξησαν τα
έσοδά τους, τα κέρδη τους, όχι τον τζίρο. Τα κέρδη αύξησαν -
µην µπερδευόµαστε- κατά 137,9%.

Και αυτό είναι το αποτέλεσµα της δέσµης µέτρων που είχατε
πάρει µε όλα αυτά τα pass και τα «καλάθια» τα οποία είχατε ανα-
κοινώσει. Οι άνθρωποι πανηγυρίζουν. Συγχαρητήρια, είστε οι
ευεργέτες τους. Είστε οι ευεργέτες τους. Όταν οι επιχειρηµατίες
έχουν αύξηση στα κέρδη 137,9% δεν είστε οι ευεργέτες τους; Σας
λατρεύουν, σας χειροκροτούν, είστε οι άνθρωποί τους, είστε οι
άνθρωποι των καρτέλ, είστε οι άνθρωποι της αισχροκέρδειας.
Αυτά κάνετε πολύ απλά. Οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. Δεν είναι εδώ
όλα πολιτική. Εδώ είναι αριθµοί: 2022, αυξήθηκαν τα κέρδη τους
-ξαναλέω κέρδη, όχι τζίρος- 137,9%. Δεν πάει να λέτε εσείς ό,τι
θέλετε εδώ, δεν πάει να φωνάζει ο Σκρέκας να µας πείσει να ψη-
φίσουµε την τροπολογία σήµερα πάλι µια τρύπα στο νερό θα κά-
νετε.

Είπαµε και πριν στον Υπουργό ποια είναι τα βασικά αίτια. Αφού,
λοιπόν, παραδεχθήκαµε στην Αίθουσα αυτή, µετά από δυόµισι
χρόνια που µας πήρε να σας πείσουµε ότι, συνάδελφοι δεν φταίει
µόνο ο Πούτιν και ο πόλεµος, έχουµε και δικά µας θέµατα εδώ
µέσα, έχουµε τσακάλια τα οποία ρουφάνε το αίµα του κοσµάκη
και εσείς δεν κάνετε ελέγχους, επιτροπή αγοράς, τίποτα –«όχι, ο
Πούτιν», «ο πόλεµος και ο πόλεµος»- άρα αφού συµφωνήσαµε σε
αυτό ότι υπάρχουν επιτήδειοι, ότι υπάρχουν εξωγενείς παράγον-
τες, ότι υπάρχουν και εσωτερικά θέµατα, πάµε τώρα να δούµε
ποιο είναι το πρόβληµα. Είπαµε προηγουµένως: τον «Υπουργό της
ακρίβειας». Για εµάς είναι τρία. Ένας βασικός λόγος για αυτό που
ζούµε είναι η αισχροκέρδεια των βιοµηχανιών τροφίµων. Δηλαδή
συγγνώµη! Για το βρεφικό γάλα που λέγαµε ότι είναι 200% πάνω
στην Ελλάδα, έφταιγε ο πόλεµος; Δεν καταλαβαίνω δηλαδή! Δη-
λαδή στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες δεν θα πήγαινε το ίδιο γάλα ή
οτιδήποτε άλλο; Εδώ τι φταίει, ας πούµε στο βρεφικό γάλα, που
σας πήρε πάλι τόσο καιρό µέχρι να ξυπνήσετε και να κινηθείτε
λίγο; Πείτε µας λίγο τι φταίει.
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Η υπερφορολόγηση στο προϊόν δεν είναι ένας βασικός λόγος
της ακρίβειας; Η υψηλή τιµή ενέργειας µε ειδικούς φόρους -το
ξαναλέµε γιατί η ενέργεια είναι αυτή η κινητήριος δύναµη στη
βιοµηχανία και στα πάντα- και ΦΠΑ πάνω στο καύσιµο, δεν είναι
αίτιο και αυτό; Όλα αυτά δεν συνιστούν ένα εκρηκτικό –ας το πω
έτσι- µείγµα της ακρίβειας µε όλη αυτή όµως την υπερφορολό-
γηση, από όπου κερδίζει η Κυβέρνηση λεφτά και δίνει λίγα µετά
στα pass; Αυτό κάνετε. Και κονοµάνε την ίδια ώρα -όπως ακρι-
βώς το λέω- οι µεγάλες επιχειρήσεις. Δεν πρόκειται ποτέ ποτέ
να χτυπήσετε τους υπηρέτες των συµφερόντων των πλουσίων
τους οποίους και υπηρετείτε. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την EUROSTAT –επικαλούµαι την EURO-
STAT, αλλά ούτε αυτά παίζουν ρόλο για εσάς, εσείς έχετε άλλα
στο µυαλό σας- τροχοπέδη για τη µείωση του πληθωρισµού στα
τρόφιµα αποτελούν τα νωπά –ας το πω έτσι- τρόφιµα, οι τιµές
των οποίων αυξήθηκαν τον Δεκέµβριο 12,3%. Στην Ευρωπαϊκή
Ένωση 6,5% -η EUROSTAT το λέει- και εδώ 12,5%. Double score.
Κερδίσατε και εδώ. Εµείς 12,5% και έξω 6,5%. Γιατί; Ο Πούτιν
φταίει µάλλον!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι τιµές των τροφίµων αυξήθηκαν συνολικά µε ετήσιο ρυθµό
8,9% τον Δεκέµβριο. Ο ρυθµός ήταν ο δεύτερος υψηλότερος µε-
ταξύ είκοσι επτά χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ασηµένιο µε-
τάλλιο η Ελλάδα πήρε, δεύτερη από τις είκοσι επτά χώρες στον
ετήσιο ρυθµό αύξησης στην τιµή των τροφίµων. Συγχαρητήρια
και εδώ! Και εδώ ποιος φταίει πάλι; Ο πόλεµος φταίει και εδώ
που πήραµε τη δεύτερη θέση εµείς; Και αυτά είναι όλα ανακοι-
νωµένα από την EUROSTAT. Πάρτε να τα διαβάσετε. Θα τα κα-
ταθέσω και στα Πρακτικά για να τα δείτε µπας και το
αντιµετωπίσετε το πρόβληµα πραγµατικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα, κύριε Πρόεδρε, παίρνω δύο µε τρία λεπτά ακόµη από
τη δευτερολογία µου και σας αφήνω.

Θα επανέλθει το θέµα. Ειπώθηκαν πολλά για αυτόν τον γάµο
των οµόφυλων. Είναι απίστευτο. Τι αγάπη ξαφνικά τα κανάλια;
Με έχουν πάρει από τέσσερις πρωινές εκποµπές για να βγω. Εν-
νοείται δεν βγήκα, ούτε βγήκε κανείς από τους συναδέλφους της
Ελληνικής Λύσης. Αλλά ξαφνικά βρήκαµε τώρα «καινούργιο κο-
σκινάκι µου και πού να σε κρεµάσω», τον γάµο των οµοφυλόφι-
λων όλη µέρα και όλη νύχτα και κουβεντιάζουµε αυτό στα
κανάλια. Να το δώσουµε λίγο θέµα, να ξεθυµάνει και λίγο. Ξέ-
ρετε, όσο µασάς παραπάνω ώρα µια τροφή τόσο πιο εύκολα την
καταπίνεις. Να έρθει σε κάνα µήνα ο κ. Μητσοτάκης να το ψηφί-
σει -ο µεγάλος µεταρρυθµιστής- και να δω τι θα κάνετε εσείς.
Διότι εδώ το θέµα είναι και πολιτικό. Ξέρετε, δεν είναι µόνο θέµα
συνείδησης το τι θα ψηφίσετε στο θέµα του γάµου των οµοφυ-
λόφιλων. Ξέρω ότι πολλοί από εσάς θα τον ψηφίσετε γιατί δεν
είναι µόνο θέµα συνείδησης είναι και θέµα καρέκλας. Γιατί ξέρετε
πολλοί από εσάς ότι δεν θα γίνετε ποτέ υπουργοί αν δεν το ψη-
φίσετε. Ξέρετε πολλοί από εσάς ότι δεν θα είστε ποτέ ξανά στα
ψηφοδέλτια της Νέας Δηµοκρατίας στις επόµενες εκλογές εάν
δεν το ψηφίσετε. Ναι.

Και έτσι, λοιπόν, µετά το «µασάζ» που ανέλαβε ο Γεωργιάδης
-το ζήσαµε και αυτό, Παναγία µου, τι να πω πραγµατικά- να πείσει
ο Γεωργιάδης υπέρ του γάµου των οµοφυλόφιλων τη Νέα Δηµο-
κρατία -Θεέ µου τι ζούµε σε αυτή τη χώρα; Απίστευτα πράγµατα.
Τι σου κάνει η καρέκλα, ρε φίλε! Απίστευτο- βρήκαµε το άλλο
τώρα. Πάλι τζάµπα µάγκας. Ο κ. Σαµαράς το κάνει αυτό µε τους
παράνοµους µετανάστες, µε τους λαθροµετανάστες, τώρα µε
τον γάµο των οµοφυλόφιλων. Λέει «τι πάει να πει απόντες;». Θα
πάρετε και ρεπό εκείνη την ηµέρα. Όσοι δεν ψηφίσετε µπορείτε
να πάτε για καφέ εκείνη την ηµέρα, θα έχετε ρεπό, δηλαδή, αν
δεν έρθετε να ψηφίσετε εδώ. Και κάνει κριτική τώρα ο Σαµαράς
για τους απόντες, όταν ο ίδιος ήταν απόντας όταν ψηφίζονταν
το σύµφωνο συµβίωσης. Δάσκαλε που δίδασκες. Αλλά έτσι είναι
οι πολιτικοί και οι πρώην Πρωθυπουργοί, µετά κάθονται κάπου
σαν ένας σοφός σαν τον Βούδα ας πούµε, και µιλάνε µία φορά

τον χρόνο, λένε κάτι και ασχολούνται όλοι µε αυτό. Έτσι είναι.
Κατά τα άλλα θα ψηφίσετε κατά συνείδηση. Σας είπα, όποιος δεν
ψηφίσει δεν ξαναµπαίνει στα ψηφοδέλτια. 

Και έχουµε ένα άλλο πολιτικό θέµα που αφορά στην Αντιπολί-
τευση, στο ΠΑΣΟΚ και στον ΣΥΡΙΖΑ. Να ρωτήσω κάτι. Το πρό-
γραµµά σας το έλεγε αυτό για τους οµοφυλόφιλους και για τον
γάµο; Αποφασίστε: ναι ή όχι; Ό,τι µου πείτε. Ναι, το έλεγε; Μά-
λιστα. Άρα, λοιπόν, αν το έλεγε εξαπατήσατε τους Έλληνες πο-
λίτες, γιατί πηγαίνετε προεκλογικά στις περιφέρειές σας και δεν
λέγατε ότι είµαστε εδώ εµείς οι εθνοπατέρες, πάµε να παντρέ-
ψουµε τον Τάκη και τον Μάκη. Δεν το λέγατε αυτό. Τους κοροϊ-
δέψατε, λοιπόν. Τους κοροϊδέψατε τότε. Γνωρίζατε και λέγατε
ψέµατα και κλέψατε την ψήφο του ελληνικού λαού. Εάν δεν το
έλεγε το πρόγραµµά σας –αποφασίστε- πάλι τους κοροϊδέψατε,
γιατί αφού έγιναν οι εκλογές το φέρατε το θέµα εδώ µπροστά.
Άρα, αποφασίστε: ή το λέγατε ή δεν το λέγατε. Και στις δύο πε-
ριπτώσεις, κοροϊδέψατε τους Έλληνες πολίτες. Και στις δύο πε-
ριπτώσεις. 

Αυτό είναι και η απόδειξη που σας λέµε ότι όλο το πολιτικό
προσωπικό της χώρας είναι στο κόλπο. Για αυτό λέµε ότι υπηρε-
τείτε ακριβώς τις ίδιες επιταγές της παγκόσµιας ελίτ, της παγ-
κοσµιοποίησης, της διάβρωσης του κοινωνικού ιστού, της
διάλυσης της κοινωνίας, όλης αυτής της κατάστασης, να λει-
τουργεί µια αρρυθµία, όλο αυτό το πράγµα που κάνετε. Ναι, είναι
µείζον πολιτικό θέµα αυτό και θα πρέπει να σταθείτε στο ύψος
των περιστάσεων. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής. Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ,
ΣΥΡΙΖΑ για άλλη µία φορά είναι σε πλήρη αναντιστοιχία µε την
ίδια την κοινωνία, για άλλη µια φορά τα τρία κόµµατα αυτά. Πάλι
κάνετε τις πατερίτσες της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι απίστευτο.
Αντί να τους αφήσετε µόνους τους, αντί να καταθέσετε πρόταση
δυσπιστίας και να πέσει η Κυβέρνηση, µε το νοµοσχέδιο αυτό
εσείς σπεύδετε αφού απειλείτε τους Βουλευτές σας -γιατί και
εσείς έχετε Βουλευτές που δεν θέλουν να το ψηφίσουν- αφού
τους απειλείτε µε κάποιον τρόπο -ξέρετε πώς, ή δεν θα µπεις στα
ψηφοδέλτια ή, ή, ή, λογικό ακούγεται- αντί να καταθέσετε πρό-
ταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, εσείς είστε τα υποστυ-
λώµατα της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη.
Παραβιάζετε, λοιπόν, την ίδια τη δηµοκρατία. Απειλείτε-τροµο-
κρατείτε τους ίδιους σας τους Βουλευτές. 

Κλείνω εδώ, κύριε Πρόεδρε.
Για εµάς είναι απλά τα πράγµατα, και λέµε το εξής. Κάτω τα

χέρια από τα παιδιά µας. Κάτω τα χέρια από την Ελληνίδα µάνα,
από τον Έλληνα πατέρα. Κάτω τα χέρια από τη δηµοκρατία µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε. Κα-
λούµε στο Βήµα τον κ. Αριστοτέλη Σπάνια από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Θα ακολουθήσει ο κ. Καββαδάς. Μετά θα µιλήσει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Μάντζος. Στη
συνέχεια θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Πλεύσης Ελευθερίας ο κ. Μπιµπίλας, και µετά η κ. Δεληκάρη.

Κύριε Σπάνια, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συ-

ζητάµε για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού-προσπαθούµε τουλάχιστον- επάνω στην
ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης και Κατάρτισης. Η ενίσχυση του συστήµατος θα γίνει µέσω
της διεύρυνσης της συνεργασίας µεταξύ της επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης και επαγγελµατικής κατάρτισης και της ουσιαστικής
βελτίωσης της συνεργασίας µεταξύ των διαφορετικών επιπέδων
του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων, µε την αναβάθµιση των γνώ-
σεων, ικανοτήτων και δεξιοτήτων των αποφοίτων τους καθώς και
µε τη διασφάλιση της αποτελεσµατικότητας ως προς την οµαλή
ένταξη των νέων στην τοπική κοινωνία και οικονοµία.

Τα ΙΕΚ γίνονται Σχολές Ανώτερων Επαγγελµατικών Κατάρτι-
σης και παρέχουν την αρχική επαγγελµατική κατάρτιση σε απο-
φοίτους των ΓΕΛ και των ΕΠΑΛ σε κατόχους ισότιµων τίτλων,
εξασφαλίζοντας έτσι σε αυτούς αντίστοιχα προσόντα για τη δι-
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ευκόλυνση της επαγγελµατικής τους ένταξης και της προσαρ-
µογής τους στις ανάγκες της παραγωγικής διαδικασίας και αυτό
βοηθάει στη διασύνδεση των αποφοίτων µε την αγορά εργασίας
σε τοπικό, περιφερειακό και κλαδικό επίπεδο. 

Σε κάθε δηµόσια σχολή ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης
λειτουργεί γραφείο επαγγελµατικής ανάπτυξης και σταδιοδρο-
µίας αρµόδιο για την ενηµέρωση και τη συµβουλευτική υποστή-
ριξη στον επαγγελµατικό προσανατολισµό και τη σύζευξη
προσφοράς-ζήτησης σε τοπικές και κλαδικές αγορές εργασίας.
Λειτουργεί ηλεκτρονική πύλη και ειδική ηλεκτρονική εφαρµογή
στο gov.gr οι οποίες φιλοξενούν λειτουργίες, όπως διάθεση εκ-
παιδευτικού υλικού, εξ αποστάσεως κατάρτιση, αξιοποίηση
εφαρµογών µε τη χρήση φορητών συσκευών, οργάνωσης ψη-
φιακού δικτύου, αξιολόγησης και ανατροφοδότησης του έργου
των ΚΕΚ και διακίνησης εθνικού µητρώου. 

Καθιερώνονται τα ψηφιακά πιστοποιητικά και εκδίδονται µέσω
της ενιαίας ψηφιακής πύλης οι σκοποί του πρότυπου επαγγελ-
µατικού λυκείου, η παροχή γενικής παιδείας υψηλού επιπέδου,
η παροχή επαγγελµατικών γνώσεων και δεξιοτήτων για την πρό-
σβαση στην αγορά εργασίας και η εναρµόνιση των επαγγελµα-
τικών τοµέων και ειδικοτήτων µε τις ανάγκες της τοπικής
κοινωνίας, µε σκοπό την επαγγελµατική αποκατάσταση. 

Ενισχύεται η προοπτική ανάπτυξης ερευνητικών και εκπαιδευ-
τικών ευρωπαϊκών και διεθνών συνεργασιών, η επιµόρφωση των
εκπαιδευτικών στα αντικείµενα της διδασκαλίας τους, η συνερ-
γασία µε επιχειρήσεις του δηµοσίου ή ιδιωτικού τοµέα για την
υλοποίηση της πρακτικής άσκησης και η εφαρµογή νέων εκπαι-
δευτικών µεθόδων µε καινοτόµες προσεγγίσεις διδασκαλίας και
πρακτικής άσκησης. 

Θεσµοθετείται τοµεάρχης εκπαιδευτικός στο ΕΠΑ όπου θα πα-
ρακολουθεί συντονισµένα, κατά τρόπο ενιαίο, το σύνολο της δια-
δικασίας. Αυτή η τοµή η οποία αποκαθιστά την εκπαιδευτική τάξη
και τη δεοντολογία γίνεται χωρίς οι σηµερινοί υπεύθυνοι των το-
µέων των εργαστηριακών κέντρων να χάνουν τα ωφελήµατα που
απέκτησαν ως στελέχη εκπαίδευσης µέχρι τη λήξη της θητείας
τους. 

Σε κάθε ΕΠΑΛ το οποίο δεν εντάσσεται σε ΚΕΚ συστήνεται επι-
τροπή συντονισµού, που αποτελεί όργανο διοίκησης το ΕΠΑΛ,
µε απώτερο σκοπό τον καλύτερο συντονισµό τους. Καθιερώνεται
η εβδοµάδα προσανατολισµού, κατά την οποία οι µαθητές γνω-
ρίζουν βιωµατικά κάθε τοµέα και ειδικότητα, µε σκοπό την καλύ-
τερη επιλογή γι’ αυτούς.

Έτσι, λοιπόν, τα ΚΕΚ είναι ο βασικός συντελεστής για την ενο-
ποίηση του συντονισµού της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
της επαγγελµατικής κατάρτισης, καθώς και την ενίσχυση της
εξωστρέφειας και τη διασύνδεσή τους µε την αγορά εργασίας.
Για την ίδρυσή τους κεντρικό άξονα αποτελούν η διεύρυνση των
ιδιαίτερων χαρακτηριστικών τους της τοπικής κοινωνίας και των
αναγκών της αγοράς εργασίας και η αξιοποίηση των αποτελε-
σµάτων τα οποία αποσκοπούν στην εύρυθµη λειτουργία τους. 

Συστήνονται τα θεµατικά ερευνητικά ινστιτούτα επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης και κατάρτισης, έχοντας ως αποστολή την
ενεργή διεύρυνση των αναγκών της τοπικής οικονοµίας, συγκε-
κριµένης περιοχής µε σηµαντικό ρόλο στην ανάπτυξη προγραµ-
µάτων, σπουδών και οδηγών κατάρτισης, ώστε να ικανοποιούνται
οι ανάγκες της αγοράς εργασίας. 

Σε αυτό το σηµείο τονίζεται ιδιαίτερα ο στόχος της αξιολογού-
µενης ρύθµισης, η αποφυγή επικαλύψεων µεταξύ των διαφορε-
τικών επιπέδων του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων οι οποίες
έχουν σοβαρές επιπτώσεις στα αποτελέσµατα των εκροών του
συστήµατος, δηλαδή στην ίδια την αγορά εργασίας σε τοπικό,
περιφερειακό και κλαδικό επίπεδο. 

Σηµαντικό, επίσης, ζήτηµα που διατρέχει την αξιολογούµενη
ρύθµιση είναι η ενίσχυση της µέριµνας για τα άτοµα µε αναπη-
ρία, ώστε να διασφαλίζεται η πρόσβασή τους σε ποιοτική επαγ-
γελµατική κατάρτιση, όπως και η βελτίωση των γνώσεων, των
ικανοτήτων και των δεξιοτήτων των αποφοίτων και η αποτελε-
σµατικότερη ένταξη των νέων στην τοπική κοινωνία και οικονοµία
µε όφελος για την εθνική οικονοµία. 

Η προσφορά ειδικοτήτων από τα ΚΕΚ, εστιασµένων σε οικο-
νοµικές δραστηριότητες, αναδεικνύουν  τις ιδιαίτερες ανάγκες

συγκεκριµένων περιοχών της χώρας, βελτιώνοντας έτσι την
επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση στην Ελλάδα, πετυχαί-
νοντας την καλύτερη ευθυγράµµισή της µε τις ανάγκες της αγο-
ράς εργασίας, καθώς και την προώθηση της οικονοµικής
ανάπτυξης. Διασφαλίζονται οι αρχές εκπαίδευσης και κατάρτι-
σης, χωρίς αποκλεισµούς, ιδίως για τα άτοµα µε αναπηρία. 

Επίσης, η εξασφάλιση ανθρώπινου δυναµικού µε δεξιότητες και
ικανότητες που ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις της τρέχουσας
αγοράς εργασίας βοηθά στην οικονοµική ανάπτυξη, διασφαλίζον-
τας µε τον τρόπο αυτό την ισότητα στο ανθρώπινο δυναµικό και
τη µείωση του ποσοστού ανεργίας ιδίως µεταξύ των νέων. Δίνεται
η δυνατότητα στους καταρτιζόµενους, µε την προώθηση της χρή-
σης και της εφαρµογής των νέων τεχνολογιών στον χώρο της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, να έχουν πρόσβαση
σε πλήθος πληροφοριών σχετικών µε την αγορά εργασίας. Η µε-
τάβαση στην ψηφιοποίηση των ΣΑΕΚ, µέσων δηµιουργίας και λει-
τουργίας της ηλεκτρονικής πύλης, αποτελεί µια ακόµη σηµαντική
καινοτοµία που αποβλέπει στην παροχή δυνατότητας στους κα-
ταρτιζόµενους να έχουν πρόσβαση σε λειτουργίες σχετικές µε την
ολοκλήρωση της φοίτησής τους  αλλά και πλήθος πληροφοριών
σχετικών µε την αγορά εργασίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αγορά εργασίας σε κάθε το-
πική κοινωνία έχει τις δικές της ιδιαιτερότητες, ανάγκες και χα-
ρακτηριστικά, τα οποία πρέπει να µελετηθούν και να ενταχθούν
στο σχεδιασµό της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης,
έτσι ώστε οι µαθητευόµενοι να οπλιστούν µε γνώσεις που θα
τους κάνουν ανταγωνιστικούς µε σκοπό την άµεση απορρόφησή
τους στην αγορά εργασίας. Αυτό είναι ακριβώς και το ζητούµενο
από τις παρεµβάσεις που γίνονται στην επαγγελµατική εκπαί-
δευση µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όπου η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη θεωρεί αναγκαίο, έτσι ώστε τα ΚΕΚ να παίξουν αυτόν
τον σηµαντικό ρόλο στην εξασφάλιση επαγγελµατικής κατάρτι-
σης και αποκατάστασης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς, από τη Νέα Δη-

µοκρατία και µε την ευκαιρία να σας ευχηθούµε χρόνια πολλά,
κύριε Καββαδά, για την ονοµαστική σας εορτή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε
και ευχαριστώ για τις ευχές σας εσάς και όλους τους συναδέλ-
φους. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την
πρώτη µου οµιλία για τη νέα χρονιά θα ήθελα να ευχηθώ το 2024
να φέρει υγεία και ευτυχία σε όλους, µε νέους στόχους, δηµι-
ουργικότητα και επιτυχίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάγκη για µια µεγάλη και ου-
σιαστική µεταρρύθµιση στον τοµέα της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης προκύπτει από την ίδια τη ζωή, τις
ανάγκες της και τις ανάγκες της αγοράς. Είναι λανθασµένη αν-
τίληψη ότι η απόκτηση γνώσης, η εξειδίκευση και κατ’ επέκταση
η επαγγελµατική καταξίωση συνδέονται µόνο µε την τριτοβάθµια
εκπαίδευση.

Η εξειδίκευση και η κατάρτιση των εργαζοµένων έχει διπλό
όφελος τόσο για τον εργαζόµενο που µπορεί να πετύχει καλύ-
τερη αµοιβή όσο και για τον πελάτη ή τον εργοδότη που λαµβά-
νει καλύτερες υπηρεσίες και προϊόντα. Εποµένως, η
επαγγελµατική εκπαίδευση είναι ένα σύγχρονο εργαλείο αναπτυ-
ξιακής πολιτικής και κοινωνικής συνοχής, που καταπολεµά την
ανεργία και δίνει ώθηση στην οικονοµία. 

Ωστόσο, παρά τα οφέλη της, µόλις ένας στους τρεις µαθητές
στρέφεται στην επαγγελµατική εκπαίδευση όταν ο ευρωπαϊκός
µέσος όρος πλησιάζει το 50%. Αυτός πρέπει να είναι ο ένας στό-
χος για τη χώρα µας. 

Ο δεύτερος παράλληλος στόχος είναι να πλησιάσουµε το ευ-
ρωπαϊκό ποσοστό του 80% στους αποφοίτους προγραµµάτων
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης που βρίσκουν δου-
λειά, διότι για να επιλέγουν οι νέοι άνθρωποι την επαγγελµατική
εκπαίδευση πρέπει να υπάρχουν εγγυήσεις απασχόλησης και
επαγγελµατικής αποκατάστασης. Προς τον σκοπό αυτό, λοιπόν,
συζητούµε σήµερα τη δεύτερη θεσµική τοµή της Κυβέρνησης
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στον χώρο της επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Θυµίζω ότι η
πρώτη ήταν το 2020, µε τον ν.4763.

Στον πυρήνα και της προηγούµενης και της τωρινής νοµοθε-
σίας βρίσκεται η ανάγκη σύνδεσης της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης µε τις πραγµατικές ανάγκες της αγοράς
εργασίας. Έτσι µε τον νέο νόµο τα ΙΕΚ δεν αλλάζουν απλά ονο-
µασία σε σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης, αλλά
αλλάζει πλήρως και αναβαθµίζεται το επίπεδο των σπουδών. Αλ-
λάζουν µε 114 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης, την
αλλαγή του εξοπλισµού και την αναβάθµιση των εργαστηρίων
στις δοµές της επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε εκατόν τριάντα
νέους οδηγούς κατάρτισης που περιλαµβάνουν νέα επαγγέλ-
µατα, µε την ενεργό συµµετοχή των ΙΕΚ στη διασύνδεση των κα-
ταρτιζόµενων και των αποφοίτων τους µε την αγορά εργασίας
σε τοπικό, περιφερειακό και κλαδικό επίπεδο. 

Πλέον, κάθε νέα δοµή επαγγελµατικής εκπαίδευσης θα απο-
τελείται από δύο τοµείς: Τον τοµέα επαγγελµατικής κατάρτισης
για την αναβάθµιση των δεξιοτήτων και την επικαιροποίηση των
γνώσεων και τον τοµέα επαγγελµατικής Ανάπτυξης και συµβου-
λευτικής για την καθοδήγηση των σπουδαστών σε θέµατα επαγ-
γελµατικού προσανατολισµού και σταδιοδροµίας, αλλά και τη
διασύνδεση, παρακολούθηση και υποστήριξη µετά την αποφοί-
τησή τους. 

Η σηµαντικότερη όµως τοµή είναι ότι τα κέντρα επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης και κατάρτισης που είχαν προβλεφθεί στον
νόµο του 2020, αναλαµβάνουν να συνδέσουν την επαγγελµατική
εκπαίδευση µε την αγορά εργασίας. Εξήντα τέτοια κέντρα θα γί-
νουν σε όλη τη χώρα. Σε αυτά τα campus θα εντάσσονται εκπαι-
δευτικές δοµές επαγγελµατικής εκπαίδευσης, για παράδειγµα
ΕΠΑΛ, ΙΕΚ, εργαστηριακά κέντρα. 

Επιπλέον σε κάθε κέντρο θα λειτουργεί γραφείο επαγγελµα-
τικής ανάπτυξης και σταδιοδροµίας το οποίο θα έχει ως αρµο-
διότητα τη σύνδεση µε την αγορά εργασίας µε αναβαθµισµένο
ρόλο και αυξηµένη στελέχωση. Τα γραφεία αυτά θα συνεργά-
ζονται µε επαγγελµατικούς φορείς και επιµελητήρια. Θα επεξερ-
γάζονται στατικά δεδοµένα προκειµένου να διακριβώνουν τις
ανάγκες που υπάρχουν ανά ειδικότητα. Θα παρέχουν ενηµέρωση
και συµβουλές για τον επαγγελµατικό προσανατολισµό για τις
προοπτικές κάθε ειδικότητας. Θα µεριµνούν για την απασχόληση
των σπουδαστών και θα παρέχουν συµβουλευτική υποστήριξη
για τη µετάβασή τους σε επόµενες βαθµίδες εκπαίδευσης. Θα
συνεργάζονται µε τα αναβαθµισµένα συµβούλια σύνδεσης, µε
την παραγωγή και την αγορά εργασίας σε περιφερειακό επίπεδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Λευκάδα θα διεκδικήσει µε
αξιώσεις τα επόµενα χρόνια ένα από αυτά τα κέντρα επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Ήδη στο νησί µας λειτουργεί
ένα ΕΠΑΛ και ένα δηµόσιο ΙΕΚ. Τα τελευταία χρόνια αυξήσαµε και
εµπλουτίσαµε τις ειδικότητες που προσφέρει το ΙΕΚ, ώστε να αν-
ταποκρίνεται καλύτερα τόσο στις επιθυµίες των σπουδαστών όσο
και στις ανάγκες της αγοράς. Φέτος έχουµε επτά ειδικότητες και
εκατόν είκοσι σπουδαστές. 

Παράλληλα, από το 2020 θέσαµε ως στόχο την κτηριακή επέ-
κταση των δύο δοµών µε στόχο να προσφέρουµε περισσότερες
ειδικότητες αλλά και καλύτερες συνθήκες φοίτησης στους σπου-
δαστές της ευρύτερης περιοχής. Ξεκίνησαν οι διαδικασίες πα-
ραχώρησης του οικοπέδου δέκα στρεµµάτων όπου λειτουργούν
το ΕΠΑΛ και το ΙΕΚ. Η Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Περιουσίας
έχει εγκρίνει την παραχώρηση στο Δήµο Λευκάδας, και όταν ολο-
κληρωθούν οι διαδικασίες θα ξεκινήσουµε τις µελέτες για την κα-
τασκευή µιας νέας κτηριακής υποδοµής. Παράλληλα, θα
δηµιουργήσουµε ένα εργαστηριακό κέντρο για τη διαχείριση και
το συντονισµό των υφιστάµενων εργαστηρίων. 

Εποµένως, θα έχουµε τις προϋποθέσεις για δηµιουργία ενός
κέντρου επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης στη Λευ-
κάδα, µε τα νέα χαρακτηριστικά και το νέο αναβαθµισµένο ρόλο
που προβλέπει το νοµοσχέδιο. Και όχι µόνο αυτό αλλά έχουµε
τις προϋποθέσεις να δηµιουργήσουµε ένα θεµατικό κέντρο
επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε πυρήνα τον θαλάσσιο τουρισµό.
Η Λευκάδα έχει τεράστια ανάπτυξη στον τοµέα αυτό. Διαθέτει,
κύριε Κόνσολα, ήδη σήµερα δύο χιλιάδες θέσεις ελλιµενισµού
στις οποίες τα επόµενα χρόνια θα προστεθούν και εννιακόσιες

πενήντα θέσεις στις δύο νέες µαρίνες του Βλυχού Λευκάδας και
του Αθερινού Μεγανησίου. Επιπλέον, έχουµε τις περισσότερες
πλωτές εξέδρες στη χώρα, εκατόν είκοσι συνολικά. 

Στη Λευκάδα, κύριοι Υπουργοί, υπογράφονται τα περισσότερα
ναυλοσύµφωνα στην Ελλάδα, µε δεκαεπτά χιλιάδες πεντακόσιες
ενοικιάσεις το χρόνο διπλάσιες από το δεύτερο. Εποµένως…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Εποµένως, skipper, µηχανικοί και άλλες ειδικότητες συναφείς

µε τη συντήρηση σκαφών και τον εφοδιασµό τους αλλά και τη
λειτουργία µαρίνων µπορούν να καταστήσουν τη Λευκάδα Κέν-
τρο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης στον θαλάσσιο τουρισµό. 

Και, βεβαίως, υπάρχουν και άλλες ειδικότητες που έχει ανάγκη
η τοπική οικονοµία -για παράδειγµα όλες οι ειδικότητες τουρι-
σµού, εστίασης, αγροδιατροφή- αλλά και τεχνικές όπως ψυκτι-
κοί, θερµοϋδραυλικοί, µηχανολόγοι µηχανικοί και ειδικότητες
στον τοµέα υγείας. 

Κύριοι Υπουργοί, ελπίζω σε αυτή την προσπάθεια να σας
έχουµε κοντά µας. Έχετε φτιάξει ένα εξαιρετικό νοµοσχέδιο και
σας αξίζουν συγχαρητήρια σε όλη την ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας και στον κ. Πιερρακάκη και στην κ. Μακρή, που είχαµε
µια άριστη συνεργασία και στην κ. Λυτρίβη -και να την συγχαρώ
για τα νέα της καθήκοντα- αλλά και στον Γενικό Γραµµατέα, τον
κ. Βούτσινο και σε όλα τα επιτελεία σας, διότι δείχνει ότι η Κυ-
βέρνηση έχει και στόχο και σχέδιο και ολοκληρωµένη πολιτική
για την επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Η Λευκάδα θέλουµε να επωφεληθεί από αυτό το νοµοσχέδιο,
όπως ανέφερα. Έχουµε πολύ καλές βάσεις για να γίνει το νησί
µας κέντρο επαγγελµατικής εκπαίδευσης για όλη την περιοχή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στήριξη στο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας για την επαγγελµατική εκπαίδευση είναι
όχι µόνο ρητή και δεδοµένη αλλά απαραίτητη, διότι συνιστά µια
σηµαντική µεταρρύθµιση που δίνει ελπίδα και προοπτική κυρίως
στα νέα παιδιά στην ελπίδα αυτού του τόπου. Τους δίνει εφόδια
για µια επιτυχηµένη σταδιοδροµία, τους δίνει κίνητρα να µείνουν
και να δηµιουργήσουν στον τόπο τους, τους δίνει τις βάσεις για
οικονοµική ασφάλεια, προσωπική καταξίωση και εν τέλει προ-
οπτική για µια πιο ευτυχισµένη ζωή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον
λόγο στον επόµενο οµιλητή, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, πενήντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Φαρσάλων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,
κ. Μάντζος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να αρχίσω από

τη µεγάλη εικόνα. Η συζήτηση η σηµερινή όπως και κάθε άλλη η
οποία θα ακολουθήσει στο επόµενο διάστηµα, εντάσσεται πλέον
σε ένα γενικό πλαίσιο. Η Ελλάδα και η Ευρώπη βρίσκονται λίγες
µόλις εβδοµάδες, λίγους µόλις µήνες µακριά από τις εκλογές
του Ιουνίου για την ανάδειξη των µελών του επόµενου Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου, εκλογές µε άδηλο αποτέλεσµα απέναντι στον
λαϊκισµό και στον ευρωσκεπτικισµό. Η ενίσχυση της ακροδεξιάς
και της ρητορικής του µίσους είναι πλέον ορατή στον ορίζοντα. 

Πώς περιµένουµε να έχουµε συµµετοχή στις εθνικές εκλογές
και εµβάθυνση της δηµοκρατίας µας χωρίς ισχυρούς θεσµούς,
χωρίς ένα σύγχρονο και αποτελεσµατικό κράτος δικαίου; Χθες
έγινε συζήτηση στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για την κατάσταση
ακριβώς του κράτους δικαίου στην Ελλάδα. Μας απασχολεί
αυτό; Μας απασχολεί το ψήφισµα που θα υπάρξει για τις υπο-
κλοπές, για την ελευθερία του τύπου, για την προστασία των δη-
µοσιογράφων από εκδικητικές αγωγές slapp; Πώς θα συνεχί-
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σουµε, αν δεν µας απασχολεί; Με τις φωνές των Ευρωβουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας να λένε πως είναι ντροπή να τα συζητάµε
αυτά; Δυσφηµεί τη χώρα η συζήτηση των πεπραγµένων της Κυ-
βέρνησης και όχι τα ίδια τα πεπραγµένα; Λογικό άλµα µε προ-
φανή πολιτική σκοπιµότητα. 

Πώς θα υπερασπιστούµε την Ευρώπη και την Ελλάδα µέσα σε
αυτή, αν δεν εγγυηθούµε πρώτα και κύρια το κοινωνικό της κε-
κτηµένο, το ισχυρό και αποτελεσµατικό κοινωνικό κράτος; Πώς
θα υπερασπιστούµε τη δηµοκρατία µας, αν το κάνουµε χωρίς δί-
καιες και αποτελεσµατικές δηµόσιες πολιτικές υπέρ των πλέον
αδύναµων πολιτών, αν δεν πολεµήσουµε, δεν αγωνιστούµε για
το δηµόσιο σύστηµα υγείας, ενώ διαβάζουµε και στο Νοσοκο-
µείο Παπανικολάου για την αναισθησιολόγο που κατέρρευσε -
υπερβαίνοντας κατά πολύ τα απώτατα ωράρια που έχουν
επιβληθεί σε γιατρούς και νοσηλευτές -µε το φιλότιµό τους να
κρατούν όρθιο ένα σύστηµα υγείας που δοκιµάζεται ξανά; 

Πώς θα υπερασπιστούµε την Ελλάδα και την Ευρώπη των
λαών, αν δεν προστατέψουµε τους καταναλωτές από την ασυ-
δοσία της αγοράς που µόλις τώρα οµολογείται -δύο χρόνια βυ-
θισµένη η χώρα στην ακρίβεια και την αισχροκέρδεια- ότι ναι,
υπάρχει αισχροκέρδεια, έστω ως τελευταίος λόγος, όπως µας
είπε ο κ. Σκρέκας της ακρίβειας. Τελευταίος λόγος! Πρώτα είναι
η δοµή του καπιταλισµού, όπως ερµηνεύει το Κοµµουνιστικό
Κόµµα, και µετά η αισχροκέρδεια. 

Πόσες ακόµη ρυθµίσεις αναποτελεσµατικές θα έρθουν σε
αυτό εδώ το Κοινοβούλιο για να αποφασίσουµε να κάνουµε αυτό
το οποίο προτείνουµε, γιατί εµείς, ναι, πιστεύουµε στην ελεύθερη
αγορά αλλά όχι στην ασύδοτη αγορά. Είναι ένα η ελευθερία και
άλλο η ασυδοσία. Εµείς πιστεύουµε στη ρύθµιση, στον έλεγχο,
στην παρέµβαση, στα πρόστιµα στην αισχροκέρδεια, στην αντι-
µετώπιση της ακρίβειας µε περισσότερο και καλύτερο έλεγχο και
όχι µε δυσπιστία στην Επιτροπή Ανταγωνισµού και πρόστιµα
«χάδι» µετά από µήνες καθυστερήσεων και αισχροκέρδειας. 

Πώς θα προχωρήσουµε προς τα εµπρός; Η καταπολέµηση των
κηρυγµάτων του µίσους περνά µέσα από την πολιτική, από την
προστασία της αξιοπρέπειας του ανθρώπου, από την ευόδωση
της συλλογικής ευηµερίας, από την ανάπτυξη τη δίκαια κατανε-
µόµενη και τη βιώσιµη, από την αντιµετώπιση µε πολιτικούς
όρους του φόβου, της ανασφάλειας στην καθηµερινότητα, της
έλλειψης προοπτικής στις ζωές των νέων. 

Το επισηµαίνουµε αυτό σε µια συγκυρία στην οποία, µε ευθύνη
της Κυβέρνησης, έχει ξεκινήσει µια ανορθολογική δηµόσια συζή-
τηση για τα δικαιώµατα, τις ελευθερίες και την ισότητα. Όλα προ-
τάσσονται µε το φάσµα του συµφέροντος του παιδιού. Κάποιοι
κραδαίνουν τον κίνδυνο για τα παιδιά και τον ταυτίζουν µε µια συµ-
περιληπτική κοινωνία ελευθερίας και ισότιµης συµµετοχής. 

Είναι οι ίδιοι που αγνοούν πως οι πραγµατικοί κίνδυνοι για τα
παιδιά δεν είναι ακριβώς αυτή η συµπεριληπτική κοινωνία, αυτή
η κοινωνία της ισότητας, αλλά είναι η δυσκολία πρόσβασης στα
κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης. Κίνδυνοι για τα παιδιά είναι
οι ανισότητες στην εκπαίδευση. Κίνδυνοι για τα παιδιά είναι τα
σχολεία τα εγκαταλελειµµένα, τα πανεπιστήµια τα υποχρηµατο-
δοτούµενα. Κίνδυνος για τα παιδιά είναι η βία που απειλεί να τα
πλήξει στο σχολείο, στη γειτονιά τους ή να τα στρατολογήσει
στις παρυφές του αθλητισµού. Και αυτή ακριβώς τη βία, αυτούς
ακριβώς τους κινδύνους, κανένα ποινικό οπλοστάσιο από µόνο
του όσο και να αυστηροποιηθεί δεν µπορεί να τα αντιµετωπίσει,
κανένα πολιτικό σύνθηµα πολλώ δε µάλλον δεν µπορεί να τα αν-
τιµετωπίσει, παρά µόνο περισσότερη και βαθύτερη δηµοκρατία,
περισσότερες και καλύτερες δηµόσιες πολιτικές για εργασία,
υγεία και παιδεία.

Ιδίως η εκπαίδευση µπορεί και οφείλει να συµβάλλει καθορι-
στικά στην άµβλυνση των κοινωνικών ανισοτήτων στα σηµεία εκ-
κίνησης των νέων πριν µπουν στην κοινωνική ζωή. Τα δηµόσια
σχολεία και τα πανεπιστήµια λειτουργούν και πρέπει να λειτουρ-
γούν ως µηχανισµοί κοινωνικής κινητικότητας, όχι όµως ως µο-
νάδες βιοµηχανικής εµφύτευσης γνώσεων αλλά ως σύγχρονοι
πυρήνες βελτίωσης του ανθρώπου, µεταξύ άλλων και σε τεχνο-
λογικό επίπεδο, µε την ψηφιακή µετάβαση να είναι µια δεδοµένη
πραγµατικότητα.

Η διάχυση της γνώσης υπήρξε πάντοτε σηµαντικό εργαλείο

εξασφάλισης πραγµατικής κοινωνικής δικαιοσύνης στην πράξη,
πέρα και πάνω από διακρίσεις οικονοµικές, κοινωνικές, γεωγρα-
φικές. Όµως αυτές οι ανισότητες επιµένουν, οι στρεβλώσεις πα-
ραµένουν. Παιδιά από µη προνοµιούχες οικογένειες, από
µειονεκτικά, από ελλειµµατικά υπόβαθρα αντιµετωπίζουν ανισό-
τητες τόσο στην πρόσβαση σε καλά σχολεία και σχολές όσο και
στην αγορά εργασίας. Το λένε οι διεθνείς οργανισµοί. Αναξιο-
ποίητες δεξιότητες, δυσχερής πρόσβαση στην αγορά εργασίας,
χαµηλές απολαβές, µε δύο λέξεις χαµηλές προσδοκίες.

Στην Ελλάδα η επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση είναι
ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα τέτοιων ανισοτήτων και τέτοιων
χαµηλών προσδοκιών και αποτυχίας αντίστοιχα των δηµόσιων
πολιτικών και σχεδιασµών. 

Κανείς δεν δικαιούται να υποδύεται ότι τα γνωρίζει όλα ή ότι
τα έχει κάνει όλα σωστά, αν και σωστά ειπώθηκε ότι θα πρέπει
να επιµερίσουµε τις διάχυτες διαχρονικές ευθύνες την τελευταία
τουλάχιστον εικοσαετία στο πόσο κυβέρνησε το κάθε κόµµα και
στο τι έπραξε τελικά για την επαγγελµατική και για τη γενική εκ-
παίδευση. 

Αυτό που ισχύει όµως και αυτό που τελικά µας διακρίνει είναι
οι ιδέες, είναι οι ιδεολογίες. Ακούµε συχνά και σε αυτό εδώ το
Κοινοβούλιο, σε αυτή εδώ την Αίθουσα: Τα λέτε ωραία επειδή
είστε στην Αντιπολίτευση εκ του ασφαλούς. Τι θα κάνατε εσείς
διαφορετικά; Αυτή, ξέρετε, είναι µια εξισωτική κατ’ αρχάς ερώ-
τηση που αρνείται µια πραγµατικότητα, πως υπάρχουν περισσό-
τεροι δρόµοι και εναπόκειται σε σένα ποιον δρόµο θα διαβείς και
ποιον θα έχεις δίπλα σου, µαζί σου. 

Εµείς είµαστε αποφασισµένοι να περπατήσουµε τον δρόµο,
που µας ορίζουν οι αρχές και οι αξίες µας, η φιλοσοφία µας, µαζί
µε τους πολίτες.

Πρώτα και κύρια είναι η αξία της διαβούλευσης, της συµµετο-
χής. Διάλογος χωρίς παρωπίδες και δογµατισµό όπως το ΠΑΣΟΚ
έχει κάνει επανειληµµένα στο παρελθόν όταν κυβέρνησε. Σας τα
είπε και ο ειδικός αγορητής µας ο Στέφανος Παραστατίδης.
Αυτός ο διάλογος οφείλει να είναι οριζόντιος και βαθύς, ειλικρι-
νής. Φυσικά συµφωνούµε να συγκρουστούµε µε συντεχνίες και
κακώς νοούµενα συµφέροντα και αντιδραστικά συµφέροντα -να,
υπάρχουν στην παιδεία- αλλά πρώτα να συµφωνήσουµε τι θέ-
λουµε, τι µαθητές θέλουµε, τι εργαζόµενους θέλουµε, τι νέους
συµπολίτες θέλουµε, και έπειτα αφού δούµε τι έχουµε ανάγκη
και συµφωνήσουµε σε αυτό να προχωρήσουµε µαζί προς τα εµ-
πρός. Αυτό θα ήταν πρόοδος. Αυτό είναι πρόοδος πραγµατική
στο πεδίο και όχι τίτλος σε non paper του Υπουργείου Παιδείας. 

Για πολλοστή φορά η Κυβέρνηση δεν τήρησε τα προσχήµατα
και ήρθε να νοµοθετήσει χωρίς διάλογο. Αποστρέφεται τον διά-
λογο. Πώς να το κάνουµε! Κάνει πως δεν καταλαβαίνει καθόλου
τη σηµασία του διαλόγου, τι σηµαίνει και πόσο χρήσιµο και ωφέ-
λιµο είναι να συζητάς µε τους εµπλεκόµενους φορείς, την εκπαι-
δευτική κοινότητα, την επιστήµη, τους σπουδαστές. 

Σας το λέµε, λοιπόν, καθαρά και προς µελλοντική χρήση: Κάθε
παρέµβαση στην εκπαίδευση από την προσχολική αγωγή ως το
πανεπιστήµιο, τη µεταδιδακτορική έρευνα, την έρευνα και την
καινοτοµία, παντού, δεν µπορεί παρά να περάσει µέσα από τον
διάλογο της πολιτείας µε την επιστήµη, την εκπαιδευτική κοινό-
τητα, πάντοτε υπό το φως διεθνών εξελίξεων και τάσεων. Και
αυτό θα συνεχίσουµε να το αξιώνουµε.

Ειδικότερα στην επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση δεν
έπρεπε να έχει γίνει διάλογος µε τους κοινωνικούς εταίρους; Οι
ίδιοι οι κοινωνικοί εταίροι πρέπει να έχουν λόγο στον σχεδιασµό
της επαγγελµατικής εκπαίδευσης.

Έχουµε έναν διεθνή οργανισµό, έχουµε την τιµή να τον φιλο-
ξενούµε στην Ελλάδα, στη Θεσσαλονίκη τον Cedefop. Τον Σε-
πτέµβριο εδώ ήµασταν σε συζήτηση µίας διεθνούς σύµβασης και
σας ζητούσαµε να µελετήσετε αυτά που προτείνει, τις έρευνές
του, τις συστάσεις του για τα ανοιχτά δεδοµένα, για την επαγ-
γελµατική εκπαίδευση. Το κάνατε; 

Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο πριν κάποιες ηµέρες -να τα
λέµε όλα- µε έκθεσή του µιλάει ευθέως για τις δυνατότητες, αλλά
και τους κινδύνους της τεχνητής νοηµοσύνης για την αγορά ερ-
γασίας. Εµείς πώς προετοιµαζόµαστε; Με αυτή την επαγγελµα-
τική εκπαίδευση; Για να δανειστώ και αυτό που είπε ο ειδικός
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αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, µε Lada θα µπούµε
στην εποχή της τεχνητής νοηµοσύνης; Και δεν υποτιµώ την αν-
θεκτικότητα του σοβιετικού αυτοκινήτου, αλλά δεν θα µας βγάλει
ως το τέλος του δρόµου.

Ακούσαµε προσεκτικά τον κύριο Υπουργό -έχει αξία αυτό- να
στέκεται στη δεύτερη αξία, τον εκδηµοκρατισµό των δοµών. 

Είναι αδύνατον µε τη δηµοκρατική µας συνείδηση να αποδεχ-
θούµε την ύπαρξη σε ένα νοµοθέτηµα µιας τόσο µεγάλης πλη-
θώρας εξουσιοδοτικών διατάξεων οι οποίες υπερσυγκεντρώνουν
τον έλεγχο στο υπουργικό γραφείο. 

Δεν µπορούµε να ανεχόµαστε την απουσία θεσµικών αντίβα-
ρων. Γιατί; Διότι έχουµε µια Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης
που είναι κάθε άλλο παρά ανεξάρτητη -διορίζεται από τον
Υπουργό-, έχουµε ένα Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής που
επίσης δίνει λόγο στο Υπουργείο και έχει έναν -έναν!- υπάλληλο
επιφορτισµένο µε την επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Πώς µπορεί να προχωρήσει µια σοβαρή εκπαιδευτική πολιτική
χωρίς θεσµικά αντίβαρα σε ένα Υπουργείο Παιδείας που αποφα-
σίζει µόνο του σε κλειστές αίθουσες και γραφεία; 

Τρίτη και καταλυτική αξία, η αξιοκρατία. Στην αρχική εκδοχή
του σχεδίου νόµου ως τώρα -δεν έχουµε δει κάποια νοµοτεχνική
βελτίωση ακόµα- τοποθετείτε στα ΚΕΕΚ οργανωτικούς συντονι-
στές µάνατζερ εξήντα άτοµα µε αµιγώς πελατειακό τρόπο, µε
απόλυτη εξουσία του Υπουργού και στην τοποθέτηση και στην
παύση και στην επιλογή προφανέστατα. Άλλο ένα δείγµα αδια-
φανούς και αναξιοκρατικού χαρακτήρα της Κυβέρνησης που
αποσκοπεί στο να ελέγχει τα πάντα µε µειοψηφία του ΑΣΕΠ προ-
φανέστατα, όπως έχει συµβεί και σε άλλα σχέδια νόµου, απλώς
ως επίφαση αντικειµενικότητας, ως ευλογία µιας κατά τα άλλα
αδιαφανούς και αναξιοκρατικής επιλογής.

Και σας άκουσα προσεκτικά και σε αυτό, κύριε Υπουργέ, και
επειδή σας αρέσει ο κινηµατογράφος, θα σας απαντήσω και εγώ
µε µία ακόµη ατάκα από τον Μάρτιν Σκορτσέζε αυτή τη φορά:
Are you talking to us; Μιλάτε σε εµάς για αξιοκρατία και διαφά-
νεια; 

Η δική µας θέση είναι σαφής και αδιαπραγµάτευτη. Τα κριτή-
ρια επιλογής των διοικούντων σε όλο το δηµόσιο πρέπει να ρυθ-
µίζονται από τον νόµο και η επιλογή να γίνεται από το ΑΣΕΠ. Γι’
αυτό το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής κατέθεσε την τροπολογία την
οποία πληροφορηθήκαµε ότι πρέπει να περιµένουµε υπό τύπον
νοµοτεχνικής βελτίωσης. Καλωσορίζουµε την εν µέρει αποδοχή
της και την αναγνωρίζουµε ως µια θετική κίνηση. Μας καλέσατε
να ψηφίσουµε τη ρύθµιση και το σχέδιο νόµου ενδεχοµένως,
αλλά δυστυχώς για εσάς, παρά τις θεωρίες, δεν υπάρχει κβαν-
τική νοµοθέτηση.

Μιλήσατε για έναν µηχανικό και πώς βλέπει την πολιτική και τη
νοµοθέτηση. Να σας πω και εγώ πώς βλέπει ένας νοµικός τους
νόµους και τη νοµοθέτηση: Υπάρχει η αρχή του σχεδίου νόµου,
η οποία είναι η φιλοσοφία, η αρχιτεκτονική, η αντίληψη την οποία
έχει κάθε κόµµα, κάθε κυβέρνηση για τα πράγµατα και αυτή -λυ-
πάµαι που το λέω, χαίροµαι που το νιώθω- µας βρίσκει εντελώς
αντίθετους από θέση αρχής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα όσα πρόλαβα να πω συγ-
κλίνουν σε µία έννοια κεντρική: µεταρρύθµιση, εφαρµοσµένη µε-
ταρρύθµιση, όχι θεωρητική, µεταρρύθµιση που θα είναι
κινητήριος δύναµη όχι απλώς θεωρητικών αναζητήσεων και συ-
ζητήσεων, αλλά πραγµατικών παρεµβάσεων, για αλλαγή φιλο-
σοφίας, όχι απλώς ονοµασίας. Αλλά εσείς εδώ, όπως σωστά
ειπώθηκε, µας έχετε καλέσει σε τελετή ονοµατοδοσίας. Να σας
ζήσει η µεταρρύθµιση, να τη δείτε όπως επιθυµείτε!

Το βασικό εδώ βέβαια δεν είναι πώς επιθυµεί η Κυβέρνηση να
δει τη µεταρρύθµισή της, αλλά τι θέλει και τι επιθυµεί η κοινωνία
να δει, τι έχει ανάγκη, και αυτό µας απασχολεί εµάς. Και όχι, δεν
είναι µεταρρύθµιση να υπερασπίζεσαι µια ρύθµιση που απέτυχε.
Μιλήσατε για αξιολόγηση -άκουσα προσεκτικά τον κύριο
Υπουργό- αλλά πότε αξιολογήθηκε ο νόµος Κεραµέως
4763/2020 στην επαγγελµατική εκπαίδευση; Πότε συνεδρίασε η
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων να συζητήσει αυτόν τον νόµο,
αν πήγε καλά, πού πήγε καλά, πού δεν πήγε καλά, πώς πρέπει
να διορθωθεί; Ποιο είναι το όργανο που τελικά αξιολόγησε αυτόν
τον νόµο και ποια είναι τα αποτελέσµατα αυτής της αξιολόγησης;

Γιατί µιλάµε για αξιολόγηση. Να λέµε την αξιολόγηση όπως
πραγµατικά πρέπει να είναι, αξιολόγηση ρύθµισης, ώστε στη συ-
νέχεια να βλέπουµε και τι πρέπει να τροποποιούµε. 

Θα σας το πούµε εµείς, λοιπόν. Τίποτα θετικό δεν προκάλεσε,
δεν πέτυχε στην επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση ο
νόµος της κ. Κεραµέως, καµµία θετική αλλαγή στην εκπαιδευτική
πραγµατικότητα. Η χώρα µας -ειπώθηκε ήδη- παραµένει ουρα-
γός στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως προς την επαγγελµατική εκπαί-
δευση. 

Για µάς, λοιπόν, όχι, δεν είναι µεταρρύθµιση η άρνηση της
αξιολόγησης, δεν είναι µεταρρύθµιση απλώς η µετονοµασία
δοµών, η βάπτιση πρακτικών σε καλές. Κι αυτό ακόµα ποιος το
έκρινε; Δεν είναι µεταρρύθµιση να προτάσσεις την κατάρτιση
έναντι των γνωσιακών δεξιοτήτων και να έρχεσαι µετά και να λες
ότι τα παιδιά καταδικάζονται σε αναλώσιµου χρόνου ειδικότητες.
Αφού υποθηκεύεις το εκπαιδευτικό τους υπόβαθρο, θέτοντας σε
δεύτερη µοίρα τη γενική παιδεία και τη γνωσιακή τους δεξιότητα.

Δεν είναι µεταρρύθµιση η κάλυψη των αναγκών των επιχειρή-
σεων και της αγοράς µονοµερώς, δίχως να βελτιώνεται η εκπαί-
δευση που παρέχεται στον ίδιο τον σπουδαστή. Δεν είναι η
εκπαίδευση επιχείρηση, όπως σωστά ειπώθηκε στην ακρόαση
φορέων. 

Δεν είναι µεταρρύθµιση, όπως επίσης τονίστηκε στην ακρόαση
των φορέων, αλλά όπως µας διδάσκει κι η εµπειρία στην Ευρώπη
και στην Ελλάδα, οι mega δοµές, οι µεγάλες δοµές, που δεν αν-
τιµετωπίζουν παρά επιτείνουν το πρόβληµα της εποπτείας και
της επίβλεψης, ενώ είναι γνωστό ότι στα υπερµεγέθη σχολικά
συγκροτήµατα αυξάνεται και η πιθανότητα της βίας.

Δεν είναι µεταρρύθµιση να ξεχνάς τα εσπερινά λύκεια και τους
χιλιάδες των σπουδαστών τους προερχόµενους από ευάλωτες
κυρίως οικογένειες ή να θυµάσαι τα άτοµα µε αναπηρία το 2024,
έχοντας ξεχάσει το 2020 την πρόσβασή τους, όταν ήδη από το
1985 ο πρώτος νόµος του ΠΑΣΟΚ είχε τότε ειδική πρόβλεψη –
τότε, το ’85!- για την ίδρυση επαγγελµατικών σχολών για άτοµα
µε αναπηρία.

Η επαγγελµατική εκπαίδευση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν έχει ανάγκες ούτε από τεράστιες δοµές ούτε από µάνατζερ
επιλεγµένους µε αµφίβολα κριτήρια. Έχει ανάγκη από γενναία
χρηµατοδότηση προκειµένου να αναβαθµιστεί το επίπεδο σπου-
δών σωστά, έχει ανάγκη από καινούργια βιβλία κι όχι συγγράµ-
µατα εικοσαετίας, έχει ανάγκη από καινούργιο εξοπλισµό, να
δοθεί έµφαση στην εκπαίδευση και όχι αποκλειστικός προσανα-
τολισµός στην κατάρτιση. Έχει ανάγκη να αλλάξει και από λύση
ανάγκης, από αποθετήριο σπουδαστών χωρίς όνειρα, να γίνει
ισότιµο µέρος του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. 

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής σάς έδωσε και σήµερα ένα ακόµη
δείγµα της δικής του αντιπολίτευσης, µε τεκµηρίωση και πρό-
ταση. Προτείναµε την ίδρυση ενιαίου φορέα για την επαγγελµα-
τική εκπαίδευση, ανεξάρτητου από το Υπουργείο. Αφού δεν
θέλετε και δεν µπορείτε να κάνετε διάλογο και να χαράξετε πο-
λιτική µαζί µε την κοινωνία, ας το κάνει ένας ειδικός φορέας, ανε-
ξάρτητος, που θα λογοδοτεί στην Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Θα είµαστε, λοιπόν, παρόντες και στα επόµενα. Θα συνεχί-
σουµε να προτείνουµε. Πιστεύουµε στη συναίνεση, πιστεύουµε
στη συναντίληψη, πιστεύουµε στον διάλογο και πιστεύουµε στη
δηµόσια παιδεία και θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε γι’ αυτή
σε κάθε βαθµίδα, ως αξία, ως κοινωνικό κεκτηµένο. Γιατί για
εµάς η εκπαίδευση δεν πρέπει απλώς να ακολουθεί και να προ-
σαρµόζεται µηχανιστικά στις επιταγές της εποχής, αλλά να στο-
χεύει στη µείωση των ανισοτήτων κάθε µορφής, για
περισσότερες ευκαιρίες, για καλύτερη ζωή για ακόµη περισσό-
τερα παιδιά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Πλεύση Ελευθερίας κ. Σπυρίδωνα Μπιµπίλα.

Μετά θα µιλήσουν η κ. Βολουδάκη, ο κ. Ακτύπης, η κ. Δελη-
κάρη και ο κ. Κόντης. 

Κύριε Μπιµπίλα, έχετε τον λόγο. 
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σας ευχαριστώ. 
Να ξεκαθαρίσουµε ότι η Πλεύση Ελευθερίας δεν είναι πάντοτε

εδώ µόνο για να υποδηλώνει την αντιπολιτευτική της παρουσία
και δεν είναι εκ προοιµίου πάντοτε αντίθετη σε καθετί που έρχε-
ται προς διαβούλευση. Όµως, µε γνώµονα την ανταλλαγή από-
ψεων επιβάλλεται η εποικοδοµητική κριτική για πιθανές
βελτιώσεις για τα ζητήµατα που προκύπτουν.

Παράλληλα η Πλεύση Ελευθερίας δίνει µάχες για να ακούγον-
ται πρώτα απ’ όλους οι φορείς και µάλιστα µε σχολαστικότητα,
επί µακρόν, και όχι µε την ταχύτητα που βλέπουµε. Και µάλιστα
είναι κοντά στους µαθητές, στους σπουδαστές, στους φοιτητές
που σήµερα διαδήλωναν, που πασχίζουν µέσα από µια δυστο-
πική κατάσταση από τη µια να επιµορφωθούν επαγγελµατικά και
από την άλλη να καταρτιστούν έτσι ούτως ώστε να µπουν δυνα-
µικά στην αγορά εργασίας. Οι φορείς πρέπει να ακούγονται όχι
επιλεκτικά. Δηλαδή είναι καλύτερα να ακούγονται οι σπουδα-
στές, οι φοιτητές περισσότερο από τον ΣΕΒ.

Η Πλεύση Ελευθερίας υπερασπιζόµενη το άρθρο 16 του Συν-
τάγµατος δίνει πρωταγωνιστικό ρόλο αρχικά στην αναβάθµιση
της δηµόσιας παιδείας και αφού αυτό επιτευχθεί, µπορούµε να
µιλάµε πιο άνετα και σε κλίµα συναίνεσης για την αναγκαιότητα
της ιδιωτικής εκπαίδευσης και της αναβάθµισής της ούτως ώστε
να µην καρπώνονται τα οφέλη οι ολίγοι, αλλά το σύνολο των
νέων ανθρώπων, και να υπηρετήσει από κοινού µε τη δηµόσια
εκπαίδευση τις θεµελιώδεις αξίες της παιδείας.

Εδώ, λοιπόν, έχουµε το εξής: οι απόφοιτοι ΙΕΚ είναι δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης, δηλαδή απόφοιτοι λυκείου -και αυτό να
µην το ξεχνάµε- µε επιπλέον δύο έτη κατάρτισης, οι οποίοι είναι
απολύτως ισότιµοι και έχουν τα ίδια επαγγελµατικά δικαιώµατα
µε τους αποφοίτους των ΕΠΑΛ. Για τους µαθητές της Γ’ Τάξης
των ΕΠΑΛ και πρότυπων ΕΠΑΛ σε αντικατάσταση του σχολικού
εργαστηριακού προγράµµατος προβλέπεται η πρακτική άσκηση
σε επιχειρήσεις της περιοχής ως εργασία είκοσι δύο ηµερών,
χωρίς αµοιβή και χωρίς ασφάλιση. Σε αυτό είµαστε εντελώς αν-
τίθετοι. Επανέρχεται εν ολίγοις η ανήλικη εργασία, πράγµα που
για µας είναι απαράδεκτο. Δεν προβλέπεται σύστηµα εκπαίδευ-
σης εκπαιδευτικών που θα διδάσκουν ώστε να ενισχυθεί η τε-
χνική επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Στην τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση ως εκπαιδευτικό προ-
σωπικό χρησιµοποιούνται χωρίς εκπαίδευση –όπως απαιτείται-
απόφοιτοι διαφόρων ειδικοτήτων από τους πολυάριθµους που
παράγονται και δεν µπορούν να απασχοληθούν στη χαµηλού επι-
πέδου αγορά εργασίας που λειτουργεί βασικά µε ανεκπαίδευ-
τους. Αυτή τη στιγµή είναι ξεκάθαρο πως εκπαίδευση και επίπεδο
προσόντων 4 παρέχουν µόνο τα ΕΠΑΛ. Κατάρτιση και επίπεδο
προσόντων 3 παρέχουν οι ΕΠΑΣ διαφόρων Υπουργείων και ελά-
χιστες ΕΣΚ του ΥΠΕΘΑ κατόπιν πιστοποίησης. 

Ανταποκρίνεται, όµως, το επίπεδο 5 ρεαλιστικά στην πραγµα-
τικότητα; Υπάρχουν τα κατάλληλα προγράµµατα σπουδών, έστω
οδηγοί κατάρτισης, που να είναι όντως επιπέδου 5; Γίνονται οι
κατάλληλες εργαστηριακές ασκήσεις που να ανταποκρίνονται
στο επίπεδο προσόντων 5; Μήπως η πλειοψηφία των σπουδα-
στών ΔΙΕΚ και «Μεταλυκειακού Έτους - Τάξης Μαθητείας», που
εκπαιδεύονται στα εργαστηριακά κέντρα στα οποία εκπαιδεύον-
ται και οι µαθητές ΕΠΑΛ επιπέδου 4, είναι στον ίδιο εξοπλισµό,
µε τα ίδια όργανα και τα ίδια µηχανήµατα και στις ίδιες ουσια-
στικά ασκήσεις; Είναι οδηγοί σπουδών σύγχρονοι, που να αντα-
ποκρίνονται στις απαιτήσεις της αγοράς ή δηµιουργείται µια
παιδεία διαφορετικών ταχυτήτων, στο πλαίσιο των απαιτήσεων
των επιχειρηµατιών;

Ορισµένες επισηµάνσεις θα ήθελα να κάνω σε κάποια άρθρα. 
Στο άρθρο 3 λαµβάνει χώρα η µετονοµασία των υφισταµένων

ΙΕΚ σε σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης. Όµως η
ουσία και η ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών εκπαίδευσης
και κατάρτισης θα έπρεπε να απασχολεί και όχι οι τίτλοι. Μοιάζει
σαν να λέµε «ο Μανωλιός άλλαξε τα ρούχα του και τα έβαλε αλ-
λιώς». 

Με το άρθρο 4 προστίθεται στο άρθρο 22 του 4763/2020 ως
προς τους σκοπούς των σχολών ανώτερης επαγγελµατικής κα-
τάρτισης ότι σκοπός των σχολών αυτών είναι η ενεργή και απο-
τελεσµατική διασύνδεση των καταρτιζοµένων και των αποφοίτων

των ΣΑΕΚ µε την αγορά εργασίας σε τοπικό, περιφερειακό και
κλαδικό επίπεδο. Όµως το ζητούµενο δεν θα έπρεπε να είναι
απλώς η καταγραφή στον νόµο του επιδιωκόµενου σκοπού.

Το µόνο άρθρο του νοµοσχεδίου που εξυπηρετεί τον ανωτέρω
σκοπό είναι το άρθρο 11, το οποίο προβλέπει τη δηµιουργία ηλε-
κτρονικής εφαρµογής στην οποία θα έχουν πρόσβαση οι από-
φοιτοι των σχολών, µε τις επαγγελµατικές ευκαιρίες. 

Επίσης µε το άρθρο 9 προέβλεπε, ως πρόβλεψη ή ως ευχή, να
συνδέονται οι ΣΑΕΚ µε επιχειρήσεις υποδοχής καταρτιζοµένων
ή αποφοίτων και να δηµιουργούν σύζευξη προσφοράς και ζήτη-
σης εργασίας. Δηλαδή αυτές είναι οι µόνες προβλέψεις για τη
διασύνδεση των καταρτιζοµένων και αποφοίτων µε την αγορά
εργασίας. 

Περαιτέρω προστίθεται η φράση «ο απολυτήριος τίτλος που
παρέχουν οι ΣΑΕΚ είναι προσόν διορισµού στην εκπαιδευτική κα-
τηγορία». Ωστόσο, στο ίδιο άρθρο 22, προβλέπει πως σκοπός
των ΣΑΕΚ είναι η παροχή αρχικής επαγγελµατικής κατάρτισης
σε αποφοίτους της µη υποχρεωτικής δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, δηλαδή των γενικών λυκείων και των ΕΠΑΛ, καθώς και σε
κατόχους ισότιµων τίτλων. Άρα στα υφιστάµενα ΙΕΚ -και πλέον
ΣΙΣΑΕΚ- εισέρχονται αποκλειστικά απόφοιτοι δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, δηλαδή άτοµα που σύµφωνα µε το άρθρο 5 του
προεδρικού διατάγµατος 2022, διορίζονται σε κάθε περίπτωση
ως ΔΕ. Χρειάζεται διευκρίνιση για ποιο λόγο οι απόφοιτοι των
ΣΑΕΠ θα φέρονται να µπορούν να διοριστούν ως ΔΕ, αφού εξαρ-
χής στα υφιστάµενα ΙΕΚ µπαίνουν σε κάθε περίπτωση απόφοιτοι
λυκείων ή ΕΠΑΛ, οπότε είχαν αυτό το προσόν, δηλαδή για διορι-
σµό τους ως ΔΕ. Συνεπώς στους αποφοίτους των ΣΑΕΠ δεν απο-
δίδονται πρόσθετα προσόντα. Οι απόφοιτοι παραµένουν µε
επαγγελµατικά δικαιώµατα λυκείου. Αυτό έχει ως συνέπεια ότι
δεν αποδίδονται κίνητρα στους µαθητευόµενους, ώστε να ακο-
λουθήσουν αυτή τη µαθησιακή πορεία και να προτιµήσουν τε-
χνικά επαγγέλµατα µε συγκοµιδή δεξιοτήτων. 

Στο άρθρο 5, ρυθµίζεται η µετονοµασία των ΙΕΚ ειδικής αγω-
γής και εκπαίδευσης σε σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κα-
τάρτισης ατόµων µε αναπηρία. Εν προκειµένω, η φράση «άτοµα
µε αναπηρία», ενδεχοµένως να έπρεπε να αλλάξει σε «άτοµα µε
ειδικές ανάγκες» και κατά την οποία ως άτοµα µε ειδικές ανάγκες
ορίζονται τα άτοµα που πάσχουν από ειδικές ανεπάρκειες ή δυσ-
λειτουργίες οφειλόµενες σε φυσικούς, γενετικούς, κοινωνικούς
παράγοντες, σε τέτοιο βαθµό που είναι δύσκολο γι’ αυτά να συµ-
µετάσχουν στη γενική επαγγελµατική κατάρτιση ή να εξεύρουν
εργασία ή να έχουν πλήρη συµµετοχή στην κοινωνία. Εδώ, µας
δίνεται η ευκαιρία να ζητήσουµε να γίνουν και άλλα ΣΑΕΚ τέτοιας
µορφής, τουλάχιστον σε δέκα µεγάλες πόλεις της Ελλάδας και
όχι µόνο στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη. 

Βλέπουµε στο άρθρο 7 ότι όλες οι ΣΑΕΚ µπορούν να χρηµα-
τοδοτούνται από εθνικούς ή ενωσιακούς πόρους. Αφού, λοιπόν,
οι ιδιωτικές ΣΑΕΚ θα επιχορηγούνται από το δηµόσιο, πρέπει να
εξειδικευθούν και τα κριτήρια των επιδοτήσεων και ποιος φορέας
θα είναι αυτός που θα ελέγχει τις σχετικές διαδικασίες. 

Με το άρθρο 10 προστίθενται τα προγράµµατα αναβάθµισης
δεξιοτήτων και επικαιροποίησης γνώσεων και τα προγράµµατα
εκπαίδευσης εκπαιδευτών πρακτικής άσκησης, τα οποία παρέρ-
χονται από τον τοµέα επαγγελµατικής κατάρτισης της ΣΑΕΚ. Δη-
λαδή, δύνανται να χρηµατοδοτούνται από εθνικούς ή
ενωσιακούς πόρους. Ωστόσο, χρειάζεται διερεύνηση αν οι ιδιω-
τικές σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης είναι εύλογο
να επιχορηγούνται από το δηµόσιο. Επίσης, πρέπει να προβλε-
φθούν κριτήρια και ποιος είναι αυτός ο µηχανισµός που θα ελέγ-
χει τις συναφείς διαδικασίες. Επιφύλαξη να ερευνήσουµε αν τα
υφιστάµενα ΙΕΚ επιχορηγούνταν από το δηµόσιο, έστω και χωρίς
σχετική πρόβλεψη στο ν.4763/2020. 

Επισηµαίνουµε ακόµα ότι δεν υπάρχει µεταβατική διάταξη για
τους παλαιούς και πρώτους αποφοίτους των ΙΕΚ, οι οποίοι µε εί-
κοσι και πλέον χρόνια προϋπηρεσία δεν θα πάρουν δικαίωµα
στην εργασία. Η λειτουργία τους ξεκινάει χωρίς υποδοµές, χωρίς
εξοπλισµό, χωρίς τον απαραίτητο διάλογο µε την ίδια την κοινό-
τητα της επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Η Κυβέρνηση προχωρά
ακάθεκτη, όµως, τις αλλαγές. 

Η αρχή θα γίνει µε συγχωνεύσεις και συνεπώς κλείσιµο πολ-

8808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λών ΕΠΑΛ που θα διευκολύνουν την κατάργηση ειδικοτήτων και
µαζί θέσεων εκπαιδευτών. Αδυνατούµε να κατανοήσουµε τι ακρι-
βώς επιδιώκετε µε τη δηµιουργία εξήντα διαφορετικών ΚΕΕΚ,
όπου θα συστεγάζονται επαγγελµατικές σχολές κατάρτισης. Τι
επιδιώκετε µε τη συγχώνευση των ΕΠΑΛ σε σχολεία µεγαθήρια,
όπου απρόσωπα θα διδάσκουν καθηγητές; Εκεί δεν αποκλείεται
να έχουµε λόγω του µεγέθους και φαινόµενα βίας. 

Τώρα, όσον αφορά στην καλλιτεχνική παιδεία, τα πτυχία των
ηθοποιών υποβαθµίζονται και εξισώνονται µε τα απολυτήρια λυ-
κείου ξανά και µε αυτό το σχέδιο νόµου. Δεν είναι δίκαιο οι τίτλοι
σπουδών των καλλιτεχνών να εξισώνονται και πάλι µε το πτυχίο
κέντρων κατάρτισης µεταλυκειακών σπουδών, το οποίο δεν είναι
τριετούς διάρκειας και δεν προσφέρει εκπαίδευση, αλλά µόνο
κατάρτιση σε συγκεκριµένο αντικείµενο. Οι κάτοχοι πτυχίων δρα-
µατικής σχολής αναγνωρισµένης και εποπτευόµενης από το
Υπουργείο Πολιτισµού, τουλάχιστον τριετούς µεταλυκειακής
φοίτησης της ηµεδαπής, πτυχίου του Κρατικού Θεάτρου Βο-
ρείου Ελλάδος ή του Εθνικού Θεάτρου, κατά το ως άνω διά-
ταγµα κατατάσσονται µε την ειδικότητα ΔΕ ηθοποιών και ΔΕ
θεάτρου στον κλάδο ΔΕ καλλιτεχνικών επαγγελµάτων. Αντί-
στοιχη αντιµετώπιση έχουν και έτεροι πτυχιούχοι άλλων µορφών
καλλιτεχνικής εκπαίδευσης από τον χώρο του θεάτρου, του
χορού, της µουσικής, του κινηµατογράφου, όπου άπαντες πλέον
κατατάσσονται στην κατηγορία ΔΕ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Συγκεκριµένα, το προεδρικό διάταγµα του 2022 ρυθµίζει τα
προσόντα διορισµού στους κλάδους µε ειδικότητα ΠΕ θεατρικών
σπουδών και ΔΕ καλλιτεχνικών επαγγελµάτων ηθοποιών θεάτρου,
εφαρµόζοντας τα επίπεδα του εθνικού πλαισίου προσόντων του
ΕΠΟΠΕΠ για τη λυκειακή και τη µεταλυκειακή εκπαίδευση, το
οποίο έχει εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Δεδοµένου ότι η κατηγορία ΤΕ εξαερώθηκε λόγω της κατάρ-
γησης των ΤΕΙ, οι ηθοποιοί θα κατηγοριοποιούνταν είτε στη δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση είτε στην πανεπιστηµιακή εκπαίδευση.
Δυστυχώς, κατατάχθηκαν στη δευτεροβάθµια, καθώς το προ-
εδρικό διάταγµα 75 του 2022 οι ανώτερες κατά το ΥΠΠΟ δηµό-
σιες και ιδιωτικές δραµατικές σχολές τέχνης αντιδιαστέλονταν
την πανεπιστηµιακή σχολή θεατρικών σπουδών και δε λογίζονται
ως ΑΕΙ. Στην πράξη, όµως, κάποιες από αυτές τις σχολές είναι
ανώτερες και από πανεπιστήµιο. Λέω κάποιες και δεν λέω όλες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ και τον χρόνο της δευτερολογίας
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Παραβλέπει, όµως, το προεδρικό

διάταγµα ότι µεταξύ ΑΕΙ και λυκείου υπήρχε και η κατηγορία των
ΤΕΙ, στην οποία δεν υπήρχε σχολή θεατρικών σπουδών ή παρα-
στατικών τεχνών. Εποµένως, αφού ανωτατικοποιήθηκαν όλα τα
ΤΕΙ, θα µπορούσαν να ανωτατικοποιηθούν και αυτές ή θα µπο-
ρούσε να προβλεφθεί -όπως είπε και ο κ. Καραναστάσης- κατη-
γορία ΚΕ για τους καλλιτέχνες. 

Παραβλέπει, επίσης, ότι µε το ν.4471/2017 το κράτος αναγνώ-
ρισε διακριτό καθεστώς στους αποφοίτους δραµατικών σχολών
που έλαβαν δίπλωµα ως τις 10 Ιουνίου του 2003, παγιώνοντας
έτσι µία περίεργη ανισότητα µεταξύ των καλλιτεχνών που παρα-
κολουθούν ακριβώς το ίδιο πρόγραµµα σπουδών και έτσι επιτεί-
νει το διαχωρισµό σε προ και µετά κάποιου χρόνου. Αυτό είναι
ακατανόητο. 

Το ΣΕΗ και τα αδελφά σωµατεία εξακολουθούν να ζητούν µετ’
επιτάσεως τη δηµιουργία πανεπιστηµιακής σχολής παραστατι-
κών τεχνών στα πρότυπα της Ανώτατης Σχολής Καλών Τεχνών,
όπου επίσης οι καλλιτέχνες δεν εισάγονται µε πανελλήνιες εξε-
τάσεις. Δεν αποκλείονται, όµως, από την πανεπιστηµιακή τους
εκπαίδευση, τα πτυχία τους αναγνωρίζονται και το πρόγραµµα
σπουδών τους είναι εναρµονισµένο και σε απόλυτη σύνδεση µε
το πρόγραµµα του θεωρητικού τµήµατος ιστορίας και θεωρίας
της τέχνης της ίδιας σχολής. 

Κρατάµε την αναφορά σας, κύριε Υπουργέ -δεν σας βλέπω
τώρα- που κάνατε στον κ. Καραναστάση και τη δέσµευσή σας

ότι θα κάνετε πραγµατικότητα το όνειρο τόσων καλλιτεχνών
τόσων πολλών ετών. 

Ακόµα, αναρωτιόµαστε και σας ρωτάµε, µήπως ήρθε η ώρα οι
καλλιτεχνικές σχολές να επιστρέψουν στο Υπουργείο Παιδείας,
από όπου η αείµνηστη Μελίνα Μερκούρη τα πήρε για συγκεκρι-
µένους λόγους και τα είχε πάει όλα στο Υπουργείο Πολιτισµού;
Προφανώς, οι λόγοι αυτοί έχουν εκλείψει. Ευχόµαστε να το λά-
βετε σοβαρά υπ’ όψιν σας. 

Παράλληλα καταθέτουµε στα Πρακτικά υπόµνηµα µε τροπο-
λογία τριάντα έξι σωµατείων, για τη λύση του προβλήµατος
αυτού.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας κ.
Σπυρίδων Μπιµπίλας καταθέτει για τα Πρακτικά τη προαναφερ-
θείσα τροπολογία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Σχετικά µε τις τροπολογίες που κατέθεσε η Κυβέρνηση προ
ολίγου και οι δύο είναι άσχετες µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε.
Δεύτερον, για πολλοστή φορά τις φέρατε και τις δύο κυριολε-
κτικά µέσα στη νύχτα, τη µία χτες 20.45’ και την άλλη στις 21.40’. 

Για την τροπολογία του Υπουργείου Ανάπτυξης, θεωρούµε ότι
αρχίζει να υιοθετείται τελικά αυτό που η Πλεύση Ελευθερίας και
η Πρόεδρός µας ζητά από την πρώτη στιγµή, δηλαδή έλεγχο
τιµών για να περιοριστεί η αισχροκέρδεια και ο πληθωρισµός
απληστίας. Όµως, αυτό γίνεται κάπως περιορισµένα και δειλά
και θεωρούµε ότι τα ηµίµετρα δεν αρκούν, όπως συνέβη και µε
τα προηγούµενα ηµίµετρα που πήρε ο κ. Σκρέκας στο κρίσιµο
αυτό πρόβληµα που ταλανίζει τα νοικοκυριά και τις µεσαίες και
τις ασθενέστερες κοινωνικές τάξεις.

Ως προς τη δεύτερη τροπολογία, η Πρόεδρός µας µε προγε-
νέστερη παρέµβασή της σήµερα, εξήγησε διεξοδικώς γιατί οι αλ-
λαγές στην ηγεσία της Πυροσβεστικής που εισηγείστε µας
βρίσκουν εντελώς αντίθετους. 

Σας ευχαριστώ πολύ και για τον επιπλέον χρόνο που µου δώ-
σατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπιµπίλα.

Πριν δώσω τον λόγο στην κ. Βολουδάκη, είχε ζητήσει µια µικρή
παρέµβαση η Υφυπουργός κ. Μακρή. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Είναι πολύ µικρή, κύριε Πρόεδρε. 

Θέλω να απαντήσω στον συνάδελφο ότι ουδέποτε ιδιωτικό ΙΕΚ
χρηµατοδοτήθηκε και βεβαίως, αυτό δεν θα αλλάξει µε την και-
νούργια νοµοθετική µας πρωτοβουλία. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό.
Καλείται στο Βήµα η κ. Βολουδάκη, Βουλευτής της Νέας Δη-

µοκρατίας.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναβάθµιση

της παρεχόµενης επαγγελµατικής κατάρτισης αποτελεί σηµαντική
πτυχή στην προσπάθεια ενίσχυσης της σύνδεσης µεταξύ εκπαί-
δευσης και αγοράς εργασίας. Οι συζητούµενες µεταρρυθµίσεις
µπορούν να επιφέρουν πολλαπλά οφέλη τόσο στους εκπαιδευό-
µενους όσο και στις τοπικές κοινωνίες και τις επιχειρηµατικές
ζώνες. 

Η επαγγελµατική κατάρτιση πρέπει να είναι συνυφασµένη µε
τις ανάγκες της αγοράς εργασίας, δηλαδή οι εκπαιδευόµενοι
πρέπει να αποκτούν τις δεξιότητες και τις γνώσεις που απαιτούν-
ται από το σύγχρονο εργασιακό περιβάλλον. Οι απόφοιτοι επαγ-
γελµατικής κατάρτισης, µε τις ενισχυµένες δεξιότητες και
γνώσεις που δύνανται να αποκτήσουν, έχουν µεγαλύτερες πιθα-
νότητες να ενσωµατωθούν οµαλά στην αγορά εργασίας και να
επιτύχουν την επιθυµητή επαγγελµατική εξέλιξη.

Με το προς ψήφιση σχέδιο νόµου επιχειρείται µια περαιτέρω
ενίσχυση και αναµόρφωση του εθνικού συστήµατος επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, το οποίο ξεκίνησε µε τον
ν.4763 του 2020. Έχοντας κλείσει ήδη τρία έτη εφαρµογής του
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ο εν λόγω νόµος, εντοπίστηκαν κάποιες εφαρµοστικές αδυναµίες
και αυτές επιχειρεί το Υπουργείο να εξαλείψει τώρα, ενώ στόχος
είναι να ενισχυθεί περισσότερο ο τοµέας της επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης, ώστε να καταστεί πιο ελκυστικός για τους σπουδα-
στές και να συνδεθεί, όπως προανέφερα, πιο αποτελεσµατικά µε
την αγορά εργασίας και τις µεταβαλλόµενες ανάγκες της. 

Όπως αναφέρθηκε και στις συνεδριάσεις της επιτροπής, είναι
δεδοµένο ότι η επιλογή της επαγγελµατικής εκπαίδευσης εκ µέ-
ρους των µαθητών είναι αρκετά χαµηλή σε σύγκριση µε τον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο. Είναι επίσης γεγονός ότι το ποσοστό
ανεργίας νέων είκοσι πέντε ως είκοσι εννέα ετών που είναι εφο-
διασµένοι µε τίτλο επαγγελµατικής εκπαίδευσης είναι υψηλό,
ενώ η απουσία περιόδου µαθητείας δυσχεραίνει περαιτέρω την
απορρόφηση αυτού του εργατικού δυναµικού από την αγορά.
Αυτές ακριβώς τις στρεβλώσεις έρχεται να αντιµετωπίσει το σχέ-
διο νόµου, έχοντας και την προηγούµενη εµπειρία της εφαρµο-
γής του ν.4763. 

Όπως ανέφερα παραπάνω, η διασύνδεση του εκπαιδευτικού
συστήµατος µε τις παραγωγικές ανάγκες της αγοράς είναι του-
λάχιστον περιορισµένη µε αποτέλεσµα οι απόφοιτοι δοµών επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης να δυσκολεύονται να απορροφηθούν,
ενώ οι επιχειρήσεις οµοίως δυσκολεύονται να εντοπίσουν το κα-
τάλληλο εξειδικευµένο εργατικό δυναµικό.

Αυτό που επιχειρείται πλέον είναι η επαγγελµατική εκπαίδευση
και η επαγγελµατική κατάρτιση στη χώρα µας να γίνουν µια
ορατή ποιοτική επιλογή για τους νέους και τις νέες µας, ώστε να
τους δοθεί η δυνατότητα να παράξουν στη χώρα τους και να αι-
σθανθούν ασφαλείς, εφόσον τους δίνεται η δυνατότητα περισ-
σότερων από µία επιλογών. 

Στο πλαίσιο αυτό, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προ-
χωρά σε µια βαθιά µεταρρύθµιση της επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης στην Ελλάδα, η οποία ξεκίνησε από το 2019, υιοθετώντας
νέες, καινοτόµες πρακτικές, ώστε να ενισχυθεί η παρουσία των
επαγγελµατικών δοµών, αποδεικνύοντας το συνεχές της ενδια-
φέρον για την επαγγελµατική εκπαίδευση και για την αναβάθµιση
αυτής. 

Ολοκληρώνεται, λοιπόν, η διαρκής και συστηµατική προσπά-
θεια διασύνδεσης, αλλά και οργάνωσης της επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης και κατάρτισης από το επίπεδο της αποφοίτησης, από
το γυµνάσιο µέχρι και το πανεπιστήµιο. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα
για την αναβάθµιση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης στην Ελ-
λάδα. Η επένδυση στην αναβάθµιση της παρεχόµενης επαγγελ-
µατικής κατάρτισης αποτελεί κλειδί για τη δηµιουργία ενός
ισχυρού και ανταγωνιστικού εργατικού δυναµικού, ενώ παράλ-
ληλα ενισχύεται η εξωστρέφεια και δηµιουργούνται τοπικές οι-
κονοµίες κλίµακας, προκειµένου να συνδεθούν µε την τοπική
αγορά εργασίας. 

Ένα βελτιωµένο σύστηµα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης αποτελεί κρίσιµο παράγοντα για τη µείωση της ανερ-
γίας και συγχρόνως δηµιουργεί υψηλότερης ποιότητας και κα-
λύτερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Σεβαστή Βολουδάκη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Διονύσιος Ακτύπης, Βουλευτής
Ζακύνθου της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Μετά από επτά ώρες καταφέραµε να ανέβουµε στο Βήµα,

οπότε µάλλον θα πρέπει να γίνει µια πρόταση να προστατευτούν
και οι Βουλευτές. Αν είναι δυνατόν, να µιλάνε οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, αλλά να µιλάνε και τέσσερις - πέντε Βουλευτές, για
να µπορεί να προχωρήσει ο κατάλογος, διαφορετικά νοµίζω ότι
θα γίνει το βάσανο των Βουλευτών η όλη διαδικασία. Με εννέα
κόµµατα υπάρχει πρόβληµα. Άρα πρέπει να µας προστατεύσετε
λίγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Πάντα έτσι γίνεται.
Μόνο σήµερα έγινε µια εξαίρεση.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, τα τε-
λευταία χρόνια κατά την προηγούµενη κοινοβουλευτική θητεία

το Υπουργείο Παιδείας πρωτοστάτησε σε µια σειρά µεταρρυθ-
µίσεων και η κοινή συνισταµένη όλων ήταν πως δώσαµε περισ-
σότερα και καλύτερα εφόδια στα παιδιά µας. Έγινε µια µεγάλη
προσπάθεια να καµφθούν και να αντιµετωπιστούν αγκυλώσεις
και νοοτροπίες, οι οποίες για χρόνια µας κρατούσαν πίσω και πε-
ριόριζαν τις δράσεις και τις δυνατότητές µας. 

Το βασικό για εµάς είναι ότι ήµασταν συνεπείς σε αυτά που
υποσχεθήκαµε, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι όλα έγιναν τέλεια.
Υπήρξαν και αστοχίες, αλλά πιστεύω ότι συνολικά εν έτει 2024
τα παιδιά µας έχουν αρχίσει και παίρνουν πολλά περισσότερα
και ποιοτικότερα εφόδια σε σχέση µε το 2019 που αναλάβαµε. 

Δεν υπάρχει καλός και κακός δρόµος, δεν υπάρχει καταξιω-
µένη και απαξιωµένη επιλογή. Υπάρχουν και πρέπει να υπάρχουν
διαφορετικές εναλλακτικές επιλογές για τους νέους, επιλογές
που να ανταποκρίνονται στις κλίσεις, τις δεξιότητες, τα ενδιαφέ-
ροντα των νέων µας, επιλογές, όµως, που να έχουν και αντίκρι-
σµα στην αγορά εργασίας. Και αυτές ακριβώς οφείλουµε να
χαράξουµε, να ενισχύσουµε, να προβάλλουµε και να αφήσουµε
τους νέους µας να επιλέξουν, αλλά βεβαίως να διασφαλίσουµε
ότι σε κάθε µία από αυτές τις διαδροµές οι νέοι µας θα πάρουν
τα καλύτερα δυνατά εφόδια και εργαλεία.

Με το παρόν σχέδιο νόµου κάνουµε ακριβώς αυτό. Θέλουµε
τη στενότερη σύνδεση επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης µε την αγορά εργασίας, σπουδές που θα οδηγούν σε ποι-
οτικές προοπτικές για τους νέους µας. 

Η αναβάθµιση της παρεχόµενης επαγγελµατικής κατάρτισης
αποτελεί µονόδροµο στην προσπάθειά µας να ενισχύσουµε τη
διασύνδεση εκπαίδευσης και αγοράς εργασίας από κοινού µε
την απάντηση στις ανάγκες των τοπικών κοινωνιών. 

Σήµερα, λοιπόν, προχωρούµε στην περαιτέρω ενίσχυση του
εθνικού συστήµατος επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτι-
σης, µέσω αφ’ ενός µεν της διεύρυνσης της συνεργασίας µεταξύ
της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και της επαγγελµατικής κατάρ-
τισης και αφ’ ετέρου, µέσα από την ουσιαστική βελτίωση της συ-
νέργειας µεταξύ των διαφορετικών επιπέδων του εθνικού πλαισίου
προσόντων. Απώτερος στόχος του νοµοσχεδίου δεν είναι άλλος
από την αναβάθµιση των γνώσεων, των ικανοτήτων και των δεξιο-
τήτων των αποφοίτων των σχετικών σχολών, καθώς και η διασφά-
λιση της οµαλής ένταξης των νέων στην αγορά εργασίας. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, προχωρούµε στην αναβάθ-
µιση των ΙΕΚ και στη µετονοµασία τους σε σχολές ανώτερης
επαγγελµατικής κατάρτισης. Επιδίωξή µας είναι οι ΣΑΕΚ πλέον
να αποκτήσουν έναν εξαιρετικά διευρυµένο ρόλο σε ό,τι αφορά
στη διασύνδεση των καταρτιζόµενων και των αποφοίτων τους µε
την αγορά εργασίας σε τοπικό, περιφερειακό και κλαδικό επί-
πεδο. 

Ο βασικός στόχος, όπως αναλύθηκε διεξοδικά και στις επιτρο-
πές, είναι να δηµιουργηθούν περίπου εξήντα δοµές στη χώρα
µας, δοµές θεµατικά στοχευµένες µέσα από τη συνύπαρξη των
επαγγελµατικών λυκείων, των σηµερινών ΙΕΚ, που, όπως ανέ-
φερα, µετονοµάζονται σε σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κα-
τάρτισης, και των εργαστηρίων, µε στόχο να µπορέσουµε
πραγµατικά και µέσα από εκατόν τριάντα νέους οδηγούς κατάρ-
τισης, αλλά και µέσα από την επένδυση σε νέους εξοπλισµούς,
µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης, να προβούµε σε µια πολύ ουσια-
στική µεταρρύθµιση και αναβάθµιση της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης στη χώρα µας.

Για αρκετά χρόνια οι δοµές της επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και κατάρτισης στη χώρα µας λειτουργούσαν µεταξύ τους χωρίς
τη δέουσα διασύνδεση. Διασυνδέουµε λειτουργικά όλες τις
δοµές επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, επαγγελµα-
τικές σχολές κατάρτισης, επαγγελµατικά λύκεια, σχολές ανώτε-
ρης επαγγελµατικής κατάρτισης. Αυτό σηµαίνει ότι οι µαθητές
και οι σπουδαστές έχουν πλέον τη δυνατότητα να χαράξουν τη
δική τους πορεία επαγγελµατικής κατάρτισης από τη στιγµή που
θα ολοκληρώσουν το γυµνάσιο µέχρι και το κατώφλι του πανε-
πιστηµίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ζητήµατα παιδείας δεν είναι
δεξιά ούτε αριστερά. Πρέπει να αφήσουµε πίσω µικροπολιτικά
παιχνίδια και σκοπιµότητες. Κάνουµε πράξη το αίτηµα της κοι-
νωνίας για φυγή προς τα εµπρός, για σύγκρουση µε το παλιό,
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για λύσεις σε όλα τα επίπεδα και συνολική βελτίωση της παιδείας
µας.

Πριν κλείσω, κυρία Υπουργέ, επειδή γνωρίζω την ευαισθησία
σας και την πολύτιµη βοήθειά σας σε όλους τους τοµείς όλα
αυτά τα χρόνια, θέλω στο πλαίσιο αυτής της συζήτησης να σας
µεταφέρω ξανά τα δεκάδες αιτήµατα από την τοπική κοινωνία
της Ζακύνθου για την ίδρυση του εσπερινού ΕΠΑΛ. Υπάρχουν
δεκάδες ενδιαφερόµενοι που θέλουν να φοιτήσουν σε ΕΠΑΛ,
αλλά δεν µπορούν στις υπάρχουσες δοµές διότι εργάζονται τα
πρωινά. Η δηµιουργία του εσπερινού ΕΠΑΛ θα διευρύνει τις γνώ-
σεις του ενδιαφεροµένων και θα τους βοηθήσει να αποκτήσουν
τα αναγκαία εφόδια και γνωστικά εργαλεία για την εργασία τους
στο πλαίσιο της διά βίου µάθησης και εκπαίδευσης. Πρέπει να
δώσουµε αυτές τις δυνατότητες και στη Ζάκυνθο και νοµίζω ότι
θετικά έχετε µιλήσει για αυτό. Θέλουµε η εκπαίδευση να δίνει
ευκαιρίες στους ανθρώπους, ώστε να µπορούν να βελτιώνουν
τις γνώσεις τους και να έχουν επαγγελµατική αποκατάσταση την
οποία επιθυµούν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ακτύπη. Έχετε απόλυτο δίκιο σε αυτό που είπατε για τη
Ζάκυνθο. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Δεληκάρη Αγγελική Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ενίσχυση

του εθνικού συστήµατος επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης αποτελεί µία αναγκαιότητα. Γι’ αυτόν τον λόγο και η
πρωτοβουλία του Υπουργείου Παιδείας Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού να φέρει προς συζήτηση και ψήφιση το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο συνιστά µία εξέλιξη θετική και αναµφίβολα ση-
µαντική. 

Διαχρονική απαίτηση της ελληνικής κοινωνίας είναι η αναβάθ-
µιση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης µε την πα-
ράλληλη διασύνδεσή τους µε την αγορά εργασίας. Σε µια
ελληνική οικονοµία που συνεχώς αναπτύσσεται, σε µια αγορά
εργασίας που εξελίσσεται µε ιλιγγιώδεις ρυθµούς τόσο ως προς
τις τεχνολογικές απαιτήσεις όσο και ως προς τις ανάγκες που
ανακύπτουν µε τη µετατόπιση της οικονοµικής δραστηριότητας
σε νέους τοµείς οφείλουµε να είµαστε διαφορετικοί, αποτελε-
σµατικοί και µε σαφές µεταρρυθµιστικό σχέδιο. 

Η θεσµοθέτηση των κέντρων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης υπηρετεί ακριβώς αυτόν τον στόχο. Θα αφουγκρά-
ζονται τις απαιτήσεις που υπάρχουν στις τοπικές αγορές εργα-
σίας. Θα αξιοποιούν τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του κάθε
τόπου, παραδείγµατος χάριν, αν έχει ανεπτυγµένη τουριστική
βιοµηχανία, ώστε οι απόφοιτοι των εκπαιδευτικών µονάδων των
περιοχών αυτών να έχουν αυξηµένες προοπτικές ταχείας απορ-
ρόφησης και αποκατάστασης. Η επαγγελµατική εκπαίδευση άλ-
λωστε αποτελεί τη γέφυρα µεταξύ της µάθησης στην τάξη και
της εφαρµογής στον πραγµατικό κόσµο, παρέχοντας άµεση διέ-
ξοδο στα άτοµα για να µετατρέψουν τις δεξιότητές τους σε ευ-
καιρίες απασχόλησης. Καθώς ο κόσµος γίνεται όλο και πιο
εξειδικευµένος η επαγγελµατική εκπαίδευση καθίσταται ο άξο-
νας για την ανάπτυξη ενός εργατικού δυναµικού που µπορεί να
ανταποκρίνεται στις ποικίλες ανάγκες µιας δυναµικής και εξελισ-
σόµενης παγκόσµιας οικονοµίας. 

Επιπλέον το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αναβαθµίζει πραγµα-
τικά τη λειτουργία των επαγγελµατικών λυκείων. Το Υπουργείο
Παιδείας έχει αξιολογήσει τις καλές πρακτικές που εφαρµόστη-
καν πιλοτικά στα πειραµατικά επαγγελµατικά λύκεια και τις προ-
ωθεί στα επαγγελµατικά λύκεια. Ο ρόλος των τοµεαρχών
αναβαθµίζεται, ενώ σε όσα επαγγελµατικά λύκεια δεν προβλέ-
πεται ένταξη σε κάποιο κέντρο επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης συστήνεται επιτροπή συντονισµού του επαγγελµατι-
κού λυκείου. Αυτή η αλλαγή µε τη σύσταση της επιτροπής θα εγ-
γυάται τον καλύτερο συντονισµό και τη συνεργασία ανάµεσα στα
ΕΠΑΛ και στα εργαστηριακά κέντρα. Υπάρχουν βέβαια και άλλα
σηµεία τα οποία θεωρώ αρκετά σηµαντικά, όπως η εβδοµάδα
προσανατολισµού. 

Είναι σαφές πως η επαγγελµατική εκπαίδευση είναι ένας πυ-
λώνας που κρατά σε ισορροπία την κοινωνία, την αγορά, την οι-
κονοµία. Πόσες φορές δεν έχουµε αναρωτηθεί για την έλλειψη
συγκεκριµένων επαγγελµάτων σε κρίσιµους τοµείς; Δεν πρέπει
να στρέψουµε και προς τα εκεί ανθρώπους που θέλουν να µά-
θουν τέχνες; Δεν πρέπει αυτό το µήνυµα να το επικοινωνήσουµε
σωστά; Για παράδειγµα στα ΕΠΑΛ της Καβάλας θα αναφέρω εν-
δεικτικά µερικές από τις ειδικότητες: βοηθός νοσηλευτή, βοηθός
βρεφονηπιοκόµων, βοηθός ιατρικών βιολογικών εργαστηρίων,
τεχνικός δικτύων, τεχνικός οχηµάτων και άλλα, για να µην τα ανα-
φέρω όλα τώρα ένα προς ένα. 

Η µετονοµασία των ινστιτούτων επαγγελµατικής κατάρτισης
σε σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης µε τη σχεδια-
ζόµενη αναδιάρθρωσή τους θα ενισχύσει την κατάρτιση που
προσφέρεται µε νέες ειδικότητες και υπηρεσίες, που θα συνδέ-
ονται στενά µε την αγορά εργασίας σε τοπικό, περιφερειακό και
κλαδικό επίπεδο. Οι δύο τοµείς από τους οποίους θα αποτελούν-
ται οι ΣΑΕΚ, δηλαδή αυτός της επαγγελµατικής κατάρτισης και
εκείνος της επαγγελµατικής ανάπτυξης και συµβουλευτικής, θα
εγγυώνται την απροβληµάτιστη διασύνδεση, υποστήριξη και κα-
θοδήγηση των καταρτιζοµένων, αλλά και των αποφοίτων, προ-
ωθώντας παράλληλα τη συνέργεια µε τις επιχειρήσεις υποδοχής
µε την παρακολούθηση ταυτόχρονα της εξέλιξης της πρακτικής
άσκησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανακεφαλαιώνοντας θα ήθελα
να τονίσω ξανά ότι τα προγράµµατα επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης, που είναι στενά συνδεδεµένα µε τις επιχειρήσεις, µπορούν
να ενηµερώνονται για τις τελευταίες τάσεις, τεχνολογίες και
απαιτήσεις της οικονοµίας. Αυτό διασφαλίζει ότι οι σπουδαστές
µαθαίνουν δεξιότητες που σχετίζονται άµεσα µε τις ανάγκες του
εργατικού δυναµικού. Μέσω της συνεργασίας µε τις επιχειρήσεις
η επαγγελµατική εκπαίδευση µπορεί να προσφέρει στους µαθη-
τές εµπειρίες, εξάσκηση, η οποία ενισχύει την κατανόηση των
πρακτικών του κλάδου και βοηθά στη γεφύρωση του χάσµατος
µεταξύ θεωρητικών γνώσεων και πρακτικής εφαρµογής. Η συ-
νεργασία µεταξύ της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και των επι-
χειρήσεων συµβάλλει στην αντιµετώπιση του χάσµατος
δεξιοτήτων, διασφαλίζοντας ότι το εκπαιδευτικό σύστηµα παρά-
γει αποφοίτους µε τις συγκεκριµένες δεξιότητες και γνώσεις που
χρειάζονται οι επιχειρήσεις. 

Για όλους αυτούς τους λόγους θεωρώ πως η υπερψήφιση του
υπό συζήτηση νοµοσχεδίου προάγει µια ουσιαστική µεταρρύθ-
µιση που θα δώσει νέες προοπτικές στην επαγγελµατική εκπαί-
δευση και κατάρτιση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Δεληκάρη.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Κόντης Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος των Σπαρτιατών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδερφοι, κατ’ αρχάς άκουσα και το

παράπονο ενός συναδέλφου, που το συµµερίζοµαι, για την ανα-
µονή. Εγώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, όπως θα έχετε
παρατηρήσει, πάντα έρχοµαι το πρωί και προσπαθώ να µιλώ το
βράδυ αργά, σεβόµενος τους συναδέλφους και να τους ακούσω
κιόλας. Γιατί µπορεί να βλέπουµε σε επιτροπές ή να διαβάζουµε
τα νοµοσχέδια, αλλά είναι απόλυτα πολύτιµη η γνώµη του καθε-
νός.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο αυτό, όπως είπε ο εισηγητής µας,
βλέπει θετικά πράγµατα και είµαστε υπέρ της ψήφισής του. Να
πω όµως ότι στα χρόνια που περάσανε και που θυµάµαι εγώ από
όταν πηγαίναµε σχολείο η εκπαίδευση άλλαξε, πέρασε από
πολλά στάδια. Πηγαίναµε στο εξατάξιο γυµνάσιο τότε, το οποίο
µετέπειτα έγινε γυµνάσιο και λύκειο, µετά δηµιουργήθηκαν τα
ΚΑΤΕ, µετά ΣΕΤΕ, ΣΕΛΕΤΕ, τα έκαναν ΙΕΚ, πώς τα έκαναν, αλλά
η εκπαίδευση χρόνο µε τον χρόνο χειροτέρευε. 

Στην εποχή µου, θυµάµαι, υπήρχε µια σχολή τεχνικής εκπαίδευ-
σης, η «Σιβιτανίδειος», που έβγαζε εξειδικευµένους τεχνίτες και
ήταν σε επίπεδο πανεπιστηµιακό, πολυτεχνικό, στο επίπεδο κα-
τάρτισης. Σήµερα βλέπουµε παιδιά να πηγαίνουν σε τεχνικές σχο-
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λές και να βγαίνουν χειρότεροι απ’ ό,τι µπήκαν. Δεν είναι απόλυτο
για όλους, αλλά πάρα πολλοί δεν ενδιαφέρονται για αυτό, δεν εν-
διαφέρονται οι καθηγητές, έχει πέσει το επίπεδο εκπαίδευσης. 

Λοιπόν, δεν έχει σηµασία το να µετονοµάσουµε κάποιες σχο-
λές ή κάποια ιδρύµατα και από ΙΕΚ να γίνουν ΣΑΕΚ, να υπάρχει
συµβουλευτικός οργανισµός, ΓΕΑΣ. Το θέµα είναι να υπάρχει
συνδυασµός θέλησης των εκπαιδευοµένων και των διδασκόντων,
να υπάρχει η κατάλληλη επιµόρφωση και να τους δίνονται τα
εφόδια, όπως για παράδειγµα πήρα εγώ στο δικό µου αρχικό
επάγγελµα του πλοιάρχου.

Η σχολή µου ήταν ανώτερη σχολή. Λέγονταν τότε οι σχολές
µας ΑΔΣΕΝ, Ανώτερες Δηµόσιες Σχολές Εµπορικού Ναυτικού.
Εγώ τελείωσα τον Ασπρόπυργο. Σήµερα διαβάζω ότι υπάρχει
προσπάθεια αυτής της πάρα πολύ καλής σχολής να την υποβι-
βάσουν σε επίπεδο ΙΕΚ και διαµαρτύρονται τώρα και οι καθηγη-
τές των σχολών και οι µαθητές και οι πάντες και δεν υπάρχει
κανένας λόγος να γίνει αυτό. Ψάχνοντας το θέµα είδα ότι οι µα-
θητές σήµερα υπολείπονται σε εκµάθηση των πραγµάτων, τα
οποία µαθαίναµε εµείς τότε. 

Δηλαδή, λέω σε σηµερινό µαθητή της σχολής Εµπορικού Ναυ-
τικού, τι είναι σφαιρική τριγωνοµετρία, να µου αναλύσει πώς βγά-
ζουµε τα ηµίτονα, παρηµίτονα, µε τους πλανήτες που ταξιδεύουν
τα καράβια και δεν ξέρουν. Και τα λέω αυτά αναλυτικά για να κα-
ταλάβετε ότι σε ένα τόσο ευαίσθητο επάγγελµα που νεαρός αν-
θυποπλοίαρχος θα αναλάβει την πλοήγηση στη βάρδια του, ενός
πλοίου τριακοσίων µέτρων σε µέσο όρο µε δεκαπέντε χιλιάδες
κοντέινερ, εκ των οποίων το καθένα ζυγίζει σαράντα τόνους και
σε ένα λάθος του µπορεί να πάει αύτανδρο όλο το καράβι, πρέ-
πει να υπάρχει η κατάλληλη εκπαίδευση. 

Πώς είναι δυνατόν να έρχεται η κοινωνία και το κράτος και να
προσπαθεί να υποβαθµίσει την εκπαίδευση και την απαίτηση που
έχει από τις σχολές -έβαλα σαν παράδειγµα αυτή, αλλά είναι και
άλλες σχολές σαν αυτή- και να µην ζητάει την ανώτερη εκπαί-
δευση σε αυτό, να αυξήσει και τα χρόνια, να σταµατήσει τον
τρόπο που λειτουργεί σήµερα. Εµείς τελειώναµε τη σχολή κα-
τευθείαν, ήµασταν και εσωτερικοί και πηγαίναµε και ταξιδεύαµε
και αποκτούσαµε την εµπειρία έτσι. Τώρα τα παιδιά σπουδάζουν
πέντε µήνες, πάνε στη θάλασσα πέντε µήνες, ξεχνούν αυτά που
έµαθαν, ξαναγυρίζουν στη σχολή. Δεν βλέπουµε, λοιπόν, σοβαρά
την εκµάθηση τόσα χρόνια, τη βλέπουµε ευκαιριακά και ανάλογα
µε τον Υπουργό που θα έρθει, ο οποίος ανάλογα µε τους συµ-
βούλους που έχει, θέλει να δείξει ότι κάνει καλύτερο έργο από
το προηγούµενο. 

Και τελικά δεν φτάνουµε πουθενά. Ψάχνουµε να βρούµε ερ-
γάτες, τεχνίτες µάλλον και βλέπουµε ότι δεν υπάρχουν. Μόνο
υπάρχουν αλλοδαποί που έρχονται και δεν είναι µοµφή κατά των
αλλοδαπών, καλώς εργάζονται, γιατί είναι τεχνίτες. Ψάχνεις ηλε-
κτρολόγο Έλληνα δεν βρίσκεις, ψάχνεις τεχνίτη δεν βρίσκεις.
Δεν στρέφονται στην τεχνική και επαγγελµατική εκπαίδευση τα
παιδιά, γιατί δεν τα ωθεί η κοινωνία µε τον τρόπο που τα αντιµε-
τωπίζει. Κι έτσι δηµιουργείται η έλλειψη ειδικευµένων εργαζοµέ-
νων και η ανάγκη εργατικών χεριών από τρίτες χώρες. 

Θα έπρεπε να γίνεται ξεκαθάρισµα από το γυµνάσιο των µα-
θητών που έχουν κλείσει σε τοµείς της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και αναβάθµιση αυτής, µείωση των εισακτέων στην
τριτοβάθµια και ειδικά σε σχολές µε χαµηλή απορρόφηση στην
αγορά εργασίας.

Βλέπουµε να έχουν δηµιουργηθεί ένα σωρό υποπαραρτήµατα
υποτιθέµενων πανεπιστηµιακών σχολών, τις οποίες τελειώνουν
παιδιά, είναι απόφοιτοι και µετά δεν ξέρουν τι να κάνουν και πη-
γαίνουν σε άλλες σχολές ή τις χρησιµοποιούν σαν σκαλοπάτι για
να κάνουν ένα µεταπτυχιακό. Άµεση διασύνδεση των ειδικοτήτων
µε την αγορά εργασίας, ένα αυστηρό πλαίσιο σπουδών µε πα-
ροχή υψηλού επιπέδου εκπαίδευσης κατάρτισης, είναι τα λίγα
που έχω σηµειώσει. Πρακτική άσκηση µε επιδότηση, προτροπή
των νέων σε τέτοιου είδους σχολές όπου υπάρχει µεγάλη ζήτηση
στην αγορά, βελτίωση της υλικοτεχνικής υποδοµής στα ΕΠΑΛ
ΙΕΚ, τα οποία είναι απαρχαιωµένα, διευκόλυνση πρόσβασης ατό-
µων -όπως είπα- µε αναπηρία σε όλες τις σχολές και ίδιες ευκαι-
ρίες εργασίας. Αναβάθµιση των ΕΠΑΛ -σήµερα τα ΕΠΑΛ
θεωρούνται σαν κάτι κακόφηµο. Αν µιλήσεις σε µαθητή, σε κά-

ποιον για ΕΠΑΛ, είναι σαν να του λες πήγαινε σε µια κακόφηµη
συνοικία να µείνεις. Δεν ξέρω πώς και δεν έχω προσέγγιση µε τα
ΕΠΑΛ, δεν είχα ποτέ επαφή, αλλά βλέπω ότι όλοι µιλάνε µε τον
χειρότερο τρόπο. 

Για ποιο λόγο γίνεται αυτό; Δεν θα έπρεπε τα ΕΠΑΛ να ανα-
δεικνύουν τους νέους σε αυτό που έχουν επιλέξει και να τους
βοηθάνε να επιλέξουν ένα δρόµο στο µέλλον, διαφορετικό από
το θεωρητικό των πανεπιστηµίων. Εν πάση περιπτώσει, εµείς χαι-
ρετίζουµε µια προσπάθεια η οποία θα γίνει µε σκοπό τη βοήθεια
που θα δοθεί στους νέους µας. Σίγουρα θα πρέπει να αποφύ-
γουµε τις συγχωνεύσεις των ΕΠΑΛ, γιατί δεν µπορούµε να
έχουµε ΕΠΑΛ µε πεντακόσια και επτακόσια άτοµα να σπουδά-
ζουν, χωρίς να υπάρχει περίπτωση να απορροφήσουν αυτά που
θα τους δώσουν. Τα τεχνολογικά βιβλία να στηρίζονται σε βιβλία
σύγχρονα πλέον και όχι του 2007 που είναι σήµερα, αναβάθµιση
των προγραµµάτων σπουδών και στα ΕΠΑΛ και στα ΙΕΚ, τα οποία
µετονοµάζονται και εν πάση περιπτώσει µια γενικότερη αλλαγή
στη νοοτροπία µας, η οποία έχει µείνει δυστυχώς στο ότι τους
καλούς µαθητές δεν έχουµε τι να τους κάνουµε, να τους ξεφορ-
τωθούµε. Τα παιδιά τα οποία δεν θέλουν ή δεν έχουν κλίση στις
σπουδές και αυτά λένε πάµε να κάνουµε κάτι, να βγάλουµε µια
σχολή και ό,τι γίνει. 

Να πω και κάτι άλλο. Υπάρχουν και τοµείς της ζωής µας, όπως
ο αθλητισµός, οι οποίοι σήµερα αναγκαστικά είναι τοµείς στους
οποίους έχουν στραφεί πάρα πολλοί νέοι και οι γονείς τους. Εγώ
το βλέπω καθηµερινά αυτό, ίσως δεν το αντιµετωπίζετε. Βλέπω
γονείς πλέον να εργάζονται από το πρωί µέχρι το βράδυ εντός
εισαγωγικών για να γίνει το παιδί τους ποδοσφαιριστής, επειδή
θεωρεί ότι σήµερα είναι ένα επάγγελµα το οποίο αποφέρει δόξα
και χρήµατα, πρόσκαιρα βέβαια. Και τα τραβάνε τα σχολεία.
Προχθές βρέθηκα σε ένα τουρνουά ποδοσφαιρικό που είχε πάνω
από εβδοµήντα οµάδες από την Ελλάδα, παιδάκια από οκτώ έως
δεκαπέντε ετών. 

Είδα γονείς να συµπλέκονται µεταξύ τους, γονείς υψηλού επι-
πέδου από τα αυτοκίνητα που είδα να έρχονται, την εµφάνισή
τους. Είδα γονείς να προτρέπουν τα παιδιά τους να σπάσουν τα
πόδια άλλων παιδιών που αγωνίζονταν εκείνη τη στιγµή και πραγ-
µατικά κάποιοι µε αναγνώρισαν, ήρθαν δίπλα µου και µε ρωτού-
σαν αν το παιδί τους είναι µεγάλο ταλέντο, να πάει σε οµάδα. Και
τους είπα, µε τον τρόπο που φέρεστε, όχι µόνο δεν πρόκειται να
παίξει ποδόσφαιρο, αλλά δεν θα βγει καλός άνθρωπος. 

Πρέπει, λοιπόν, και εκεί ακόµα το κράτος να φροντίσει να
µάθει πλέον την ευγενή άµιλλα και µέσα από τους αθλητικούς
χώρους τα παιδιά τα οποία είναι εγκαταλελειµµένα εκεί. Είδα και
αυτή την αποστολή της ΕΠΟ για στηµένα παιχνίδια στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, υποτιθέµενα στηµένα παιχνίδια.
Εγώ βέβαια τα είδα και γελάω, γιατί αν αυτό ήταν το πρόβληµα
της Ελλάδος στα στηµένα παιχνίδια, τότε µια χαρά θα ήταν. Τα
στηµένα παιχνίδια τα πραγµατικά δεν τα στέλνουν πουθενά, ποτέ
κανείς ούτε η UEFA ούτε η ΕΠΟ. 

Και δεν καταλαβαίνω γιατί τα στέλνουν στη Βουλή, αφού η
Βουλή δεν είναι εισαγγελέας, δεν έχει εισαγγελικό έργο σε αυτό
το θέµα, οι εισαγγελείς οι οποίοι τα παίρνουν δεν έχουν βγάλει επί
οκτώ ή δέκα χρόνια κανένα αποτέλεσµα. Δεν πρέπει η πολιτεία,
λοιπόν -και θα φτάσω σε αυτό για το οποίο ξεκίνησα την κουβέντα
αυτή- να φροντίσει αυτά τα παιδιά να µη διαφθείρονται ώστε να
γίνονται είκοσι χρονών ποδοσφαιριστές και να ψάχνονται να δια-
φθαρούν, να πάρουν χρήµατα για να πουλήσουν το παιχνίδι; Γιατί
αυτό γίνεται. Πώς θα αποκτήσουν τα παιδιά αυτά αυτή την εµπει-
ρία ζωής να γίνουν τίµιοι πολίτες, όταν έχουν διαφθαρεί από δώ-
δεκα χρονών, όταν κορίτσια στήνουν παιχνίδια και παίζουν
στοίχηµα που ξέρω και ακούω, µπασκετικά, παιχνίδια βόλεϊ. Πόσα
θα χάσουµε, θα χάσουµε τόσα για να πάρουν 100, 200 ευρώ. 

Δεν πρέπει να υπάρξει εκεί µέριµνα της πολιτείας να τα πιάσει
από µικρά, τους καθηγητές που τους µαθαίνουν, τους προπονη-
τές; Όλα αυτά είναι εκπαίδευση γι’ αυτά. Γιατί τα παιδιά αυτά
βγαίνουν επαγγελµατίες πλέον σε έναν τοµέα ο οποίος αποφέρει
χρήµατα στο κράτος και έσοδα, ο οποίος είναι αθλητισµός. Το
ποδόσφαιρο αποφέρει χρήµατα, πληρώνουν ΙΚΑ, εφορίες οι πο-
δοσφαιριστές και µάλιστα πάρα πολλά. Έχει ποδοσφαιριστή
στην Ελλάδα που παίρνει τριάµισι εκατοµµύρια τον χρόνο µεικτά
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και πληρώνει έσοδα και στο κράτος ένα εκατοµµύριο, ενάµιση
σε φόρους. 

Δεν πρέπει εµείς να φροντίσουµε τα παιδιά, τα οποία είναι χι-
λιάδες; Δεν φαντάζεστε πόσα έχουν στραφεί πλέον σε ακαδη-
µίες ποδοσφαίρου, µπάσκετ και παρατάνε και τα σχολεία. Πρέπει
να κάνει µια παράπλευρη σήµερα προσπάθεια το Υπουργείο και
τα αρµόδια Υπουργεία Αθλητισµού Παιδείας και να φροντίζουν
τα παιδιά αυτά να βγουν πρώτα καλοί άνθρωποι και µετά να
βγουν αθλητές εάν µπορούν. Όχι όλα µαζί. Επειδή έχουµε πρό-
βληµα στην κοινωνία να πάνε να βγουν µε διάφορους τρόπους
αθλητές και αν δεν µπορούν να βγουν αθλητές καλοί να διαφθα-
ρούν και να παίζουν στοιχήµατα. 

Δυστυχώς είναι χιλιάδες αυτοί. Δεν το γνωρίζετε γιατί δεν το
ζείτε. Σας το λέω και γι’ αυτό επιµένω εδώ. Βλέπω τα στοιχήµατα
αυτά που µας έστειλε ο κ. Μπαλτάκος, που εγώ αν ήµουν µια κυ-
βέρνηση σοβαρή κι έβλεπα να µου στέλνει κάθε τόσο στηµένα
παιχνίδια θα τον καλούσα εδώ και θα έλεγα, κύριε Μπαλτάκο θα
κάνω µια πρόταση για εξεταστική επιτροπή. Τον «χ» κ. Μπαλτάκο,
να είναι πρόεδρος της ΕΠΟ. 

Τι µας φέρνετε εδώ παιχνίδια στηµένα; Θεωρείτε ότι είναι στη-
µένα; Πείτε µου τι κάνατε γι’ αυτά, λοιπόν; Θέλετε να τα ελέγξω
εγώ; Γιατί µας τα στέλνετε είκοσι παιχνίδια εδώ; Και αναφέρει τα
παιδιά εδώ που λέει ότι αυτός έχει διαφθαρεί. Μάλλον αυτός έχει
διαφθαρεί δεκαπέντε φορές, ο άλλος δώδεκα, ο άλλος δεκα-
τρείς. Είναι δυνατόν; Και να µην ασχολείται κανείς µε αυτό; Αυτή
η διαφορά θα βγει µετά στην κοινωνία, για τα παιδιά είκοσι,
τριάντα χρονών. Σταµατάνε το ποδόσφαιρο αυτά τα παιδιά και
θα γίνουν κακοποιοί, όσα έχουν εµπλακεί σε στοιχήµατα κ.λπ.. 

Αυτά είναι πράγµατα που έπρεπε να µας ακουµπάνε. Δεν είναι
µόνο τεχνική εκπαίδευση, είναι κι άλλα. Και ο αθλητισµός είναι
τοµέας, επαγγελµατικός πλέον στη ζωή µας. Και πρέπει να τα
κοιτάξουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόντη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Φαρσάλων
από το δεύτερο τµήµα. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο βήµα η κ. Θωµαΐς Οικονόµου, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επαγγελµα-

τική εκπαίδευση αποτελεί το µεγαλύτερο στοίχηµα για τη νέα
γενιά και για το µέλλον της χώρας µας. Και αυτό, γιατί πάνω της
βασίζεται όχι µόνο η οικονοµική, αλλά και η κοινωνική πρόοδος
της πατρίδας µας.

Η Ελλάδα, για να προχωρήσει, χρειάζεται ανθρώπους µε τε-
χνικές γνώσεις και νέες δεξιότητες. Καινοτόµα επαγγέλµατα εµ-
φανίζονται διαρκώς, καθώς επιχειρούµε την πράσινη και την
ψηφιακή µετάβαση σε ένα τόσο ελπιδοφόρο όσο και απαιτητικό
αύριο. Το χάσµα µεταξύ εξειδικευµένου ανθρώπινου δυναµικού
και των απαιτήσεων της ελληνικής αγοράς εργασίας είναι εµφα-
νές και σύµφωνα µε τις επιχειρήσεις µπορεί να γεφυρωθεί µε την
αναβάθµιση του εθνικού συστήµατος επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης.

Αυτός, λοιπόν, είναι και ο στόχος του παρόντος νοµοσχεδίου,
όπως και της νέας ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας. Οι µακρο-
πρόθεσµες σηµαντικές επιπτώσεις θα γίνουν αισθητές, πρώτον,
στη µείωση της ανεργίας, ιδιαίτερα για τους νέους, τις γυναίκες
και τους µακροχρόνια ανέργους και παράλληλα, δεύτερον, στην
κάλυψη των αναγκών της αγοράς εργασίας σε νέες ειδικότητες
και επαγγέλµατα του µέλλοντος, επαγγέλµατα µε προοπτικές κα-
ριέρας, καλές απολαβές και υψηλή προστιθέµενη αξία για την
εθνική µας οικονοµία.

Εργαλεία για την εφαρµογή της καινοτόµου αυτής πολιτικής
που εισάγει το παρόν νοµοσχέδιο είναι, πρώτον, η ίδρυση των
ενοποιηµένων κέντρων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης, τα ΚΕΕΚ, προκειµένου µε τη συγκέντρωση των αντίστοι-
χων δοµών σε έναν κοινό χώρο, τα campus, να πετύχουµε νέες
συνέργειες και οικονοµίες κλίµακας, µε την παράλληλη αναβάθ-
µιση των ινστιτούτων επαγγελµατικής κατάρτισης, τα ΙΕΚ, σε
σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης, τα ΣΑΕΚ, µε ποι-
οτική αναβάθµιση των σπουδών τους και -κάτι πολύ σηµαντικό-
µε τη συµπερίληψη των ατόµων µε αναπηρίες στο δυναµικό
τους.

Εδώ, κυρία Υπουργέ, θέλω να σας ζητήσω να εξετάσετε µε το
ενδιαφέρον που πάντοτε σας διακρίνει για τις αποµονωµένες πε-
ριοχές της πατρίδας µας, τη δυνατότητα ίδρυσης ενός τέτοιου
κέντρου ΚΕΕΚ στο Καρπενήσι, ενός καινοτόµου κέντρου επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, που θα λειτουργεί επ’
ωφελεία ολόκληρου του νοµού τον οποίο έχω την τιµή να εκπρο-
σωπώ, χωρίς βέβαια να παραγνωρίζεται και η ανάγκη αναβάθµι-
σης της υφιστάµενης υλικοτεχνικής υποδοµής του οικείου ΕΠΑΛ
σε επίπεδο αιθουσών διδασκαλίας, εργαστηρίων κ.λπ..

Κύριοι συνάδελφοι, ένα ακόµη µέτρο που σίγουρα θα έχει θε-
τική επίπτωση είναι η σχεδιαζόµενη µεταφορά στα επαγγελµα-
τικά λύκεια των καλών πρακτικών που έχουν ήδη εφαρµοστεί
πιλοτικά στα πρότυπα επαγγελµατικά λύκεια, ΠΕΠΑΛ, πρότυπα
λύκεια τα οποία υπενθυµίζω ότι δηµιούργησε η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη. Θα έχουµε, εποµένως, την εισαγωγή και-
νοτόµων εκπαιδευτικών µεθόδων και αντικειµένων που δοκιµά-
στηκαν µε επιτυχία και θα επεκταθούν πλέον σε όλα τα
επαγγελµατικά λύκεια της χώρας.

Κύριε Υπουργέ, ήθελα µε την ευκαιρία της σηµερινής µας συ-
ζήτησης για την επαγγελµατική κατάρτιση, να φέρω ως παρά-
δειγµα από τον νοµό που εκπροσωπώ τη λειτουργία του ΔΙΕΚ
Καρπενησίου, ενός δηµόσιου ΙΕΚ που προσφέρει δωρεάν µετα-
δευτεροβάθµια επαγγελµατική εκπαίδευση σε νέους ανθρώπους
και µπορεί να αναβαθµιστεί σε σχολή ανώτερης επαγγελµατικής
κατάρτισης.

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι πολύ σηµαντικό να δούµε πώς
θα µπορέσουµε να διευρύνουµε το φάσµα των υφιστάµενων ει-
δικοτήτων στην Ευρυτανία, προκειµένου να αυξήσουµε την απα-
σχόληση των αποφοίτων και ταυτόχρονα, να καλύψουµε τις
ανάγκες της τοπικής οικονοµίας.

Ας µην ξεχνάµε ότι παραµένει µπροστά µας η µεγάλη πρό-
κληση της προσέλκυσης περισσότερων νέων ανθρώπων στην τε-
χνική και επαγγελµατική εκπαίδευση, µε την προοπτική µιας
ποιοτικής σταδιοδροµίας σε καινοτόµους τοµείς της οικονοµίας.
Προς αυτή την κατεύθυνση έχει προταθεί η προσθήκη καινοτό-
µων ειδικοτήτων που µπορούν να στηρίξουν την ανάπτυξη ορει-
νών περιοχών, όπως είναι ο φυσιολατρικός, ο συνεδριακός, ο
θρησκευτικός και ο αθλητικός τουρισµός, µαζί µε νέα τεχνολο-
γικά επαγγέλµατα, όπως οι τεχνικοί ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, αλλά και παραδοσιακές ειδικότητες, όπως αυτές της
µελισσοκοµίας, της γαλακτοκοµίας, της επεξεργασίας κρέατος
και πολλές άλλες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι την
προηγούµενη τετραετία έγιναν σηµαντικές παρεµβάσεις στο σύ-
στηµα επαγγελµατικής κατάρτισης, όπως η προσθήκη νέων ει-
δικοτήτων στα προγράµµατα σπουδών των δηµόσιων ΙΕΚ.
Θυµίζω καινούργια επαγγέλµατα που εισήχθησαν, όπως ο ειδι-
κός θρησκευτικού τουρισµού ή ο τεχνικός εγκαταστάσεων ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας, τα οποία απορροφώνται γρήγορα
από την ελληνική αγορά εργασίας.

Αυτή η προσπάθεια θα πρέπει να συνεχιστεί µε τον εκσυγχρο-
νισµό των προσφερόµενων ειδικοτήτων, για να συµβαδίσουµε µε
τις ανάγκες τις κοινωνικές και οικονοµικές του σήµερα, αλλά και
για να αξιοποιήσουµε αποτελεσµατικότερα τους τεράστιους ευ-
ρωπαϊκούς πόρους που διατίθενται σήµερα στην επαγγελµατική
εκπαίδευση και κατάρτιση.

Στο πλαίσιο αυτό, θα ήθελα, κύριοι Υπουργοί, να συζητήσουµε
εδώ, στη Βουλή, ει δυνατόν µε διακοµµατική συναίνεση και εποι-
κοδοµητική διάθεση, τις προοπτικές που ανοίγονται µπροστά
µας για όλα εκείνα τα νέα επαγγέλµατα που µπορούν να αναζωο-
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γονήσουν την εθνική οικονοµία και ιδιαίτερα, την ελληνική περι-
φέρεια και ειδικά, αποµακρυσµένες περιοχές, όπως είναι η Ευ-
ρυτανία, η οποία εδώ και χρόνια πλήττεται σκληρά από τις
επιπτώσεις του δηµογραφικού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Οικονόµου.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μακάριος Λαζαρίδης, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Ξανθόπουλος, ο
κ. Καππάτος, ο κ. Μουλκιώτης και ο κ. Τσιάρας.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οµι-

λία µου θα κινηθεί µεταξύ τέχνης και επιστήµης. Θα καταλάβετε
τι εννοώ.

Ο διάσηµος Καναδός ηθοποιός Τζιµ Κάρεϊ επέλεξε να ακολου-
θήσει επαγγελµατικά τον δρόµο που ονειρευόταν από µικρός,
αυτόν του κωµικού ο οποίος θα διασκέδαζε το κοινό. Έµπνευσή
του για την επιλογή αυτή δεν ήταν άλλη από την επαγγελµατική
αποτυχία του πατέρα του, επίσης ταλαντούχος κωµικός και εκεί-
νος. Ωστόσο, για λόγους ασφαλείας και υποτιθέµενης µεγαλύ-
τερης σιγουριάς, είχε προτιµήσει να ασχοληθεί µε τη λογιστική,
ώστε να φέρνει έναν σταθερό µισθό στο σπιτικό του.

Τα πράγµατα δεν ήρθαν όπως τα υπολόγιζε και όταν ο γιος
του, Τζιµ, ήταν δώδεκα ετών, ο πατέρας του απολύθηκε, χάνον-
τας τα σίγουρα και ασφαλή χρήµατα, όπως τουλάχιστον τα θε-
ωρούσε µέχρι τότε. Ήταν το καλύτερο µάθηµα για το παιδί, µέσα
από τη ζωή, προκειµένου να συνειδητοποιήσει ότι καµµία δου-
λειά δεν είναι σίγουρη και όταν κάποιος δεν εµπνέεται από την
εργασία του, είναι συχνά καταδικασµένος να αποτύχει.

Ήταν η στιγµή που αποφάσισε να αφήσει πίσω του τις φοβίες
του και να αφοσιωθεί σε αυτό που πραγµατικά αγαπούσε. Απο-
τέλεσµα να γίνει ο πασίγνωστος, πολύ επιτυχηµένος παγκοσµίως
ηθοποιός.

Η σύντοµη αυτή πραγµατική ιστορία επιβεβαιώνει την άποψη
ότι είναι πολύ σηµαντικό να ασχοληθεί κανείς µε αυτό που ειλι-
κρινά του αρέσει, δίχως όρους και αστερίσκους, εφόσον φυσικά
θέλει να πετύχει.

Και αυτή η άποψη έρχεται να συνδυαστεί µε το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα εδώ και αφορά στην αναβάθµιση της
επαγγελµατικής και τεχνικής εκπαίδευσης στη χώρα µας. Είναι
µια από τις επιλογές που έχουν τα παιδιά τα οποία δεν θέλουν
να σπουδάσουν σε κάποιο πανεπιστηµιακό ίδρυµα και που πα-
ράλληλα αναζητούν την επαγγελµατική τους αποκατάσταση και
εξασφάλιση.

Ο ρόλος ο δικός µας είναι να προσδώσουµε σε αυτή τη συνει-
δητή επιλογή τις καλύτερες δυνατές συνθήκες και προοπτικές,
προκειµένου να µπορέσουν τα παιδιά αυτά να εκπληρώσουν τις
επιθυµίες τους και τους στόχους τους για επιτυχηµένες σταδιο-
δροµίες.

Η επαγγελµατική και τεχνική εκπαίδευση και κατάρτιση δεν
πρέπει να είναι ο φτωχός συγγενής της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης, αλλά ένας επαγγελµατικός δρόµος ο οποίος θα ικανοποιεί
τα προσωπικά οράµατα του καθενός.

Με την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία -µία ακόµη µεταρ-
ρύθµιση της Κυβέρνησης που αποτελεί συνέχεια του
ν.4763/2020- θέλουµε η επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρ-
τιση να βρίσκεται ακόµη πιο κοντά στις ανάγκες των τοπικών κοι-
νωνιών και οικονοµιών, υιοθετώντας τις καλύτερες δυνατές
ευρωπαϊκές πρακτικές και εξασφαλίζοντας ένα ελκυστικό µορ-
φωτικό υπόβαθρο για τους ενδιαφερόµενους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Θα εστιάσω σε δύο στατιστικά
στοιχεία, τα οποία χρησιµοποίησε στην εξαιρετικά εµπεριστατω-
µένη τοποθέτησή του ο εισηγητής του κόµµατός µας, ο κ. Μάνος
Κόνσολας. Το πρώτο προσδιορίζει το ποσοστό των µαθητών που
συµµετέχουν στην επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση
στην Ελλάδα, στο 33,8%, την ίδια ώρα που ο ευρωπαϊκός µέσος
όρος είναι 48,7%, σχεδόν 50%. Σύµφωνα µε το δεύτερο στοιχείο,
το 33,3% των νέων, ηλικίας είκοσι πέντε έως είκοσι εννέα ετών -
ένας στους τρεις δηλαδή- που είναι απόφοιτοι σχολών επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης, δεν βρίσκουν δουλειά, ενώ αδυνατούν να

συµµετάσχουν σε προγράµµατα για να αναπτύξουν νέες δεξιό-
τητες. 

Τι αποτυπώνουν αυτά τα δύο στοιχεία που µόλις σας προανέ-
φερα; Μα, τι άλλο, από την ανάγκη αναβάθµισης των γνώσεων,
των ικανοτήτων και των δεξιοτήτων των αποφοίτων των σχολών
του εθνικού συστήµατος επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης, καθώς και της διασφάλισης της οµαλής ένταξής τους
στην αγορά εργασίας. Αµφότερες οι προϋποθέσεις αυτές έρχον-
ται να καλυφθούν µε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
το οποίο συζητάµε. 

Μεταξύ άλλων, θεσµοθετούνται τα κέντρα επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης και κατάρτισης, κεντρικός ρόλος των οποίων είναι να
παρέχουν ειδικότητες που ευθυγραµµίζονται µε τις απαιτήσεις
της περιοχής στις οποίες στεγάζονται, και προφανώς της τοπι-
κής οικονοµίας. Προβλέπεται ότι, µε βάση τις υφιστάµενες
δοµές, µπορούν να ιδρυθούν περίπου εξήντα τέτοια θεµατικά και
περιφερειακά στοχευµένα κέντρα, ενώ 114 εκατοµµύρια ευρώ
θα διατεθούν για να εκσυγχρονίσουν τον εξοπλισµό των εργα-
στηρίων.

Ξέρετε από πού θα αντληθούν τα χρήµατα αυτά, κυρίες και κύ-
ριοι της Αντιπολίτευσης; Από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας, που τόσο πολύ έχετε αµφισβητήσει, λέγοντας ότι τα
χρήµατα του ταµείου πηγαίνουν σε λίγους και ισχυρούς. Άξια ανα-
φοράς είναι και η καθιέρωση της λειτουργίας της ψηφιακής πύλης
ενηµέρωσης των γραφείων επαγγελµατικής ανάπτυξης και στα-
διοδροµίας, όπου ο κάθε ενδιαφερόµενος θα µπορεί να βρει τις
προσφερόµενες ειδικότητες από τις εκπαιδευτικές δοµές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Με τα όσα προανέφερα δεν
θέλω να πιστεύω ότι θα υπάρξει κοινοβουλευτικό κόµµα -δυστυ-
χώς υπάρχει, και Βουλευτές- που θα σταθούν απέναντι στις προ-
σπάθειες ενίσχυσης της επαγγελµατικής και τεχνικής
εκπαίδευσης. Θεωρώ ότι ήρθε η στιγµή να προσδώσουµε σε
αυτή µια νέα δυναµική, όπως πράξαµε γενικότερα στην εκπαί-
δευση τα τελευταία τεσσεράµισι χρόνια, όταν και προχωρήσαµε
σε είκοσι οκτώ χιλιάδες µόνιµους διορισµούς. Είµαστε αποφασι-
σµένοι να πετύχουµε, και σε αυτό σας θέλουµε όλους συµµά-
χους. Θα είναι µια κίνηση θεωρώ πολύ σηµαντική για τη χώρα,
την εκπαιδευτική κοινότητα και τις νέες γενιές. 

Θα κλείσω την οµιλία µου µε µια πολύ σύντοµη αναφορά στην
τροπολογία του Υπουργείου Ανάπτυξης, µε τα νέα µέτρα για την
αντιµετώπιση της ακρίβειας, του µεγαλύτερου ίσως προβλήµα-
τος που ταλαιπωρεί τα νοικοκυριά. Μιας δυναµικής κατάστασης,
την οποία η Κυβέρνηση διαχειρίζεται µε συνεχείς πρωτοβουλίες,
οι οποίες κινούνται σε τρεις άξονες: Διαρκείς έλεγχοι, µόνιµες
αυξήσεις σε µισθούς και συντάξεις, και βεβαίως στοχευµένοι
έλεγχοι στην αγορά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ τριάντα δεύτερα.
Με την παρούσα τροπολογία, την οποία παρουσίασε ο αρµό-

διος Υπουργός, ρυθµίζεται η διαφάνεια των τιµών, γίνεται εξορ-
θολογισµός της αγοράς βρεφικού γάλακτος και αναβαθµίζεται
η ηλεκτρονική πλατφόρµα του Υπουργείου Ανάπτυξης e-Κατα-
ναλωτής. Παράλληλα, προβλέπονται βαριά πρόστιµα για τους
παραβάτες που θα φτάνουν µέχρι τα 2 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ
θα ανακοινώνονται και τα ονόµατα των εταιρειών που παρανό-
µησαν. Είµαστε ως Κυβέρνηση αποφασισµένοι -το αποδείξαµε
τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια- να δαµάσουµε το πρόβληµα,
παρά τις αντικειµενικές δυσκολίες που υπάρχουν. Και είµαι πε-
πεισµένος ότι θα τα καταφέρουµε. 

Στο πλαίσιο αυτό, σας καλώ να ψηφίσουµε όλοι µαζί το παρόν
σχέδιο νόµου και φυσικά την τροπολογία για την περαιτέρω στή-
ριξη της ελληνικής κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λαζαρίδη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος, Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, απασχολεί την Εθνική Αντιπροσωπεία το
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σχέδιο νόµου για την επαγγελµατική κατάρτιση και εκπαίδευση.
Αλλά αυτό που απασχολεί την ελληνική δηµοκρατία είναι ότι το
Ευρωκοινοβούλιο, µε µια πλειοψηφία διακοσίων περίπου ανθρώ-
πων, αποφάσισε να ασχοληθεί γιατί το κράτος δικαίου στη χώρα
µας πάσχει πολλαπλώς. Και όταν µιλάω για τις υποκλοπές, δεν
µιλάω ούτε για δηµοσιεύµατα, ούτε για σχόλια. Υπάρχει η πιστο-
ποίηση, υπάρχει το πόρισµα της κατά το Σύνταγµα αρµόδιας
αρχής, της Αρχής για τη Διασφάλιση του Απορρήτου των Επικοι-
νωνιών, το όποιο πόρισµα µιλάει για συγκεκριµένες παρακολου-
θήσεις. 

Παρακολουθούνται άνθρωποι της δηµόσιας ζωής, πολίτες της
χώρας µας, στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, επιχειρηµατίες,
µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου. Και βεβαίως αυτό αποτελεί
ένα όνειδος, ένα µελανό στίγµα για την κατάσταση του κράτους
δικαίου στη χώρα µας, αλλά και για την ποιότητα της δηµοκρα-
τίας. Και απασχολούµε για µία ακόµη φορά το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο για αυτή την κατάσταση. Συνοδά στοιχεία αυτής της
δυσµενούς κρίσης για τη χώρα µας είναι βεβαίως η δολοφονία
του Καραϊβάζ, η κατάσταση του Τύπου, πράγµατα τα οποία δεν
πρέπει ποτέ να φεύγουν από τον προβληµατισµό µας και κυρίως
από την αγωνία µας για να συνεισφέρουµε και να προσπαθή-
σουµε να πετύχουµε τη βέλτιστη αντιµετώπισή τους. 

Καταλαβαίνω ότι για την κυβερνητική παράταξη είναι πλήγµα,
γιατί δεν µπορεί ουσιαστικά να αποζήσει τις ευθύνες που έχει για
αυτήν την κατάσταση του κράτους δικαίου στη χώρα µας. Το επι-
χείρηµα του 41%, το οποίο έχει πολλαπλώς εισφερθεί στη δηµό-
σια συζήτηση, δεν αποτελεί απάντηση. Και θέλω να πιστεύω ότι
τουλάχιστον οι δυνάµεις της προοδευτικής Αντιπολίτευσης θα
ενώσουµε τις προσπάθειές µας για να υπάρξει ένα τέρµα σε
αυτή την καταπάτηση των αρχών του κράτους δικαίου. Κράτος
δικαίου, το οποίο έρχεται η Κυβέρνηση να υπηρετήσει πληµµε-
λώς µε το προτεινόµενο σχέδιο νόµου, το οποίο δεν το έχουµε
δει, για το γάµο των οµόφυλων ζευγαριών.

Εµείς βέβαια ως ΣΥΡΙΖΑ, έχοντας ως θέση αρχής ότι οι πολί-
τες, ανεξάρτητα από τις όποιες επιλογές τους ή την καταγωγή
τους ή τη διαδροµή τους, έχουν τα αυτά δικαιώµατα σε ένα κρά-
τος δικαίου, θα στηρίξουµε αυτή την προσπάθεια. Για εµάς ο
οποιοσδήποτε πολίτης έχει τα ίδια δικαιώµατα µε όλους τους
υπόλοιπους. Αυτό αποτελεί καταστατική αρχή του κράτους δι-
καίου, και από αυτή δεν πρόκειται να κάνουµε πίσω. 

Αντιλαµβανόµαστε πάρα πολύ καλά τη δυσκολία που έχει ο
Κυριάκος Μητσοτάκης µε ένα σηµαντικό κοµµάτι των Βουλευτών
του να αµφισβητεί αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία. Βλέπετε,
βγαίνουν στο προσκήνιο οι δυο ψυχές της Νέας Δηµοκρατίας: η
«εκσυγχρονιστική» -σε εισαγωγικά- η κεντροδεξιά και η συντη-
ρητική ακροδεξιά. Αλλά µπροστά στο διακύβευµα που είναι: πο-
λίτες της χώρας να αποκτήσουν δικαιώµατα να λυθεί ένα ζήτηµα
που ταλανίζει ένα µικρό κοµµάτι της κοινωνίας, εµείς θα στηρί-
ξουµε. 

Και έχει σηµασία το γεγονός ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός -και
αυτό νοµίζω είναι καινοφανές στη σύγχρονη πολιτική ιστορία της
χώρας- να έρχεται και να προτρέπει τους Βουλευτές του σε
αποχή, προκειµένου να µην υπάρξει καταψήφιση του σχεδίου
νόµου και έτσι το νοµοσχέδιο να περάσει και µε τις ψήφους της
αντιπολίτευσης. Βεβαίως, η ιστορία θα τον κρίνει. 

Αλλά στα ζητήµατα του κράτους δικαίου και των ατοµικών και
κοινωνικών δικαιωµάτων ως ΣΥΡΙΖΑ περνούµε µία ευθεία θέση:
δεν κοιτάµε το µικροκοµµατικό µας συµφέρον, δεν κοιτάµε να
βάλουµε τρικλοποδιά στην Κυβέρνηση, δεν κοιτάµε να χρεώ-
σουµε στον Κυριάκο Μητσοτάκη µια κοινοβουλευτική αποτυχία,
ερχόµαστε να περιφρουρήσουµε, να θεµελιώσουµε, να διευρύ-
νουµε τα δικαιώµατα των πολιτών και να ενισχύσουµε το κράτος
δικαίου στην πατρίδα µας.

Θυµούµαι την πολύ ωραία τοποθέτησή σας, κύριε Υπουργέ,
στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής µας, όπου ρίξατε το σύν-
θηµα ότι «τέλος η αυταρέσκεια, είµαστε στην αρχή της περιέρ-
γειας για το εκπαιδευτικό σύστηµα της χώρας». Πραγµατικά,
βλέποντας τους δείκτες της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, δια-
πιστώνουµε ότι συνολικά οι δείκτες που βαρύνουν αυτό το κοµ-
µάτι της εκπαιδευτικής διαδικασίας είναι αρνητικοί. Η σχολική
διαρροή -αναφέρθηκε και προηγουµένως- είναι πολλαπλάσια

στα επαγγελµατικά λύκεια απ’ ό,τι είναι στα γενικά λύκεια. Το πο-
σοστό της χρηµατοδότησης για την παιδεία στη χώρα µας είναι
στο 2,8%, ενώ στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι στο 5,5%. Η δυσκο-
λία του να βρούνε δουλειά οι απόφοιτοι των επαγγελµατικών λυ-
κείων είναι πολύ µεγαλύτερη από αυτή που έχουν οι απόφοιτοι
των γενικών λυκείων. 

Πραγµατικά, µε βάση αυτά τα στοιχεία για τα οποία κανείς,
φαντάζοµαι, δεν έχει αντίρρηση -γιατί είναι µετρήσιµα αντικειµε-
νικά και καταγεγραµµένα- θα έπρεπε να υπάρξει µία συζήτηση
για το πώς µπορεί να θεµελιώσουµε και να θέσουµε σε λειτουρ-
γία τα σχολεία της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, έτσι ώστε και
οι πολίτες και τα παιδιά να βρίσκουν δουλειά και βεβαίως η κοι-
νωνία να εισπράξει το αποτέλεσµα αυτής της επιλογής µας. Ο
διάλογος αναζητείται. Δεν προχωρήσατε στον απαραίτητο διά-
λογο. Φέρατε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει διατάξεις διαχειρι-
στικού χαρακτήρα, πολλές από τις οποίες είναι προβληµατικές,
αλλά δεν αντιµετωπίζει την ουσία του προβλήµατος. Για εµάς,
βεβαίως, η ουσία του προβλήµατος δεν είναι διαχειριστικού χα-
ρακτήρα, είναι στρατηγικού χαρακτήρα και γι’ αυτόν τον λόγο
εκφράζουµε την αντίρρησή µας.

Θα σταχυολογήσω µερικές επιµέρους διατάξεις. Κάνετε σχο-
λεία «µαµούθ». Αυτή η διόγκωση των εκπαιδευτικών δοµών κατά
την άποψή σας, δηµιουργεί µια οικονοµία κλίµακος, αλλά διογ-
κώνει και δηµιουργεί επιπλέον προβλήµατα. Τα ήδη υψηλά πο-
σοστά βίας -τα οποία είναι υψηλότερα στα επαγγελµατικά απ’
ότι στα γενικά λύκεια- θα διογκωθούν. Δέστε τι λέει η Επιστηµο-
νική Υπηρεσία της Βουλής. 

Παράλληλα, από την τυχόν συστέγαση των επιµέρους δοµών
είναι πιθανός και ο συγχρωτισµός ανήλικων και ενήλικων προσώ-
πων, εφηβικής και µετεφηβικής ηλικίας, που φοιτούν σε διαφορε-
τικές -κατά το άρθρο 16 του Συντάγµατος- βαθµίδες εκπαίδευσης.
Δεδοµένου του ευάλωτου χαρακτήρα των πρώτων -κατά τον
βαθµό ωρίµανσης- και δεδοµένης της υποχρέωσης προστασίας
της νεότητας, ο ορθολογικός -κατά το Σύνταγµα- σχεδιασµός των
οικείων δοµών  προϋποθέτει να ληφθούν υπ’ όψιν και τα πορί-
σµατα της επιστήµης, του κινδύνου πιθανών ψυχοκοινωνικών πα-
ρενεργειών και των τρόπων αποτροπής και ελέγχου τους. Δεν
ακούσαµε τίποτε γι’ αυτό, που είναι ένα πολύ µεγάλο κοινωνικό
πρόβληµα. Μιλάω για τη βία µεταξύ των ανηλίκων, αλλά και γενι-
κότερα τη βία της κοινωνίας. Δηµιουργούµε κυψέλες αναπαραγω-
γής της βίας. 

Έρχοµαι σε πιο πρακτικά ζητήµατα. Τι κάνετε, λοιπόν, µε το
νοµοσχέδιο αυτό; Έρχεστε και θεσµοθετείτε την απλήρωτη µα-
θητεία. Δηλαδή, θα δουλέψει κάποιος είκοσι δύο µήνες και δεν
θα πληρωθεί µε τη λογική ότι µαθαίνει; Γίνεται, δηλαδή, τεχνίτης; 

Συµπεραίνουµε ότι δεν αναγνωρίζετε ότι η εργασία πρέπει να
πληρώνεται και αυτό, βεβαίως, είναι σε συνέχεια των όσων έχετε
φέρει µέχρι τώρα. Το γεγονός, ας πούµε, του νόµου Χατζηδάκη,
ο οποίος επαύξησε τις ώρες εργασίας σε δέκα λέγοντας: Θα
πληρωθείς στις οκτώ και για τις υπόλοιπες δύο µπορείς να µα-
ζέψεις τα ρεπό σου και να πας να µαζέψεις τις ελιές στο κτήµα,
είναι ενδεικτικό. Αλλά εδώ µιλάµε πια για είκοσι δύο ηµέρες, δη-
λαδή, για έναν ηµερολογιακό µήνα, περίπου, όπου θα δουλεύει
κάποιος και δεν θα πληρώνεται. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι στην Ελλάδα, σε αυτές τις συνθήκες
κρίσης, ανεργίας και µε πληµµελείς τους ελέγχους, διότι φροντί-
σατε προηγουµένως να έχετε αφήσει στο έλεος την Ελεγκτική
Υπηρεσία –το Σώµα Ελέγχου, δηλαδή- καταλαβαίνετε ότι οποιοσ-
δήποτε αχρείος εργοδότης θα µπορεί ανά µήνα να αλλάζει  αυ-
τούς τους ανθρώπους, να µην πληρώνει, να µεγαλώνουν οι
άνεργοι και οι άνθρωποι αυτοί να είναι ουσιαστικά όµηροι µιας δια-
δικασίας η οποία όφειλε να τους καταστήσει ικανούς, έµπειρους
και εγνωσµένης ποιότητας τεχνίτες. Αυτού του τύπου, λοιπόν, οι
προσεγγίσεις µας κάνουν να αµφισβητούµε τον στρατηγικό στόχο
µας, µας κάνουν να αµφισβητούµε την κατεύθυνση.

Επειδή, λοιπόν, δεν θέλω µόνο να κάνω κριτική, επαναφέρω στο
Σώµα µία σειρά προτάσεων που έχουµε κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ για το
επαγγελµατικό λύκειο, ότι στο πλαίσιο της ολοκλήρωσης των µέ-
τρων για τη θεσµοθέτηση της δεκαετράχρονης δηµόσιας και δω-
ρεάν υποχρεωτικής εκπαίδευσης, ένταξη όλων των τάξεων του
λυκείου και όλων των τύπων στην υποχρεωτική εκπαίδευση και
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εδραίωση του επαγγελµατικού λυκείου ως σχολείου ισότιµης επι-
λογής. Ενίσχυση της εργαστηριακής τους υποδοµής. Ενίσχυση
και εµπλουτισµός των προγραµµάτων και µε νέες δράσεις. 

Για τα ΙΕΚ, τα οποία θα κάνετε τώρα εσείς συντονιστικά, απαι-
τείται η επίλυση δοµικών προβληµάτων χρηµατοδότησης, προ-
γραµµάτων, υποδοµών και υποδοµών του δηµοσίου, επανα-
σχεδιασµός της άσκησης, αµοιβή των σπουδαστών µε συµµετοχή
και των εργοδοτών. Να µεταφερθούν στους δήµους τα κονδύλια
για τις λειτουργικές δαπάνες. Τα διετή στα ΑΕΙ -λειτουργία  διετών
προγραµµάτων τα οποία τα «κουρέψατε»- για την επαγγελµατικής
εκπαίδευσης στα ΑΕΙ για αποφοίτους των ΕΠΑΛ, σε συνάρτηση
µε τις αναπτυξιακές ανάγκες της χώρας και επέκτασή τους σε όλα
τα πανεπιστήµια, αλλά και την ενίσχυσή τους. Πιστοποίηση: Απο-
κλειστικά ο δηµόσιος χαρακτήρας του συστήµατος πιστοποίησης.
Είναι µερικές αλλαγές που δείχνουν µια συνολικά διαφορετική κα-
τεύθυνση. Δεν την ακολουθείτε. 

Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ρόλος της παιδείας
σε ένα σύγχρονο κράτος είναι αναντικατάστατος και µια επιφύ-
λαξη που προσθέτω σε όλα αυτά τα οποία έχω αναφέρει είναι
ουσιαστικά ότι το νοµοσχέδιο αυτό διογκώνει την κατάρτιση σε
βάρος της εκπαίδευσης. Κατά την άποψή µας, λοιπόν, οι µαθη-
τές αυτοί θα πρέπει να λαµβάνουν εξίσου στοιχεία παιδείας και
κατάρτισης. Δεν βλέπουµε να υπάρχουν στοιχεία παιδείας. Αντί-
θετα, βλέπουµε µία µονοµερή τεχνοκρατική κατεύθυνση για την
κατάρτιση την πληµµελή -κάτω από τους δυσµενείς όρους που
ανέφερα- και γι’ αυτόν τον λόγο, χωρίς δεύτερη σκέψη, καταψη-
φίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ξανθόπουλο. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παναγής Καππάτος, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να ευχηθώ χρόνια πολλά, καλή χρονιά,
µε υγεία σε όλους. 

Είναι αδιαµφισβήτητο γεγονός ότι η αναβάθµιση της επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης αποτελεί κεντρική επιλογή
της Κυβέρνησης εδώ και τέσσερα χρόνια. Είναι καιρός να επεν-
δύσουµε στην τεχνική και επαγγελµατική εκπαίδευση. Η αρχή
έγινε µε τον ν.4763/2020, αλλά όπως όλοι αντιλαµβανόµαστε
χρειάζεται αφ’ ενός επικαιροποίηση, αφ’ ετέρου βελτιστοποίηση
του θεσµικού πλαισίου. Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, σκοπεύει να χτί-
σει πάνω στην προηγούµενη τετραετία και όχι να την αναιρέσει. 

Συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε το οποίο ολοκληρώνεται η
µεταρρύθµιση της επαγγελµατικής κατάρτισης στη χώρα µας.
Αναβαθµίζουµε, ουσιαστικά, τα επαγγελµατικά λύκεια, τα δηµό-
σια ΙΕΚ, τα οποία µετονοµάζονται και ενισχύονται µε θεµατικούς
άξονες, µε καινούργιους οδηγούς κατάρτισης, κυρίως όµως µε
άµεση σύνδεση µε την αγορά εργασίας. 

Η επαγγελµατική και τεχνική εκπαίδευση και κατάρτιση δεν θα
αποτελεί πια τον φτωχό συγγενή της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης,
όπως έχει ήδη αναφερθεί ο Πρωθυπουργός, αλλά θα οδηγεί σε
έναν επαγγελµατικό δρόµο ο οποίος ανοίγει εξαιρετικές προ-
οπτικές για πολύ επικερδείς επαγγελµατικές δυνατότητες. 

Στόχος είναι τα ΙΕΚ, τα ΕΠΑΛ και τα επαγγελµατικά εργαστή-
ρια να αποτελέσουν µια σύγχρονη και αξιόπιστη εναλλακτική
προς την πανεπιστηµιακή εκπαίδευση, δηµιουργώντας άρτιους
και περιζήτητους επαγγελµατίες σε ειδικότητες αιχµής. 

Ας δούµε, όµως, τι νέο κοµίζει το παρόν σχέδιο νόµου. Πρώ-
τον, βελτιώνει και αναβαθµίζει την επαγγελµατική εκπαίδευση,
προκειµένου να καταστεί ελκυστική. Δεύτερον, διασυνδέει την
επαγγελµατική εκπαίδευση µε τις ανάγκες της τοπικής οικονο-
µίας και της αγοράς εργασίας. 

Το σηµείο αναφοράς όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
αναµφίβολα η καθιέρωση των κέντρων επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης τα οποία θα λειτουργούν ως campus για
ΙΕΚ, ΕΠΑΛ και επαγγελµατικά εργαστήρια. Για παράδειγµα, ένα

τέτοιο κέντρο θα περιλαµβάνει τουλάχιστον µία δοµή εκπαίδευ-
σης, µία δοµή κατάρτισης και ένα εργαστηριακό κέντρο, που θα
διατηρούν µεν την αυτοτέλειά τους, αλλά θα βρίσκονται σε
διαρκή συνεργασία. 

Οι αλλαγές στα ΙΕΚ θα είναι εκτεταµένες. Θα εκτείνονται από
τη λειτουργία τους µέχρι το όνοµά τους. Μετονοµάζονται σε σχο-
λές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης, ΣΑΕΚ και αντίστοιχα
βέβαια τα ΙΕΚ ειδικής αγωγής σε σχολές ανώτερης επαγγελµα-
τικής κατάρτισης, ΣΑΕΚ για ΑΜΕΑ και δεν είναι απλά ότι αλλά-
ζουµε το µανδύα, όπως έχει ειπωθεί από την Αντιπολίτευση.
Υπάρχει περιεχόµενο στη µετεξέλιξη της µετονοµασίας. Εδώ εν-
τάσσονται περίπου εκατόν τριάντα νέοι οδηγοί κατάρτισης, δη-
λαδή νέες ειδικότητες. 

Επιπλέον δίνεται έµφαση στον τοµέα της συµβουλευτικής, µε
στόχο να παρέχονται στους καταρτιζόµενους ουσιαστικές κατευ-
θύνσεις για τη σταδιοδροµία τους, διασύνδεση µε την αγορά ερ-
γασίας και υποστήριξη µετά την αποφοίτησή τους. 

Στο νοµοσχέδιο θεσµοθετείται επίσης η αναβάθµιση των γρα-
φείων επαγγελµατικής ανάπτυξης και σταδιοδροµίας, ώστε να
ανατροφοδοτούν διαρκώς τα κέντρα επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης µε νέες ιδέες, νέα δεδοµένα και νέες ανάγ-
κες της οικονοµίας. 

Εξάλλου, µε στόχο την ενεργή και αποτελεσµατική διασύν-
δεση των καταρτιζόµενων και των αποφοίτων τους µε την αγορά
εργασίας σε τοπικό, περιφερειακό και κλαδικό επίπεδο, τα συγ-
κεκριµένα γραφεία των σχολών ανώτατης επαγγελµατικής κα-
τάρτισης για ΑΜΕΑ θα προσφέρουν εξατοµικευµένες υπηρεσίες
παρακολούθησης και υποστήριξης στους καταρτιζόµενους µε
αναπηρία. Αναλαµβάνουν τη διερεύνηση της διασύνδεσης µε επι-
χειρήσεις υποδοχής ατόµων µε αναπηρία, προκειµένου να δια-
σφαλιστεί η συµπερίληψή τους στην αγορά εργασίας, καθώς και
η διασφάλιση της δυνατότητας ανάπτυξης επιχειρηµατικών δρά-
σεων από καταρτιζόµενους και αποφοίτους µε αναπηρία. 

Παράλληλα, υπάρχει µέριµνα και προβλέπεται ο ρόλος του
ψηφιακού µετασχηµατισµού στο νέο πλαίσιο της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και κατάρτισης, µια ακόµη σηµαντική καινοτοµία µε
την οποία δηµιουργείται µια ενιαία ψηφιακή πύλη, στην οποία ο
ενδιαφερόµενος θα µπορεί να βρει ό,τι χρειάζεται πριν, κατά τη
διάρκεια και µετά τις σπουδές του. Θα µπορούσαµε να πούµε ότι
πρόκειται για το gov.gr της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης, στον οποίο θα περιλαµβάνονται οδηγοί σπουδών, στα-
τιστικά στοιχεία επαγγελµατικής αποκατάστασης, εκπαιδευτικό
υλικό και προσοµοιώσεις. 

Κυρίως όµως θα λειτουργήσει ως σηµείο τοµής µεταξύ προ-
σφοράς και ζήτησης, ώστε αφ’ ενός οι µαθητές, οι καταρτιζόµε-
νοι και οι απόφοιτοι και αφ’ ετέρου οι επιχειρήσεις να αναζητούν
και να παρέχουν θέσεις για πρακτική άσκηση, µαθητεία και µό-
νιµη εργασία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία αποτελεί πεδίο σύγκλι-
σης. Είναι καιρός να προσδώσουµε µια νέα δυναµική στην επαγ-
γελµατική εκπαίδευση. Σας καλώ να υποστηρίξουµε και να
στηρίξουµε το παρόν σχέδιο νόµου, που προτείνει η ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας. Αφ’ ενός εντάσσεται σε ένα ευρύτερο πλαί-
σιο για την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση, αφ’ ετέρου
περιλαµβάνει επίσης σηµαντικό εκσυγχρονισµό υλικοτεχνικής
υποδοµής. Μόνο από το Ταµείο Ανάκαµψης πρόκειται να κατευ-
θυνθούν προς αυτό το σκοπό πάνω από 100 εκατοµµύρια ευρώ. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καππάτο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα ακόµα νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης το οποίο υπόσχε-
ται πολλά, αλλά προβλέπει ελάχιστα. Και όπως εξάλλου έχουµε
συνηθίσει µε όλα τα νοµοσχέδια της Κυβέρνησης, που αυτοαπο-
καλείται η Κυβέρνηση των αρίστων -αυτοαποκαλείται- πρόκειται
για ένα νοµοσχέδιο που επικοινωνιακά πλασάρεται ως -εντός το
«επιστέγασµα» µιας συστηµατικής µεταρρυθµιστικής προσπά-
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θειας των τελευταίων πέντε ετών. 
Έτσι το χαρακτήρισε και η ηγεσία του Υπουργείου για να δι-

καιολογήσει την έλλειψη αποτελεσµάτων της «ολοκληρωµένης»
προσπάθειας αναβάθµισης της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, που
παραµένει όµως στο στάδιο της προσπάθειας τρία ολόκληρα χρό-
νια από τη θεσµοθέτησή της. Προφανώς αναφέροµαι, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, στον ν.4763/2020 που δεν φέρει κανένα απο-
τέλεσµα για την επαγγελµατική εκπαίδευση στη χώρα. 

Αν δεν ισχύει κάτι τέτοιο το οποίο ισχυρίζοµαι, τότε ας µας πει
η ηγεσία του Υπουργείου σε τι βελτιώθηκε η εκπαίδευση και η
αρχική κατάρτιση µετά την τελευταία νοµοθετική πρωτοβουλία
του Υπουργείου Παιδείας. Σε τι; Ας µας πει. Διότι εάν οι µέχρι
τώρα προσπάθειες της Κυβέρνησης στον τοµέα της επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης ήταν αποτελεσµατικές, τότε ερωτώ, η Ελλάδα
θα κατέγραφε αρνητική πρωτιά στην ετήσια έκθεση του ΟΟΣΑ
φέτος, το 2023, για την εκπαίδευση σε αυτή την κατηγορία; 

Τα δεδοµένα είναι αµείλικτα. Ένας στους τρεις Έλληνες ηλι-
κίας είκοσι πέντε έως είκοσι εννέα ετών, που είναι απόφοιτος
επαγγελµατικής εκπαίδευσης, βρίσκεται µέσα στην πρώτη τριε-
τία από την αποφοίτησή του χωρίς εργασία και εκτός προγραµ-
µάτων εκπαίδευσης και κατάρτισης. Πού συµβαίνει αυτό; Αυτό
συµβαίνει σε µια χώρα που φέρεται να καταγράφει άνοδο απα-
σχόλησης, σε µια χώρα που παρουσιάζει χιλιάδες κενές θέσεις
εργασίας σε τοµείς όπου µπορούν να απασχολήσουν αποφοί-
τους της επαγγελµατικής εκπαίδευσης. 

Η συνεχής και κατά προτεραιότητα επένδυση στην παιδεία και
στη γνώση αποτελεί κοινή παραδοχή -έτσι θέλω να πιστεύω- προ-
κειµένου να ανταποκριθούµε ως χώρα στις διεθνείς εξελίξεις και
να αξιοποιήσουµε τη ραγδαία εξέλιξη της επιστήµης και της τε-
χνολογίας, ώστε και τα δύο να συµβάλλουν στη δυναµική που
χρειάζεται η χώρα µας στην όλη παραγωγική αλυσίδα. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο λοιπόν η επαγγελµατική εκπαίδευση
έχει ένα ιδιαίτερο διττό χαρακτηριστικό ρόλο, να δώσει εφόδια
ζωής στους νέους και τις νέες, ώστε να έχουν ανταπόκριση στην
αγορά εργασίας, µια ανταπόκριση όµως που να εξασφαλίζει το
εργασιακό τους µέλλον και ταυτόχρονα να συµβάλει στην επί-
τευξη των αναπτυξιακών στόχων της χώρας. Όταν όµως δεν
υπάρχουν και δεν υπάρχει στρατηγικό σχέδιο για τη χώρα, τότε
δεν µπορούν να συνταχθούν και πολύ περισσότερο να υλοποι-
ηθούν επιµέρους σχέδια, όπως αυτό για την επαγγελµατική εκ-
παίδευση. 

Προσπάθησε ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, µε µια εµπεριστα-
τωµένη εισήγηση πράγµατι, να µας πείσει, όµως αυτά τα χαρα-
κτηριστικά δυστυχώς απουσιάζουν. Πώς µπορούµε λοιπόν να
ελπίζουµε σε ένα σοβαρό αποτελεσµατικό σχεδιασµό, όταν η Κυ-
βέρνηση, βυθισµένη σε ένα νοσηρό κλίµα, κατευθύνει όλες τις
δυνάµεις της προς την επικοινωνιακή αναπαραγωγή; Γι’ αυτό και
καθηµερινά γινόµαστε µάρτυρες αντιφατικών επιλογών της. Γι’
αυτό η Κυβέρνηση που αποτυγχάνει στα βασικά, στρέφεται συ-
νεχώς στην ατζέντα επικοινωνιακά και γι’ αυτό µε αυτό το νοµο-
θέτηµα προκαλούνται -ενδεικτικά αναφέρω, άλλα κύρια- εννέα
παρενέργειες και παθογένειες. 

Πρώτον, επιτείνει τις παθογένειες της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης, παθογένειες που επισηµαίνονται σε όλες τις µελέτες και
αναφορές των διεθνών και ευρωπαϊκών οργανισµών και εδραι-
ώνει την επαγγελµατική εκπαίδευση στη θέση του «φτωχού συγ-
γενή» στον εκπαιδευτικό χάρτη της χώρας. 

Δεύτερον, δίνει διαφορετική βαρύτητα στην επαγγελµατική εκ-
παίδευση και κατάρτιση δίνοντας σαφές προβάδισµα στην κα-
τάρτιση. 

Τρίτον, υποβαθµίζει τα ΕΠΑΛ από τη νέα δοµή της ειδικής
επαγγελµατικής εκπαίδευσης. 

Τέταρτον, φέρνει µαρασµό του θεσµού του µεταλυκειακού
έτους στην τάξη µαθητείας ΕΠΑΛ, που µεταφέρεται στη Γενική
Γραµµατεία Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης. 

Πέµπτον, αναβαθµίζει µόνο κατ’ όνοµα τα ΙΕΚ δηµιουργώντας
έτσι ένα πρόβληµα οργανωτικό, από το οποίο απουσιάζει η πρό-
βλεψη χρηµατοδότησης για τα δηµόσια ΙΕΚ, ενισχύοντας έτσι τα
ιδιωτικά. 

Έκτον, υποβαθµίζει τα ΕΠΑΛ και τα ΕΠΑΣ, θεσµούς µε βαθιές
ιστορικές ρίζες στην ελληνική κοινωνία, υποβαθµίζοντας το πτυ-

χίο από το επίπεδο 4 στο επίπεδο 3.
Έβδοµον, εξοντώνει την πλειοψηφία των µικρών και µικροµε-

σαίων ΚΕΚ προς όφελος των µεγάλων συγκροτηµάτων.
Όγδοο, δηµιουργεί ένα συγκεντρωτικό σύστηµα µε µεγάλα πε-

ριθώρια κοµµατικών παρεµβάσεων στη σύνθεση των επιτροπών
επιλογής στελεχών εκπαίδευσης.

Ένατο, δηµιουργεί ένα υπερσυγκεντρωτικό µοντέλο στο πρό-
σωπο του Υπουργού Παιδείας, καθώς πληθώρα ζητηµάτων µε-
ταφέρονται στην αρµοδιότητά του µέσω των εξουσιοδοτικών
διατάξεων. Οι «περίφηµες» εξουσιοδοτικές διατάξεις είναι ένα
άλλο σύνηθες φαινόµενο της «καλής» νοµοθέτησης της κυβέρ-
νησης από το 2019 τουλάχιστον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική οικονοµία και η
αγορά εργασίας δεν βρίσκονται εξήντα και εβδοµήντα χρόνια
πίσω, δηλαδή σε µια εποχή που οι κατώτερες τότε τεχνικές σχο-
λές καλούνταν να παίξουν ένα διαφορετικό ρόλο, που κάλυπτε
πράγµατι όµως υπαρκτά κενά λόγω σηµαντικών παθογενειών του
ελληνικού εκπαιδευτικού συστήµατος.

Εν έτει 2024 ο εκπαιδευτικός πήχης και στην επαγγελµατική
εκπαίδευση και στην αρχική κατάρτιση είναι υψηλότερος και
αφορά στη διαµόρφωση ενός πλαισίου µε όρους ποιότητας,
υψηλών προσδοκιών και πραγµατικές δυνατότητες για καινούρ-
γιους δρόµους για τα παιδιά µας. 

Το διακύβευµα της πολιτείας οφείλει να είναι η εδραίωση µιας
ξεχωριστής στρατηγικής για την ενθάρρυνση των νέων προς ένα
αξιόπιστο εκπαιδευτικό και επαγγελµατικό προσανατολισµό και
η πραγµατική -όχι πλασµατική- ενίσχυση της επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης και κατάρτισης. 

Πώς µπορεί να γίνει αυτό; Πρώτον, µε την πραγµατική αναβάθ-
µιση του πτυχίου των σπουδαστών και όχι µε την καθιέρωση βε-
βαιώσεων σπουδών, που µετά από τέσσερα εξάµηνα φοίτησης
στα ΙΕΚ βγάζουν εργαζόµενους δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και,
δεύτερον, µε κατάλληλη και επαρκή χρηµατοδότηση για δωρεάν
ποιοτικές σπουδές και όχι µε ανέξοδες υποσχέσεις, γιατί, για πα-
ράδειγµα, τα βιβλία και τα εγχειρίδια που χρησιµοποιούνται σή-
µερα και ο εργαστηριακός εξοπλισµός είναι τα µεν πρώτα της
προηγούµενης εικοσαετίας και όσον αφορά  τον εξοπλισµό -δεν
ξέρω αν έχετε πάει στα ΙΕΚ να δείτε πώς είναι- σοκάρει η εικόνα
αυτού του εξοπλισµού σήµερα. Εκτός εάν εν έτει 2024 στόχος της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη είναι η εδραίωση εργαζοµένων µε µει-
ωµένες δυνατότητες ευελιξίας και προσαρµογής, ενώ αυτά τα χα-
ρακτηριστικά, η ευελιξία και προσαρµογή, είναι σηµαντικές
δεξιότητες ενός εργαζόµενου και είναι εκείνα που έχουν τη µεγα-
λύτερη αξία και σηµασία, αλλά και ζήτηση από τους εργοδότες.

Κύριε Πρόεδρε, µετά από αυτά, µήπως τελικά στόχος αυτής
της αυτοαποκαλούµενης «µεταρρυθµιστικής» Κυβέρνησης είναι
η διαµόρφωση χαµηλά καταρτισµένων εργαζόµενων και µε την
καθήλωσή τους σε επαγγέλµατα χαµηλού κύρους και χαµηλών
αποδοχών. Λέω «µήπως». Το απεύχοµαι. Με αυτό όµως το νοµο-
σχέδιο δυστυχώς δεν είναι τα νέα πολύ καλά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μουλκιώτη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας, Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολου-
θήσουν ο κ. Καφούρος, η κ. Λινού, ο κ. Μαρκογιαννάκης και ο κ.
Χαρακόπουλος.

Κύριε Τσιάρα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοµίζω ότι κανείς σε αυτή

την Αίθουσα αµφισβητεί το γεγονός ότι η παιδεία είναι πάντα µια
από τις προτεραιότητες όλων των κυβερνήσεων, ανάλογα βέβαια
µε τον τρόπο ή µε την οπτική που µπορεί η κάθε µία από τις κυ-
βερνήσεις να την προσεγγίζει και προφανώς οι παρεµβάσεις, οι
αλλαγές, οι µεταρρυθµίσεις, ο εκσυγχρονισµός του εκπαιδευτι-
κού συστήµατος είναι ουσιαστικά ο τρόπος που επιλέγουν οι κυ-
βερνήσεις, ώστε η όποια προσπάθεια βελτίωσης να έχει σαφή
επίδραση στις κοινωνίες στις οποίες απευθύνονται. 
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Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια µε βάση το ότι οι ευρω-
παϊκές κοινωνίες εξελίσσονται, η ίδια η κοινωνική και οικονοµική
πραγµατικότητα εξελίσσεται, δηµιουργούνται εντελώς διαφορε-
τικές ανάγκες προσαρµογής από όλες τις εθνικές κοινωνίες,
προκειµένου να ακολουθήσουν έναν δρόµο που προφανώς πρέ-
πει να συµβαδίζει και µε τις συνολικές κοινωνικές και οικονοµικές
εξελίξεις. Και γι’ αυτόν τον λόγο οι προσπάθειες οι οποίες γίνον-
ται, αποβλέπουν ακριβώς στο πώς θα µπορέσουµε να συµβαδί-
σουµε µε αυτές τις εξελίξεις και πώς θα µπορέσουµε να
δηµιουργήσουµε τέτοιες ακριβώς συνθήκες, ώστε να αναβαθµί-
ζεται το επίπεδο της παιδείας σε κάθε κοινωνία -εν προκειµένω
στη δική µας κοινωνία-, αλλά βεβαίως και το εκπαιδευτικό σύ-
στηµα µε τον δικό του τρόπο και µε τον δικό του ρόλο -και µιλάω
φυσικά για όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης- να µπορεί να
υπηρετεί αυτόν τον στόχο και αυτόν τον σκοπό.

Η επαγγελµατική εκπαίδευση δηµιουργεί τον λόγο για µια µε-
γάλη συζήτηση και εκτιµώ ότι τα περισσότερα εκ των επιχειρη-
µάτων ετέθησαν νωρίτερα, τόσο από τον Υπουργό που βρέθηκε
σε αυτό το Βήµα, όσο και από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας,
δηµιουργώντας µε αυτόν τον τρόπο ένα σαφές πλαίσιο το οποίο
σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό καλούµαστε να προσεγγίσουµε και
να απαντήσουµε σε συγκεκριµένα ζητήµατα: 

Είναι στην Ελλάδα πολύ µικρότερο το ποσοστό των παιδιών
που προσεγγίζουν την επαγγελµατική εκπαίδευση σε σχέση µε
τον µέσο ευρωπαϊκό όρο; Προφανώς και είναι.

Είναι ζητούµενο να προσεγγίσουµε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο
µιας και αυτού του είδους οι πρακτικές έχουν αποδειχθεί πολύ κα-
λύτερες σε σχέση µε τη σύνδεση της αγοράς εργασίας και της
εκπαίδευσης και βεβαίως το αποτέλεσµα το οποίο φέρνουν; Μάλ-
λον είναι. Αυτό λέει η κοινή λογική, αυτό λέει και η ίδια η πραγµα-
τικότητα. Άλλωστε νοµίζω ότι είναι σαφές ότι η Νέα Δηµοκρατία
θεωρεί και πιστεύω ότι όλοι κανονικά θα έπρεπε να θεωρούµε την
εκπαίδευση ως κεντρικό όχηµα για την ανάπτυξη της χώρας. Είναι
θα έλεγε κανείς η µηχανή που µπορεί να κινήσει ακόµα πιο γρή-
γορα και την κοινωνία, αλλά και την οικονοµία και ταυτόχρονα -το
έχουµε πει, έχει ξανακουστεί- είναι ο κοινωνικός ανελκυστήρας
που επιτρέπει στα παιδιά να αποκτούν ίσες ευκαιρίες και εφόδια
στη ζωή τους, ειδικά µάλιστα στα παιδιά των πλέον αδύναµων οι-
κονοµικών τάξεων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Αλήθεια, έχουν γίνει βήµατα το προηγούµενο χρονικό διά-
στηµα; Και αυτό πρέπει να απαντηθεί. Αυτό που επιχειρεί και
προτείνει σήµερα το Υπουργείο Παιδείας στο συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο δεν έρχεται χωρίς να συνδέεται µε µια συγκεκριµένη
στρατηγική στην παιδεία, η οποία έχει προηγηθεί το προηγού-
µενο χρονικό διάστηµα, τα προηγούµενα χρόνια. 

Άκουσα κάποιους συναδέλφους να λένε από αυτό το Βήµα -
και έχω παρακολουθήσει τους πάντες από το πρωί- ότι η Κυβέρ-
νηση φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο χωρίς να έχει κανένα απολύτως
κανένα σχέδιο, κανέναν σχεδιασµό. Μάλιστα. Όντως, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, την προηγούµενη τετραετία εκτιµάτε ότι δεν
έγιναν σηµαντικά βήµατα; Χωρίς σχεδιασµό καθιερώθηκε η δί-
χρονη προσχολική εκπαίδευση; Χωρίς σχεδιασµό εισαγάγαµε τα
αγγλικά στο νηπιαγωγείο; Χωρίς σχεδιασµό διπλασιάσαµε τα
πρότυπα και πειραµατικά σχολεία πανελλαδικά; Άραγε χωρίς
σχεδιασµό υλοποιήθηκαν είκοσι πέντε χιλιάδες διορισµοί µόνι-
µων εκπαιδευτικών µετά από δώδεκα χρόνια µηδενικών κυριολε-
κτικά προσλήψεων; Χωρίς σχεδιασµό ανοίξαµε νέους ορίζοντες
εξωστρέφειας στα ελληνικά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα;
Χωρίς σχεδιασµό ενισχύσαµε τις ειδικότητες στα δηµόσια ΙΕΚ;

Νοµίζω ότι αυτές οι πολιτικές, οι οποίες προφανώς εντάσσον-
ται σε έναν συγκεκριµένο σχεδιασµό, που υλοποιεί η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας από την προηγούµενη κυβερνητική πε-
ρίοδο και έρχεται ουσιαστικά να τον εξελίξει και να τον ολοκλη-
ρώσει σε αυτή την κυβερνητική περίοδο, µας έχουν δώσει τη
δυνατότητα να δούµε και απτά αποτελέσµατα. Παραδείγµατος
χάριν, εγώ θα µπορούσα να σας πω ότι αυτές οι πολιτικές απέ-
δωσαν στον δείκτη της ανεργίας, ο οποίος οµολογουµένως µει-
ώθηκε σε µονοψήφιο ποσοστό αντίστοιχο της ανεργίας που
είχαµε πριν την οικονοµική κρίση. Θα σας πω, όµως, ότι η ανερ-
γία δεν έχει µειωθεί µόνο ποσοτικά, αλλά και ποιοτικά. Η νεανική
ανεργία και η ανεργία των γυναικών, που είναι οι πιο ευάλωτες

εργασιακές οµάδες, έχει µειωθεί ανά κατηγορία κατά περίπου
δέκα ποσοστιαίες µονάδες. Θα σας πω χαρακτηριστικά ότι η νε-
ανική ανεργία µπορεί να έφτασε από το 36% στο 27% και η γυ-
ναικεία ανεργία από το 21% στο 11%. 

Είναι αυτό µια εξέλιξη που µας αφήνει ευχαριστηµένους; Όχι.
Εγώ πρώτος θα σας πω ότι δεν είµαστε ευχαριστηµένοι, γιατί πα-
ραµένει ακόµα υψηλό αυτό το ποσοστό και πρέπει να κάνουµε
ακόµα περισσότερα πράγµατα µε επιπλέον ενεργητικές πολιτι-
κές απασχόλησης, αλλά και πολιτικές εκπαίδευσης, όπως χαρα-
κτηριστικά προτείνει το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. 

Θα µπορούσα, λοιπόν, να σας πω ότι µε το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο αναβαθµίζονται τα ΙΕΚ, τα οποία γίνονται σχολές ανώ-
τερης επαγγελµατικής εκπαίδευσης ή ιδρύονται τα εξήντα ΚΕΕΚ,
τα campus στοχευµένων θεµατικά αντικειµένων. Είναι εντυπω-
σιακό ότι οι συνάδελφοι ειδικά των νησιωτικών περιοχών είναι
αυτοί οι οποίοι ήρθαν και µίλησαν θετικά για το νοµοσχέδιο και
µάλιστα µε συγκεκριµένα παραδείγµατα διότι έχοντας την εµπει-
ρία του ποιοι επαγγελµατικοί κλάδοι έχουν πραγµατικό µέλλον
ή πραγµατική δυνατότητα εξέλιξης ειδικά στις τουριστικές πε-
ριοχές ήρθαν και µίλησαν συγκεκριµένα για το νοµοσχέδιο. 

Θα µπορούσα, λοιπόν, και εγώ να σας πω: µε την ίδια ακριβώς
λογική δεν σηµαίνει ότι θα έχουµε µια παραγωγική ενδυνάµωση
σε αγροτικές περιοχές, όπως παραδείγµατος χάριν είναι η Καρ-
δίτσα ή σε έναν δηµοφιλή τουριστικό προορισµό που είναι η
λίµνη Πλαστήρα ή ακόµη σε ένα µεγάλο περιφερειακό νοσοκο-
µείο, κύριε Χαρακόπουλε, όπως είναι το τριτοβάθµιο περιφερει-
ακό Νοσοκοµείο της Λάρισας;

Αυτά τα λέω διότι πρέπει κανείς να δει ότι εδώ γίνεται ένα πολύ
σηµαντικό βήµα για να υπάρξει επιτέλους µια σύνδεση, µε σο-
βαρούς όρους, του εκπαιδευτικού προγράµµατος που µπορεί να
προσφέρεται µέσα από την τεχνική εκπαίδευση µε την πραγµα-
τική αγορά εργασίας. Γι’ αυτόν τον λόγο το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο είναι ένα πραγµατικά σπουδαίο βήµα σε µια κατεύθυνση
που τουλάχιστον η χώρα µας τα τελευταία χρόνια δεν είχε κάνει
σηµαντικά βήµατα και δεν είχε καταφέρει να προσεγγίσει τον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο. Αυτό πρέπει να δει, αυτό πρέπει να κατανοή-
σει και αυτό πρέπει να εκτιµήσει κανείς. Και γι’ αυτόν τον λόγο,
τουλάχιστον, εγώ προσωπικά δεν σας κρύβω ότι θα είχα την πε-
ποίθηση ότι τα περισσότερα -ενδεχοµένως όλα- τα πολιτικά κόµ-
µατα θα έπρεπε να προσεγγίζουν όλα αυτά τα ζητήµατα µέσα
από µια εντελώς διαφορετική οπτική, διότι είναι ένα βήµα θετικό
και είναι ένα βήµα το οποίο έπρεπε να υποστηρίζεται συνολικά
και είναι ένα βήµα το οποίο θα µπορούσε κανείς να το βλέπει
ακόµα και µέσα από την, αν θέλετε, εισφορά διαφορετικών,
ακόµη πιο εξελιγµένων προτάσεων, προκειµένου να κάνουµε το
καλύτερο δυνατό νοµοσχέδιο, όχι µέσα από µια άρνηση ή µια
κριτική η οποία σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό δεν ανταποκρίνεται
σε καµία, αν θέλετε, κοινωνική πραγµατικότητα, πολλώ δε µάλ-
λον στην κοινωνική πραγµατικότητα που ζει σήµερα η πατρίδα
µας, που ζουν σήµερα οι Έλληνες πολίτες.

Θέλω να κάνω ένα µικρό σχόλιο για την τροπολογία του
Υπουργείου Ανάπτυξης µιας και, απ’ ό,τι τουλάχιστον διαπιστώ-
σαµε, οι περισσότεροι εκπρόσωποι των κοµµάτων είχαν ερωτή-
σεις προς τον παριστάµενο Υπουργό όταν παρουσίασε την
τροπολογία και µάλιστα υπήρξαν και κάποια σχόλια τα οποία εγώ
τα εκτιµώ ως θετικά τα περισσότερα. 

Η πραγµατικότητα όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
µία: ότι όταν µιλάµε για την ακρίβεια στην Ελλάδα, που αναµφί-
βολα είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα που αντιµετωπίζουν σήµερα
οι ελληνικές οικογένειες και οι Έλληνες πολίτες, πρέπει να συµ-
φωνήσουµε ότι είναι ένα κοινό ευρωπαϊκό πρόβληµα που αντι-
µετωπίζουν όλες οι ευρωπαϊκές χώρες. Αν κάποιος από εσάς
πιστεύει ότι υπάρχει ένα µαγικό ραβδί, το οποίο δυστυχώς κανείς
δεν κούνησε και κανείς δεν κατάφερε µέσα από τις δικές του πο-
λιτικές επιλογές να φέρει τέτοιες λύσεις ή τέτοια αποτελέσµατα
ώστε να αντιµετωπιστεί, νοµίζω ότι όλοι έχουµε ευήκοα ώτα να
ακούσουµε τις προτάσεις σας. Αλλά να είναι προτάσεις οι οποίες
να είναι ρεαλιστικές και πραγµατικές, να είναι προτάσεις εφαρ-
µόσιµες, να είναι προτάσεις οι οποίες ενδεχοµένως έχουν ακο-
λουθηθεί σε µια άλλη ευρωπαϊκή χώρα και είδαµε ότι υπήρχε
αποτέλεσµα. 
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Δεν µπορεί κανείς να µην βλέπει ότι η Κυβέρνηση, ειδικά τους
τελευταίους µήνες, κάνει µια τιτάνια προσπάθεια από τη δική της
πλευρά να ενισχύσει τους µισθούς για να µετριάσει τις συνέ-
πειες, να κάνει στοχευµένες πολιτικές που να αποδίδουν, όπως
η µόνιµη µείωση τιµής, το «καλάθι του νοικοκυριού», όλα αυτά
τα οποία πρότεινε ουσιαστικά το Υπουργείο Ανάπτυξης, αλλά βε-
βαίως και µέσα από διαδικασίες και ελέγχους επιχειρείται η
εφαρµογή τους µε έναν τρόπο που ποτέ στο παρελθόν δεν είχε
συµβεί, αλλά και µε τέτοιον τρόπο ώστε να έχουν γίνει έλεγχοι
στην αγορά πάνω από 23.000 το 2023 και µε πρόστιµα τα οποία
ξεπερνάνε τα 13,5 εκατοµµύρια ευρώ. Θυµάστε άλλη εποχή,
αλήθεια, που για οποιονδήποτε λόγο να είχαν γίνει τόσοι έλεγχοι
και να είχαν επιβληθεί πρόστιµα αυτού του ύψους; Είµαι βέβαιος
ότι όποιος από εµάς και αν ανατρέξει στη δική του µνήµη ή στα
Πρακτικά, που µπορεί να είχαν κατά κάποιον τρόπο καταγραφεί
για την ελληνική πολιτεία, δεν θα βρει σε καµµία περίπτωση µια,
θα έλεγα, αντίστοιχη πρακτική από την πλευρά οποιασδήποτε
προηγούµενης κυβέρνησης.

Τέλος, θέλω να κάνω ένα σχόλιο για αυτό που ανέφερε ο κ.
Ξανθόπουλος και αφορούσε στο κράτος δικαίου, για την υποτι-
θέµενη προσπάθεια που γίνεται εντός διαφόρων επιτροπών του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για να κατηγορηθεί η Ελλάδα για το
ότι δεν υποστηρίζει το κράτος δικαίου. Είναι πραγµατικά απορίας
άξιον πως επαναφέρει ο ΣΥΡΙΖΑ ένα θέµα όταν ο ίδιος ως κυβέρ-
νηση είναι η µοναδική παράταξη η οποία κατάφερε να κάνει την
Ελλάδα απολογούµενη. Και µιλάω φυσικά για όταν ψηφίζοντας
τον Ποινικό Κώδικα το 2019 έκανε την ενεργητική δωροδοκία
πληµµέληµα και από εκεί και πέρα ερχόντουσαν σωρηδόν οι εγ-
κλήσεις όλων των ευρωπαϊκών οργανισµών, µηδέ εξαιρουµένης
και της έκθεσης για το κράτος δικαίου από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, που εγκαλούσαν τη χώρα µας γιατί πήρε µια τέτοια από-
φαση και ψήφισε µια τέτοια ρύθµιση.

Αλλά και από την άλλη πλευρά πραγµατικά απορώ: δεν είδε ο
κ. Ξανθόπουλος και οι αγαπητοί, αξιότιµοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ότι για πρώτη φορά πέρυσι είχαµε θετική έκθεση για το
κράτος δικαίου για την Ελλάδα; Από τότε που υπάρχουν οι εκθέ-
σεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το κράτος δικαίου είναι η
πρώτη φορά που µε τις ουσιαστικές παρεµβάσεις, που κάναµε
το προηγούµενο χρονικό διάστηµα έχουµε µια θετική έκθεση για
το κράτος δικαίου για την Ελλάδα. Και από την άλλη πλευρά
αυτός που πραγµατικά κρίνει ένα κράτος, µια πολιτεία, για το αν
όντως λειτουργεί έτσι η δικαιοσύνη ή για όλα εκείνα τα ζητήµατα
που άπτονται της δικαιοσύνης, ώστε να διασφαλίζεται το κράτος
δικαίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι οι Ευρωβουλευ-
τές της «δικής µας παράταξης» οι οποίοι έχουν πολιτικό λόγο να
δυσφηµούν τη χώρα όπου και αν βρίσκονται, αλλά είναι η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, η οποία κάθε χρόνο καταρτίζει την έκθεση για
το κράτος δικαίου. Θα περιµένουµε, λοιπόν, να δούµε και την έκ-
θεση για το κράτος δικαίου φέτος και από εκεί και πέρα νοµίζω
ότι θα έχουµε την ευκαιρία όλα αυτά να τα συζητήσουµε µε
πραγµατικά στοιχεία και όχι µε τα στοιχεία που κάποιοι θέλουν
να προβάλλουν δυσφηµώντας τη χώρα µας και δηµιουργώντας
τέτοιες συνθήκες ώστε, αντί να κοιτάζουµε το εθνικό συµφέρον,
να κοιτάζουµε το µικροπολιτικό συµφέρον.

Νοµίζω ότι και µε αυτό το νοµοσχέδιο υπάρχει µια σαφής γε-
νικότερα κατεύθυνση, που αφορά στον τρόπο µε τον οποίον κι-
νείται η Κυβέρνηση. Οι µεταρρυθµίσεις, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, που επιχειρεί η Κυβέρνηση το τελευταίο χρονικό
διάστηµα είναι βέβαιο ότι θα συνεχιστούν. Η παιδεία αλλάζει, η
χώρα αλλάζει και µαζί βελτιώνεται και η καθηµερινότητα των πο-
λιτών και βελτιώνονται βεβαίως, και µετά την ψήφιση αυτού του
νοµοσχεδίου, και οι προοπτικές απασχόλησης των νέων µας, οι
πραγµατικές παραγωγικές δυνατότητες της Ελλάδας.

Αυτός είναι ο δρόµος που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει επιλέξει, αυτός είναι ο
δρόµος στον οποίο θα συνεχίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τσιάρα.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μάρκος Καφούρος, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας.
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες Υφυπουργοί,

κύριε εισηγητά της Πλειοψηφίας Μάνο Κόνσολα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα πολύ σηµαντικό νοµο-
σχέδιο που στοχεύει στην ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, που θεσπίστηκε
µε τον προηγούµενο ν.4763/2020. Ήταν ένας νόµος που εξαρχής
στόχευε στην αντιµετώπιση των χρόνιων παθογενειών στην επαγ-
γελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση, ενός τοµέα µάλλον πολύ-
παθου, αφού για δεκαετίες οι όποιες µεταρρυθµίσεις ήταν
αποσπασµατικές και αναποτελεσµατικές, µε αποκορύφωµα την
κατάργηση της τριτοβάθµιας τεχνολογικής εκπαίδευσης και την
οριζόντια µετατροπή όλων των τµηµάτων σε πανεπιστηµιακά από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Αποτέλεσµα αυτών των άστοχων ενεργειών ήταν αφ’ ενός η
επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση στη χώρα µας να είναι
ελλειµµατική, καθώς το ποσοστό των νέων, που επιλέγουν αυτή
την κατεύθυνση κυµαίνεται περίπου στο ήµισυ του ευρωπαϊκού
µέσου όρου και από την άλλη, στην αναδυόµενη σηµερινή οικο-
νοµία και αγορά εργασίας να υπάρχει δυσκολία από τις επιχει-
ρήσεις για την εξεύρεση εξειδικευµένου ανθρώπινου δυναµικού,
ιδιαίτερα σε τεχνίτες και σε τεχνικούς. 

Αυτά τα σηµαντικά και θεµελιώδη προβλήµατα κλήθηκε να αν-
τιµετωπίσει ο προηγούµενος νόµος τον οποίο, µε βάση και τη
γνώση και την εµπειρία που αποκτήθηκε αυτά τα τρία χρόνια, έρ-
χεται το σηµερινό σχέδιο νόµου να συµπληρώσει και, όπου απαι-
τείται, να τροποποιήσει.

Ειδικότερα, µε το παρόν σχέδιο νόµου στοχεύουµε βραχυπρό-
θεσµα στη συνέργεια όλων των εκπαιδευτικών δοµών της επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, στην κάλυψη των
τοπικών αναγκών της αγοράς εργασίας, στη βελτίωση των γνώ-
σεων, των ικανοτήτων και των δεξιοτήτων των αποφοίτων, στη
δηµιουργία ειδικοτήτων εστιασµένων σε οικονοµικές δραστηριό-
τητες που αναδεικνύουν τις ιδιαίτερες ανάγκες της κάθε περιο-
χής ξεχωριστά, και στην προστασία των ατόµων µε αναπηρία.

Η µακροπρόθεσµη ανάπτυξη έγκειται στην ανάπτυξη της οι-
κονοµίας µε την εξασφάλιση ικανού παραγωγικού ανθρώπινου
δυναµικού, στη µείωση του ποσοστού της ανεργίας -ιδιαίτερα
µεταξύ των νέων- στην προώθηση των νέων τεχνολογιών στο
χώρο της επαγγελµατικής κατάρτισης και εκπαίδευσης και
τέλος, στην ολοκληρωµένη λειτουργία ενός πραγµατικά Εθνικού
Συστήµατος Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης στα
επίπεδα 3, 4 και 5 του εθνικού πλαισίου προσόντων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου συνοπτικά να ανα-
φερθώ και εγώ στις βασικές τοµές που επιφέρει το παρόν σχέδιο
νόµου. Κατ’ αρχάς, ο κεντρικός άξονας του νοµοσχεδίου είναι η
αναβάθµιση των ινστιτούτων επαγγελµατικής κατάρτισης -των
ΙΕΚ- σε σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης, που πλέον
θα ονοµάζονται ΣΑΕΚ. Αντίστοιχα, τα ΙΕΚ της ειδικής αγωγής και
εκπαίδευσης αναβαθµίζονται σε ΣΑΕΚ για τα άτοµα µε αναπηρία. 

Με τη νοµοθετική αυτή ρύθµιση, επιχειρήθηκε για άλλη µια
φορά αλλαγή ονοµασίας. Η σηµασία είναι συµβολική. Το σηµαν-
τικό, όµως, είναι ότι οι δοµές κατάρτισης που βρίσκονται στο επί-
πεδο 5 του εθνικού πλαισίου προσόντων, θα αναπτύξουν νέα
δυναµική και θα παρέχουν προγράµµατα σπουδών ικανά να δια-
συνδέουν τους αποφοίτους µε την αγορά εργασίας σε τοπικό και
σε περιφερειακό επίπεδο για τον κάθε κλάδο ξεχωριστά.

Στη λειτουργία των σχολών ανώτερης επαγγελµατικής κατάρ-
τισης -των ΣΑΕΚ- θα υπάρχει σαφής διάκριση του τοµέα επαγ-
γελµατικής κατάρτισης αφ’ ενός, ο οποίος ενισχύεται µε
προγράµµατα αρχικής επαγγελµατικής κατάρτισης, µε προγράµ-
µατα αναβάθµισης δεξιοτήτων και γνώσεων, αλλά και µε προ-
γράµµατα εκπαίδευσης των εκπαιδευτών πρακτικής άσκησης
των επιχειρήσεων υποδοχής των µαθητών και αφ’ ετέρου, του
τοµέα επαγγελµατικής ανάπτυξης και συµβουλευτικής που πε-
ριλαµβάνουν τα γραφεία επαγγελµατικής ανάπτυξης και σταδιο-
δροµίας, τα οποία θα έχουν προφανή ρόλο στην υποστήριξη και
στην καθοδήγηση των σπουδαστών και των αποφοίτων. 

Να επισηµάνουµε την µετάβαση στην ψηφιοποίηση των ΣΑΕΚ
µέσω της δηµιουργίας και λειτουργίας της ηλεκτρονικής πύλης,
η οποία αποτελεί µία ακόµα σηµαντική καινοτοµία και δίνει τη δυ-
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νατότητα στους καταρτιζόµενους να έχουν πρόσβαση σε πλήθος
πληροφοριών σχετικά µε την αγορά εργασίας. 

Κατά δεύτερον, θεσµοθετούνται τα κέντρα επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης και κατάρτισης -ΚΕΕΚ- όπου τόσο οι δοµές εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης όσο και τα εργαστηριακά κέντρα, θα
συστεγάζονται και θα αλληλεπιδρούν διασφαλίζοντας αφ’ ενός
τη µεταξύ τους σύνδεση, συνεργασία και συντονισµό, αλλά αφ’
ετέρου την εξέλιξη και την σταδιοδροµία των σπουδαστών, οι
οποίοι -δυστυχώς- ήταν µετέωροι, εξαιτίας της αποσπασµατικής
λειτουργίας της κάθε δοµής ξεχωριστά µέχρι σήµερα.

Υπολογίζουµε ότι σύντοµα θα λειτουργήσουν περίπου εξήντα
ΚΕΕΚ σε ολόκληρη τη χώρα. Η λειτουργία και τα προγράµµατα
των σπουδών θα στηριχθούν στη διερεύνηση και την πλήρη αξιο-
ποίηση των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών των επιµέρους περιοχών
της χώρας, της τοπικής κοινωνίας και των αναγκών της αγοράς
εργασίας. Σε κάθε ΚΕΕΚ θα λειτουργεί γραφείο επαγγελµατικής
ανάπτυξης και σταδιοδροµίας, µε ρόλο την εξεύρεση θέσεων
πρακτικής άσκησης ή µαθητείας και στην εξατοµικευµένη καθο-
δήγηση του σπουδαστή αναφορικά µε το επάγγελµα που σκο-
πεύει να ακολουθήσει. 

Τρίτον, µε στόχο τη συνολική αναβάθµιση του ΕΠΑΛ, µεταφέ-
ρονται σε αυτά οι καλές πρακτικές, που έχουν εφαρµοστεί πιλο-
τικά στα πρότυπα ΕΠΑΛ και εκσυγχρονίζεται ο τρόπος και η
οργάνωση λειτουργίας αυτών. Ειδικότερα, εισάγονται νέες εκ-
παιδευτικοί µέθοδοι µε καινοτόµες προσεγγίσεις διδασκαλίας και
πρακτικής, νέα πρότυπα διοίκησης και λειτουργίας των δοµών
αυτών, νέες ειδικότητες συνδεδεµένες µε την παραγωγή και την
αγορά εργασίας και καθιερώνεται η εβδοµάδα προσανατολισµού
και η εισαγωγή στην επιχειρηµατικότητα. 

Τέλος, στα ΕΠΑΛ ενισχύονται η προοπτική ανάπτυξης ερευνη-
τικών και εκπαιδευτικών ευρωπαϊκών και διεθνών συνεργασιών,
καθώς και η συνεργασία µε επιχειρήσεις του δηµοσίου και του
ιδιωτικού τοµέα για την υλοποίηση της πρακτικής άσκησης των
σπουδαστών. 

Κατά τέταρτον, ενισχύεται η στελέχωση της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και κατάρτισης µε διατάξεις που αποτελούν τροπο-
ποίηση του ν.4763/2020, ως προς την επιλογή υποδιευθυντών
των ΣΑΕΚ. Ξεκαθαρίζουµε εδώ ότι δεν κινδυνεύει καµµία οργα-
νική θέση εκπαιδευτικών παρά την φηµολογία και την κινδυνο-
λογία, αφού υπάρχει σαφής συσχέτιση οργανικών θέσεων και
του αριθµού των µαθητών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αδιαµφισβήτητο ότι η ανα-
βάθµιση της παιδείας και ιδιαίτερα της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης, αποτελεί κεντρική επιλογή της
Κυβέρνησής µας. Η επίτευξη του σκοπού αυτού, που θα συµβά-
λει στην αναγέννηση της εθνικής παραγωγικής βάσης και της
εθνικής οικονοµίας, τελεί και προσωπικό στοίχηµα του Πρωθυ-
πουργού µας Κυριάκου Μητσοτάκη, κατευθύνοντας περισσό-
τερα από 100 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Ως εκ τούτου, προσωπικά θα ψηφίσω στο σύνολό του το
παρόν σχέδιο νόµου και καλώ όλους εσάς τους συναδέλφους
στο Σώµα για την υπερψήφισή του. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καφούρο.

Καλείται στο Βήµα η κ. Αθηνά Λινού, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε κληθεί σή-

µερα να µιλήσουµε για µια πολύ σηµαντική µεταρρύθµιση, τη µε-
ταρρύθµιση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης.
Αναφέρθηκε λεπτοµερώς σε όλα τα θέµατα η κ. Θρασκιά και
άλλοι οµιλητές από τον ΣΥΡΙΖΑ και παρουσίασαν τα θέµατα που
µας ανησυχούν ιδιαίτερα, όπως και άλλοι συνάδελφοι άλλων
κοµµάτων. Όµως, εγώ, επειδή είναι και περασµένη η ώρα, επέ-
λεξα να µιλήσω µόνο για τρία θέµατα που µε ανησυχούν ιδιαί-
τερα σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Το πρώτο θέµα είναι ότι βλέπω σηµαντική έλλειψη σε ουσια-
στική εκτίµηση των αναγκών, ιδιαίτερα ανά είδος επαγγέλµατος
και στην εκπόνηση ενός µακροχρόνιου σχεδίου και θα εξηγήσω
αργότερα γιατί.

Το δεύτερο, βλέπω πολύ ανεπαρκή και περιορισµένο τον
προσδιορισµό δυνατοτήτων και µεθόδων µετάβασης από την
επαγγελµατική στην πανεπιστηµιακή εκπαίδευση και θα το ανα-
λύσω, επίσης, αργότερα. 

Τρίτον, ανησυχώ πολύ, γιατί στη διάρκεια της πρακτικής άσκη-
σης και µαθητείας, δεν διασφαλίζεται ούτε κατ’ ελάχιστον η
υγεία και η ασφάλεια των παιδιών µας που είναι σε ηλικία κάτω
των δεκαοκτώ και θα δούµε τι νοµοθεσία παρακάµπτεται µε το
να θεωρείται αυτή η εκπαίδευση απλώς µαθητεία και πρακτική.

Στο επίπεδο της εκτίµησης των αναγκών, βρισκόµαστε αυτή τη
στιγµή στην εποχή της τεχνητής νοηµοσύνης, της κλιµατικής αλ-
λαγής και της πράσινης ανάπτυξης. Πρέπει να σχεδιάζουµε µε
βάση το γεγονός ότι αυτά τα παιδιά που εκπαιδεύονται σήµερα,
θα παρέχουν τις υπηρεσίες τους για τουλάχιστον σαράντα ή πε-
νήντα χρόνια από σήµερα. Υπάρχουν διεθνείς µελέτες, οι οποίες
δείχνουν ότι οι σηµερινοί νέοι που αρχίζουν να εργάζονται σή-
µερα, στη διάρκεια της θητείας τους θα αλλάξουν τέσσερα ή
πέντε επαγγέλµατα τουλάχιστον ή ανάλογο αριθµό επαγγελµατι-
κών τίτλων. 

Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο δηµοσίευσε µια έκθεση στις 14-
1-2024, σύµφωνα µε το οποίο το 50% της παγκόσµιας απασχόλη-
σης θα επηρεαστεί και απειλείται από την τεχνητή νοηµοσύνη, ενώ
στις ανεπτυγµένες χώρες -στις οποίες ελπίζω ότι είµαστε ακόµα-
το 30%. Τι ανάγκες υπάρχουν για αυτές τις καινούργιες µορφές
εργασίας; Ποιο νοµοσχέδιο τις καθορίζει; Θα µας πούνε τι να κά-
νουµε και σε τι να εκπαιδεύσουµε τα παιδιά µας οι τοπικοί εργο-
δότες σε κάθε περιοχή; Δυστυχώς και λυπάµαι που θα το πω, είναι
αυτή η κλασική µέθοδος µετάθεσης των ευθυνών της Νέας Δηµο-
κρατίας, των ευθυνών που εκείνη έχει, σε κάποιον άλλον. 

Στα θέµατα προληπτικής ιατρικής -το βιώσαµε µε τον κορωνοϊό-
µεταθέτει τις ευθύνες στην ατοµική ευθύνη. Στα θέµατα της ανώ-
τατης παιδείας, µετατίθεται η ευθύνη να τα υλοποιήσουν τα µη
κρατικά πανεπιστήµια. Και στα θέµατα δυστυχώς της επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης, µεταθέτουν την ευθύνη στους εργοδότες. Δεν
υπάρχει όραµα και δεν υπάρχει πραγµατικός σχεδια- σµός γι’ αυτό
που θα συµβεί στα επόµενα χρόνια, που αυτά τα επόµενα χρόνια
µας φέρνουν στο 2065 και αργότερα.

Το δεύτερο -είχα αναφερθεί και στην πρώτη συνεδρίαση- είναι
ότι ένας τρόπος να αντιµετωπίσουµε το στίγµα και να υλοποι-
ήσουµε τα οράµατα και τα όνειρα των παιδιών µας είναι να δώ-
σουµε τη δυνατότητα να µεταφέρονται εύκολα, µε εξετάσεις
βέβαια και αξιοκρατικά, από την τεχνική επαγγελµατική εκπαί-
δευση σε πανεπιστηµιακή εκπαίδευση. 

Και διερωτώµαι τι θα συµβεί αν ένα παιδί µε δυσλεξία ή µε κά-
ποια µαθησιακή δυσκολία κατατάσσεται ή µπαίνει στην τεχνολο-
γική εκπαίδευση, αλλά είναι το παιδί που θα είναι ο µελλοντικός
εφευρέτης. Και έχουµε τέτοια στην ιστορία παραδείγµατα. 

Το δεύτερο στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ -και θα καταθέσω
και έγγραφα στα Πρακτικά, γιατί για όλα καταθέτω πάντα και έγ-
γραφα- είναι το γεγονός ότι όλα τα ευρωπαϊκά συστήµατα παι-
δείας δίνουν τη δυνατότητα µετάθεσης. Τα καλύτερα ίσως και το
πιο ακριβή είναι τα συστήµατα της Γαλλίας, της Γερµανίας, της
Ελβετίας και της Φινλανδίας και βεβαίως, της Αµερικής µε τα κλα-
σικά community colleges. Τα παιδιά φοιτώντας σε ένα µικρό διετές
community college µεταβαίνουν άνετα µετά στο επόµενο στάδιο.

Στα ΕΠΑΛ έχουµε εννέα τοµείς µε τριάντα έξι ειδικότητες, στα
ΙΕΚ εβδοµήντα µία ειδικότητες. Θα αναφέρω µερικά τα οποία
είναι προφανές ότι θα εκλείψουν. Έχουµε τεχνολόγο πετρελαίου
και φυσικού αερίου. Πόσο θα χρειάζεται αυτή η δουλειά σε είκοσι
χρόνια; Ένας τεχνικός οχηµάτων. Ποια οχήµατα θα έχουµε τότε;
Ένας βοηθός οδοντοτεχνίτη. Τι είδους τεχνητά δόντια θα χρει-
αστούµε αργότερα; Και ένας τεχνικός δικτύων και τηλεπικοινω-
νιών. Με ποια εκπαίδευση που παρήγαγε βιβλία πριν από είκοσι
πέντε χρόνια θα εκπαιδευτεί για να υλοποιεί το έργο του µετά
από σαράντα χρόνια;

Νοµίζω ότι εκείνο που δεν έλαβε υπ’ όψιν της η τροπολογία ή
όπως αλλιώς το λέµε σε θέµατα εκπαίδευσης είναι ότι δεν περι-
λαµβάνει την ανάπτυξη ικανοτήτων και δυνατοτήτων για επανεκ-
παίδευση και τη γνώση χρήσης εκπαιδευτικών εργαλείων και
ευελιξία. Τα παιδιά µας πρέπει να µάθουν ευελιξία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας της κυρίας Βουλευτού)
Το τελευταίο που θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν

έχει αναφερθεί από κανέναν, είναι το θέµα υγιεινής και ασφά-
λειας στην εργασία. Η υγιεινή και ασφάλεια στην εργασία έχει
µελετηθεί και υπάρχει νοµοθεσία και στη χώρα µας, ευρωπαϊκή
νοµοθεσία, ήδη από το 1995. 

Υπάρχουν παράγοντες στον χώρο εργασίας που είναι βιολογι-
κοί, χηµικοί, παραδείγµατος χάριν ο µόλυβδος, φυσικοί παράγον-
τας, παραδείγµατος χάριν η ακτινοβολία, στους οποίους
απαγορεύεται να εκτεθεί ένα παιδί. Και ένα εργαζόµενο παιδί το
καλύπτει η νοµοθεσία ακόµη και αν δεν δουλεύει ούτε το ΣΥΑΕ
ούτε οι οργανισµοί, ούτε ελέγχει κανείς αν ο εργοδότης έχει ελέγ-
ξει τους χώρους του για τους κινδύνους στους οποίους εκθέτει
τα παιδιά. Υπάρχουν επαγγέλµατα που απαγορεύονται για παιδιά.
Εµείς όµως στέλνουµε τα παιδιά που θα εκπαιδεύονται χωρίς να
βάζουµε κανέναν όρο για την υγεία και την ασφάλειά τους. 

Το δεύτερο, τι εργαλεία θα χρησιµοποιήσουν όλα αυτά τα παι-
διά; Τα εργαλεία -υπάρχει ολόκληρη η επιστήµη, η εργονοµία-
πρέπει να είναι προσαρµοσµένα στο µέγεθος και στο είδος του
εργαζόµενου. Εδώ δεν υπάρχουν τέτοια εργαλεία. Τι προστατευ-
τικά µέτρα θα χρησιµοποιήσουν τα παιδιά; Παραδείγµατος χάριν
κάποιος που θα εκπαιδευτεί σε οξυγονοκόλληση θα έχει τα κα-
τάλληλα γυαλιά; Θα έχει αυτός που θα εκτεθεί σε χηµικά την κα-
τάλληλη µάσκα; 

Γι’ αυτό θα ήθελα να σας παρακαλέσω να λάβετε υπ’ όψιν σας
ότι ο νόµος χρειάζεται επανεξέταση, πρέπει να κριθεί, χρειάζεται
κυρίως όραµα, γιατί µιλάµε για το µέλλον, φαντασία και πολλές
µελέτες για την πρόβλεψη αυτού που θα συµβεί στο µέλλον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Λινού.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κοινή
και επαναλαµβανόµενη παραδοχή το γεγονός ότι η επαγγελµα-
τική και τεχνική εκπαίδευση και κατάρτιση αποτελούν τον πιο
αδύναµο πυλώνα του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. Και αυτό
είναι µια διαχρονική πραγµατικότητα καθώς έχει αποτυπωθεί µε
σαφήνεια σε πολλές έρευνες και στατιστικές, όπου αποδεικνύε-
ται πολλές δεκαετίες του λόγου το αληθές. 

Η σύγκριση των δεδοµένων µε χώρες του ΟΟΣΑ και ειδικά µε
ευρωπαϊκές χώρες είναι αποκαλυπτική. Ενδεικτικά και µόνο ανα-
φέρω ορισµένα στοιχεία. Το ποσοστό των αποφοίτων επαγγελ-
µατικών λυκείων στην Ελλάδα επί του συνόλου των αποφοίτων
λυκείων είναι περίπου στο 25% µε 30%, όταν στις υπόλοιπες
χώρες του ΟΟΣΑ κυµαίνεται στο 40% και στις υπόλοιπες ευρω-
παϊκές χώρες περίπου στο 50%. 

Το ίδιο αρνητική είναι η εικόνα και σε ό,τι έχει να κάνει µε την
επιτυχή διασύνδεση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε την
αγορά εργασίας. Τη στιγµή που στην Ευρωπαϊκή Ένωση το µέσο
ποσοστό απασχόλησης αποφοίτων επαγγελµατικής εκπαίδευσης
αγγίζει το 80%, στην Ελλάδα µετά βίας περνάει το 60%. Σίγουρα
τα στοιχεία είναι ανησυχητικά τόσο για την είσοδο όσο και για
την έξοδο των νέων από το σύστηµα της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης. 

Με τέτοια και άλλα αντίστοιχα στοιχεία, µε τα οποία δεν θέλω
να σας κουράσω, προκύπτει ως φυσιολογικό και ένα ακόµα εύ-
ρηµα που εµφανίζεται και αυτό σταθερά στις έρευνες που έχουν
γίνει κατά καιρούς. Το αρνητικό στερεότυπο που έχουµε ως κοι-
νωνία για την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση, ένα στε-
ρεότυπο που ανατροφοδοτεί τους αρνητικούς δείκτες και
δηµιουργεί τελικά έναν φαύλο κύκλο που οδηγεί σε αυτό που
πολύ χαρακτηριστικά περιέγραψε ο Πρωθυπουργός, η επαγγελ-

µατική εκπαίδευση να θεωρείται ως ο φτωχός συγγενής της τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης. Και αυτό ακριβώς έχουµε σκοπό να ανα-
τρέψουµε. 

Κεντρική µας πολιτική δέσµευση από το 2019 είναι η ενίσχυση
της τεχνικής και επαγγελµατικής εκπαίδευσης στη χώρα µας. Η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ήδη από την προηγούµενη
θητεία της ασχολήθηκε ενεργά µε την αναβάθµιση των επαγγελ-
µατικών και τεχνικών σπουδών µε τον ν.4763/2020 και τη θέσπιση
ενός εθνικού συστήµατος επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης. 

Σήµερα πατάµε πάνω σε αυτό και πάµε ένα βήµα παραπέρα,
καθώς όλα αυτά τα οποία συζητάµε και έχουν κατατεθεί στην
Ολοµέλεια της Βουλής οργανώνονται κυρίως γύρω από τρεις
άξονες: την ενίσχυση της συνεργασίας και τις συνέργειες µεταξύ
της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και της επαγγελµατικής κατάρ-
τισης, τη συνεργασία µεταξύ των διαφορετικών επιπέδων του
εθνικού πλαισίου προσόντων για τη βελτίωση των γνώσεων, των
δεξιοτήτων και των ικανοτήτων των αποφοίτων τους, την ένταξη
των σπουδαστών και των αποφοίτων στην αγορά εργασίας. 

Και οι τρεις άξονες είναι προφανώς πολύ σηµαντικοί. Επι-
τρέψτε µου να αναφερθώ ιδιαίτερα στον τρίτο, στη συνεργασία
και τη διασύνδεση δηλαδή της επαγγελµατικής κατάρτισης µε
την αγορά εργασίας. Κατά τη γνώµη µου, είναι το πιο κοµβικό
σηµείο για την επιτυχία της µεταρρύθµισής µας στον τοµέα
αυτό. Με απλά λόγια όσοι περισσότεροι απόφοιτοι και σπουδα-
στές βρίσκουν καλές δουλειές µε καλές αµοιβές τόσο περισσό-
τεροι θα στρέφονται στην επαγγελµατική εκπαίδευση. Και µόνο
έτσι, µόνο µέσα από τα απτά αποτελέσµατα, θα σπάσει και το
αρνητικό στερεότυπο για την επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Αυτή τη στιγµή είναι σαφές ότι στην εγχώρια αγορά εργασίας
υπάρχει ακόµα αναντιστοιχία µεταξύ των αναγκών της αγοράς
και της λειτουργίας του συστήµατος της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης.

Αυτό το ζήτηµα χρήζει αντιµετώπισης στο σκέλος της αναβάθ-
µισης των δεξιοτήτων εκείνων, που ανταποκρίνονται στις ανάγ-
κες της εποχής. Γι’ αυτό είναι σηµαντικό το κεφάλαιο στο παρόν
σχέδιο νόµου µε το οποίο προβλέπεται η ανάπτυξη ειδικού τοµέα
επαγγελµατικής ανάπτυξης και συµβουλευτικής µέσω ειδικών
γραφείων επαγγελµατικής ανάπτυξης και σταδιοδροµίας. Μέσα
από αυτά θα διενεργούνται έρευνες και αξιολογήσεις των αναγ-
κών της αγοράς και ειδικότερα της τοπικής οικονοµίας. Η διε-
ρεύνηση των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών της τοπικής κοινωνίας
και των αναγκών της αγοράς εργασίας βοηθά στην παροχή ειδι-
κοτήτων, που ευθυγραµµίζονται µε τα χαρακτηριστικά και τις
ανάγκες της τοπικής οικονοµίας και συµβάλλουν αποτελεσµα-
τικά στη διασύνδεση των καταρτιζοµένων και των αποφοίτων
τους µε την αγορά εργασίας σε τοπικό, περιφερειακό και κλα-
δικό επίπεδο. Μόνο λοιπόν αν ξέρεις τις ανάγκες τότε µπορείς
να τις εξυπηρετήσεις, δηµιουργώντας ειδικότητες υψηλής ζήτη-
σης και υψηλών απολαβών οι οποίες µε τη σειρά τους θα αποτε-
λέσουν πόλο έλξης για τους σπουδαστές. Επιπλέον τα γραφεία
αυτά θα έχουν καθοριστικό ρόλο συνολικά στην υποστήριξη και
την καθοδήγηση σπουδαστών και αποφοίτων, παρέχοντας συµ-
βουλευτική σε θέµατα επαγγελµατικού προσανατολισµού. 

Σηµαντικό είναι ακόµα ότι µέσα από αυτά ενισχύεται η εποπτεία
της πρακτικής άσκησης, καθώς θα βοηθούν στην παρακολούθηση
της και όλοι αντιλαµβανόµαστε τη σηµασία που έχει µια σωστή και
καλή πρακτική για τη µετέπειτα εξέλιξη σε κάθε επάγγελµα. 

Τέλος, αξίζει να αναφερθεί και η ηλεκτρονική πύλη των σχο-
λών της ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης, που διασφαλίζει
ότι οι σπουδαστές θα έχουν πρόσβαση σε πληροφορίες που σχε-
τίζονται µε την αγορά εργασίας, ώστε να διαµορφώνουν οι ίδιοι
το προσωπικό τους επαγγελµατικό πλάνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός το έθεσε ξε-
κάθαρα, έχουµε χρέος ως πολιτεία να αποδείξουµε ότι η επαγγελ-
µατική εκπαίδευση δεν είναι ο φτωχός συγγενής, δεν είναι φτωχός
συγγενής κανενός. Αντιθέτως, είναι µία διαδροµή που οδηγεί σε
γρήγορη επαγγελµατική αποκατάσταση και ικανοποιητικές αµοι-
βές. Αυτό όµως µπορούµε να το κάνουµε ορατό µόνο µέσα από
τη διαρκή επιτυχή µεταρρυθµιστική επαγγελµατική εκπαίδευση
και κατάρτιση, ώστε να παρακολουθεί τις εξελίξεις της αγοράς
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εργασίας. Ζούµε στην εποχή όπου οι επαγγελµατικές δεξιότητες
αλλάζουν άρδην µέσα από τις τεχνολογικές επαναστάσεις και
αυτό αντανακλάται άµεσα στην παραγωγική δοµή. Καµµία οικο-
νοµία και καµµία κοινωνία µε ατροφική επαγγελµατική εκπαίδευση
δεν έχει τύχη µπροστά σε αυτά τα νέα δεδοµένα. 

Η κυβέρνηση το έχει αντιληφθεί πλήρως και το έχει θέσει ως
προτεραιότητα. Σήµερα, υπερψηφίζοντας το παρόν σχέδιο
νόµου, κάνουµε ένα ακόµα µεγάλο βήµα εκσυγχρονισµού της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης στη χώρα µας,
όπως ακριβώς οφείλουµε. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μαρκογιαννάκη. Επόµενος οµιλητής ο κ. Μάξιµος Χαρα-
κόπουλος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν
ο κ. Λιβανός, ο κ. Νικητιάδης, η κ. Γρηγοράκου, και ο κ. Σταµά-
της. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δεύτερη τετραετία της Κυβέρ-

νησης Μητσοτάκη ξεκίνησε για την εκπαίδευση µε αύξηση των
δαπανών για την παιδεία κατά 255 εκατοµµύρια ευρώ και µε τη
δροµολόγηση οσονούπω της πολυαναµενόµενης κατάργησης
του κρατικού µονοπωλίου στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µε τη
δηµιουργία και µη κρατικών µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων. 

Η αλήθεια είναι ότι εδώ και δεκαετίες οι µεταρρυθµίσεις στην
παιδεία εστιάζουν κυρίως στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, ενώ ο
µεγάλος ασθενής και ταυτόχρονα, όπως ειπώθηκε και από τον
προλαλήσαντα συνάδελφο, ο φτωχός συγγενής του εκπαιδευτι-
κού µας συστήµατος είναι η επαγγελµατική εκπαίδευση. Κάθε
παρέµβαση λοιπόν στην επαγγελµατική εκπαίδευση που στο-
χεύει στην απόκτηση εκ µέρους των νέων µας των απαραίτητων
δεξιοτήτων που απαιτούνται για την επαγγελµατική τους αποκα-
τάσταση δεν µπορεί παρά να είναι καλοδεχούµενη. 

Δυστυχώς για δεκαετίες στην ελληνική κοινωνία επικράτησαν
αντιλήψεις άκρως υποτιµητικές για τα τεχνικά ή επαγγελµατικά
λύκεια και κατ’ επέκταση για τα τεχνικά επαγγέλµατα. Ακόµα και
όταν υδραυλικοί, ηλεκτρολόγοι, µηχανικοί ήταν περιζήτητοι και
ακριβοπληρωµένοι εµείς επιµέναµε να στέλνουµε τα παιδιά,
ασχέτως του αν «παίρνουν τα γράµµατα» που λέει ο λαός, σε
σχολές που εισάγονταν σχεδόν µε λευκή κόλλα, προσδοκώντας
ότι θα τους δώσουν ένα χαρτί που θα τους ανοίξει την πόρτα του
διορισµού για το δηµόσιο. 

Σήµερα, βεβαίως, λόγω της κρίσης τα πράγµατα έχουν αλλά-
ξει σε µεγάλο βαθµό. Οι περιορισµοί στους διορισµούς στο δη-
µόσιο, που δεν αρκεί ένα πτυχίο, αλλά χρειάζεται γραπτός πιά
διαγωνισµός, και οι αυξηµένες ανάγκες της αγοράς σε εξειδικευ-
µένο τεχνικό προσωπικό αναδεικνύουν την αξία της επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης. Το ζητούµενο είναι αυτή να καταστεί και
ελκυστική επιλογή σε µια Ελλάδα, που επιδιώκει να πραγµατο-
ποιήσει ένα ποιοτικό άλµα ανάπτυξης της οικονοµίας της, αφή-
νοντας πίσω τις παθογένειες του παρελθόντος. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα συνεχίζει να
παραµένει πολύ χαµηλά στα ποσοστά επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης. Ενώ ο µέσος ευρωπαϊκός όρος αγγίζει το 50% των µαθη-
τών, εµείς περιοριζόµαστε στο 33%. Επιπλέον, και αυτό επίσης
είναι σηµαντικό, ένας στους τρεις αποφοίτους σχολών επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης ηλικίας είκοσι πέντε έως είκοσι εννέα ετών
σήµερα είναι άνεργος. Είναι στοιχείο εµφατικό για την έλλειψη
σύνδεσης της εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας. 

Οι αριθµοί, κύριε Υπουργέ, που δεν ψεύδονται ποτέ, καταδει-
κνύουν ότι τα πράγµατα δεν είναι έτσι όπως θα έπρεπε και θα
θέλαµε να είναι. Συνεπώς, απαιτείται µια ριζική µεταρρύθµιση
που θα αναβαθµίσει την επαγγελµατική εκπαίδευση µέσω της
πολυεπίπεδης σύνδεσής της µε την αγορά εργασίας µε κάλυψη
των πραγµατικών αναγκών, δυνατότητα πρακτικής εξάσκησης
και συµµετοχή των κοινωνικών εταίρων στην εν γένει διαδικασία. 

Μπορεί κάποιοι συνάδελφοι από την Αριστερά να παθαίνουν
αλλεργία ακόµη και στο άκουσµα της λέξης «αγορά» η ζωή όµως
έδειξε ότι το να µαθαίνεις µια τέχνη που έχει ξεπεραστεί ή δεν
έχει τις προοπτικές εξεύρεσης εργασίας είναι χαµένος κόπος. Η
διασύνδεση της τεχνικής εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας

είναι εκ των ων ουκ άνευ, αν θέλουµε να βοηθήσουµε τους νέους
µας να αποκτήσουν τα κατάλληλα προσόντα για να βρουν εργα-
σία, να σταθούν µόνοι τους στα πόδια τους και να δηµιουργή-
σουν οικογένεια. Αυτό στοχεύει το νοµοσχέδιο που συζητούµε
σήµερα, το οποίο αναλυτικά παρουσίασε µε επάρκεια και στέρεα
επιχειρηµατολογία ο εισηγητής µας, ο κ. Κόνσολας. Και µάλιστα
το κάνει µε τον πλέον εύστοχο τρόπο, που είναι αυτός της άµε-
σης σύνδεσης της επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε τις τοπικές
οικονοµίες και τις ανάγκες τους. 

Αν ο σχεδιασµός αυτός λειτουργήσει, θα επιτρέψει όχι µόνο
την οικονοµική ανάπτυξη, αλλά και την παραµονή των νέων στον
τόπο τους, βάζοντας έναν φραγµό στη µετανάστευση, που εξα-
κολουθεί να είναι δυστυχώς µια χαίνουσα πληγή. 

Θα άξιζε τον κόπο, κύριε Υπουργέ, µια και κάνατε ιστορικές
αναδροµές, να επισκεφθείτε στη Λάρισα την Αβερώφειο Γεωρ-
γική Σχολή µε τα µοναδικής αρχιτεκτονικής σηµασίας διατηρη-
τέα κτήρια, όπου σε κάποια από αυτά φιλοξενούνται δύο
δηµόσια ΙΕΚ του ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ», του τεχνικού συντήρησης
και επισκευής γεωργικών µηχανηµάτων και του διαχειριστή συ-
στηµάτων εκτροφής αγροτικών ζώων. Η Αβερώφειος Σχολή θα
µπορούσε να γίνει σηµείο αναφοράς για την επαγγελµατική εκ-
παίδευση σε ό,τι έχει να κάνει µε την πρωτογενή παραγωγή, την
αγροδιατροφή και τις ανάγκες της τοπικής οικονοµίας. Ο πρό-
εδρος του Επιµελητηρίου Λάρισας, ο κ. Γιαννακόπουλος, πρό-
σφατα κατά τις «ηµέρες καριέρας» του ΟΑΕΔ επεσήµανε, για
παράδειγµα, την ανάγκη εκπαίδευσης τεχνικών για φωτοβολ-
ταϊκά συστήµατα µετά την εξάπλωση των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, των φωτοβολταϊκών πάρκων, στη Θεσσαλία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε έναν κόσµο που αλλάζει ρα-
γδαία είναι αδήριτη ανάγκη η διά βίου µάθηση και επανακατάρ-
τιση. Οφείλουµε να παρέχουµε τη δυνατότητα στους απο-
φοίτους επαγγελµατικών σχολών να αποκτούν νέες δεξιότητες
για να διεκδικήσουν καλύτερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας. Πα-
ράλληλα ιδιαίτερα χρήσιµη είναι η λειτουργία της ηλεκτρονικής
ψηφιακής πύλης. Η οποία θα δίνει στους σπουδαστές την πρό-
σβαση εκτός των άλλων σε µια βάση δεδοµένων και πληροφο-
ριών που σχετίζονται µε την αγορά εργασίας. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι ο πήχης που βάζει το Υπουργείο
Παιδείας για την επαγγελµατική εκπαίδευση είναι πολύ ψηλά
παρ’ όλο που η αφετηρία δεν είναι η πλέον ιδανική.

Απαιτείται πολλή δουλειά από όλους τους εµπλεκόµενους,
ώστε να ενισχυθεί ουσιαστικά το εθνικό σύστηµα επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης και κατάρτισης. 

Τη διάθεση όµως της Κυβέρνησης για την επίτευξη αυτού του
στόχου µαρτυρά η σύσταση ειδικού χαρτοφυλακίου στο Υπουρ-
γείο Παιδείας. Και θα ήθελα και από το Βήµα της Βουλής να συγ-
χαρώ και να ευχηθώ καλή επιτυχία στη νέα Υφυπουργό, κ.
Ιωάννα Λυτρίβη. Και βεβαίως, η επιλογή του Κυριάκου Πιερρα-
κάκη για τη θέση του Υπουργού Παιδείας, µετά την κατά κοινή
οµολογία ιδιαίτερα επιτυχή θητεία του στο Υπουργείο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το στοίχηµα του εκσυγχρονι-
σµού της εκπαίδευσης είναι µεγάλο και πρέπει ως χώρα να το
κερδίσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χαρακόπουλο. Όλοι άκουσαν συγχαρητήρια από τον κ. Χα-
ρακόπουλο. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μιχαήλ Λιβανός, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. Μέχρι να έρθει ο κ. Λιβανός, θα κάνω µια
ανακοίνωση στο Σώµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Τρικάλων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Κύριε Λιβανέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

η επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση στην Ελλάδα έχει τα-
λαιπωρηθεί από την έναρξη της θέσπισης της από πολλά προ-
βλήµατα και παθογένειες. Ζητούµενα παραµένουν πολλά,
συνεχίζουν να υπάρχουν και πάντα θα υπάρχουν, γι’ αυτό κάθε
µεταρρύθµιση πρέπει να είναι στοχευµένη και βασισµένη σε όσα
ζητήµατα δηµιουργούν και αφήνουν αναπάντητα οι προηγούµε-
νες δοµές. 

Θα ήθελα εκµεταλλευόµενος την ιδιότητά µου, την παλιά µου
ιδιότητα, ως εκπαιδευτής και εγώ σε δηµόσια ΙΕΚ απέναντι στους
συναδέλφους εκπαιδευτές των δηµοσίων ΙΕΚ να κάνω µια ιδιαί-
τερη αναφορά, γιατί αποτελούν ανθρώπους που µέσα σε δύσκο-
λες συνθήκες στο παρελθόν ανταπεξήλθαν πολλές φορές
υπερβαίνοντας δυνάµεις, προσφέροντας πολύτιµο έργο σε κα-
ταρτιζοµενους ιδιαίτερα στα µνηµονιακά χρόνια που πολλά από
τα αυτονόητα δεν ήταν διαθέσιµα στο εκπαιδευτικό τους έργο. 

Οι εποχές αυτές παρήλθαν και η σηµερινή κατάσταση δεν έχει
σχέση µε το παρελθόν, µε ένα παρελθόν που και οι ίδιοι καταρ-
τιζόµενοι πολλές φορές επέλεγαν ως λύση ανάγκης και χωρίς
κριτήρια µελλοντικής αποκατάστασης µια ειδικότητα για να κα-
ταρτιστούν, χωρίς καλά καλά να γνωρίζουν τι θα επιφέρει στην
καριέρα τους η επιλογή αυτή. 

Παρά, λοιπόν, τα προβλήµατα σήµερα στην αγορά εργασίας
εργάζονται µε ικανοποιητικές αµοιβές χιλιάδες παιδιά που βγή-
καν µέσα από την εκπαιδευτική αυτή διαδικασία και αποτελούν
την καλύτερη εντός εισαγωγικών διαφήµιση µεταξύ των νέων για
την επαγγελµατική τους κατάρτιση στη σηµερινή εποχή µεγάλων
απαιτήσεων και για τους νέους, αλλά και όχι µόνο για τους νέους
που επιθυµούν, αναζητούν καλύτερο εργασιακό περιβάλλον και
εισόδηµα. 

Η σηµερινή µεταρρύθµιση αποτελεί στην πράξη µια ουσια-
στική στήριξη στην τεχνική και επαγγελµατική εκπαίδευση, ένα
µεγάλο στοίχηµα για την εκπαιδευτική πολιτική της Κυβέρνησής
µας. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει αναγνωρίσει έγ-
καιρα αυτή την ύπαρξη µιας σηµαντικής απόστασης µεταξύ της
ανώτατης και της τεχνικής εκπαίδευσης. Μάλιστα για το ζήτηµα
αυτό ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έχει δηλώσει πως
δεν πρέπει η επαγγελµατική εκπαίδευση να αντιµετωπίζεται ως
αποπαίδι ή µια επιλογή ανάγκης για τους µαθητές. 

Εάν δεν παρακολουθήσουµε τα στοιχεία ανεργίας στους
νέους, διαπιστώνουµε ότι η ανεργία, που καταγράφεται στους
πτυχιούχους των πανεπιστηµίων είναι κατά πολύ υψηλότερη από
εκείνη των αποφοίτων των τεχνικών σχολών, ενώ σε µια πρό-
σφατη µελέτη της ΓΣΕΕ, έρευνα της ΓΣΕΕ πολλοί απόφοιτοι πα-
νεπιστηµίων ή και πτυχιούχοι πανεπιστηµίων καταφεύγουν στην
επαγγελµατική κατάρτιση τόσο για να βελτιώσουν τις δεξιότητες
και τα πλεονεκτήµατά τους όσο και για να καταφέρουν να βρουν
καλύτερο εργασιακό περιβάλλον. 

Συνεπώς, η αναβάθµιση της παρεχόµενης επαγγελµατικής κα-
τάρτισης αποτελεί µονόδροµο στην προσπάθειά µας να ενισχύ-
σουµε τη διασύνδεση εκπαίδευσης και αγοράς εργασίας από
κοινού µε την απάντηση στις ανάγκες των τοπικών κοινωνιών και
των επιχειρηµατικών ζωνών. 

Σε ένα κόσµο που εξελίσσεται κι ένα εργασιακό περιβάλλον,
που οι ανάγκες και η διαθεσιµότητα εργατικού δυναµικού επα-
ναπροσδιορίζεται πολύ ταχύτερα από το παρελθόν, αυτή η δια-
σύνδεση, όπως καταλαβαίνουµε όλοι µας, έχει ιδιαίτερη αξία.
Δεν θα αναφερθώ εκ νέου στις σηµαντικότερες µεταρρυθµίσεις,
γιατί έγινε πολλές φορές από τους προλαλήσαντες. Όµως θα
αναφερθώ σε ζητούµενα και παρεµβάσεις που κάνει το νοµοσχέ-
διο αυτό στο γενικό του περίγραµµα. 

Πρώτο ζητούµενο είναι πρακτική άσκηση και η επαγγελµατική
αποκατάσταση. Με τη δηµιουργία των γραφείων επαγγελµατικής
ανάπτυξης και σταδιοδροµίας που θα λειτουργεί δίπλα σε κάθε
µονάδα, το ζητούµενο της κατευθύνσεις και βοήθειας των κα-
ταρτιζόµενων επιτυγχάνεται και σίγουρα βελτιώνεται. 

Δεύτερο ζητούµενο είναι η συµπερίληψη και η καλύτερη κα-
τάρτιση των ΑΜΕΑ αντιµετωπίζεται µε τη δηµιουργία, την ίδρυση
τον ΣΑΕΚ, δηλαδή των πρώην ΙΕΚ για ΑΜΕΑ. 

Τρίτο ζητούµενο είναι η εκπαίδευση και η βελτίωση των δεξιο-
τήτων των ίδιων των εκπαιδευτών πρακτικής άσκησης των ΣΑΕΚ.
Αντιµετωπίζεται και αυτό και θεσπίζονται και χρηµατοδοτούνται
προγράµµατα και για τους εκπαιδευτές πρακτικής άσκησης. 

Τέταρτο ζητούµενο είναι η γραφειοκρατία και οι δυσλειτουρ-
γίες που προκαλούν απώλεια χρόνου ωρών και σε εκπαιδευτές
και σε καταρτιζόµενους. Δίνουµε απάντηση µε τη δηµιουργία
ηλεκτρονικής ψηφιακής πύλης των σχολών ανώτερης επαγγελ-
µατικής κατάρτισης, που βελτιώνει τις υπηρεσίες και τις γνώσεις
και τις λύσεις σε κάθε επίπεδο και για τους εκπαιδευτές και για
τους καταρτισµένους. 

Πέµπτο ζητούµενο είναι το έλλειµµα εξοπλισµού, το οποίο αν-
τιµετωπίζεται και βελτιώνεται µε την ενίσχυση των εργαστηρια-
κών κέντρων µε εξοπλισµό άνω των 100 εκατοµµυρίων ευρώ που
ήδη παραδίδεται.

Έκτο ζητούµενο είναι τα παρωχηµένα προγράµµατα σπουδών
στα οποία απαντάµε µε τη δηµιουργία εκατόν πενήντα νέων οδη-
γών σπουδών, κοντά στα νέα δεδοµένα και στις ανάγκες του ση-
µερινού εργασιακού περιβάλλοντος ανά ειδικότητα. 

Αυτά όλα αποτελούν τη βάση µιας µεταρρύθµισης απέναντι
σε πραγµατικά και σηµαντικά ζητούµενα που η πατρίδα µας ανέ-
καθεν στην επαγγελµατική της εκπαίδευση και τώρα ακόµη πε-
ρισσότερο χρειάζεται να επιλύσει για να αναπτύξουµε σωστά και
στοχευµένα το εργατικό δυναµικό µας µε δυνατότητες προοπτι-
κής και να µην το χαρίζουµε σε άλλες χώρες. 

Η αντίληψη των αναγκών της αγοράς πρέπει να ανιχνεύεται
και να ανιχνεύεται γρήγορα για να έρχεται η επαγγελµατική κα-
τάρτιση να απαντά προετοιµάζοντας ανθρώπους που θα βρουν
εργασία µε προοπτική, σταθερότητα και καλύτερες αµοιβές. 

Το παράδειγµα της πρότυπης µονάδας στο Πέραµα µε επαγ-
γέλµατα και ειδικότητες, που κινδύνευαν να χαθούν και δεν βρί-
σκαµε νέους τεχνίτες σε περιζήτητες ειδικότητες δίπλα στη
ναυπηγοεπισκευή, µας δείχνει το δρόµο που πρέπει να πάρουµε
γενικότερα στις τοπικές κοινωνίες και τις ιδιαιτερότητές τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς ο δρόµος αυτός
είναι µακρύς και οι προκλήσεις δυναµικές, γι’ αυτό πρέπει να συ-
ζητάµε και να συνεισφέρουµε όλοι σε ένα γόνιµο διάλογο στην
επίλυση επιµέρους ζητηµάτων, που σίγουρα πάντοτε θα ανακύ-
πτουν, γιατί η εκπαίδευση είναι µια ζωντανή και δυναµική διαδι-
κασία στην οποία πλέον είναι αδήριτη ανάγκη για όλους µας να
έχουµε αυξηµένα αντανακλαστικά για δράση. 

Για τους λόγους, λοιπόν, αυτούς που ανέλυσα, σας καλώ να
υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο που τοποθετεί ισχυρές βάσεις
στην αέναη προσπάθεια για καλύτερη εκπαίδευση και επαγγελ-
µατική κατάρτιση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Λιβανό. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ξενοφών Μπαραλιάκος που ήταν
στην εξεταστική και µόλις γύρισε. Μετά, µε τη σειρά όπως ανήγ-
γειλα, είναι ο κ. Νικητιάδης. 

Ορίστε, κύριε Μπαραλιάκο, έχετε τον λόγο. 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πάρα

πολύ, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι για την ανοχή σας. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι η Νέα Δηµοκρατία ήδη από την προηγούµενη κοινοβου-
λευτική κυβερνητική της θητεία ιεράρχησε την αναβάθµιση της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης ως µία από τις κορυφαίες προτε-
ραιότητες στον τοµέα της εκπαίδευσης. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, όπως υπογράµµισε και ο ίδιος ο
Υπουργός και οι Υφυπουργοί ψηφίζουµε σήµερα την πρώτη από
µια σειρά µεταρρυθµίσεις, τις οποίες θα εισάγουµε στο προσε-
χές διάστηµα. 

Ενδύεται, λοιπόν, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο µε έναν ιδιαίτερο
συµβολισµό και αποδεικνύει µε τον πλέον κατηγορηµατικό τρόπο
την αδήριτη ανάγκη να ενισχύσουµε έτι περαιτέρω την επαγγελ-
µατική εκπαίδευση και κατάρτιση. Άλλωστε οι σηµερινές ρυθµί-
σεις αποτελούν συνέχεια της µεταρρυθµιστικής πρωτοβουλίας
που αναλάβαµε ήδη από το 2020 µε την προηγούµενη ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας, κυρίως µε την ίδρυση των νέων πρό-
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τυπων επαγγελµατικών λυκείων, που λειτουργούσαν σε όλη τη
χώρα το προηγούµενο σχολικό έτος. 

Ειδικότερα δε ως προς το συγκεκριµένο εγχείρηµα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, διατηρώ εξ ιδίας αντιλήψεως ευρεία άποψη
για τα ευεργετικά αποτελέσµατα κυρία Υπουργέ, που καταγρά-
φηκαν στην Πιερία και στην Κατερίνη µε τη λειτουργία του πρό-
τυπου επαγγελµατικού λυκείου. 

Ήταν από τις πρωτοβουλίες που πίστεψα από την πρώτη
στιγµή και τη στήριξα µετ’ επιτάσεως και εν τέλει, στην πράξη,
δικαιωθήκαµε. Ο θεσµός των πρότυπων ΕΠΑΛ γνώρισε ευρύτατη
αποδοχή ήδη από τον πρώτο κύκλο εγγραφών, η οποία εκδηλώ-
θηκε µε αύξηση των αιτήσεων εγγραφής και µε αυξηµένο ενδια-
φέρον αποφοίτων γυµνασίου, µε υψηλές ή πολύ υψηλές
µαθησιακές επιδόσεις.

Το επαγγελµατικό λύκειο αποτελεί µια ποιοτική και αξιόπιστη
επιλογή για όλους και αξιοποιεί κλίσεις και δεξιότητες, ανταπο-
κρίνεται στις επιθυµίες των µαθητών και τις σύγχρονες επαγγελ-
µατικές προκλήσεις, παρέχει γνώσεις και δεξιότητες σε
σύγχρονους κλάδους υψηλής ζήτησης. Αξιοποιούνται νέες µε-
θοδολογίες, λαµβάνονται υπ’ όψιν οι πραγµατικές ανάγκες της
κοινωνίας και της αγοράς σε επαγγελµατικά προσόντα. Κατά τον
ορισµό ειδικοτήτων και την κατάρτιση των προγραµµάτων σπου-
δών προβλέπονται αυξηµένοι βαθµοί ελευθερίας στην εκπαιδευ-
τική διαδικασία και οι επιµορφώσεις των ήδη υπηρετούντων
εκπαιδευτικών όλων των κλάδων στα κέντρα επιµόρφωσης εντός
των πρότυπων ΕΠΑΛ.

Με την εν εξελίξει τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση να τρέχει
µε ιλιγγιώδεις ρυθµούς σε ένα διαρκώς µεταβαλλόµενο παγκο-
σµιοποιηµένο περιβάλλον, προκειµένου να συµµετάσχουµε προ-
νοµιακά στο ψηφιακό πεδίο, χρειάζεται να παράγουµε, να
προοδεύουµε και να κάνουµε τολµηρά βήµατα στην παιδεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ρυθµίσεις του παρόντος νο-
µοσχεδίου υλοποιούν και εξελίσσουν µεταξύ άλλων και αυτή την
πτυχή. Μεταφέρονται, δηλαδή, στα κλασικά ΕΠΑΛ οι καλές πρα-
κτικές που έχουν εφαρµοστεί πιλοτικά στα πρότυπα, όπως ενδει-
κτικά, η ουσιαστική συµµετοχή των κοινωνικών εταίρων στον
κοινό στρατηγικό σχεδιασµό επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης και η ενίσχυση της αυτονοµίας των σχολικών µονά-
δων. Ενισχύεται η προοπτική ανάπτυξης ερευνητικών και εκπαι-
δευτικών ευρωπαϊκών και διεθνών συνεργασιών, η επιµόρφωση
των εκπαιδευτικών στα αντικείµενα της διδασκαλίας τους, η συ-
νεργασία µε επιχειρήσεις του δηµόσιου, αλλά και του ιδιωτικού
τοµέα για την υλοποίηση της πρακτικής άσκησης και η εφαρµογή
νέων εκπαιδευτικών µεθόδων, µε καινοτόµες προσεγγίσεις διδα-
σκαλίας και πρακτικής άσκησης.

Καθιερώνεται η εβδοµάδα προσανατολισµού, κατά τη διάρκεια
της οποίας οι µαθητές περιηγούνται σε όλους τους εργαστηρια-
κούς χώρους και παρακολουθούν την υλοποίηση των εργαστη-
ριακών µαθηµάτων όλων των τοµέων και ειδικοτήτων, µε σκοπό
τη συνειδητή επιλογή τοµέα και ειδικότητας από την πλευρά
τους, ενώ στην εβδοµάδα προσανατολισµού καλούνται µαθητές
όµορων γυµνασίων της Γ’ τάξης και των γενικών λυκείων της Α’
τάξης, προκειµένου τα ΕΠΑΛ να αποτελέσουν πόλο έλξης για
νέους µαθητές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµασία της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και κατάρτισης είναι εξέχουσα και γι’ αυτό η µεταρ-
ρυθµιστική επιµονή στο συγκεκριµένο πεδίο οφείλει να είναι ερ-
γώδης και ουσιαστική. Η χώρα µας έχει ανάγκη από υψηλού
επιπέδου κατάρτιση σε µια σειρά από επαγγέλµατα τα οποία θα
προσδώσουν προστιθέµενη αξία τόσο στις άµεσες ξένες επενδύ-
σεις όσο και στο εγχώριο επιχειρείν, που διψά για στελέχη µε υψη-
λές δεξιότητες, προσανατολισµένο στις ανάγκες του µέλλοντος.

Η ένταξη των σπουδαστών και των αποφοίτων σε µια αγορά
εργασίας η οποία αναδιαµορφώνεται ραγδαία, σε συνδυασµό µε
την έλευση της τεχνητής νοηµοσύνης, καθιστά την πραγµατικό-
τητα ιδιαίτερα απαιτητική και οφείλουµε, ως πολιτεία, µέσω της
παρεχόµενης εκπαίδευσης να δώσουµε τα εργαλεία στα παιδιά
µας για να ανταπεξέλθουν στις σύγχρονες προκλήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναβάθµιση της επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης και επαγγελµατικής κατάρτισης και η ενί-
σχυση της εξωστρέφειας, σε συνδυασµό µε τους άλλους

πυλώνες του παρόντος νοµοσχεδίου, όπως η θεσµοθέτηση των
κέντρων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, αλλά και
η µετονοµασία των ινστιτούτων επαγγελµατικής κατάρτισης, των
ΙΕΚ δηλαδή, σε σχολές ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης
και η νέα διάρθρωσή τους προσφέρουν µια ολιστική και συνε-
κτική µεταρρυθµιστική τοµή στο συγκεκριµένο πεδίο.

Η ενοποίηση, ο συντονισµός της επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και επαγγελµατικής κατάρτισης, η ενίσχυση της εξωστρέφειας
και η δηµιουργία τοπικών οικονοµιών κλίµακας, προκειµένου να
συνδεθούν µε την τοπική αγορά εργασίας όχι µόνο δεν απαξιώ-
νει, όπως µε ακραίο λαϊκισµό και έλλειψη προτάσεων διαλαλεί η
Αντιπολίτευση, αλλά αναβαθµίζει µε όραµα, σχεδιασµό και επι-
µονή έναν εκπαιδευτικό βραχίονα, που τα επόµενα χρόνια θα
πρωταγωνιστήσει και για εµάς, αποτελεί κορυφαία εκπαιδευτική
πολιτική.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπαραλιάκο. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Νι-
κητιάδης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ

θα τοποθετηθώ επί της τροπολογίας, καθότι έχω και την ευθύνη
του τοµέα εργασίας στο Κοινοβούλιο, αλλά θα µου επιτραπεί
ένας σχολιασµός επί του νοµοσχεδίου.

Κύριε Υπουργέ, το τουριστικό προϊόν αποτελεί το 20% του
ΑΕΠ της χώρας. Απασχολεί πάνω από 20% των εργαζοµένων.
Δεν υπάρχει λέξη στο νοµοσχέδιό σας. Και σας είδα προηγου-
µένως που καθόσασταν µε τον κ. Κόνσολα και είπα «ευτυχής
συγκυρία». Διότι ο µεν Πρωθυπουργός πέντε φορές έχει κατέβει
στη Ρόδο και έχει εξαγγείλει αναβάθµιση της ΑΣΤΕΡ, πολύ γνω-
στής τουριστικής σχολής. Ο κ. Κόνσολας, όταν ήταν στο Υπουρ-
γείο -το έχω ξαναπεί από αυτό το Βήµα- είχε καλέσει τους
εκπροσώπους των κοµµάτων -τότε ήµουν γραµµατέας του τοµέα
τουρισµού του ΠΑΣΟΚ- και µας έδειξε ένα σχέδιο νόµου εξαιρε-
τικό, το οποίο πραγµατικά είχε σηµαντικά βήµατα για την ανα-
βάθµιση της τουριστικής εκπαίδευσης. Του είπα, επειδή είναι και
συµπατριώτης µου, το εξής: Μάνο, δεν βλέπω να περπατάει».

Το νοµοσχέδιο έµεινε στο ράφι. Μετά από χρόνια είναι στο
ράφι, όπως βέβαια και οι δύο σοβαρές τουριστικές σχολές της
χώρας παραµένουν στο ράφι και περιµένουν την αναβάθµιση του
κ. Μητσοτάκη.

Μια παραίνεση, λοιπόν: Ασχοληθείτε µε το θέµα της τουριστι-
κής παιδείας, της τουριστικής εκπαίδευσης. Είναι πολύ σηµαν-
τικό για τη χώρα.

Επί της τροπολογίας, σήµερα, έγινε µια πρωτοφανής ιδεολο-
γική υπέρβαση. Ο κ. Σκρέκας ήρθε εδώ και έκανε µια απίστευτη
ιδεολογική προσέγγιση προς το ΚΚΕ. Τι είπε; Είπε ότι µόνο το
ΚΚΕ έχει αντιληφθεί τα αίτια της ακρίβειας, κανένα άλλο κόµµα,
ούτε ΠΑΣΟΚ ούτε ΣΥΡΙΖΑ, κανένας!

Προφανώς, δεν έχει καταλάβει τι λέει το ΚΚΕ. Όµως, για να
µας πείσει ο κ. Σκρέκας, φοβάµαι ότι σε λίγο θα κάνει και αίτηση
εγγραφής στο ΚΚΕ, για να µας πείσει για τα µέτρα του ή θα αγο-
ράσει κουπόνια.

Πρέπει κάποια στιγµή να συνειδητοποιήσουµε -και δεν αναφέ-
ροµαι στο νοµοσχέδιο, αναφέροµαι στην τροπολογία πάντα- ότι
η καλή νοµοθέτηση είναι θέµα δηµοκρατίας, είναι θέµα ασφά-
λειας δικαίου. Υπάρχει η γενική γραµµατεία που εποπτεύει και
καθοδηγεί την καλή νοµοθέτηση.

Εγώ θα ζητήσω και την παρέµβαση του Προέδρου της Βου-
λής. Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση µε τέτοιου εί-
δους νοµοθετήσεις. Αν θέλουµε να αντιληφθούµε τι σηµαίνει
καλή νοµοθέτηση, αυτή η τροπολογία του κ. Σκρέκα είναι εξαι-
ρετικό παράδειγµα. Είναι υπόδειγµα της κάκιστης νοµοθέτησης.
Διότι, πρώτον, έρχεται ξανά χθες το βράδυ, στις 21.30’ κατατί-
θεται. Πότε να πληροφορηθούµε, πότε να διαβάσουµε όλα αυτά
τα θέµατα; Να µη γίνει, δηλαδή, συζήτηση, να µην υπάρξει δια-
βούλευση.

Τι επιδιώκει, τελικά, ο κ. Σκρέκας; Να µας πιάσει αδιάβαστους;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τελευταίο διάστηµα παρακο-

λουθούµε µια φοβερή καµπάνια, που γίνεται από τη Νέα Δηµο-
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κρατία και ο κ. Σκρέκας από κανάλι σε κανάλι διαλαλούν τα
µέτρα αυτά, τα φοβερά που θα πάρουν για την ακρίβεια. Είναι
αυτά τα µέτρα που σήµερα εµπεριέχει αυτή η τροπολογία.

Έτσι αντιµετωπίζουν τελικά την ακρίβεια, µε αυτές τις πρόχει-
ρες τροπολογίες, µε µια τροπολογία που δεν θα συζητηθεί σε
βάθος, τροπολογία του εικοσιτετραώρου. Τόση δηµοκρατικό-
τητα, τόσο βάρος ρίχνετε σε ένα νοµοθέτηµα που αφορά το ση-
µαντικότερο πρόβληµα της ελληνικής κοινωνίας, κατά γενική
οµολογία και υµών –το υµών µε ύψιλον- την ακρίβεια. Μπορού-
σατε να κάνετε αλλιώς; Ασφαλώς µπορούσατε. Αυτή την τροπο-
λογία µπορούσε να τη φέρει ο κ. Σκρέκας την επόµενη
εβδοµάδα, να µας δώσει καιρό, να µας δώσει χρόνο να γίνει µια
στοιχειώδης διαβούλευση. Δεν το έκανε. Γιατί; Προφανώς δεν
ήθελε συζήτηση. Προφανώς δεν ήθελε διαβούλευση.

Κύριε Σκρέκα, εµάς δεν θα µας πιάσετε αδιάβαστους. Εµείς στο
ΠΑΣΟΚ και θέσεις έχουµε και τα προβλήµατα τα γνωρίζουµε και
απόψεις έχουµε καταθέσει και προτάσεις έχουµε καταθέσει. Ποια
είναι η διαφορά µας; Εµείς δεν φοβόµαστε να συγκρουστούµε µε
τα συµφέροντα. Αυτή είναι η διαφορά µας. Εσείς φοβάστε να συγ-
κρουστείτε µε τα συµφέροντα, για αυτό και είναι κάκιστη αυτή η
νοµοθέτηση, η τροπολογία µε τα άρθρα της, που δυσκολεύεσαι
στο τέλος-τέλος να καταλάβεις και τι λένε. Αν κάποιος προσπα-
θήσει να τα διαβάσει -είµαι σίγουρος και εσείς συνάδελφοι- δεν
θα αντιληφθεί τι ακριβώς λένε και πού κατα- τείνουν. Μετά έρχεται
ενιαία. Δεν µπορούµε, δηλαδή, εµείς να ψηφίσουµε ένα άρθρο και
να µην ψηφίσουµε ένα άλλο. Μπορεί να συµφωνούµε σε ένα
άρθρο. Όχι, ο κ. Σκρέκας θέλει να ψηφιστεί ενιαία. Ε, λοιπόν δεν
µπορούµε να την ψηφίσουµε ενιαία, ακόµα και αν συµφωνούµε σε
κάποια άρθρα. Για τη συγκεκριµένη τροπολογία θα πούµε
«παρών». Πρέπει όµως κάποτε να καταλάβουµε ότι δεν µπορούµε
να νοµοθετούµε µε αυτόν τον τρόπο. 

Ας έρθω όµως ειδικότερα στην τροπολογία. Δυο χρόνια τώρα
έχουµε χάσει το µέτρηµα των ρυθµίσεων που φέρνετε για την
ακρίβεια: Pass, 
«καλάθια», διαφηµίσεις για πρόστιµα, ταµπελάκια, απαγορεύ-
σεις, ευθύνες στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, υπόνοιες κατά των
ενώσεων καταναλωτών και συνεχίζετε. Αποτέλεσµα; Η ακρίβεια
φουντώνει λες και είναι η Λερναία Ύδρα, πάτε να της κόψετε το
ένα κεφάλι και βγάζει άλλα δέκα. Τελικά τι γίνεται; Παριστάνετε
τον τροχονόµο -αυτό κάνετε;- για µεταφορά του εισοδήµατος
από τα φτωχά και µεσαία στρώµατα, προς τα πλουσιότερα στρώ-
µατα, σε µια ολιγοπωλιακά οργανωµένη αγορά σε όλους τους
τοµείς της, από τις τράπεζες, την ενέργεια, τις επικοινωνίες, τα
τρόφιµα, τα καταναλωτικά αγαθά καθηµερινής χρήσης, το λια-
νεµπόριο, αυτή είναι η αγορά;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Ας πω όµως ειδικότερα κάποια πράγµατα επί των άρθρων. Επι-
χειρεί µε το άρθρο 1 να απαγορεύσει σε αυτούς που θα µει-
ώσουν τις τιµές, προωθητικές ενέργειες επί ένα τρίµηνο.
Προσέξτε όµως. Γιατί όχι σε όλα τα κανάλια πώλησης; Γιατί µόνο
στα σουπερµάρκετ που κάνουν τζίρο πάνω από 90 εκατοµµύρια;
Γιατί όχι στις µικρότερες επιχειρήσεις; Γιατί όχι στις διαδικτυα-
κές πωλήσεις; Γιατί όχι µόνο τρεις µήνες; Γιατί όχι παραπάνω
από τρεις µήνες. Αναπάντητα ερωτήµατα. 

Μετά, µας λέει «καθαρές τιµές». Έµαθε τώρα και συνθήµατα
λαϊκά ο κ. Σκρέκας. Λέει και «Από το χωράφι στο ράφι». Πού είναι
οι καθαρές τιµές; Ελέγχετε τις ενδοοµιλικές συναλλαγές µε αυτό
το νοµοσχέδιο, µε αυτή την τροπολογία; Γιατί δεν έχει καθαρές
τιµές σε όλα τα προϊόντα και έχει µόνο στα νωπά, ψάρια, φρούτα
και λαχανικά, και όχι σε όλα τα προϊόντα; Γιατί; Εκεί δεν µετράει
το «Από το χωράφι στο ράφι»;

Στο άρθρο 2 επιχειρεί να βάλει πλαφόν στο βρεφικό γάλα. Εγώ
ερωτώ: Γιατί 7%; Γιατί όχι 10%; Γιατί όχι 20%; Έκανε κάποια
έρευνα, έναν έλεγχο; Βρήκε µήπως το καθαρό κέρδος και έτσι
κατέληξε στο 7%; Τίποτα δεν έκανε. Από πού προήλθε το 7%;
Ούτε σε αιτιολογία υπάρχει, ούτε κάποιος το γνωρίζει. Δεν είναι
όµως µόνο αυτό. Εγώ σας λέω ότι έβαζε και 10%. Αν η µητρική
εταιρεία -γιατί αυτό είναι εισαγόµενο προϊόν- ανεβάσει την τιµή;
Δεν ελέγχεται η θυγατρική για το πόσο θα το πουλήσει, γιατί δεν
έχει καµµία σηµασία, γιατί για το 7% που θα βάλει δεν έχει καµ-

µία ανάγκη η µητρική εταιρεία που θα έχει ανεβάσει την τιµή να
απασχοληθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, για το «e-Καταναλωτής» ζητάει µε το νοµοσχέδιο και
επιβάλλει να υπάρξει αύξηση στις απευθείας αναθέσεις. Και το
ποσό που ζητάει είναι 135.000. Και τον ρώτησε ο κ. Μάντζος, ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος: Αληθεύει ότι το ποσό που
θέλετε να κάνετε απευθείας αναθέσεις µε το «e-Καταναλωτής»
είναι 135.000; Ουδόλως ασχολήθηκε. Είχε τα ιδεολογικά του µε
το ΚΚΕ. Δεν µπορούσε να ασχοληθεί µε τις 135.000. Μα, είναι
δική του περιουσία; Για 135.000 έτσι θα εξουσιοδοτηθείς από
τον νόµο να τις διαθέτεις µε απευθείας αναθέσεις; Είναι δικά σου
τα χρήµατα; Υπάρχει διαφάνεια σε αυτή την κατάσταση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ως πότε αυτό το πάρτι; Αυτό το πάρτι των απευθείας αναθέ-

σεων πρέπει να τελειώσει. Τρία χρόνια η Νέα Δηµοκρατία και 15
δισεκατοµµύρια απευθείας αναθέσεις. Πρέπει να µπει ένα τέρµα.
Και εγώ ερωτώ, κλείνοντας, το εξής. Ο κ. Σκρέκας ρώτησε την
αρµόδια αρχή που υπάρχει, για το αν είναι επιτρεπτό να κάνει
απευθείας αναθέσεις µε 135.000;

Τέλος, εµείς θα ζητήσουµε –το ζητάµε και εδώ βέβαια- να µας
φέρει ο κ. Σκρέκας όλες τις συµβάσεις των απευθείας αναθέ-
σεων που έκανε τα τελευταία πέντε χρόνια µε την «e-Καταναλω-
τής». Για να δούµε τι είδους πάρτι γίνεται εκεί πέρα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καλείται τώρα στο

Βήµα η κ. Παναγιώτα Γρηγοράκου από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα µοτίβο, ένα pattern,
µε το οποίο φαίνεται ότι µε σαφήνεια τον τελευταίο καιρό νοµο-
θετεί η ελληνική Κυβέρνηση. Και αυτό χαρακτηρίζει και τις νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες της. Και τι µας λέει το συγκεκριµένο
µοτίβο; Μας λέει ότι έρχεται ένα νοµοσχέδιο το οποίο διαφηµί-
ζεται ή επικοινωνείται ως µια τεράστια µεταρρύθµιση, ως µια και-
νοτοµία ακόµα και ως µια επανάσταση. 

Μέσα όµως από το διθυραµβικό περιβάλλον, συνηθίζει η Κυ-
βέρνηση να µην ακούει, ή καλύτερα πολλές φορές να αγνοεί, να
περιγελά οποιεσδήποτε προτάσεις, παρατηρήσεις, ενστάσεις ή
επιφυλάξεις έχει η Αντιπολίτευση. Και ποιο είναι το αποτέλεσµα;
Μετά από λίγο καιρό έρχεται και επανέρχεται µε µια δήθεν και-
νούργια µεταρρύθµιση για το ίδιο ακριβώς θέµα. 

Αυτό άλλωστε το έχουµε δει και σε πολλές νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες, όπως στο κοµµάτι µε την επιστολική ψήφο, το οποίο
συζητείται τώρα στις αρµόδιες επιτροπές, στο κοµµάτι της πολι-
τικής προστασίας, αλλά και φυσικά και στο υπό συζήτηση νοµο-
σχέδιο, το οποίο έρχεται να διορθώσει, να βελτιώσει, να συµπλη-
ρώσει τον ν.4763/2020 της κ. Κεραµέως για την επαγγελµατική
εκπαίδευση και κατάρτιση. 

Και βέβαια θα µου πείτε: Είναι τόσο κακό να γίνονται διορθω-
τικές παρεµβάσεις σε ό,τι δεν λειτούργησε ή σε ό,τι δεν πήγε
καλά; Προφανώς και όχι. Το θέµα όµως είναι ότι είναι εξοργι-
στικό, όταν παρατηρούµε µια τέτοια αλαζονεία από πλευράς νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας, να ζητάτε από την Αντιπολίτευση να
στηρίξει τα λάθη και τις παραλείψεις του παρελθόντος σας. Και
τι δεν είχαµε ακούσει τότε από την κ. Κεραµέως όταν είχε έρθει
το 2020 το τότε νοµοσχέδιο; Ορισµένοι τίτλοι, για παράδειγµα,
στις διάφορες εφηµερίδες εκείνη την περίοδο, ήταν: «Το νέο
στρατηγικό σχέδιο», «η απλοποίηση των διαδικασιών», «το ορι-
στικό τέλος στην πολυπλοκότητα και την αλληλοεπικάλυψη
δοµών και υπηρεσιών», «Ο εκσυγχρονισµός δοµών και ανανέω-
σης προγραµµάτων σπουδών» και πάρα πολλά άλλα. Τι έγινε
όµως από όλα αυτά; Ή µάλλον στην ουσία τι δεν έγινε από όλα
αυτά και σήµερα είµαστε εδώ για να επανανοµοθετήσουµε; 

Για ποιον λόγο δεν τολµά η Κυβέρνηση να κάνει µια ειλικρινή
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αξιολόγηση του νοµοθετικού της έργου; Γιατί επιτέλους δεν απο-
δέχεστε πως για να έχουµε µια ουσιαστική µεταρρύθµιση θα
πρέπει να έχει προηγηθεί ένας ουσιαστικός διάλογος µε τους
κοινωνικούς εταίρους, ένας ουσιαστικός διάλογος, µια διαβού-
λευση την οποία βλέπουµε σε µια σειρά από νοµοσχέδια να µην
συµβαίνει. Και φαίνεται µάλλον ότι η Κυβέρνηση έχει αντικατα-
στήσει µε τις δηµοσκοπήσεις και τις µετρήσεις γνώµης αυτή
ακριβώς τη διαβούλευση που πρέπει να κάνει µε την κοινωνία. 

Θα ξεκινήσουµε, λοιπόν, τη συζήτηση και τον σχολιασµό επί
του συζητούµενου νοµοσχεδίου µε ένα ενδιαφέρον στοιχείο από
την έρευνα της «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ» το 2022 µε τίτλο «Τι πιστεύουν οι
Έλληνες». Στην ερώτηση για το αν οι συµµετέχοντες στην
έρευνα θα προτιµούσαν ένα πτυχίο πανεπιστηµίου που οδηγεί
σε εργασιακή ανασφάλεια και χαµηλές αποδοχές ή σε ένα πτυ-
χίο τεχνικής σχολής µε εξασφαλισµένη εργασία και υψηλότερες
αποδοχές, το 75,2% των Ελλήνων επέλεξαν το τεχνικό πτυχίο µε
εξασφαλισµένη εργασία και υψηλές αποδοχές. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, στην πράξη, µόνο ένας στους τρεις µα-
θητές επιλέγει να φοιτήσει στα ΕΠΑΛ. Και γιατί συµβαίνει αυτό και
για ποιον λόγο υπάρχει και αυτή η αναντιστοιχία µε την Ευρώπη;
Είναι απλώς ένα θέµα κουλτούρας ή µήπως οι παθογένειες της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης στην Ελλάδα ευθύ-
νονται γι’ αυτή την αποστροφή προς τα τεχνικά πτυχία; 

Προφανώς στο συλλογικό υποσυνείδητο έχει υπάρξει εκείνη
η θεωρία ότι παίρνοντας ένα πτυχίο, ανεβαίνεις µε το «κοινωνικό
ασανσέρ», υπάρχει, δηλαδή, κοινωνική ανέλιξη και παράλληλα
δείχνουν ότι πολλές φορές, εάν ρωτήσεις κάποιον, σου λέει ότι
τελικά το ένα τεχνικό πτυχίο µάλλον είναι γι’ αυτούς οι οποίοι δεν
παίρνουν τα γράµµατα, γι’ αυτούς οι οποίοι δεν το έχουν και
πάρα πολύ µε το βιβλίο. 

Με άλλα λόγια, λοιπόν, φαίνεται ότι στην επαγγελµατική εκ-
παίδευση πηγαίνουν οι µαθητές σαν µια αναγκαστική επιλογή και
όχι τελικά σαν µια συνειδητή επιλογή. Και αυτή άλλωστε η αί-
σθηση επιβεβαιώνεται από το γεγονός του πόσοι µαθητές εγκα-
ταλείπουν τις σπουδές στα ΕΠΑΛ και πόσοι στο γενικό λύκειο.
Έχουµε ένα ποσοστό της τάξεως του 11% το οποίο αποχωρεί
και εγκαταλείπει τις σπουδές του στα ΕΠΑΛ σε αντιδιαστολή µε
το 1,6% που είναι για το γενικό λύκειο.

Την ίδια στιγµή είµαστε οι πρώτοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση στο
ποσοστό των νέων ηλικίας είκοσι πέντε και είκοσι εννέα ετών
αποφοίτων επαγγελµατικής εκπαίδευσης, οι οποίοι και είναι
χωρίς δουλειά, αλλά και δεν µετέχουν σε κάποιο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα, προκειµένου να µπορέσουν να ενισχύσουν τις επαγ-
γελµατικές τους δεξιότητες. 

Εποµένως, φαίνεται ότι και η αίσθηση των µαθητών για την
επαγγελµατική εκπαίδευση µάλλον δεν είναι λάθος και φαίνεται
ότι δεν συµβαίνει τίποτα και δεν κάνουµε κάτι παραπέρα από την
πλευρά της Κυβέρνησης για να το αλλάξουµε αυτό, διότι εδώ και
είκοσι χρόνια δεν έχουν ανανεωθεί τα προγράµµατα σπουδών,
δεν έχει ανανεωθεί ο εξοπλισµός και τα διδακτικά βιβλία των
ΕΠΑΛ, όταν µάλιστα όλοι γνωρίζουµε ότι οι απαιτήσεις της αγο-
ράς εργασίας αλλάζουν µε ιλιγγιώδεις ταχύτητες.

Σε ό,τι αφορά τα κέντρα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης, διαβάζουµε ότι θα δηµιουργηθούν περίπου εξήντα
campus, τα οποία προφανώς και δεν θα βρίσκονται διάσπαρτα
σε όλη την περιφέρεια, καθ’ ότι χρειάζονται και κάποιες συγκε-
κριµένες πολεοδοµικές προϋποθέσεις.

Άρα, λοιπόν, εκ των πραγµάτων παρατηρούµε ότι θα υπάρχει
µία εκπαιδευτική ανισότητα, ένα εκπαιδευτικό σύστηµα πολλα-
πλών ταχυτήτων, το οποίο -όπως αντιλαµβάνεστε- δεν θα µπο-
ρούσε να βρει υπέρµαχο το ΠΑΣΟΚ. Αυτές οι υπερδοµές, τα
campus, θα στεγάσουν εξακόσιους, οκτακόσιους ή ακόµη και χί-
λιους µαθητές δηµιουργώντας σοβαρά παιδαγωγικά προβλή-
µατα. Και µην ξεχνάµε, επίσης, ότι είναι πολύ σηµαντικές και οι
ανάγκες επίβλεψης και εποπτείας που δηµιουργούνται όταν
έχεις τέτοια µεγέθη. Διότι αυτό το οποίο παρατηρούµε και στους

τηλεοπτικούς µας δέκτες τον τελευταίο καιρό, είναι µία έξαρση
της παραβατικότητας των ανηλίκων και γενικότερα µία έξαρση
σε πάρα πολύ µεγάλες δοµές µαθητικές, στις οποίες δεν µπορεί
να υπάρξει ο καλύτερος δυνατός έλεγχος. 

Σε ό,τι αφορά το κοµµάτι των οργανωτικών συντονιστών, η
αλήθεια είναι ότι η τροπολογία µας βρήκε ευήκοα ώτα στη Νέα
Δηµοκρατία και κατά πάσα πιθανότητα θα γίνει αποδεκτή. Γι’
αυτόν τον λόγο είµαστε ιδιαίτερα χαρούµενοι, διότι φάνηκε η
άποψη του ΠΑΣΟΚ. Πραγµατικά έχουµε συγκεκριµένες, καίριες
και πάγιες θέσεις για το κοµµάτι της παιδείας και χαιρόµαστε
που υπάρχει µία διάθεση να υπάρξει αξιοκρατία στον δηµόσιο
τοµέα και λέµε µπράβο και στο Υπουργείο Παιδείας που µάλλον
θα ξεκινήσει µε αυτό. 

Σε ό,τι αφορά το κοµµάτι των ΕΠΑΛ και των προτύπων ΕΠΑΛ
δεν υπάρχει καµµία αξιολόγηση. Πώς προκύπτουν οι καλές πρα-
κτικές τις οποίες αναφέρουµε, χωρίς καµµία αξιολόγηση, χωρίς
µετρήσιµα αποτελέσµατα; Κενές φράσεις χωρίς νόηµα. Και τι θα
γίνει άλλωστε και µε τα τριακόσια πενήντα επτά ΕΠΑΛ που δεν
θα ενσωµατωθούν στα κέντρα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης; Θα είναι οι λεγόµενοι φτωχοί συγγενείς; 

Όσο για τα ΙΕΚ βλέπουµε ότι υπάρχει µετονοµασία σε ΣΑΕΚ,
για συµβολικούς λόγους. Τι νόηµα άλλωστε έχει η αλλαγή αυτή;
Μάλλον για να δηµιουργηθεί ένα επιπλέον δηµοσιονοµικό και
γραφειοκρατικό κόστος. 

Δυστυχώς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συζητού-
µενο νοµοσχέδιο ακολουθεί τη λανθασµένη λογική του
ν.4763/2020. Φέρνει αύξηση της γραφειοκρατίας, παίζει µε τις λέ-
ξεις και τα ονόµατα για τις εντυπώσεις και όχι για την ουσία, δεν
αναφέρει τίποτα όχι µόνο για το πώς θα χρηµατοδοτηθεί το νέο
εγχείρηµα, αλλά και για τη γενικότερη χρηµατοδότηση της δηµό-
σιας επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη
για την ενίσχυση της εσπερινής επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
γενικότερα και κυριότερα δεν αντιµετωπίζει µε ουσιαστικό τρόπο
τα προβλήµατα της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης
στην Ελλάδα.

Άρα, λοιπόν, παρατηρούµε ότι η λύση του προβλήµατος ανα-
βάλλεται γι’ ακόµα µία φορά εις βάρος των νέων και εις βάρος
της κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Τρικάλων (δεύτερο
τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Πιερρακάκης για να καταθέσει νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις του νοµοσχεδίου.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ήθελα να πω ότι γίνονται αποδεκτές οι υπ. αριθµ. 72 και 73
υπουργικές τροπολογίες και καταθέτουµε τις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις του νοµοσχεδίου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. Θα πραγµατοποιηθεί η διανοµή τους.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γεώργιος Σταµάτης από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

Ορίστε, κύριε Σταµάτη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, κυρίες Υφυ-

πουργοί, επιτρέψτε µου πρώτα απ’ όλα να πω ότι σαν σήµερα
εκλέχθηκε η πρώτη γυναίκα Βουλευτής, το 1953, η Σκούρα. Κατά
το ΚΚΕ, βέβαια…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Έχει προηγηθεί η κυβέρνηση του βουνού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Σας προλαβαίνω. Σας διαβάζουµε

πάντα, να ξέρετε. Κατά το ΚΚΕ, λοιπόν, υπάρχει η κυβέρνηση
του βουνού…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά την ιστορία, όχι το ΚΚΕ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, αφήστε

τον κύριο συνάδελφο να µιλήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κατά την ιστορία, λοιπόν, του ΚΚΕ,

υπάρχουν πέντε γυναίκες, αλλά κατά την Κοινοβουλευτική µας
Δηµοκρατία η πρώτη γυναίκα που εκλέχτηκε ήταν η Βολιώτισσα
Φωτεινή Σκούρα. Βέβαια, το πώς της συµπεριφέρθηκε η Ελλη-
νική Δηµοκρατία, αφήνοντάς την να πεθάνει χωρίς τιµητική σύν-
ταξη στο Χαρίσειο Γηροκοµείο Θεσσαλονίκης, είναι µία άλλη
ιστορία. Θα έπρεπε η Βουλή να την τιµά µε µία προτοµή και προ-
τρέπω όλες τις γυναίκες, από όλα τα κόµµατα -και το ΚΚΕ προ-
φανώς- να µπορέσουµε να τιµήσουµε αυτή τη γυναίκα, της
οποίας νοµίζω η πρώτη οµιλία ήταν στη Βουλή στις 31 Ιανουα-
ρίου του 1953 και βέβαια να αναδείξουµε τον ρόλο των γυναικών
µέσα στην πολιτική και πάντα αυτό τιµώντας. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ τώρα στο νοµοσχέδιο. Κύριε
Υπουργέ, και εγώ θα ήθελα κάποια πράγµατα όσον αφορά την
τουριστική εκπαίδευση και ευελπιστώ συντόµως µαζί µε το
Υπουργείο Τουρισµού να φέρετε ένα αντίστοιχο νοµοσχέδιο,
ώστε να υπάρχει και µια προοπτική και µία αποκατάσταση στην
τουριστική επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Θέλω να πω το εξής. Μέχρι πρότινος -και βέβαια η ιστορία και
η κοινωνία είναι αµείλικτες- τα παιδιά τα οποία πήγαιναν στα ΙΕΚ,
στα κέντρα επαγγελµατικής αποκατάστασης, τα θεωρούσαµε
δεύτερης κατηγορίας και χαίροµαι που αυτό το νοµοσχέδιο,
κύριε Υπουργέ, επιφέρει και έναν αποστιγµατισµό, εάν θέλετε.
Γιατί; Γιατί µεταρρύθµιση δεν είναι να φέρεις ένα νοµοσχέδιο.
Μεταρρύθµιση είναι να αναγνωρίσεις τις πραγµατικές ανάγκες
της κοινωνίας και χαίροµαι που αυτό το νοµοσχέδιο φέρνει στο
προσκήνιο επαγγέλµατα, εκπαιδεύσεις και δίνει προοπτικές σε
νέους ανθρώπους. 

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για το δηµογρα-
φικό και πάντα µιλάµε µε θεωρίες. Οι νέοι άνθρωποι που θα απο-
φοιτήσουν από τα επαγγελµατικά λύκεια, από τα ινστιτούτα
επαγγελµατικής κατάρτισης κατεβάζουν αµέσως τον µέσο όρο
ηλικίας ως προς την αποκατάσταση. Άρα, είναι πολύ πιο εύκολο
γι’ αυτή την κατηγορία πολιτών µας που θα επιλέξουν αυτού του
είδους την εκπαίδευση να αποκτήσουν µια οικογένεια. Το στοί-
χηµα, κύριε Υπουργέ, επειδή είστε Υπουργός της παιδείας των
Ελλήνων, είναι αυτό το νοµοσχέδιο να µπορεί να διασυνδέεται
µε όλες τις κοινωνικές πολιτικές της Κυβέρνησης για τους νέους,
για την οικογένεια και γενικότερα για την επόµενη προοπτική.

Το πιο ενδιαφέρον για εµένα είναι η διασύνδεση µε την τοπική
κοινωνία. Ξέρετε πόσοι αµµοβολιστές -κυρίως από τη µειονότητα
της Θράκης- δουλεύουν αυτή τη στιγµή στη Γερµανία και στην
Ολλανδία; Γιατί δουλεύουν; Πρώτον, γιατί δεν υπήρχε εκπαί-
δευση. Δεύτερον, γιατί δεν υπήρχε προοπτική στον τόπο τους
και τρίτον, γιατί οι µισθοί -λόγω άλλων προβληµάτων- δεν ήταν
ικανοποιητικοί. Τέτοιου είδους πράγµατα -όπως θα συµβεί στο
Πέραµα- θα δώσουν προοπτική και σε ανθρώπους να γυρίσουν
και σε ανθρώπους να δουλέψουν. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να δείτε το κοµµάτι του σχολείου δεύ-
τερης ευκαιρίας. Είναι το µέλλον για πάρα πολλούς συµπολίτες
µας. Πάρα πολλοί συµπολίτες µας Ροµά, µέσω του σχολείου δεύ-
τερης εκπαίδευσης, µπορούν να κατευθυνθούν σε αυτές τις κα-
τηγορίες των επαγγελµάτων και πολύ σύντοµα, πολύ πιο
γρήγορα από άλλους συµπολίτες µας να αποκτήσουν επαγγελ-

µατική εξειδίκευση και ταυτόχρονα αυτό που είναι το πιο υγιές
µετά την υγεία, που είναι η δουλειά. 

Και επιτρέψτε µου να κλείσω µε το εξής. Η χώρα µας σε άλλα
τα έχει καταφέρει πάρα πολύ καλά τα τελευταία χρόνια. Εκεί
έχουµε ένα έλλειµµα, αλλά κυρίως είναι θέµα το πώς εµείς το
αποδεχόµαστε και το δεχόµαστε. Και αναφέροµαι στα άτοµα µε
αναπηρία. Δεν µπορεί η Ελλάδα να είναι µαζί µε την Ιρλανδία οι
τελευταίες χώρες στην επαγγελµατική αποκατάσταση. 

Και νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, δίνει την
προοπτική όχι µόνο της συµπερίληψης µέσα στην κοινωνία, αλλά
µέσω της επαγγελµατικής εναρµόνισης των ατόµων µε αναπη-
ρία, θα κερδίσουµε δύο πράγµατα: Τα άτοµα µε αναπηρία να
δουλεύουν, να µην είναι εξαρτώµενα από τα επιδόµατα και ταυ-
τόχρονα να είναι δέκτες αποδοχής δουλειάς σε µια κοινωνία,
αυτής που θέλουµε, της συµπερίληψης και ταυτόχρονα -µε τη
νέα µεταρρύθµιση που ελπίζω να έρθει µέσα στο 2024- της υπο-
στηριζόµενης εργασίας για τα άτοµα µε αυτισµό και νοητική
υστέρηση, ώστε ταυτόχρονα και αυτά να µπορούν να µπουν σε
αυτή τη διαδικασία, να φύγουµε από το κλειστό πλέον µοντέλο
εκπαίδευσης και να πάµε στο ανοιχτό.

Και επιτρέψτε µου κάτι αυτοαναφορικό. Οι περισσότεροι εν-
δεχοµένως από εµάς, ίσως λίγοι από εµάς, είµαστε άνθρωποι
που οι γονείς τους έχουν κάνει αυτά τα επαγγέλµατα, του υδραυ-
λικού, του ελαιοχρωµατιστή κ.ο.κ.. Αυτή ήταν η κοινωνία πριν κά-
ποια χρόνια, που εµάς µας έφερε εδώ, κάποιους άλλους κάπου
αλλού. Άρα αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται κυρίως, αν θέλετε την
προσωπική µου άποψη, κύριε Υπουργέ, να στηρίξει το θεµέλιο
λίθο της κοινωνίας µας που είναι η οικογένεια, µια οικογένεια που
προφανώς αλλάζει, µια οικογένεια που προφανώς στα χρόνια
µας δοµείται διαφορετικά, αλλά µία οικογένεια που θα υπάρχει
είτε θα υπάρχουν δύο µητέρες είτε δύο πατέρες είτε ένας πατέ-
ρας είτε µια γυναίκα. Και σε αυτή την κοινωνία θέλουµε να βοη-
θήσουµε τα παιδιά µας µε καλές δουλειές, καλή εκπαίδευση και
όχι στη µετανάστευση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Γεώργιος Στύλιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2019 η κυ-

βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας παρέλαβε την ανεργία στο 19%
και σήµερα είναι κάτω από το 10%. Η ενίσχυση της απασχόλησης
είναι εθνικός στόχος. Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
το έχει υπογραµµίσει. 

Για να το πετύχουµε χρειάζεται να δούµε την πραγµατικότητα.
Πασχίζουµε να δηµιουργήσουµε νέες θέσεις εργασίας, ενώ
υπάρχουν δεκάδες χιλιάδες κενές. Το Ευρωπαϊκό Συνδικαλιστικό
Ινστιτούτο αναφέρει την ύπαρξη διακοσίων χιλιάδων κενών θέ-
σεων εργασίας στην Ελλάδα. Στην Ευρώπη τις υπολογίζει στα
τέσσερα εκατοµµύρια µε µετρήσεις του 2023. 

Φέτος η ΕΛΣΤΑΤ κατέγραψε τριάντα επτά χιλιάδες κενές θέ-
σεις εργασίας σε κλάδους, όπως ο τουρισµός, η αγροδιατροφή,
οι κατασκευές. Σε πρόσφατη έρευνα του ΣΕΒ, που δηµοσιεύτηκε
αυτή την εβδοµάδα, εντοπίζονται τουλάχιστον ενενήντα χιλιάδες
κενές θέσεις εργασίας στη βιοµηχανία, σε τεχνικά επαγγέλµατα. 

Την ίδια στιγµή η ανεργία µαστίζει τους νέους είκοσι µε
τριάντα ετών. Μια εξήγηση είναι ότι το κενό που υπάρχει ανά-
µεσα στην επαγγελµατική εκπαίδευση και στις ανάγκες της αγο-
ράς εργασίας. Δεν υπάρχει σύνδεση µεταξύ τους. Η χώρα µας
είναι πρώτη σε ποσοστό ανέργων αποφοίτων επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης. Έχουµε από τα χαµηλότερα ποσοστά συµµετοχής
µαθητών στην επαγγελµατική εκπαίδευση πανευρωπαϊκά. 

Αναφέρθηκε από τον εισηγητή µας ότι µόλις το 33,8% επιλέγει
τα ΕΠΑΛ, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι 48,7%. Σας επι-
σηµαίνω ότι πολλοί επιλέγουν τα ΕΠΑΛ ως εναλλακτική οδό για
τις πανελλήνιες. Άρα, το ποσοστό είναι ακόµα µικρότερο. 

Το παρόν λοιπόν νοµοσχέδιο προσπαθεί να δώσει λύσεις σε
αυτά τα προβλήµατα, µε παρεµβάσεις που θέτουν τις βάσεις
ενός σύγχρονου εθνικού συστήµατος επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης. Το θετικό του νοµοσχεδίου είναι ότι εισαγά-
γει ένα νέο οργανόγραµµα. 
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Πιο συγκεκριµένα, πρώτον δηµιουργεί οµάδες clusters, τα κέν-
τρα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Ιδρύονται
εξήντα ολοκληρωµένες δοµές. Μια δοµή περιλαµβάνει τα εξής:
δοµή επαγγελµατικής εκπαίδευσης, πρότυπο ΕΠΑΛ ή επαγγελ-
µατικό λύκειο. Δεύτερον, ένα εργαστηριακό κέντρο. Τρίτον, του-
λάχιστον µία επαγγελµατική σχολή κατάρτισης. Τέταρτον, µια
σχολή ανώτερης επαγγελµατικής κατάρτισης, τα γνωστά µέχρι
χθες ΙΕΚ. 

Δεύτερον, αναβαθµίζει τα ΙΕΚ σε σχολές ανώτερης επαγγελ-
µατικής κατάρτισης. Τρίτον, κατασκευάζει µία ηλεκτρονική ψη-
φιακή πύλη για να προσφέρει ενηµέρωση και πληροφόρηση
είκοσι τέσσερις ώρες, επτά µέρες την εβδοµάδα. Τέταρτον, ενι-
σχύει τα ΕΠΑΛ, εκσυγχρονίζει τη διδασκαλία, τα προγράµµατα
σπουδών. Αναβαθµίζει τον τρόπο λειτουργίας τους και την ύλη.
Δίνει άλλη διέξοδο στα εργαστήρια παρέχοντας 120 εκατοµµύ-
ρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Θέλουµε ένα ΕΠΑΛ ανοιχτό στην αγορά και τις επιχειρήσεις,
πρακτικό και θεωρητικό. Στόχος η επαγγελµατική και τεχνική εκ-
παίδευση να βοηθά τα παιδιά µας, τους νέους, να οδηγεί στην
απασχόληση και την εύρεση εργασίας, η οποία να είναι και καλά
αµειβόµενη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µιλήσουµε µε ειλικρίνεια. Στη
συνείδηση των µαθητών και των γονέων η επαγγελµατική εκπαί-
δευση δεν δίνει διέξοδο, δεν έχει προοπτική, είναι απαξιωµένη.
Το παρόν νοµοσχέδιο δίνει ιδιαίτερη σηµασία στην επαγγελµα-
τική συµβουλευτική. Σε κάθε δοµή δηµιουργείται ένα γραφείο
διασύνδεσης, µε σκοπό να οργανώνει την πρακτική άσκηση και
να βρίσκεται σε διαρκή επικοινωνία µε τις επιχειρήσεις, ώστε
όταν ολοκληρώνει ο µαθητής τις σπουδές και την πρακτική, να
οδηγεί σε µία νέα θέση εργασίας. 

Ο κόσµος αλλάζει. Η παραγωγική τεχνική νοηµοσύνη και η
πράσινη µετάβαση καθιστούν αναγκαία την αναβάθµιση των δε-
ξιοτήτων και την επικαιροποίηση των γνώσεων. Σύµφωνα µε το
παγκόσµιο οικονοµικό φόρουµ µέχρι το 2027 το ένα τέταρτο των
θέσεων εργασίας παγκοσµίως θα αλλάξει αντικείµενο. Επιπλέον,
θα δηµιουργηθούν εβδοµήντα εκατοµµύρια νέες θέσεις εργα-
σίας σε τελείως νέα αντικείµενα. Συνεπώς, οφείλουµε να επεν-
δύσουµε στη διά βίου µάθηση, στην επανακατάρτιση και κυρίως
στην εξειδίκευση. 

Κύριε Υπουργέ, σε αυτό το νέο περιβάλλον η αδράνεια είναι
εχθρός µας. Τα προγράµµατα σπουδών, το περιεχόµενο των µα-
θηµάτων, τα ωρολόγια προγράµµατα οφείλουν συνεχώς να επι-
καιροποιούνται και να εκσυγχρονίζεται. Αξιοποιήστε τους
µεταπτυχιακούς φοιτητές, τους διδάκτορες, τους ερευνητές.
Δώστε ρόλο στο προσωπικό των πανεπιστηµίων. 

Έχουµε έναν οργανισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης εδώ στη
χώρα µας, µε έδρα τη Θεσσαλονίκη, που έχει σκοπό να παρέχει
τεχνικές συµβουλές και να αναπτύσσει προτάσεις, πολιτικές, για
την επαγγελµατική κατάρτιση σε όλη την Ευρώπη. Μιλώ για το
γνωστό CEDEFOP. Αξιοποιήστε το, χρησιµοποιήστε το ως σύµ-
βουλό σας και θεσµικό συνοµιλητή. 

Κυρίες και κύριοι, έχω αναφερθεί πολλές φορές από το Βήµα
της Βουλής ξανά και ξανά στην πολυπολική Ελλάδα, σε µια χώρα
που αξιοποιεί τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της κάθε περιφέ-
ρειας, δηµιουργώντας παραγωγικούς τοµείς και κλάδους εργα-
σίας µε προστιθέµενη αξία. 

Οφείλουµε να επενδύσουµε στην εξωστρέφεια. Οι επισκέψεις
των µαθητών σε χώρους εργασίας, η επαφή τους µε τα µοντέλα
άλλων κρατών µπορεί να αναβαθµίσει τα προσόντα τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό. 
Η ανάπτυξη ευρωπαϊκών και διεθνών συνεργασιών που προ-

βλέπει το νοµοσχέδιο είναι ένα θετικό βήµα. Κάντε υποχρεωτική
την επίσκεψη σε επιχειρήσεις στην Ελλάδα και σε άλλες ευρω-
παϊκές χώρες. Βάλτε τη στο πρόγραµµα µαθηµάτων. Δώστε τους
απαραίτητους πόρους στις δοµές της επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης. Χρηµατοδοτήστε τις. Η επιτυχία ενός θεσµού που καθορί-
ζεται από τα αποτελέσµατά του. Το πρώτο στάδιο είναι να τα
µετρήσουµε.

Δηµιουργήστε µια PISA για την τεχνική εκπαίδευση. Οι αδυνα-

µίες που θα εντοπιστούν, µπορούν να διορθωθούν και τα θετικά
να ενισχυθούν περισσότερο. Δώστε τους κίνητρα, επιβραβεύστε
τους και κάντε αξιολόγηση σε όλα και σε όλους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια σύγχρονη, αποτελεσµατική
τεχνική και επαγγελµατική εκπαίδευση είναι εθνική ανάγκη.
Έχουµε πολλές φορές επιχειρήσει µεταρρυθµίσεις και σε αυτόν
τον τοµέα. Η επιτυχία θα κριθεί από την καλή, σωστή και ορθή
εφαρµογή του νόµου. Η παιδεία είναι το πεδίο συναίνεσης και
σύγκλισης. Οφείλουµε να κοιτάζουµε µπροστά και να απαντάµε
στις προκλήσεις των καιρών. Ας το αποδείξουµε σήµερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καλείται τώρα στο
Βήµα από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη
και θα ακολουθήσει η Υφυπουργός κ. Ιωάννα Λυτρίβη. 

Κυρία Σπυριδάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση και η κατάρτιση
αποτελούν µια ισχυρή αναπτυξιακή συνιστώσα γιατί συνδέονται
µε το εργασιακό και αναπτυξιακό περιβάλλον και προετοιµάζουν
τους νέους µας για την ενεργό επαγγελµατική και κοινωνική ζωή.

Στη σύγχρονη εποχή, την εποχή της παγκοσµιοποίησης η ανά-
πτυξη κρίνεται από την επένδυση σε ανθρώπινο κεφάλαιο, δη-
λαδή, την επένδυση σε γνώσεις, δεξιότητες, τεχνολογία και
καινοτοµία. Πρέπει να αναβαθµίσουµε τις δυνατότητες του αν-
θρώπινου δυναµικού, να στοχεύσουµε σε µια ανάπτυξη βιώσιµη,
µε κοινωνική συνοχή και σε µία ποιοτική απασχόληση. Χρειαζό-
µαστε ένα σύγχρονο εκπαιδευτικό σύστηµα, αποτελεσµατικό,
κοινωνικά δίκαιο, ευέλικτο στις µεταβολές της παραγωγής, της
γνώσης, αλλά και των συνθηκών της αγοράς εργασίας, ένα εκ-
παιδευτικό σύστηµα όπου η τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση
και η κατάρτιση θα έχουν βαρύνοντα ρόλο, όπως συµβαίνει στην
Ευρωπαϊκή Ένωση.

Στη χώρα µας, όµως, όπως ανέφεραν και άλλοι συνάδελφοι,
είναι ο φτωχός συγγενής της εκπαίδευσης. Χαρακτηρίζεται από
χρόνια υποβάθµιση, απουσία κατάλληλου θεσµικού πλαισίου δια-
σύνδεσης µε την αγορά εργασίας και τις τοπικές περιφερειακές
αναπτυξιακές ανάγκες, ανεπάρκεια των παρεχόµενων επαγγελ-
µατικών γνώσεων, δεξιοτήτων και πολλά άλλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από πέντε χρόνια διακυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας η κατάσταση στην εκπαίδευση
είναι απογοητευτική. Πέντε χρόνια µεταρρυθµιστικής φλυαρίας.
Από σκληρή πολέµιος των µεταρρυθµίσεων του ΠΑΣΟΚ η Νέα
Δηµοκρατία έγινε κακός αντιγραφέας: ψευτοµεταρρυθµίσεις,
ενίοτε αντιµεταρρυθµίσεις πασπαλισµένες µε συγκεντρωτισµό,
συντηρητισµό και βαρύγδουπους τίτλους.

Δεν θα αναφερθώ αναλυτικά στο φτωχό σχολείο όλων των
βαθµίδων, στις ελλείψεις στην εκπαίδευση για τα άτοµα µε ανα-
πηρία, στο ασφυκτικό γραφειοκρατικό πλαίσιο διοίκησης, στην
απουσία του προγράµµατος πρόληψης και αντιµετώπισης της
ενδοσχολικής βίας. Θα επικεντρωθώ στην τεχνική επαγγελµατική
εκπαίδευση και κατάρτιση.

Τα τελευταία χρόνια οι δαπάνες για την παιδεία κυµαίνονται
κάτω από το 3%, ενώ ο µέσος ευρωπαϊκός όρος είναι περίπου
στο 5% µε 5,5%. Φέτος θα διατεθεί το 2,8% και από αυτό το ελά-
χιστο ποσοστό η επαγγελµατική εκπαίδευση λαµβάνει µόνο το
7%. Η υποχρηµατοδότηση επιβεβαιώνει την αδιαφορία για τη δη-
µόσια εκπαίδευση. 

Για την Κυβέρνηση η επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση
δεν αποτελούν προτεραιότητα, αλλά αποτελούν πεδίο δόξης
λαµπρό για τα ιδιωτικά συµφέροντα. Τον ν.4763/2020 της κ. Κε-
ραµέως τον καταψηφίσαµε και ασκήσαµε εντονότατη κριτική,
γιατί υπονόµευε τη δευτεροβάθµια τεχνική επαγγελµατική εκπαί-
δευση και την αντικαθιστούσε µε χαµηλού επιπέδου κατάρτιση.
Η εξαίρεση των ΕΠΑΛ από τις ρυθµίσεις για το λύκειο σηµατο-
δότησε την υποβάθµισή τους αντί να αντιµετωπιστούν ως ισότι-
µος µε τη γενική παιδεία και εκπαίδευση πυλώνας.

Η Κυβέρνηση ονοµάζει το συζητούµενο νοµοσχέδιο µεταρρυθ-
µιστική συνέχεια. Η αλήθεια είναι ότι βλέπω τη συνέχεια, αλλά
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δεν µπορώ να δω τη µεταρρύθµιση. Αντ’ αυτού βλέπω την ολο-
κλήρωση της πλήρους αποσάθρωσης των ΕΠΑΛ και όλου του
συστήµατος επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης γιατί
εντείνουν την υποβάθµιση και τη σύγχυση µέσα στη Βαβέλ που
η ίδια η Κυβέρνηση δηµιούργησε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρία χρόνια µετά η Κυβέρνηση
επανέρχεται σήµερα. Οµολογία αποτυχίας, συµπλήρωση ή µοί-
ρασµα της πίτας του Ταµείου Ανάκαµψης υπέρ των δοµών της
αρχικής κατάρτισης ή των ιδιωτικών ΙΕΚ;

Ολοκληρώνεται η υποβάθµιση της επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης µε τη χρήση των υποδοµών της, τη σταδιακή υποκατάστασή
της από δοµές αρχικής κατάρτισης. Καταργήσεις και συγχωνεύ-
σεις ΕΠΑΛ χωρίς καµµία µελέτη αριθµητικών και ποιοτικών δε-
δοµένων. Θα χαθούν ειδικότητες και οργανικές θέσεις. Σε µια
εποχή έξαρσης φαινοµένων σχολικής βίας και παραβατικότητας
δηµιουργούν υπερµεγέθεις σχολικές µονάδες, δυσκολεύονται οι
εκπαιδευτικές σχέσεις µεταξύ καθηγητών και µαθητών, απουσιά-
ζουν οι απαραίτητες υποστηρικτικές υπηρεσίες, οι σύγχρονες
υποδοµές και τα κτήρια, ο κατάλληλος εξοπλισµός και η πρό-
σβαση στα άτοµα µε αναπηρία. 

Κατά τ’ άλλα χρησιµοποιείται η εντυπωσιακή λέξη «campus»
για τα ΚΕΕΚ, ένας ξεπερασµένος και αποτυχηµένος θεσµός του
παρελθόντος. 

Μειώνονται οι δαπάνες και δηµιουργείται χώρος για την κα-
τάρτιση και τους ιδιώτες. 

Δηµιουργούνται ΕΠΑΛ πολλαπλών ταχυτήτων.
Δηµιουργούνται διακρίσεις και ανισότητες ανάµεσα σε σχο-

λεία των αστικών κέντρων και της επαρχίας.
Δεν γίνεται καµµία κουβέντα για την εσπερινή επαγγελµατική

εκπαίδευση, δηλαδή τους ασθενέστερους µαθητές, δεν ακούγε-
ται λέξη για την αύξηση του ποσοστού εισαγωγής των αποφοί-
των ΕΠΑΛ στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, ενώ συνεχίζεται ο
αποκλεισµός τους από τα Σώµατα Ασφαλείας και από τις σχολές
Ενόπλων Δυνάµεων.

Παραµένουν οι συντελεστές βαρύτητας στα πανελλαδικώς
εξεταζόµενα µαθήµατα των ΕΠΑΛ χωρίς να πριµοδοτούνται οι
πραγµατικές κλίσεις και δεξιότητες των µαθητών, που σε συν-
δυασµό µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής φράζουν τον δρόµο
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Μεταφέρονται οι καλές πρακτικές των πρότυπων ΕΠΑΛ, που
όµως δεν αξιολογήθηκαν ποτέ και σε κάποιες περιπτώσεις ούτε
καν εφαρµόστηκαν, ενώ η προ διετίας χρηµατοδότηση των πρό-
τυπων ΕΠΑΛ και πειραµατικών ΙΕΚ από το Ταµείο Ανάκαµψης δεν
έφτασε ποτέ στις εκπαιδευτικές µονάδες. 

Απογυµνώνονται από προσωπικό, αποδυναµώνονται και ακυ-
ρώνονται τα εργαστηριακά κέντρα, επιτυχηµένες εκπαιδευτικές
δοµές που ιδρύθηκαν µε τον ν.1566/1985 και εξυπηρετούν ταυ-
τόχρονα πολλές µονάδες επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης. 

Προωθείται η υπερσυγκέντρωση εξουσιών και ο πλήρης έλεγ-
χος όλων των λειτουργιών. 

Αφαιρούνται αρµοδιότητες από τον σύλλογο διδασκόντων. Η
επιτροπή συντονισµού του επαγγελµατικού λυκείου ουσιαστικά
και πρακτικά θα έχει το ίδιο έργο µε τον σύλλογο των διδασκόν-
των. Εξήντα καλοπληρωµένοι συντονιστές κατά το νοµοσχέδιο
θα ορίζονται από τον Υπουργό µε αδιαφανή κριτήρια και θα
παύονται από εκείνον, ο ορισµός δηλαδή του πελατειασµού. 

Καταθέσαµε τη σχετική τροπολογία για διαφανείς και αντικει-
µενικές επιλογές και µε µεγάλη χαρά ακούµε τον Υπουργό να
λέει ότι είναι στην κατεύθυνση να υιοθετήσει την τροπολογία
αυτή. Είναι σηµαντικό να επιλέγονται οι συντονιστές, οι µάνα-
τζερς αυτοί µε αξιοκρατικά κριτήρια και όχι από τον κύριο
Υπουργό. Και ακόµα και αν διαφωνούµε, µπορούµε να κάνουµε
κάτι προς το καλύτερο για την παιδεία και κάτι προς το καλύτερο
για τη χώρα µας. 

Τα ΙΕΚ µετονοµάζονται σε ΣΑΕΚ, δήθεν ανωτατοποιούνται.
Πρόκειται για αλλαγή βιτρίνας γιατί δεν αλλάζει η λειτουργία
τους και στο επίπεδο των µαθηµάτων και στα επαγγελµατικά δι-
καιώµατα των αποφοίτων. Αντίθετα θα υποβαθµιστεί η πρακτική
άσκηση λόγω των αλλαγών στα εργαστηριακά κέντρα. ΙΕΚ και
πάλι υποχρηµατοδοτούµενα χωρίς σύγχρονα συγγράµµατα, βι-

βλία, οδηγό σπουδών και εξοπλισµό, χωρίς εξατοµικευµένη πρα-
κτική άσκηση, χωρίς συνεχή επιµόρφωση εκπαιδευτικών και µε
ελλιπές ή αποσπασµένο προσωπικό, µε τα ίδια αναλυτικά προ-
γράµµατα εδώ και είκοσι χρόνια και µε τα βιβλία των ΤΕΕ να ανα-
φέρονται σε δραχµές σε µαθήµατα οικονοµίας, σε νόµους που
έχουν καταργηθεί σε µαθήµατα δικαίου, σε τεχνικές που είναι
απαρχαιωµένες στις δηµόσιες σχέσεις, ενώ µελετώντας το βιβλίο
«Εργασίες οργάνωσης γραφείου» βρήκαµε µπροστά µας λέξεις
όπως «τέλεφαξ». Το 2017 είχαν δοθεί 10 εκατοµµύρια ευρώ για
τη συγγραφή βιβλίων και νέων προγραµµάτων σπουδών και δεν
υλοποιήθηκαν ποτέ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Την ανοχή σας για λίγο, κύριε Πρόεδρε. Ολοκληρώνω.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν αναλογιστούµε ότι η κοινω-

νία του σήµερα επηρεάζεται σε µεγάλο βαθµό από την παρεχό-
µενη παιδεία που είχαµε πέντε, δέκα και δεκαπέντε χρόνια πριν,
έχουµε µεγάλη ευθύνη για το τι αλλάζουµε, αλλά και για το τι
διατηρούµε στο εκπαιδευτικό σύστηµα για την κοινωνία που θα
έχουµε πέντε, δέκα και δεκαπέντε χρόνια µετά.

Οφείλουµε να δούµε τις ανάγκες των παιδιών µας, της αγοράς
εργασίας και να αναρωτηθούµε τι πολίτες θέλουµε να διαµορ-
φώσουµε για τη χώρα µας. Πολίτες µε κριτική ικανότητα; Πολίτες
µε ανεπτυγµένη συναισθηµατική νοηµοσύνη; Με επαρκείς γνώ-
σεις; Με ανεπτυγµένη ευελιξία; Με ανταγωνιστικά τυπικά προ-
σόντα για την κοινωνία και την αγορά εργασίας; Θέλουµε να
διαµορφώσουµε ελαφρώς ειδικευµένους εργάτες; Θέλουµε να
διαµορφώσουµε ικανά µεσαία στελέχη; Θέλουµε να διαµορφώ-
σουµε εξαίρετους επιστήµονες; Ανάλογα µε την απάντηση στή-
νουµε το σύστηµα παιδείας µε διάλογο και συναίνεση.

Στην τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση έχουµε παιδιά που
έχουν κλίση σε κάτι τεχνικό και όχι άπαικτες επιδόσεις σε κάτι
θεωρητικό. Έχουµε όµως ήδη ένα στοιχείο γι’ αυτά: τη ροπή
τους προς µια τέχνη.

Οφείλουµε λοιπόν, να δηµιουργήσουµε ένα σύστηµα δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης ελκυστικό προς αυτά τα παιδιά, που θα
τους δίνει την εµπιστοσύνη, την ασφάλεια και την αυτοπεποί-
θηση ότι το ταλέντο τους θα γίνει επαγγελµατική γνώση, αλλά
ταυτόχρονα δεν θα τους στερεί καµµία προοπτική εξέλιξης και
ανέλιξης. Αυτό δεν γίνεται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Χρειαζόµαστε ένα ελκυστικό επιλέξιµο σύστηµα τεχνικής
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης χωρίς εκπαιδευτι-
κούς φραγµούς, µε πολλαπλές επιλογές εκπαιδευτικών διαδρο-
µών, µε ανοιχτούς δρόµους και ορίζοντες επαγγελµατικούς και
µορφωτικούς, µε σύγχρονα αναλυτικά προγράµµατα σπουδών
συµβατά µε τα εθνικά πρότυπα επαγγελµατικών περιγραµµάτων
προσαρµοσµένα στο ευρωπαϊκό σύστηµα µεταφοράς πιστωτι-
κών µονάδων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, µε
σύγχρονο εξοπλισµό και καθορισµένα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα, µε διακριτούς ρόλους µεταξύ δευτεροβάθµιας τεχνικής και
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ολοκληρώνω.
Δυστυχώς καµµία ουσιαστική βελτίωση δεν επέρχεται. Χάνεται

µια ακόµα ευκαιρία να δοθεί µε συναίνεση και δηµοκρατική αντί-
ληψη ένα σύγχρονο και αποτελεσµατικό σύστηµα επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης και κατάρτισης, που θα προσφέρει προοπτική
στους νέους µας. Είναι κρίµα, γιατί οι ανάγκες της εκπαίδευσης
και της χώρας δεν περιµένουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ιωάννα Λυτρίβη. 
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΑ ΛΥΤΡΙΒΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων

και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κύριε Γενικέ Γραµµατέα,

αγαπητοί συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω θα ήθελα να ευχαριστήσω
όλους τους φορείς που συµµετείχαν στη συζήτηση καθώς και
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τους συναδέλφους που κατέθεσαν προτάσεις για τροποποι-
ήσεις, βελτιώσεις, αλλά και πολλά ερωτήµατα, τα οποία δηµιούρ-
γησαν έναν ζωηρό διάλογο, απαντήθηκαν πολλά εξ αυτών και
είµαστε εδώ για να συνεργαστούµε και στη συνέχεια. Ο ζωντα-
νός διάλογος, λοιπόν, που ξεκίνησε κατά τη διάρκεια των συνε-
δριάσεων της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων σας
διαβεβαιώ ότι θα συνεχιστεί και θα συνεχιστεί πρωτίστως στο
κρίσιµο στάδιο της κατάρτισης των κανονισµών λειτουργίας, άρα
στο κρίσιµο στάδιο της υλοποίησης, και σας καλώ και από αυτό
το Βήµα να συνεργαστούµε σε αυτή την κατεύθυνση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις ηµέρες αντιπαρατέ-
θηκαν στη Βουλή δύο διαφορετικές αντιλήψεις για την επαγγελ-
µατική εκπαίδευση και κατάρτιση στη χώρα µας. Σπεύδω να
διευκρινίσω ότι δεν αναφέροµαι στις απόλυτα θεµιτές, αναµενό-
µενες και κατανοητές στο πλαίσιο του δηµοκρατικού διαλόγου
ιδεολογικές αντιπαραθέσεις ή τις διαφοροποιηµένες επιλογές
σε επίπεδο πολιτικών προγραµµάτων. Η αντιπαράθεση είχε πε-
ρισσότερο να κάνει µε το πώς κατανοεί κανείς την ιστορική εµ-
πειρία και τα µαθήµατα που οφείλουµε να παίρνουµε από
πολιτικές που δεν πέτυχαν τόσο και µεταρρυθµιστικά εγχειρή-
µατα δεκαετιών τα οποία ακυρώθηκαν στην πράξη ή άλλα, τα
οποία έθεσαν στέρεες βάσεις, όπως ο ν.4763/2020 επί του
οποίου χτίζουµε και ενισχύουµε αυτή τη στιγµή µε αυτή τη νο-
µοθετική πρωτοβουλία.

Στην περίπτωση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης είναι σαφές ότι εδώ και σχεδόν µισό αιώνα έχουµε µια δυ-
σκολία, θα έλεγα, να ξεκολλήσουµε από ένα τέλµα συνεχούς
κοινωνικής απαξίωσης της γνώσης και της µάθησης που συνδέ-
εται µε την παραγωγή και την εργασία. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, όλες οι στατιστικές και οι διαθέσιµοι δείκτες µαρτυρούν
τη συνεχή υποβάθµιση των επαγγελµατικών σπουδών, ως συνει-
δητής επιλογής ζωής για τις νεότερες γενιές, την ίδια στιγµή που
η ελληνική κοινωνία εµφανίζεται να επενδύει τις ελπίδες της για
ανάπτυξη στη διαµόρφωση ενός νέου παραγωγικού προτύπου.
Πρόκειται για ένα κοµβικό παράδοξο: από τη µια επιδιώκουµε
την ανάπτυξη µέσα από την παραγωγική ανασυγκρότηση κλά-
δων υψηλής προστιθέµενης αξίας επικαλούµενοι τις ανοιχτές
κοινωνίες της γνώσης και της πληροφορίας, ενώ από την άλλη
απαξιώνουµε και θέτουµε το στίγµα της αποτυχίας στους νέους
ανθρώπους που σχεδιάζουν την επαγγελµατική τους ζωή µέσα
στην παραγωγή, διεκδικώντας τη θέση τους στον κόσµο της ερ-
γασίας. 

Ο νέος νόµος για την ενίσχυση της επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης αποτελεί σηµείο συνειδητής και αποφασιστι-
κής θραύσης µε τη διαχρονική ρητορική της απαξίωσης των
επαγγελµατικών σπουδών στη χώρα µας. Για πάνω από έναν
αιώνα οι δοµές της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης
στη χώρα µας λειτουργούσαν ασύνδετα µεταξύ τους, εγκλωβι-
σµένες και µετέωρες σε διαφορετικά επίπεδα του εκπαιδευτικού
µας συστήµατος. Ας το πούµε καθαρά: για δεκαετίες δεν ανοί-
γαµε δρόµους και δεν χτίζαµε γέφυρες, αλλά ορθώναµε τείχη
και φτιάχναµε αδιέξοδα. Με το παρόν ολοκληρώνεται µια συστη-
µατική προσπάθεια διασύνδεσης και συστηµατικής οργάνωσης
της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης από το επίπεδο
της αποφοίτησης του γυµνασίου µέχρι το κατώφλι του πανεπι-
στηµίου. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα αλλάξουµε ακόµη µια φορά ταµ-
πέλες. Μέχρι το τέλος της τετραετίας εξήντα εξοπλισµένα και
ανασχεδιασµένα πολυδύναµα κέντρα επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης θα έχουν αναπτυχθεί σε όλη την επικράτεια,
αποτελώντας τις ισχυρότερες σε πόρους και µεγαλύτερες σε
πληθυσµό σπουδαστών δοµές του εκπαιδευτικού µας συστήµα-
τος αµέσως µετά τα πανεπιστήµια. Τα νέα κέντρα έρχονται εξο-
πλισµένα µε έναν µεγάλο αριθµό καινοτοµιών, που θα τους
επιτρέψει να αναπτύξουν πρωτοβουλίες και να αδράξουν ευκαι-
ρίες ανάπτυξης µέσα από συγκεκριµένους στρατηγικούς σχεδια-
σµούς. Νέα συµπληρωµατικά πρότυπα διοίκησης, σύγχρονος
τεχνολογικός εξοπλισµός, λειτουργικές µορφές συνεργασίας µε
τις τοπικές κοινωνίες, καινοτόµοι τρόποι διασύνδεσης µε τις αγο-
ρές εργασίας αποτελούν µόνο κάποια από τα νέα εργαλεία που
θα τεθούν άµεσα στη διάθεσή τους.

Αγαπητοί µου συνάδελφοι, δεν µπορεί να υπάρξει αποτελεσµα-
τική επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση ξεκοµµένη από τις
τοπικές κοινωνίες, τις ιδιαίτερες παραγωγικές δυνατότητες κάθε
περιφέρειας, τα ειδικά χαρακτηριστικά των αγορών εργασίας κάθε
περιοχής. Για δεκαετίες η επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρ-
τιση εγκαθιστούσε και οργάνωνε τις δοµές της αγνοώντας τις πα-
ραγωγικές πραγµατικότητες αλλά κυρίως τις αναπτυξιακές
δυνατότητες κάθε περιφέρειας. Και σε αυτή την περίπτωση το
βάρος των κοινωνικών στερεοτύπων και η λογική των χαµηλών
προσδοκιών αντιµετώπιζε τα επαγγελµατικά λύκεια και τις σχολές
επαγγελµατικής κατάρτισης ως απλό υποβαθµισµένο τοπικό πα-
ράρτηµα του εκπαιδευτικού συστήµατος. 

Με το παρόν µέσα από την ίδρυση των νέων κέντρων επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης αποδίδουµε επιτέλους στην
επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση τον κοινωνικό ρόλο
που της αναλογεί, αυτόν του αναπτυξιακού µοχλού και του
φορέα διάχυσης καινοτοµίας στην περιφέρεια και τις τοπικές κοι-
νωνίες. Μέσα από νέες δοµές διακυβέρνησης οργανώνουµε τη
συνεργασία µε τους παραγωγικούς φορείς και τους κοινωνικούς
εταίρους, δηµιουργώντας ανοικτές εστίες διάχυσης της γνώσης
και της καινοτοµίας. Οι εκπαιδευτικοί, οι µαθητές, οι σπουδαστές
των κέντρων αυτών µετατρέπονται σε τοπικούς εκπροσώπους
της αλλαγής και του εκσυγχρονισµού των δοµών κατάρτισης,
µέσα από τη διαρκή επαφή τους µε τις τοπικές κοινότητες και
τις επιχειρήσεις. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, συµφιλιώνουµε τη γνώση µε την παρα-
γωγή και ενδυναµώνουµε τις τοπικές αγορές εργασίας, στο-
χεύοντας όχι µόνο στο να ανταποκρινόµαστε στις τοπικές
ανάγκες των επιχειρήσεων, όπως κατηγορηθήκαµε πολύ, αλλά
στο να διαµορφώνουµε προωθώντας νέες παραγωγικές µεθό-
δους και αναδεικνύοντας νέες επαγγελµατικές δεξιότητες. 

Οι ενδυναµωµένοι σε προσωπικό και εύρος αρµοδιοτήτων το-
µείς επαγγελµατικής ανάπτυξης και σταδιοδροµίας κάθε κέν-
τρου θέτουν στόχους που υπερβαίνουν την απλή αντιστοίχιση µε
τις αγορές εργασίας. Δεν µας αρκεί πλέον να προσαρµοζόµαστε
στις τοπικές ανάγκες, συνθήκες και δυνατότητες. Στοχεύουµε
στη θετική αλλαγή και στην αναβάθµισή τους. Τα νέα πρότυπα
πρακτικής άσκησης µαθητών και σπουδαστών, τα προγράµµατα
δηµιουργίας εικονικών επιχειρήσεων, αλλά και τα νέα προγράµ-
µατα αναβάθµισης δεξιοτήτων, επικαιροποίησης γνώσεων και εκ-
παίδευσης εκπαιδευτών πρακτικής άσκησης των νέων ΣΑΕΚ
εντάσσονται σε αυτή τη διάσταση. 

Τα κέντρα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης δια-
θέτουν τα θεσµικά µέσα και τους αναγκαίους πόρους προκειµέ-
νου να συµβάλουν στον κοινωνικό και παραγωγικό µετασ-2

χηµατισµό της περιοχής τους. Κατ’ αυτόν τον τρόπο µπορούµε
πραγµατικά να µιλάµε όχι µόνο για εθνικό σύστηµα επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, αλλά για ένα πραγµατικό δί-
κτυο παραγωγικής ανάπτυξης και αναβάθµισης δεξιοτήτων, που
θα καλύπτει το σύνολο των περιφερειών της χώρας.

Τα κέντρα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης δηµι-
ουργούν νέες ανάγκες και παρέχουν περισσότερες δυνατότητες
επαγγελµατικής ολοκλήρωσης και αναβάθµισης του ρόλου των
εκπαιδευτικών της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης.
Η συνύπαρξη πολλαπλών δοµών και διαφορετικών προγραµµά-
των επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης στο πλαίσιο
µιας λειτουργικά ενιαίας δοµής ανοίγει τον δρόµο για τη διαµόρ-
φωση συνεργειών και την αξιοποίηση πόρων σε ό,τι αφορά τη
συνεχιζόµενη επαγγελµατική κατάρτιση και επιµόρφωση ή τη
διεθνή κινητικότητα, η οποία ήταν δύσκολα αξιοποιήσιµη στα
στενά όρια της κάθε µικρής, µεµονωµένης εκπαιδευτικής µονά-
δας. 

Επιπλέον, η ενίσχυση της διακυβέρνησης και διοίκησης των κέν-
τρων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης τούς επιτρέπει
να επικεντρωθούν απερίσπαστοι στα διδακτικά τους καθήκοντα
και να επιδιώξουν την ανάπτυξη καινοτόµων εκπαιδευτικών και δι-
δακτικών προσεγγίσεων, χωρίς να περιορίζονται από την έλλειψη
διαθέσιµων µέσων και πόρων.

Παράλληλα οι εκπαιδευτικοί αποκτούν λόγο στη συνεχή επι-
καιροποίηση και αναµόρφωση των οδηγών σπουδών των δοµών
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Οι συνέργειες και
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τα έργα διδακτικού πειραµατισµού ενθαρρύνονται, προσκαλών-
τας και ενθαρρύνοντας ιδιαίτερα τους εκπαιδευτικούς, µηχανι-
κούς και τεχνικούς να εµβαθύνουν και να επεκτείνουν τη
διδακτική διάσταση της επαγγελµατικής τους ταυτότητας και εκ-
παιδευτικής τους συγκρότησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για µια στρατηγική
επιλογή, µια εκπαιδευτική πολιτική κερδισµένων ευκαιριών, που
απαντά συνειδητά σε δύο σηµαντικές κι αλληλένδετες προκλή-
σεις:

Η πρώτη είναι η ανάδειξη των δοµών επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης σε ισχυρούς αναπτυξιακούς βραχίονες
σε τοπικό, περιφερειακό και κλαδικό επίπεδο, µε τους σπουδα-
στές και τους εκπαιδευτικούς να λειτουργούν ως προάγγελοι του
παραγωγικού µετασχηµατισµού και της εργασιακής αναδιοργά-
νωσης.

Η δεύτερη πρόκληση είναι η αποκατάσταση της σχέσης εµπι-
στοσύνης των επιχειρήσεων µε τη νεότερη γενιά εργαζοµένων.
Οι ελληνικές επιχειρήσεις οφείλουν να µάθουν να εντάσσουν στη
λειτουργία τους τα νέα στελέχη και τους νέους τεχνικούς που
προέρχονται από τα µεσαία επίπεδα του εθνικού πλαισίου προ-
σόντων, επενδύοντας σε φιλόδοξα παραγωγικά εγχειρήµατα. 

Και οι δύο αυτές προκλήσεις µπορούν να απαντηθούν, σπά-
ζοντας ένα φαύλο κύκλο χαµένων ευκαιριών που έχει ήδη διαρ-
κέσει αδικαιολόγητα πολύ. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία Υπουργέ, για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ η κ. Ραλλία Χρηστίδου και
θα ακολουθήσει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Ιάσονας Φωτήλας.

Παρακαλώ, κυρία Χρηστίδου. 
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες Υφυπουργοί, καλούµαστε σήµερα να

συζητήσουµε ένα ακόµη νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας -µε θέµα αυτή τη φορά την επαγγελµατική εκπαί-
δευση- µε το οποίο επιχειρεί, κατά την προσφιλή της τακτική, να
υπηρετήσει στενά τα ιδιωτικά συµφέροντα, δίχως να σχεδιάζει
µακροπρόθεσµα, δίχως να σχεδιάζει στρατηγικά, δίχως να σχε-
διάζει προς όφελος των σπουδαστών και της ουσιαστικής ανα-
βάθµισης της εκπαιδευτικής διαδικασίας και της επαγγελµατικής
κατάρτισης. Αδιαφορεί για την ποιοτική αναβάθµιση, για την επί-
τευξη µακρόπνοων στόχων και κυρίως, για την ορθή σύνδεση της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε την κοινωνία και την αγορά ερ-
γασίας. Αυτά θα έπρεπε να είναι -αν θέλετε- το πρωταρχικό της
µέληµα. Διότι, η Κυβέρνηση αυτή τη στιγµή, δεν καταθέτει ένα
ολοκληρωµένο νοµοθέτηµα, αλλά η ουσία και το βάρος των αλ-
λαγών της επαγγελµατικής εκπαίδευσης -έτσι όπως φαίνεται- θα
καθοριστούν από υπουργικές αποφάσεις, από εξουσιοδοτήσεις
οι οποίες θα εκδοθούν σε άγνωστο, σε µελλοντικό χρόνο και κυ-
ρίως, δεν θα τεθούν ποτέ στην κρίση του Κοινοβουλίου. Δεν πρό-
κειται για λεπτοµέρειες. Δεν πρόκειται για ειδικά τεχνικά θέµατα.
Είναι θέµατα ουσιαστικά. Είναι θέµατα καθοριστικά. Άλλωστε,
δεν προηγήθηκε καµµία διαβούλευση µε τους άµεσα εµπλεκό-
µενους εκπαιδευτικούς και σπουδαστές, που στο κάτω-κάτω το
µέλλον τους κρίνεται και όχι τα επιχειρηµατικά συµφέροντα και
τα κέρδη. 

Και αναρωτιέµαι: Εισηγείστε ένα νοµοσχέδιο ως συνέχεια ή
κατά αντιπαράθεση µε τον ν.4763/2020, όπως το νοµοθετήσατε
εσείς οι ίδιοι πριν τέσσερα χρόνια; Διότι, αν λάβουµε υπ’ όψιν τα
επίσηµα στοιχεία που κατέθεσε ο αρµόδιος εισηγητής της Πλει-
οψηφίας στις επιτροπές, τα οποία επιβεβαιώνουν την πολύ χα-
µηλή θέση της χώρας µας έναντι του ευρωπαϊκού µέσου όρου
στη συµµετοχή των µαθητών στην επαγγελµατική κατάρτιση, στη
δια βίου εκπαίδευση, στην επανακατάρτιση και στην ταυτόχρονη
σύνδεση της εκπαίδευσης και µαθητείας, προκύπτει ένα συµπέ-
ρασµα. Ποιο είναι αυτό; Είναι ότι δηλώνετε την πλήρη αποτυχία
και αναποτελεσµατικότητα του προηγούµενου δικού σας νόµου
να βελτιώσει ουσιαστικά τον χώρο της επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης. Αλλά, µε αυτή σας την παραδοχή, αντί να
κάνετε ένα βήµα µπροστά, συνεχίζετε να κάνετε βήµατα προς τα
πίσω. Μετά από τέσσερα χρόνια δικής σας διακυβέρνησης.

Η ζητούµενη διασύνδεση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε
την αγορά εργασίας, δεν µπορεί να πραγµατοποιηθεί αντί-
στροφα, δηλαδή, µε την απόλυτη προσαρµογή της εκπαιδευτι-
κής διαδικασίας στις παρούσες απαιτήσεις της τοπικής αγοράς,
των µικροσυµφερόντων της. Αποσυνδέετε την εκπαίδευση από
το παιδαγωγικό και κοινωνικό της σκοπό, µε συνέπεια να προ-
σφέρει τα απαραίτητα εφόδια στη διαµόρφωση του πολίτη και
εργαζόµενους σε ένα διαρκές µεταβαλλόµενο περιβάλλον, στην
αγορά εργασίας, να το παραδίδει µετέωρο στις επιθυµίες της
εκάστοτε συγκεκριµένης αγοράς. 

Η απαραίτητη προσαρµογή των προγραµµάτων σπουδών και
των επαγγελµατικών ειδικοτήτων στις τεχνολογικές αλλαγές και
στις νέες απαιτήσεις της αγοράς εργασίας, δεν µπορεί να προ-
κύπτει από τα στενά οικονοµικά συµφέροντα της κάθε τοπικής
κοινωνίας και των τοπικών οικονοµικών παραγόντων, αλλά πρέ-
πει να προκύπτει µέσα από µια ευρεία διαβούλευση, µέσα από
συναίνεση δηµόσιων και ιδιωτικών φορέων, εκπαιδευτικών, από
τα επιµελητήρια και από συλλόγους και όλα αυτά, πρωτίστως,
µε µακροπρόθεσµο σχεδιασµό, για παράδειγµα όπως συµβαίνει
στα εκπαιδευτικά συστήµατα άλλων χωρών της Ευρώπης. 

Αντί, λοιπόν, να επενδύσετε στον θεσµό του ΕΜΙΝΑΕ, µία νέα
αρχή για το ΕΠΑΛ, για την ουσιαστική αναβάθµιση της παρεχό-
µενης εκπαίδευσης στην επαγγελµατική εκπαίδευση και να κα-
τευθύνετε διαθέσιµους πόρους από ευρωπαϊκά κονδύλια προς
αυτή την κατεύθυνση, επιλέγετε να διαθέσετε σε αµοιβές οργα-
νωτικών συντονιστών, όπου δεν θα είναι και απαραίτητο να είναι
και εκπαιδευτικοί. Δεν επενδύετε σε νέα προγράµµατα σπουδών
και εργαστηριακών οδηγών, ούτε διασφαλίζετε την αµοιβή και
την ασφάλιση στην πρακτική άσκηση.

Εµφανώς, λοιπόν, η Κυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται για τη δηµι-
ουργία σύγχρονων υποδοµών, ούτε για τον εξοπλισµό των εργα-
στηρίων, αλλά επιµένει απλά σε µια σύµπτυξη των υπαρχόντων
-τις περισσότερες φορές- ακατάλληλων υποδοµών, βάσει των
µαρτυριών. Οι νέες αυτές συγχωνεύσεις ΕΠΑΛ και ΠΕΠΑΛ δεν
µπορούν παρά να οδηγήσουν µόνο στην απώλεια αναγκαίων ειδι-
κοτήτων και οργανικών θέσεων. Μάλιστα, τους κινδύνους που δύ-
ναται να προκληθούν από τις σχεδιαζόµενες συστεγάσεις δοµών
και τον συγχρωτισµό ανήλικων και ενήλικων προσώπων, εφηβικής
και µετεφηβικής ηλικίας, οι οποίοι φοιτούν σε διαφορετικές -κατά
το άρθρο 16- βαθµίδες εκπαίδευσης, τους επισηµαίνει και τους
κρούει το καµπανάκι του κινδύνου και της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας της Βουλής µε τη σχετική της έκθεση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία και στο παρελθόν έχει καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις
για τον ολιστικό σχεδιασµό όλων των βαθµίδων της επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, δίνοντας έµφαση στην ενί-
σχυση τόσο του κοινωνικού όσο και του εργασιακού της ρόλου,
στη συµπληρωµατικότητα, αλλά και στη διαφορετικότητα των
στόχων όλων των βαθµίδων και µε τις αναπτυξιακές ανάγκες της
χώρας για το επαγγελµατικό λύκειο, για τα ΙΕΚ, για τη διετή φοί-
τηση στα ΑΕΙ, για το δηµόσιο χαρακτήρα των πιστοποιήσεων και
την ενίσχυση του ρόλου του ΕΟΠΠΕΠ και των σχολών µαθητείας
του ΟΑΕΔ. 

Στρατηγική δε θέση κατέχει και η εκπαίδευση των ενηλίκων,
µέσω της ενίσχυσης των θεσµών δια βίου µάθησης και επίλυσης
λειτουργικών και θεσµικών προβληµάτων τους, τα σχολεία δεύ-
τερης ευκαιρίας, τα σχολεία των φυλακών, τα εσπερινά σχολεία,
οι θεσµοί συνεχιζόµενης κατάρτισης, η συνεχιζόµενη επαγγελ-
µατική κατάρτιση στα κέντρα δια βίου µάθησης. 

Κλείνοντας, συµπέρασµα: Εσείς, αντί να διασφαλίζετε το κοι-
νωνικό δικαίωµα της εκπαίδευσης, εντείνετε τον κοινωνικό απο-
κλεισµό εµπορευµατοποιώντας έτι περαιτέρω την εκπαιδευτική
διαδικασία. Δεν µπορεί οι σπουδαστές και οι εκπαιδευτικοί να πα-
ραµένουν στο περιθώριο και τον κύριο λόγο να έχουν τα οικονο-
µικά συµφέροντα των λίγων επιχειρήσεων. Σήµερα απαξιώνετε
την επαγγελµατική εκπαίδευση, σε λίγο καιρό σειρά θα έχουν τα
ΑΕΙ της χώρας και η καταστρατήγηση του Συντάγµατος. Η µο-
ναδική σας υποθήκη θα είναι η πλήρης ιδιωτικοποίηση της εκ-
παίδευσης και ο περιορισµός πρόσβασης σε αυτήν. Κλείνετε,
δηλαδή, την πόρτα σε νέους ανθρώπους που έχουν όνειρα, αλλά
δεν έχουν χρήµατα από την οικογένειά τους.

8836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Ιάσονας Φω-

τήλας.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η αλήθεια είναι ότι θα περίµενε κανείς στο νοµοσχέδιο
που έχει εισαχθεί σήµερα προς συζήτηση στην Ολοµέλεια της
Βουλής, να βρίσκαµε χώρο σύγκλισης, πεδίο συνεργασίας. Διότι,
όπως και να το κάνουµε, η παιδεία θα έπρεπε να αποτελεί πεδίο
σύγκλισης. Ας µην ξεχνάµε, άλλωστε, ότι οι µεγάλες αλλαγές και
τα ζητήµατα του αύριο σχετίζονται µε την εκπαίδευση και την
παιδεία που δίνεται στη γενιά του σήµερα. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος που βρί-
σκοµαι στο Βήµα της Βουλής, προκειµένου να υπερασπιστώ το
µεταρρυθµιστικό έργο της Κυβέρνησής µας, το οποίο συνεχίζε-
ται αµερόληπτα και ακατάπαυστα, χωρίς να λαµβάνουµε υπ’ όψιν
το όποιο πολιτικό κόστος και τις όποιες µικροπολιτικές σκοπιµό-
τητες προς όφελος του συνόλου της κοινωνίας. 

Σήµερα, συζητάµε αλλαγές στην επαγγελµατική εκπαίδευση
και κατάρτιση. Συζητάµε αλλαγές που ξεκίνησαν µε τον
ν.4763/2020, του οποίου είχα την τιµή και τη χαρά να είµαι ειση-
γητής και ερχόµαστε σήµερα να τις υποστηρίξουµε. 

Κάνουµε, µε άλλα λόγια, το βήµα εκείνο που απαιτείται για να
στηρίξουµε µια µεταρρύθµιση, ώστε να ενισχύσουµε την προ-
σπάθεια που ξεκινήσαµε το 2020. Προχωρούµε σε επιπλέον αλ-
λαγές στην επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση που θα την
κάνουν µια ελκυστική προοπτική για τους νέους και τις νέες στην
πατρίδα µας και θα τους δώσουν µια πολύ σηµαντική διέξοδο
στην επαγγελµατική τους σταδιοδροµία. 

Διότι το µοντέλο του «όλοι θα σπουδάζουµε στο πανεπιστήµιο»
µπορεί να βοήθησε την κοινωνική άνοδο τις προηγούµενες δε-
καετίες στην Ελλάδα, αλλά τώρα και ειδικά τα τελευταία είκοσι
χρόνια δυστυχώς, οδηγεί σε αδιέξοδο και στην καλύτερη περί-
πτωση, στη µετανάστευση στο εξωτερικό, γιατί στη χειρότερη
οδηγεί σε µια βίαιη επανακατάρτιση σε µια άσχετη ειδικότητα µε
αυτή που σπούδασαν οι νέοι µας, µε συνήθως χειρότερους ερ-
γασιακούς όρους.

Αυτό δεν πρέπει να συνεχιστεί, γιατί είναι δυστύχηµα για τη
χώρα µας να αιµοδοτεί ξένες χώρες µε επιστηµονικό προσωπικό
που εκπαίδευσε στην Ελλάδα, δαπανώντας δισεκατοµµύρια
ευρώ των Ελλήνων φορολογουµένων. Αναµφίβολα η συγκρά-
τηση του brain drain σχετίζεται και µε τις αλλαγές στον τοµέα
της επαγγελµατικής ή µέσης τεχνικής εκπαίδευσης. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο λοιπόν της ηγεσίας του Υπουργείου
Παιδείας ενισχύουµε το εθνικό σύστηµα επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και κατάρτισης, µέσα από την ενίσχυση της συνεργασίας
και της συνέργειας µεταξύ της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
της επαγγελµατικής κατάρτισης και µέσα από τη συνεργασία µε-
ταξύ των διαφορετικών επιπέδων του εθνικού πλαισίου προσόν-
των, ώστε να βελτιώνονται οι γνώσεις και οι δεξιότητες των
αποφοίτων.

Την ίδια στιγµή µέσα από το παρόν νοµοσχέδιο ενισχύουµε και
την ένταξη των αποφοίτων στην αγορά εργασίας. Για τον σκοπό
αυτό δηµιουργούµε τα κέντρα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης, απαντώντας έτσι σε ένα χρόνιο αίτηµα, όχι των επι-
χειρηµατικών κύκλων, όπως ισχυρίζεστε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι της Αντιπολίτευσης, αλλά της ίδιας της κοινωνίας.

Στον πυρήνα της δράσης τους τα ΚΕΕΚ πρέπει να διερευνή-
σουν και να αξιοποιήσουν τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της τοπι-
κής κοινωνίας και των αναγκών της αγοράς, προκειµένου να
προωθούν τους σπουδαστές σε ειδικότητες που θα τους εξα-
σφαλίζουν στο µέλλον εργασία και ποιότητα ζωής. Μειώνουµε
έτσι περαιτέρω την ανεργία και ανταποκρινόµαστε στις ανάγκες
της τοπικής κοινωνίας. Δεν µένουµε όµως µόνο εκεί. 

Ενισχύουµε την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση αφ’
ενός, µεταφέροντας τις καλές πρακτικές που έχουν εφαρµοστεί
πιλοτικά στα πρότυπα ΕΠΑΛ στο σύνολο των ΕΠΑΛ και αφ’ ετέ-
ρου, ενισχύουµε την προοπτική ανάπτυξης ερευνητικών και εκ-
παιδευτικών ευρωπαϊκών και διεθνών συνεργασιών. Ταυτόχρονα,
µεριµνούµε για την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών στα αντικεί-
µενα διδασκαλίας τους και προωθούµε τη συνεργασία µε επιχει-
ρήσεις του δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου για την υλοποίηση
πρακτικής άσκησης. 

Να σταθώ σε αυτό το σηµείο και στην καθιέρωση της εβδοµά-
δας προσανατολισµού στα ΕΠΑΛ, µια πρωτοβουλία που πραγ-
µατικά πιστεύω. Κι αυτό γιατί δίνουµε τη δυνατότητα στα ίδια τα
παιδιά να γνωρίσουν τα τεχνικά επαγγέλµατα, να µπουν στους
χώρους των εργαστηρίων, να παρακολουθήσουν µαθήµατα όλων
των τοµέων και των ειδικοτήτων και στο τέλος, να φύγουν σί-
γουρα σοφότεροι, έχοντας τη δυνατότητα πλέον να κάνουν συ-
νειδητοποιηµένες επιλογές για το µέλλον τους. 

Ξέρετε, πρέπει να γίνει κατανοητό ότι τα επαγγελµατικά λύκεια
δεν είναι σχολεία δεύτερης κατηγορίας. Είναι αλήθεια, έτσι έχει
δυστυχώς περάσει στην κοινωνία, ότι η µαθητεία σε ένα ΕΠΑΛ
συνεπάγεται τον στιγµατισµό του µαθητή, ενώ η πραγµατικότητα
άλλο δείχνει. Μέσα από τα ΕΠΑΛ αποκτούνται γνώσεις και υπάρ-
χουν εξειδικεύσεις που η κοινωνία έχει ανάγκη, που η κοινωνία
πρέπει και οφείλει να στηρίξει. 

Τι πιο φυσιολογικό, εποµένως, να θέλουµε να τα βγάλουµε
από την αφάνεια, να τα ενισχύσουµε και να τα κάνουµε προσβά-
σιµα σε όλους. Αυτό λοιπόν επιτυγχάνουµε µε το παρόν νοµο-
σχέδιο. 

Τέλος, µετονοµάζουµε τα ινστιτούτα επαγγελµατικής κατάρ-
τισης, τα γνωστά σε όλους µας ΙΕΚ, σε σχολές επαγγελµατικής
κατάρτισης και προωθούµε την ενεργή συµβολή τους στη δια-
σύνδεση των εργαζοµένων και των αποφοίτων µε την αγορά ερ-
γασίας. 

Επιπλέον, τα ΣΑΕΚ αποκτούν τον τοµέα επαγγελµατικής κα-
τάρτισης που έχει την ευθύνη για την επαγγελµατική κατάρτιση
των σπουδαστών, καθώς επίσης και την ευθύνη αναβάθµισης
των δεξιοτήτων των αποφοίτων των ΣΑΕΚ. Από την άλλη, απο-
κτούν τον τοµέα επαγγελµατικής ανάπτυξης και συµβουλευτικής,
που έχει την ευθύνη για την υποστήριξη των καταρτιζοµένων σε
θέµατα επαγγελµατικού προσανατολισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο κά-
νουµε ξεκάθαρο ότι η επαγγελµατική εκπαίδευση δεν είναι απο-
παίδι της παιδείας ούτε µια λύση ανάγκης, το αντίθετο. Έχει
βαρύνουσα σηµασία για το σύνολο της κοινωνίας. Άλλωστε δεν
πρέπει να ξεχνάµε ότι η ανεργία στη χώρα µας καταγράφεται
υψηλότερη στους πανεπιστηµιακούς αποφοίτους, σε σχέση µε
τους αποφοίτους τεχνικών σχολών. Και αυτό µας δίνει ένα επι-
πλέον κίνητρο να προχωρήσουµε στην ενίσχυση του εθνικού συ-
στήµατος επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. 

Συνεχίζουµε το µεταρρυθµιστικό µας έργο, παραµένουµε πι-
στοί και συνεπείς στο προεκλογικό µας πρόγραµµα. 

Θα ψηφίσω µε πολλή χαρά και τιµή και αυτό το νοµοσχέδιο
της Κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Έχει ζητήσει τον λόγο για δύο λεπτά ο κύριος Υπουργός.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, καταθέτουµε µια τε-
λευταία νοµοτεχνική, αναφορικά µε την έναρξη ισχύος των
επιµέρους διατάξεων, τροπολογιών. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα ακολουθήσουν
τώρα οι οµιλίες των τριών Βουλευτών που έχουν αποµείνει από
τον κατάλογο των οµιλητών. Στη συνέχεια, θα πραγµατοποιήσει
την οµιλία της η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας και την ευχαριστεί το Προεδρείο που διευ-
κολύνει να ακουστούν πρώτα όλοι οι Βουλευτές και βεβαίως, στη
συνέχεια έχουµε τις δευτερολογίες των εισηγητών µε τη δυνα-
τότητα του Υπουργού να τοποθετηθεί όποτε αυτός θέλει. 

Ο κ. Ανδριανός έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, µια από τις µε-

γαλύτερες προκλήσεις, µετά την ακρίβεια -είδαµε τον Υπουργό
Ανάπτυξης, τον κ. Σκρέκα, να καταθέτει τροπολογία µε µέτρα για
την αντιµετώπισή της-, που καλείται να αντιµετωπίσει µε επιτυχία
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσο-
τάκη είναι τα ζητήµατα της ανεργίας, της δηµιουργίας νέων και
καλά αµειβόµενων θέσεων εργασίας, της εξασφάλισης των ευ-
καιριών για δηµιουργία και προκοπή που αξίζουν και δικαιούνται
οι νέοι και οι νέες, της αξιοποίησης λοιπόν του µεγάλου και ποι-
οτικότατου ανθρώπινου δυναµικού της πατρίδας µας για τη συλ-
λογική ευηµερία. 

Από το 2019 έχουν γίνει στην κατεύθυνση αυτή πολλά και ση-
µαντικά βήµατα. Η ανεργία, τόσο συνολικά όσο και στην κρίσιµη
ηλικιακή οµάδα των νέων ανθρώπων, µειώνεται. Η εκπαίδευση
και η κατάρτιση εναρµονίζονται µε τις ανάγκες της αγοράς και
της κοινωνίας. Το brain drain περιορίζεται, καθώς ολοένα και πε-
ρισσότεροι νέοι άνθρωποι αισθάνονται ότι µπορούν να διεκδική-
σουν το µέλλον που ονειρεύονται στην πατρίδα µας. Βέβαια, η
προσπάθεια δεν µπορεί να σταµατήσει ή να επιβραδυνθεί.

Οι αµοιβές των νέων εργαζοµένων δεν είναι εκεί όπου θα θέ-
λαµε και αυτό συνεχίζει να δυσκολεύει πολλούς νέους ανθρώ-
πους να δηµιουργήσουν τη δική τους οικογένεια. Το χάσµα
ανάµεσα στις απαιτήσεις της αγοράς και στο εκπαιδευτικό µας
σύστηµα δεν έχει ακόµα κλείσει. Οι εργοδότες σε πολλούς κλά-
δους δηλώνουν ότι δυσκολεύονται να βρουν νέους εργαζόµε-
νους µε τις κατάλληλες ειδικεύσεις, γνώσεις και δεξιότητες. 

Η ανεργία των νέων µπορεί και πρέπει να πέσει κι άλλο, όπως
επίσης πρέπει επιτακτικά να ενισχυθεί η παραγωγικότητα της ερ-
γασίας. Μέσα λοιπόν, σε αυτήν την τετραετία πρέπει επιτέλους
να ξεφύγουµε από τη θλιβερή στατιστική δεκαετιών που θέλει
τις Ελληνίδες και τους Έλληνες να εργάζονται περισσότερο από
όλους τους Ευρωπαίους µε χαµηλότερη ωστόσο παραγωγικό-
τητα. 

Σε αυτό το περιβάλλον των δύσκολων προκλήσεων, η Κυβέρ-
νηση αποδεικνύει µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο την αποφασι-
στικότητά της να συνεχίσει να κάνει τις αναγκαίες τοµές που ήδη
αλλάζουν ριζικά τα πράγµατα προς το καλύτερο για τη νέα γενιά
της πατρίδας µας. 

Διότι ένα από τα κλειδιά για την αντιµετώπιση της ανεργίας
των νέων και της ενίσχυσης του πραγµατικού εισοδήµατος των
εργαζοµένων είναι η διαρκής αναβάθµιση της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και κατάρτισης. Δεν είναι τυχαίο άλλωστε ότι σή-
µερα η ανεργία των νέων µε επαγγελµατική κατάρτιση είναι µι-
κρότερη από την αντίστοιχη σε πανεπιστηµιακό πτυχίο. 

Με το ν.4763/2020 που ήδη παράγει σηµαντικά θετικά αποτε-
λέσµατα, θέσαµε σε εφαρµογή ένα εθνικό σχεδιασµό, που ως
γνώµονα έχει τη µετατροπή της επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και κατάρτισης από λύση ανάγκης σε συνειδητή επιλογή ζωής
και σταδιοδροµίας.

Αυτός είναι ο στόχος µας και έγιναν σηµαντικά βήµατα και ση-
µαντικό έργο από την τότε πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παι-
δείας µε επικεφαλής τη Νίκη Κεραµέως µεταξύ των οποίων τα
πρότυπα επαγγελµατικά λύκεια. Μάλιστα θυµίζω ότι το πρώτο
πρότυπο επαγγελµατικό λύκειο έγινε στην Αργολίδα. Με αυτό το
νοµοσχέδιο, λοιπόν, που φέρνει σήµερα η σηµερινή πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Παιδείας µε επικεφαλής τον Κυριάκο Πιερ-
ρακάκη, συµπληρώνεται και επικαιροποιείται αυτή η προσπάθεια
καθώς µεταξύ άλλων ενσωµατώνονται τα συµπεράσµατα και οι
καλές πρακτικές που προέκυψαν κατά το διάστηµα αυτό. 

Ιδιαίτερη σηµασία έχει στην κατεύθυνση αυτή η συµβολική,
αλλά και ουσιαστική αναβάθµιση των ΙΕΚ σε σχολές ανώτερης

επαγγελµατικής κατάρτισης µε εκατόν τριάντα νέα προγράµ-
µατα σπουδών που καλούνται να διαδραµατίσουν εντονότερο
ρόλο στη διασύνδεση της εκπαιδευτικής διαδικασίας µε την
αγορά και τις ιδιαίτερες ανάγκες της εκάστοτε περιοχής. Στην
κατεύθυνση αυτή θα συµβάλλουν ακόµη πιο αποφασιστικά τα
κέντρα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης στο πλαίσιο
των οποίων θα συντονίζουν τη δράση τους οι ΣΑΕΚ, τα επαγγελ-
µατικά λύκεια και τα εργαστηριακά κέντρα για την ανάπτυξη συ-
νεργειών µε την αγορά εργασίας και την τοπική οικονοµία, αλλά
και τη λειτουργία γραφείων επαγγελµατικής ανάπτυξης και στα-
διοδροµίας. 

Ιδιαίτερα θέλω ακόµη να σταθώ στην ενσωµάτωση σε όλα τα
ΕΠΑΛ καλών πρακτικών που δοκιµάστηκαν µε επιτυχία στα πει-
ραµατικά ΕΠΑΛ, όπως η επιτροπή συντονισµού του πρότυπου
επαγγελµατικού λυκείου, η πρακτική άσκηση των µαθητών, η
εφαρµογή νέων προγραµµάτων σπουδών, η δηµιουργία εικονι-
κών και πραγµατικών επιχειρήσεων αλλά και στην ενίσχυση των
εργαστηριακών κέντρων µε 100 εκατοµµύρια ευρώ για τον εκ-
συγχρονισµό του εξοπλισµού τους. 

Ξεχωριστά θέλω να αναφερθώ στην εποικοδοµητική στάση
των φορέων της κοινωνίας των πολιτών και ιδιαίτερα της Εθνικής
Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία της οποίας τα σχόλια και
οι παρατηρήσεις υιοθετήθηκαν και ενσωµατώθηκαν στο κείµενο
του νοµοσχεδίου σχεδόν στην ολότητά τους. Η συνεργασία αυτή
υπογραµµίζει το χρέος µας οι θετικές µεταρρυθµιστικές δράσεις
και οι πρωτοβουλίες να υπηρετούν πάντα τον στόχο της άρσης
των αποκλεισµών και την έµπρακτη κατοχύρωση των συνταγµα-
τικών δικαιωµάτων κάθε Έλληνα πολίτη. Το έργο που ήδη επιτε-
λείται στις δοµές της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης για τους συµπολίτες µας µε αναπηρία είναι εξαιρε-
τικά σηµαντικό και θέλω µε την ευκαιρία αυτή να συγχαρώ από
το Βήµα αυτό το σύνολο των εκπαιδευτικών για τη δέσµευση και
την προσφορά τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε σοβαρότητα και υπευθυνό-
τητα η Κυβέρνηση καλύπτει αποτελεσµατικά ένα σηµαντικό κενό.
Αναβαθµίζοντας µέρα µε τη µέρα την επαγγελµατική εκπαίδευση
και κατάρτιση εξασφαλίζουµε ευκαιρίες ζωής και σταδιοδροµίας
για τους νέους Έλληνες και τις νέες Ελληνίδες. Ενισχύουµε την
κοινωνική κινητικότητα και τις αναπτυξιακές προοπτικές της
χώρας για προκοπή και ευηµερία. Βάζουµε τα θεµέλια για µια
κοινωνία συνεκτικότερη και πιο δίκαιη για όλους. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο.

Τελικά ολοκληρώνουµε τον κατάλογο των οµιλητών µε έναν
ακόµα οµιλητή, τον κ. Γιάννη Γιάτσιο από τη Νέα Δηµοκρατία,
τον οποίο και καλώ στο Βήµα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΤΣΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, όπως έχει ήδη δη-

λώσει η Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, η αναµόρφωση
και η αναβάθµιση της παιδείας αποτελεί το µεγαλύτερο, µαζί µε
την ασφάλεια και την υγεία, στοίχηµα της Κυβέρνησης. Οι µεταρ-
ρυθµίσεις που προωθεί και υιοθετεί η Κυβέρνηση δεν αφορούν
µονάχα τα ΑΕΙ, που συγκεντρώνουν τα φώτα της δηµοσιότητας,
αλλά το σύνολο του εκπαιδευτικού φάσµατος στη χώρα µας. 

Οι προσπάθειες αναβάθµισης της επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης δεν είναι κάτι ξένο για εµάς καθότι ήδη από
την πρώτη κυβερνητική τετραετία βρίσκεται στο επίκεντρο των
µεταρρυθµιστικών πρωτοβουλιών για την παιδεία µε σηµαντικό-
τερο ορόσηµο το νόµο του 2020, ο οποίος θεσµοθέτησε µια ολο-
κληρωµένη στρατηγική για την επαγγελµατική εκπαίδευση και τη
δια βίου µάθηση. 

Ξεκινώντας από το θεµέλιο της επαγγελµατικής εκπαίδευσης,
τα επαγγελµατικά λύκεια, ο σκοπός αυτού του νοµοσχεδίου είναι
να εισάγει και να εφαρµόσει σε αυτά τις βέλτιστες πρακτικές και
τις καινοτοµίες των προτύπων ΕΠΑΛ. Συνεπώς, προωθείται η δια-
σύνδεση και η συνεργασία µε τµήµατα των ΑΕΙ, η ανάπτυξη
ερευνητικών και εκπαιδευτικών συνεργασιών, η επιµόρφωση των
εκπαιδευτών των επαγγελµατικών ειδικοτήτων µε τη συνδροµή
των ΑΕΙ και των επιχειρήσεων της περιοχής αλλά παράλληλα και
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η αυτονοµία τους και κυρίως η εναρµόνιση των διδασκόµενων
ειδικοτήτων µε τις ανάγκες της τοπικής κοινωνίας µε σκοπό την
αποτελεσµατικότερη πρακτική άσκηση και ταχύτερη επαγγελµα-
τική αποκατάσταση. 

Οι µαθητές των ΕΠΑΛ έρχονται πιο κοντά στην πραγµατικό-
τητα, αλλά και στην αγορά εργασίας µέσω της εβδοµάδας προ-
σανατολισµού κατά τη διάρκεια της οποίας παρακολουθούν στην
πράξη όλα τα εργαστηριακά µαθήµατα όλων των ειδικοτήτων,
δίνοντάς τους τη δυνατότητα να κάνουν την καλύτερη επιλογή
για το µέλλον τους. Επιπλέον τα ΕΠΑΛ και οι µαθητές τους παίρ-
νουν µια πρώτη γεύση του κόσµου του επιχειρείν µέσω της υπο-
χρεωτικής πρακτικής άσκησης που µπορεί να γίνει τόσο σε
φορείς του δηµοσίου όσο και του ιδιωτικού τοµέα. 

Αναφορικά µε το επόµενο εκπαιδευτικό βήµα τα ΙΕΚ δεν µετο-
νοµάζονται απλά σε Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτι-
σης, ΣΑΕΚ, αλλά προωθούν την αποτελεσµατικότερη διασύνδεση
των αποφοίτων τους µε την αγορά εργασίας σε τοπικό, περιφε-
ρειακό και κλαδικό επίπεδο. Για την επίτευξη αυτού του σκοπού η
νέα δοµή των ΣΑΕΚ προβλέπει την λειτουργία τοµέα επαγγελµα-
τικής κατάρτισης και τοµέα επαγγελµατικής ανάπτυξης και συµ-
βουλευτικής. Εκτός από την εποπτεία της µαθητείας ή πρακτικής
άσκησης και τη συµβουλευτική σε θέµατα επαγγελµατικού προ-
σανατολισµού φροντίζουν και για την εισαγωγή των αποφοίτων
στις βασικές αρχές της λειτουργίας µιας επιχείρησης και εν γένει
στην επιχειρηµατικότητα µε συµβουλευτική στην ανάπτυξη επιχει-
ρηµατικών δράσεων. 

Η ψηφιοποίηση επεκτείνεται και στη λειτουργία των ΣΑΕΚ µε
τη δηµιουργία ειδικής ηλεκτρονικής πλατφόρµας µέσω της ενι-
αίας ψηφιακής πύλης gov.gr. Εκεί ο σπουδαστής θα µπορεί να
βρει ανεβασµένο το διδακτικό υλικό, προγράµµατα επικαιροποί-
ησης των δεξιοτήτων του, να έρθει σε επαφή µε υποψήφιους
µέντορες και συνεργαζόµενους επιχειρηµατίες και συµβουλές
και στήριξη για την επαγγελµατική του εξέλιξη και σταδιοδροµία. 

Όµως η µεγαλύτερη καινοτοµία που φέρνει το παρόν σχέδιο
νόµου είναι η ίδρυση των Κέντρων Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης, που αποτελεί συνώνυµο της πραγµατικής και
ουσιαστικής αναβάθµισης της τεχνικής εκπαίδευσης. Με έµφαση
στην αποκέντρωση και στην ισόρροπη ανάπτυξη όλων των περι-
φερειών σκοπός τους είναι η σύνδεση της επαγγελµατικής κα-
τάρτισης µε την αγορά εργασίας και ειδικότερα µε τις ανάγκες
και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της τοπικής κοινωνίας και οικο-
νοµίας. Πρόκειται για campus επαγγελµατικής εκπαίδευσης,
όπου δοµές εκπαίδευσης, κατάρτισης και εργαστηριακά κέντρα
θα συστεγάζονται και θα αλληλεπιδρούν. Στο πλαίσιο κάθε ΚΕΕΚ
θα λειτουργεί ένα θεµατικό ερευνητικό ινστιτούτο επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Η αποστολή του θα περιλαµ-
βάνει την έρευνα για τη διάγνωση των αναγκών της τοπικής
κοινωνίας, τον εντοπισµό των αδυναµιών και αξιοποίησης των
προτερηµάτων της και κατ’ επέκταση την ανάπτυξη προγραµµά-
των σπουδών και οδηγών κατάρτισης θεµατικού χαρακτήρα σε
συνεργασία µε κατά περίπτωση αρµόδιους φορείς. Παράλληλα
κάθε ΚΕΕΚ θα διαθέτει και το δικό του γραφείο επαγγελµατικής
ανάπτυξης και σταδιοδροµίας για την παροχή συµβουλευτικής
υποστήριξης στους σπουδαστές, αλλά και για την προώθηση συ-
νεργειών µε φορείς σε κλαδικό, τοπικό και περιφερειακό επίπεδο
για τις προοπτικές ένταξης στην αγορά εργασίας. 

Ο νέος χάρτης επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού περι-
λαµβάνει εξήντα ΚΕΕΚ σε όλη την επικράτεια. Θεωρώ σηµαντικό
ένα ΚΕΕΚ να λειτουργήσει στην Περιφερειακή Ενότητα Γρεβενών
καθώς τα Γρεβενά είναι ένας νοµός που πληθυσµιακά εµφανίζει
φυγόκεντρες τάσεις, ο οποίος κατέγραψε και το µεγαλύτερο πο-
σοστό µείωσης του πληθυσµού πανελλαδικά. Η λειτουργία ενός
κέντρου επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης θα αποτε-
λέσει κίνητρο για πολλούς µαθητές να εκπαιδευτούν σε σύγχρονα
προγράµµατα σπουδών και κατάρτισης άµεσα συνδεδεµένα µε
την τοπική αγορά εργασίας, να παραµείνουν στον τόπο τους και
να δραστηριοποιηθούν επαγγελµατικά σε αυτόν.

Για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η επαγγελµατική
κατάρτιση σε κάθε επίπεδό της δεν αποτελεί για ένα ξεχασµένο
τοµέα αλλά ένα ακόµα ζωτικό κρίκο της εκπαίδευσης. Η φιλοσο-

φία της παρέµβασής µας είναι να καταστήσουµε την επαγγελ-
µατική εκπαίδευση µια αξιόπιστη και ελκυστική εναλλακτική, η
οποία θα ανταποκρίνεται στις ανάγκες της αγοράς εργασίας και
της τοπικής οικονοµίας, δηµιουργώντας καλούς και περιζήτη-
τους επιχειρηµατίες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. Έχει ολοκληρωθεί ο κατάλογος των οµιλητών. 

Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας, κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ και κυρία Υφυπουργέ, είναι πολύ σηµαντικό

στο πεδίο της παιδείας να βρούµε κοινό τόπο, γιατί είναι πολύ
σηµαντικό στο πεδίο της παιδείας και της εκπαίδευσης και της
κατάρτισης, επιτέλους να γίνουν εκείνα που επί δεκαετίες εκκρε-
µούν. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει πολύ ψηλά στην ατζέντα της και τα
θέµατα παιδείας και τα θέµατα πολιτισµού, γιατί πιστεύουµε ότι
αυτά είναι που µας προσδιορίζουν. Και η παιδεία και ο πολιτισµός
έχουν να κάνουν και µε την ύπαρξή µας και µε τη συνύπαρξη µας
και µε τα πρότυπα που συγκροτούµε και µε το πολιτικό πρότυπο
που χτίζουµε. 

Σε αυτό το πρότυπο αναφέρθηκε και η εισήγηση του εισηγητή
µας κ. Διαµαντή Καραναστάση που ήταν µια προσωπική κατά-
θεση ψυχής, ενός ανθρώπου ο οποίος ασχολείται µε τα πολιτικά
πράγµατα µε τη γνήσια πρόθεση να συµβάλει στο να αλλάξουµε
τα πράγµατα. Και αυτή είναι και η κινητήριος δύναµη, το κίνητρο
της Πλεύσης Ελευθερίας. Δεν µας ενδιαφέρει να έχουµε καρέ-
κλες βουλευτικές ή άλλες αν από αυτές δεν µπορούµε να υπε-
ρασπιστούµε τους συµπολίτες µας, τα δικαιώµατά τους, να
εκφράσουµε τις αγωνίες τους, να εκπληρώσουµε τις προσδοκίες
τους, να αποτρέψουµε την εκπλήρωση των φόβων τους. 

Κι έτσι, λοιπόν, όσο σηµαντικό είναι για µας ως αποστολή να
αποτρέψουµε κάθε τι αρνητικό, άλλο τόσο είναι σηµαντικό για
µας να υπογραµµίσουµε καθετί θετικό, γιατί µόνο έτσι, διακρί-
νοντας δηλαδή το θετικό από το αρνητικό, αναγνωρίζοντας την
πρόοδο, ακόµα κι αν επιδέχεται ακόµη µεγαλύτερης προόδου,
αυτό που είπε ο Διαµαντής Καραναστάσης στην εισήγησή του,
δηλαδή το «προτιµώ να βλέπω αυτό το ποτήρι ούτε µισοάδειο
ούτε µισογεµάτο ούτε γεµάτο δηλητήριο κατά τον Γούντι Άλεν,
αλλά ένα ποτήρι που µου επιτρέπει να ξεδιψάσω και να συνε-
χίσω», είναι η προσέγγιση µε την οποία βλέπουµε αυτό το νοµο-
σχέδιο. 

Το πολιτικό υπόδειγµα που θέλουµε να χτίσουµε, είναι το υπό-
δειγµα ακριβώς της Αντιπολίτευσης, η οποία κάνει την Κυβέρνηση
καλύτερη, η οποία παρωθεί την Κυβέρνηση σε καλύτερες πρωτο-
βουλίες όταν αυτές είναι θετικές. Και υπό αυτό το πρίσµα, κύριε
Υπουργέ, θεωρώ πολύ σηµαντικό να διακρίνω και να υπογραµµίσω
και το πολιτικό υπόδειγµα που συγκρότησε η παρουσία σας σε
αυτή τη συζήτηση, µια παρουσία νηφάλια και συναι- νετική. 

Θεωρώ πολύ σηµαντικό και ότι εκφραστήκατε προσωπικά,
σπάζοντας έτσι τα στερεότυπα τα πολιτικά και λέγοντας «συγκι-
νήθηκα από την οµιλία τού κ. Καραναστάση» και συναινώντας σε
προτάσεις της Αντιπολίτευσης, υιοθετώντας βουλευτικές τροπο-
λογίες από άλλα κόµµατα, µια κίνηση θεωρώ που θα έπρεπε
πολύ συχνότερα να κάνει η Κυβέρνηση. Δεν την κάνει πολύ
συχνά, έως νοµίζω και ποτέ. 

Είναι, λοιπόν, ένα σηµαντικό παράδειγµα αυτό που δώσατε. Κι
εµείς δίνοντας το τεκµήριο, αν θέλετε, της εµπιστοσύνης σε αυτό
το παράδειγµα και σε αυτή την πρόθεση, µε όλες τις παρατηρή-
σεις που κάνουµε για την ανάγκη εξειδίκευσης πολλών διατά-
ξεων του νοµοσχεδίου, για την ανάγκη προβλέψεων για πάρα
πολλά ζητήµατα, τα οποία περιέχονται στο νοµοσχέδιο, δεν θα
τσιγκουνευτούµε να πούµε ότι πρόκειται για µια πρωτοβουλία
νοµοθετική, θετική κι ότι ταυτόχρονα πρόκειται για µια πρωτο-
βουλία νοµοθετική που δεν µπορεί παρά να αποτελεί την αρχή. 

Έτσι, λοιπόν, κρατώ και τη δέσµευση της Υφυπουργού κ. Λυ-
τρίβη ότι µε αφορµή αυτή την αρχική νοµοθέτηση, θα γίνει πολύ
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πιο εµπεριστατωµένος κοινωνικός διάλογος και συζήτηση, θα
εξειδικευθούν θέµατα που χρήζουν εξειδίκευσης και θα βελτιω-
θούν προβλέψεις. 

Κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί θεω-
ρούµε αυτή την πρωτοβουλία θετική; Τη θεωρούµε θετική, γιατί
αποτελεί µια ουσιαστική αναγνώριση ότι η πολιτεία, όπως το Σύν-
ταγµα προβλέπει και στο άρθρο 16 και στο άρθρο που αφορά το
δικαίωµα στην εργασία, έχει υποχρέωση να εξασφαλίζει στους
πολίτες παιδεία δηµόσια και δωρεάν και εργασία. Και αυτό είναι
µια νοµοθετική πρωτοβουλία που πράγµατι καταπιάνεται µε την
υποχρέωση της πολιτείας να εξασφαλίσει εργασία. 

Δεν είναι µια αόριστη ευχή αυτή η συνταγµατική πρόβλεψη του
δικαιώµατος στην εργασία που υπάρχει γενικώς, αλλά αν δεν
βρεις η πολιτεία νίπτει τας χείρας της, αλλά αντίθετα είναι µια
ενεργός εµπλοκή της πολιτείας στο να επικουρήσει τους πολίτες
µέσα από τις διαδικασίες της επαγγελµατικής κατάρτισης, να
εξεύρουν εργασία. 

Και επειδή αναφερθήκατε στο τι σας συγκίνησε, κύριε Υπουρ-
γέ να σας πω ότι κι εµένα µε συγκίνησε η αναφορά σας στο ότι
θα θέλατε οι άνθρωποι να κάνουν εργασιακά αυτά που τους δί-
νουν χαρά. 

Η ταύτιση της επιλογής µε την έµπρακτη εργασία, το να κάνεις
κάτι που σου δίνει χαρά, το να εκπληρώνεις µέσα από την εργα-
σία σου ένα στοιχείο της προσωπικότητάς σου, η σύνδεση δη-
λαδή του εργαζόµενου µε την εργασία του, αποτελεί άλλο ένα
θεµελιώδες δικαίωµα για την Πλεύση Ελευθερίας, γιατί αντίθετα
µε τα αµυντικά δικαιώµατα τα εργασιακά -στο οκτάωρο, στην
προστασία από αυθαιρεσία- υπάρχουν και τα θετικά ενεργητικά
δικαιώµατα, το περιεχόµενο της εργασίας σου να εκπληρώνει και
να γεµίζει την προσωπικότητά σου. 

Και όταν µιλάµε, λοιπόν, για τα δικαιώµατα των εργαζοµένων,
θα πρέπει να µην ξεχνάµε κι αυτό το δικαίωµα, όχι απλώς να
έχουν ελεύθερο χρόνο για να απολαµβάνουν τη ζωή τους µετά
τη δουλειά, αλλά και να είναι χαρούµενοι στην εργασία τους.

Εµείς θα επιµείνουµε να µιλάµε για αυτά και µιλώντας για
αυτά, να σας κεντρίζουµε να πάρετε και άλλες πρωτοβουλίες.

Σε αυτό το σηµείο, θα ήθελα να υπογραµµίσω τη θετική αντα-
πόκρισή σας σε αυτό που αποτελεί πρόταγµα για την Κοινοβου-
λευτική µας Οµάδα. Είναι η Κοινοβουλευτική Οµάδα µε 50%
καλλιτέχνες, µε τρεις καλλιτέχνες, τον Διαµαντή Καραναστάση,
τον Σπύρο Μπιµπίλα -που είναι και ο Πρόεδρος των Ηθοποιών-
και τη Τζώρτζια Κεφαλά.

Αυτό, λοιπόν, που αποτελεί πρόταγµα για την Κοινοβουλευτική
µας Οµάδα είναι η κατοχύρωση των δικαιωµάτων των καλλιτε-
χνών, να αναγνωρίζεται η εκπαίδευσή τους, η καλλιτεχνική εκ-
παίδευση ως αυτό που είναι, ως καλλιτεχνική εκπαίδευση.

Και γι’ αυτό, η Πλεύση Ελευθερίας προτείνει -και ήταν ο Δια-
µαντής εκείνος που πήρε την πρωτοβουλία ήδη από τον Ιούλιο-
τη συγκρότηση κωδικού ΚΕ, Καλλιτεχνικής Εκπαίδευσης, γιατί
δεν είναι τεχνική-τεχνολογική κατάρτιση η καλλιτεχνική εκπαί-
δευση, δεν είναι τεχνολόγος-τεχνικός ο καλλιτέχνης. Είναι δηµι-
ουργός, κάνει µια θαρραλέα επιλογή στη ζωή του, γιατί έχει
µεγάλη ανασφάλεια η επιλογή αυτή και η χώρα που γέννησε τον
πολιτισµό, η Ελλάδα, δεν µπορεί παρά να αναγνωρίσει την αξία
της εκπαίδευσης στον πολιτισµό, της καλλιτεχνικής εκπαίδευ-
σης, της εκπαίδευσης των καλλιτεχνών και δηµιουργών, που
είναι κάτι διακριτό από καθετί άλλο.

Θα περιµένουµε, λοιπόν, µε µεγάλη αγωνία τις επόµενες κινή-
σεις σας στο πεδίο της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης. Εµείς θέλουµε
το ζήτηµα αυτό να λυθεί και να λυθεί επ’ ωφελεία του καλλιτεχνι-
κού κόσµου, των δηµιουργών, αλλά και συνολικά του πολιτισµού.
Διότι πολιτισµός είναι οπωσδήποτε η κληρονοµιά µας. Πολιτισµός
είναι οπωσδήποτε ο αρχαίος πολιτισµός που έχουµε κληρονοµή-
σει, τα γλυπτά µας, τα Γλυπτά του Παρθενώνα, που τα διεκδικούµε
και πρέπει να επανενωθούν µε το µνηµείο. Πολιτισµός είναι η πα-
ρακαταθήκη των πνευµατικών ανθρώπων που έχουν φύγει από
κοντά µας. Πολιτισµός, όµως, είναι και η ζωντανή δηµιουργία των
ζωντανών σηµερινών δηµιουργών, που πρέπει να ενθαρρυνθεί ου-
σιαστικά και απερίφραστα.

Θα περιµένουµε, συνεπώς, κύριε Υπουργέ και τις επόµενες
πρωτοβουλίες σας στο σηµείο αυτό.

Και επειδή χτίζοντας το παράδειγµα του να αναγνωρίζουµε το
θετικό, θέλω να αναφερθώ και σε δύο Βουλευτές της Πλειοψη-
φίας, που, επίσης, θεωρώ ότι σπάνε κοµµατικά φράγµατα. Ήταν
θετική η αναφορά του κ. Κόνσολα, ως εισηγητή, στη διαχρονική
ευθύνη που υπάρχει στα κυβερνητικά κόµµατα. Είναι κάτι σηµαν-
τικό να αναγνωρίζεται από τα κυβερνητικά κόµµατα, όταν έχουµε
να κάνουµε µε την παιδεία και είναι κάποια στιγµή σηµαντικό να
συµφωνήσουµε ότι η παιδεία, αναφερόµενη στη νέα γενιά, ανα-
φερόµενη στο πιο ζωντανό κοµµάτι της κοινωνίας, είναι ένα πεδίο
στο οποίο πρέπει τα κόµµατα, οι εκπρόσωποι των πολιτών, να
συζητούν πολύ πιο συχνά σε βάθος, να ανταλλάσσουν απόψεις,
να χαράσσουν πολιτικές και εθνικές πολιτικές.

Εµείς είµαστε διατεθειµένοι σε αυτό να συµβάλλουµε πολύ θε-
τικά. Έχουµε, άλλωστε, στην Κοινοβουλευτική µας Οµάδα Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο έναν άνθρωπο των γραµµάτων, τον κ.
Αλέξανδρο Καζαµία. Να συµβάλλουµε, λοιπόν, πολύ θετικά,
ώστε να µη διαιωνίζεται το διαχρονικό παράπονο των µαθητών,
των φοιτητών, όλων µας που έχουµε περάσει από τις θέσεις
αυτές, ότι η εκπαιδευτική πολιτική αλλάζει κάθε φορά που αλλά-
ζει η ηγεσία του Υπουργείου.

Εγώ κάνω συνειδητά την επιλογή επί της δικής σας ηγεσίας,
µε αυτή την πολιτική χροιά που δώσατε µε την παρουσία σας σε
αυτή τη συζήτηση, να σας προσκαλέσω και σε έναν ευρύτερο
διάλογο, διακοµµατικό, για τα ζητήµατα της παιδείας.

Θεωρώ σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, να λάβετε υπ’ όψιν για τις
περαιτέρω ενέργειες τις παρατηρήσεις του ΙΝΕ ΓΣΕΕ, του Ινστι-
τούτου της ΓΣΕΕ, που θεωρώ ότι είναι και εποικοδοµητικές και
στην κατεύθυνση της ενίσχυσης της πρωτοβουλίας σας, όπως
επίσης τις παρατηρήσεις -πολλές από αυτές ήδη τις έχετε ενσω-
µατώσει- των ατόµων µε αναπηρία. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό
η συµπερίληψη των ανθρώπων µε αναπηρία να είναι πραγµατική
και ουσιαστική.

Εχθές, η Πλεύση Ελευθερίας κατάφερε, θεωρώ, µια σηµαντική
νίκη, που ελπίζουµε να επεκταθεί και αυτό ήταν η µετάδοση στη
νοηµατική της συνεδρίασης της Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκησης,
Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης, µια αυτονόητη ενέργεια για το
Κοινοβούλιο, που όµως για κάποιους λόγους, δεν γίνεται, ενώ
είναι πάρα πολύ απλό, ενώ θα επιτύχει µε αυτόν τον τρόπο την
πρόσβαση στις συνεδριάσεις µας των συµπολιτών µας µε προ-
βλήµατα ακοής και των κωφών συµπολιτών µας και ενώ υπάρχει
και ένα καταγεγραµµένο προηγούµενο, αυτό που γινόταν επί
δικής µου Προεδρίας, δηλαδή της µετάδοσης όλων των συνε-
δριάσεων της Βουλής στη νοηµατική.

Θα ήθελα και η δική σας οµιλία να έχει µεταδοθεί στη νοηµα-
τική και οι οµιλίες όλων όσοι πήραν τον λόγο.

Κύριε Σταµάτη, σας είπα ότι θα σας αναφέρω, γιατί ξεκινήσατε
την οµιλία σας, αναφερόµενος στην επέτειο της εκλογής της
πρώτης γυναίκας Βουλευτή σε αυτή τη Βουλή, στη Βουλή των
Ελλήνων και των Ελληνίδων, όπως µου αρέσει να την αναφέρω.
Και είναι σηµαντικό να θυµόµαστε ότι οι γυναίκες στη χώρα µας
απέκτησαν δικαίωµα ψήφου στις δηµοτικές µόνον εκλογές µόλις
πριν από ενενήντα χρόνια -το 1934- και απέκτησαν δικαίωµα
ψήφου και του εκλέγεσθαι στις βουλευτικές εκλογές µόλις το
1952.

Αυτά τα οποία φαντάζουν σήµερα δεδοµένα και κεκτηµένα -
βέβαια, έχουµε πάρα πολύ δρόµο ακόµη να διανύσουµε για να
κατακτήσουµε την πραγµατική ισότητα, τον σεβασµό και τον αλ-
ληλοσεβασµό- και κατακτηµένα, κάποτε ήταν ζητούµενα, διεκδι-
κούµενα.

Το λέω, για να κάνω και εγώ µια προσωπική αναφορά στη για-
γιά µου, τη Ζωή, που υπήρξε µια από τις πρώτες Ελληνίδες φι-
λολόγους, κόρη αγρότη από τους Γαργαλιάνους, η οποία είπε
στον πατέρα της στις αρχές του αιώνα ότι δεν θέλει προίκα…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Του προηγούµενου αιώνα!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, του προηγούµενου αιώνα!
Ότι δεν θέλει προίκα, θέλει να σπουδάσει. Και αυτό το κορίτσι

που στα δεκατρία του χρόνια άφησε το πατρικό σπίτι και πήγε
να φοιτήσει στο γυµνάσιο και να σπουδάσει, έγινε µία από τις
πρώτες Ελληνίδες φιλολόγους, σε µια περίοδο που οι γυναίκες
δεν είχαν δικαίωµα ψήφου. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠA’ - 18 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8841



Γιατί τα λέω τώρα όλα αυτά; Γιατί είναι πολύ σηµαντικό να ξέ-
ρουµε ότι τα δικαιώµατα κατακτιούνται και µε αγώνα και µε επι-
µονή και µε πρωτοπορία. Τα δικαιώµατα συνήθως δεν είναι στην
πρώτη γραµµή της ατζέντας, ούτε της πολιτικής συζήτησης,
ούτε των κοµµάτων. Τις µέρες αυτές που συζητιούνται τα δικαιώ-
µατα και η ισότητα στα δικαιώµατα, η ισότητα όλων και η πρό-
σβαση όλων των ανθρώπων στα ίδια δικαιώµατα, τις µέρες αυτές
θα πρέπει να θυµόµαστε ότι και τα δικά µας δικαιώµατα κατα-
κτήθηκαν κάποτε, ενώ πριν δεν υπήρχαν, και να θυµόµαστε αυτό
που αποτελεί το σηµείο αναφοράς, ότι δηλαδή είµαστε όλοι άν-
θρωποι. 

Αυτό είναι που θα απαντούσα και απαντώ σε όλους όσοι από
όλες τις πτέρυγες, όπως διαπιστώνω, έχουν πολύ µεγάλη δυσκο-
λία να αναγνωρίσουν ότι είµαστε όλοι και όλες ίσοι, ίσες, ότι δεν
υπάρχει κανείς από εµάς που δικαιούται να περιστείλει, να απα-
γορεύσει, να παρεµποδίσει τα δικαιώµατα του άλλου. 

Εµείς το νοµοσχέδιο για τα δικαιώµατα των οµόφυλων ζευγα-
ριών στον γάµο και στην τεκνοθεσία το περιµένουµε. Σας κα-
λούµε να το καταθέσετε, να το συζητήσουµε µε άνεση. Και θα
το ψηφίσουµε χωρίς αστερίσκους και χωρίς να χρειαζόµαστε
κοµµατική πειθαρχία. 

Κύριε Υπουργέ, µια τελευταία αναφορά και µε αυτή θα κλείσω.
Το νοµοσχέδιο έχει και µια έντονη διάθεση ενίσχυσης της περι-
φέρειας, ενίσχυσης των τοπικών κοινωνιών. Και ακούσαµε πολ-
λούς τοπικούς Βουλευτές να διεκδικούν ενίσχυση περαιτέρω των
δυνατοτήτων επαγγελµατικής κατάρτισης στις περιφέρειές τους.
Η αποκέντρωση αποτελεί συνταγµατικό θεσµό. Και η αποκέν-
τρωση ακριβώς κατατείνει σε µια ζωντανή χώρα, σε µια ζωντανή
κοινωνία, όπου και οι τοπικές κοινωνίες ανατροφοδοτούνται,
υπάρχει εργασία, υπάρχει ζωή. Αυτό είναι άλλη µία παράµετρος
του νοµοσχεδίου που θεωρούµε θετική. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, όπως ξέρετε καλά, δεν θα σταµατήσει
να υπερασπίζεται τα θεµελιώδη δικαιώµατα. Το Υπουργείο σας
έχει ως αντικείµενο ένα θεµελιώδες, ιερό δικαίωµα, το δικαίωµα
στην παιδεία. Και στην κατοχύρωση και ενδυνάµωση του δικαιώ-
µατος αυτού, θα σας προσκαλέσω και θα µας προσκαλέσω όλες
και όλους, να ακούµε φυσικά ο ένας τον άλλο, αλλά να ακού-
σουµε και µε πολλή προσοχή τη νέα γενιά, τους µαθητές, τους
φοιτητές, εκείνους που διαχρονικά αποτέλεσαν και αποτελούν
το πιο ζωντανό, το πιο ελπιδοφόρο κοµµάτι της κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία Πρόεδρε.

Οφείλω να πω ότι αισθάνοµαι τυχερός που βρέθηκα σε µια τέ-
τοια κοινοβουλευτική διαδικασία συνολικά σήµερα. 

Λοιπόν, τώρα ξεκινάµε τις δευτερολογίες. Θα δώσουµε πέντε
λεπτά στους εισηγητές που θέλουν να δευτερολογήσουν, µε µια
σχετική ανοχή για όποιον θέλει να πει κάτι περισσότερο. Και βε-
βαίως, κύριε Υπουργέ, όταν και αν θελήσετε, έχετε τη δυνατό-
τητα µετά να πάρετε τον λόγο.

Ξεκινάµε µε τον εισηγητή της Νίκης, τον κ. Τσιρώνη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα δευτερολο-

γήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία. 
Η κ. Μερόπη Τζούφη από τη Νέα Αριστερά έχει τον λόγο. 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε στο τέλος µιας µεγάλης διαδικασίας. Η Νέα Αριστερά

δεν έχει αλλάξει την άποψή της και καταψηφίζει ένα ακόµη νο-
µοσχέδιο που, κατά τη γνώµη µας, συρρικνώνει τη δηµόσια εκ-
παίδευση, εν προκειµένω την επαγγελµατική, και που δυστυχώς
θα κάνει κανόνα την κατάρτιση και όχι την εκπαίδευση, ακόµη
και για ανήλικα παιδιά µετά το γυµνάσιο. Αυτή είναι και η παρα-
τήρηση του ΙΝΕ-ΓΣΕΕ. Και, παρά τις εκκλήσεις που κάναµε -ελ-
πίζω να πει κάτι ο Υπουργός στο κλείσιµό του- την παραδίδει,
λοιπόν, στην αγορά και στις επιχειρήσεις, στο όνοµα µιας στρε-
βλής ανάπτυξης και µιας οικονοµίας που, όπως είπα και στην αρ-
χική µου εισήγηση, οι λίγοι κερδίζουν πολλά και οι πολλοί
κερδίζουν λίγα ή τίποτε. 

Θα κάνω δύο ακόµη παρατηρήσεις. Μας είπε ο Υπουργός ότι
θα είναι πολλά τα κονδύλια, τα χρήµατα που θα τρέξουν στον

χώρο της παιδείας. Να του θυµίσω ότι σαν ποσοστό του ΑΕΠ εί-
µαστε στο 2,8% και ο µέσος ευρωπαϊκός δείκτης είναι στο 5% µε
5,5% του ΑΕΠ. Και επειδή του αρέσει και η ιστορία, να θυµίσω
ότι το 1965 το βασικό αίτηµα των φοιτητών εκείνης της εποχής,
ένα αίτηµα το οποίο συνέγειρε και τους φοιτητές, αλλά και τον
κόσµο -για να θυµίσουµε ποια ήταν η εικόνα- ήταν 15% των δα-
πανών για την παιδεία, εξήντα χρόνια πριν. Παραµένει ακόµη
ανοικτό αίτηµα. 

Η δεύτερη παρατήρηση που θέλω να κάνω είναι η εξής. Κατά
τη γνώµη µας, πράγµατι υπάρχει συνέχεια στη νοµοθέτηση. Και
η γνώµη µας είναι ότι αυτή η νοµοθέτηση, δυστυχώς, ενισχύει
την ταξική µεροληψία. Και ανησυχούµε ιδιαίτερα ότι θα υπάρξει
σηµαντικός κίνδυνος επιβράδυνσης ή και αναστολής της κοινω-
νικής κινητικότητας, µιας κατάκτησης κυρίως µετά τη Μεταπολί-
τευση, και επιδείνωσης των ανισοτήτων, έτσι που, τα λεχθέντα
υπό του Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη, το Περιστέρι να βγάζει
µόνο ψυκτικούς.

Και ακόµη µία παρατήρηση. Είπε ο Υπουργός να τα υιοθετή-
σουµε και να υιοθετηθούν από όλους, και πριν ακούσαµε µία οµι-
λία σε αυτή την κατεύθυνση. Μόνο που για να γίνει αυτό,
απαιτείται διαβούλευση και συνεννόηση µε τους εµπλεκόµενους.
Και αυτοί στη συγκεκριµένη νοµοθέτηση, αλλά και σε προηγού-
µενες νοµοθετήσεις δεν είχαν κανέναν ενεργό ρόλο, σύµφωνα
µε τις δικές τους τοποθετήσεις. Αντίθετα το νοµοσχέδιο αυτό,
δίνει υπερεξουσίες στον Υπουργό µε δεκάδες εξουσιοδοτήσεις.

Και έρχοµαι τώρα στις παρατηρήσεις που θέλω να κάνω και
στην τοποθέτησή µας για τις δύο τροπολογίες οι οποίες κατατέ-
θηκαν. Αυτή η οποία κατατέθηκε και µιλάει για αλλαγή της οργα-
νωτικής δοµής του Πυροσβεστικού Σώµατος, όπως ειπώθηκε και
από άλλους συναδέλφους, είναι κακή νοµοθέτηση. Είναι κάτι που
έπρεπε να µπει µε άλλη διαδικασία, να υπάρξει ουσιαστικός διά-
λογος και ενηµέρωση. Και εποµένως τοποθετούµαστε απέναντι. 

Τώρα, όσον αφορά για την τροπολογία του Υπουργείου Ανά-
πτυξης που έχει να διαχειριστεί ένα από τα πολύ σοβαρά θέµατα
που απασχολεί την ελληνική κοινωνία και που είναι η ακρίβεια, νο-
µίζουµε ότι είναι οµολογία παραδοχής της Κυβέρνησης ότι, παρά
την κάµψη των διεθνών πληθωριστικών πιέσεων, ο πληθωρισµός
σε βασικά είδη στη χώρα µας παραµένει υψηλός, εξαιτίας φαινο-
µένων κερδοσκοπίας στην αγορά. Οι προβλέψεις, λοιπόν, προ-
σπαθούν να περιορίσουν φαινόµενα τεχνητής αύξησης των τιµών
στο επίπεδο του λιανεµπορίου, µιλώντας για παραπλανητικές πρα-
κτικές µεµονωµένων εµπόρων και προσπαθούν µε επιλεκτικό
τρόπο, µε προσφορές ή εκπτώσεις, να κοροϊδέψουν το κοινό. 

Λέµε, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση για πρώτη φορά αναγνωρίζει.
Αυτό βεβαίως το αποδίδει σε παραπλανητικές µεµονωµένες πρα-
κτικές εµπόρων. Κάτι τέτοιο ισχύει, αλλά ισχύει εν µέρει και δεν
λέει όλη την αλήθεια. Όπως επίσης και η επιλογή να αναφερθεί
µόνο σε ένα µεµονωµένο προϊόν -που είναι ακραίο- το βρεφικό
γάλα, δείχνει ότι δεν υπάρχει η διάθεση να αντιµετωπίσει συνολι-
κότερα φαινόµενα κερδοσκοπίας που υπάρχουν και αλλού, στις
βιοµηχανίες πουλερικών, στις γαλακτοβιοµηχανίες και σε είδη κα-
θαρισµού. Πλην όµως θεωρούµε ότι παρά την ανεπαρκή της
µορφή, είναι ένα πρώτο βήµα σε αυτή την κατεύθυνση. Χρειάζον-
ται πολύ περισσότερα πράγµατα να γίνουν για το τέρας της ακρί-
βειας. Η χώρα µας έχει τις υψηλότερες τιµές και τους
χαµηλότερους µισθούς στην Ευρωζώνη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ άλλο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν είχα
µιλήσει καθόλου για τις τροπολογίες.

Η Νέα Δηµοκρατία επιδότησε την ακρίβεια και έθρεψε τον
πληθωρισµό της απληστίας. Και βεβαίως δεν έχει κάνει τίποτε
µέχρι στιγµής απέναντι στις αθέµιτες πρακτικές που οδηγούν σε
συνεχείς ανατιµήσεις: Να συγκρουστεί µε τα καρτέλ, µε την αι-
σχροκέρδεια στα βασικά τρόφιµα, να παρέµβει στους άδικους
έµµεσους φόρους, να εντατικοποιήσει τους ελέγχους στην
αγορά, να αυξήσει ουσιαστικά τους µισθούς στον δηµόσιο και
ιδιωτικό τοµέα και βεβαίως να φορολογήσει τον προκλητικό
υπερπλουτισµό των µεγάλων επιχειρήσεων. 

Επίσης, µας ενοχλεί ιδιαίτερα η ιστορία της παράκαµψης των
δηµόσιων συµβάσεων µε τις απευθείας αναθέσεις. Παρ’ όλα
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αυτά, επαναλαµβάνω ότι είναι ένα δειλό βήµα, αλλά λέµε ότι είναι
στη σωστή κατεύθυνση, όπως και δύο ακόµη παράγραφοι που
είναι σε αυτή την τροπολογία, οι οποίες µιλάνε για τη δυνατότητα
να συνεχίσει η ένταξη απόρων και ανασφάλιστων ασθενών µε
χρόνια νεφρική ανεπάρκεια τελικού σταδίου σε συµβεβληµένες
µε τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας µονάδες
αιµοκάθαρσης του ιδιωτικού τοµέα. Θα έπρεπε να γίνονται στον
δηµόσιο τοµέα, θα έπρεπε να έχουν γίνει προσλήψεις. Παρ’ όλα
αυτά, στη συγκεκριµένη χρονική στιγµή, αυτό βοηθάει αυτούς
τους ανθρώπους οι οποίοι είναι εξαιρετικά ευάλωτοι να συνεχί-
σουν να αντιµετωπίζονται -επαναλαµβάνω- µε στρεβλό τρόπο,
αλλά είναι απαραίτητο.

Τέλος, η παράταση των συµβάσεων του ιδιωτικού δικαίου ορι-
σµένου χρόνου του προσωπικού των δοµών ψυχικής υγείας των
εποπτευοµένων φορέων του Υπουργείου Υγείας για έξι µήνες
είναι αναγκαία, αλλά προφανώς δεν λύνει προβλήµατα, διότι
χρειάζονται µόνιµοι διορισµοί και η ψυχική υγεία είναι ένας από
τους πολύ βασικούς τοµείς. Έχουν υπάρξει πολλά χρήµατα που
έχουν έρθει, δυστυχώς όµως οι εργασιακές σχέσεις εξακολου-
θούν να αποτελούν ένα πολύ µεγάλο ζητούµενο, ιδιαίτερα σε
έναν τοµέα που η µονιµότητα των εργαζοµένων είναι πάρα πολύ
κρίσιµη για ουσιαστική παροχή στους ανθρώπους στους ευάλω-
τους και τους πάσχοντες από ψυχική υγεία. Εποµένως, σε αυτή
την τροπολογία θα τοποθετηθούµε θετικά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς από την

Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµε κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς εγώ θα είµαι σύντοµος, καθότι
«διά βραχέων τα καίρια». Επαναλαµβάνω, εις επίρρωση όλων των
προηγούµενων, ότι θα υπερψηφίσουµε το σχέδιο νόµου, διότι
θεωρούµε ότι βρίσκεται στην ορθή κατεύθυνση και επιτέλους
είναι µια ευκαιρία να συµπτυχθεί ένα ενιαίο, αρραγές µέτωπο,
χωρίς ιδεοληψίες και αγκυλώσεις για ζητήµατα τα οποία είναι
µείζονος σηµασίας και κρίσιµα για το µέλλον των παιδιών, για τη
νεολαία, ούτως ώστε να υπάρχει αυτή η άρρηκτη διασύνδεση, η
οποία αποβλέπει στην εκπαίδευση, στην κατάρτιση και συν τοις
άλλοις στην καταπολέµηση της ανεργίας, ούτως ώστε να µπο-
ρούµε -όχι υποκριτικά και µε βάση τα κοµµατικά οµµατογυάλια-
να µιλούµε ουσιαστικά για µια εκπαίδευση, για µια συστηµατική
πρόοδο ουσιαστικά της εκπαιδεύσεως.

Ασφαλώς και εγώ θα ήθελα, εν τοιαύτη περιπτώσει, να ανα-
γνωρίσω την υποδειγµατική διαδικασία, που φρονώ ως συµµετέ-
χων σε αυτή, ότι ήτο τιµή µου, καθότι -σε συµπλήρωση αυτών
που είπε η κ. Κωνσταντοπούλου- ο κύριος Υπουργός πραγµατικά
εκπλήρωσε την πεµπτουσία της ταυτότητας της δηµοκρατικής
διαδικασίας αφουγκραζόµενος τις αντιπαραθέσεις, τις προτά-
σεις και µέσα από τη σύνθεση αποκρυστάλλωσε, ουσιαστικά, την
αρτιότερη διαµόρφωση αυτού του σχεδίου νόµου. 

Επίσης, ευελπιστώ δοθέντος ότι η παιδεία γενικότερα αυτή τη
στιγµή κλυδωνίζεται και επίκεινται και άλλα ζητήµατα όπου εκεί
θα φανούν κάποιοι αν πραγµατικά προωθούν και προάγουν το
δηµόσιο αγαθό της εκπαιδεύσεως, εν όψει του σχεδίου νόµου
σχετικώς προς την ίδρυση των ιδιωτικών πανεπιστηµιακών σχο-
λών και την εγκατάσταση των µη κρατικών παραρτηµάτων των
αλλοδαπών πανεπιστηµίων και αν και κατά πόσο, µε βάση το
άρθρο 28 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επιτρέπεται, προτάσσεται
και προκρίνεται η ελευθερία εγκατάστασης και η ελευθερία εκ-
πλήρωσης, ουσιαστικά, εκπαιδευτικών υπηρεσιών επ’ αµοιβής.
Όλα αυτά τα ζητήµατα θα τεθούν εν ευθέτω χρόνω. Ωστόσο
όµως θεωρώ ότι είναι ένα εφαλτήριο για την εξέλιξη και την πρό-
οδο εν γένει του δηµοσίου αγαθού της παιδείας, όπως ρητώς
κατοχυρώνεται στο Σύνταγµα. 

Εν κατακλείδι, θα κάνω µια παρέκβαση -αν και δεν είναι της
παρούσης, µολονότι ετέθη και από τους υπόλοιπους- καθόσον
αφορά το σχέδιο νόµου το οποίο επίκειται για τον γάµο των οµο-
φυλοφίλων. Εδώ υπάρχει µια ρητή ένσταση. Η ένσταση ερείδεται
όταν εν δέοντι καιρώ θα αναπτυχθεί η επιχειρηµατολογία µου,
ωστόσο όµως, εν τοιαύτη περιπτώσει, θεωρούµε ότι πρέπει να

προκριθούν τα δικαιώµατα των παιδιών, καθότι το οικογενειακό
δίκαιο είναι παιδοκεντρικό. Πρέπει, προεχόντως και κυρίως να
εξυπηρετηθεί το βέλτιστο και το κράτιστο συµφέρον των παι-
διών, τη στιγµή την οποία σαφώς αναγνωρίζουµε τα θεµελιώδη
δικαιώµατα όλων των πολιτών ανεξαιρέτως, ανεξαρτήτως σε-
ξουαλικού προσανατολισµού. 

Όµως εδώ τίθεται ζήτηµα ότι ο γάµος των οµοφυλοφίλων απο-
τελεί προϋπόθεση και ανοίγει την «κερκόπορτα» για την τεκνο-
θεσία, αντιβαίνοντας προς το συµφέρον των παιδιών, τα οποία
έχουν το δικαίωµα να αναπτυχθούν στους κόλπους µιας παρα-
δοσιακής οικογένειας µε πατέρα και µητέρα, µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται. Δεν είναι απλώς άτοµα ή φιγούρες. Η µητέρα είναι η
µεγάλη αγκαλιά, εξού και τιµούµε και την Υπεραγία Θεοτόκο. 

Συν τοις άλλοις, θεωρούµε ότι είναι εκ του περισσού, διότι ήδη
το σύµφωνο συµβίωσης κατοχυρώνει ρητώς τα δικαιώµατα αυτά
και υπάρχει επίσης και ο αναπληρωµατικός θεσµός της οικογέ-
νειας ως προς τα οµόφυλα ζευγάρια, δηλαδή η ανάληψη της
φροντίδας µέσω της αναδοχής. 

Άρα, υπάρχουν δύο αρκούντως ικανοποιητικοί θεσµοί και θε-
ωρούµε ότι είναι εκ του περισσού. Το αναφέρω αυτό, για να µην
υπάρχουν κάποιοι κακοήθεις και κακόβουλοι οι οποίοι λένε ότι
καθιστάµεθα αυτόκλητοι συνήγοροι της Κυβερνήσεως, επειδή
αντιµετωπίζουµε κάθε σχέδιο νόµου περιπτωσιολογικά, χωρίς
στείρα αντιπαράθεση. Οτιδήποτε εξυπηρετεί εν γένει την ευρύ-
τερη έννοια του έθνους και υπηρετεί το δηµόσιο αγαθό, εν τοι-
αύτη περιπτώσει, της εκπαίδευσης, σαφώς συντασσόµαστε.

Άρα, µετά από αυτή την παρενθετική παρέκβαση, συνελόντι
ειπείν και εν κατακλείδι συντασσόµαστε και θα υπερψηφίσουµε
το παρόν υπό ψήφιση σχέδιο νόµου, για όλους τους ανωτέρω ει-
δικά και εµπεριστατωµένους λόγους τους οποίους προεξέθεσα
άρτι προσφάτως.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια από την Ελληνική Λύση

κ. Σοφία Ασηµακοπούλου. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες οι κυβερ-

νήσεις, συµπεριλαµβανοµένης της παρούσης, παραβιάζουν συ-
νεχώς το άρθρο 74, παράγραφος 5 του Συντάγµατος που
προβλέπει ότι προσθήκη ή τροπολογία άσχετη µε το κύριο αντι-
κείµενο του νοµοσχεδίου ή της πρότασης νόµου δεν εισάγεται
για συζήτηση. Οι άσχετες τροπολογίες συνεχίζουν να πέφτουν
βροχή. 

Πώς µπορεί ένας Πρωθυπουργός να ζητήσει από τους νέους
να εφαρµόζουν τους νόµους, όταν η Κυβέρνησή του παραβιάζει,
το σηµαντικότερο εξ αυτών, το ίδιο το Σύνταγµα, µε µία απαρά-
δεκτη τροπολογία στην οποία υποτίθεται ότι φέρνετε µέτρα για
τον εξορθολογισµό των τιµών του βρεφικού γάλακτος και τη δια-
φάνεια των τιµών γενικά; Πρόκειται ξεκάθαρα για απαράδεκτα
ηµίµετρα, γεµάτα ασάφειες. Βάζετε απευθείας ανάθεση, κατά
παρέκκλιση του ορίου των 30.000 ευρώ. Να σας ξεκαθαρίσουµε
ότι µε τα λεφτά του ελληνικού λαού δεν παίζουµε. 

Ταυτόχρονα, στην ίδια τροπολογία, εισάγετε και την παράταση
της δυνατότητας ένταξης απόρων και ανασφάλιστων ασθενών
µε χρόνια νεφρική ανεπάρκεια τελικού σταδίου, την οποία κανο-
νικά θα υπερψηφίζαµε, αλλά λόγω των ανωτέρω ρυθµίσεων θα
ψηφίσουµε «παρών» στην τροπολογία του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης. Ανακατεύετε τις καλές µε τις κακές διατάξεις, κατά την προ-
σφιλή τακτική σας, για να εγκλωβίζετε τα Κόµµατα της Αντιπολ-
ίτευσης. 

Το Στρατηγικό Σχέδιο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, Κατάρ-
τισης, Δια Βίου Μάθησης και Νεολαίας 2022-2024, στη σελίδα 6
γράφει ότι οι βασικοί λόγοι για τους οποίους προσδίδεται χαµηλό
κύρος στην επαγγελµατική εκπαίδευση είναι: Η έλλειψη αντικει-
µενικής και αξιόπιστης ενηµέρωσης της κοινής γνώµης για τις
δυνατότητες που προσφέρει η επαγγελµατική εκπαίδευση,
καθώς και η περιορισµένη αποτελεσµατικότητα του µαθήµατος
του σχολικού επαγγελµατικού προσανατολισµού στο Γυµνάσιο. 

Στο ίδιο σχέδιο αναφέρεται επίσης ότι για την ενίσχυση της
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ισότιµης πρόσβασης και την ευρύτερη καθοδήγηση των νέων και
ενηλίκων στην επιλογή των κατάλληλων για τον καθένα µαθησια-
κών διαδροµών, θα ενισχυθεί και το πεδίο της συµβουλευτικής
και του επαγγελµατικού προσανατολισµού, τόσο στις δοµές της
σχολικής εκπαίδευσης όσο και σε όλα τα επίπεδα ΕΕΚ και διά
βίου µάθησης. 

Τι κάνατε; Στο Γυµνάσιο γίνεται µόνο στο πλαίσιο των εργα-
στηρίων-δεξιοτήτων και µόνο στην Γ’ Γυµνασίου, µε τίτλο «Αγωγή
σταδιοδροµίας, γνωριµία µε επαγγέλµατα». Όσον αφορά την
ανάθεση σε εκπαιδευτικούς της διδασκαλίας των εργαστηρίων-
δεξιοτήτων θεωρητικά είναι στη σωστή κατεύθυνση. Στην πράξη
όµως ανατίθενται σε όποιον εκπαιδευτικό είναι διαθέσιµος, κυ-
ρίως για τη συµπλήρωση του ωραρίου του.

Από τα προγράµµατα του Γενικού Λυκείου απουσιάζει παντε-
λώς. 

Όσον αφορά στα ΕΠΑΛ σχολικός επαγγελµατικός προσανατο-
λισµός υπάρχει µόνο στην Α’ Λυκείου, µε τίτλο «Ασφάλεια και
υγεία στον χώρο εργασίας». Στις άλλες τάξεις ούτε αναφορά
παρά την αυστηρή σύσταση του CEDEFOP για την καθοδήγηση
των µαθητών από επαγγελµατίες, καθώς και την επαγγελµατική
ανάπτυξη των επαγγελµατιών επαγγελµατικού προσανατολισµού,
των εκπαιδευτικών της ΕΕΚ, των εκπαιδευτών και των συµβούλων. 

Αν θεωρείτε ότι µε την βδοµάδα προσανατολισµού καλύψατε
το σηµαντικό θέµα που αφορά στο επαγγελµατικό προσανατο-
λισµό, γελιέστε. Αν δεν καθιερωθεί και ενσωµατωθεί στα Γυµνά-
σια και την Α’ Λυκείου των ΓΕΛ και µάλιστα από ειδικούς της
συµβουλευτικής σταδιοδροµίας, αποτέλεσµα δεν θα υπάρχει.
Ακόµη κι αν δεχτούµε ότι τα όµορα σχολεία διαµορφώνουν το
πρόγραµµά τους, ώστε να συµµετάσχουν στην εβδοµάδα προ-
σανατολισµού των γειτονικών τους πρότυπων ΕΠΑΛ, τι θα γίνει
µε τα σχολεία που δεν είναι κοντά σε ένα πρότυπο ΕΠΑΛ; 

Όλοι οι συντονιστές των ΓΕΛ πιέζουν τους εκπαιδευτικούς του
Λυκείου να βγάλουν την ύλη, ώστε να µπορούν να συµµετάσχουν
µε αξιώσεις στις εξετάσεις µε την Τράπεζα Θεµάτων. Νοµίζετε
ότι είναι πρόθυµοι να αφιερώσουν µια εβδοµάδα για να συµµε-
τάσχουν στην εβδοµάδα προσανατολισµού; 

Εµείς στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ότι η επαγγελµατική εκ-
παίδευση και κατάρτιση διαδραµατίζει καθοριστικό ρόλο στην
αύξηση της παραγωγικότητας και την καταπολέµηση της ανερ-
γίας. Ο ρόλος αυτός χρειάζεται την πραγµατική ενίσχυση που
του αξίζει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας κ. Δελής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Ελπίζοντας να συµβάλω σε µια ιστορική συζήτηση που άνοιξε

γύρω από τα εκλογικά δικαιώµατα των γυναικών, θέλω να πω ότι
-ευπρόσδεκτη η συζήτηση βέβαια- για πρώτη φορά στην Ελλάδα
οι γυναίκες σε βουλευτικές εκλογές ψηφίζουν το 1944, στις εκλο-
γές στην ελεύθερη Ελλάδα, όπου εκλέγεται η Πολιτική Επιτροπή
Εθνικής Απελευθέρωσης. 

Εκλέγονται πέντε γυναίκες. Αξίζει να ακουστούν στη σηµερινή
ελληνική Βουλή τα ονόµατά τους. Είναι η Μάχη Μαυρουδή, η
Φωτεινή Φιλιππίδου, η Χρύσα Χατζηβασιλείου, η Μαρία Σβώλου
και η Καίτη Νισυρίου-Ζεύγου. Αυτές είναι οι πρώτες Ελληνίδες
γυναίκες Βουλευτές, µε κάθε σεβασµό βεβαίως στη µνήµη της
Ελένης Σκούρα. 

Ξέρετε αυτή δεν είναι η ιστορία σύµφωνα µε το Κ.Κ.Ε.. Είναι η
πραγµατική νεότερη ελληνική ιστορία και αυτή την ιστορία και
την υποστηρίζει και την τιµά και την υπηρετεί το προσφάτως ανα-
καινισµένο Μουσείο Εθνικής Αντίστασης στους Κορυσχάδες της
Ευρυτανίας, τα εγκαίνια µάλιστα του οποίου έκανε ο ίδιος ο ση-
µερινός Πρόεδρος της ελληνικής Βουλής κ. Τασούλας.

Τώρα ξεκινώ µε τις τροπολογίες. Ξεκινώ µε την τροπολογία
που έφερε ο κ. Σκρέκας. Και να πω επιγραµµατικά ότι στην ουσία
πρόκειται για µέτρα κυριολεκτικά «ασπιρίνες» για έναν ο οποίος
έχει µια πολύ βαριά ασθένεια. Θα βοηθήσουν, αλλά πάρα πολύ
λίγο. Δεν θα αντιταχθούµε σε αυτές τις ρυθµίσεις του κ. Σκρέκα.

Θα ψηφίσουµε «παρών».
Όµως θέλουµε να σταθούµε λιγάκι στο τέταρτο άρθρο, στο

τέταρτο κοµµάτι της τροπολογίας που αφορά την υγεία, όπου
για µια ακόµη φορά -και µε την επίκληση αυτών των λεγοµένων
έκτακτων αναγκών της πανδηµίας- αντί να αναπτυχθεί στη χώρα
µας ο αναγκαίος εκείνος αριθµός µονάδων αιµοκάθαρσης, που
χρειάζονται εδώ και πάρα πολλά χρόνια, έτσι ώστε να καλύπτον-
ται οι ανάγκες των ασθενών µε χρόνια νεφρική ανεπάρκεια, η Κυ-
βέρνηση τι κάνει; Στέλνει πελάτες έτοιµους στον ιδιωτικό τοµέα
της υγείας. Φυσικά πρόκειται για µια συνειδητή επιλογή, δεν
έχουµε καµµία αµφιβολία.

Παρακάτω στο δεύτερο κοµµάτι του τέταρτου άρθρου αυτής
της τροπολογίας, αντί να µονιµοποιηθούν οι εργαζόµενοι που κα-
λύπτουν έτσι και αλλιώς πάγιες και διαρκείς ανάγκες στις βαριά
υποστελεχωµένες δηµόσιες µονάδες ψυχικής υγείας, τι κάνει η
Κυβέρνηση; Ό,τι έκαναν και οι προηγούµενες, δηλαδή παρατεί-
νει την εργασιακή οµηρία αυτών. 

Ξέρετε δεν θα αντιταχθούµε ούτε σε αυτό. Θα ψηφίσουµε και
σε αυτό «παρών». Γιατί; Γιατί στη µεν πρώτη περίπτωση, έστω
και έτσι, έστω και µε αυτόν τον ανορθόδοξο για εµάς τρόπο, βοη-
θιούνται αυτοί οι άποροι και ανασφάλιστοι αιµοκαθαιρόµενοι,
που δεν µπορούν να εξυπηρετηθούν, όπως είπαµε, στο δηµόσιο
σύστηµα υγείας και γιατί στη δεύτερη περίπτωση δίνεται η δυ-
νατότητα παράτασης έστω της εργασιακής σχέσης κάποιων αν-
θρώπων, παρά το ότι δεν αποτελεί µια ολοκληρωµένη λύση. 

Τώρα σε ό,τι αφορά την επόµενη τροπολογία για την Πυρο-
σβεστική, θέλουµε να διευκρινίσουµε εδώ ότι η διαχρονική θέση
του Κόµµατός µας, του Κ.Κ.Ε., είναι ο αποχαρακτηρισµός του
Πυροσβεστικού Σώµατος από κάθε είδους στρατιωτικό χαρακτη-
ριστικό είτε αφορά στη δοµή του είτε αφορά στην αποστολή του
είτε στη λειτουργία του προσωπικού του. 

Θεωρούµε ότι η Πυροσβεστική πρέπει να οργανωθεί ως µία
πολιτική υπηρεσία του δηµοσίου, µε τις παρεχόµενες υπηρεσίες
βεβαίως να έχουν έναν καθαρά κοινωνικό προσανατολισµό και
άρα και µια αντίστοιχη ως προς αυτό δοµή. Θεωρούµε ότι αυτό
συµφέρει και το κοινωνικό σύνολο, συµφέρει και το προσωπικό
της Πυροσβεστικής. 

Η σηµερινή κυβερνητική τροπολογία, την οποία παρουσίασε
εδώ ο κ. Τουρνάς, κινείται στην ακριβώς αντίθετη κατεύθυνση.
Και το λέµε αυτό γιατί δίπλα σε αυτό το καταστροφικό υπόβαθρο
που δηµιουργεί αυτή η διαχρονική υποχρηµατοδότηση της Πυ-
ροσβεστικής Υπηρεσίας, που οδηγεί βέβαια και σε µια απίστευτη
υποστελέχωση, η Κυβέρνηση σήµερα τι προσπαθεί να κάνει;
Αποπειράται να ενισχύσει τη στρατιωτική δοµή αυτής της Υπη-
ρεσίας, ενώ ταυτόχρονα αποπροσανατολίζει και από την κύρια
αποστολή αυτού του Σώµατος, εµπλέκοντάς το βαθύτερα στους
κατασταλτικούς µηχανισµούς. 

Θα καταψηφίσουµε αυτή την τροπολογία, διευκρινίζοντας ότι,
στο τέταρτο άρθρο αυτής της τροπολογίας -γιατί είναι ξέρετε
πολλά άρθρα µαζί, ετερόκλητα- αυτό που αφορά στις µεταβατι-
κές διατάξεις για τη Γενική Γραµµατεία Αποκατάστασης Φυσικών
Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής, προκύπτουν πάρα πολύ σο-
βαρά προβλήµατα, κύριε Πρόεδρε, µε τις µετακινήσεις προσω-
πικού των µεταφερόµενων υπηρεσιών. Εάν ερχόταν αυτοτελώς
αυτό το κοµµάτι ως τροπολογία δεν θα το καταψηφίζαµε. Θα ψη-
φίζαµε «παρών». Θέλουµε αυτό να διευκρινιστεί.

Τώρα ως προς το νοµοσχέδιο δύο λόγια. Νοµίζω ότι ακούστη-
καν πάρα πολλά. Τοποθετηθήκαµε. Φωτίστηκαν όλες οι πλευρές.
Θεωρούµε ως Κ.Κ.Ε. ότι επιβεβαιώνεται η κριτική µας και από
την όλη συζήτηση που έγινε εδώ, γιατί τελικά αντί για αναβάθ-
µιση σπουδών µε σύγχρονα, επαρκή και εξοπλισµένα εργαστή-
ρια προβλέπεται µια απλή συνένωση, συνέργεια, όπως θέλετε
πείτε το, ήδη όµως απαρχαιωµένων κτηριακών υποδοµών, γιατί
δεν είναι µόνο, κύριε Υπουργέ, ο εξοπλισµός. Είναι και οι ίδιες οι
υποδοµές, αυτές καθ’ αυτές. 

Αντί για πιστοποίηση µέσα στο πτυχίο, θα συνεχιστεί ο ίδιος
δρόµος της απαξίωσης του πτυχίου και της µετατροπής του σε
ένα προσόν που, για να γίνει πτυχίο, θα πρέπει να επαναπιστο-
ποιηθεί, µε την πληρωµή βεβαίως του ανάλογου παραβόλου
στον ΕΟΠΠΕΠ. Αντί για µόνιµο προσωπικό, θα έχουµε τους χι-
λιάδες αναπληρωτές. Και το κυριότερο, αντί για µια ολοκληρω-
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µένη επαγγελµατική εκπαίδευση θα έχουµε δεξιότητες µε ηµε-
ροµηνία λήξης. Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε
επί της αρχής -το ξαναλέµε- το νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο ειδικός αγορητής, ο κ. Στέ-
φανος Παραστατίδης

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ζητούµενο σε µια δηµοκρατία είναι να δούµε τι
έχουµε κάνει, τι προτείνουµε, πού θα πάµε. Η λέξη «αξιολόγηση»
είναι σηµαία της Νέας Δηµοκρατίας. Τη βάζω κι εγώ στο τραπέζι
πολύ κεντρικά. Και η ερώτηση παραµένει για το εν λόγω νοµο-
σχέδιο: Αξιολογήθηκε η κ. Κεραµέως στην επαγγελµατική εκπαί-
δευση και κατάρτιση, στη µεταρρύθµιση την οποία έκανε; Πέτυχε
ή όχι; 

Η αξιολόγηση, ξέρετε, ξεκινάει διά του παραδείγµατος από
πάνω προς τα κάτω, από το Υπουργείο, από το τι κάναµε, από το
νυν Υπουργείο. Χρηµατοδοτεί και µε τι ποσοστό την επαγγελµα-
τική εκπαίδευση και κατάρτιση; Από το περιεχόµενο σπουδών,
από τον εξοπλισµό, από τις εγκαταστάσεις είµαστε ικανοποιηµέ-
νοι; Είµαστε σε καλό σηµείο; Θέλουµε να βελτιωθούµε; Πάµε
µετά στις εκπαιδευτικές δοµές, πάµε στους εκπαιδευτικούς,
πάµε στους µαθητές, να πάµε παντού. Σήµερα, όµως, οι µόνοι
που αξιολογούνται είναι οι µαθητές και οι εκπαιδευτικοί και µε
λάθος τρόπο. 

Εµείς είπαµε ότι διαφωνούµε επί της αρχής µε το νοµοσχέδιο.
Έχουµε µια διαφορετική φιλοσοφία. Εσείς πιστεύετε -και καλώς
πιστεύετε, αυτή είναι η άποψή σας- ότι µπορείτε να δηµιουργή-
σετε βηµατοδότες να δώσουν τον ρυθµό, παραδείγµατα τα
οποία θα µπορέσουν να προχωρήσουν. Εµείς πιστεύουµε στη
συµπερίληψη και πιστεύουµε ότι αυτό το µοντέλο οδηγεί στη δι-
εύρυνση των ανισοτήτων.

Στη Νορβηγία, για παράδειγµα, στα σχολεία αξιολογούν και
αξιολογούν µε έναν δίκαιο τρόπο ξανά και ξανά και καταλήγουν
να επιδοτούν, να στηρίζουν οικονοµικά τα σχολεία που µένουν
πίσω. Είναι µια άλλη µατιά, µια διαφορετική µατιά από αυτή του
σηµερινού νοµοσχεδίου. Εσείς πιστεύετε ότι οι ανισότητες είναι
φυσικές και εδραιωµένες. Εµείς όχι. 

Ένας Αµερικανός φιλόσοφος, ο Τζον Ρολς, ένας πολύ σηµαν-
τικός, ίσως ο σηµαντικότερος του 20ού αιώνα, λέει ότι η ανισό-
τητα των ευκαιριών γίνεται αποδεκτή όταν αποβαίνει προς
όφελος αυτών που έχουν τις λιγότερες ευκαιρίες. Αυτό πι-
στεύουµε εµείς. Εσείς όχι.

Έρχοµαι στην τροπολογία. Να πω και εγώ ότι ξεκίνησε µια συ-
ζήτηση στην επιτροπή. Όταν ήρθε στα χέρια µου το νοµοσχέδιο,
το διάβασα και είδα τον τρόπο µε τον οποίο τοποθετούνται και
διορίζονται οι µάνατζερ µε βάση το νοµοσχέδιο. Μου έκανε εξαι-
ρετική έκπληξη και µάλιστα αναρωτήθηκα γιατί δεν το συζητή-
σαµε, γιατί δεν το είδαν οι υπόλοιποι, αφού µπήκε στον δηµόσιο
διάλογο ο τρόπος να τοποθετείται ο µάνατζερ από τον Υπουργό,
να παύεται από τον Υπουργό -εξηγήσαµε πώς γίνεται αυτό- και
το έβαλα στη συζήτηση. Επιτροπή στην επιτροπή -κύριε Κον-
σόλα, το θυµάστε γιατί ήσασταν από την πρώτη επιτροπή εκείνη-
µίλησα µε την κ. Λυτρίβη, το έβαλαν και οι υπόλοιποι της Αντιπο-
λίτευσης ως ζήτηµα. Η απάντηση η οποία ήρθε από την Υφυ-
πουργό είναι ότι γίνονται αξιοκρατικά οι προσλήψεις. Αυτή ήταν
η πρώτη απάντηση µετά τη δεύτερη επιτροπή. Οπότε είπαµε στο
ΠΑΣΟΚ να τολµήσουµε και να ετοιµάσουµε µία τροπολογία κόν-
τρα και στο νοµοσχέδιο στο οποίο ψηφίζουµε «όχι» επί της
αρχής. Μου είπαν: Μα γιατί να το κάνεις; Είναι σχεδόν παράλογο.
Εξήγησα ότι είναι διαφορετικό πράγµα το νοµοσχέδιο και ο πυ-
ρήνας του νοµοσχεδίου και διαφορετικό πράγµα η δηµόσια δι-
οίκηση, η αξιοκρατία και πώς αυτή υπηρετείται, δηλαδή φεύγει
έξω από νοµοσχέδιο, από κάθε νοµοσχέδιο. 

Φτάσαµε σήµερα εδώ. Εγώ θέλω να πω ότι θα ήµουνα πολύ
πιο γενναιόδωρος αν υιοθετείτο η τροπολογία, όπως τουλάχι-
στον την είχαµε εµείς αποτυπώσει. Θα καταλογίσω βεβαίως πολύ
καλή πρόθεση. Σπανίζει ακόµη και αυτό. Και νοµίζω ότι έγινε µία
προσπάθεια από το Υπουργείο, από τον Υπουργό πράγµατι να
προχωρήσουµε µε έναν πιο δίκαιο τρόπο και να γίνει η τοποθέ-
τηση µε έναν πιο δίκαιο τρόπο.

Όµως δεν µπορώ να µην πω, παρά την καλή πρόθεση και το

καλό κλίµα που επικράτησε σε αυτή τη συζήτηση -και αυτά
οφείλω να τα πω και να τα οµολογήσω- ότι η φιλοσοφία της δικής
µας τροπολογίας έλεγε ότι οι µάνατζερ αυτοί παίρνουν το επί-
δοµα των γενικών διευθυντών του δηµοσίου και παίρνοντας αυτό
το επίδοµα είπαµε ότι και ο τρόπος µε τον οποίο τοποθετούνται
θα έπρεπε να έχει αξιοκρατικά κριτήρια και να πληροί κάποιες
προϋποθέσεις. Στους γενικούς διευθυντές του δηµοσίου έχουµε
δύο µέλη του ΑΣΕΠ, ένα νοµικό σύµβουλο του κράτους, τρεις
δηλαδή, και δύο του Υπουργείου. Είναι δηλαδή τρεις αυτοί οι
οποίοι υπηρετούν την αξιοκρατία, γιατί το ΑΣΕΠ βεβαίως όπως
καταλαβαίνετε, σηµατοδοτεί και το αδιάβλητο της διαδικασίας
διά της πλειοψηφίας.

Σήµερα στην τροπολογία µε τον τρόπο µε τον οποίο υιοθετή-
θηκε, λείπει ένα µέλος του ΑΣΕΠ και στη θέση του µπαίνει ένα
µέλος το οποίο υποδεικνύει ο πρόεδρος της Εθνικής Σχολής Δη-
µόσιας Διοίκησης, ο οποίος τοποθετείται από τον Πρωθυπουργό.
Τι σηµαίνει αυτό; Ότι αλλάζει ουσιαστικά η πλειοψηφία. 

Ποιο είναι το πρόβληµα σε αυτή τη διαδικασία, αν και επανα-
λαµβάνω ότι εγώ την καλή πρόθεση την κρατώ; Το µεγάλο πρό-
βληµα -και το είπα και στον νόµο Κεραµέως τον πρόσφατο για
τη δηµόσια διοίκηση- είναι ότι το ΑΣΕΠ χρησιµοποιείται ως
φύλλο συκής. Προσέξτε: Προκύπτει µια θέση, λέµε ότι είναι
µέσω ΑΣΕΠ η θέση, σε αυτή τη θέση καταλήγει ένα πρόσωπο το
οποίο επιλέγεται µε έναν τρόπο ο οποίος έχει και αδιαφανή χα-
ρακτηριστικά. Αυτό δεν πλήττει το κύρος του ΑΣΕΠ;

Για να έχει αυτό το ειδικό βάρος το ΑΣΕΠ και να σηµατοδοτεί
το αδιάβλητο, χρειάστηκαν πάρα πολλά χρόνια, πάνω από µία
δεκαετία, για να πειστεί ο κόσµος ότι το ΑΣΕΠ ουσιαστικά υπη-
ρετούσε την αξιοκρατία. Πήγαιναν στα γραφεία των Βουλευτών
ξανά και ξανά πολίτες και έλεγαν ότι υπάρχουν «παραθυράκια».
Και σήµερα ξαναβάζουν το ΑΣΕΠ ως φύλλο συκής. Διαφωνώ κά-
θετα µε αυτό. Μάλιστα είχα πει στην οµιλία µου στον νόµο της
Κεραµέως για τη δηµόσια διοίκηση ότι θα έπρεπε και το ίδιο το
ΑΣΕΠ να αντιδράσει και να διαµαρτυρηθεί.

Η προσπάθεια, λοιπόν, µας βρίσκει σύµφωνους. Να το ξεκα-
θαρίσω. Δεν την αµφισβητώ. Και το λέω ειλικρινά και σας το δίνω
αυτό. Το είχα πει και στην επιτροπή. Η τροπολογία όµως όχι. Το
ξεκαθαρίζω και αυτό για να είµαστε καθαροί.

Θα µου πείτε: Ρε Παραστατίδη, τα θέλεις όλα; Δεν είναι για
µένα. Το δίκαιο θέλω. Αυτό ζητώ. 

Κλείνω, επειδή ξεκινήσαµε µε τις «βαπτίσεις», µε τον «Νονό»
του Κόπολα, που είναι και η αγαπηµένη µου ταινία και υπάρχει
µία φράση στην οποία απευθύνεται ο Κορλεόνε στον Φρέντο και
του λέει: «Φρέντο, είσαι ο µεγάλος µου αδερφός. Σ’ αγαπώ. Μην
τολµήσεις όµως να πάρεις ξανά το µέρος κάποιου που δεν είναι
µέλος αυτής της οικογένειας». 

Εγώ σας λέω, λοιπόν, να τολµήσετε και να πάρετε το µέρος
ανθρώπων που δεν είναι της δικής σας οικογένειας. Κάντε το
γιατί αυτό χρειάζεται η Ελλάδα. Κάντε το γιατί αυτό είναι αλλαγή
παραδείγµατος. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τον ΣΥΡΙΖΑ η εισηγήτρια κ. Ουρανία Θρασκιά.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στον επίλογο αυτής της διαδικασίας µε τις πολύωρες συνε-

δριάσεις, τις άκρως ενδιαφέρουσες προσωπικά βγαίνω πιο εµ-
πλουτισµένη και είµαι ευγνώµων γι’ αυτό.

Ακούσαµε πολλά, πολλές απόψεις. Νοµίζω ότι συµφωνούµε
όλοι ότι η επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση νοσεί. Στη
θεραπεία διαφωνούµε, κύριε Υπουργέ. Και αφού εκ των πραγ-
µάτων στα χέρια σας παραδίδουµε κάτι που τόσο αγαπάµε εµείς
στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, την επαγγελµατική εκπαί-
δευση και κατάρτιση δηλαδή, θέλουµε να δεσµευτείτε σε κάποια
θεµελιώδη ζητήµατα.

Συµβουλευτική σταδιοδροµία: Τα γραφεία επαγγελµατικής
ανάπτυξης και σταδιοδροµίας είναι µια πολύ καλή πρακτική αν
λειτουργήσει µε έναν σωστό τρόπο, τόσο σε επίπεδο συµβου-
λευτικής σταδιοδροµίας, όσο και ψυχολογικής στήριξης µαθη-
τών και σπουδαστών.
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Χρηµατοδότηση: Δεν µπορούν να γίνουν όλα αυτά τα οποία
θέλουµε και δικαιούνται οι σπουδαστές µας και οι νέοι άνθρωποι
αυτής της χώρας χωρίς γενναία χρηµατοδότηση. Χρειαζόµαστε
εργαστήρια εντός σχολείων, χρειαζόµαστε οπωσδήποτε νέα
συγγράµµατα, σύγχρονες ειδικότητες µε γνώµονα και όσα ρα-
γδαία αλλάζουν, όπως η τεχνητή νοηµοσύνη και η ανάγκη να
προστατευτεί το περιβάλλον όσο ποτέ. Να εκπαιδεύσουµε και
την αγορά εργασίας (όχι µόνο τους σπουδαστές ώστε να ταιριά-
ζουν εκεί) προκειµένου να γίνει δίκαιη και ελκυστική για τους
σπουδαστές και µαθητές και αργότερα εργαζοµένους. 

Η επαγγελµατική εκπαίδευση είναι ένα σηµαντικό στοίχηµα.
Πρέπει να καταστεί µια επιλογή συνειδητή και ελκυστική, να είναι
περήφανα τόσο τα παιδιά που την επιλέγουν όσο και οι οικογέ-
νειές τους, να υπάρχουν ασφαλιστικά και εργασιακά δικαιώµατα
κατά τη µαθητεία των ενηλίκων όµως σπουδαστών. Να υπάρχει
διασφάλιση ασφαλούς πλαισίου µέσα στα σχολεία, σε σύγχρονα
εργαστήρια για τους ανήλικους µαθητές, µε προστασία της σω-
µατικής και ψυχικής τους υγείας. Και ο διάλογος: να ακουστεί
δυνατά η φωνή των σπουδαστών και των εκπαιδευτικών τους και
να υπάρχει αξιοκρατία. 

Συµφωνούµε, κύριε Παραστατίδη, είναι κοινωνική αναγκαιό-
τητα, ποιοι θα διοικούν την επαγγελµατική εκπαίδευση και κα-
τάρτιση είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Και επειδή είναι µια πληγή
πολλών χρόνων για την κοινωνία µας, πρέπει κάποτε αυτό να αλ-
λάξει. Δεν φανταζόµουν ως παιδί που µιλούσαν όλοι τότε για έλ-
λειµµα αξιοκρατίας ότι το 2024 θα µιλάµε ακόµη γι’ αυτό.
Συµπερίληψη αληθινή για τα άτοµα µε αναπηρία και στην επαγ-
γελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση. 

Όσα σήµερα ζούµε σε κοινωνικό επίπεδο είναι αποτέλεσµα
δυσλειτουργιών, δυσλειτουργικών επιλογών, λαθών και παραλεί-
ψεων στο παρελθόν. Η βία µεταξύ των ανηλίκων µεταξύ άλλων
εκφράζει και τον θυµό και την απογοήτευση των νέων που δεν
δικαιώσαµε. Θα ήταν ολέθριο να το ξανακάνουµε και να εκθρέ-
ψουµε τον φαύλο κύκλο της βίας. Θέλουµε οι αναδυόµενοι ενή-
λικες από τις δοµές της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης να είναι εξειδικευµένοι, να είναι καταρτισµένοι, µα
πάνω απ’ όλα να είναι µορφωµένοι, µε ισχυρά αναγνωρισµένα
πτυχία και έτσι να υπάρχει ελπίδα να γίνουν χαρούµενοι πολίτες
και εργαζόµενοι.

Μπορείτε να δεσµευτείτε γι’ αυτά;
Ευχαριστούµε πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε την

κυρία συνάδελφο. 
Κλείνουµε τις δευτερολογίες των εισηγητών και ειδικών αγο-

ρητών µε την τοποθέτηση του εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Εµµανουήλ Κόνσολα.

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συ-

νάδελφοι, ξεκινάω µε αυτό που είπε πριν ο Πρόεδρος κ. Γεωρ-
γαντάς. Είµαι πολύ τυχερός, είπε, που βρέθηκα σε αυτή τη
συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου. Τύχη αγαθή, λοιπόν, για τον
Προεδρεύοντα της σηµερινής συζήτησης, αλλά πράγµατι τύχη
αγαθή για όλους µας. Γιατί µπορεί ο Αδαµάντιος Καραναστάσης
να ήταν το αίτιο, η αφορµή που άπλωσε γέφυρες ο Υπουργός
και στη συνέχεια η κ. Κωνσταντοπούλου, όµως πρέπει να συνο-
µολογήσουµε όλοι ότι αυτή η συζήτηση θα αποτελέσει σηµείο
αναφοράς για την επόµενη κοινοβουλευτική περίοδο µέχρι το
τέλος της θητείας µας, για τρεις λόγους. 

Θέλω να σας πείσω να ανατρέψετε τη σκέψη σας, γιατί αυτή
η συζήτηση σήµερα και χάριν της τοποθέτησης της κ. Κωνσταν-
τοπούλου, που αντί της δηµόσιας λογοδοσίας η εισήγησή της
πέρα από το ότι άπλωσε γέφυρες έδειξε ότι οι στάσεις και ανα-
παραστάσεις των Βουλευτών από όλες τις παρατάξεις εδραι-
ώνονται µε µια άποψη -γιατί όταν µιλάµε για εκπαίδευση, για
παιδεία, για διδασκαλία πρέπει να γνωρίζουµε αυτούς τους
όρους- και η άποψη έχει τεκµήρια. Σήµερα, λοιπόν, πολλοί από
εµάς κατέθεσαν τεκµήρια πολιτικής. 

Και επιτρέψτε µου να πω ότι δεν έχει ξύλινη υφή αυτή η συζή-

τηση. Είδαµε πολλές φορές να γίνονται αναφορές στο παρελθόν,
αλλά διαπιστώσαµε όλοι -και επιµένω στις δύο εισηγήσεις του
Υπουργού και της Προέδρου κ. Κωνσταντοπούλου- ότι η πολιτική
συζήτηση έχει και συναίσθηµα και αυτό είναι που κρίνουν οι πο-
λίτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν εδώ µετουσιώνουµε τις
προσδοκίες των πολιτών µε εφαρµοσµένες πολιτικές, µε προτά-
σεις και µε επιχειρήµατα -τα τεκµήρια που λέγαµε. 

Και επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι
εδώ σέβοµαι τα επιχειρήµατα ένθεν και ένθεν και υπάρχει ευπρέ-
πεια και αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Όµως το φύλλο συκής για
το ΑΣΕΠ που ειπώθηκε από τον αγαπητό συνάδελφο του ΠΑΣΟΚ
- ΚΙΝΑΛ θέλω να πιστεύω ότι ήταν µια ατυχής στιγµή στην τεκ-
µηρίωσή του ότι η τροπολογία του ΠΑΣΟΚ δεν έγινε στο σύνολό
της αποδεκτή από την ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας. Με συγ-
χωρείτε πάρα πολύ, αλλά αν αντί για δύο µέλη από το ΑΣΕΠ
µπαίνει ένα και αυτό, κατά την άποψή σας, αποτελεί φύλλο
συκής νοµίζω ότι είναι µια εσφαλµένη αντίληψη. 

Και θέλω επίσης να πάω στο δεύτερο στοιχείο της εισαγωγής
µου. Είπα προηγουµένως για το συναίσθηµα και για τις γέφυρες
που απλώθηκαν από τις δύο πλευρές. Γιατί δεν είναι πλευρές
δεξιά και αριστερά. Εδώ έγινε µια δηµιουργική συζήτηση, έγινε
µια πραγµατική συζήτηση και προχωρήσαµε µπροστά, στο να
βλέπουµε ότι δυνάµεις από διαφορετικές πολιτικές και κοινωνι-
κές αφετηρίες συµφωνούν σε διάφορα θέµατα. 

Επειδή όσοι ασχολούµαστε µε τις ανθρωπιστικές επιστήµες
ασχολούµαστε και µε τη µη λεκτική επικοινωνία, επιτρέψτε µου
να πω ότι όσο µιλούσε η Κωνσταντοπούλου και ο Πιερρακάκης
έβλεπα δεξιά και αριστερά τις πτέρυγες. Πιστεύω ότι διαπιστώ-
σαµε πολλοί από εµάς ότι µε απορία το έβλεπαν συνάδελφοι και
διερωτόνταν αν συνέβαινε σε πραγµατική αίθουσα. Ναι, κύριε
Υπουργέ, σε πραγµατική αίθουσα βρεθήκαµε, ούτε σε ψηφιακή
ούτε σε virtual. 

Και το λέω αυτό για ποιον λόγο; Διαπιστώσαµε ότι τα θέµατα
του νοµοσχεδίου αφορούν στο έθνος και την πατρίδα, είναι
εθνική υπόθεση και πρέπει να ξεπεράσουµε τα στεγανά και τα
αναχώµατα και να συµφωνήσουµε σε κάποια ζητήµατα, και όπως
το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ συµφώνησε στο άρθρο 40 και κατέθεσε τρο-
πολογία, θα περίµενα αν διαφωνούσε να καταθέσει αντί των προ-
τάσεων επί του  άρθρου 40 και άλλες θέσεις για άλλα άρθρα, να
συµφωνήσουµε. Με συγχωρείτε πάρα πολύ, η άκριτη κριτική ότι
όλα είναι λάθος και σε κατεύθυνση που δεν µπορούν να µας
βρουν σύµφωνους, νοµίζω ότι ανήκει σε άλλες εποχές. Και ξέ-
ρετε γιατί το λέω σε αυτή την αποστροφή τού επιλόγου µου;
Γιατί όλοι συζητάµε για το µέλλον. Γιατί είναι µέλλον το γεγονός
ότι πρέπει να είµαστε σύστοιχοι µε την Ευρώπη, να φτάσουµε
στους δείκτες ανάπτυξης µέσα από την επαγγελµατική εκπαί-
δευση και κατάρτιση, σε ευρωπαϊκές πολιτικές που είναι πιο
µπροστά από εµάς. 

Είναι µέλλον όταν συζητάµε για τον εκσυγχρονισµό του εξο-
πλισµού. Κατανοώ τον αγαπητό συνάδελφο, εισηγητή του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, που λέει ότι είναι παρωχηµένη
η υλικοτεχνική υποδοµή µε το ζάσταβα, πέρα από τον ροµαντικό
χαρακτήρα του ζάσταβα, εδώ όµως ο Υπουργός ανακοίνωσε…

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Λάντα. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Λάντα; Ωραία.
Εδώ όµως ο Υπουργός ανακοίνωσε ότι δίνει εκατοµµύρια

ευρώ στον εκσυγχρονισµό της υλικοτεχνικής υποδοµής. Σωστά,
κύριε Υπουργέ; Άρα καλά κάνετε και το λέτε. Η κ. Κωνσταντο-
πούλου αναφέρθηκε στο ότι ναι, συνοµολογούµε ότι έχουµε ευ-
θύνες διαχρονικές και συνολικές. Εάν κρύψουµε και αυτό πίσω
από τις κουρτίνες, κάνουµε λάθος για άλλη µια φορά. Αφού, λοι-
πόν, πάµε στο µέλλον εκσυγχρονίζουµε και την υλικοτεχνική υπο-
δοµή. 

Και επειδή µιλάµε για το µέλλον θέλω να πω ότι το νοµοσχέδιο
συζητά και κάτι πολύ σηµαντικό, τη διασύνδεση των κοινωνικών
αναγκών µε τις εκπαιδευτικές επιδιώξεις, γιατί τα προγράµµατα
σπουδών στα κέντρα αυτά έχουν δράσεις και περιεχόµενο σπου-
δών που είναι σύστοιχα µε τις ανάγκες. Αναπτύσσουν δεξιότητες
και ικανότητες που έχει ανάγκη η αγορά εργασίας. Ακούστε, δεν
µπορούµε να έχουµε ενοχοποιήσει το σύνολο της αγοράς εργα-
σίας µιλώντας µόνο για επιχειρηµατίες και µεγάλες επιχειρήσεις
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γιατί, σε τελευταία ανάλυση, αυτές δίνουν θέσεις εργασίας, αλλά
εδώ είναι υπό την εποπτεία του κράτους και µάλιστα αφού
αφορά το µέλλον το νοµοσχέδιο, από τα κέντρα που ιδρύονται
για τον επαγγελµατικό προσανατολισµό και την εποπτεία της
πρακτικής το κράτος εποπτεύει αυτή την πρακτική άσκηση και
δεν υποκαθιστά εργασία η µαθητεία. Για όνοµα του Θεού. Εδώ
έχουµε εφαρµογή πρακτικής άσκησης, άρα θεωρίας και πράξης,
από την πρώτη στιγµή. Για το µέλλον µιλάµε. 

Και επίσης κλείνοντας θα πω, κύριε Πρόεδρε, µέλλον είναι όταν
έχουµε καλές πρακτικές και συνδέονται τα προγράµµατα σπου-
δών µε την Ευρώπη, µε ευρωπαϊκές πολιτικές, µε καλές πρακτικές.
Αυτό προβλέπει το νοµοσχέδιο και πολλά άλλα ζητήµατα. Γι’ αυτό,
χωρίς να κουράζω και να καταχρώµαι τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε,
θέλω για άλλη µια φορά να πω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτή η µεταρ-
ρύθµιση που φέρνετε πρόσθετα του ν.4763 πηγαίνει ένα βήµα
µπροστά. Δεν υποκαθιστά, όπως ασκείται κριτική από µερίδα της
Αντιπολίτευσης, αλλά προχωρά ένα βήµα µπροστά και εκσυγχρο-
νίζει επί του πεδίου τα ζητήµατα της επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και κατάρτισης διά βίου και έρευνας. .Διότι και η έρευνα µετράει
και αυτή είναι που δηµιουργεί πολιτικές στην παιδεία. 

Θέλω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να σας συγχαρώ, γιατί είστε σύ-
στοιχος µε τις ανάγκες της κοινωνίας, τολµηρά προχωρήσατε
µπροστά. Επίσης, χαίροµαι και για σας και την κυρία Υφυπουργό
που είπατε ότι τώρα στην εφαρµογή θα συνεχίσουµε τον διάλογο
και για τους καλλιτέχνες και για τα υπόλοιπα ζητήµατα που εν-
δεχόµενα προκύπτουν ως αβελτηρίες και έχετε και µετά από
αυτό να κάνετε και άλλη δουλειά. Σε αυτή την κατεύθυνση, θα
είµαστε µαζί σας.

Καλή δύναµη και εύχοµαι έστω και τώρα να υπερψηφίσετε το
νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η συζήτηση ολοκλη-
ρώνεται µε την τοποθέτηση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού κ. Πιερρακάκη.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καθότι είναι προχωρηµένη η ώρα θα είµαι σύντοµος. Επι-

τρέψτε µου να πω ότι τα περισσότερα θέµατα σε τεχνικό επίπεδο
τα έχουµε καλύψει, οπότε θα ήθελα να σταχυολογήσω λίγα ση-
µεία, τα οποία στο κλείσιµο αυτής της συζήτησης θα ήθελα να
τονίσω. 

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω από την οµιλία της κ. Κωνσταν-
τοπούλου και να το πω όπως το αισθάνοµαι. Η στάση σας τιµά το
Κοινοβούλιο, όχι µόνο γιατί απαιτεί πολιτικό θάρρος, κυρίως
επειδή νοµίζω ότι µεταβολίζει ακριβώς το αίσθηµα των καιρών,
αυτό το οποίο ζητά ο κόσµος από όλους εµάς, να λέµε πραγµα-
τικά αυτό που πιστεύουµε, να συµφωνούµε εκεί που πρέπει να
συµφωνούµε, να διαφωνούµε εκεί που πρέπει να διαφωνούµε, αν
χρειάζεται να συγκρουστούµε, αλλά στα καλά -όπως το είπατε και
όπως το είπε και ο κ. Καραναστάσης- το ποτήρι το νερό να το πι-
ούµε για να πάµε παρακάτω. Αυτό απαιτείται από τη χώρα. 

Βέβαια αυτή η εποικοδοµητική στάση οφείλω να πω -επειδή το
τανγκό θέλει δύο- ότι βαραίνει πρωτίστως εµάς ως Κυβέρνηση.
Βαραίνει εµάς, γιατί πρέπει ταυτόχρονα να µπορούµε να υιοθε-
τούµε, να παραδεχόµαστε, να αναγνωρίζουµε και να προχωράµε
και εκεί που υπάρχει πεδίο συµφωνίας και ακόµη και εκεί που δεν
υπάρχει πεδίο συµφωνίας αντλώντας όσο πιο καλές ιδέες µπο-
ρούµε. Διότι η καταγραφή σας, κυρία Κωνσταντοπούλου, ισχύει
απολύτως. Η ιστορία της µεταπολίτευσης του Υπουργείου Παι-
δείας είναι µια ιστορία διαρκών αλλαγών, όχι απλώς σε κυβερνη-
τικές αλλαγές, αλλά ακόµη και σε σχηµατισµούς. Αυτή είναι η
αλήθεια. Αυτό θα πρέπει να το περιορίσουµε όσο µπορούµε και ο
µόνος µηχανισµός να το περιορίσουµε είναι να σφυρηλατήσουµε
µικρές ή µεγαλύτερες συναινέσεις. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Ο χώρος αυτός το έχει ανάγκη. Τα προβλήµατα είναι µεγάλα. Στην
καταγραφή του de facto θα συµφωνήσουµε. Θα έχουµε άλλες λύ-
σεις, ενδεχοµένως, αλλά τα προβλήµατα είναι εκεί. Αυτό, λοιπόν,
απαιτεί ένα πλήρως εποικοδοµητικό πνεύµα. 

Κλείνω το σχόλιό µου σε σχέση µε όσα είπατε, λέγοντας ότι η
στάση η δική σας αντανακλά την ευθύνη τη δική µας να υιοθετή-
σουµε και πολλές από τις ιδέες και να συνεχίσουµε τον διάλογο
και σε ό,τι αφορά την καλλιτεχνική εκπαίδευση και σε ό,τι αφορά
την υιοθέτηση προτάσεων ΙΝΕ-ΓΣΕΕ και των ατόµων µε αναπη-
ρία. Αυτό, λοιπόν, θα το κάνουµε και θα το δείτε σε συνεργασία
µε την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα και µε τους συνεργάτες σας.

Να συνεχίσω λέγοντας ότι αυτό προσπαθήσαµε να κάνουµε
και µε την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ, κύριε Παραστατίδη. Η τριµε-
λής επιτροπή όπως υπήρχε, έγινε πενταµελής. Άλλαξε η σύν-
θεσή της. Στα τέσσερα από τα πέντε µέλη, ουσιαστικά, έχουµε
συµφωνήσει. Υπάρχει µια διαφοροποίηση όχι σε ό,τι αφορά το
Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης, γιατί αυτό είναι στην πρό-
τασή σας. Η διαφοροποίηση είναι ότι τα δύο µέλη του ΑΣΕΠ γί-
νονται ένα για να υπάρξει και ένα εξειδικευµένο στέλεχος από
τη Γενική Γραµµατεία που αφορά την επαγγελµατική εκπαίδευση
και κατάρτιση, ένα µόνιµο στέλεχος. 

Αυτό έχει να κάνει µε δύο παραµέτρους. Η µία είχε να κάνει
µε τον φόρτο του ΑΣΕΠ, ο οποίος εκ των πραγµάτων είναι αδιαµ-
φισβήτητος. Εδώ ειδικά υπήρξε και µια διάσταση υιοθέτησης
αυτής της πρότασης σήµερα. Δηλαδή, δεν είχαµε την ευκαιρία
να το συζητήσουµε εκτενώς και µε το ΑΣΕΠ το προηγούµενο διά-
στηµα. Χρειάστηκε να κάνουµε αυτή τη συζήτηση µαζί τους σή-
µερα. Αφ’ ετέρου, καλό είναι να υπάρχει και ένα εξειδικευµένο
στέλεχος του χώρου τής επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης σε αυτή τη συζήτηση, άλλωστε τα υπόλοιπα στελέχη
είναι στην πρότασή σας. 

Νοµίζω ότι συµφωνούµε πως ο τρόπος που επιλέγονται οι υπη-
ρεσιακοί γραµµατείς και τα στελέχη που θα επιλεγούν από το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, είναι ένας αντικειµενικός τρό-
πος στελέχωσης αυτής της επιτροπής. Οπότε το τεκµήριο της
αντικειµενικότητας νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε ότι υπάρχει. 

Σε ό,τι αφορά τη µοριοδότηση, απλώς να προσθέσω ότι αυτό
κρίναµε πως αφορά περισσότερο τα στοιχεία της προκήρυξης,
οπότε θα δείτε και εκεί να υιοθετούµε και άλλες ιδέες, όπως
αυτές έχουν αποτυπωθεί στην πρόταση. Δεν θα διστάσουµε να
υιοθετήσουµε οποιαδήποτε καλή ιδέα, από όπου κι αν προέρχε-
ται. Μιας και είναι µια ιδιαίτερα κινηµατογραφική συνεδρίαση, µε
όρους Φράνσις Φορντ Κόπολα, υπάρχει και το ρητό που λέει:
«Μάικλ, να µην τους αφήσεις ποτέ να ξέρουν τι σκέφτεσαι». Εγώ
θα πω ότι θα ξέρετε τι σκεφτόµαστε και θα ξέρετε και τι θα κά-
νουµε πριν το κάνουµε, για να µπορέσουµε όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερο να το κάνουµε µαζί. 

Σας ευχαριστώ και πάλι και σας καλώ να υπερψηφίσετε αυτό
το νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού «Ενίσχυση
του Εθνικού Συστήµατος Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κα-
τάρτισης και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, τριάντα εννέα άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ, να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης και Κατάρτισης και άλλες επείγουσες διατάξεις

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 11 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
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Άρθρο 12 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 15 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 19 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 22 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 24 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 25 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
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Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 27 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 28 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 29 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 33 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 34 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 38 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
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Υπ. τροπ. 72/2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Υπ. τροπ. 73/3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού: «Ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Επαγγελµατικής Εκ-
παίδευσης και Κατάρτισης και άλλες επείγουσες διατάξεις» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης και Κατάρτισης και άλλες επείγουσες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΟΥ ΕΘΝΙΚΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ ΕΠΑΓ-

ΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΣΧΟΛΕΣ ΑΝΩΤΕΡΗΣ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΚΑ-

ΤΑΡΤΙΣΗΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4763/2020
Άρθρο 3 Μετονοµασία των Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρ-

τισης σε Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης
Άρθρο 4 Σκοπός των Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής Κα-

τάρτισης - Προσθήκη περ. γ) στην παρ. 1 και τελευταίου εδαφίου
στην παρ. 2 του άρθρου 22 του ν. 4763/2020

Άρθρο 5 Μετονοµασία των Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρ-
τισης Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης σε Σχολές Ανώτερης
Επαγγελµατικής Κατάρτισης για άτοµα µε αναπηρία

Άρθρο 6 Ίδρυση Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτι-
σης για άτοµα µε αναπηρία -  Προσθήκη παρ. 3α) στο άρθρο 23
του ν. 4763/2020

Άρθρο 7 Διάρθρωση και αρµοδιότητες των Σχολών Ανώτερης
Επαγγελµατικής Κατάρτισης - Προσθήκη άρθρου 24Α στον ν.
4763/2020

Άρθρο 8 Διάρκεια φοίτησης στις Σχολές Ανώτερης Επαγγελµα-
τικής Κατάρτισης - Τροποποίηση περ. β) παρ. 1 άρθρου 25 ν.
4763/2020

Άρθρο 9 Αρµοδιότητες των Γραφείων Επαγγελµατικής Ανάπτυ-
ξης και Σταδιοδροµίας των Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής Κα-
τάρτισης - Τροποποίηση περ. α) παρ. 2 άρθρου 32 ν. 4763/2020

Άρθρο 10 Χρηµατοδότηση προγραµµάτων αναβάθµισης δεξιο-
τήτων, επικαιροποίησης γνώσεων και εκπαίδευσης εκπαιδευτών
πρακτικής άσκησης των Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής Κα-
τάρτισης - Προσθήκη άρθρου 33Α στον ν. 4763/2020

Άρθρο 11 Ηλεκτρονική Πύλη των Σχολών Ανώτερης Επαγγελ-
µατικής Κατάρτισης - Προσθήκη άρθρου 33Β στον ν. 4763/2020

Άρθρο 12 Εξουσιοδοτικές διατάξεις για τις Σχολές     Ανώτερης
Επαγγελµατικής Κατάρτισης - Προσθήκη    παρ. 1Α, 2Α, 3Α, 6Α,
περ. θ) στην παρ. 12 και παρ. 13Α στο άρθρο 34 του ν. 4763/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΚΕΝΤΡΑ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΚΑΙ
ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ - ΠΡΟΣΘΗΚΗ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥ ΣΤ1 ΣΤΟΝ Ν. 4763/2020

Άρθρο 13 Κέντρα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
- Προσθήκη Κεφαλαίου ΣΤ1 και άρθρων 40Α έως 40ΙΑ στον ν.
4763/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΠΡΟΤΥΠΑ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΑ ΛΥΚΕΙΑ - ΤΡΟΠΟ-
ΠΟΙΗΣΗ ΑΡΘΡΩΝ 17Β, 18, 19 ΚΑΙ 21                     Ν. 4763/2020

Άρθρο 14 Τοποθέτηση υποδιευθυντών Προτύπων Επαγγελµα-
τικών Λυκείων - Ρυθµίσεις για τους τοµεάρχες Πρότυπων Επαγ-
γελµατικών Λυκείων - Τροποποίηση περ. β) παρ. 3 και παρ. 17
άρθρου 17Β ν. 4763/2020

Άρθρο 15 Πρακτική άσκηση µαθητών Προτύπων Επαγγελµα-
τικών Λυκείων - Εβδοµάδα Προσανατολισµού - Τροποποίηση άρ-
θρου 18 ν. 4763/2020

Άρθρο 16 Προγράµµατα δηµιουργίας εικονικών επιχειρήσεων
- Τροποποίηση περ. ε) παρ. 1  άρθρου 19               ν. 4763/2020

Άρθρο 17 Εξουσιοδοτικές διατάξεις για τα Πρότυπα Επαγγελ-
µατικά Λύκεια - Προσθήκη παρ. 7Α, 7Β και 7Γ στο άρθρο 21 του
ν. 4763/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΩΝ ΤΩΝ ΠΡΟΤΥΠΩΝ
ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΩΝ ΛΥΚΕΙΩΝ ΣΤΑ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΑ ΛΥΚΕΙΑ -
ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑΚΑ ΚΕΝΤΡΑ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4186/2013

Άρθρο 18 Σκοπός των Επαγγελµατικών Λυκείων - Προσθήκη
περ. ιβ), ιγ), ιδ), ιε), ιστ) και ιζ) στο άρθρο 6              του ν.

4186/2013
Άρθρο 19 Οργάνωση και λειτουργία των Επαγγελµατικών Λυ-

κείων - Προσθήκη άρθρου 6Α στον ν. 4186/2013
Άρθρο 20 Όργανα διοίκησης των Επαγγελµατικών Λυκείων -

Προσθήκη άρθρου 6Β στον ν. 4186/2013
Άρθρο 21 Επιτροπή Συντονισµού του Επαγγελµατικού Λυκείου

- Προσθήκη άρθρου 6Γ στον ν.4186/2013
Άρθρο 22 Τοµεάρχες Επαγγελµατικών Λυκείων - Προσθήκη

άρθρου 6Δ στον ν. 4186/2013
Άρθρο 23 Φοίτηση στα Επαγγελµατικά Λύκεια - Προσθήκη άρ-

θρου 6Ε στον  ν. 4186/2013
Άρθρο 24 Εβδοµάδα Προσανατολισµού στα Επαγγελµατικά

Λύκεια - Προσθήκη άρθρου 6ΣΤ στον                       ν. 4186/2013
Άρθρο 25 Εργαστηριακά Κέντρα - Προσθήκη άρθρου 6Ζ στον

ν. 4186/2013
Άρθρο 26 Πρόγραµµα σπουδών Επαγγελµατικού Λυκείου -

Τροποποίηση άρθρου 9 ν. 4186/2013
Άρθρο 27 Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Προσθήκη      παρ. 2α,

2β, 2γ, 2δ και 2ε και αντικατάσταση παρ. 5 άρθρου 43 ν.
4186/2013

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΔΟΜΕΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΤΟΥ ΕΘΝΙΚΟΥ ΣΥ-
ΣΤΗΜΑΤΟΣ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ
- ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΕΣ ΣΧΟΛΕΣ ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΑΡ-
ΘΡΩΝ 5, 6, 8, 11 ΚΑΙ 15 Ν. 4763/2020

Άρθρο 28 Κεντρικό Συµβούλιο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης - Τροποποίηση περ. α) παρ. 2 άρθρου 5 ν.
4763/2020

Άρθρο 29 Ρυθµίσεις για τα Συµβούλια Σύνδεσης µε την Παρα-
γωγή και την Αγορά Εργασίας - Τροποποίηση άρθρου 6 ν.
4763/2020

Άρθρο 30 Εξουσιοδοτική διάταξη για τα Συµβούλια Σύνδεσης
µε την Παραγωγή και την Αγορά Εργασίας - Προσθήκη παρ. 5
στο άρθρο 8 του ν. 4763/2020

Άρθρο 31 Ίδρυση Επαγγελµατικών Σχολών Κατάρτισης
(Ε.Σ.Κ.) για άτοµα µε αναπηρία - Προσθήκη παρ. 7 στο άρθρο 10
του ν. 4763/2020

Άρθρο 32 Εξουσιοδοτική διάταξη για τις Επαγγελµατικές Σχο-
λές Κατάρτισης (Ε.Σ.Κ.) για άτοµα µε αναπηρία - Προσθήκη παρ.
3α στο άρθρο 15 του ν. 4763/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’: ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΗΣ ΓΕΝΙ-
ΚΗΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ, ΚΑΤΑΡ-
ΤΙΣΗΣ ΚΑΙ ΔΙΑ ΒΙΟΥ ΜΑΘΗΣΗΣ

Άρθρο 33 Επιλογή Υποδιευθυντών Δηµόσιων Σχολών Ανώτε-
ρης Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.) αρµοδιότητας
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού - Τροπο-
ποίηση παρ. 7 άρθρου 31 ν. 4763/2020

Άρθρο 34 Εξουσιοδοτικές διατάξεις για την αξιολόγηση του
έργου των εκπαιδευτών επαγγελµατικής κατάρτισης Δηµόσιων
Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.) - Τρο-
ποποίηση περ. γ) παρ. 14 άρθρου 34 ν. 4763/2020

Άρθρο 35 Πιστοποίηση προγραµµάτων σπουδών των Κέντρων
Διά Βίου Μάθησης - Τροποποίηση περ. β) παρ. 17 άρθρου 169
ν. 4763/2020

Άρθρο 36 Στοιχεία εγγραφής και φοίτησης των καταρτιζόµε-
νων Αρχικής Επαγγελµατικής Κατάρτισης στο Πληροφοριακό
Σύστηµα Διαχείρισης Κατάρτισης «ΠΗΓΑΣΟΣ» - Προσθήκη άρ-
θρου 151Α στον ν. 4763/2020

Άρθρο 37 Υπηρεσίες συντονισµού µονάδων επαγγελµατικής
κατάρτισης επιπέδων τρία (3) και πέντε (5) υπουργείων ή νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου - Προσθήκη Κεφαλαίου ΣΤ2 και άρ-
θρου 40ΙΒ στον               ν. 4763/2020

ΜΕΡΟΣ Β’: ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 38 Εξορθολογισµός και διαφάνεια τιµών 
Άρθρο 39 Μέτρα για τον εξορθολογισµό των τιµών βρεφικού

γάλακτος
Άρθρο 40 Επείγουσα αναβάθµιση των δυνατοτήτων της πλατ-

φόρµας «e-katanalotis» για την υποστήριξη πρωτοβουλιών για
την επαύξηση του ανταγωνισµού

Άρθρο 41 Παράταση δυνατότητας ένταξης άπορων και ανα-
σφάλιστων ασθενών µε χρόνια νεφρική ανεπάρκεια τελικού στα-
δίου σε συµβεβληµένες µε τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής
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Υπηρεσιών Υγείας µονάδες αιµοκάθαρσης του ιδιωτικού τοµέα -
Τροποποίηση υποπερ. αδ) περ. α) παρ. 1 άρθρου 66 ν. 5079/2023
και παράταση συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
του προσωπικού των δοµών ψυχικής υγείας των εποπτευόµενων
φορέων του Υπουργείου Υγείας 

Άρθρο 42 Οργανικές θέσεις πυροσβεστικού προσωπικού, Πυ-
ροσβεστών Πενταετούς Υποχρέωσης και Πυροσβεστών Δασικών
Επιχειρήσεων - Τροποποίηση άρθρου 77 ν. 4662/2020 

Άρθρο 43 Αρχηγείο Πυροσβεστικού Σώµατος - Διοίκηση - Βαθ-
µοί - Καθήκοντα - Τροποποίηση άρθρου 82          ν. 4662/2020

Άρθρο 44 Επιλογή Αξιωµατικών, Υποστρατήγων και Αντιστρα-
τήγων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 138 και άρθρου 139 ν.
4662/2020

Άρθρο 45 Μεταβατικές διατάξεις για τη Γενική Γραµµατεία
Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής -
Τροποποίηση άρθρου 14 π.δ. 77/2023

Άρθρο 46 Φορολογική αντιµετώπιση χρεογράφων που εκδίδει
το Ελληνικό Δηµόσιο - Αντικατάσταση παρ. 4 άρθρου 52 ν.
5045/2023

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’: ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑ-

ΞΕΙΣ
Άρθρο 47 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 48 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Δ’
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 49 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’

ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΟΥ ΕΘΝΙΚΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ 
ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ A’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η περαιτέρω ενίσχυση του Εθνικού
Συστήµατος Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(Ε.Σ.Ε.Ε.Κ.), που καθιερώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4763/2020
(Α’ 254), µέσω: α) της διεύρυνσης της συνεργασίας µεταξύ της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και της επαγγελµατικής κατάρτι-
σης και β) της ουσιαστικής βελτίωσης της συνέργειας µεταξύ
των διαφορετικών επιπέδων του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων
(Ε.Π.Π.), µε απώτερο στόχο την αναβάθµιση των γνώσεων, ικα-
νοτήτων και δεξιοτήτων των αποφοίτων τους, καθώς και τη δια-
σφάλιση της αποτελεσµατικότητας ως προς την οµαλή ένταξη
των νέων στην τοπική κοινωνία και οικονοµία και συνακόλουθα
στην εθνική οικονοµία.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι: α) η βελτίωση του τρόπου δι-
οίκησης στον χώρο της Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κα-
τάρτισης (Ε.Ε.Κ.), που θα επιτρέψει τις συνέργειες µεταξύ των
διαφορετικών Επιπέδων του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων
(Ε.Π.Π.), µε στόχο τη βέλτιστη ανταπόκριση της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και κατάρτισης στις ανάγκες της αγοράς εργασίας,
τόσο σε εθνικό όσο και σε τοπικό επίπεδο, λαµβάνοντας υπόψη
τις ιδιαίτερες συνθήκες της τοπικής κοινωνίας και οικονοµίας, β)
η µετονοµασία των Ινστιτούτων  Επαγγελµατικής Κατάρτισης
(Ι.Ε.Κ.) σε Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης
(Σ.Α.Ε.Κ.) και η αναδιάρθρωση των σχολών αυτών, ώστε να δια-
δραµατίσουν αναβαθµισµένο ρόλο στην ενεργό διασύνδεση των
καταρτιζόµενων και των αποφοίτων τους µε την αγορά εργασίας
σε τοπικό, περιφερειακό και κλαδικό επίπεδο, µε ιδιαίτερη µέρι-
µνα για τη διευκόλυνση της πρόσβασης σε υπηρεσίες ποιοτικής
συµπεριληπτικής επαγγελµατικής κατάρτισης των ατόµων µε

αναπηρία, γ) η συνολική αναµόρφωση του θεσµού των Επαγγελ-
µατικών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.) µε τη διάχυση καλών πρακτικών, µέσω
της µεταφοράς στα            ΕΠΑ.Λ. των πρακτικών που έχουν
εφαρµοστεί πιλοτικά, από την ίδρυσή τους, στα Πρότυπα Επαγ-
γελµατικά Λύκεια (Π.ΕΠΑ.Λ.) και δ) η ενίσχυση του περιφερει-
ακού σκέλους της διακυβέρνησης, µέσω συγκεκριµένων
βελτιώσεων και προσαρµογών του τρόπου λειτουργίας των Συµ-
βουλίων Σύνδεσης µε την Παραγωγή και την Αγορά Εργασίας
(Σ.Σ.Π.Α.Ε.), µε στόχο την επίτευξη της βέλτιστης σύνδεσης της
παροχής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης µε τις
ανάγκες της τοπικής κοινωνίας και οικονοµίας σε περιφερειακό
επίπεδο και, ως εκ τούτου,  µε την περιφερειακή ανάπτυξη.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΧΟΛΕΣ ΑΝΩΤΕΡΗΣ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ

ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4763/2020

Άρθρο 3
Μετονοµασία των Ινστιτούτων Επαγγελµατικής 

Κατάρτισης σε Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής 
Κατάρτισης

1. Τα Ινστιτούτα Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Ι.Ε.Κ.), δηµόσια
και ιδιωτικά, µετονοµάζονται σε Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατι-
κής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.).

2. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται ο όρος «Ινστι-
τούτα Επαγγελµατικής Κατάρτισης» ή το αρκτικόλεξο «Ι.Ε.Κ.»,
νοούνται οι Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης ή το
αρκτικόλεξο «Σ.Α.Ε.Κ.», αντίστοιχα.

Άρθρο 4
Σκοπός των Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής 

Κατάρτισης - Προσθήκη περ. γ) στην παρ. 1 
και τελευταίου εδαφίου στην παρ. 2

του άρθρου 22 του ν. 4763/2020

Στο άρθρο 22 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), περί σκοπών των Σχο-
λών Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.), α) στην
παρ. 1 προστίθεται περ. γ), β) στην παρ. 2 προστίθεται τελευταίο
εδάφιο και το άρθρο 22 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 22 
Σκοπός των Σ.Α.Ε.Κ.

1. Σκοπός των Σ.Α.Ε.Κ. είναι:
α) Η παροχή αρχικής επαγγελµατικής κατάρτισης σε αποφοί-

τους της µη υποχρεωτικής δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, δη-
λαδή των Γενικών Λυκείων (ΓΕ.Λ.) και των ΕΠΑ.Λ., καθώς και σε
κατόχους ισότιµων τίτλων,

β) η εξασφάλιση στους καταρτιζόµενους αντίστοιχων προσόν-
των, µε τη διδασκαλία επιστηµονικών, τεχνικών, επαγγελµατικών
και πρακτικών γνώσεων και την καλλιέργεια ανάλογων δεξιοτή-
των, ώστε να διευκολύνεται η επαγγελµατική τους ένταξη και να
διασφαλίζεται η προσαρµογή τους στις µεταβαλλόµενες ανάγ-
κες της παραγωγικής διαδικασίας, και

γ) η ενεργή και αποτελεσµατική διασύνδεση των καταρτιζόµε-
νων και των αποφοίτων των Σ.Α.Ε.Κ. µε την αγορά εργασίας σε
τοπικό, περιφερειακό και κλαδικό επίπεδο.

2. Οι Σ.Α.Ε.Κ. λειτουργούν ως ευέλικτα όργανα διαρκούς πα-
ροχής, αναπροσαρµογής και εκσυγχρονισµού των προσόντων
του ανθρώπινου δυναµικού και αποστολή τους είναι η παροχή
ουσιαστικών και τυπικών επαγγελµατικών εφοδίων και προσόν-
των µε σκοπό τη διευκόλυνση της κινητικότητας των εργαζοµέ-
νων, ενισχύοντας παράλληλα την οικονοµία της χώρας, µε τη
συµβολή τους στην αύξηση της παραγωγικότητας και την οικο-
νοµική µεγέθυνση. Το Δίπλωµα Επαγγελµατικής Ειδικότητας Εκ-
παίδευσης και Κατάρτισης που παρέχουν, είναι προσόν
διορισµού στην εκπαιδευτική κατηγορία Δ.Ε., σύµφωνα µε το
π.δ. 85/2022 (Α’ 232).

3. Οι Σ.Α.Ε.Κ. µπορεί να είναι δηµόσιες ή ιδιωτικές.»
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Άρθρο 5
Μετονοµασία των Ινστιτούτων Επαγγελµατικής 
Κατάρτισης Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης 

σε Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης 
για άτοµα µε αναπηρία

1. Τα Ινστιτούτα Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Ι.Ε.Κ.) Ειδικής
Αγωγής και Εκπαίδευσης, δηµόσια και ιδιωτικά, µετονοµάζονται
σε Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.) για
άτοµα µε αναπηρία.

2. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται ο όρος «Ινστι-
τούτα Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Ι.Ε.Κ.) Ειδικής Αγωγής και
Εκπαίδευσης», νοούνται οι Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής
Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.) για άτοµα µε αναπηρία.

Άρθρο 6
Ίδρυση Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης

για άτοµα µε αναπηρία - Προσθήκη παρ. 3α) 
στο άρθρο 23 του ν. 4763/2020

Στο άρθρο 23 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), περί όρων και διαδι-
κασιών ίδρυσης των Ι.Ε.Κ., µετά την παρ. 3, προστίθεται παρ. 3Α
ως εξής:

«3Α. Για τις περιπτώσεις ατόµων µε αναπηρία τα οποία τεκµη-
ριωµένα δεν µπορούν να φοιτήσουν σε Σ.Α.Ε.Κ. που απευθύνεται
στον γενικό πληθυσµό, προς τον σκοπό της αντιµετώπισης ειδι-
κών συνθηκών ή συγκεκριµένων κατηγοριών αναπηρίας, δύναται
να ιδρύονται Σ.Α.Ε.Κ. για άτοµα µε αναπηρία. 

Για την ίδρυση Σ.Α.Ε.Κ. για άτοµα µε αναπηρία εκπονούνται
εξειδικευµένες µελέτες που προτείνει η Κ.Ε.Ε..»

Άρθρο 7
Διάρθρωση και αρµοδιότητες των Σχολών Ανώτερης 
Επαγγελµατικής Κατάρτισης - Προσθήκη άρθρου 24Α 

στον ν. 4763/2020

Στον ν. 4763/2020 (Α’ 254), µετά το άρθρο 24, προστίθεται
άρθρο 24Α ως εξής:

«Άρθρο 24Α
Διάρθρωση και αρµοδιότητες των Σχολών 

Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης

1. Οι Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.)
οργανώνονται στους ακόλουθους επιµέρους τοµείς:

α) Τοµέας Επαγγελµατικής Κατάρτισης.
β) Τοµέας Επαγγελµατικής Ανάπτυξης και Συµβουλευτικής.
2. Ο Τοµέας Επαγγελµατικής Κατάρτισης οργανώνει και πραγ-

µατοποιεί: α) προγράµµατα αρχικής επαγγελµατικής κατάρτισης
επιπέδου 5 του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων, β) προγράµµατα
αναβάθµισης δεξιοτήτων και επικαιροποίησης γνώσεων, που
απευθύνονται σε καταρτιζόµενους - µαθητευοµένους που έχουν
ολοκληρώσει τη φοίτησή τους και δεν είναι κάτοχοι Πτυχίου - Δι-
πλώµατος Επαγγελµατικής Ειδικότητας Εκπαίδευσης και Κατάρ-
τισης, επιπέδου 5, των περ. ε) και στ) της παρ. 1 του άρθρου 25
του ν. 4186/2013 (Α’ 193), που χορηγείται στους αποφοίτους επι-
πέδου πέντε (5) µετά από πιστοποίηση, µε την προϋπόθεση να
µην έχει παρέλθει χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο των δεκαοκτώ
(18) µηνών από την ολοκλήρωση της φοίτησής τους και γ) προ-
γράµµατα εκπαίδευσης εκπαιδευτών πρακτικής άσκησης των
φορέων υποδοχής.

3. Ο Τοµέας Επαγγελµατικής Ανάπτυξης και Συµβουλευτικής
αποτελείται από τα Γραφεία Επαγγελµατικής Ανάπτυξης και Στα-
διοδροµίας (Γ.Ε.Α.Σ.) των Σ.Α.Ε.Κ. της παρ. 2 του άρθρου 32,
ασκεί τις αρµοδιότητες της περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 32 και
δύναται να χρηµατοδοτείται από εθνικούς ή ενωσιακούς πό-
ρους.»

Άρθρο 8
Διάρκεια φοίτησης στις Σχολές Ανώτερης 

Επαγγελµατικής Κατάρτισης - Τροποποίηση περ. β) 
παρ. 1 άρθρου 25 ν. 4763/2020 

Η περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 4763/2020 (Α’ 254),
περί διάρκειας φοίτησης στις Σ.Α.Ε.Κ. τροποποιείται ως προς τη
µέγιστη διάρκεια φοίτησης και η   περ. β) διαµορφώνεται ως
εξής:

«β) Η επαγγελµατική κατάρτιση στις Σ.Α.Ε.Κ. ξεκινά κατά το
χειµερινό ή εαρινό εξάµηνο, διαρκεί κατ' ελάχιστον τέσσερα (4)
και δεν δύναται να υπερβαίνει τα έξι (6) συνολικά εξάµηνα, σύµ-
φωνα µε τους Οδηγούς Κατάρτισης της ειδικότητας, συµπερι-
λαµβανοµένης σ’ αυτά της περιόδου πρακτικής άσκησης ή
µαθητείας.»

Άρθρο 9
Αρµοδιότητες των Γραφείων Επαγγελµατικής 

Ανάπτυξης και Σταδιοδροµίας των Σχολών Ανώτερης
Επαγγελµατικής Κατάρτισης - Τροποποίηση περ. α) παρ. 2

άρθρου 32  ν. 4763/2020

Στην περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 32 του                       ν.
4763/2020 (Α’ 254), περί των αρµοδιοτήτων των Γραφείων Επαγ-
γελµατικής Ανάπτυξης και Σταδιοδροµίας (Γ.Ε.Α.Σ.) των Σχολών
Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.) στην υποπερ.
αε) προστίθενται τα ν.π.δ.δ. και τα ινστιτούτα κοινωνικών εταί-
ρων, προστίθενται υποπερ. αστ) έως αι) και η περ. α) διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«α) Σε κάθε δηµόσια Σχολή Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρ-
τισης (Σ.Α.Ε.Κ.), αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού, λειτουργεί Γραφείο Επαγγελµατικής
Ανάπτυξης και Σταδιοδροµίας (Γ.Ε.Α.Σ.). Στις αρµοδιότητες του
Γ.Ε.Α.Σ. περιλαµβάνονται:

αα) η ενηµέρωση και συµβουλευτική υποστήριξη των καταρ-
τιζόµενων και αποφοίτων των Σ.Α.Ε.Κ.,

αβ) η πληροφόρηση της εκπαιδευτικής κοινότητας, των επιχει-
ρήσεων και των καταρτιζόµενων για το έργο της Αρχικής Επαγ-
γελµατικής Κατάρτισης και η εν γένει προβολή των Σ.Α.Ε.Κ.,

αγ) η οργάνωση, εποπτεία και παρακολούθηση της µαθητείας
και πρακτικής άσκησης των καταρτιζόµενων των Σ.Α.Ε.Κ.,

αδ) η παρακολούθηση της ένταξης των αποφοίτων των
Σ.Α.Ε.Κ. στην αγορά εργασίας και η σύνταξη σχετικών εκθέσεων
ή µελετών σχετικά µε την επαγγελµατική ανάπτυξη και σταδιο-
δροµία των αποφοίτων των Σ.Α.Ε.Κ.,

αε) η συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού ή συναρµόδιων υπουρ-
γείων ή ν.π.δ.δ., ινστιτούτων κοινωνικών εταίρων και επαγγελµα-
τικών φορέων, καθώς και η τήρηση των κανόνων δηµοσιότητας
και υλοποίησης συγχρηµατοδοτούµενων έργων σχετικών µε θέ-
µατα επαγγελµατικής ανάπτυξης και σταδιοδροµίας,

αστ) η συµβουλευτική σε θέµατα επαγγελµατικού προσανατο-
λισµού και σταδιοδροµίας στους καταρτιζόµενους, µε την καθιέ-
ρωση προγραµµατισµένων ατοµικών συνεδριών στην αρχή και
στο τέλος κάθε εξαµήνου κατάρτισης,

αζ) η διασύνδεση µε επιχειρήσεις υποδοχής και η παρακολού-
θηση της εξέλιξης της πρακτικής άσκησης των καταρτιζόµενων,

αη) η παρακολούθηση και υποστήριξη της σταδιοδροµίας των
πιστοποιηµένων αποφοίτων, 

αθ) η σύζευξη προσφοράς - ζήτησης σε τοπικές και κλαδικές
αγορές εργασίας, για την επίτευξη της οποίας δύναται να συνά-
πτονται µνηµόνια συνεργασίας και κατανόησης µε τοπικές επι-
χειρήσεις για την ανάπτυξη σχέσεων συνεργασίας και

αι) η καθοδήγηση και συµβουλευτική στην ανάπτυξη επιχειρη-
µατικών δράσεων και εγχειρηµάτων από καταρτιζόµενους και
αποφοίτους.»

8854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 10
Χρηµατοδότηση προγραµµάτων αναβάθµισης 

δεξιοτήτων, επικαιροποίησης γνώσεων 
και εκπαίδευσης εκπαιδευτών πρακτικής άσκησης 

των Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης - 
Προσθήκη άρθρου 33Α στον ν. 4763/2020

Στον ν. 4763/2020 (Α’ 254), µετά το άρθρο 33, προστίθεται
άρθρο 33Α ως εξής:

«Άρθρο 33Α

Χρηµατοδότηση προγραµµάτων αναβάθµισης δεξιοτήτων, επι-
καιροποίησης γνώσεων και εκπαίδευσης εκπαιδευτών πρακτικής
άσκησης των Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης. Τα
προγράµµατα αναβάθµισης δεξιοτήτων και επικαιροποίησης
γνώσεων και τα προγράµµατα εκπαίδευσης εκπαιδευτών πρακτι-
κής άσκησης, τα οποία παρέχονται από τον Τοµέα Επαγγελµατι-
κής Κατάρτισης της Σ.Α.Ε.Κ., δύναται να χρηµατοδοτούνται από
εθνικούς ή ενωσιακούς πόρους.»

Άρθρο 11
Ηλεκτρονική Πύλη των Σχολών Ανώτερης 

Επαγγελµατικής Κατάρτισης - Προσθήκη άρθρου 33Β 
στον ν. 4763/2020

Στον ν. 4763/2020 (Α’ 254), µετά το άρθρο 33Α, προστίθεται
άρθρο 33Β ως εξής:

«Άρθρο 33Β
Ηλεκτρονική Πύλη των Σχολών Ανώτερης 

Επαγγελµατικής Κατάρτισης

1. Στις Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης
(Σ.Α.Ε.Κ.) λειτουργούν ηλεκτρονική πύλη  και ειδική ηλεκτρονική
εφαρµογή, πλήρως προσβάσιµες και στα άτοµα µε αναπηρία,
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης (ΕΨΠ-gov.gr), οι οποίες φι-
λοξενούν τις ακόλουθες λειτουργίες:

α) αρχική επαγγελµατική κατάρτιση, αναβάθµιση δεξιοτήτων
και επικαιροποίηση γνώσεων του άρθρου 24α, όπως διάθεση εκ-
παιδευτικού υλικού, εξ αποστάσεως κατάρτιση, αξιοποίηση
εφαρµογών κατάρτισης µε τη χρήση φορητών συσκευών (Μobile
Learning),

β) εκπαιδευτική διοίκηση και διασύνδεση των Σχολών Ανώτε-
ρης Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.), οργάνωση ψηφιακού
δικτύου διαχείρισης εκπαιδευτικών πόρων και προώθησης συ-
νεργασιών µεταξύ των µονάδων,

γ) διαρκής αξιολόγηση και ανατροφοδότηση του έργου των
Κέντρων Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(Κ.Ε.Ε.Κ.) στα οποία εντάσσεται η Σ.Α.Ε.Κ., από το σύνολο των
οµάδων που εµπλέκονται, ως τελικοί χρήστες των παρεχόµενων
υπηρεσιών, 

δ) ανάπτυξη και διοίκηση ανθρώπινου δυναµικού, µε ορθολο-
γική κατανοµή του εκπαιδευτικού προσωπικού και αξιολόγηση
του έργου όλων των συντελεστών των Σ.Α.Ε.Κ., 

ε) πληροφόρηση, κοινωνική διάχυση και προβολή των δραστη-
ριοτήτων των Σ.Α.Ε.Κ., 

στ) διαχείριση εθνικού µητρώου - δικτύου αποφοίτων (alumni)
και άντληση υποψήφιων µεντόρων και συνεργαζόµενων επιχει-
ρηµατιών - επαγγελµατιών από το εθνικό µητρώο - δίκτυο απο-
φοίτων,

ζ) παροχή συµβουλευτικής σταδιοδροµίας και πληροφόρησης
(e-counseling) και

η) συνεργασία µε φορείς και επιχειρήσεις για τη διευκόλυνση
µετάβασης στην αγορά εργασίας.

2. Όλοι οι καταρτιζόµενοι και απόφοιτοι του επιπέδου 5 του
Εθνικού Πλαισίου Προσόντων αποκτούν πρόσβαση σε ειδική
εφαρµογή, η οποία ενηµερώνεται σε πραγµατικό χρόνο για τις
ευκαιρίες, τα εκπαιδευτικά επιτεύγµατα και τη σωρευµένη επαγ-
γελµατική τους εµπειρία.

3. Είναι δυνατή η έκδοση ψηφιακών πιστοποιητικών και µικρο-

διαπιστευτηρίων από κάθε αρµόδιο φορέα στον οποίο λειτουρ-
γούν Σ.Α.Ε.Κ. µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης (ΕΨΠ-gov.gr),
αξιοποιώντας τις δυνατότητες που παρέχουν οι διεθνείς καλές
πρακτικές ανάπτυξης µικρο-διαπιστευτηρίων. Στα ψηφιακά πι-
στοποιητικά αναφέρονται τα στοιχεία ταυτοποίησης του κατό-
χου, ο τίτλος του µικρο-διαπιστευτηρίου, η ηµεροµηνία έκδοσης,
τα µαθησιακά αποτελέσµατα που έχουν επιτευχθεί, η µέθοδος
αξιολόγησης, ο φορέας απονοµής και, κατά περίπτωση, το επί-
πεδο στο οποίο υλοποιήθηκε η µάθηση που οδήγησε στο µικρο-
διαπιστευτήριο (πλαίσιο επαγγελµατικών προσόντων).

4. Ο αρµόδιος φορέας έκδοσης, αναρτά το σύνολο των ψη-
φιακών πιστοποιητικών και µικρο-διαπιστευτηρίων και στους Ατο-
µικούς Λογαριασµούς Δεξιοτήτων του άρθρου 35 του ν.
4921/2022 (Α’ 75).»

Άρθρο 12
Εξουσιοδοτικές διατάξεις για τις Σχολές Ανώτερης 

Επαγγελµατικής Κατάρτισης -
Προσθήκη παρ. 1Α, 2Α, 3Α, 6Α, περ. θ) στην παρ. 12 

και παρ. 13Α στο άρθρο 34 του ν. 4763/2020

Στο άρθρο 34 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), περί των εξουσιοδο-
τικών διατάξεων του Κεφαλαίου Ε’ του Μέρους Α’ του νόµου
αυτού, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:

α) Προστίθεται παρ. 1Α ως εξής: «1Α. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, η οποία εκδίδεται ύστερα από
εισήγηση του Κ.Σ.Ε.Ε.Κ., σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 3α
του άρθρου 23, ιδρύονται Σ.Α.Ε.Κ. για άτοµα µε αναπηρία, ρυθ-
µίζονται ο τρόπος και η διαδικασία κάλυψης των δαπανών και
κάθε άλλο ειδικότερο θέµα.»

β) Προστίθεται παρ. 2Α ως εξής:
«2Α. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και

Οικονοµικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού και Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, καθορίζονται το ύψος και ο
τρόπος κάλυψης των δαπανών για την οργάνωση και πραγµατο-
ποίηση των προγραµµάτων αναβάθµισης δεξιοτήτων και επικαι-
ροποίησης γνώσεων και των προγραµµάτων εκπαίδευσης
εκπαιδευτών πρακτικής άσκησης των επιχειρήσεων υποδοχής,
τα θέµατα χρηµατοδότησης των  Γραφείων Επαγγελµατικής Ανά-
πτυξης και Σταδιοδροµίας (Γ.Ε.Α.Σ.) των Σ.Α.Ε.Κ.,          καθώς
και κάθε ειδικότερο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή των άρθρων
24Α και 33Α.»

γ) Προστίθεται παρ. 3Α ως εξής:
«3Α. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνι-

κής Ασφάλισης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, η οποία εκδίδεται κατόπιν
γνώµης του Διοικητικού Συµβουλίου της Δ.ΥΠ.Α., δύνανται να
επιλέγονται οι εγκεκριµένες βάσει της παρ. 3 του άρθρου 34 ει-
δικότητες, και να καθορίζεται ο τρόπος οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της εκπαίδευσης στα ξενόγλωσσα τµήµατα του άρθρου 26
που λειτουργούν στις Σ.Α.Ε.Κ. της Δ.ΥΠ.Α., καθώς και η γλώσσα
διδασκαλίας, οι όροι, οι προϋποθέσεις και η διαδικασία εγγρα-
φής, τα κριτήρια επιλογής, τα δικαιολογητικά εγγραφής των µα-
θητευόµενων, το ύψος των διδάκτρων φοίτησης, ο
προϋπολογισµός του προγράµµατος και κάθε άλλο ειδικότερο
θέµα.»

δ) Προστίθεται παρ. 6Α ως εξής:
«6Α. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και

Οικονοµικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού
ρυθµίζονται τα τεχνικά και οργανωτικά ζητήµατα για τη λειτουρ-
γία της ηλεκτρονικής πύλης, οι κατηγορίες δεδοµένων προσω-
πικού χαρακτήρα που υποβάλλονται σε επεξεργασία, οι
κατηγορίες των υποκειµένων, οι ρόλοι ως προς την επεξεργασία
δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, οι αποδέκτες δεδοµένων,
τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για την ασφάλεια της επεξερ-
γασίας αυτών, η µορφή των δεδοµένων χαρακτηρισµού κατά-
στασης, η διαλειτουργικότητα της ηλεκτρονικής πύλης µε
πληροφοριακά συστήµατα άλλων φορέων του δηµόσιου τοµέα,
συµπεριλαµβανοµένων των ατοµικών λογαριασµών δεξιοτήτων
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του άρθρου 35 του ν. 4921/2022 και της ψηφιακής πύλης για τις
δεξιότητες του άρθρου 40 του ίδιου νόµου, καθώς και άλλο θέµα
σχετικό µε την εφαρµογή του άρθρου 33Β.»

ε) Στην παρ. 12 τροποποιείται το πρώτο εδάφιο ως προς τους
συµπράττοντες υπουργούς, επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
προστίθεται περ. θ) και η παρ. 12 διαµορφώνεται, ως εξής:

«12. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού σε ό,τι αφορά δηµόσιες Σ.Α.Ε.Κ. αρµοδιότητας του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού ή µε κοινή
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού
και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού σε ό,τι αφορά δηµό-
σιες Σ.Α.Ε.Κ. αρµοδιότητας άλλων Υπουργείων ή νοµικών προσώ-
πων δηµοσίου δικαίου:

α) Αναστέλλεται η λειτουργία δηµόσιας Σ.Α.Ε.Κ. αρµοδιότητας
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού ή συγ-
χωνεύεται σε συγκεκριµένη όµοια Σ.Α.Ε.Κ. και καθορίζονται ο χρό-
νος έναρξης της αναστολής λειτουργίας ή της συγχώνευσης των
Σ.Α.Ε.Κ., τα ειδικότερα θέµατα υπηρεσιακής κατάστασης του προ-
σωπικού της Σ.Α.Ε.Κ., της οποίας η λειτουργία αναστέλλεται ή η
οποία συγχωνεύεται σε άλλη, τα θέµατα που αφορούν στη διαχεί-
ριση και διάθεση της υλικοτεχνικής υποδοµής της και κάθε ειδι-
κότερο θέµα για την εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 23.

β) Καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι και οι προϋποθέσεις συµµε-
τοχής στη διαδικασία επιλογής Διευθυντών και Υποδιευθυντών
των δηµοσίων Σ.Α.Ε.Κ. και εξειδικεύονται τα απαιτούµενα προ-
σόντα, προσδιορίζονται τα κριτήρια αξιολόγησης και επιλογής,
προβλέπονται οι λεπτοµέρειες και τα ειδικότερα θέµατα της δια-
δικασίας και του τρόπου αξιολόγησης και επιλογής, η συγκρότηση
των επιτροπών αξιολόγησης και επιλογής, καθώς και τα θέµατα
οργάνωσης και λειτουργίας τους, καθορίζονται οι λόγοι και η δια-
δικασία ανάκλησης της απόσπασής τους και ρυθµίζεται κάθε άλλο
ειδικότερο θέµα.

γ) Εξειδικεύονται οι όροι και οι προϋποθέσεις πρόσληψης, τα
απαιτούµενα προσόντα των Συντονιστών Συµβούλων, οι οποίοι
στελεχώνουν τα Γ.Ε.Α.Σ., η διαδικασία και τα ειδικότερα θέµατα
επιλογής τους, τα καθήκοντα που ασκούν, η χρονική διάρκεια απα-
σχόλησής τους και κάθε άλλο συναφές θέµα.

δ) Ρυθµίζονται θέµατα, σχετικά µε τον τρόπο και τη διαδικασία
άσκησης διοίκησης των δηµοσίων Σ.Α.Ε.Κ. αρµοδιότητας του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, καθώς και
θέµατα του διοικητικού και του εκπαιδευτικού προσωπικού τους,
στα οποία περιλαµβάνονται:

δα) η οργανωτική δοµή τους, ανάλογα µε τον αριθµό των κα-
ταρτιζοµένων,

δβ) οι αρµοδιότητες των στελεχών της διοίκησης και του προ-
σωπικού τους,

δγ) η µέριµνα για την υποστήριξη των καταρτιζοµένων στη µά-
θηση στον χώρο εργασίας και στη µετέπειτα ένταξη στην αγορά
εργασίας, καθώς και

δδ) κάθε άλλο ειδικότερο θέµα για τη λειτουργία των Σ.Α.Ε.Κ..
ε) Καθορίζονται και εξειδικεύονται τα ειδικότερα θέµατα σχετικά

µε τους όρους, τις προϋποθέσεις, τα όργανα, τα κριτήρια και τη
διαδικασία αξιολόγησης των δηµοσίων Σ.Α.Ε.Κ. αρµοδιότητας του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, καθώς και
κάθε άλλο ειδικότερο θέµα για την εφαρµογή της παρ. 3 του άρ-
θρου 32.

στ) Δύνανται να συγχωνεύονται και να καταργούνται Σ.Α.Ε.Κ.
και Σ.Α.Ε.Κ. για άτοµα µε αναπηρία αρµοδιότητας του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού.

ζ) Καθορίζονται ο τρόπος, η διαδικασία εφαρµογής, οι συντε-
λεστές αξιολόγησης και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα για την εφαρ-
µογή της παρ. 4 του άρθρου 32.

η) Δύναται να παρατείνονται η απόσπαση και η θητεία Διευθυν-
τών και Υποδιευθυντών των Δηµοσίων Σ.Α.Ε.Κ. αρµοδιότητας του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού και των
Ε.Σ.Κ., καθώς και να ρυθµίζεται η συνέχιση της άσκησης των κα-
θηκόντων τους και µετά τη λήξη της θητείας τους, µέχρι την πλή-
ρωση των θέσεων, σύµφωνα µε τα άρθρα 13 και 31.

θ) Καθορίζονται το περιεχόµενο και η διάρκεια, καθώς και οι
προϋποθέσεις και η διαδικασία συµµετοχής στα προγράµµατα εκ-
παίδευσης εκπαιδευτών πρακτικής άσκησης των καταρτιζόµενων

των Σ.Α.Ε.Κ., καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή
της περ. γ) της παρ. 2 του άρθρου 24Α.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΚΕΝΤΡΑ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ 

ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ - ΠΡΟΣΘΗΚΗ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥ ΣΤ1
ΣΤΟΝ Ν. 4763/2020

Άρθρο 13
Κέντρα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και 

Κατάρτισης - Προσθήκη Κεφαλαίου ΣΤ1 και άρθρων 40Α
έως 40ΙΑ στον ν. 4763/2020

Μετά από το άρθρο 40 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), προστίθεται
Κεφαλαίο ΣΤ1 µε τίτλο «ΚΕΝΤΡΑ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥ-
ΣΗΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ», στο οποίο εντάσσονται άρθρα 40Α έως
40ΙΑ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ1
ΚΕΝΤΡΑ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΚΑΙ 

ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ

Άρθρο 40Α
Αποστολή των Κέντρων Επαγγελµατικής 

Εκπαίδευσης και Κατάρτισης

Τα Κέντρα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(Κ.Ε.Ε.Κ.) έχουν ως αποστολή την ενίσχυση της σύζευξης της
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (Ε.Ε.Κ.) µε την
αγορά εργασίας, καθώς και µε τις ανάγκες και την ιδιαίτερη φυ-
σιογνωµία της τοπικής κοινωνίας και οικονοµίας. Για την επίτευξη
της αποστολής τους επιδιώκουν: α) τη βέλτιστη αξιοποίηση της
διάγνωσης των αναγκών της αγοράς εργασίας, β) την ολιστική
αντιµετώπιση της µάθησης διαµέσου συνεργειών και συνεργα-
σιών µεταξύ των Επιπέδων τρία (3), τέσσερα (4) και πέντε (5) του
Εθνικού Πλαισίου Προσόντων (Ε.Π.Π.), στα οποία αναπτύσσεται
το Εθνικό Σύστηµα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτι-
σης (Ε.Σ.Ε.Ε.Κ.) του άρθρου 1, καθώς και γ) την προώθηση της
καινοτοµίας και της διάχυσης καλών πρακτικών.

Άρθρο 40Β
Προϋποθέσεις ίδρυσης των Κέντρων 

Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης

1. α) Στα Κέντρα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(Κ.Ε.Ε.Κ.), εντάσσονται εκπαιδευτικές δοµές επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης και κατάρτισης της παρ. 3 µε κοινό τοπικό προσδιορι-
σµό, στις οποίες δύναται να παρέχονται ειδικότητες που
επικεντρώνονται στις οικονοµικές δραστηριότητες συγκεκριµένης
περιοχής της επικράτειας, µε στόχο την ανάδειξη των ιδιαίτερων
αναγκών που σχετίζονται µε αυτές.

2. Τα Κ.Ε.Ε.Κ. αποτελούν υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού και υπάγονται στη Γενική Γραµ-
µατεία Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, Κατάρτισης και Δια Βίου
Μάθησης (Γ.Γ.Ε.Ε.Κ. & Δ.Β.Μ.).

Οι επιµέρους εκπαιδευτικές δοµές των Επιπέδων τρία (3), τέσ-
σερα (4) και πέντε (5) του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων (Ε.Π.Π.)
της παρ. 3, που εντάσσονται σε Κ.Ε.Ε.Κ. διατηρούν την  αυτονοµία
και την οργανική διάρθρωσή τους.

3. Για την ίδρυση Κ.Ε.Ε.Κ. απαιτούνται:
α) Υποχρεωτικά µία (1) δοµή επαγγελµατικής εκπαίδευσης

(Πρότυπο Επαγγελµατικό Λύκειο - Π.ΕΠΑ.Λ., ή Επαγγελµατικό Λύ-
κειο - ΕΠΑ.Λ.), και ένα (1) Εργαστηριακό Κέντρο (Ε.Κ.), και

β) τουλάχιστον µία (1) εκ των ακολούθων δοµών: Επαγγελµα-
τική Σχολή Κατάρτισης (Ε.Σ.Κ.)     και Σχολή Ανώτερης Επαγγελ-
µατικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.).

Επιπλέον, στα Κ.Ε.Ε.Κ. δύναται να παρέχεται το Μεταλυκειακό
Έτος - Τάξη Μαθητείας των άρθρων 35 έως 41, το οποίο εντάσ-
σεται στο επίπεδο πέντε (5) του Ε.Π.Π..

4. Δεν είναι δυνατή η ίδρυση Κ.Ε.Ε.Κ., όταν στον ίδιο κτήριο λει-
τουργεί Γυµνάσιο ή Γενικό Λύκειο (ΓΕ.Λ.).
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5. Για την ίδρυση Κ.Ε.Ε.Κ. συνεκτιµώνται τα ακόλουθα κριτήρια:
α) η λειτουργική επάρκεια αιθουσών διδασκαλίας και συστεγα-

ζόµενων εργαστηρίων, 
β) η δυνατότητα πρόσβασης σε άτοµα µε αναπηρία,
γ) η δυνατότητα πρόσβασης µε µέσα µαζικής µεταφοράς,
δ) η υφιστάµενη συνεργασία µε κοινωνικούς εταίρους και η δια-

σύνδεση µε την αγορά εργασίας,
ε) η συνεργασία µε κοινωφελή ή ερευνητικά ιδρύµατα και Ανώ-

τατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.),
στ) η συµµετοχή σε ευρωπαϊκά και διεθνή προγράµµατα και
ζ) η επάρκεια υλικοτεχνικής υποδοµής στις αίθουσες διδασκα-

λίας και στα εργαστήρια.

Άρθρο 40Γ
Θεµατικά Ερευνητικά Ινστιτούτα Επαγγελµατικής 

Εκπαίδευσης και Κατάρτισης

1. Σε κάθε Κέντρο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτι-
σης (Κ.Ε.Ε.Κ.) µπορεί να συστήνεται ένα (1) Θεµατικό Ερευνητικό
Ινστιτούτο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(Θ.Ε.Ι.Ε.Ε.Κ.), ύστερα από εισήγηση του Οργανωτικού Συντονιστή
του Κ.Ε.Ε.Κ., η οποία υποβάλλεται στο Κεντρικό Συµβούλιο Επαγ-
γελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (Κ.Σ.Ε.Ε.Κ.) του άρθρου
5, σύµφωνα µε την περ. ιγ) του άρθρου 40Θ.

2. Τα Θ.Ε.Ι.Ε.Ε.Κ. έχουν ως αποστολή: α) την έρευνα για τη διά-
γνωση των αναγκών της τοπικής οικονοµίας συγκεκριµένης περιο-
χής και την αξιοποίηση των αποτελεσµάτων της, σε συνεργασία
µε το οικείο Συµβούλιο Σύνδεσης µε την Παραγωγή και την Αγορά
Εργασίας (Σ.Σ.Π.Α.Ε.), β) την ανάπτυξη προγραµµάτων σπουδών
και οδηγών κατάρτισης θεµατικού χαρακτήρα στα ενδεικνυόµενα
επίπεδα του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων (Ε.Π.Π.), σε συνεργα-
σία µε τους κατά περίπτωση αρµόδιους φορείς.

3. Για την εκπλήρωση του σκοπού τους, τα Θ.Ε.Ι.Ε.Ε.Κ. ανα-
πτύσσουν συνεργασίες µε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα
(Α.Ε.Ι.), το Εθνικό Συµβούλιο Δεξιοτήτων Εργατικού Δυναµικού
του άρθρου 27 του ν. 4921/2022          (Α’ 75), ερευνητικούς φορείς,
φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης, τοπικές επιχειρήσεις, εργοδο-
τικούς φορείς, οργανώσεις εργαζοµένων, τοπικές συνεταιριστικές
οργανώσεις και κλαδικά συµβούλια.

4. Μετά από εισήγηση του Συµβουλίου του Κ.Ε.Ε.Κ., τα
Θ.Ε.Ι.Ε.Ε.Κ. συστήνουν οµάδες εργασίας για τη µελέτη ζητηµά-
των, που σχετίζονται µε την υλοποίηση του σκοπού τους.

Άρθρο 40Δ
Επιλογή ειδικοτήτων στα Κέντρα Επαγγελµατικής 

Εκπαίδευσης και Κατάρτισης

1. Στις εκπαιδευτικές δοµές που εντάσσονται σε Κέντρα Επαγ-
γελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (Κ.Ε.Ε.Κ.) παρέχονται
και λειτουργούν ειδικότητες που προτείνονται από το Συµβούλιο
του Κ.Ε.Ε.Κ. στο οικείο Συµβούλιο Σύνδεσης µε την Παραγωγή
και την Αγορά Εργασίας (Σ.Σ.Π.Α.Ε.), το οποίο οφείλει να συµ-
περιλάβει τις προτάσεις του Συµβουλίου στην εισήγησή του
προς το Κεντρικό Συµβούλιο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και
Κατάρτισης (Κ.Σ.Ε.Ε.Κ.).

2. Ανάλογα µε τις ανάγκες που καταγράφονται από το Συµ-
βούλιο του Κ.Ε.Ε.Κ., αυτό εισηγείται στο οικείο Σ.Σ.Π.Α.Ε. την
αναστολή ή κατάργηση ειδικότητας/τοµέα ανά επίπεδο προσόν-
των.

Άρθρο 40Ε
Όργανα διοίκησης των Κέντρων Επαγγελµατικής 

Εκπαίδευσης και Κατάρτισης

Όργανα διοίκησης του Κέντρου Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης (Κ.Ε.Ε.Κ.) είναι:      

α) το Συµβούλιο του Κ.Ε.Ε.Κ. και
β) ο Οργανωτικός Συντονιστής του Κ.Ε.Ε.Κ., ο οποίος προ-

εδρεύει στο Συµβούλιο του Κ.Ε.Ε.Κ..

Άρθρο 40ΣΤ

Συµβούλιο Κέντρων Επαγγελµατικής 
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης

1. Το Συµβούλιο του Κέντρου Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης (Κ.Ε.Ε.Κ.) συγκροτείται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού.

2. Μέλη του Συµβουλίου είναι: α) οι Διευθυντές των επιµέρους
δοµών εκπαίδευσης και κατάρτισης που υπάγονται στο Κέντρο,
β) ο Διευθυντής του Εργαστηριακού Κέντρου (Ε.Κ.), γ) ένας (1)
εκπρόσωπος του οικείου Δήµου, στον οποίο εδρεύει το Κ.Ε.Ε.Κ.
και ο οποίος έχει την ευθύνη των κτιριακών εγκαταστάσεων,
καθώς και δ) εκπρόσωποι των Επιµελητηρίων της οικείας περι-
φερειακής ενότητας.

Άρθρο 40Ζ
Αρµοδιότητες του Συµβουλίου των Κέντρων 

Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης

Το Συµβούλιο των Κέντρων Επαγγελµατικών Εκπαίδευσης και
Κατάρτισης (Κ.Ε.Ε.Κ.) είναι αρµόδιο για:

α) Την κατάρτιση της ετήσιας στοχοθεσίας του Κ.Ε.Ε.Κ., η
οποία περιλαµβάνει κατ’ ελάχιστον τη στρατηγική για την ανά-
πτυξη του Κ.Ε.Ε.Κ. σε τοπικό επίπεδο, σύµφωνα µε την ιδιαίτερη
φυσιογνωµία του και το πλαίσιο της αποστολής του,

β) τη σύνταξη ετήσιας έκθεσης πεπραγµένων, την οποία κοι-
νοποιεί στο Κεντρικό Συµβούλιο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης (Κ.Σ.Ε.Ε.Κ.) µέσω του οικείου Συµβουλίου Σύν-
δεσης µε την Παραγωγή και την Αγορά Εργασίας (Σ.Σ.Π.Α.Ε.),

γ) την εποπτεία της λειτουργίας του Γραφείου Επαγγελµατι-
κής Ανάπτυξης και Σταδιοδροµίας (Γ.Ε.Α.Σ.) του Κ.Ε.Ε.Κ.,

δ) την ανάπτυξη συνεργασίας µε το Σ.Σ.Π.Α.Ε. της οικείας πε-
ριφέρειας για τη διάγνωση των ιδιαίτερων αναγκών της τοπικής
αγοράς εργασίας και την υποβολή στο Σ.Σ.Π.Α.Ε., µέχρι το τέλος
Ιουνίου εκάστου έτους, ετήσιων εκθέσεων µε τις προτάσεις του
για πρόβλεψη νέων ειδικοτήτων ή για την αναστολή ή κατάργηση
των ειδικοτήτων που δεν εξυπηρετούν τις πραγµατικές ανάγκες
της αγοράς,

ε) την ανάθεση εκπόνησης µελετών και ερευνών επί θεµάτων,
τα οποία άπτονται των δραστηριοτήτων του Κ.Ε.Ε.Κ.,

στ) τη σύναψη προγραµµατικών συµβάσεων ή συµφωνιών µε
άλλους φορείς του δηµόσιου τοµέα και µε φορείς του ιδιωτικού
τοµέα,

ζ) την προσέλκυση δωρεών και την ανάπτυξη συνεργασιών µε
φορείς του εξωτερικού,

η) τη διερεύνηση ανάγκης δηµιουργίας Θεµατικών Ερευνητι-
κών Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(Θ.Ε.Ι.Ε.Ε.Κ.),

θ) την αναζήτηση οποιασδήποτε πληροφορίας, εγγράφου ή
στοιχείου που σχετίζεται µε τη λειτουργία του Κ.Ε.Ε.Κ. και είναι
απαραίτητη για την εκτέλεση των αρµοδιοτήτων του και

ι) τη συγκρότηση επιτροπών και οµάδων εργασίας για τη µε-
λέτη ή τη διεκπεραίωση θεµάτων που εµπίπτουν στις αρµοδιό-
τητές του.

Άρθρο 40Η 
Οργανωτικός Συντονιστής

1. Σε κάθε Κέντρο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτι-
σης (Κ.Ε.Ε.Κ.) συστήνεται θέση Οργανωτικού Συντονιστή, ο
οποίος επιλέγεται κατόπιν ανοικτής πρόσκλησης και τοποθετεί-
ται ή αποσπάται µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, ή στην
περίπτωση της απόσπασης µε κοινή απόφαση των αρµόδιων ορ-
γάνων του φορέα προέλευσης και του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, για θητεία τεσσάρων (4) ετών,
η οποία δύναται να ανανεωθεί µία φορά.

2. Για την επιλογή του Οργανωτικού Συντονιστή του Κ.Ε.Ε.Κ.
εκδίδεται δηµόσια πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος, η
οποία αναρτάται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. Με την πρόσκληση εκδήλωσης
ενδιαφέροντος καλούνται εκπαιδευτικοί και δηµόσιοι υπάλληλοι
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µε σχέση εργασίας δηµοσίου δίκαιου ή ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου φορέων του δηµόσιου τοµέα της περ. α) της παρ.
1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143). Τα πρόσωπα του δεύ-
τερου εδαφίου υποβάλλουν αίτηση, που συνοδεύεται από τα
αναγκαία δικαιολογητικά, µέσα στην προθεσµία που προβλέπε-
ται στην πρόσκληση, η οποία δεν µπορεί να είναι µικρότερη από
δέκα (10) ηµέρες από την ανάρτησή της στο Πρόγραµµα Διαύ-
γεια. Οι αιτήσεις µαζί µε τα δικαιολογητικά εξετάζονται από Πεν-
ταµελή  Επιτροπή, που συγκροτείται µε απόφαση του αρµοδίου
οργάνου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού και στην οποία µετέχουν ως µέλη:

α) ένα (1) µέλος του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσω-
πικού που υποδεικνύεται από τον Πρόεδρό του, ύστερα από αί-
τηµα που υποβάλλει ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, που ορίζεται ως Πρόεδρος της Επιτροπής,

β) ένας (1) λειτουργός του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
που υποδεικνύεται από τον Πρόεδρό του, ύστερα από αίτηµα
που υποβάλλει ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού,

γ) ένα (1) µέλος του Επιστηµονικού Εκπαιδευτικού Συµβουλίου
ή Προϊστάµενο Διεύθυνσης Εκπαιδευτικής Μονάδας του Εθνικού
Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης που υποδει-
κνύονται από τον Πρόεδρό του, ύστερα από αίτηµα που υποβάλ-
λει ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,

δ) τον Υπηρεσιακό Γραµµατέα του Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού και 

ε) τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Σχεδιασµού και Ανάπτυ-
ξης Ε.Ε.Κ.&Δ.Β.Μ. της Γ.Γ.Ε.Ε.Κ.&Δ.Β.Μ. του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού .

3. Η πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος περιλαµβάνει τα
απαιτούµενα προσόντα, καθώς  και τα πρόσθετα επιθυµητά προ-
σόντα τα οποία συνεκτιµώνται, τον τρόπο και τα δικαιολογητικά
απόδειξης των προσόντων που λαµβάνονται υπόψη για την αξιο-
λόγηση των υποψηφίων, την ακριβή προθεσµία υποβολής των
αιτήσεων και τον τρόπο υποβολής τους, καθώς και τη διενέργεια
προσωπικής συνέντευξης των υποψηφίων ενώπιον της Επιτρο-
πής της παρ. 2.

4. Ως ελάχιστα προσόντα για την επιλογή του Οργανωτικού
Συντονιστή του Κ.Ε.Ε.Κ. ορίζονται τα εξής:

α) Πτυχίο και µεταπτυχιακός τίτλος σπουδών Ανώτατου Εκπαι-
δευτικού Ιδρύµατος (Α.Ε.Ι.) της ηµεδαπής ή ισότιµοι τίτλοι της
αλλοδαπής,

β) άριστη γνώση της αγγλικής ή γαλλικής ή γερµανικής γλώσ-
σας που αποδεικνύεται σύµφωνα µε το άρθρο 10 του π.δ.
85/2022 (Α’ 232), 

γ) επαγγελµατική εµπειρία έξι (6) τουλάχιστον ετών σε θέµατα
σχετικά µε την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση, που
αποδεικνύεται σύµφωνα µε το άρθρο 11 του π.δ. 85/2022.

Πλέον των προσόντων επιλογής της παρούσας, απαιτείται ο
υποψήφιος να έχει τα γενικά προσόντα διορισµού και να µην έχει
τα κωλύµατα διορισµού, όπως ορίζονται στο Κεφάλαιο Α’ του
Μέρους Α’ του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικη-
τικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26).

5. Ο Οργανωτικός Συντονιστής του Κ.Ε.Ε.Κ. διατηρεί το µισθο-
λογικό κλιµάκιο στο οποίο έχει καταταγεί κατά την τοποθέτηση
ή απόσπασή του και λαµβάνει το επίδοµα Προϊσταµένου Γενικής
Διεύθυνσης του άρθρου 16 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). Η αµοιβή
του Οργανωτικού Συντονιστή του Κ.Ε.Ε.Κ. είναι δυνατό να χρη-
µατοδοτείται από εθνικούς ή ενωσιακούς πόρους.

6. Η θητεία του Οργανωτικού Συντονιστή του Κ.Ε.Ε.Κ. δύναται
να λήξει πρόωρα µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού για σπουδαίο λόγο, αφού προηγηθεί προ-
ηγούµενη ακρόασή του, που ανάγεται σε πληµµελή εκτέλεση
των καθηκόντων του ή µη υλοποίηση των αποφάσεων του Συµ-
βουλίου του Κ.Ε.Ε.Κ. ή αδυναµία εκτέλεσης των καθηκόντων του,
καθώς επίσης και αν συντρέχουν οι προϋποθέσεις δυνητικής
θέσης σε αργία κατά την παρ. 1 του άρθρου 104 του Κώδικα Κα-
τάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλ-
λήλων Ν.Π.Δ.Δ.. Η σύµφωνα µε τον ως άνω τρόπο λήξη της
θητείας του Οργανωτικού Συντονιστή του Κ.Ε.Ε.Κ. δεν γεννά δι-
καίωµα αποζηµίωσης ή άλλης αξίωσης του υπαλλήλου και ισο-

δυναµεί µε: α) λήξη της τοποθέτησής του στην εν λόγω θέση και
επιστροφή του στη θέση και την οργανική µονάδα όπου υπηρε-
τούσε πριν από την επιλογή του, αν είναι υπάλληλος του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, και β) λήξη της
απόσπασης, αν έχει την ιδιότητα υπαλλήλου άλλου φορέα του
δηµοσίου τοµέα.

Άρθρο 40Θ
Αρµοδιότητες του Οργανωτικού Συντονιστή

Ο Οργανωτικός Συντονιστής του Κέντρου Επαγγελµατικής Εκ-
παίδευσης και Κατάρτισης (Κ.Ε.Ε.Κ.) ασκεί τις ακόλουθες αρµο-
διότητες:

α) Προεδρεύει των εργασιών του Συµβουλίου του Κ.Ε.Ε.Κ., κα-
ταρτίζει την ηµερήσια διάταξη και εισηγείται τα θέµατα αυτής ή
ορίζει άλλον εισηγητή,

β) επιβλέπει την εφαρµογή της πολιτικής και την υλοποίηση
του τριετούς στρατηγικού σχεδίου Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης, Κατάρτισης και Διά Βίου Μάθησης που προβλέπεται στην
παρ. 6 του άρθρου 5, καθώς και της ετήσιας στοχοθεσίας του
Κ.Ε.Ε.Κ.,

γ) µεριµνά για την ορθή εφαρµογή των αποφάσεων των οργά-
νων διοίκησης του Κ.Ε.Ε.Κ., σε συνεργασία µε τις εκπαιδευτικές
δοµές του Κέντρου,

δ) υποστηρίζει τους Διευθυντές των επιµέρους δοµών επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης του Κέντρου, κατά την
άσκηση των αρµοδιοτήτων τους,

ε) εισηγείται επί θεµάτων σχετικών µε την οργάνωση, τη λει-
τουργία και τον συντονισµό των δράσεων του Κ.Ε.Ε.Κ.,

στ) συντονίζει και επιβλέπει την υλοποίηση του σχεδίου ψη-
φιακού µετασχηµατισµού του Κ.Ε.Ε.Κ.,

ζ) σχεδιάζει και συντονίζει τις δράσεις προβολής και εξωστρέ-
φειας του Κ.Ε.Ε.Κ. και για τον σκοπό αυτόν καταρτίζει σχέδια δη-
µοσιότητας και προβολής,

η) εισηγείται προς τον Πρόεδρο του Κεντρικού Συµβουλίου
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (Κ.Σ.Ε.Ε.Κ.) µέτρα
για την ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας και της αποδοτικό-
τητας του Κέντρου,

θ) υποβάλλει στο Κ.Σ.Ε.Ε.Κ., µέσω του Συµβουλίου Σύνδεσης
µε την Παραγωγή και την Αγορά Εργασίας (Σ.Σ.Π.Α.Ε.), την ετή-
σια έκθεση πεπραγµένων του Κ.Ε.Ε.Κ.,

ι) έχει την ευθύνη για την εύρυθµη λειτουργία του Γραφείου
Επαγγελµατικής Ανάπτυξης και Σταδιοδροµίας (Γ.Ε.Α.Σ.) του
Κ.Ε.Ε.Κ.,

ια) αναπτύσσει και µεριµνά για τις συνεργασίες του Κ.Ε.Ε.Κ.
µε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.), ερευνητικά ιδρύµατα
και επιχειρήσεις της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής,

ιβ) έχει την ευθύνη για τη συνεργασία των εκπαιδευτικών µο-
νάδων του Κ.Ε.Ε.Κ. µε εκπαιδευτικές µονάδες του εξωτερικού,

ιγ) εισηγείται τεκµηριωµένα στο Κ.Σ.Ε.Ε.Κ. τη δηµιουργία Θε-
µατικού Ερευνητικού Ινστιτούτου Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης (Θ.Ε.Ι.Ε.Ε.Κ.),

ιδ) έχει την ευθύνη της λειτουργίας και της εποπτείας του
Θ.Ε.Ι.Ε.Ε.Κ., καθώς και τον συντονισµό των δοµών του Κ.Ε.Ε.Κ.,
την οργάνωση και τη συνεργασία των φορέων του και εποπτεύει
την υλοποίηση των απαραίτητων, για την εκπλήρωση των σκο-
πών του, δραστηριοτήτων,

ιε) υποβάλλει προς έγκριση προγράµµατα σπουδών και οδη-
γούς κατάρτισης της περ. β) της                                      παρ. 2
του άρθρου 40Γ, ως ακολούθως: ιεα) τα προγράµµατα σπουδών
υποβάλλονται στο Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.)
και ιεβ) για τους οδηγούς κατάρτισης ακολουθείται η διαδικασία
του άρθρου 41.

Άρθρο 40Ι
Γραφείο Επαγγελµατικής Ανάπτυξης και 

Σταδιοδροµίας του Κέντρου Επαγγελµατικής 
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης

1. Σε κάθε Κέντρο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτι-
σης (Κ.Ε.Ε.Κ.) λειτουργεί Γραφείο Επαγγελµατικής Ανάπτυξης
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και Σταδιοδροµίας (Γ.Ε.Α.Σ.), το οποίο έχει ως αποστολή την πα-
ροχή υπηρεσιών συµβουλευτικής υποστήριξης σε µαθητές, µα-
θητευόµενους και καταρτιζόµενους που φοιτούν στις δοµές του
Κ.Ε.Ε.Κ., καθώς και την ενεργό προώθηση συνεργειών µε φο-
ρείς, σε κλαδικό, τοπικό και περιφερειακό επίπεδο για τις προ-
οπτικές ένταξης στην αγορά εργασίας.

2. Στις αρµοδιότητες των Γ.Ε.Α.Σ. που λειτουργούν σε Κ.Ε.Ε.Κ.
περιλαµβάνονται, πέραν των γενικών αρµοδιοτήτων της περ. α)
της παρ. 2 του άρθρου 32 και οι ακόλουθες:

α) η ανάπτυξη συνεργασιών µε κοινωνικούς εταίρους, τα ινστι-
τούτα των κοινωνικών εταίρων, το ινστιτούτο της Εθνικής Συνο-
µοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία και Χρόνιες Παθήσεις, µε την
Ελληνική Στατιστική Αρχή, µε το Παρατηρητήριο θεµάτων Ανα-
πηρίας της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία και µε
λοιπούς φορείς του δηµοσίου τοµέα της περ. α) της παρ.  1 του
άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143) για την παρακολούθηση των
αναγκών της αγοράς εργασίας σε τοπικό και περιφερειακό επί-
πεδο και τη βέλτιστη αντιστοίχιση των προσόντων των φοιτούν-
των και των αποφοίτων δοµών του Κ.Ε.Ε.Κ. µε τις υφιστάµενες
και ανακύπτουσες θέσεις εργασίας,

β) η µελέτη και επεξεργασία των στατιστικών δεδοµένων που
προκύπτουν από τους συνεργαζόµενους εταίρους σε περιφερει-
ακό επίπεδο για την κατάσταση της αγοράς εργασίας,

γ) η διερεύνηση των επαγγελµατικών αναγκών, σε τοπικό και
περιφερειακό επίπεδο, και

δ) η παροχή εξατοµικευµένης συµβουλευτικής σε µαθητές,
µαθητευόµενους και καταρτιζόµενους των εκπαιδευτικών µονά-
δων του Κ.Ε.Ε.Κ. και ενηµέρωσης για τα χαρακτηριστικά και τις
προοπτικές του επαγγέλµατος της επιλογής τους, καθώς και για
τις δυνατότητες διαπερατότητας σε επόµενες βαθµίδες εκπαί-
δευσης, ως εξής: δα) πρόσβαση από τις Επαγγελµατικές Σχολές
Κατάρτισης (Ε.Σ.Κ.) ή από τις Επαγγελµατικές Σχολές (ΕΠΑ.Σ.)
Μαθητείας της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, στα Επαγ-
γελµατικά Λύκεια (ΕΠΑ.Λ.), δβ) από τα ΕΠΑ.Λ. στο Μεταλυκειακό
Έτος - Τάξη Μαθητείας ή στις Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής
Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.) ή στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση και δγ)
από τις Σ.Α.Ε.Κ. ή το Μεταλυκειακό Έτος - Τάξη Μαθητείας στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση.

3. Αν ιδρυθεί Κ.Ε.Ε.Κ. στο οποίο εντάσσεται Σ.Α.Ε.Κ., αναστέλ-
λεται η λειτουργία του Γ.Ε.Α.Σ. που λειτουργεί στη Σ.Α.Ε.Κ. και
οι αρµοδιότητές του µεταφέρονται αυτοδικαίως στο Γ.Ε.Α.Σ. του
Κ.Ε.Ε.Κ..

4. Τα Γ.Ε.Α.Σ. των Κ.Ε.Ε.Κ. στελεχώνονται µε:
α) Συντονιστές Συµβούλους. Σε κάθε Γ.Ε.Α.Σ. του Κ.Ε.Ε.Κ.

απασχολείται ένας (1) Συντονιστής Σύµβουλος για κάθε εκατόν
πενήντα (150) µαθητές, µαθητευοµένους και καταρτιζόµενους.
Για τους όρους και τις προϋποθέσεις πρόσληψης, τα απαιτού-
µενα προσόντα, τη διαδικασία και τα ειδικότερα θέµατα επιλογής
τους, τα καθήκοντα που ασκούν και τη χρονική διάρκεια απασχό-
λησής τους, εφαρµόζεται η υπό στοιχεία Κ5/159637/22.12.2022
απόφαση της Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων (Β’ 6879),
όπως εκάστοτε ισχύει, τηρουµένου του άρθρου 51 του ν.
4622/2019 (Α’ 133), περί ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων,
εφόσον συντρέχουν οι προϋποθέσεις εφαρµογής του ανωτέρω
άρθρου.

β) Ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς, οι οποίοι παρέ-
χουν ψυχοκοινωνική υποστήριξη, ενηµέρωση και συµβουλευτική
καθοδήγηση σε όσους φοιτούν σε δοµές του Κ.Ε.Ε.Κ.. Σε κάθε
Γ.Ε.Α.Σ. του Κ.Ε.Ε.Κ. απασχολούνται ένας (1) ψυχολόγος και
ένας (1) κοινωνικός λειτουργός για κάθε διακόσιους (200) µαθη-
τές, µαθητευοµένους και καταρτιζοµένους.

5. Η λειτουργία και στελέχωση των Γ.Ε.Α.Σ. που λειτουργούν
σε Κ.Ε.Ε.Κ. µπορούν να χρηµατοδοτούνται από εθνικούς ή ενω-
σιακούς πόρους.

6. Στα Γ.Ε.Α.Σ. των Κ.Ε.Ε.Κ. δηµιουργείται βάση δεδοµένων,
στην οποία καταχωρίζονται:

α) Οι ειδικότητες που παρέχονται σε κάθε εκπαιδευτική δοµή
του Κ.Ε.Ε.Κ.,

β) η ολοκληρωµένη παρουσίαση του νοµοθετικού και κανονι-
στικού πλαισίου που αφορά στη διενέργεια της πρακτικής άσκη-
σης/µαθητείας, συχνές ερωτήσεις και στοιχεία υπεύθυνων

επικοινωνίας για παροχή πληροφοριών σε µαθητές, µαθητευό-
µενους, καταρτιζόµενους και επιχειρήσεις,

γ) ο κατάλογος των επαγγελµατιών και επιχειρήσεων σε το-
πικό επίπεδο, ο οποίος περιλαµβάνει τα στοιχεία των υπεύθυνων
επικοινωνίας,

δ) το πεδίο αναγγελίας από τις επιχειρήσεις για αναζήτηση µα-
θητών, µαθητευόµενων, καταρτιζόµενων και αποφοίτων για πρα-
κτική άσκηση/µαθητεία,

ε) τα στατιστικά στοιχεία αναφορικά µε την επαγγελµατική εξέ-
λιξη και αποκατάσταση των αποφοίτων.

Άρθρο 40ΙΑ
Εξουσιοδοτικές διατάξεις Κεφαλαίου ΣΤ1

1. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, εξειδικεύονται η αποστολή των Κέντρων Επαγγελ-
µατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (Κ.Ε.Ε.Κ.), τα καθήκοντα,
οι ειδικότερες αρµοδιότητες και ο τρόπος λειτουργίας των ορ-
γάνων διοίκησης των Κέντρων και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την
εφαρµογή των άρθρων 40Α, 40Ε, 40Ζ και 40Θ.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, η οποία
εκδίδεται ύστερα από γνώµη του Κεντρικού Συµβουλίου Επαγ-
γελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (Κ.Σ.Ε.Ε.Κ.), δύναται να
ιδρύονται               Κ.Ε.Ε.Κ., καθώς και να ρυθµίζονται ο τρόπος
και η διαδικασία κάλυψης των δαπανών ίδρυσης και λειτουργίας
τους και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του άρθρου
40Β.

3. α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
ύστερα από εισήγηση του Κεντρικού Συµβουλίου Επαγγελµατι-
κής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (Κ.Σ.Ε.Ε.Κ.), συστήνονται Θε-
µατικά Ερευνητικά Ινστιτούτα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και
Κατάρτισης (Θ.Ε.Ι.Ε.Ε.Κ.), ρυθµίζονται η σύνθεση και συγκρό-
τησή τους, ο τρόπος οργάνωσης και λειτουργίας τους, η διαδι-
κασία που ακολουθείται για τη συνεργασία των Θ.Ε.Ι.Ε.Ε.Κ. µε
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.), επιχειρήσεις, επιστηµο-
νικούς και ερευνητικούς φορείς και ινστιτούτα κοινωνικών εταί-
ρων, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του
άρθρου 40Γ.

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, ρυθµί-
ζονται ειδικότερα τα θέµατα που αφορούν στη χρηµατοδότηση
των Θεµατικών Ερευνητικών Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης και Κατάρτισης (Θ.Ε.Ι.Ε.Ε.Κ.), η διαδικασία και ο τρόπος
καταβολής της χρηµατοδότησης από εθνικούς ή ενωσιακούς πό-
ρους, τα αρµόδια όργανα διαχείρισης, οι υποχρεώσεις τους και
κάθε άλλο ειδικότερο θέµα για την εφαρµογή του άρθρου 40Γ.

γ) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη του Ινστιτού-
του Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.), κατόπιν εισήγησης του Θε-
µατικού Ερευνητικού Ινστιτούτου Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης (Θ.Ε.Ι.Ε.Ε.Κ.), και µόνο για θέµατα αρµοδιότητας
του τελευταίου, καθορίζονται τα προγράµµατα σπουδών θεµα-
τικού χαρακτήρα όλων των τάξεων των Επαγγελµατικών Λυκείων
(ΕΠΑ.Λ.).

4. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, καθορίζονται:

α) Οι ειδικότερες προϋποθέσεις συµµετοχής στη διαδικασία
επιλογής του Οργανωτικού Συντονιστή του Κ.Ε.Ε.Κ.,

β) τα ειδικότερα προσόντα και ο τρόπος µοριοδότησης των
κριτηρίων επιλογής,

γ) το περιεχόµενο της δηµόσιας πρόσκλησης εκδήλωσης εν-
διαφέροντος που απαιτείται για την έναρξη της διαδικασίας επι-
λογής,

δ) η διαδικασία επιλογής,
ε) οι προϋποθέσεις διενέργειας προσωπικής συνέντευξης, και
στ) κάθε άλλο θέµα σχετικά µε την εφαρµογή του άρθρου

40Η.
5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και

Οικονοµικών και Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, κα-
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θορίζεται το ύψος της αµοιβής των Συντονιστών Συµβούλων, των
Ψυχολόγων και των Κοινωνικών Λειτουργών που απασχολούνται
στα Γραφεία Επαγγελµατικής Ανάπτυξης και Σταδιοδροµίας
(Γ.Ε.Α.Σ.) που λειτουργούν σε Κ.Ε.Ε.Κ. και κάθε άλλο θέµα σχε-
τικά µε τη στελέχωση και λειτουργία των Κ.Ε.Ε.Κ., την εφαρµογή
των παρ. 4 και 5 του άρθρου 40Ι και κάθε ειδικότερο θέµα σε
σχέση µε τη χρηµατοδότηση της αµοιβής που λαµβάνει ο Οργα-
νωτικός Συντονιστής του Κ.Ε.Ε.Κ. σύµφωνα µε την παρ. 5 του
άρθρου 40Η.

6. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού αναστέλλεται η λειτουργία Γ.Ε.Α.Σ. δηµόσιας
Σ.Α.Ε.Κ. αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού, η οποία έχει ενταχθεί σε Κ.Ε.Ε.Κ. και καθο-
ρίζονται ο χρόνος έναρξης της αναστολής λειτουργίας του
Γ.Ε.Α.Σ., τα ειδικότερα θέµατα υπηρεσιακής κατάστασης του
προσωπικού του Γ.Ε.Α.Σ., η λειτουργία του οποίου αναστέλλεται
και κάθε θέµα σχετικό µε την εφαρµογή της παρ. 3 του άρθρου
40Ι.

7. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, εξειδικεύονται οι όροι και οι προϋποθέσεις πρόσλη-
ψης, τηρουµένου του άρθρου 51 του     ν. 4622/2019 (Α’ 133),
περί ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων, εφόσον συντρέ-
χουν οι προϋποθέσεις εφαρµογής του ανωτέρω άρθρου, ο αριθ-
µός και τα απαιτούµενα προσόντα των Ψυχολόγων και των
Κοινωνικών Λειτουργών, οι οποίοι στελεχώνουν το Γ.Ε.Α.Σ. κάθε
Κ.Ε.Ε.Κ.,  η διαδικασία και τα ειδικότερα θέµατα επιλογής τους,
τα καθήκοντα που ασκούν, η χρονική διάρκεια απασχόλησής
τους και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του άρθρου
40Ι.

8. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού ρυθµίζονται η οργάνωση, η τήρηση και η λειτουργία
της βάσης δεδοµένων σε κάθε Γ.Ε.Α.Σ. και κάθε άλλο τεχνικό και
οργανωτικό ζήτηµα για την εφαρµογή της παρ. 6 του άρθρου
40Ι.

9. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Επαγγελµατικής Εκ-
παίδευσης, Κατάρτισης και Δια Βίου Μάθησης του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού καθορίζεται ο αριθµός
των Συντονιστών Συµβούλων που απασχολούνται στο Γ.Ε.Α.Σ.
κάθε Κ.Ε.Ε.Κ., σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 40Ι.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΠΡΟΤΥΠΑ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΑ ΛΥΚΕΙΑ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΑΡΘΡΩΝ 17Β, 18, 19 ΚΑΙ 21 
Ν. 4763/2020

Άρθρο 14
Τοποθέτηση υποδιευθυντών Προτύπων 

Επαγγελµατικών Λυκείων - Ρυθµίσεις για τους 
τοµεάρχες των Πρότυπων Επαγγελµατικών Λυκείων - 

Αντικατάσταση περ. β) παρ. 3 και τροποποίηση 
παρ. 17 άρθρου 17Β ν. 4763/2020

1. Στην περ. β) της παρ. 3 του άρθρου 17Β του                 ν.
4763/2020 (Α’ 254), περί οργάνων διοίκησης των Πρότυπων
Επαγγελµατικών Λυκείων (Π.ΕΠΑ.Λ.): α) προστίθενται νέα εδά-
φια, πρώτο, δεύτερο και τρίτο, β) το τελευταίο εδάφιο προσαρ-
µόζεται στην ανωτέρω αλλαγή και η περ. β) διαµορφώνεται ως
εξής: 

«β) Υποδιευθυντής ορίζεται στα Π.ΕΠΑ.Λ. όπου φοιτούν έως
διακόσιοι εβδοµήντα (270) µαθητές. Σε κάθε Π.ΕΠΑ.Λ., στο οποίο
φοιτούν περισσότεροι από διακόσιοι εβδοµήντα (270) µαθητές,
ορίζεται και δεύτερος Υποδιευθυντής. Όταν στο Π.ΕΠΑ.Λ. φοι-
τούν περισσότεροι από πεντακόσιοι (500) µαθητές ορίζεται και
τρίτος Υποδιευθυντής, ενώ όταν φοιτούν περισσότεροι από
επτακόσιοι (700) µαθητές ορίζεται και τέταρτος Υποδιευθυντής.
Ως Υποδιευθυντές Π.ΕΠΑ.Λ. επιλέγονται εκπαιδευτικοί µε οργα-
νική θέση στο Π.ΕΠΑ.Λ. ή στο ΕΠΑ.Λ., όπου έχει ιδρυθεί και λει-
τουργεί παράλληλα Π.ΕΠΑ.Λ.. Οι υποψήφιοι πρέπει να
συµπληρώνουν το υποχρεωτικό ωράριο της θέσης του Υποδιευ-
θυντή στη σχολική µονάδα. Αν σε ορισµένο Π.ΕΠΑ.Λ. προβλέ-
πονται περισσότεροι του ενός Υποδιευθυντές, ο Διευθυντής

καθορίζει τη σειρά τοποθέτησης των Υποδιευθυντών, καθώς και
τον τρόπο αναπλήρωσής του.»

2. Στην παρ. 17 του άρθρου 17Β του ν. 4763/2020 αντικαθίστα-
ται το τελευταίο εδάφιο και η παρ. 17 διαµορφώνεται ως εξής: 

«17. Σε κάθε Π.ΕΠΑ.Λ. ορίζονται, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην περ. ζ) της παρ. 2 του άρθρου 17Α, εκπαιδευτικοί του
Π.ΕΠΑ.Λ. ως Τοµεάρχες Π.ΕΠΑΛ., αντίστοιχοι σε αριθµό και ει-
δικότητα µε τους τοµείς που λειτουργούν στο Π.ΕΠΑ.Λ., καθώς
και ένας Τοµεάρχης Π.ΕΠΑ.Λ. Γενικών Μαθηµάτων. Οι Τοµεάρ-
χες Π.ΕΠΑ.Λ. έχουν την πλήρη και συνολική ευθύνη λειτουργίας,
προγραµµατισµού και οργάνωσης του εκπαιδευτικού έργου των
τοµέων τους (θεωρητικού και εργαστηριακού µέρους) και του
τοµέα γενικών µαθηµάτων, καθώς και τις ακόλουθες ειδικές αρ-
µοδιότητες: α) τον προγραµµατισµό της διδακτέας ύλης, την ορ-
γάνωση δειγµατικών διδασκαλιών και την εισαγωγή καινοτοµιών
σε ζητήµατα διδασκαλίας και εφαρµογής των προγραµµάτων
σπουδών ανά τοµέα ή ειδικότητα, σε συνεργασία µε την
Ε.Σ.Π.ΕΠΑ.Λ., β) την εισήγηση στον Σύλλογο Διδασκόντων της
συµµετοχής των επί µέρους Τοµέων ή/και ειδικοτήτων ή/και τά-
ξεων στον προγραµµατισµό δράσεων του σχολείου, γ) την πα-
ρακολούθηση του εκπαιδευτικού έργου ανά τοµέα ή/και
ειδικότητα ή οµάδα ειδικοτήτων, καθώς και της πορείας εκπλή-
ρωσης των εκπαιδευτικών στόχων και δ) τη σύνταξη έκθεσης και
την υποβολή της στην οικεία Ε.Σ.Π.ΕΠΑ.Λ., στο τέλος του διδα-
κτικού έτους, σχετικά µε την εκπλήρωση των εκπαιδευτικών στό-
χων των τοµέων ευθύνης τους. Οι Τοµεάρχες Π.ΕΠΑ.Λ. είναι
στελέχη της εκπαίδευσης και έχουν το ωράριο που ορίζεται στην
περ. γ) της παρ. 13 του άρθρου 14 του ν. 1566/1985 (Α’ 167) περί
εκπαιδευτικού προσωπικού δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και
τους καταβάλλεται το επίδοµα θέσης ευθύνης που προβλέπεται
στην υποπερ. ιι) της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 16 του
ν. 4354/2015 (Α’ 176).»

Άρθρο 15
Πρακτική άσκηση µαθητών Προτύπων 
Επαγγελµατικών Λυκείων - Εβδοµάδα 

Προσανατολισµού - Τροποποίηση άρθρου 18 
ν. 4763/2020

Στο άρθρο 18 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), περί της φοίτησης των
µαθητών Πρότυπων Επαγγελµατικών Λυκείων (Π.ΕΠΑ.Λ.) επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο της
παρ. 4: αα) οι λέξεις «µία (1) ηµέρα της εβδοµάδας και για έξι (6)
ώρες» αντικαθίστανται από τις λέξεις «στη Γ’ τάξη, είκοσι δύο
(22) ηµέρες συνεχόµενα ή τµηµατικά», αβ) οι λέξεις «και σύµ-
φωνα µε τις προτάσεις των οικείων Σ.Σ.Π.Α.Ε.» διαγράφονται, β)
στην παρ. 4 προστίθεται νέο τρίτο εδάφιο, γ) προστίθενται παρ.
4α και 4β και το άρθρο 18 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 18
Φοίτηση στα Π.ΕΠΑ.Λ.

1. Στην Α’ τάξη των Π.ΕΠΑ.Λ. εισάγονται απόφοιτοι υποχρεω-
τικής εκπαίδευσης µε βάση τον βαθµό του απολυτήριου τίτλου
τους. Η προαγωγή των µαθητών από τη µία τάξη στην άλλη διέ-
πεται από τις διατάξεις περί προαγωγής και απόλυσης των µα-
θητών ΕΠΑ.Λ.. Κενές θέσεις που ανακύπτουν σε επόµενη της
εισαγωγικής τάξης καλύπτονται από ενδιαφερόµενους υποψη-
φίους, οι οποίοι έχουν δικαίωµα εγγραφής στην τάξη αυτή, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις  περί εγγραφής µαθητών ΕΠΑ.Λ. και βάσει
του βαθµού προαγωγής τους από την προηγούµενη τάξη.

2. Οι ενδιαφερόµενοι µαθητές δύνανται να υποβάλουν αίτηση
εγγραφής στο Π.ΕΠΑ.Λ. της επιλογής τους, ανεξάρτητα από τον
τόπο διαµονής τους.

3. Τα Π.ΕΠΑ.Λ., δύνανται να συνεργάζονται µε επιχειρήσεις
του δηµόσιου ή ιδιωτικού τοµέα και να εφαρµόζουν νέες εκπαι-
δευτικές µεθόδους µε καινοτόµες προσεγγίσεις διδασκαλίας και
πρακτικής άσκησης, σύµφωνα µε την παρ. 4. Η Κ.Ε.Ε. προτείνει
στο Ι.Ε.Π. τις απαραίτητες διαφοροποιήσεις στα εγκεκριµένα
προγράµµατα σπουδών των ΕΠΑ.Λ., όπως και ειδικά µαθήµατα,
εφόσον έχουν ιδιαίτερο οικονοµικό αναπτυξιακό χαρακτήρα για
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την περιοχή, όπως τεκµηριώνεται µε γνώµη των οικείων
Σ.Σ.Π.Α.Ε..

4. Στα Π.ΕΠΑ.Λ. καθιερώνεται πρακτική άσκηση κατά τη διάρ-
κεια της φοίτησης στη Γ’ τάξη, είκοσι δύο (22) ηµέρες συνεχό-
µενα ή τµηµατικά, η οποία εντάσσεται στο πρόγραµµα σπουδών
των εργαστηριακών µαθηµάτων, σε φορείς του δηµόσιου, του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα ή επιχειρήσεις του ιδιωτικού τοµέα
της περιοχής. Αν δεν εξασφαλίζονται θέσεις πρακτικής άσκησης,
εφαρµόζεται το συµβατικό πρόγραµµα σπουδών. Οι µαθητές των
Π.ΕΠΑ.Λ. δύναται να πραγµατοποιήσουν µέρος ή το σύνολο της
πρακτικής άσκησης σε άλλο κράτος µέλος της Ε.Ε..

4α. Καθιερώνεται κατ’ έτος, στην Α’ και Β’ τάξη των Π.ΕΠΑ.Λ.,
στον διδακτικό χρόνο του σχολικού ωρολογίου προγράµµατος,
Εβδοµάδα Προσανατολισµού (Ε.Π.), κατά τη διάρκεια της οποίας
οι µαθητές περιηγούνται σε όλους τους χώρους όπου διενερ-
γούνται εργαστήρια και παρακολουθούν την υλοποίηση των ερ-
γαστηριακών µαθηµάτων όλων των τοµέων/ειδικοτήτων. Στην
Ε.Π. καλούνται µαθητές όµορων Γυµνασίων (Γ’ τάξη) και Γενικών
Λυκείων (Α’ τάξη).

4β. Στα Π.ΕΠΑ.Λ. δύνανται να διδάξουν έως ένα (1) µήνα, επι-
σκέπτες εκπαιδευτικοί του εξωτερικού µε εµπειρία στην επαγ-
γελµατική εκπαίδευση.

5. Στα Π.ΕΠΑ.Λ. καθιερώνεται σύστηµα διοίκησης ποιότητας,
που αναφέρεται: α) στο πλαίσιο παροχής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης, β) στις εισροές, που περιλαµβάνουν το διδακτικό
υλικό, τα προγράµµατα και τους εκπαιδευτικούς, γ) στις διαδι-
κασίες, που περιλαµβάνουν τις διδακτικές µεθόδους και την
εφαρµογή τους, καθώς και δ) στις εκροές, που αφορούν στα µα-
θησιακά αποτελέσµατα.»

Άρθρο 16

Προγράµµατα δηµιουργίας εικονικών επιχειρήσεων - Τρο-
ποποίηση περ. ε) παρ. 1  άρθρου 19 ν. 4763/2020

Η περ. ε) της παρ. 1 του άρθρου 19 του ν. 4763/2020 (Α’ 254),
περί εκπαιδευτικού οδηγού των Πρότυπων Επαγγελµατικών Λυ-
κείων (Π.ΕΠΑ.Λ.), αντικαθίσταται ως εξής:

«ε) οι κανόνες οργάνωσης και οι προδιαγραφές εφαρµογής
πρακτικής άσκησης, οι όροι και οι προϋποθέσεις συµµετοχής σε
οργανωµένα προγράµµατα δηµιουργίας εικονικών επιχειρήσεων,
τα οποία υλοποιούνται κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους,
εντός ή εκτός του ωρολογίου προγράµµατος, στο πλαίσιο δια-
τοµεακών δράσεων, το περιεχόµενο και η διάρκεια των προγραµ-
µάτων αυτών, το εκπαιδευτικό υλικό και η µεθοδολογία
διαµόρφωσής τους.»

Άρθρο 17
Εξουσιοδοτικές διατάξεις για τα Πρότυπα 

Επαγγελµατικά Λύκεια - Προσθήκη παρ. 7α, 7β 
και 7γ στο άρθρο 21 του ν. 4763/2020

Στο άρθρο 21 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), περί εξουσιοδοτικών
διατάξεων του Κεφαλαίου Δ’ του Μέρους Α’ του νόµου αυτού,
µετά από την παρ. 7 προστίθενται παρ. 7α, 7β και 7γ, ως εξής:

«7α. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού καθορίζονται οι λεπτοµέρειες πραγµατοποίησης µέ-
ρους ή του συνόλου της πρακτικής άσκησης σε άλλο κράτος
µέλος της Ε.Ε. των µαθητών των Π.ΕΠΑ.Λ., σύµφωνα µε την παρ.
4 του άρθρου 18.

7β. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, καθορίζονται ο τρόπος και η διαδικασία υλοποίησης
της Εβδοµάδας Προσανατολισµού (Ε.Π.) της παρ. 4α  του άρ-
θρου 18 και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή της.

7γ. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού καθορίζονται οι λεπτοµέρειες διδασκαλίας επισκε-
πτών εκπαιδευτικών του εξωτερικού στα Π.ΕΠΑ.Λ.,  σύµφωνα µε
την παρ. 4β του άρθρου 18.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΩΝ ΤΩΝ ΠΡΟΤΥΠΩΝ 

ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΩΝ ΛΥΚΕΙΩΝ ΣΤΑ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΑ 
ΛΥΚΕΙΑ - ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑΚΑ ΚΕΝΤΡΑ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4186/2013

Άρθρο 18
Σκοπός των Επαγγελµατικών Λυκείων - 

Προσθήκη περ. ιβ), ιγ), ιδ), ιε), ιστ) και ιζ) 
στο άρθρο 6 του ν. 4186/2013

Στο άρθρο 6 του ν. 4186/2013 (Α’193), περί του σκοπού του
Επαγγελµατικού Λυκείου (ΕΠΑ.Λ.), επέρχονται νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, προστίθενται περ. ιβ), ιγ), ιδ), ιε), ιστ) και ιζ) και το άρθρο
6 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 6
Σκοπός

Οι σκοποί του Επαγγελµατικού Λυκείου είναι ιδίως οι εξής:
α) η παροχή γενικής παιδείας υψηλού επιπέδου, που θα συµ-

βάλλει στην ισόρροπη γνωστική, συναισθηµατική, πνευµατική και
σωµατική ανάπτυξη όλων των µαθητών,

β) η προαγωγή της κριτικής σκέψης, της πρωτοβουλίας, της δη-
µιουργικότητας και των ικανοτήτων των µαθητών,

γ) η καλλιέργεια της εθνικής, θρησκευτικής και πολιτισµικής µας
κληρονοµιάς αλλά και η προετοιµασία των νέων για την κοινωνία
των ευρωπαίων πολιτών,

δ) ο σεβασµός των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, της ποικιλοµορ-
φίας και της πολιτισµικής ετερότητας στο πλαίσιο µιας πολυπολι-
τισµικής κοινωνίας,

ε) η ενδυνάµωση των αξιών της ελευθερίας, της δηµοκρατίας,
της συλλογικότητας και της αλληλεγγύης και η διαµόρφωση συ-
νείδησης ενεργού πολίτη,

στ) η διασφάλιση της ισορροπίας στη σχολική ζωή ούτως ώστε
οι µαθητές να έχουν τη δυνατότητα να συνδυάζουν τη γνώση, τον
ελεύθερο χρόνο, τη δηµιουργία και τη συµµετοχή, 

ζ) η καλλιέργεια των βασικών κοινωνικών δεξιοτήτων που είναι
αναγκαίες για την ανάπτυξη  της προσωπικότητας και την κοινω-
νική ένταξη,

η) η παροχή ολοκληρωµένων επαγγελµατικών γνώσεων και δε-
ξιοτήτων για την πρόσβαση στην αγορά εργασίας,

θ) η ενδυνάµωση της δυνατότητας παρακολούθησης των εργα-
σιακών εξελίξεων, καθώς και της δυνατότητας πρόσληψης και
αφοµοίωσης των νέων τεχνολογικών και επαγγελµατικών γνώ-
σεων, δεξιοτήτων και ικανοτήτων στο πλαίσιο της Δια Βίου Μάθη-
σης,

ι) η δυνατότητα επαγγελµατικής ανέλιξης µέσω σπουδών σε
ανώτερη εκπαιδευτική βαθµίδα, 

ια) η ανάπτυξη δράσεων που διασφαλίζουν την ποιότητα της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης, 

ιβ) η ανάπτυξη ενός από τους κύριους πυλώνες στήριξης και
εφαρµογής του κοινού στρατηγικού σχεδιασµού της επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης και της επαγγελµατικής κατάρτισης, µε την ου-
σιαστική συµµετοχή των κοινωνικών εταίρων στον σχεδιασµό
τους,

ιγ) η ενίσχυση του βαθµού αυτονοµίας των µονάδων επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης, µε ενεργό ρόλο των εκπροσώπων της τοπι-
κής κοινωνίας,

ιδ) η προαγωγή της εκπαιδευτικής έρευνας στην πράξη, σε συ-
νεργασία µε τις αντίστοιχες σχολές και τµήµατα των Ανώτατων
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων της ηµεδαπής, στη διδακτική των επι-
µέρους γνωστικών αντικειµένων, καθώς και στην οργάνωση, διοί-
κηση, αξιολόγηση και διαχείριση σχέσεων στο επίπεδο της
σχολικής µονάδας,

ιε) η ανάπτυξη ερευνητικών και εκπαιδευτικών, ευρωπαϊκών και
διεθνών συνεργασιών, 

ιστ) η επιµόρφωση των εκπαιδευτικών των επαγγελµατικών ει-
δικοτήτων στα αντικείµενα της διδασκαλίας τους, µε τη συν-
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δροµή των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και των επιχει-
ρήσεων της περιοχής, και

ιζ) η εναρµόνιση των επαγγελµατικών τοµέων και ειδικοτήτων
µε τις ανάγκες της τοπικής κοινωνίας, µε σκοπό την πρακτική
άσκηση και την επαγγελµατική αποκατάσταση των αποφοίτων.»

Άρθρο 19
Οργάνωση και λειτουργία των Επαγγελµατικών 

Λυκείων - Προσθήκη άρθρου 6Α στον  ν. 4186/2013

Στον ν. 4186/2013 (Α’193), µετά από το άρθρο 6, προστίθεται
άρθρο 6A ως εξής:

«Άρθρο 6Α
Οργάνωση και λειτουργία 

των Επαγγελµατικών Λυκείων

1. α) Τα Επαγγελµατικά Λύκεια (ΕΠΑ.Λ.) είναι σχολικές µονάδες
που ανήκουν στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και διακρίνονται σε
ηµερήσια και εσπερινά.

β) Υποδιευθυντής ορίζεται στα ΕΠΑ.Λ. όπου φοιτούν περισσό-
τεροι από εκατόν είκοσι (120) µαθητές. Σε κάθε ΕΠΑ.Λ., στο οποίο
φοιτούν περισσότεροι από διακόσιοι εβδοµήντα (270) µαθητές,
ορίζεται και δεύτερος Υποδιευθυντής. Όταν στο ΕΠΑ.Λ. φοιτούν
περισσότεροι από πεντακόσιοι (500) µαθητές ορίζεται και τρίτος
Υποδιευθυντής, ενώ όταν φοιτούν περισσότεροι από επτακόσιοι
(700) µαθητές ορίζεται και τέταρτος Υποδιευθυντής. Για τη διαδι-
κασία επιλογής και τοποθέτησής τους εφαρµόζονται τα άρθρα 30
έως 49 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί επιλογής των στελεχών της
εκπαίδευσης.

γ) Για τα συστεγαζόµενα ΕΠΑ.Λ., επιτρέπεται να λειτουργεί ένα
(1) µόνο ΕΠΑ.Λ. στον ίδιο κύκλο λειτουργίας. Αν λειτουργούν ταυ-
τόχρονα περισσότερα ΕΠΑ.Λ. σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο, αυτά
συγχωνεύονται, εκτός εξαιρετικών περιπτώσεων,  σύµφωνα µε την
παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 3475/2006 (Α’ 146). Για την εύρυθµη
λειτουργία του ΕΠΑ.Λ. που έχει προκύψει από τη συγχώνευση, λει-
τουργεί Γραµµατεία, η οποία στελεχώνεται µε εκπαιδευτικούς της
πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, οι οποίοι απο-
σπώνται, ύστερα από αίτησή τους, για την άσκηση διοικητικού
έργου στο ΕΠΑ.Λ..

2. Η φοίτηση είναι τριών (3) ετών και περιλαµβάνει τις τάξεις Α’,
Β’ και Γ’.

3. Το σύνολο των µαθηµάτων δύναται να πραγµατοποιείται σε
ειδικά διαµορφωµένες θεµατικές αίθουσες διδασκαλίας. Αν ο
αριθµός των αιθουσών δεν επαρκεί, οι αίθουσες διδασκαλίας δύ-
ναται να είναι διαθεµατικές.

4. Στο σύνολο των ΕΠΑ.Λ. εφαρµόζονται τα προγράµµατα
σπουδών, το εκπαιδευτικό υλικό, οι διδακτικές πρακτικές, τα προ-
γράµµατα αξιολόγησης της ποιότητας του εκπαιδευτικού έργου
και της υλικοτεχνικής υποδοµής των σχολικών µονάδων, τα πρό-
τυπα διοίκησης και λειτουργίας του σχολείου, οι πρακτικές µέθο-
δοι διδασκαλίας και πρακτικής άσκησης, η εισαγωγή νέων
επαγγελµατικών τοµέων και ειδικοτήτων, σύµφωνα µε τις ανάγκες
της τοπικής οικονοµίας και η εναρµόνιση των επαγγελµατικών το-
µέων και ειδικοτήτων µε τις ανάγκες της τοπικής κοινωνίας µε
σκοπό την πρακτική άσκηση και την επαγγελµατική αποκατά-
σταση των αποφοίτων.

5. Με απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού αποσπώνται, ύστερα από
αίτησή τους, εκπαιδευτικοί της πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, για την άσκηση διοικητικού έργου στο συγχωνευό-
µενο ΕΠΑ.Λ. σύµφωνα µε το παρόν.»

Άρθρο 20
Όργανα διοίκησης των Επαγγελµατικών Λυκείων - Προ-

σθήκη άρθρου 6Β στον  ν. 4186/2013

Στον ν. 4186/2013 (Α’193), µετά από το άρθρο 6Α, προστίθεται
άρθρο 6Β ως εξής:

«Άρθρο 6Β
Όργανα διοίκησης των Επαγγελµατικών Λυκείων

1. Τα όργανα διοίκησης των Επαγγελµατικών Λυκείων
(ΕΠΑ.Λ.), που έχουν την ευθύνη της καθηµερινής λειτουργίας
τους, είναι: α) ο Διευθυντής, β) ο Υποδιευθυντής ή οι Υποδιευ-
θυντές, γ) η Επιτροπή Συντονισµού του Επαγγελµατικού Λυκείου
(Ε.Σ.ΕΠΑ.Λ.) και δ) ο Σύλλογος Διδασκόντων.

2. Ο Διευθυντής και ο Υποδιευθυντής ή οι Υποδιευθυντές των
ΕΠΑ.Λ., πέραν των αρµοδιοτήτων των Διευθυντών και Υποδιευ-
θυντών των λοιπών σχολικών µονάδων σύµφωνα µε τον ν.
4823/2021 (Α’136), ασκούν και τις ακόλουθες ειδικές αρµοδιότη-
τες:

α) ενηµερώνονται για προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
(Ε.Ε.) και διεθνή προγράµµατα, στον τοµέα της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης, στα οποία δύνανται να συµµετέχουν οι µαθητές και
εκπαιδευτικοί τους,

β) σχεδιάζουν και υλοποιούν δράσεις εξωστρέφειας, µε τη
διοργάνωση εκδηλώσεων και ηµερίδων σε συνεργασία µε υπη-
ρεσίες και επαγγελµατικούς ή παραγωγικούς φορείς της ηµεδα-
πής ή της αλλοδαπής,

γ) σχεδιάζουν και υλοποιούν δράσεις, στο πλαίσιο της Εβδο-
µάδας Προσανατολισµού της παρ. 1 του άρθρου 6ΣΤ, µε σκοπό
την ενηµέρωση µαθητών όµορων Γυµνασίων (Γ’ τάξη) και Γενι-
κών Λυκείων (Α’ τάξη).

3. Οι Διευθυντές και οι Υποδιευθυντές ΕΠΑ.Λ. αποτελούν στε-
λέχη της εκπαίδευσης και έχουν το ωράριο που ορίζεται, αντί-
στοιχα, στις περ. α) και γ) της παρ. 13 του άρθρου 14 του ν.
1566/1985 (Α’ 167), περί εκπαιδευτικού προσωπικού δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης.

4. Στους Διευθυντές και τους Υποδιευθυντές των ΕΠΑ.Λ. κα-
ταβάλλεται το επίδοµα θέσης ευθύνης που προβλέπεται στις
υποπερ. ζζ) και ιι) αντίστοιχα της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου
16 του ν. 4354/2015 (Α’ 176).

5. Αν για οποιονδήποτε λόγο δεν υπάρχει ή απουσιάζει ή κω-
λύεται ο Διευθυντής του ΕΠΑ.Λ., αναπληρώνεται από τον Υποδι-
ευθυντή και αν έχουν τοποθετηθεί και άλλος ή άλλοι
Υποδιευθυντές, αναπληρώνεται από τον Υποδιευθυντή Α’.»

Άρθρο 21
Επιτροπή Συντονισµού του Επαγγελµατικού Λυκείου -

Προσθήκη άρθρου 6Γ στον ν. 4186/2013

Στον ν. 4186/2013 (Α’ 193), µετά το άρθρο 6Β, προστίθεται
άρθρο 6Γ ως εξής:

«Άρθρο 6Γ
Επιτροπή Συντονισµού του Επαγγελµατικού Λυκείου

1. Σε κάθε Επαγγελµατικό Λύκειο (ΕΠΑ.Λ.), το οποίο δεν εν-
τάσσεται σε Κέντρο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτι-
σης (Κ.Ε.Ε.Κ.), συστήνεται Επιτροπή Συντονισµού του
Επαγγελµατικού Λυκείου (Ε.Σ.ΕΠΑ.Λ.) που αποτελεί όργανο δι-
οίκησης του ΕΠΑ.Λ. και η οποία συγκροτείται µε απόφαση του
Γενικού Γραµµατέα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, Κατάρτισης
και Διά Βίου Μάθησης, η οποία αναρτάται στο διαδίκτυο σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 76 και 77 του ν. 4727/2020 (Α’ 184).

2. Στην Ε.Σ.ΕΠΑ.Λ. µετέχουν ως µέλη µε θητεία τεσσάρων (4)
ετών: α) ο Διευθυντής του ΕΠΑ.Λ. ως πρόεδρος, β) ο/οι Υποδι-
ευθυντής/ντές του ΕΠΑ.Λ., γ) ο Διευθυντής και οι Υποδιευθυντές
του Εργαστηριακού Κέντρου (Ε.Κ.), όπου υπάρχει E.K. και δ) οι
Τοµεάρχες του   ΕΠΑ.Λ..

3. Η Ε.Σ.ΕΠΑ.Λ. ασκεί τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
α) Υποβάλλει εισηγήσεις στη Διεύθυνση Επαγγελµατικής Εκ-

παίδευσης του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού για την υλοποίηση καινοτοµιών, ερευνητικών
προγραµµάτων και συνεργασιών, ανάλογα µε τις ιδιαίτερες
ανάγκες, τις ερευνητικές προτεραιότητες και τις συνθήκες λει-
τουργίας του οικείου ΕΠΑ.Λ., καθώς και δράσεων προσφοράς
του στην τοπική κοινωνία,
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β) συνεργάζεται µε τον σύλλογο διδασκόντων για την κατάρ-
τιση του σχεδίου προγραµµατισµού δράσεων και τη χάραξη των
εκπαιδευτικών στόχων του σχολείου,

γ) ενηµερώνει τη Διεύθυνση Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού για τις
ερευνητικές δραστηριότητες του ΕΠΑ.Λ. και τη συνεργασία του
µε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, ερευνητικούς φορείς, κοι-
νωφελή ιδρύµατα και επιχειρήσεις,

δ) σχεδιάζει, προγραµµατίζει και έχει την ευθύνη, από κοινού
µε τον σύλλογο διδασκόντων, για τις επιµορφωτικές δραστηριό-
τητες των εκπαιδευτικών του ΕΠΑ.Λ.,

ε) αναπτύσσει συνεργασίες µε το πλησιέστερο Κ.Ε.Ε.Κ., µε
τους εκπροσώπους των κοινωνικών εταίρων και της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης που συµµετέχουν ως µέλη στα οικεία Συµβούλια
Σύνδεσης µε την Παραγωγή και την Αγορά Εργασίας
(Σ.Σ.Π.Α.Ε.), ιδίως σε θέµατα που σχετίζονται µε την εξεύρεση
επαγγελµατικών χώρων για την πρακτική άσκηση των µαθητών,
την υλικοτεχνική υποδοµή και τους οικονοµικούς πόρους του
σχολείου,

στ) αναθέτει στους εκπαιδευτικούς των ΕΠΑ.Λ. συγκεκριµένα
καθήκοντα που συνδέονται µε το γενικότερο εκπαιδευτικό έργο,
µε βάση τα προγράµµατα σπουδών των ΕΠΑ.Λ., τον επαγγελµα-
τικό προσανατολισµό, την υλοποίηση καινοτόµων εκπαιδευτικών
προγραµµάτων και δράσεων, την πρακτική άσκηση των µαθητών,
καθώς και την εφαρµογή προγραµµάτων εισαγωγής και διδακτι-
κής αξιοποίησης των νέων τεχνολογιών και της πληροφορικής,
των πράσινων και ψηφιακών δεξιοτήτων,

ζ) εισηγείται στο Σ.Σ.Π.Α.Ε. την αναστολή ή κατάργηση, την
προσθήκη και τον επανακαθορισµό των τοµέων και ειδικοτήτων
του οικείου ΕΠΑ.Λ..

4. Με απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, συγκροτείται σε κάθε
ΕΠΑ.Λ. η Επιτροπή Συντονισµού του Επαγγελµατικού Λυκείου
(Ε.Σ.ΕΠΑ.Λ.).

5. Κατά τα λοιπά, για τη λειτουργία των Ε.Σ.ΕΠΑ.Λ. εφαρµό-
ζονται τα άρθρα 13 έως 15 του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας
(ν. 2690/1999, Α’ 145).»

Άρθρο 22
Τοµεάρχες Επαγγελµατικών Λυκείων - 

Προσθήκη άρθρου 6Δ στον ν. 4186/2013

Στον ν. 4186/2013 (Α’ 193), µετά το άρθρο 6Γ, προστίθεται
άρθρο 6Δ ως εξής:

«Άρθρο 6Δ
Τοµεάρχες Επαγγελµατικών Λυκείων

1. Σε κάθε Επαγγελµατικό Λύκειο (ΕΠΑ.Λ.) ορίζονται εκπαιδευ-
τικοί του ΕΠΑ.Λ. ως Τοµεάρχες ΕΠΑ.Λ., αντίστοιχοι σε αριθµό
και ειδικότητα µε τους τοµείς που λειτουργούν στο ΕΠΑ.Λ.,
καθώς και ένας (1) Τοµεάρχης ΕΠΑ.Λ. Γενικών Μαθηµάτων.

2. Οι Τοµεάρχες ΕΠΑ.Λ. έχουν την πλήρη και συνολική ευθύνη
λειτουργίας, προγραµµατισµού και οργάνωσης του εκπαιδευτι-
κού έργου των τοµέων τους (θεωρητικού και εργαστηριακού µέ-
ρους) και του τοµέα γενικών µαθηµάτων, καθώς και τις
ακόλουθες ειδικότερες αρµοδιότητες:

α) Τον προγραµµατισµό της διδακτέας ύλης, την οργάνωση
δειγµατικών διδασκαλιών και την εισαγωγή των καινοτοµιών που
µεταφέρονται από τα Πρότυπα Επαγγελµατικά Λύκεια
(Π.ΕΠΑ.Λ.) σε ζητήµατα διδασκαλίας και εφαρµογής των προ-
γραµµάτων σπουδών ανά τοµέα  ή ειδικότητα, σε συνεργασία µε
την Επιτροπή Συντονισµού του Επαγγελµατικού Λυκείου
(Ε.Σ.ΕΠΑ.Λ.),

β) την εισήγηση στον Σύλλογο Διδασκόντων της συµµετοχής
των επί µέρους Τοµέων ή ειδικοτήτων ή τάξεων στον προγραµ-
µατισµό δράσεων του σχολείου,

γ) την παρακολούθηση του εκπαιδευτικού έργου ανά τοµέα
και ειδικότητα ή οµάδα ειδικοτήτων, καθώς και της πορείας εκ-
πλήρωσης των εκπαιδευτικών στόχων,

δ) τη συνεργασία µε τους Υπεύθυνους εργαστηρίων για τον

εξοπλισµό και τα αναλώσιµα που απαιτούνται για την πραγµατο-
ποίηση των ασκήσεων του ΕΠΑ.Λ. και

ε) τη σύνταξη έκθεσης και την υποβολή της στην οικεία
Ε.Σ.ΕΠΑ.Λ., στο τέλος του διδακτικού έτους, σχετικά µε την εκ-
πλήρωση των εκπαιδευτικών στόχων των τοµέων ευθύνης τους.

3. Οι Τοµεάρχες ΕΠΑ.Λ. είναι στελέχη της εκπαίδευσης και
έχουν το ωράριο που ορίζεται στην περ. γ) της παρ. 13 του άρ-
θρου 14 του ν. 1566/1985 (Α’ 167), περί εκπαιδευτικού προσωπι-
κού δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, και τους καταβάλλεται το
επίδοµα θέσης ευθύνης που προβλέπεται στην υποπερ. ιι) της
περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 4354/2015 (Α’ 176).»

Άρθρο 23
Φοίτηση στα Επαγγελµατικά Λύκεια - Προσθήκη 

άρθρου 6Ε στον ν. 4186/2013

Στον ν. 4186/2013 (Α’ 193), µετά από το άρθρο 6Δ, προστίθεται
άρθρο 6Ε ως εξής:

«Άρθρο 6Ε
Φοίτηση στα Επαγγελµατικά Λύκεια

1. Τα Επαγγελµατικά Λύκεια (ΕΠΑ.Λ.) δύνανται να συνεργά-
ζονται µε επιχειρήσεις του δηµόσιου ή ιδιωτικού τοµέα και να
εφαρµόζουν νέες εκπαιδευτικές µεθόδους µε καινοτόµες προ-
σεγγίσεις διδασκαλίας και πρακτικής άσκησης. Η Κεντρική Επι-
στηµονική Επιτροπή (Κ.Ε.Ε.) προτείνει στο Ινστιτούτο
Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) τις απαραίτητες διαφοροποι-
ήσεις στα εγκεκριµένα προγράµµατα σπουδών των ΕΠΑ.Λ., όπως
και ειδικά µαθήµατα, εφόσον έχουν ιδιαίτερο οικονοµικό αναπτυ-
ξιακό χαρακτήρα για την περιοχή, όπως τεκµηριώνεται µε γνώµη
των οικείων Συµβουλίων Σύνδεσης µε την Παραγωγή και την
Αγορά Εργασίας (Σ.Σ.Π.Α.Ε.).

2. α) Στα ΕΠΑ.Λ. καθιερώνεται πρακτική άσκηση κατά τη διάρ-
κεια της φοίτησης στη Γ’ τάξη, είκοσι δύο (22) ηµέρες συνεχό-
µενα ή τµηµατικά, η οποία εντάσσεται στο πρόγραµµα σπουδών
των εργαστηριακών µαθηµάτων, σε φορείς του δηµοσίου τοµέα
της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143)
ή επιχειρήσεις του ιδιωτικού τοµέα της περιοχής. Αν δεν εξασφα-
λίζονται θέσεις πρακτικής άσκησης, εφαρµόζεται το συµβατικό
πρόγραµµα σπουδών.

β) Η έκδοση των πιστοποιητικών υγείας και οι ιατρικές πράξεις
που απαιτούνται για την πρακτική άσκηση σε χώρους εργασίας,
αν οι µαθητές δεν είναι άµεσα ή έµµεσα ασφαλισµένοι, γίνονται
δωρεάν από δηµόσια νοσοκοµεία ή από ιατρούς συµβεβληµέ-
νους µε το Δηµόσιο ή µε φορείς κοινωνικής ασφάλισης.

γ) Το Δηµόσιο καλύπτει τις δαπάνες της ιατροφαρµακευτικής
και νοσοκοµειακής περίθαλψης  των µαθητών που έπαθαν ατύ-
χηµα κατά την άσκηση σε Εργαστηριακό Κέντρο (Ε.Κ.), σε σχο-
λικό εργαστήριο ή σε χώρους εργασίας, κατά το µέρος που οι
δαπάνες αυτές δεν καλύπτονται από άµεση ή έµµεση ασφάλιση.»

Άρθρο 24
Εβδοµάδα Προσανατολισµού στα Επαγγελµατικά 

Λύκεια - Προσθήκη άρθρου 6ΣΤ στον ν. 4186/2013

Στον ν. 4186/2013 (Α’ 193), µετά από το άρθρο 6Ε, προστίθεται
άρθρο 6ΣΤ ως εξής:

«Άρθρο 6ΣΤ
Εβδοµάδα Προσανατολισµού στα Επαγγελµατικά Λύκεια -

Εισαγωγή στην  επιχειρηµατικότητα

1. Καθιερώνεται κατ’ έτος, στην Α’ και Β’ τάξη των Επαγγελ-
µατικών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.), στον διδακτικό χρόνο του σχολικού
ωρολογίου προγράµµατος, Εβδοµάδα Προσανατολισµού (Ε.Π.),
κατά τη διάρκεια της οποίας οι µαθητές περιηγούνται σε όλους
τους χώρους όπου διενεργούνται εργαστήρια και παρακολου-
θούν την υλοποίηση των εργαστηριακών µαθηµάτων όλων των
τοµέων και ειδικοτήτων. Στην Ε.Π. καλούνται µαθητές όµορων
Γυµνασίων (Γ’ τάξη) και Γενικών Λυκείων (Α’ τάξη).
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2. Οι µαθητές των ΕΠΑ.Λ. συµµετέχουν σε οργανωµένα προ-
γράµµατα δηµιουργίας εικονικών επιχειρήσεων, τα οποία υλο-
ποιούνται κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους, εντός ή εκτός
του ωρολογίου προγράµµατος, στο πλαίσιο διατοµεακών δρά-
σεων.»

Άρθρο 25
Εργαστηριακά Κέντρα - Προσθήκη άρθρου 6Ζ 

στον ν. 4186/2013

Στον ν. 4186/2013 (Α’ 193), µετά το άρθρο 6Ε, προστίθεται
άρθρο 6Ζ ως εξής:

«Άρθρο 6Ζ
Εργαστηριακά Κέντρα

1. Για τα εργαστηριακά µαθήµατα και το εργαστηριακό µέρος
των µικτών µαθηµάτων των µαθητών των Επαγγελµατικών Λυ-
κείων, των καταρτιζόµενων των Επαγγελµατικών Σχολών Κατάρ-
τισης (Ε.Σ.Κ.) και των Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής
Κατάρτισης ( Σ.Α.Ε.Κ.), καθώς και των µαθητευοµένων του Με-
ταλυκειακού έτους - Τάξη Μαθητείας συγκροτούνται και λειτουρ-
γούν, ανάλογα µε τις υπάρχουσες ανάγκες, εργαστηριακά
κέντρα (Ε.Κ.), ανά δύο (2) τουλάχιστον εκπαιδευτικές µονάδες,
συµπεριλαµβανοµένων και των δηµόσιων Ε.Σ.Κ. ή Σ.Α.Ε.Κ.. Όταν
όσοι ασκούνται στα εργαστήρια προέρχονται από λιγότερες από
δύο (2) εκπαιδευτικές µονάδες των επιπέδων 3, 4 και 5, οι εργα-
στηριακές ανάγκες καλύπτονται σε σχολικό εργαστήριο του
ΕΠΑ.Λ.. Κάθε Εργαστηριακό Κέντρο (Ε.Κ.) διακρίνεται σε τοµείς
εργαστηρίων, αντίστοιχους µε τους τοµείς σπουδών των Επαγ-
γελµατικών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.). Κάθε τοµέας εργαστηρίων περι-
λαµβάνει τα εργαστήρια του οικείου τοµέα σπουδών. Κάθε
Εργαστηριακό Κέντρο (Ε.Κ.) διακρίνεται σε τοµείς εργαστηρίων.

2. Όργανα διοίκησης κάθε Ε.Κ. είναι ο Διευθυντής και δύο (2)
Υποδιευθυντές. Διευθυντής, Υποδιευθυντές και οι Υπεύθυνοι Ερ-
γαστηρίων του Ε.Κ. ορίζονται εκπαιδευτικοί, σύµφωνα µε τα
άρθρα 30 έως 49 του ν. 4823/2021 (Α’ 136). Αν για οποιονδήποτε
λόγο δεν υπάρχει ή απουσιάζει ή κωλύεται, ο Διευθυντής του
Ε.Κ. αναπληρώνεται από τον Υποδιευθυντή που ο ίδιος έχει ορί-
σει προς τον σκοπό αυτό. Υπεύθυνος του σχολικού εργαστηρίου
είναι ο Διευθυντής του ΕΠΑ.Λ., στο οποίο υπάγεται διοικητικά το
σχολικό εργαστήριο.

3. Ο Διευθυντής του Ε.Κ. ή ο Υπεύθυνος του σχολικού εργα-
στηρίου είναι αρµόδιοι για: α) την οργάνωση και λειτουργία των
εργαστηρίων, β) τη συντήρηση µηχανηµάτων, οργάνων και λοι-
πού εξοπλισµού, γ) την προµήθεια του απαραίτητου υλικού, δ)
την υποβολή προτάσεων σχετικά µε την ανανέωση και τη συµ-
πλήρωση του εξοπλισµού των εργαστηρίων, ε) την εκτέλεση
όλων των απαραιτήτων ενεργειών για την επισκευή τους, στ) την
τήρηση βιβλίων υλικού και µητρώων µηχανηµάτων για τον εργα-
στηριακό εξοπλισµό, καθώς και ζ) τη λήψη όλων των απαραίτη-
των µέτρων ασφάλειας για τη λειτουργία των εργαστηρίων.

4. α) Σε κάθε εργαστήριο ορίζονται από τον Διευθυντή Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης, ύστερα  από κοινή εισήγηση του/των
Διευθυντή/ντών των εξυπηρετούµενων    ΕΠΑ.Λ./Π.ΕΠΑ.Λ. και
του Διευθυντή του Ε.Κ. ως υπεύθυνοι εργαστηρίων, εκπαιδευτι-
κοί που υπηρετούν στις εκπαιδευτικές µονάδες που εξυπηρε-
τούνται από το Ε.Κ. ή το σχολικό εργαστήριο, κατά περίπτωση,
αντίστοιχων ειδικοτήτων µε τα εργαστήρια, µε σκοπό να καλύ-
πτονται ο πρωινός, ο απογευµατινός και ο εσπερινός κύκλος ηµε-
ρήσιας λειτουργίας των εργαστηρίων.

β) Ο Υπεύθυνος εργαστηρίου είναι αρµόδιος για τη λειτουργία
και συντήρηση του εξοπλισµού, την οργάνωση του εργαστηρίου
και την υποβολή προτάσεων για τη συµπλήρωση ή την αντικατά-
σταση του εξοπλισµού. Είναι, επίσης, υπεύθυνος για την τήρηση
όλων των κανόνων ασφάλειας που απαιτούνται για τη λειτουργία
του εργαστηρίου.

5. Οι εκπαιδευτικοί ΔΕ κατηγορίας διατίθενται από τα ΕΠΑ.Λ.
στα Ε.Κ. µε απόφαση του Διευθυντή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης, ύστερα από εισήγηση του Διευθυντή του ΕΠΑ.Λ..

6. Στα Ε.Κ. ή στα σχολικά εργαστήρια ασκούνται ισότιµα όλοι

οι µαθητές/καταρτιζόµενοι/µαθητευόµενοι των εκπαιδευτικών
µονάδων Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (Ε.Ε.Κ.),
Επιπέδων τρία (3), τέσσερα (4) και πέντε (5) του Εθνικού Πλαι-
σίου Προσόντων (Ε.Π.Π.).

7. Με απόφαση του προϊσταµένου της Διεύθυνσης Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης, ύστερα από πρόταση του οικείου περιφε-
ρειακού συµβουλίου, ορίζονται οι εκπαιδευτικές µονάδες της
ίδιας πόλης ή περιοχής, των οποίων οι µαθητές, οι καταρτιζόµε-
νοι και οι µαθητευόµενοι ασκούνται στο Ε.Κ..

8. α) Ο Διευθυντής και οι Υποδιευθυντές Ε.Κ. αποτελούν στε-
λέχη εκπαίδευσης και έχουν το ωράριο που ορίζεται στις περ. β)
και γ) της παρ. 13 του άρθρου 14 του    ν. 1566/1985 (Α’ 167).                                                                

β) Στους Διευθυντές και τους Υποδιευθυντές των Ε.Κ. κατα-
βάλλεται το επίδοµα θέσης ευθύνης που προβλέπεται στις υπο-
περ. θθ) και ιι) αντίστοιχα της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 16
του ν. 4354/2015 (Α’176).»

Άρθρο 26
Πρόγραµµα σπουδών Επαγγελµατικού Λυκείου - 

Τροποποίηση άρθρου 9 ν. 4186/2013

Στο άρθρο 9 του ν. 4186/2013 (Α’193), περί προγραµµάτων
σπουδών ηµερήσιου επαγγελµατικού λυκείου, αντικαθίστανται ο
τίτλος και η παρ. 1 και το άρθρο 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 9
Πρόγραµµα σπουδών Επαγγελµατικού Λυκείου

1. Τα προγράµµατα διδασκαλίας των ΕΠΑ.Λ. περιλαµβάνουν
µαθήµατα γενικής παιδείας, µαθήµατα επαγγελµατικής κατεύ-
θυνσης προσανατολισµού, µαθήµατα τοµέα, µαθήµατα ειδικοτή-
των, ειδικά µαθήµατα τα οποία έχουν ιδιαίτερο οικονοµικό
αναπτυξιακό χαρακτήρα για την περιοχή που εδρεύει το ΕΠΑ.Λ.
και πρακτική άσκηση. Ειδικότερα:

α) Το πρόγραµµα διδασκαλίας της Α’ τάξης περιλαµβάνει,
κοινά για όλους τους µαθητές, µαθήµατα γενικής παιδείας και
µαθήµατα επαγγελµατικής κατεύθυνσης προσανατολισµού. 

β) Η Β’ τάξη χωρίζεται σε επαγγελµατικούς τοµείς. Το πρό-
γραµµα διδασκαλίας της Β’ τάξης περιλαµβάνει κοινά για όλους
τους µαθητές µαθήµατα γενικής παιδείας και µαθήµατα επαγ-
γελµατικών τοµέων.

γ) Η Γ’ τάξη χωρίζεται σε ειδικότητες ανά τοµέα. Το πρό-
γραµµα διδασκαλίας της Γ’ τάξης περιλαµβάνει µαθήµατα γενι-
κής παιδείας που είναι κοινά για όλες τις ειδικότητες και
µαθήµατα ειδικοτήτων.

2. Προαχθέντες µαθητές της Α’ τάξης ΕΠΑ.Λ. που εγγράφον-
ται στη Β’ τάξη µπορούν να ενταχθούν µε αίτησή τους σε οποι-
οδήποτε τοµέα επιθυµούν. Προαχθέντες µαθητές της Β’  τάξης
ΕΠΑ.Λ. που εγγράφονται στη Γ’ τάξη µπορούν να ενταχθούν µε
αίτησή τους σε οποιαδήποτε ειδικότητα του τοµέα που παρακο-
λούθησαν στη Β’ τάξη.»

Άρθρο 27
Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Προσθήκη παρ. 2α, 2β, 2γ, 2δ

και 2ε και αντικατάσταση παρ. 5 
άρθρου 43 ν. 4186/2013

1. Μετά από την παρ. 2 του άρθρου 43 του  ν. 4186/2013 (Α’
193), περί των εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφαλαίου Β’,
προστίθενται παρ. 2α, 2β, 2γ, 2δ, και 2ε ως εξής:

«2α. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, η οποία εκδίδεται ύστερα από εισήγηση της Κεντρι-
κής Επιστηµονικής Επιτροπής (Κ.Ε.Ε.) και γνώµη του Ινστιτούτου
Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.), καθορίζονται τα προγράµµατα
σπουδών του      ΕΠΑ.Λ., καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα
σχετικό µε το άρθρο 9.

2β. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, η
οποία εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του οικείου Συµβουλίου
Σύνδεσης µε την Παραγωγή και την Αγορά Εργασίας (Σ.Σ.Π.Α.Ε.)
και γνώµη του Κεντρικού Συµβουλίου Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
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σης και Κατάρτισης (Κ.Σ.Ε.Ε.Κ.), δύναται να ιδρύονται Επαγγελ-
µατικά Λύκεια (ΕΠΑ.Λ.), και να ρυθµίζονται ο τρόπος και η διαδι-
κασία κάλυψης των δαπανών και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα.

2γ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, Υγείας και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις υλοποίησης  της πρα-
κτικής άσκησης των µαθητών των ΕΠΑ.Λ., τα θέµατα ασφάλισης
των µαθητών κατά τη διάρκεια της πρακτικής άσκησης, η διαδι-
κασία που τηρείται και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε το άρθρο 6Ε.

2δ. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού:

α) συγχωνεύονται ΕΠΑ.Λ., σύµφωνα µε τους όρους και τις
προϋποθέσεις της περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 6Α, και

β) ιδρύονται τα Εργαστηριακά Κέντρα (Ε.Κ.) του άρθρου 6Ζ
και ορίζονται ο τόπος λειτουργίας τους και οι τοµείς εργαστη-
ρίων.

2ε. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, καθορίζονται:

α) ο τρόπος και η διαδικασία υλοποίησης της Εβδοµάδας Προ-
σανατολισµού (Ε.Π.) της παρ. 1  του άρθρου 6ΣΤ και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε την εφαρµογή της,

β) η διαδικασία επιλογής και τοποθέτησης των Τοµεαρχών
ΕΠΑ.Λ. και των Υπεύθυνων Εργαστηρίων των Εργαστηριακών
Κέντρων ή των σχολικών εργαστηρίων,

γ) η διαδικασία τοποθέτησης Υπεύθυνων Τοµέων σε θέσεις Το-
µεαρχών ΕΠΑ.Λ.,

δ) ο τρόπος κάλυψης των κενών θέσεων των Υποδιευθυντών
Ε.Κ., για την εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 6Ζ,

ε) οι λεπτοµέρειες λειτουργίας των Εργαστηριακών Κέντρων
(Ε.Κ.) και των Σχολικών Εργαστηρίων (Σ.Ε.), συντονισµού των
εξυπηρετούµενων εκπαιδευτικών µονάδων των επιπέδων 3, 4 και
5 µε τα Εργαστηριακά Κέντρα (Ε.Κ.) για την εύρυθµη λειτουργία
των Εργαστηριακών Κέντρων (Ε.Κ), τα ειδικότερα καθήκοντα των
Διευθυντών και των Υποδιευθυντών Ε.Κ., των Τοµεαρχών
ΕΠΑ.Λ./Π.ΕΠΑ.Λ., των Υπευθύνων Εργαστηρίων των Εργαστη-
ριακών Κέντρων ή των Σχολικών Εργαστηρίων,

στ) το περιεχόµενο και η διάρκεια των προγραµµάτων δηµι-
ουργίας εικονικών επιχειρήσεων, οι όροι και οι προϋποθέσεις
συµµετοχής, το εκπαιδευτικό υλικό και η µεθοδολογία διαµόρ-
φωσής τους.»

2. Η παρ. 5 του άρθρου 43 του ν. 4186/2013, αντικαθίσταται
ως εξής:

«5. Ειδικά, για τον Τοµέα Ναυτιλιακών Επαγγελµάτων του
Επαγγελµατικού Λυκείου, τα προγράµµατα σπουδών, καθώς και
κάθε άλλο ειδικότερο θέµα, καθορίζονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού και Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής, η οποία εκδίδεται ύστερα από ει-
σήγηση της Κεντρικής Επιστηµονικής Επιτροπής (Κ.Ε.Ε.) και
γνώµη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.), αναλο-
γικά εφαρµοζόµενης της διαδικασίας του άρθρου 7 του             ν.
4763/2020 (Α’ 254).»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΔΟΜΕΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΤΟΥ ΕΘΝΙΚΟΥ

ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ 
ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ - ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΕΣ ΣΧΟΛΕΣ 

ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΑΡΘΡΩΝ 5, 6, 8, 11 ΚΑΙ 15
Ν. 4763/2020

Άρθρο 28
Κεντρικό Συµβούλιο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης 

και Κατάρτισης - Τροποποίηση περ. α) παρ. 2 άρθρου 5 ν.
4763/2020

Στην περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 4763/2020, σχετικά
µε τη σύνθεση του Κεντρικού Συµβουλίου Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης και Κατάρτισης (Κ.Σ.Ε.Ε.Κ.) η υποπερ. αιε) αντικαθίσταται,
προστίθενται υποπερ. αιστ) και αιζ) και η περ. α) της παρ. 2 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«2. α) Στο Κ.Σ.Ε.Ε.Κ. µετέχουν τα ακόλουθα µέλη µε τριετή θη-
τεία:

αα) ο Γενικός Γραµµατέας Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, Κα-
τάρτισης και Διά Βίου Μάθησης, ο οποίος ορίζεται ως Πρόεδρος
µε την απόφαση συγκρότησης,

αβ) ο Γενικός Γραµµατέας Πρωτοβάθµιας, Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης και Ειδικής Αγωγής µε τον αναπληρωτή του, ο οποίος
ορίζεται από τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού,

αγ) ο Γενικός Γραµµατέας Δηµοσίων Επενδύσεων και Εταιρικού
Συµφώνου για το Πλαίσιο Ανάπτυξης (Ε.Σ.Π.Α.) µε τον αναπλη-
ρωτή του, ο οποίος ορίζεται από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών,

αδ) ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης µε τον αναπληρωτή του, ο οποίος ορίζεται
από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,

αε) ο Διοικητής της Δ.ΥΠ.Α. µε τον αναπληρωτή του, ο οποίος
ορίζεται από το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) της Δ.ΥΠ.Α.,

αστ) ο Διευθύνων Σύµβουλος του Εθνικού Οργανισµού Πιστο-
ποίησης Προσόντων και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού
(Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.) µε τον αναπληρωτή του, ο οποίος ορίζεται από το
Διοικητικό Συµβούλιο του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.,

αζ) ο Πρόεδρος του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής
(Ι.Ε.Π.) µε τον αναπληρωτή του, ο οποίος ορίζεται από το Δ.Σ. του
Ι.Ε.Π.,

αη) τρεις (3) εκπρόσωποι των τριτοβάθµιων οργανώσεων των
εργοδοτών µε τους αναπληρωτές τους, οι οποίοι ορίζονται από
τους εργοδοτικούς φορείς,

αθ) τρεις (3) εκπρόσωποι της Γενικής Συνοµοσπονδίας Εργατών
Ελλάδος (Γ.Σ.Ε.Ε.), οι οποίοι ορίζονται µε τους αναπληρωτές τους
από τη Γ.Σ.Ε.Ε.,

αι) ένας (1) εκπρόσωπος της Ανώτατης Διοίκησης Ενώσεων Δη-
µοσίων Υπαλλήλων (Α.Δ.Ε.Δ.Υ.), ο οποίος ορίζεται µε τον αναπλη-
ρωτή του από την Α.Δ.Ε.Δ.Υ.,

αια) ένας (1) εκπρόσωπος της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων
µε Αναπηρία (Ε.Σ.Α.µε.Α.), ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή
του από την Ε.Σ.Α.µε.Α.,

αιβ) ένας (1) εκπρόσωπος της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδος,
ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή του από την Ένωση Περι-
φερειών Ελλάδος,

αιγ) ένας (1) εκπρόσωπος της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλά-
δος, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή του από την Κεντρική
Ένωση Δήµων Ελλάδος (Κ.Ε.Δ.Ε.),

αιδ) ένας (1) εκπρόσωπος της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητη-
ρίων Ελλάδος, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή του από την
Κεντρική Ένωση Επιµελητηρίων Ελλάδος,

αιε) ένας (1) εκπρόσωπος της Μονάδας Εµπειρογνωµόνων Απα-
σχόλησης, Κοινωνικής Ασφάλισης, Πρόνοιας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων (Μ.Ε.Κ.Υ.), ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή του από
τη Μ.Ε.Κ.Υ., 

αιστ) ένας (1) εκπρόσωπος του Εθνικού Συµβουλίου Δεξιοτήτων
Εργατικού Δυναµικού ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή του
από το Εθνικό Συµβούλιο Δεξιοτήτων Εργατικού Δυναµικού και 

αιζ) ο προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης, Κατάρτισης και Δια Βίου Μάθησης µε τον αναπλη-
ρωτή του, ο οποίος ορίζεται από τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού. 

Στις συνεδριάσεις του Κ.Σ.Ε.Ε.Κ. συµµετέχουν, µε δικαίωµα
ψήφου για τα ειδικότερα θέµατα αρµοδιότητάς τους, και ένας (1)
εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, ο οποίος ορίζεται µε
τον αναπληρωτή του από τον Υπουργό Εσωτερικών, ένας (1) εκ-
πρόσωπος του Υπουργείου Τουρισµού, ο οποίος ορίζεται µε τον
αναπληρωτή του από τον Υπουργό Τουρισµού, ένας (1) εκπρόσω-
πος του Υπουργείου Υγείας, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή
του από τον Υπουργό Υγείας, ένας (1) εκπρόσωπος του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ο οποίος ορίζεται µε
τον αναπληρωτή του από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, ένας (1) εκπρόσωπος του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή του από τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, ένας (1) εκπρόσωπος του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ο οποίος ορίζε-
ται µε τον αναπληρωτή του από τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, καθώς και ένας (1) εκπρόσωπος του
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Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ο οποίος ορίζεται µε τον
αναπληρωτή του από τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης.»

Άρθρο 29
Ρυθµίσεις για τα Συµβούλια Σύνδεσης µε την 

Παραγωγή και την Αγορά Εργασίας -Τροποποίηση 
άρθρου 6 ν. 4763/2020

Στο άρθρο 6 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), περί της σύνδεσης της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης µε την παραγωγή
και την αγορά εργασίας, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 τροποποιείται ως προς τον
αριθµό των µελών του Συµβουλίου Σύνδεσης µε την Παραγωγή
και την Αγορά Εργασίας, β) στην παρ. 2: βα) στις περ. α) και β)
προστίθεται, αντίστοιχα, η λέξη «Εφαρµογής» µετά από τη λέξη
«Διεύθυνσης» και ββ) προστίθεται περ. ια), γ) οι παρ. 3 και 5 αν-
τικαθίστανται, δ) προστίθεται παρ. 8, ε) πραγµατοποιούνται νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις και το άρθρο 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 6
Σύνδεση επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης µε την

παραγωγή και την αγορά εργασίας

1. Σε κάθε περιφέρεια της χώρας συνιστάται Συµβούλιο Σύνδε-
σης µε την Παραγωγή και την Αγορά Εργασίας (Σ.Σ.Π.Α.Ε.), το
οποίο αποτελείται από δεκατρία (13) µέλη. Στην Περιφέρεια Αττι-
κής και την Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας, δύναται να συνι-
στώνται περισσότερα του ενός Σ.Σ.Π.Α.Ε..

2. Στα Σ.Σ.Π.Α.Ε. µετέχουν ως µέλη µε διετή θητεία:
α) ένας (1) Διευθυντής δηµόσιας Σ.Α.Ε.Κ. αρµοδιότητας του

Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, της περι-
φέρειας, ως Συντονιστής, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή
του, ύστερα από εισήγηση της Διεύθυνσης Εφαρµογής Επαγγελ-
µατικής Κατάρτισης της Γενικής Γραµµατείας Επαγγελµατικής Εκ-
παίδευσης, Κατάρτισης και Διά Βίου Μάθησης (Γ.Γ.Ε.Ε.Κ. &
Δ.Β.Μ.),

β) ένας (1) Διευθυντής Πειραµατικής ή Θεµατικής Σ.Α.Ε.Κ. αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, της περιφέρειας, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή
του, ύστερα από εισήγηση της Διεύθυνσης Εφαρµογής Επαγγελ-
µατικής Κατάρτισης της Γενικής Γραµµατείας Επαγγελµατικής Εκ-
παίδευσης, Κατάρτισης και Διά Βίου Μάθησης,

γ) ένας (1) Διευθυντής Επαγγελµατικού Λυκείου        (ΕΠΑ.Λ.)
της περιφέρειας, ως αναπληρωτής Συντονιστής, ο οποίος ορίζεται
µε τον αναπληρωτή του, ύστερα από εισήγηση του οικείου Περι-
φερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης,

δ) ένας (1) Διευθυντής Πρότυπου Επαγγελµατικού Λυκείου
(Π.ΕΠΑ.Λ.) της περιφέρειας, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή
του, ύστερα από εισήγηση του οικείου Περιφερειακού Διευθυντή
Εκπαίδευσης,

ε) ένας (1) Διευθυντής Επαγγελµατικής Σχολής (ΕΠΑ.Σ.) Μαθη-
τείας της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης (Δ.ΥΠ.Α.), ο οποίος
ορίζεται µε τον αναπληρωτή του, ύστερα από εισήγηση της
Δ.ΥΠ.Α.,

στ) ένας (1) εκπρόσωπος της Περιφέρειας, ο οποίος ορίζεται
µε τον αναπληρωτή του από τον οικείο Περιφερειάρχη,

ζ) ένας (1) εκπρόσωπος της Περιφερειακής Ένωσης Δήµων
(Π.Ε.Δ.) της οικείας περιφέρειας µε τον αναπληρωτή του που ορί-
ζεται από την Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδας (Κ.Ε.Δ.Ε.),

η) δύο (2) κοινοί εκπρόσωποι των εργοδοτικών φορέων, οι
οποίοι ορίζονται µε τους αναπληρωτές τους από τις αντίστοιχες
τριτοβάθµιες οργανώσεις,

θ) δύο (2) εκπρόσωποι των εργαζοµένων, οι οποίοι ορίζονται µε
τους αναπληρωτές τους από τη Γενική Συνοµοσπονδία Εργατών
Ελλάδας (Γ.Σ.Ε.Ε.), 

ι) ένας (1) Διευθυντής Σ.Α.Ε.Κ. αρµοδιότητας του Υπουργείου
Τουρισµού, όπου υπάρχει, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή
του, ύστερα από εισήγηση του Υπουργού Τουρισµού και

ια) ένας (1) εκπρόσωπος της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων
µε Αναπηρία, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή του από την
Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία.

3. Τα Σ.Σ.Π.Α.Ε. έχουν ως αποστολή:
α) Την υποβολή εισηγήσεων - γνωµοδοτήσεων προς το Κεν-

τρικό Συµβούλιο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(Κ.Σ.Ε.Ε.Κ.) για θέµατα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης και, ιδίως, για τους τοµείς και τις ειδικότητες του άρθρου
40Δ που πρέπει να λειτουργήσουν στις δηµόσιες Σ.Α.Ε.Κ. και στις
Σ.Α.Ε.Κ. για άτοµα µε αναπηρία, στο Μεταλυκειακό Έτος - Τάξη
Μαθητείας, στα Επαγγελµατικά Λύκεια (Ε.ΠΑ.Λ.), στις δηµόσιες
Επαγγελµατικές Σχολές Κατάρτισης (Ε.Σ.Κ) και Επαγγελµατικές
Σχολές (ΕΠΑ.Σ.) Μαθητείας της Δ.ΥΠ.Α., καθώς και τα ειδικά µα-
θήµατα, τα προγράµµατα και τις δραστηριότητες, πέραν του εγ-
κεκριµένου κορµού µαθηµάτων, εφόσον τεκµηριωµένα
αποσκοπούν στην ενίσχυση του αναπτυξιακού χαρακτήρα της
συγκεκριµένης περιφέρειας,

β) τη συγκέντρωση και καταγραφή τόσο των βραχυπρόθεσµων,
όσο και των µεσοπρόθεσµων και µακροπρόθεσµων αναγκών της
τοπικής αγοράς εργασίας στην περιφέρεια αρµοδιότητάς τους,
τόσο γενικά όσο και ειδικά για τη συµπερίληψη των ατόµων µε
αναπηρία.

4. Τα Σ.Σ.Π.Α.Ε. συνεδριάζουν στην έδρα της οικείας περιφέ-
ρειας και υποστηρίζονται γραµµατειακά από υπάλληλο, ο οποίος
προτείνεται µε τον αναπληρωτή του από τον Συντονιστή του κάθε
Σ.Σ.Π.Α.Ε..

5. Στον Συντονιστή, τα µέλη και τον Γραµµατέα του Σ.Σ.Π.Α.Ε.
δύναται να καταβάλλεται αποζηµίωση, η οποία είναι δυνατό να
χρηµατοδοτείται από εθνικούς ή ενωσιακούς πόρους.

6. Τα Σ.Σ.Π.Α.Ε. ασκούν, ιδίως, τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
α) ανιχνεύουν τις τοπικές ανάγκες της αντίστοιχης περιφέρειας,

σε θέµατα επαγγελµατικής εκπαίδευσης, κατάρτισης και διά βίου
µάθησης,

β) υποβάλλουν εισηγήσεις στο Κεντρικό Συµβούλιο Επαγγελ-
µατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (Κ.Σ.Ε.Ε.Κ.) για την ικανο-
ποίηση των αναγκών της οικείας περιφέρειας σε θέµατα Ε.Ε.Κ. &
Δ.Β.Μ.,

γ) υποβάλλουν εισηγήσεις στο Κ.Σ.Ε.Ε.Κ. για τους τοµείς, τις
ειδικότητες, τα ειδικά µαθήµατα, τα προγράµµατα και τις δραστη-
ριότητες που πρέπει να λειτουργήσουν στις Σ.Α.Ε.Κ., στο Μετα-
λυκειακό Έτος - Τάξη Μαθητείας, στα ΕΠΑ.Λ., στις Ε.Σ.Κ. και στις
ΕΠΑ.Σ. Μαθητείας της Δ.ΥΠ.Α. της περιφέρειάς τους,

δ) υποβάλλουν στο Κ.Σ.Ε.Ε.Κ. προτάσεις για τη διαµόρφωση
εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων επιχειρηµατικότητας και καινοτο-
µίας, καθώς και εισηγήσεις για διεξαγωγή µελετών για θέµατα
επαγγελµατικής εκπαίδευσης, κατάρτισης και διά βίου µάθησης
που αφορούν στην οικεία περιφέρεια,

ε) επικοινωνούν, ενηµερώνουν και κινητοποιούν τις τοπικές επι-
χειρήσεις για την πρακτική άσκηση ή µαθητεία των καταρτιζοµέ-
νων στα επίπεδα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης
τρία (3), τέσσερα (4) και πέντε (5), µε βάση τις κατευθύνσεις του
Κ.Σ.Ε.Ε.Κ., 

στ) υποστηρίζουν τη µαθητεία σε κάθε περιφέρεια της χώρας,
µε βάση τις κατευθύνσεις του Κ.Σ.Ε.Ε.Κ..

7. Μέχρι το τέλος Ιουλίου εκάστου έτους, κάθε Σ.Σ.Π.Α.Ε. συν-
τάσσει ετήσια έκθεση για τα πεπραγµένα του και για τον προγραµ-
µατισµό του επόµενου έτους. Η έκθεση υποβάλλεται από τον
Συντονιστή του Σ.Σ.Π.Α.Ε. προς τον Πρόεδρο του Κ.Σ.Ε.Ε.Κ. και
τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού.

8. Ο Συντονιστής και τα µέλη των Σ.Σ.Π.Α.Ε. συµµετέχουν σε
επιµορφωτικές δράσεις, οι οποίες οργανώνονται µε ευθύνη της
Γ.Γ.Ε.Ε.Κ. & Δ.Β.Μ. για θέµατα ανίχνευσης αναγκών, επικοινωνίας
µε τις επιχειρήσεις για εύρεση θέσεων πρακτικής άσκησης και µα-
θητείας, συνεργασίας µε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα για επι-
στηµονική υποστήριξη, καθώς και τυποποίησης των διαδικασιών
άσκησης των αρµοδιοτήτων τους.»

Άρθρο 30
Εξουσιοδοτική διάταξη για τα Συµβούλια Σύνδεσης µε την

Παραγωγή και την Αγορά Εργασίας - 
Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 8 του ν. 4763/2020

Στο άρθρο 8 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), περί των εξουσιοδοτικών
διατάξεων του Κεφαλαίου Β’ του Μέρους Α’ του νόµου αυτού,
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προστίθεται παρ. 5 ως εξής:
«5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και

Οικονοµικών και Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού δύναται
να καθορίζονται: α) Το ύψος, οι προϋποθέσεις, ο χρόνος και ο τρό-
πος καταβολής αποζηµίωσης, η οποία χρηµατοδοτείται από εθνι-
κούς ή ενωσιακούς πόρους, στον Συντονιστή, τα µέλη και τον
Γραµµατέα των Σ.Σ.Π.Α.Ε. της παρ. 5 του άρθρου 6, β) το ύψος,
οι προϋποθέσεις, ο χρόνος και ο τρόπος  καταβολής αποζηµίω-
σης, η οποία χρηµατοδοτείται από εθνικούς ή ενωσιακούς πό-
ρους, στους εµπειρογνώµονες που ορίζονται για την επιστηµονική
τεκµηρίωση και την επεξεργασία των ζητηµάτων που άπτονται των
αρµοδιοτήτων των Σ.Σ.Π.Α.Ε., σύµφωνα µε την παρ. 3.»

Άρθρο 31
Ίδρυση Επαγγελµατικών Σχολών Κατάρτισης (Ε.Σ.Κ.) 

για άτοµα µε αναπηρία - Προσθήκη παρ. 7 άρθρο 10 του ν.
4763/2020

Στο άρθρο 10 του ν. 4763/2020 (Α’ 254) προστίθεται παρ. 7 ως
εξής:

«7. Για τις περιπτώσεις ατόµων µε αναπηρία τα οποία τεκµη-
ριωµένα δεν µπορούν να φοιτήσουν σε Ε.Σ.Κ. που απευθύνεται
στον γενικό πληθυσµό, προς τον σκοπό της αντιµετώπισης ειδι-
κών συνθηκών ή συγκεκριµένων κατηγοριών αναπηρίας, δύναται
να ιδρύονται Ε.Σ.Κ. για άτοµα µε αναπηρία.

Για την ίδρυση Ε.Σ.Κ. για άτοµα µε αναπηρία εκπονούνται εξει-
δικευµένες µελέτες που προτείνει η Κ.Ε.Ε..»

Άρθρο 32
Εξουσιοδοτική διάταξη για τις Επαγγελµατικές 

Σχολές Κατάρτισης (Ε.Σ.Κ.) για άτοµα µε αναπηρία - Προ-
σθήκη παρ. 3α στο άρθρο 15 του ν. 4763/2020

Μετά από την παρ. 3 του άρθρου 15 του ν. 4763/2020 (Α’ 254)
περί εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους
Α’, προστίθεται παρ. 3α ως εξής:

«3α. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού ,
ύστερα από εισήγηση του Κ.Σ.Ε.Ε.Κ. δύναται να ιδρύονται Ε.Σ.Κ.
αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, για άτοµα µε αναπηρία, να ρυθµίζονται ο τρόπος
και η διαδικασία κάλυψης των δαπανών από εθνικούς ή ενωσια-
κούς πόρους και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΗΣ ΓΕΝΙΚΗΣ 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ, 

ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ ΚΑΙ ΔΙΑ ΒΙΟΥ ΜΑΘΗΣΗΣ

Άρθρο 33
Επιλογή Υποδιευθυντών Δηµόσιων Σχολών 

Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.) 
αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού - Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 31 
ν. 4763/2020

Στην παρ. 7 του άρθρου 31 του ν. 4763/2020, περί των προ-
σόντων για την επιλογή των Υποδιευθυντών των Δηµόσιων Σχο-
λών Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.)
αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο
πρώτο εδάφιο προστίθενται οι λέξεις «µόνιµος δηµόσιος υπάλ-
ληλος ή», β) στο δεύτερο εδάφιο προστίθενται οι λέξεις «διοικη-
τική εµπειρία ή» και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής: 

«7. Ο Υποδιευθυντής Δηµόσιας Σχολής Ανώτερης Επαγγελµα-
τικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.) αρµοδιότητας του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού είναι µόνιµος δηµόσιος
υπάλληλος ή αποσπασµένος µόνιµος εκπαιδευτικός της δηµό-
σιας εκπαίδευσης ή µόνιµος εκπαιδευτικός της Γ.Γ.Ε.Ε.Κ. &
Δ.Β.Μ. και επιλέγεται ύστερα από ανοικτή πρόσκληση, η οποία
εκδίδεται από τον Γενικό Γραµµατέα Ε.Ε.Κ. & Δ.Β.Μ. και αναρ-

τάται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού στο πρόγραµµα «Διαύγεια». Ο Υποδιευθυντής
πρέπει να έχει τουλάχιστον τετραετή (4) διοικητική εµπειρία ή εκ-
παιδευτική υπηρεσία στην επαγγελµατική εκπαίδευση ή κατάρ-
τιση, γνώση και εµπειρία σε διδακτικές µεθόδους της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, στην επιµόρφωση
εκπαιδευτών, να µπορεί να παρακολουθήσει και να εποπτεύει την
εκπαιδευτική διαδικασία, καθώς και να συντονίζει τη διαδικασία
αξιολόγησής της.»

Άρθρο 34
Εξουσιοδοτικές διατάξεις για την αξιολόγηση του έργου

των εκπαιδευτών επαγγελµατικής κατάρτισης Δηµόσιων 
Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής 

Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.) - Τροποποίηση περ. γ) 
παρ. 14 άρθρου 34 ν. 4763/2020

Η περ. γ) της παρ. 14 του άρθρου 34 του ν. 4763/2020 (Α’ 254),
περί των εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφαλαίου Ε’ του Μέ-
ρους Α’ του νόµου αυτού, για τη µεταδευτεροβάθµια επαγγελ-
µατική κατάρτιση και τις Δηµόσιες Σχολές Ανώτερης
Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.) τροποποιείται µε την προ-
σθήκη στο πεδίο εφαρµογής της και του άρθρου 31Ε και η παρ.
14 διαµορφώνεται ως εξής:

«14. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού η οποία εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του Γενικού
Γραµµατέα Ε.Ε.Κ.& Δ.Β.Μ.:  

α) Ρυθµίζεται κάθε ειδικότερο θέµα για την εφαρµογή και τη
λειτουργία της εξ αποστάσεως επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης, σύµφωνα µε την παρ. 6 του άρθρου 25.

β) Καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις συµµετοχής των
καταρτιζοµένων σε προγράµµατα της Ε.Ε. στον τοµέα της επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης και κάθε άλλο ειδικό-
τερο θέµα σχετικά µε την εφαρµογή της παρ. 1 του άρθρου 28.

γ) Ρυθµίζεται κάθε ειδικότερο θέµα σχετικό µε τη µορφή και
το περιεχόµενο των εκθέσεων αξιολόγησης, καθώς και κάθε
άλλη λεπτοµέρεια εφαρµογής της διαδικασίας αξιολόγησης,
σύµφωνα µε τα άρθρα 31Δ και 31Ε.»

Άρθρο 35
Πιστοποίηση προγραµµάτων σπουδών των Κέντρων 
Διά Βίου Μάθησης - Τροποποίηση περ. β) παρ. 17 

άρθρου 169 ν. 4763/2020

Η περ. β) της παρ. 17 του άρθρου 169 του ν. 4763/2020 (Α’
254), περί µεταβατικών διατάξεων, τροποποιείται, ως προς την
ηµεροµηνία από την οποία τα Κέντρα Δια Βίου Μάθησης
(Κ.Δ.Β.Μ.) που υποχρεούνται να υποβάλουν προς πιστοποίηση
τα προγράµµατά τους, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 57
του ίδιου νόµου, υποχρεούνται να παρέχουν πιστοποιηµένα προ-
γράµµατα, και η περ. β) διαµορφώνεται ως εξής:

«β) Από 1η.1.2025, τα Κ.Δ.Β.Μ., που υποχρεούνται να υποβά-
λουν προς πιστοποίηση τα προγράµµατά τους, σύµφωνα µε την
παρ. 1 του άρθρου 57, υποχρεούνται να παρέχουν πιστοποι-
ηµένα προγράµµατα.»

Άρθρο 36
Στοιχεία εγγραφής και φοίτησης 

των καταρτιζόµενων Αρχικής Επαγγελµατικής 
Κατάρτισης στο Πληροφοριακό Σύστηµα Διαχείρισης 

Κατάρτισης «ΠΗΓΑΣΟΣ» - Προσθήκη άρθρου 151Α στον ν.
4763/2020

Στον ν. 4763/2020 (Α’354) µετά το άρθρο 151 προστίθεται
άρθρο 151Α ως εξής:

«Άρθρο 151Α
Στοιχεία εγγραφής και φοίτησης των καταρτιζόµενων Αρχι-

κής Επαγγελµατικής Κατάρτισης στο Πληροφοριακό Σύστηµα
Διαχείρισης Κατάρτισης «ΠΗΓΑΣΟΣ»

Οι εγγραφές και τα στοιχεία εγγραφής και φοίτησης των κα-
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ταρτιζόµενων, οι οποίοι φοιτούν σε δηµόσιες και ιδιωτικές δοµές
Αρχικής Επαγγελµατικής Κατάρτισης Επιπέδων 3 και 5, καταχω-
ρούνται υποχρεωτικά ή αντλούνται από το αντίστοιχο πληροφο-
ριακό σύστηµα του εκάστοτε Φορέα, µέσω του Κέντρου
Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών
Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης του άρθρου 84 του ν. 4727/2020 (Α’184)
στο Πληροφοριακό Σύστηµα Διαχείρισης Κατάρτισης «ΠΗΓΑ-
ΣΟΣ».» 

Άρθρο 37
Υπηρεσίες συντονισµού µονάδων επαγγελµατικής 

κατάρτισης επιπέδων τρία (3) και πέντε (5) υπουργείων 
ή νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου - Προσθήκη 
Κεφαλαίου ΣΤ2 και άρθρου 40ΙΒ στον ν. 4763/2020

Μετά από το Κεφαλαίο ΣΤ1 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), προστί-
θεται «Κεφάλαιο ΣΤ2» µε τίτλο «Υπηρεσίες συντονισµού µονάδων
επαγγελµατικής κατάρτισης επιπέδων τρία (3) και πέντε (5)
υπουργείων ή νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου» στο οποίο
εντάσσεται άρθρο 40ΙΒ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ2
ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΥ ΜΟΝΑΔΩΝ 

ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ

Άρθρο 40ΙΒ
Υπηρεσίες συντονισµού µονάδων επαγγελµατικής 

κατάρτισης επιπέδων τρία (3) και πέντε (5) 
υπουργείων ή νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου

1. Σε Υπουργεία ή νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, που λει-
τουργούν µονάδες επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης
επιπέδων τρία (3) και πέντε (5) του Ε.Π.Π. µε κοινό τοπικό προσ-
διορισµό, δύναται να ιδρύονται: α) υπηρεσία συντονισµού των
ανωτέρω µονάδων, προκειµένου να εξασφαλιστεί η αποτελεσµα-
τικότερη λειτουργία τους, και β) Γραφεία Επαγγελµατικής Ανά-
πτυξης και Σταδιοδροµίας (Γ.Ε.Α.Σ.) της υπηρεσίας συντονισµού. 

2. Με κοινή απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουρ-
γού και των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού
και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µετά από εισήγηση του
αρµόδιου οργάνου του φορέα, στον οποίο λειτουργούν οι µονά-
δες της παρ. 1, εξειδικεύεται η αποστολή, καθορίζονται οι προ-
ϋποθέσεις ίδρυσης, και κάθε άλλο αναγκαίο ειδικό ζήτηµα για τη
λειτουργία της υπηρεσίας συντονισµού της περ. α) της παρ. 1.»

ΜΕΡΟΣ Β’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 38
Εξορθολογισµός και διαφάνεια τιµών 

1. Από τη 10η Ιανουαρίου 2024, για τα καταναλωτικά προϊόντα
των επιχειρήσεων για τα οποία ανακοινώνεται αύξηση τιµής, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 15 του ν. 5055/2023 (Α’ 161), δεν επιτρέπεται
οποιαδήποτε προωθητική ενέργεια κατά τη διάθεσή τους στους
καταναλωτές για τρεις (3) µήνες από την ηµεροµηνία κατά την
οποία εφαρµόζεται η αύξηση τιµής.

2. Για τις κατηγορίες προϊόντων που ορίζονται µε την απόφαση
της παρ. 8, οι επιχειρήσεις που προµηθεύουν το λιανεµπόριο µει-
ώνουν την αρχική τιµή, ήτοι την τιµή προ εκπτώσεων, πιστώσεων
ή άλλων παροχών, από την 1η Μαρτίου 2024. Η µείωση της αρ-
χικής τιµής ισούται κατ’ ελάχιστον µε το τριάντα τοις εκατό (30%)
του αθροίσµατος των πιστώσεων, εκπτώσεων ή άλλων παροχών
που χορηγήθηκαν στο λιανεµπόριο το έτος 2023 επί της αρχικής
τιµής της 31ης Δεκεµβρίου 2023. 

3. Οι επιχειρήσεις που παράγουν ή εµπορεύονται νωπά κρέ-
ατα, ψάρια, φρούτα και λαχανικά, πωλούν τα προϊόντα αυτά σε
καθαρές τιµές, ήτοι χωρίς να χορηγούν εκπτώσεις, πιστώσεις ή
άλλες παροχές σε άλλες επιχειρήσεις, που υπερβαίνουν, αθροι-
στικά, το τρία τοις εκατό (3%) επί της τιµής πώλησης προ εκπτώ-

σεων, πιστώσεων ή άλλων παροχών.
4. Αρµόδιες αρχές για τη λήψη καταγγελιών και τη διαπίστωση

παράβασης των παρ. 1, 2 και 3 ορίζονται:
α) η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης,

και
β) η Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου της Αγοράς του Υπουρ-

γείου Ανάπτυξης.
5. Οι αρχές της παρ. 4 δύνανται να: 
α) έχουν πρόσβαση σε κάθε πληροφορία, δεδοµένο και έγ-

γραφο από οιαδήποτε πηγή που διευκολύνει τον έλεγχο οιασδή-
ποτε πιθανολογούµενης παράβασης,

β) διενεργούν έλεγχο, ο οποίος συµπεριλαµβάνει την πρό-
σβαση σε κάθε χώρο ή µέσο µεταφοράς που χρησιµοποιεί ο προ-
µηθευτής, τον οποίο αφορά ο έλεγχος, ή να παραγγέλλουν
ελέγχους που διενεργούνται από άλλες δηµόσιες αρχές, προκει-
µένου να λαµβάνονται, να εξετάζονται και να κατάσχονται στοι-
χεία, δεδοµένα ή έγγραφα που προκύπτουν κατά τη διάρκεια του
ελέγχου, ανεξαρτήτως του µέσου αποθήκευσής τους,

γ) διατηρούν στην κατοχή τους τα στοιχεία, τα δεδοµένα και
τα έγγραφα που προκύπτουν κατά τη διεξαγωγή του ελέγχου για
όσο χρόνο και στον βαθµό που απαιτείται για την οµαλή διεκπε-
ραίωση του ελέγχου,

δ) αναζητούν την παροχή πληροφοριών όσον αφορά στα
πραγµατικά περιστατικά από κάθε εκπρόσωπο ή µέλος του προ-
σωπικού του προµηθευτή που ελέγχεται, ο οποίος έχει την υπο-
χρέωση να παρέχει πληροφορίες και εξηγήσεις για τα
πραγµατικά περιστατικά, τα δεδοµένα ή τα έγγραφα που σχετί-
ζονται µε το αντικείµενο του ελέγχου.

6. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου της Αρχής Ελέγχου
της παρ. 4, επιβάλλονται κυρώσεις σε βάρος οποιουδήποτε πα-
ραβαίνει τις παρ. 1, 2 και 3, ανάλογα µε τη βαρύτητα της παρά-
βασης, σωρευτικά ή διαζευκτικά, ως εξής: 

α) σύσταση µε σκοπό την παύση της παράνοµης πρακτικής και
τη συµµόρφωση εντός της οριζόµενης µε την απόφαση αποκλει-
στικής προθεσµίας, καθώς και την παράλειψή της στο µέλλον,

β) πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000) έως δύο εκατοµµύρια
(2.000.000) ευρώ και ανακοίνωση της επωνυµίας του παραβάτη
και του επιβληθέντος προστίµου µε τις προϋποθέσεις και τη δια-
δικασία της παρ. 5 του άρθρου 13α του ν. 2251/1994 (Α’ 191).

7. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου της Αρχής Ελέγχου
της παρ. 4, επιβάλλεται σε βάρος του ελεγχόµενου προσώπου
πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000) έως ένα εκατοµµύριο
(1.000.000) ευρώ, εάν αυτό αποκρύψει, παραποιήσει ή δεν προ-
σκοµίσει τα στοιχεία που ζητούνται από τις αρµόδιες αρχές ή πα-
ρεµποδίσει µε οποιονδήποτε τρόπο την άσκηση των ελεγκτικών
αρµοδιοτήτων της παρ. 5.

8. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης δύνανται να εξειδι-
κεύονται οι κατηγορίες των προωθητικών ενεργειών της παρ. 1,
οι εκπτώσεις, πιστώσεις ή άλλες παροχές της παρ. 2, οι κατηγο-
ρίες των προϊόντων που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής των
παρ. 2 και 3, να καθορίζονται η διαδικασία του ελέγχου και της
επιβολής των κυρώσεων των παρ. 6 και 7, η κλιµάκωση των προ-
στίµων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή του παρόντος. Με την ίδια απόφαση δύναται να µε-
ταβάλλεται ο χρόνος έναρξης της ισχύος της παρ. 2. 

9. Η παρ. 1 ισχύει µέχρι και την 31η Δεκεµβρίου 2024.

Άρθρο 39
Μέτρα για τον εξορθολογισµό 
των τιµών βρεφικού γάλακτος

1. Οι εταιρείες που εισάγουν, παράγουν και διανέµουν σε
άλλες επιχειρήσεις τα παρασκευάσµατα για βρέφη και τα παρα-
σκευάσµατα δεύτερης βρεφικής ηλικίας, των περ. γ’ και δ’ της
παρ. 2 του άρθρου 2 του Κανονισµού (ΕΕ) 609/2013 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 12ης Ιουνίου 2013
«για τα τρόφιµα τα οποία προορίζονται για βρέφη και µικρά παι-
διά και για τα τρόφιµα που προορίζονται για ειδικούς ιατρικούς
σκοπούς, και ως υποκατάστατα του συνόλου του διαιτολογίου
για τον έλεγχο του σωµατικού βάρους και για την κατάργηση της
Οδηγίας 92/52/ΕΟΚ του Συµβουλίου, των Οδηγιών της Επιτρο-
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πής 96/8/ΕΚ, 1999/21/ΕΚ, 2006/125/ΕΚ και 2006/141/ΕΚ, της
Οδηγίας 2009/39/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου και των κανονισµών της Επιτροπής (ΕΚ) αριθ. 41/2009
και (ΕΚ) αριθ. 953/2009» (L 181), επανακαθορίζουν τις τιµές πώ-
λησης των ως άνω προϊόντων, από την 1η Μαρτίου 2024, ώστε
να προκύπτει για την επιχείρηση µικτό κέρδος που δεν είναι µε-
γαλύτερο από το λειτουργικό της κόστος, στην οικεία κατηγορία
προϊόντων, βάσει των οικονοµικών καταστάσεων της αµέσως
προηγούµενης, από την έναρξη ισχύος του παρόντος, διαχειρι-
στικής περιόδου, προσαυξηµένο κατά επτά τοις εκατό (7%) επί
των καθαρών πωλήσεων, αφαιρουµένων των εκπτώσεων, των πι-
στώσεων ή άλλων παροχών. 

2. Αρµόδιες αρχές για τη λήψη καταγγελιών και τη διαπίστωση
παράβασης της παρ. 1 ορίζονται:

α) η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης,
και

β) η Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου της Αγοράς του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης.

3. Οι αρχές της παρ. 2 δύνανται να: 
α) έχουν πρόσβαση σε κάθε πληροφορία, δεδοµένο και έγ-

γραφο από οιαδήποτε πηγή που διευκολύνει τον έλεγχο οιασδή-
ποτε πιθανολογούµενης παράβασης,

β) διενεργούν έλεγχο, ο οποίος συµπεριλαµβάνει την πρό-
σβαση σε κάθε χώρο ή µέσο µεταφοράς που χρησιµοποιεί ο προ-
µηθευτής, τον οποίο αφορά ο έλεγχος, ή να παραγγέλλουν
ελέγχους που διενεργούνται από άλλες δηµόσιες αρχές, προκει-
µένου να λαµβάνονται, εξετάζονται και να κατάσχονται στοιχεία,
δεδοµένα ή έγγραφα που προκύπτουν κατά τη διάρκεια του
ελέγχου, ανεξαρτήτως του µέσου αποθήκευσής τους,

γ) διατηρούν στην κατοχή τους τα στοιχεία, τα δεδοµένα και
τα έγγραφα που προκύπτουν κατά τη διεξαγωγή του ελέγχου για
όσο χρόνο και στον βαθµό που απαιτείται για την οµαλή διεκπε-
ραίωση του ελέγχου,

δ) αναζητούν την παροχή πληροφοριών όσον αφορά στα
πραγµατικά περιστατικά από κάθε εκπρόσωπο ή µέλος του προ-
σωπικού του προµηθευτή που ελέγχεται, ο οποίος έχει την υπο-
χρέωση να παρέχει πληροφορίες και εξηγήσεις όσον αφορά στα
πραγµατικά περιστατικά, τα δεδοµένα ή τα έγγραφα που σχετί-
ζονται µε το αντικείµενο του ελέγχου.

4. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου της Αρχής Ελέγχου
της παρ. 3, επιβάλλονται σε βάρος οποιουδήποτε παραβαίνει την
παρ. 1, ανάλογα µε τη βαρύτητα της παράβασης, σωρευτικά ή
διαζευκτικά, κυρώσεις ως εξής:

α) σύσταση µε σκοπό την παύση της παράνοµης πρακτικής και
τη συµµόρφωση εντός της οριζόµενης µε την απόφαση αποκλει-
στικής προθεσµίας, καθώς και την παράλειψή της στο µέλλον,

β) πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000) έως δύο εκατοµµύρια
(2.000.000) ευρώ και ανακοίνωση της επωνυµίας του παραβάτη
και του επιβληθέντος προστίµου µε τις προϋποθέσεις και τη δια-
δικασία που προβλέπονται στην παρ. 5 του άρθρου 13α του ν.
2251/1994 (Α’ 191).

5. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου της Αρχής Ελέγχου
της παρ. 2, επιβάλλονται σε βάρος του ελεγχόµενου προσώπου
πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000) έως ένα εκατοµµύριο
(1.000.000) ευρώ, εάν αυτό αποκρύψει, παραποιήσει ή δεν προ-
σκοµίσει τα στοιχεία που ζητούνται από τις αρµόδιες αρχές ή πα-
ρεµποδίσει µε οποιονδήποτε τρόπο την άσκηση των ελεγκτικών
αρµοδιοτήτων της παρ. 3.

6. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης δύναται να τίθενται
περιορισµοί στο ύψος του λειτουργικού κόστους ανά κατηγορία
προϊόντων της παρ. 1, να καθορίζονται η διαδικασία του ελέγχου
και της επιβολής των κυρώσεων των παρ. 4 και 5, η κλιµάκωση
των προστίµων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 40
Επείγουσα αναβάθµιση των δυνατοτήτων 

της πλατφόρµας «e-katanalotis» για την υποστήριξη 
πρωτοβουλιών για την επαύξηση του ανταγωνισµού

Για την αναβάθµιση των δυνατοτήτων της ψηφιακής πλατφόρ-
µας του «e-katanalotis» και τη συνεχιζόµενη υποστήριξη των κρα-
τικών πρωτοβουλιών για την επαύξηση του ανταγωνισµού των
επιχειρήσεων σε κατηγορίες αγαθών που είναι απαραίτητες για
την αξιοπρεπή διαβίωση του καταναλωτή ή που παρουσιάζουν
αυξηµένη ζήτηση, επιτρέπεται η ανάθεση σύµβασης µε τη διαδι-
κασία του άρθρου 118 του ν. 4412/2016 (Α’ 147), άπαξ, και µέχρι
του ορίου της περ. β’ του άρθρου 5 του  ν. 4412/2016.

Άρθρο 41
Παράταση δυνατότητας ένταξης άπορων 

και ανασφάλιστων ασθενών µε χρόνια νεφρική 
ανεπάρκεια τελικού σταδίου σε συµβεβληµένες 

µε τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας 
µονάδες αιµοκάθαρσης του ιδιωτικού τοµέα - 

Τροποποίηση υποπερ. αδ) περ. α) παρ. 1 άρθρου 66 
ν. 5079/2023 και παράταση συµβάσεων ιδιωτικού 

δικαίου ορισµένου χρόνου του προσωπικού 
των δοµών ψυχικής υγείας των εποπτευόµενων 

φορέων του Υπουργείου Υγείας 

1. Στην υποπερ. αδ) της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 66 του
ν. 5079/2023 (Α’ 215), περί της παράτασης ισχύος ρυθµίσεων για
την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και
την προστασία της δηµόσιας υγείας, απαλείφεται το στοιχείο
«1β)» και η υποπερ. αδ) της περ. α) της παρ. 1 διαµορφώνεται
ως εξής: 

«αδ) των παρ. 1α, 3 και 4 του άρθρου 75, περί παρατάσεων
ισχύος άλλων έκτακτων ρυθµίσεων λόγω της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού COVID-19,».

2. Η διάρκεια των συµβάσεων εργασίας του προσωπικού µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου που απα-
σχολείται στις δοµές ψυχικής υγείας µε φορείς λειτουργίας νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου εποπτευόµενα από το
Υπουργείο Υγείας, η συγχρηµατοδότηση των οποίων ολοκληρώ-
θηκε εντός της Προγραµµατικής Περιόδου του ΕΣΠΑ 2014-2020
από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο, παρατείνεται από τη λήξη
τους και µετά την ολοκλήρωση της συγχρηµατοδότησης των ως
άνω δράσεων. Η διάρκεια της παράτασης των συµβάσεων της
παρούσας δεν µπορεί να υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες. Οι συµ-
βάσεις της παρούσας δεν δύνανται να µετατραπούν σε συµβά-
σεις αορίστου χρόνου.

Οι δαπάνες για τη µισθοδοσία του προσωπικού των εν λόγω
δοµών ψυχικής υγείας καλύπτονται από πιστώσεις του τακτικού
προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας.

3. Η ισχύς της παρ. 1 άρχεται από 1ης.1.2024.

Άρθρο 42
Οργανικές θέσεις πυροσβεστικού προσωπικού, 

Πυροσβεστών Πενταετούς Υποχρέωσης 
και Πυροσβεστών Δασικών Επιχειρήσεων - 

Τροποποίηση άρθρου 77 ν. 4662/2020 

Ο πίνακας της παρ. 1 του άρθρου 77 του ν. 4662/2020 (Α’ 27),
περί των οργανικών θέσεων πυροσβεστικού προσωπικού, πυρο-
σβεστών πενταετούς υποχρέωσης και πυροσβεστών δασικών
επιχειρήσεων, τροποποιείται ως προς τους επιµέρους αριθµούς
των οργανικών θέσεων και την κατανοµή τους, και η παρ. 1 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«1. Οι οργανικές θέσεις, κατά κατηγορία, βαθµό και ειδικότητα,
του προσωπικού του Πυροσβεστικού Σώµατος είναι οι εξής:
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Οργανική Δύναµη Πυροσβεστικού Σώµατος

Α. Πυροσβεστικό Προσωπικό:
αα. Γενικών Καθηκόντων
Αντιστράτηγοι Πυροσβεστικού Σώµατος 5
Υποστράτηγοι Πυροσβεστικού Σώµατος 10
Αρχιπύραρχοι 35
Πύραρχοι 86
Αντιπύραρχοι - Επιπυραγοί (παραγωγικής σχολής) 290
Αντιπύραρχοι - Επιπυραγοί (σχολής µετεκπαίδευσης) 11
Πυραγοί - Υποπυραγοί - Ανθυποπυραγοί (παραγωγικής σχολής) 574
Πυραγοί - Υποπυραγοί - Ανθυποπυραγοί (σχολής µετεκπαίδευσης) 225
Πυρονόµοι - Αρχιπυροσβέστες - Υπαρχιπυροσβέστες - Πυροσβέστες 12.662

ββ. Ειδικών Καθηκόντων:
(1) Διοικητικοί
Αρχιπύραρχος 1
Πύραρχοι - Αντιπύραρχοι - Επιπυραγοί - Πυραγοί - Υποπυραγοί - Ανθυποπυραγοί 249
Πυρονόµοι - Αρχιπυροσβέστες - Υπαρχιπυροσβέστες - Πυροσβέστες 10
(2) Τεχνικοί:
Αρχιπύραρχος 1
Πύραρχοι - Αντιπύραρχοι - Επιπυραγοί 9
Πυραγοί - Υποπυραγοί - Ανθυποπυραγοί 5
Πυρονόµοι - Αρχιπυροσβέστες - Υπαρχιπυροσβέστες - Πυροσβέστες 70
(3) Πλοηγοί Κυβερνήτες:
Αρχιπύραρχος 1
Πύραρχοι - Αντιπύραρχοι - Επιπυραγοί 20
Πυραγοί - Υποπυραγοί - Ανθυποπυραγοί 66
(4) Πλοηγοί Μηχανικοί:
Πύραρχοι - Αντιπύραρχοι - Επιπυραγοί 25
Πυραγοί - Υποπυραγοί - Ανθυποπυραγοί 50
Πυρονόµοι 20
Αρχιπυροσβέστες - Υπαρχιπυροσβέστες - Πυροσβέστες 65
(5) Πληροφορικής και Επικοινωνιών:
Αρχιπύραρχος 1
Πύραρχοι - Αντιπύραρχοι - Επιπυραγοί - Πυραγοί - Υποπυραγοί - Ανθυποπυραγοί 77
Πυρονόµοι - Αρχιπυροσβέστες - Υπαρχιπυροσβέστες - Πυροσβέστες 25
(6) Χειριστές Εναέριων Μέσων
Αρχιπύραρχος 1
Πύραρχοι - Αντιπύραρχοι - Επιπυραγοί - Πυραγοί - Υποπυραγοί - Ανθυποπυραγοί 20
Πυρονόµοι - Αρχιπυροσβέστες - Υπαρχιπυροσβέστες - Πυροσβέστες 9
(7) Μηχανικοί Τεχνικοί Εναερίων Μέσων
Πύραρχοι - Αντιπύραρχοι - Επιπυραγοί - Πυραγοί - Υποπυραγοί - Ανθυποπυραγοί 3
Πυρονόµοι - Αρχιπυροσβέστες - Υπαρχιπυροσβέστες - Πυροσβέστες 3
(8) Υγειονοµικοί (Ιατροί- Ψυχολόγοι):
Αρχιπύραρχος 1
Πύραρχοι - Αντιπύραρχοι - Επιπυραγοί - Πυραγοί - Υποπυραγοί 50
Β. Πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης 1.557
Γ. Πυροσβέστες Δασικών Επιχειρήσεων 1.150
γα. Τεχνικό προσωπικό 1060
γβ. Επιστηµονικό προσωπικό 90
ΣΥΝΟΛΟ 17.387».
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Άρθρο 43
Αρχηγείο Πυροσβεστικού Σώµατος - Διοίκηση - 
Βαθµοί - Καθήκοντα - Τροποποίηση άρθρου 82 

ν. 4662/2020

Στο άρθρο 82 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί του αρχηγείου,
της διοίκησης, των βαθµών και των καθηκόντων του Πυροσβε-
στικού Σώµατος: α) στην παρ. 3, στο τελευταίο εδάφιο της παρ.
5 και στο πρώτο εδάφιο της παρ. 9 προστίθεται αναφορά στους
«Γενικούς Επιθεωρητές», β) το εισαγωγικό εδάφιο της παρ. 4 αν-
τικαθίσταται από δύο (2) εδάφια, γ) προστίθεται παρ. 4Α, δ) στην
παρ. 5, δα) οι φράσεις «στον Υπαρχηγό» και «στην Ηγεσία» τρέ-
πονται «στους Γενικούς Επιθεωρητές», δβ) προστίθεται νέο δεύ-
τερο εδάφιο, δγ) στην περ. στ’ η φράση «που εδρεύει στη Σάµο»
αντικαθίσταται από τη φράση «στο Ηράκλειο Κρήτης», και το
άρθρο 82 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 82
Αρχηγείο Πυροσβεστικού Σώµατος -

Διοίκηση - Βαθµοί - Καθήκοντα

1. Ο Αρχηγός Πυροσβεστικού Σώµατος φέρει τον βαθµό του
Αντιστράτηγου, ασκεί τη Διοίκηση του Πυροσβεστικού Σώµατος
και είναι υπεύθυνος έναντι του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας για την άσκηση των καθηκόντων του. Επι-
λέγεται από το Κυβερνητικό Συµβούλιο Εθνικής Ασφάλειας
(ΚΥ.Σ.Ε.Α.), ύστερα από πρόταση του Υπουργού Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας, για θητεία δύο (2) ετών, η οποία
δύναται να παραταθεί µέχρι ένα (1) ακόµη έτος. Η αποστρατεία
του Αρχηγού πριν από τη λήξη της θητείας του, επιτρέπεται, είτε
κατόπιν αιτήσεώς του είτε για σοβαρούς λόγους που ανάγονται
στην άσκηση των καθηκόντων του, µετά από αιτιολογηµένη από-
φαση του ΚΥ.Σ.Ε.Α..

2. Ο Υπαρχηγός φέρει τον βαθµό του Αντιστράτηγου, είναι
άµεσος βοηθός του και τον αναπληρώνει σε περίπτωση απου-
σίας ή κωλύµατος του. Ειδικότερα:

α. Είναι υπεύθυνος απέναντι στον Αρχηγό για θέµατα επιχει-
ρησιακής ετοιµότητας, δράσης και διοικητικής υποστήριξης των
Υπηρεσιών του Πυροσβεστικού Σώµατος, για την υγεία και
ασφάλεια του προσωπικού και µεριµνά για την εξασφάλιση των
αναγκαίων υλικών, µέσων και υποδοµών.

β. Εποπτεύει, συντονίζει και ενηµερώνεται για όλα τα υπηρε-
σιακά θέµατα του Επιτελείου και των υπηρεσιών του Πυροσβε-
στικού Σώµατος από τα αρµόδια όργανα και ειδικότερα για κάθε
ζήτηµα που άπτεται των αρµοδιοτήτων του σε σχέση µε το πα-
ρεχόµενο πυροσβεστικό έργο.

γ. Ελέγχει το επίπεδο πειθαρχίας του προσωπικού του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος και εισηγείται στον Αρχηγό προτάσεις ανα-
µόρφωσης και τήρησης του θεσµικού πλαισίου.

δ. Παρακολουθεί και προσυπογράφει την εισερχόµενη και
εξερχόµενη αλληλογραφία που σχετίζεται µε θέµατα αρµοδιό-
τητάς του και εισηγείται στον Αρχηγό τη λήψη αποφάσεων στα
θέµατα αυτά.

ε. Υπογράφει «µε εντολή Υπουργού», «µε εντολή Γενικού
Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας» και «µε εντολή Αρχηγού»
αποφάσεις, έγγραφα, και άλλες πράξεις που έχουν µεταβιβασθεί
σε αυτόν µε απόφαση του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας ή του Γενικού Γραµµατέα ή του Αρχηγού του
Πυροσβεστικού Σώµατος, αντιστοίχως.

στ. Ασκεί κάθε άλλη αρµοδιότητα που του παρέχεται µε τις
διατάξεις του παρόντος ή του ανατίθεται µε απόφαση του
Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µετά
από εισήγηση του Αρχηγού του Πυροσβεστικού Σώµατος.

3. Ο Αρχηγός και ο Υπαρχηγός επικουρούνται στην εκτέλεση
των καθηκόντων τους από τον Επιτελάρχη, τους Γενικούς Επιθε-
ωρητές και τους Συντονιστές Επιχειρήσεων.

4. Ο Επιτελάρχης φέρει τον βαθµό του Αντιστράτηγου, ανα-
πληρώνει τον Υπαρχηγό και σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµα-
τός του, αναπληρώνεται από τον αρχαιότερο µεταξύ των
Προϊστάµενων των Κλάδων Επιχειρήσεων και Διοικητικής Υπο-
στήριξης. Τα καθήκοντά του είναι τα εξής:

α. Ενηµερώνει τον Αρχηγό και τον Υπαρχηγό για τη λειτουργία
και απόδοση των Υπηρεσιών αρµοδιότητάς του, για το επίπεδο
επιχειρησιακής ετοιµότητας και εκπαίδευσης του προσωπικού
τους και εισηγείται σε αυτόν µεθόδους βελτίωσης της αποτελε-
σµατικότητας του πυροσβεστικού έργου.

β. Μελετά τις αναφορές, τις εκθέσεις και τα στοιχεία που υπο-
βάλλονται στο Αρχηγείο σχετικά µε τη δράση των Υπηρεσιών και
των Κλάδων και εισηγείται προτάσεις βελτιστοποίησης των πα-
ρεχόµενων υπηρεσιών.

γ. Παρακολουθεί και προσυπογράφει την εισερχόµενη και
εξερχόµενη αλληλογραφία που σχετίζεται µε θέµατα αρµοδιό-
τητάς του και εισηγείται στον Αρχηγό τη λήψη αποφάσεων για
αυτά.

δ. Υπογράφει «µε εντολή Υπουργού», «µε εντολή Γενικού
Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας» και «µε εντολή Αρχηγού»
αποφάσεις, έγγραφα και άλλες πράξεις που έχουν µεταβιβασθεί
σε αυτόν µε απόφαση του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας ή του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστα-
σίας ή του Αρχηγού του Πυροσβεστικού Σώµατος, αντιστοίχως.

ε. Ασκεί κάθε άλλη αρµοδιότητα που του παρέχεται µε τις δια-
τάξεις του παρόντος ή του ανατίθεται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µετά από
εισήγηση του Αρχηγού του Πυροσβεστικού Σώµατος.

4Α. Οι Γενικοί Επιθεωρητές είναι δύο (2), φέρουν τον βαθµό
του Αντιστράτηγου, επικουρούν τον Αρχηγό και τον Υπαρχηγό
του Σώµατος στην εκτέλεση των καθηκόντων τους, αξιολογούν,
εποπτεύουν, κατευθύνουν, συντονίζουν και ελέγχουν τους Συν-
τονιστές Επιχειρήσεων. Ειδικότερα,τις εκθέσεις αξιολόγησης,
επιθεωρούν και ελέγχουν για θέµατα επιχειρησιακής ετοιµότη-
τας και οργανωτικής λειτουργίας και απόδοσης το σύνολο των
Πυροσβεστικών Υπηρεσιών που υπάγονται στην τοπική τους δι-
καιοδοσία και υποβάλλουν στην Ηγεσία απόψεις, προτάσεις και
σχέδια για την αναβάθµιση των παρεχοµένων υπηρεσιών του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος. Οι Γενικοί Επιθεωρητές εισηγούνται στον
Αρχηγό για την τοποθέτηση και µετακίνηση των αξιωµατικών χω-
ρικής αρµοδιότητάς τους και συµµετέχουν στο Συµβούλιο Επι-
τελικού Σχεδιασµού, καθώς και στο Συµβούλιο Διαχείρισης
Κρίσεων. Η τοπική αρµοδιότητα των Γενικών Επιθεωρητών κα-
θορίζεται ως ακολούθως: 

α) Στην αρµοδιότητα του Γενικού Επιθεωρητή Νοτίου Ελλά-
δος, που εδρεύει σε κεντρική ή περιφερειακή υπηρεσία του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος της περιφέρειας Αττικής, υπάγονται οι
Συντονιστές Επιχειρήσεων αα) Αττικής, αβ) Πελοποννήσου,  Δυ-
τικής Ελλάδας και Νήσων και αγ) Βορείου, Νοτίου Αιγαίου και
Κρήτης. 

β) Στην αρµοδιότητα του Γενικού Επιθεωρητή Βορείου Ελλά-
δος που εδρεύει σε κεντρική ή περιφερειακή υπηρεσία του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος της περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας
υπάγονται οι Συντονιστές Επιχειρήσεων: βα) Κεντρικής Μακεδο-
νίας, Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, ββ) Ηπείρου, Δυτικής
Μακεδονίας και Νήσων και βγ) Στερεάς Ελλάδας και Θεσσαλίας. 

Σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, οι Γενικοί Επιθεωρητές
αναπληρώνονται από τον αρχαιότερο µεταξύ των Συντονιστών
που υπάγονται στην αρµοδιότητά τους. 

5. Οι Συντονιστές Επιχειρήσεων Πυροσβεστικού Σώµατος είναι
έξι (6), φέρουν τον βαθµό του Υποστράτηγου, υπάγονται στους
Γενικούς Επιθεωρητές, καθοδηγούν, συντονίζουν, εποπτεύουν,
επιθεωρούν και ελέγχουν για θέµατα επιχειρησιακής ετοιµότη-
τας και οργανωτικής λειτουργίας το έργο των Περιφερειακών
Πυροσβεστικών Διοικήσεων που υπάγονται στην τοπική τους δι-
καιοδοσία και υποβάλλουν στους Γενικούς Επιθεωρητές προτά-
σεις και σχέδια για την αναβάθµιση των παρεχοµένων υπηρεσιών
του Πυροσβεστικού Σώµατος. Σε περίπτωση απουσίας ή κωλύ-
µατός τους, αναπληρώνονται από τον αρχαιότερο µεταξύ των
κατά τόπους Περιφερειακών Διοικητών που ανήκουν στην αρµο-
διότητά τους.

Η τοπική αρµοδιότητα των Συντονιστών Επιχειρήσεων καθο-
ρίζεται ως ακολούθως:

α. Στον Συντονιστή Επιχειρήσεων Αττικής, που εδρεύει στην
Αθήνα, υπάγονται η Περιφερειακή Πυροσβεστική Διοίκηση Αττι-
κής και το Αεροµεταφερόµενο Πεζοπόρο Τµήµα Αττικής µε έδρα
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την Ελευσίνα, το οποίο διοικητικά υπάγεται στην οικεία ΔΙ.ΠΥ.Ν..
β. Στον Συντονιστή Επιχειρήσεων Κεντρικής Μακεδονίας, Ανα-

τολικής Μακεδονίας και Θράκης, που εδρεύει στη Θεσσαλονίκη,
υπάγονται οι Περιφερειακές Πυροσβεστικές Διοικήσεις γεωγρα-
φικής αρµοδιότητάς του.

γ. Στον Συντονιστή Επιχειρήσεων Ηπείρου, Δυτικής Μακεδο-
νίας και Νήσων, που εδρεύει στα Ιωάννινα υπάγονται οι Περιφε-
ρειακές Πυροσβεστικές Διοικήσεις γεωγραφικής αρµοδιότητάς
του και τα νησιά Κέρκυρας, Λευκάδας και Παξών.

δ. Στον Συντονιστή Επιχειρήσεων Στερεάς Ελλάδας και Θεσ-
σαλίας, που εδρεύει στη Λαµία, υπάγονται οι Περιφερειακές Πυ-
ροσβεστικές Διοικήσεις αρµοδιότητάς του.

ε. Στον Συντονιστή Επιχειρήσεων Πελοποννήσου, Δυτικής Ελ-
λάδας και Νήσων, που εδρεύει στην Πάτρα, υπάγονται οι Περι-
φερειακές Πυροσβεστικές Διοικήσεις γεωγραφικής
αρµοδιότητάς του, τα νησιά της Κεφαλονιάς, Ζακύνθου και Ιθά-
κης και το Αεροµεταφερόµενο Πεζοπόρο Τµήµα Ιονίου µε έδρα
τον Άραξο, το οποίο διοικητικά υπάγεται στην οικεία ΔΙ.ΠΥ.Ν..

στ. Στον Συντονιστή Επιχειρήσεων Βορείου, Νοτίου Αιγαίου
και Κρήτης, που εδρεύει στο Ηράκλειο Κρήτης υπάγονται οι Πε-
ριφερειακές Πυροσβεστικές Διοικήσεις γεωγραφικής αρµοδιό-
τητάς του και το Αεροµεταφερόµενο Πεζοπόρο Τµήµα Αιγαίου
µε έδρα τη Σάµο, το οποίο διοικητικά υπάγεται στην οικεία
ΔΙ.ΠΥ.Ν..

Στους Συντονιστές Επιχειρήσεων δύναται να ανατεθούν από
τον Αρχηγό, τον Υπαρχηγό και τους Γενικούς Επιθεωρητές πε-
ραιτέρω αρµοδιότητες και καθήκοντα κατά λόγο αρµοδιότητάς
τους.

6. Ο Προϊστάµενος του Κλάδου Επιχειρήσεων και ο Προϊστά-
µενος του Κλάδου Διοικητικής Υποστήριξης Αρχηγείου Πυρο-
σβεστικού Σώµατος φέρουν τον βαθµό του Υποστράτηγου,
επικουρούν τον Επιτελάρχη στο έργο και στην άσκηση των κα-
θηκόντων του και εποπτεύουν και ελέγχουν τις Διευθύνσεις κατά
λόγο αρµοδιότητάς τους. Σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος
του Επιτελάρχη, αναπληρώνεται από τον αρχαιότερο µεταξύ των
Προϊσταµένων των Κλάδων Επιχειρήσεων και Διοικητικής Υπο-
στήριξης.  

7. Στις Διευθύνσεις Επιτελείου του Αρχηγείου Πυροσβεστικού
Σώµατος προΐστανται Αξιωµατικοί που είναι άµεσοι συνεργάτες
και βοηθοί του Επιτελάρχη και των Προϊστάµενων Κλάδων Επι-
χειρήσεων και Διοικητικής Υποστήριξης και ασκούν τις κατά νόµο
αρµοδιότητές τους ως εξής:

α. Προγραµµατίζουν και οργανώνουν το πλαίσιο δράσης της
Διεύθυνσής τους και εποπτεύουν και ελέγχουν την υλοποίησή
της από τους Τµηµατάρχες.

β. Ευθύνονται για την εύρυθµη και αποτελεσµατική λειτουργία
των Τµηµάτων της Διεύθυνσής τους, καθώς και για τον έλεγχο
του προσωπικού τους.

γ. Μεριµνούν για τη συνεχή κατάρτιση και καλύτερη απόδοση
του προσωπικού της Διεύθυνσής τους.

δ. Ορίζουν και συντονίζουν υπηρεσιακές συνέργειες των Τµη-
µάτων της Διεύθυνσής τους και αναθέτουν στον αρµόδιο Τµη-
µατάρχη τη διενέργεια ερευνών, µελετών και εργασιών.

ε. Εισηγούνται προς την ηγεσία προτάσεις και µέσα αναµόρ-
φωσης των προσφερόµενων υπηρεσιών της Διεύθυνσής τους.

στ. Λαµβάνουν γνώση της εισερχόµενης στο Τµήµα αλληλο-
γραφίας, µονογράφουν, σηµειώνουν την ηµεροµηνία εισαγωγής
εγγράφων, ορίζουν το καθ’ ύλην αρµόδιο Τµήµα και εξειδικεύουν
τις προβλεπόµενες ενέργειες.

ζ. Εκφέρουν αιτιολογηµένη γνώµη επί εγγράφων και εισηγητι-
κών σηµειωµάτων των Τµηµάτων της Διεύθυνσής τους.

Οι Διευθυντές Διευθύνσεων του Επιτελείου ασκούν και κάθε
άλλη αρµοδιότητα που ανατίθεται σε αυτούς από την ισχύουσα
για το Πυροσβεστικό Σώµα νοµοθεσία ή από ειδικές διατάξεις.

Τους Διευθυντές Επιτελείου αναπληρώνουν ο ανώτερος ή µε-
ταξύ οµοιοβάθµων ο αρχαιότερος από τους Προϊσταµένους των
Τµηµάτων της Διεύθυνσής του.

8. Προϊστάµενοι Τµηµάτων (Τµηµατάρχες) ορίζονται Αξιωµα-
τικοί, που είναι άµεσοι βοηθοί και συνεργάτες των Διευθυντών
Διευθύνσεων του Επιτελείου, ευθύνονται για την εύρυθµη και
αποτελεσµατική λειτουργία των Τµηµάτων τους, τη διακίνηση

της αλληλογραφίας και τον έλεγχο του αρχείου τους.
Οι Τµηµατάρχες είναι αρµόδιοι για την εποπτεία, τον έλεγχο

και την αξιολόγηση του προσωπικού του Τµήµατός τους, καθώς
και για την κατανοµή των εργασιών του στο προσωπικό που υπη-
ρετεί σε αυτό. Ειδικότερα:

α. Λαµβάνουν γνώση της εισερχόµενης στο Τµήµα αλληλογρα-
φίας, µονογράφουν και σηµειώνουν σε αυτή την ηµεροµηνία ει-
σόδου, ορίζουν τον αρµόδιο για το χειρισµό της και τις
απαραίτητες ενέργειες.

β. Προσυπογράφουν έγγραφα ή εισηγητικά σηµειώµατα για
τα οποία απαιτείται απόφαση ή υπογραφή του Διευθυντή τους
και άνω. Σε περίπτωση διαφωνίας διατυπώνουν αιτιολογηµένα
τη γνώµη τους.

γ. Προσυπογράφουν τα έγγραφα ή εισηγητικά σηµειώµατα,
που συντάσσουν οι ίδιοι και φέρουν την ευθύνη των αναγραφο-
µένων σε αυτά.

Τον Τµηµατάρχη, απόντα ή κωλυόµενο, αναπληρώνει ο αρχαι-
ότερος από τους Αξιωµατικούς του Τµήµατος.

9. Ο Αρχηγός Πυροσβεστικού Σώµατος µπορεί µε απόφασή
του να µεταβιβάζει στον Υπαρχηγό, στον Επιτελάρχη, στους Γε-
νικούς Επιθεωρητές, στους Συντονιστές Επιχειρήσεων, στον
Προϊστάµενο Κλάδου Πυροσβεστικών Επιχειρήσεων, στον Προ-
ϊστάµενο Κλάδου Διοικητικής Υποστήριξης, στους Διοικητές των
Περιφερειακών Πυροσβεστικών Διοικήσεων και στους Διοικητές
ή Προϊσταµένους των Ειδικών Υπηρεσιών ορισµένες αρµοδιότη-
τές του, εκτός από αυτές που του µεταβίβασε µε απόφασή του
ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας ή ο Γε-
νικός Γραµµατέας Πολιτικής Προστασίας. Επίσης, µπορεί µε
όµοια απόφαση, να εξουσιοδοτεί τα ως άνω όργανα να υπογρά-
φουν «Με εντολή του» πράξεις ή άλλα έγγραφα της αρµοδιότη-
τάς του.»

Άρθρο 44
Επιλογή Αξιωµατικών, Υποστρατήγων και 

Αντιστρατήγων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 138 
και άρθρου 139 ν. 4662/2020

1. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 138 του  ν. 4662/2020 (Α’
27), περί του τρόπου επιλογής των αξιωµατικών του Πυροσβε-
στικού Σώµατος, προστίθεται δεύτερο εδάφιο, και η παρ. 1 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«1. Οι προαγωγές των Αξιωµατικών για τους βαθµούς του Επι-
πυραγού, Αντιπυράρχου, Πυράρχου, Αρχιπυράρχου, του Υπο-
στρατήγου και των Αντιστρατήγων γίνονται µόνο µε επιλογή. Η
προαγωγή των ανωτέρω Αξιωµατικών, για τους οποίους δεν συν-
τάσσονται πίνακες, αλλά προάγονται µε επιλογή από τους ήδη
καταρτισθέντες πίνακες διατηρητέων, σύµφωνα µε την παρ. 2
του άρθρου 132, διενεργείται µε την έκδοση προεδρικού διατάγ-
µατος, κατ’ αντιστοιχία του άρθρου 134, που αφορά τους κατώ-
τερους Αξιωµατικούς, οι οποίοι προάγονται σε εκτέλεση
κυρωθέντων πινάκων προακτέων.»

2. Στο άρθρο 139 του ν. 4662/2020, περί της επιλογής Υπο-
στράτηγων και Αντιστράτηγων του Πυροσβεστικού Σώµατος: α)
προστίθεται παρ. 1Α, β) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 και στην
παρ. 3 προστίθενται ως δυνατότητα επιλογής οι Αντιστράτηγοι
Γενικοί Επιθεωρητές, γ) στην παρ. 2 προστίθεται δεύτερο εδάφιο
και το άρθρο 139 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 139
Επιλογή Υποστρατήγων και Αντιστρατήγων

1. Η επιλογή των Υποστρατήγων γίνεται από το αρµόδιο Συµ-
βούλιο µεταξύ των Αρχιπυράρχων Γενικών Καθηκόντων, εφόσον
έχουν συµπληρωθεί τα τυπικά προσόντα του βαθµού τους.

1Α. Η επιλογή των Αντιστρατήγων Γενικών Επιθεωρητών γίνε-
ται από το αρµόδιο Συµβούλιο µεταξύ των Υποστρατήγων Γενι-
κών Καθηκόντων, εφόσον πληρούνται τα τυπικά προσόντα του
βαθµού τους.

2. Η επιλογή του Αντιστρατήγου Επιτελάρχη γίνεται από το αρ-
µόδιο Συµβούλιο µεταξύ των Αντιστρατήγων Γενικών Επιθεωρη-
τών και των Υποστρατήγων Γενικών Καθηκόντων, εφόσον
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πληρούνται τα τυπικά προσόντα του βαθµού τους. Ο Αντιστρά-
τηγος Επιτελάρχης είναι αρχαιότερος των Αντιστρατήγων Γενι-
κών Επιθεωρητών.

3. Η επιλογή του Αντιστρατήγου Υπαρχηγού γίνεται από το αρ-
µόδιο Συµβούλιο µεταξύ του Αντιστρατήγου Επιτελάρχη, των Αν-
τιστρατήγων Γενικών Επιθεωρητών και των Υποστρατήγων
Γενικών Καθηκόντων, εφόσον πληρούνται τα τυπικά προσόντα
του βαθµού τους.»

Άρθρο 45
Μεταβατικές διατάξεις για τη Γενική Γραµµατεία 

Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και 
Κρατικής Αρωγής - Τροποποίηση άρθρου 14

π.δ. 77/2023

1. Στο άρθρο 14 του π.δ. 77/2023 (Α’ 130), περί µεταβατικών
διατάξεων, α) στην παρ. 2 προστίθεται τελευταίο εδάφιο, β) προ-
στίθεται παρ. 3α, γ) η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ.
5 παρατείνεται, και το άρθρο 14 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 14
Μεταβατικές διατάξεις

1. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται ο αρµόδιος
Υπουργός ή το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου σε θέµατα των
µεταφεροµένων υπηρεσιών, νοµικών προσώπων και αρµοδιοτή-
των, νοείται εφεξής ο Υπουργός ή το αρµόδιο όργανο του
Υπουργείου στον/στο οποίον/ο µεταφέρονται οι σχετικές αρµο-
διότητες σύµφωνα µε το παρόν.

2. Το προσωπικό των µεταφερόµενων µε το παρόν υπηρεσιών
εξακολουθεί να υπάγεται έως τη συγκρότηση νέων υπηρεσιακών
και πειθαρχικών συµβουλίων στα υπηρεσιακά και πειθαρχικά
συµβούλια στα οποία υπαγόταν µέχρι την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος. Το προσωπικό των υπηρεσιών που µεταφέρονται από το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών στη Γενική Γραµ-
µατεία Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής
Αρωγής του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, η οποία συστήνεται µε το άρθρο 7, εξακολουθεί να υπά-
γεται έως την 31η Δεκεµβρίου 2024 στα υπηρεσιακά και
πειθαρχικά συµβούλια στα οποία υπαγόταν µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος.

3. Η διοικητική και οικονοµική υποστήριξη των µεταφερόµενων
υπηρεσιών και φορέων εξακολουθεί να ασκείται, έως τις
31.12.2023, από τις υπηρεσίες που τις ασκούσαν µέχρι την
έναρξη ισχύος του παρόντος. Οι αρµοδιότητες του άρθρου 24
του ν. 5000/2022 (Α’ 226) για θέµατα των µεταφερόµενων υπη-
ρεσιών και φορέων εξακολουθούν να ασκούνται, έως τις
31.12.2023 από τις Αποκεντρωµένες Μονάδες Κρατικών Ενισχύ-
σεων των Υπουργείων προέλευσης. Ειδικά για Υπουργεία, στα
οποία δεν υφίσταται Αποκεντρωµένη Μονάδα Κρατικών Ενισχύ-
σεων (ΑΜΚΕ) και έως την έναρξη λειτουργίας ΑΜΚΕ σύµφωνα
µε τις κείµενες διατάξεις, οι αρµοδιότητες του προηγούµενου
εδαφίου εξακολουθούν να ασκούνται από τις ΑΜΚΕ των Υπουρ-
γείων προέλευσης.

3α. Για τις υπηρεσίες που µεταφέρονται από το Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών στη Γενική Γραµµατεία Απο-
κατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, η
οποία συστήνεται µε το άρθρο 7, συµπεριλαµβανοµένης της
Υπηρεσίας Διαχείρισης στο Ειδικό Πρόγραµµα Φυσικών Κατα-
στροφών για έργα αρµοδιότητας της Διεύθυνσης Κρατικής Αρω-
γής, έως την 31η Δεκεµβρίου 2024 α) η διοικητική και οικονοµική
υποστήριξη εξακολουθεί να ασκείται από τις υπηρεσίες του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και β) οι δαπά-
νες των µεταφερόµενων υπηρεσιών βαρύνουν τις πιστώσεις του
προϋπολογισµού του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών. Αντιστοίχως, για τις υπηρεσίες που µεταφέρονται από
το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών στη Γενική Γραµµατεία
Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής

του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
η διοικητική υποστήριξη  και η  τακτοποίηση - απένταξη των
έργων του Τοµεακού Προγράµµατος Ανάπτυξης που δεν µετα-
φέρονται στο Ειδικό Πρόγραµµα Φυσικών Καταστροφών,
ασκούνται, έως την 31η Μαρτίου 2024, από τις υπηρεσίες του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών.  

4. Οι δαπάνες των µεταφερόµενων υπηρεσιών και φορέων βα-
ρύνουν έως την 31η.12.2023 τις πιστώσεις του προϋπολογισµού
των Υπουργείων, από τα οποία µεταφέρονται σύµφωνα µε το
παρόν. Οι δαπάνες που αφορούν στην αρµοδιότητα της περ. (γ)
της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν.δ. 57/1973 (Α’ 149) που µεταφέ-
ρεται µε το άρθρο 7 του παρόντος στη Γενική Γραµµατεία Απο-
κατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, βαρύ-
νουν, έως την 31η.12.2023 τις πιστώσεις του προϋπολογισµού
του Υπουργείου Εσωτερικών.

5. Ειδικά για τις υπηρεσίες που µεταφέρονται στη Γενική Γραµ-
µατεία Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής
Αρωγής του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, η οποία συστήνεται µε το άρθρο 7, οι απαιτούµενες
ενέργειες για τη µεταφορά, την εγκατάσταση και τον εξοπλισµό
τους διενεργούνται από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και οι συναφείς δαπάνες
βαρύνουν τις πιστώσεις του προϋπολογισµού του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών έως την 31η.12.2024.».

2. Κατ’ εξαίρεση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης, πι-
στώσεις που αφορούν δαπάνες των υπηρεσιών που µεταφέρθη-
καν από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών στη
Γενική Γραµµατεία Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και
Κρατικής Αρωγής του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας, η οποία συστάθηκε µε το άρθρο 7 του π.δ.
77/2023, µεταφέρονται στον προϋπολογισµό του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και οι σχετικές δαπάνες βα-
ρύνουν τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2024. Δαπάνες υπη-
ρεσιών που συστήνονται για τα θέµατα κρατικής αρωγής, για το
οικονοµικό έτος 2024, βαρύνουν τον προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. Διατάκτης των δαπα-
νών της παρούσας ορίζεται η υπηρεσιακή γραµµατέας του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. Φορέας Υλο-
ποίησης και φορέας χρηµατοδότησης για τα έργα του Ειδικού
Προγράµµατος Φυσικών Καταστροφών, αρµοδιότητας της Διεύ-
θυνσης Κρατικής Αρωγής που έχουν ενταχθεί ή εντάσσονται
στον Προϋπολογισµό Δηµοσίων Επενδύσεων ορίζεται το Υπουρ-
γείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών έως τις 31.12.2024. 

3. Η ισχύς του παρόντος άρχεται από την 1η Ιανουαρίου 2024.
Δαπάνες αµοιβών προσωπικού των υπηρεσιών που µεταφέρθη-
καν από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών στη
Γενική Γραµµατεία Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και
Κρατικής Αρωγής, οι οποίες έχουν καταβληθεί από τις πιστώσεις
του προϋπολογισµού του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος, νοούνται ως νο-
µίµως καταβληθείσες. 

Άρθρο 46
Φορολογική αντιµετώπιση χρεογράφων που εκδίδει το Ελ-

ληνικό Δηµόσιο - Αντικατάσταση παρ. 4 
άρθρου 52 ν. 5045/2023

1. Στην παρ. 4 του άρθρου 52 του ν. 5045/2023          (Α’ 136),
οι λέξεις «Το παρόν δεν εφαρµόζεται» αντικαθίστανται µε τις λέ-
ξεις «Οι παρ. 1 και 2 δεν εφαρµόζονται», µετά την αναφορά στον
«ν. 4261/2014 (Α’ 107)», προστίθεται η φράση «που εδρεύουν
στην Ελλάδα», και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Οι παρ. 1 και 2 δεν εφαρµόζονται για τα πιστωτικά ιδρύ-
µατα της περ. 1 της παρ. 1 του άρθρου 3 του  ν. 4261/2014 (Α’
107) που εδρεύουν στην Ελλάδα.»

2. Η παρ. 1 ισχύει από τη θέση σε ισχύ του άρθρου 52 του ν.
5045/2023.
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ΜΕΡΟΣ Γ’

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 47
Μεταβατικές διατάξεις

1. Οι Υπεύθυνοι Τοµέων Εργαστηριακών Κέντρων (Ε.Κ.) που
έχουν επιλεγεί σύµφωνα µε την υπό στοιχεία Φ.361.22/68/
100287/Ε3/12.9.2023 απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού (Β’ 5426 και διορθ. σφαλµ. Β’ 5820)
παραµένουν στελέχη της εκπαίδευσης του ν. 4823/2021 (Α’ 136)
και ασκούν, µέχρι τη λήξη της θητείας τους, τις αρµοδιότητες
της παρ. 2 του άρθρου 6Δ του ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως το
άρθρο αυτό προστίθεται µε το άρθρο 22 του παρόντος.

2. Εκκρεµείς αιτήσεις χορήγησης ή τροποποίησης έγκρισης
ίδρυσης και λειτουργίας φυσικών ή νοµικών προσώπων που
ασκούν δραστηριότητα Ιδιωτικής Σ.Α.Ε.Κ. καταλαµβάνονται από
τον παρόντα και οι αιτούντες οφείλουν να προβούν σε συµπλή-
ρωση της σχετικής αίτησης µε τη συντελεσθείσα αλλαγή του δια-
κριτικού της τίτλου, σύµφωνα µε την περ. 17 της υποπαρ. Θ3 της
παρ. Θ του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222).

3. Φυσικά ή νοµικά πρόσωπα που ασκούν δραστηριότητα Ιδιω-
τικής Σ.Α.Ε.Κ. οφείλουν να υποβάλουν, εντός έξι (6) µηνών από
την έναρξη ισχύος του παρόντος, αίτηση τροποποίησης της έγ-
κρισης ίδρυσης και λειτουργίας για την αλλαγή διακριτικού τίτ-
λου σύµφωνα µε τον παρόντα.

4. Οι Συντονιστές Σύµβουλοι, οι οποίοι απασχολούνται σε Γρα-
φείο Επαγγελµατικής Ανάπτυξης και Σταδιοδροµίας (Γ.Ε.Α.Σ.)
που τίθενται σε αναστολή λειτουργίας, σύµφωνα µε την παρ. 3
του άρθρου 40Ι του ν. 4763/2020 (Α’ 245), όπως το άρθρο αυτό
προστίθεται µε το άρθρο 13 του παρόντος, εξακολουθούν να πα-
ρέχουν τις υπηρεσίες τους στο Γ.Ε.Α.Σ. του Κέντρου Επαγγελ-
µατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (Κ.Ε.Ε.Κ.), µέχρι τη λήξη
της θητείας τους.

Άρθρο 48
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) Το άρθρο 10 του ν. 1566/1985 (A’ 167), περί Εργαστηριακών

Κέντρων (Ε.Κ.) και σχολικών εργαστηρίων,
β) το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 5 περί έννοιας και

ίδρυσης των Επαγγελµατικών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ), η παρ. 2 του άρ-
θρου 8, και οι περ. ι), ια) και ιβ) της παρ. 2 του άρθρου 43, περί
εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφαλαίου Β’ του ν. 4186/2013
(Α’ 193) και

γ) το έβδοµο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 42 του  ν.
4823/2021 (Α’ 136), περί της τοποθέτησης Υποδιευθυντών σε Ε.Κ..

ΜΕΡΟΣ Δ’

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 49
Έναρξη ισχύος

1. Με την επιφύλαξη των παρ. 2, 3, 4, καθώς και των άρθρων
41, 45 και 46, η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή

του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
2. Η ισχύς του άρθρου 7, περί της διάρθρωσης των Σχολών

Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.) αρχίζει από την
έναρξη του έτους κατάρτισης 2024 - 2025.

3. Η ισχύς των Κεφαλαίων Δ’ και Ε’, περί µεταφοράς καινοτο-
µιών των Πρότυπων Επαγγελµατικών Λυκείων (Π.ΕΠΑ.Λ.) στα
Επαγγελµατικά Λύκεια (ΕΠΑ.Λ.) και ρυθµίσεων για τα Εργαστη-
ριακά   Κέντρα (Ε.Κ.), αρχίζει από την έναρξη του σχολικού έτους
2025 - 2026.

4. Η ισχύς του άρθρου 35 αρχίζει από την 30ή.9.2023.

Aθήνα,..................................2024

ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 22.44’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 19 Ιανουαρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων.

8874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1.  ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

5. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

7. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

9. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

11. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

13.  ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΥΓΕΙΑΣ

6. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

8.  ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

10. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

12. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ ΚΡΙΣΗΣ
ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


